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Dobar dan vam `elim. Jutros sam videla pismo koje je onaj krvavi

klovn iz Sheveningena poslao svojoj bra}i i sestrama, srpskim

radikalima. Obra}a se, kako ka`e, srpskim nacionalistima,

antiglobalistima i rusofilima. O rezoluciji VB-a sada }e se {irom

srpskih zemalja izja{njavati ~lanovi te maroderske stranke. Tu~e su

ve} po~ele, ali nedovoljno ih je, a nedostaje i oru`je, makar zar|ale

ka{ike. 

General Deli} je cmizdrio pre neki dan u Skup{tini, ako ste mo`da

videli, i tada je rekao da se opredeljuje za Nikoli}a. Voli [e{elja, ka`e,

`ivot bi mu dao, krv bi mu dao, ali prevagnula je ljubav prema Srbiji.

Mla|ani Vu~i} se, koliko znam, jo{ nije izjasnio o rezoluciji. Taj mali

radikalski kukavi~ki gmaz imao je 1991. dvadeset jednu godinu.

Zna~i, bio je punoletan, bio je pravi delija, ali je hu{kao polusvet da se

prijavljuje u dobrovoljce i kolje po Slavoniji i isto~noj Bosni, a on je

sedeo na Terazijama i pio kapu}ino. Sada }uti i pla{i se svoje senke,

jer on je hrabar jedino kada treba da balavi po raznim televizijama, da

vre|a i preti novinarima i aktivistima nevladinih organizacija.

Hrabar je i kada treba da organizuje bande koje ru{e Beograd. 

Ne znam {ta }e biti sa Srpskom radikalnom strankom - {to se mene

ti~e, neka crknu, svi, politi~ki naravno. Zavr{i}e kao njihov brat

vojvoda Le Pen, koji je pre neki dan najavio da se povla~i iz politike.

Svoju politi~ku karijeru francuski vojvoda je po~eo re~ima "Ako idem

napred - sledite me, ako budem ubijen - osvetite me, ako zastanem -

ubijte me". Godinama je dobijao glasove parolom "Sa~uvajmo

Francusku Francuzima!", a pre nekoliko meseci prodao je sedi{te

stranke Kinezima za 20 miliona evra. Jedino {to mu je posle toga

preostalo jeste da najavi da se 2012. povla~i iz politike. To je otprilike

godina kada }e nam se [e{elj vratiti, ali tada valjda ne kao radi-

kalska batina, nego }e vi{e li~iti na nakaznog klovna i u najboljem

slu~aju na {arenu perjanicu na glavi uro|eni~kog poglavice.

Dosta o toj maroderskoj bandi, da vidimo {ta nam rade Evropejci.

Usvojili su Sporazum o stabilizaciji i pridru`ivanju, ali i gasno-

naftni sporazum sa Rusima. Igra se nastavlja; i Gu~a i Exit, i Istok i

Zapad, i Jeremi}eva Arapska liga od koje je pre neki dao i{ao da tra`i

pomo} za o~uvanje Kosova. Taj nesre}ni ministar spoljnih poslova

uskoro }e, kad obi|e sve nesvrstane, po~eti po svetu da juri uragane i
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Ovaj najnoviji spor koji je izbio u Srpskoj radikalnoj stranci meni ne

izgleda kao ideolo{ki spor. Ne samo zato {to je i sam Nikoli} tvrdio da

je on tvorac radikalske ideologije i da ideolo{ki nije u sukobu sa

Srpskom radikalnom strankom, nego i zbog brojnih drugih okolno-

sti koje su taj sukob pratile. Meni to li~i na uobi~ajenu borbu za {to

bolju poziciju u stranci dok se ~eka da Vojislav [e{elj dobije kaznu,

koju je u pritvoru ve} gotovo ili potpuno odslu`io, i da se pojavi u

Srbiji i poku{a da ponovo operativno rukovodi strankom. Dakle, po

meni je to borba za {to bolju poziciju u stranci pred o~ekivani manje-

vi{e bliski dolazak [e{elja. ^ini mi se da je to bio povod, a da je sve

ostalo {to se navodi kao povod fingirano, u ideolo{kom smislu re~i, i

ja odista ne mislim da je Toma Nikoli} mek{i politi~ar od, recimo,

Todorovi}a ili nekog drugog ko je ostao na drugoj strani. Mogu}e je

da postoji razlika u stilu, ali u istinskom politi~kom ube|enju i u

politi~kim ciljevima koje bi i jedan i drugi poku{ali da ostvare ne

vidim nikakvu razliku. 

Evo, na primer, svi slu{amo izjave, tonske zapise izjava Tomislava

Nikoli}a da on ne}e da ostaje u stranci kojom treba da rukovodi, kako

on posprdno ka`e, neka Vjerica Radeta koja izgovara kletve u

Skup{tini. A treba se setiti da je koliko pro{le nedelje i on govorio o

tim kletvama - on je dao teorijski uvod u kletve i zakletve, a ona je

odmah posle njega pre{la na praksu. Tako da ~ak ni u tim njegovim

re~ima od pre nedelju dana ja odista ne vidim nikakvu razliku

izme|u Vjerice Radete i Tomislava Nikoli}a kao politi~kih subjekata

na srpskoj politi~koj sceni. Tako|e ne treba zaboraviti ni {ta je pri~ao

u predizbornoj kampanji. Na mene je, verovatno zbog moje profesije,

nezaboravan utisak ostavila njegova izjava o tome kako }e on

revidirati presude koje su izre~ene ubicama premijera \in|i}a, i

kako treba izmeniti presudu koja se odnosi na Milanovi}a, jer

Milanovi} po njegovom visokom stru~nom mi{ljenju nije kriv. To je

za mene slika tipi~nog visokog radikalskog funkcionera, ja odista ne

vidim nikakvu razliku, izuzev u boji glasa, izgledu, polu, izme|u,

recimo, paradigmati~ne li~nosti Vjerice Radete i Tomislava Nikoli}a. 

No, kako }e se politi~ka scena posle ovog, verujem, neminovnog

slabljenja Srpske radikalne stranke prekomponovati, to je vrlo te{ko

naslutiti u ovom trenutku. Verujem da }e se stvari razvijati tako da

}e Nikoli} sam sebe, kao i ljudi oko njega, a i analiti~ari, prikazivati

da od njih tra`i podr{ku za Kosovo. Bilo bi lepo kad bi neko tog ~oveka

doneo u Beograd da se skrasi s milim bogom. 

A njegov {ef Boris Tadi} je po~etkom leta igrao ulogu nacionalnog

pomiritelja, glumio je Huana Karlosa, a sada se u`iveo u ulogu Eliota

Nesa, obra~unao se sa kriminalcima, sa korupcijom, i to u svojim

redovima, u Demokratskoj stranci. Obznanio je Eliot Nes da ne}e

{tititi ~lanove svoje stranke za koje se doka`e da su se bavili prljavim

ra-botama. To mo`e da zna~i da ih je do sada {titio, ili da je prosto

priglup, pa pri~a stvari koje se podrazumevaju - ja sam predsednik i

po{tova}u Ustav, ja sam predsednik i putova}u predsedni~kim

avionom. Mnoge re~enice koje je predsednik izgovarao i izgovara

ispra`njene su od svakog zna~enja, mnoge su kontradiktorne i stalno

se pita{ {ta taj ~ovek u stvari misli. Odgovor nam mo`e dati princip

Okamovog brija~a, koji ka`e da najjednostavnije re{enje te`i tome da

bude ono pravo. U tom smislu je trenutno neprikosnoveni gospodar

Srbije samo jadna politi~ka figura. Ali, sada ide moj omiljeni dodatak:

Boris Tadi} i Demokratska stranka su najbolje {to smo mogli da

dobijemo posle poslednjih izbora.

Jeste, najbolje je, ali za{to ta vlada i taj predsednik i njegovi saradnici

reko{e toliko glupih stvari glavnom tu`iocu Ha{kog tribunala? ^ak je

i najpristojniji ~ovek me|u njima, tu`ilac za ratne zlo~ine Vuk~evi},

zara`en bezobrazlukom Tadi}a, Ljaji}a i ostalih, glavnom tu`iocu

Ha{kog tribunala rekao kako je naporno radio i sa svojim timom

zaklju~io, kao prvo, da se Mladi} ne}e ubiti, jer je vojnik, i drugo, da ga

je te{ko uhapsiti, jer ga ~uvaju naoru`ani ljudi. Uz to smo jo{ saznali

da su iz policije nestali Mladi}evi otisci. Mislim da bi i me|unarodna

zajednica trebalo da promeni taktiku prema Srbiji i srpskim

politi~arima i primeni ono {to su u Bosni radili ovi iz NATO-pakta.

Bacali su iznad Br~kog letke sa apelom da gra|ani prijave Karad`i}a

i Mladi}a, a na pole|ini letka je bila slika nov~anice od 50 maraka. To

im tada, dodu{e, nije pomoglo, jer su bacali sliku nov~anice; da su

bacali pravih 50 maraka na{a saradnja sa Hagom bila bi zavr{ena, a

mi bismo bili daleko bli`i Evropskoj uniji. Ovako, ostaje da ~ekamo

Evropsku uniju onako kako seljaci ~ekaju letnju ki{u. 

Ovo je prva emisija posle letnje pauze, bilo je mnogo uzbu|enja, ali

uvek hladne glave je Vesna Raki}-Vodineli}.



12

12
.0

9
.0

8
.

Vesna Raki}-

Vodineli}

kao nekog proevropskog politi~ara moderne desne orijentacije, dok

}e [e{elja smatrati ekstremisti~kim desnim politi~arem. Tako da }e

jedino zanimljivo biti gledati da li }e nastati posebna politi~ka

stranka, i sa kim }e sara|ivati. Pa, bilo bi mi interesantno da vidim i

tu neku tranziciju od jedne nedemokratske ka demokratskoj stranci,

a mo`da ~ak i priklju~enje nekih ~elnika te stranke strankama koje u

svom nazivu nose re~ demokratski. Tu naravno ne mislim na

Demokratsku stranku Srbije, po{to ne verujem da bi oni posle svega

primili Tomislava Nikoli}a u svoje redove. Ali verujem da }e neki

istaknuti ~lanovi Radikalne stranke, koji su optirali ili }e optirati za

Tomislava Nikoli}a, na}i interesa da se priklju~e Demokratskoj

stranci. I ba{ me zanima da li }e biti primljeni.

Nadam se da se srpski novinari ne}e preterano naljutiti na mene ako

ka`em da su osnovne crte novinarske obrade politi~kih doga|aja na

jednoj strani estradizacija odre|enih li~nosti ili nekih doga|aja, a na

drugoj strani patetika. I ~ini mi se da je estradizacija bila dominantno

obele`je prilikom prikazivanja i analize hap{enja Karad`i}-Dabi}a, a

da je u ovom trenutku osnovna crta rascepa u Srpkoj radikalnoj stranci

i njenog odnosa prema [e{elju - patetika, koja je vidljiva ne samo u

nastupima pojedinih ~lanova SRS koji su se opredelili za Tomu

Nikoli}a, nego i iz nekih novinskih naslova, koliko sam ja imala prilike

da ih vidim. 

Mene to navodi na zaklju~ak da novinari, kao i ve}ina profesionalaca

u Srbiji, tra`e neke kra}e puteve do svojih konzumenata, idu ipak li-

nijom manjeg otpora, jer mnogo je lak{e Karad`i}evo hap{enje

prikazati kao jedan estradni slu~aj, nego zaista prikupiti, vratiti se

na svu tu gra|u iz devedesetih godina, pro}i ponovo kroz sve te

stra{no mu~ne doga|aje. U njih spada, recimo, jedna rana

Karad`i}eva izjava, u`asno glupa i surova, koje se vrlo dobro se}am,

da, eto, Srbi u tom ratu u Bosni mnogo bolje stoje od Muslimana, zato

{to je na{ih poginulo, ne znam da li }u ta~no citirati cifre koje je on

tada izrekao, ali na{ih, to jest Srba je poginulo oko 18.000, a njihovih

oko 180.000. Naravno, obe te cifre su stravi~ne, obe su bile na svu

sre}u predimenzionisane u momentu kada su date, ali znate, kada

{ef jedne dr`ave govori o tome da na jednoj strani ima deset puta vi{e

`rtava nego na drugoj, on samim tim priznaje da postoje civilne,

dakle, neopravdane `rtve rata, da postoje ratni zlo~ini. To je u`asno

glupa, kontraproduktivna izjava, i naravno da mu se vratila u vi{e

mahova, a sada valjda i definitivno, kao bumerang. Dakle, na sve to

se trebalo vratiti, sve je to trebalo analizirati, za sve to treba

vremena, za sve to treba odre|eni politi~ki, pa ~ini mi se i moralni

stav, za sve to treba odre|ena doza gra|anske kura`i, ali je bilo lak{e

zabavljati publiku jednom estradnom slikom tokom letnjih meseci. 

S druge strane, sada imamo ovu stra{nu patetiku, [e{elj tako trune u

zatvoru, njemu preti ubistvo, iako mu naravno nikakvo ubistvo ne

preti, ono jedino {to mu preti je samoubistvo ako se on odlu~i na

{trajk gla|u... - mo`da }e ovo zvu~ati nekako cini~no, ali to je ipak

njegova odluka. Ja ne mislim da njemu treba nametati branioca, ja

smatram da svaki ~ovek ima pravo da se brani sam ako to ho}e, pa

makar i na svoju {tetu, ali sa druge strane, postupak se mora

okon~ati i opstrukcija koju svaki okrivljeni ima pravo da vr{i mora

da ima odre|eni kraj. Prema tome, sva ta patetika je isto tako tek

jedan lak{i put, umesto da se analizira u~inak Srpske radikalne

stranke u ~itavoj njenoj istoriji, koja nije ba{ kratka. Ali, ovako je

prosto lak{e, lak{e se popije uz kafu. 

Naravno, ono {to novinari mo`da ne `ele da urade i {to ne mogu da

urade, ili ne mogu da stignu da urade, ili prosto ne}e da urade, treba

da urade neke druge profesije u ovom dru{tvu. Pre svega mislim na

pravosu|e, kao i na istori~are i neku politi~ko-analiti~ku teoriju,

koja se na`alost kod nas vrti po povr{ini i ostaje na nivou

kombinatorike. [ta }e biti ako bude, i kako }e izgledati politi~ka

scena za neke dve godine - a ne mo`ete znati kako }e izgledati za dve

godine ako ne izvr{ite po{tenu analizu onoga {to je bilo po~etkom

devedesetih godina. Na~in na koje su stranke formirane, koliki je bio

stvarni, dokazani udeo nekih tajnih slu`bi u formiranju odre|enih

politi~kih stranaka, kako su se one posle toga razvijale, da li su se

emancipovale ili se, naprotiv, nisu emancipovale od tajnih slu`bi, {to

mislim da je specifikum Srbije, ali takvu analizu ja nisam pro~itala i

ne o~ekujem da je skoro vidim.

Kada sam ~ula da se kletve u Skup{tini kvalifikuju kao govor mr`nje,

moja prva ideja je bila da je to, tako da ka`em, preveliko uva`avanje

tih kletvi i da one zapravo nisu govor mr`nje nego govor gluposti i

primitivizma. Govor mr`nje je govor koji ima mobilizatorski kara-

kter, govor kojim se vi obra}ate ljudima sa idejom da ih navedete na

kr{enje ljudskih prava, na netoleranciju, na diskriminaciju. To je
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p{enica bjelica, i {ta ve} sve treba da ne rodi. Dakle, zavet je ne{to {to

se daje u pogodbenoj formi, kletva se daje u izri~noj formi, kao {to su

to poku{ale da u~ine ove basmarke iz Skup{tine, a zakletva je

zaklinjanje, bilo u ~ast, bilo u Boga, i to, ovo poslednje, mo`e svako.

E, onda sam poku{ala da idem malo dalje u tim svojim saznanjima i

da vidim da li skup{tinske basmarke mo`da spadaju u neku od ovih

ka-tegorija ~ije kletve imaju dejstva, i tu mi je stru~njakinja rekla da

mo`emo da naga|amo da li su nevini momci ili nevine devojke u

pitanju, i onda sam bila upu}ena na literaturu.

Ono {to je mene najvi{e navelo da se interesujem za celu tu stvar, da

joj posvetim dosta vremena i da stru~njakinju zaista podvrgnem

unakrsnom ispitivanju, bilo je slede}e - radi se, dakle, o predstavni-

cima stranke koja za sebe tvrdi da je narodnja~ka, da zastupa narod,

da sve zna o tom narodu, da najbolje mo`e da izrazi narodne interese.

Me|utim, stru~njakinja mi je rekla da oni pojma nemaju o elementar-

nim stvarima o kojima svi u tom malom gradu apsolutno sve znaju.

Dakle, oni nemaju pojma.

[to se ti~e mog li~nog odnosa, mene zaista u`asava da se Vlada u

kojoj je SPS naziva proevropskom. S druge strane, moram da ka`em

da sam vrlo sre}na {to je skrpljena makar i takva vlada, u pore|enju

sa onom drugom koju smo mogli dobiti. Tako|e, vrlo mi je te{ko, re-

cimo, palo saznanje da je upravo na desetogodi{njicu otpu{tanja

jednog velikog broja mojih kolega sa Pravnog fakulteta - i ja sam bila

jedna od njih - ~ovek koji nas je otpustio, profesor Oliver Anti}, dobio

neku vrstu, ipak, unapre|enja time {to je postao {ef Katedre za

gra|ansko pravo na dr`avnom Pravnom fakultetu. Nije to neka

funkcija, ne sumnjam da }e on od nje napraviti mnogo vi{e i mnogo

druga~ije nego {to je ona ikad bila, on ima tu vrstu sposobnosti u

negativnom smislu, zaista ne sumnjam u to. I zato me taj ~in nije

ostavio ravnodu{nom, ne mo`e ~ovek da ne oseti gor~inu zbog svega

toga. Ali sa druge strane, opet, ta Srpska radikalna stranka kojoj on

pripada je stranka u opadanju i nekako mi se ~ini da je to va`nije od

ovog gorkog ukusa koji ja u sebi nosim. Moj ose}aj je sli~an onome

kada vas ne{to jako boli, recimo kosti, pa onda ipak dovedete to u red,

ne{to kvrcne i vama svane. Tako je i meni ovog leta ipak svanulo.

Mislim odista da se izlazi iz akutne patolo{ke faze i da nijedna

hroni~na patolo{ka faza ne mo`e biti toliko patolo{ka, toliko opasna,

toliko ugro`avaju}a i toliko maligna. 

govor mr`nje. Kletve izre~ene u Skup{tini, i Nikoli}ev teorijski govor

o njima i onaj prakti~ni gospo|a Radete, Jovanovi} i Pop Lazi}, za

mene ne predstavljaju govor mr`nje, jer ne verujem da kod prose~nog

~oveka takav govor mo`e da ima mobilizatorski politi~ki karakter. Ja

ga smatram govorom gluposti i govorom primitivizma koji pre

izaziva podsmeh, pa i nekakvu sumnju da onome koji govori kletve

vi{e ni{ta drugo nije ostalo, dakle, ukazuje na nekakvu slabost pre

nego na bilo {ta drugo. 

Ali, tada kada sam prvi put ~ula kletve imala sam sre}u i zado-

voljstvo da budem u jednom malom banjskom gradu na jugoistoku

Srbije i da sedim sa jednom osobom koja je, pokazalo se, velika

stru~njakinja za kletve, nau~ila sam mnogo od nje. Pre svega, ne

mo`e svako da prokune. Po mi{ljenju te stru~njakinje, da prokune

mo`e samo nevina devojka, nevin momak, majka, sestra, a mogu i

nevina deca prokunutog lica. Onda sam se malo zainteresovala kako

to da niko ne mo`e da prokune, a mnogi od nas ~esto kunu. E, onda

mi je re~eno da te kletve van kruga ovih lica nemaju dejstvo. Zapitala

sam se kako postoje `ene koje kunu druge za novac? Re~eno mi je: "A,

to su basmarke!" Basmarke su `ene koje izgovaraju basme ili bajalice

koje u sebi sadr`e elemente kletve, ali one to rade za novac. 

Uglavnom su basmarke `ene, ne iz diskriminatorskih razloga nego

zato {to se smatra da `ene imaju bolju vezu sa drugim svetom. Onda

sam ja rekla, pa, dobro, mo`da su ove `ene u Skup{tini basmarke, na

{ta mi je odgovoreno da to opet ne mo`e da ima dejstva zato {to

basmarke ne smeju da se bave ne~asnim zanimanjima, ne smeju da

budu na primer kurve, ne smeju da budu politi~arke, ne smeju da

budu dou{nice. Njihove kletve, ~ak i ako su one bile pla}ene od nekog

da izgovore te basme, odnosno kletve, tako|e ne}e imati dejstva. E,

onda se ja opet nisam dala po{to sam se setila nekih drugih kletvi, pa

sam pitala - dobro, a kako ~uvena kletva cara Lazara? Onda mi je

stru~njakinja rekla da to jeste izuzetak zbog zna~aja istorijskog

doga|aja, ali da to u su{tini nije kletva nego da je to zavet. Onda sam

ja pitala kakva je razlika izme|u kletve i zaveta i re~eno mi je da se -

hajde, nazovimo ih sve basmama - sve te pojave dele na tri podgrupe,

jedno je zavet, drugo je kletva, a tre}e je zakletva. 

Zavet se uvek daje u obliku kondicionalne re~enice, u pogodbenoj

formi - ko ne do|e na boj na Kosovo neka mu..., ne znam, ne rodila mu
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svedo~anstvo kako se mi u Srbiji navikavamo na ne{to {to je jedna

potpuno nemogu}a situacija u bilo kakvom demokratskom svetu.

Zna~i, obi~no ljudi raspravljaju o programu neke stranke, a ne o

~injenici da nju vodi ~ovek iz }elije. Malo ljudi zna, {to se sada

otkriva, da je on telefonom svaki dan zvao, znao je i po 20, 50 puta da

zove poslanike, da diriguje. A u me|uvremenu, naravno, kao {to

javnost dobro zna, Nikoli} je uspeo da digne rejting te stranke i onda

je naravno usledio udarac, dogovorili su se direktno [e{elj i Ko{tu-

nica da premijer bude Ko{tunica. Tada je ve} stvarno bilo potpuno

jasno da [e{elj ne dozvoljava da Nikoli} dobije ikakvu zna~ajniju

funkciju u dr`avi, da ikada kapitalizuje svoje vrlo dobre rezultate na

izborima. I naravno, onda je Nikoli} demonstativno skinuo svoj bed`. 

Ta~ka je bila Sporazum o asocijaciji i stabilizaciji, me|utim, to je bilo

sasvim fiktivno i nema nikakve veze, tu treba razlikovati povod i

uzrok, Sporazum je bio samo povod, a ne uzrok. Zna~i, uzrok je bila

borba za vlast u toj stranci. Nikoli} smatra da je, po{to on vodi tu

stranku pet godina, red da to i ozvani~i, i u ovom trenutku je to

veoma te{ka borba, koja }e se verovatno zavr{iti relativno lako u

centralnim organima stranke, ali }e zato biti dramati~nog cepanja

unutar strukture stranke. To zna~i, od odbora do odbora do}i }e do

podela, {to smo mnogo puta gledali, ali }e sada biti dramati~nije jer

se radi o velikoj stranci, u principu vrlo dobro organizovanoj, sa

~lanstvom koje nije, hajde da ka`em, posebno naklonjeno nekoj

demokratskoj raspravi ili nekim finim nijansama u toj raspravi, nego

mnogo brutalnije shvata politiku. Zna~i, Nikoli} ne mo`e da dobije

stranku, to je sada ve} jasno i on }e o~igledno od svoje poslani~ke

grupe, koja je sad zapravo frakcija unutar stranke, praviti novu

stranku. Zna~i, to nije uop{te podela demokrata i antidemokrata,

nego bitka za vlast unutar SRS. Odmah da ka`em, Nikoli} }e slede}ih

nedelja biti vrlo tvrd u svojim nastupima, on }e poku{avati da igra

pravovernika i ja o~ekujem ~ak, paradoksalno, da on bude ~ovek, ako

je to uop{te mogu}e kod radikala, tvr|i u odbrani originalnog

programa SRS, mislim da }e on u dogledno vreme ostati dosledan

tom programu. Ali ono {to je danas te{ko predvideti je odgovor na

pitanje da li }e ukupni odnosi na politi~koj sceni Srbije njega

pomerati ka ne{to razumnijoj konzervativnoj socijalisti~koj poziciji.

To tek ostaje da se vidi. Zna~i, da li }e se Nikoli} pomeriti od

neobuzdane {ovi-nisti~ke, gotovo psihopatske retorike radikala, da li

}e se pomeriti ka jednoj agresivnoj ali ne{to umerenijoj retorici, to

Dakle, ho}u da ka`em, nemam ja nekih iluzija da }e to na{e

napredovanje prema Evropskoj uniji i}i brzo, da ono ne}e biti pra}e-

no mnogim kolektivnim i individualnim osuje}enjima, `rtvovanjima

isl. Naravno da ne}e biti lako gledati pojedina~na likovanja

takozvanih proevropejaca, ali mi se ipak ~ini da je ona opasnost koja

je postojala, opasnost rascepa i propadanja dru{tva, ne dr`ave nego

dru{tva kao takvog, malo oti{la u pozadinu. I mislim da je jedan

dobar broj ljudi, bar onih sa kojima se ja dru`im, po~eo da nosi taj

ose}aj u sebi i po~eo malo manje grozni~avo da ~ita novine, da slu{a

vesti, i da su znaci normalnosti, iako je to jo{ daleko od nekakvog

evropskog standarda normalnosti, ipak ne{to ja~i od znaka

nenormalnosti. Dakle, ja bih ipak bila optimista i ~ini mi se da danas

mnogo lak{e nego pre nekoliko meseci do`ivljavam na{e celokupno

gadno politi~ko okru`enje.

Svetlana Luki}: 

Ako budu uskoro sre|ivali ove grani~ne prelaze, mogli bi na prelazu

Horgo{, na kapiji na{e zemlje, da postave Janusovu glavu, a ona kao

{to znate ima dva lica, jedno gleda napred, a drugo nazad. Usvojili

smo Sporazum o stabilizaciji i pridru`ivanju, ali glavni tu`ilac

Ha{kog tribunala mo`e umesto Mladi}a da ponese iz Beograda

njegov psiholo{ki portret. Vrhovni sud Srbije je smanjio kaznu nekim

[korpionima koji su likvidirali one muslimane kod Srebrenice, a ~ak

se i Putin pre neki dan u opravdanju napada na Gruziju pozvao na

genocid u Srebrenici. Potpisali smo Sporazum o stabilizaciji i

pridru`ivanju, ali, na primer, jedan od ministara, onaj Markovi},

ministar za lokalnu upravu i samoupravu, rekao je pre neki dan i ne

trepnuv{i da jeste najbolje re{enje da na ~elo javnih preduze}a do|u

ljudi putem konkursa, ali nema se vremena, ka`e, to traje jako dugo,

pa moraju opet da dele te funkcije striktno po politi~koj osnovi.

Politi~ka kasta nam je, hvala na pitanju, `iva i zdrava, prerasla skoro

u dru{tvo slobodnih zidara.

Dugo }e ovo biti borba za opstanak, a ne pravi `ivot, a do tada se

bavimo izme|u ostalog i Srpskom radikalnom strankom. Izvinite na

tome, ali to }emo samo danas da radimo i vi{e nikada. @arko Kora}.

@arko Kora}:   

Stvar je vrlo prosta, [e{elj je pet godina u Hagu i on iz zatvorske

}elije vodi najve}u stranku u Srbiji. To je ve} samo po sebi
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to politika katastrofalnog vi|enja sveta. To je politika srpske elite,

nacionalisti~ke politi~ke elite, koja je sad naravno svuda posakri-

vana, a koja je taj program i napravila. Videli ste da oni }utke gledaju

ovaj rascep, sa velikom nelagodom to gledaju, i Ko{tunica, i Velja Ili},

i svi ovi silni akademici koji bi ranije bili brzi da se odmah pojave u

Politici na naslovnoj strani i svuda drugo. Oni su ostavili ovim svojim

|acima, nedou~enim analiti~arima, da govore besmislice, i ~ekaju,

jer nisu sigurni kako }e se to zavr{iti. 

Ako bi Nikoli} i uspeo da otcepi jedan ve}i deo te stranke na terenu,

u organima ne}e mo}i. Ako bi on postao pragmati~niji sa stavom

"zatreba}u ja nekom za vlast", onda bi taj pragmatizam mogao

stranku da dovede do izvesnog odbacivanja tog nasle|a. Izvesnog,

molim vas, jer oni }e uvek govoriti o srpskim nacionalnim

interesima, o Hrvatskoj, o delovima Hrvatske kao Srbiji i tako dalje.

^uo sam jedan komentar da je Tadi} dete sre}e, evo, ka`e, ni sad

nikom ni{ta, Tadi} ni kriv ni du`an, lak{e mu je, ima {iri politi~ki

prostor - i realno ga ima. Zna~i, oni gledaju s velikom nelagodom na

~injenicu da su se zaista, na`alost, desile u jednom danu dve ~udne

stvari: potpisivanje SSP-a, ali istovremeno i po~etak cepanja

deponije Milo{evi}eve politike koja je zaista delovala zastra{uju}e. 

Po poslednjim istra`ivanjima radikali su imali 36%, ja~i su nego kad

su bili izbori. E, ovo }e ih u ovom trenutku svakako dovesti do

formiranja bar dve stranke koje }e onda davati mnogo ve}e {anse,

hajde da ka`em, takozvanom demokratskom bloku, da recimo

izabere svog partnera u toj ekstremnoj desnici. I mogao bi na kraju

Toma Nikoli} da postane omiljeni desni~ar srpske politi~ke scene,

{to on ve} polako i postaje, svi ga `ale, svi ka`u da je on u stvari fini

~ovek koji je morao one stra{ne stvari da izgovara, siroti on, [e{elj ga

je naterao. Brzina kojom se kod nas hemijski ~iste politi~ke

biografije je nevi|ena. Imamo najbolje hemijske ~istionice za

politi~ke biografije koje postoje u svetu. Kod nas ljudi za pola sata

~oveka koga su zvali fa{istom po~nu da zovu demokratom, ja to

nikad u svom `ivotu nisam video. Zamislite - da napravim jednu

besmislenu analogiju - da je neki vode}i nacista, kad je video da se rat

gubi, po~eo da vi~e "tako je, gre{ka!", a da su Nemci na to rekli "bravo,

pa on je uvek bio demokrata, jadan, samo je morao s nacistima od

1933. ili ranije". 

ostaje da se vidi, ali to mo`da i nije toliko presudno za srpsku

politi~ku scenu. 

Ali, ovaj sukob jeste veoma va`an. [to bi rekao Krle`a, na desnici je

ovaj put, ne na ljevici. Desnica je o~igledno u ovom trenutku u Srbiji

u haosu. Ko{tunica je uspeo, zbog opsesije kosovskim pitanjem, da

marginalizuje stranku i da se na neki na~in pomeri potpuno udesno.

On je sad glasao protiv Sporazuma o asocijaciji i stabilizaciji koji je

zapravo i radila njegova Vlada, bar formalno, zna~i, gotovo nevero-

vatno! Ti pregovori su vo|eni dok je on bio premijer. Stranka Velje

Ili}a kad nema asfaltiranja puteva vegetira u potpunosti, zna~i, samo

sa lopatom asfalta ta stranka neki glas i dobije, bez lopate asfalta tu

nema vi{e ni~ega. Socijalisti su po poslednjim istra`ivanjima jedne

agencije ispod 5% i, naravno, sada se cepaju radikali. Ovde }emo

imati jednu tako|e radikalnu manju stranku koja }e se kretati

slobodno po politi~kom prostoru i bi}e vi{e oportunisti~ka. Eto, to je,

ako mogu da ka`em, jedina prednost Nikoli}a, ve}a mera oportu-

nizma. On je, ina~e, kao politi~ar bio ve}i oportunista, on je naravno

znao da bude beskrajno cini~an, on je davao neke u`asavaju}e izjave,

uklju~uju}i onu da mu nije `ao zbog ubistva ]uruvije. Zna~i, ja ne

treba da podse}am va{e slu{aoce da je njegova retorika bila ~esto

zastra{uju}a, ali on }e biti svakako ve}i oportunista zato {to mo`e da

opstane plivaju}i u tom prostoru, za razliku od Srpske radikalne

stranke koja se ukotvila u odbrani takozvane linije Karlobag-Ogulin-

Virovitica. Ceo taj ratnohu{ka~ki, ratni lobi, naravno, otvoreno staje

na stranu [e{elja.

Ali, ono {to je najva`nije za Srbiju, to je da li je ovo po~etak

demonta`e [e{eljevog nasle|a, jer je to poslednji bastion ratne politi-

ke Slobodana Milo{evi}a. [ta god bila Socijalisti~ka partija Srbije sa

svojom zastra{uju}om retorikom da je put Slobodana Milo{evi}a

jedini pravi put i tako dalje, to je objektivno jedna veoma mala

stranka, trenutno je ispod cenzusa, mogla bi i da nestane. Ona je sad

kona~no u{la i u Parlament, u koaliciji sa jednom fantomskom stran-

kom penzionera, sama nije mogla. Tako da ovo jeste prvi rascep u

monolitu Milo{evi}evog vi|enja sveta, vi|enja Jugoslavije, vi|enja

nacionalne srpske istorije, vi|enja polo`aja Srbije u 20. i 21. veku.

Srpska radikalna stranka je deponija svega najstra{nijeg {to je Milo-

{evi}eva politika bila. Paradoksalno, [e{elj i njegova stranka jesu

nosioci, ~uvari Milo{evi}eve politike, koja nije Milo{evi}eva, nego je
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o~igledno jo{ nije opredelio, a mora}e, naravno. Prema tome, jedna

stvar je sigurna, a to je da }emo gledati jako mnogo prljav{tine,

vide}emo mo`da i slu{ati ne{to o Mi{kovi}u slede}ih nedelja, pa }e

narod prvi put otkriti da li Mi{kovi} ima neke veze s finansiranjem

Srpske radikalne stranke i da li, kad kupuju u njegovim samo-

poslugama, i oni ne{to malo doprinose razvoju Srpske radikalne

stranke. Mene povremeno deo na{e javnosti, ne cela na sre}u, podse-

}a na onu publiku na gladijatorskim igrama. Pri tom mislim da tu

publika uvek pokazuje palac nadole, zna~i: ubij protivnika. Dakle,

sad }e oni ~ekati da vide ko }e kome {ta re}i, kako }e u parlamentu da

se vre|aju - ne zaboravite, oni su osamnaest godina zajedno, oni se

stvarno intimno znaju, znaju sve jedni o drugima, i toga }e biti koliko

god ho}ete. A to }e ru{iti ugled radikala, jedan deo njihovog bira~kog

tela }e se pasivizirati. Zna~i, tek u 2008. godini politika koja je pora-

`ena 2000. godine po~ela je da se kruni. Daleko od toga da nestaje, jer

vi i sad gledate kako se radikalski poslanici pona{aju, to bacanje

fatvi, kletvi, gledate mr`nju. 

Recimo, evo samo jedan primer: "profesor" Pelevi}, kako on sebe voli

da zove, opredelio se za Tomu Nikoli}a, i upravo je pre nekoliko dana

odr`ao predavanje Rizi Haljimiju, objasnio mu da je on [iptar. Riza

Haljimi iza|e i ka`e mu "ne mo`ete vi odre|ivati {ta mene vre|a, to ja

odre|ujem". Haljimi je izrekao i re~enicu na koju se niko od novinara

i tih ~uvenih komentatora nije ni osvrnuo, rekao je: "Ovo je jedini

parlament u regionu gde mogu da se vre|aju Albanci u Skup{tini i da

se ne nazivaju Albancima nego [iptarima". Eto vam primera koliko

tu demokratije ima i koliko }e demokratska na~ela dovesti do

opredeljivanja ljudi. Zna~i, daleko od toga da je jedna strana

demokratska, druga antidemokratska, ali ta potreba da pripisujete

osobine je potreba da be`ite od realnosti i da je ne vidite onakvom

kakva jeste. I to je jedna od najopasnijih tendencija ljudi, to je isto

kao potreba Borisa Tadi}a da obja{njava Papandreuu, predsedniku

Socijalisti~ke internacionale i sada{njem premijeru Gr~ke, da je

Socijalisti~ka partija Srbije jedna moderna stranka evropske levice. 

Slu{ajte, to je toliko cini~no i bezobrazno, ja bih podsetio da se

nacisti~ka partija Nema~ke zvala Deutsche nationalsozialistische

Arbeiterpartei, radni~ka partija. Kona~no, i Musolini je bio socijalis-

ta. Zna~i, za potrebe trenutka sve je zgodno, ali dugoro~no smo svi

gubitnici u Srbiji, jer se ipak stvari moraju nazvati pravim re~ima.

U tome je strahota na{eg politi~kog `ivota, {to ljudi sve zaborave, {to

se odjednom u politi~are upisuju neka va{a o~ekivanja koja oni

realno ne mogu da ispune. Zaista jeste zastra{uju}e {to }e u

politi~kom `ivotu opstati osobe kao {to je ta ~uvena Radeta, to je ono

{to }e sa [e{eljevom slikom i [e{eljevim bed`om nastaviti da mar{ira

po Srbiji. Ali Nikoli} }e otkinuti jedan deo, on bi mogao biti zna~ajan,

i on }e, {to ka`u, sticajem okolnosti, zbog ~injenice da se na{ao na toj

poziciji, morati da bude pragmati~niji. Ja bih vam rekao ovako -

onoliko koliko je Da~i} demokrata, toliko }e vam biti i Nikoli}, zna~i,

mera vlasti }e biti mera demokratije. Tu nema, naravno, ni d od

demokratije, ali ima mogu}nosti da se menjaju boje igraju}i mutne

igre na toj poziciji "ja sam demokratski {ovinista" - kao {to je

Milo{evi} bio ~etni~ki levi~ar. Ja sam se uvek smejao kada je Nenad

^anak davno, jo{ devedesetih godina, kad smo bili saradnici

Dra{kovi} i ja, Dra{kovi}a uvek oslovaljavao sa "pomoz' bog, dru`e

Vu~e". To je otprilike slika tih paradoksa. Tako da upisivati u

biografiju Tome Nikoli}a u ovom trenutku demokratska o~ekivanja

vi{e je nego sme{no, ali }e njega pragmatizam naterati da pliva. On

}e ponovo plivati ka esktremnoj desnici ako mu to zatreba da dobije

glasove, on ima `elju da ostane u politi~kom `ivotu - i osta}e, naravno

- i veliku `elju, ipak, da do|e na vlast. Zna~i, devet godina on

prakti~no nije na vlasti, bio je jako dobar na skoro svim izborima, ali

nikada nije dobio izbore i o~igledno je, {to bi rekao jedan moj mladi

prijatelj s kojim sam se ju~e video, Iznogud je re{io, ka`e, da bude

kalif umesto kalifa.

Nepobitna je ~injenica da Tomislav Nikoli} apsolutno nikada nije ni

na koji na~in odstupio od politike SRS i ja bih ~ak rekao onog

najtvr|eg jezgra te politike. On je to ~ak radio mnogo bolje nego bilo

ko drugi, on nije reformator ni u naznakama, ovo je borba za vlast i

nemojte da se igramo. Ja samo govorim koje su konsekvence borbe za

vlast. On nije glasao za SSP, ceo sukob je bio oko toga, na kraju nije

ni on glasao, naravno. To je ovo {to sam vam rekao, on mora sad da

bude tvr|i kalif od ranijeg kalifa da bi pokazao da je on u stvari

pravovernik, je li, jer je o tome uvek re~. 

Ina~e, sad }ete gledati, bi}e zanimljivo prestrojavanje njihovih

medija, to su pre svega, naravno, dva lista ~iji je vlasnik Rodi}, Kurir

i Glas, a vrlo zanimljiva je i Pravda. Po nekima, najve}i uticaj na

ure|ivanje Pravde ima Vu~i}, ona se izgleda klati zato {to se Vu~i}
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koga, Ko{tunica je to prvi uradio. Kona~no, on je napisao jedan tekst

u kome se upravo ka`e da Milana Nedi}a treba staviti u istorijski

kontekst, drugim re~ima, treba da ga razumemo. Dobro je sara|ivati

s Nemcima, spasavati srpski narod, a ovi mu~enici koje streljaju i

koje ubijaju i koji vode rat protiv okupatora, to su bitange

komunisti~ke. Ja ne znam {ta na{ predsednik misli, kakav bi problem

bio ~ovek koji ka`e da je njegova stranka ~lan Socijalisti~ke

internacionale, pa neka mi ka`e onda da li je Milan Nedi} heroj! 

Za{to je on na{ predsednik, on se nikada ni o ~emu ne oglasi. Kod nas

se stalno govori o ustanku za vreme socijalizma, Danu ustanka u

Srbiji kad je @ikica Jovanovi} [panac u Beloj Crkvi pucao; ka`e,

pucao Srbin na Srbina. Pa, zna li on... To jeste, na`alost, bio jedan

gra|anski rat, i ako me pitate je li dobar gra|anski rat - pa, nije. Ali,

znate {ta, i u Hrvatskoj su se hrvatski partizani borili protiv

hrvatskih usta{a. Kona~no, jo{ jedno pitanje, ko je ubio Kostu

Pe}anca, ko je bio taj deo ~etni~kog pokreta koji je otvoreno

kolaborirao sa Nemcima i sedeo u Beogradu, hajde da ~ujemo, da li

neko zna? A svakako neko od slu{aoca zna istoriju - zna da je to bio

Dra`a. Zna~i, sve to je sad u konfuziji i siguran sam da tvorci na{ih

nacionalnih programa koji su se sad mudro povukli u svoje kabinete,

sede u svojim ko`nim foteljama, u svojim udobnim stanovima, sa

dosta muke sve ovo gledaju. Sve {to su tako bri`ljivo radili krajem

osamdesetih i po~etkom devedesetih sad }e da poka`e svoju utrobu.

Vi uhapsite Karad`i}a, ali onda pozdravljate s tri prsta svoj olimpijski

tim, vi uhapsite Karad`i}a, a niko ne}e da ka`e ko je to uradio, i onda

stavite laptop... Pa, smeje se cela Srbija! Neko je rekao, ~ak u nekom

nacionalisti~kom listu: po{to ga niko nije uhapsio onda niko nema ni

laptop, onda ga br`e-bolje stavite u neki napu{teni policijski punkt, pa

zovete telefonom kri{om... A se}ate se konferencije za {tampu kad je

uhap{en Milo{evi}? Premijer ka`e "jeste, mi smo to uradili, mi smo ga

uhapsili". Zamislite da je neko rekao "ne znamo ko ga je uhapsio"! 

I to je tako, ta politika najve}e stranke kod nas koja zaista sad ima

veliki deo vlasti. Dvoje mojih kolega, Buda Ne{i} i Vanja Rupnik-

Ra~i}, skupili su svojevremeno rezultate Karti{evih testova, odgo-

vore dece na jednom testu inteligencije, i izdali ~uvenu knjigu pod

naslovom Olovka pi{e srcem. Na pitanje iz jednog testa, za{to je

olovka bolja od penkala, jedan de~ko je napisao "zato {to pi{e srcem".

Ali, imati na{u javnost u kojoj su sve vrednosti potpuno pomerene,

gde su najhrabriji ljudi oni koji pljuju nekoliko `ena, to su Nata{a

Kandi}, Sonja Biserko, Biljana Kova~evi} Vu~o... Ne znam da li imam

pravo, da li imam dozvolu da pomenem - Biljana Srbljanovi} je pri-

~ala da je, kad je do{la nedavno na aerodrom, osam taksista za redom

odbilo da je vozi i pri tom je najstra{nije vre|alo. Ja vama sad ne{to

da ka`em: to nema nikakve veze s politikom, svaki taksista ima

potpuno pravo da misli o njoj {ta god ho}e. U svim normalnim zem-

ljama u kojima sam ja bio i uzimao taksi, pa negde i boravio vi{e me-

seci na nekoj stipendiji, na univerzitetu, taksisti je zabranjeno da ne

uzme putnika, on zbog toga gubi dozvolu. Kako vi to zami{ljate? Da

pro|e taksista i vidi vas i ka`e "pa, ja ne uzimam crnce", ili "izvinite,

ne uzimam invalide", ili "trudne `ene me iritiraju"? Pa, gde to ima?

Njegova je du`nost da vas vozi. 

Zna~i, eto, to su stvari koje ljudi trpe u ovoj zemlji i to ljudi koji jesu

demokrate. Ali kod nas je demokratija i prepisati u demokrate ~oveka

koji je lajao u horu, koji je hu{kao na zlo~ine, koji je bio ratni

dobrovoljac. I to je ono {to je tragi~no za Srbiju. Heroji taksisti

vre|aju jednu `enu koja sedi sama sa dva kofera! On je verovatno kad

je do{ao ku}i rekao "ma, ja sam je izvre|ao..." Pa, {to nije izvre|ao

mog druga, imam jednog, ima dva sa dva i zna pet borila~kih ve{tina,

pa da vidi{ batine na aerodromu! Ali ne, njemu je rekao "gospodine,

gde idete". I zato je to opasno kada se za 24 sata ~ovek koji je u{ao u

bitku za vlast da uzme Srpsku radikalnu stranku proglasi

demokratom, kao da on to radi zato {to je u stvari ube|eni

demokrata, da mu je jedini motiv bio da demokratizuje Srpsku

radikalnu stranku. Znate {ta, stra{no je to, stra{no je i to ne sme da

se radi, ne sme da se radi zato {to se u na{oj sveop{toj javnoj

konfuziji samo jo{ pove}ava. Magla u kojoj `ivimo samo je sve gu{}a.

Otac rehabilitacije je Vojislav Ko{tunica, me|utim, imate jednu

drugu rehabilitaciju koja je u demokratskom dru{tvu legitimna:

svako mo`e da pokre}e inicijativu kakvu ho}e. Vi imate trenutno

zahtev da se sudski rehabilituje Milan Nedi}. Imate jedan mali

paradoks da Milan Nedi} nikad nije ni osu|en na sudu, prema tome,

ne vidim kako sud mo`e da rehabilituje tako nekoga? Milan Nedi} je

bio predsednik kvinsli{ke vlade, ula`e se ogroman napor da se

poka`e da je on patriota. Vi imate tu rehabilitaciju na svakom

koraku, to je sada va`e}i obrazac i model. Vi sada rehabilitujete bilo
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govorim o svim ljudima. Poznati su kao pravoslavni fundamentalisti,

imamo jednoga koji je zastra{uju}a li~nost u moralnom i svakom

drugom pogledu. Pogledajte {ta pi{e u zakonu, pa vidite da li te

najuglednije li~nosti, naro~ito iz oblasti javnog `ivota, zadovoljavaju

zakone.

Zna~i, Demokratska stranka, ona je nosilac vlasti. Izvinite, hteli ste

vlast, imate celokupnu vlast, a sad imate i celokupnu odgovornost i

vi morate da se za to borite. I da ka`ete, ovo su vrednosti, ovo nisu

vrednosti. Ali, umesto "mi podr`avamo antifa{isti~ku borbu"

dobijamo "mi podr`avamo svaku borbu". Koju borbu? Da li je na pri-

mer predsednik Vlade, za koga ve}ina ljudi ne zna ni da je predsednik

Vlade uop{te, da li je on rekao Da~i}u, koji mu je nadre|eni - on je

premijer, a ovaj je potpredsednik - ~ekajte, gospodine Da~i}u, na {ta

li~i ovo s paso{ima, jeste li vi svesni toga da u jednoj zemlji u centru

Evrope ljudi ne mogu da dobiju paso{. Sad su po~eli da obja{njavaju

to o ~ipovima... Ma, ne interesuje me uop{te! Imate ministra pros-

vete, a {ta je program rada Ministarstva prosvete? [ta taj mi-nistar

ho}e? Ho}e pred{kolsko obrazovanje, ho}e osnovno i srednjo{kolsko,

ho}e visoko, ho}e mre`u privatnih fakulteta - uzgred, on predaje na

jednom. [ta je Bolonja, gde je stala Bolonja? Ni{ta. Imamo obe}anja

tipa "vize }e nam ukinuti, dobi}emo status kandidata"... To sve zavisi

od drugih, {ta zavisi od tebe? Jeste li mo`da videli da je svako

ministarstvo iza{lo u javnost i reklo: mi }emo do kraja godine raditi

to, to, to, usvoji}emo to, to, to.. [ta? Ni{ta. Oni nas vode u Evropu... 

Da vam ka`em ne{to, video sam pre neki dan na ulici auto, to je valjda

najskuplji auto koji mo`e{ da kupi{ u Evropi od ovih normalnih,

kabriolet Bentley. Verujte mi, Ceco, ja bih stra{no voleo da imam taj

auto, ali pojma nemam kako da do|em do njega i ne{to mi govori da

nikad ne}u imati taj auto, a ~ak i kad bih imao te pare sigurno ne bih

kupio taj auto, ali nije bitno. Recimo da volim taj auto i ho}u da do|em

do njega. Lepe su ̀ elje da bude{ ~lan Evrope, pa hajde da mi bar odgovo-

re na pitanje kad }emo da imamo paso{, to je jedno banalno, trivijalno

pitanje. I naravno, onda slede strate{ke odluke, kao {to je ovo davanje

Rusima ve}inskog vlasni{tva nad na{im energetskim sistemom. To je

jedna katastrofalna strate{ka odluka, neobja{njiva strate{ka odluka.

Uzgred, ~ovek koji se najvi{e za to zalagao na sednici parlamenta ima

ogromne poslove u Rusiji. Zna~i, to je jedna strate{ka odluka koja je

U drugoj njihovoj knjizi, koju ljudi manje znaju, Pozdravi nekog,

jedan de~ko iz doma koji nema nikoga rekao je ne{to {to je mo`da

najstra{nije {to sam ja u `ivotu ~uo - kad su ga pitali koga `eli da

pozdravi, on je rekao "pozdravi nekog, jer nema nikog". E, meni tako

izgleda politika demokrata: pozdravi nekog, ne{to }emo nekome re}i.

Ne mo`e to tako, i ne mo`ete kad branite SSP sve vreme da pri~ate o

Kosovu. Pa, nije ta~no, idete u Evropu, Kosovo je oti{lo. 

I ja to onda gledam, sedim, {ta da ka`em na sve to? Vi }ete sad re}i -

pa, {to sad govori{ o Demokratskoj stranci, ona sad ima najve}u

vlast, ona ima vlast na svim nivoima, ona je delimi~no deli, ali ona je

zaista nosilac vlasti u potpunosti. Njeni su predsednik dr`ave, Vlada

Srbije, Pokrajinska vlada, grad Beograd i najve}i broj op{tina u

Srbiji. E, pa sa vla{}u ide i odgovornost i onda iskoristi tu odgo-

vornost da ovo o ~emu govorimo, a to je magla, na neki na~in po~ne

bar da se bistri... Neka ka`e neko od onih na vrhu ove stranke: u

Drugom svetskom ratu bilo je u Srbiji kolaboracionista i oni ne mogu

biti heroji, ne mo`e Nedi} biti heroj, ne mo`e.

Znate, Jir`i Lec, sad ga vi{e niko ne citira, jednom je rekao: "kompromis

je kad se obe strane kompromituju". Ja ne mogu tako, morate da me

ubedite da je ba{ neka odre|ena vrsta kompromisa bila apsolutno

neophodna i da nikako nije moglo bez nje. Ima i takvih situacija u

`ivotu, ali vrlo ~esto se najodvratniji kompromisi maskiraju i onda se

ka`e "pa, moralo je". Nije moralo! Jer tako dobijamo situacije koje su

potpuno neobja{njive. Na primer, mene }e te{ko neko da ubedi da je

odluka, koliko znam, Ministarstva spoljnih poslova da svi Ko{tuni~ini

ambasadori ostanu na svojim mestima. Da li neko ho}e da mi ka`e da

Sandra Ra{kovi} Ivi} ima diplomatsko iskustvo da bi sedela kao

ambasador u jednoj vrlo va`noj zemlji za Srbiju, Italiji? Ko donosi te

odluke i za{to? Ili da li je mogu}e da Vuk Jeremi} nema nikakvog

drugog posla nego da putuje po svetu i pri~a o Kosovu? Li~no mislim da

taj mladi} u svom vokabularu ima samo re~ Kosovo, ja ne znam vi{e {ta

je u njegovom vokabularu. Od Islamske konferencije on samo putuje,

on juri, on obja{njava, on samo ponavlja Kosovo, Kosovo, Kosovo... 

Je l' ima jo{ ne{to u na{oj spoljnoj politici? Je l' ima jo{ neki prioritet,

je l' mi jo{ ne{to `elimo? Ne. Vi imate upravni odbor RTS-a, pogledajte

ga pa`ljivo, od kojih ljudi je on sastavljen, ko je, uzgred, izabrao

Tijani}a? Hajde da pogledamo te ljude, neke od tih ljudi, jer zaista ne
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Kakve mi poruke ostavljamo generacijama koje }e naseljavati ove

na{e nastambe za pedesetak ili sto godina, ko zna o ~emu }e oni misli-

ti i {ta }e im biti va`no? Mi ovo radimo za sebe, {to bi rekao @arko

Kora}, da spasemo du{u svoju. Za{to da ne budem dobar i po{ten,

ka`e Konrad, ionako sam smrtan.

Svi smo ovde suo~eni prakti~no svakoga dana sa ~injenicom da, ako

ho}emo da budemo iole pristojni ljudi, moramo da izigravamo heroje.

Stvar se nekad mo`e izbe}i, a, bogami, ~esto i ne. Sve se to mora ~initi

da bi ovo jednom prestalo da bude mesto neprekidne borbe sa entro-

pijom. Vojislav Pejovi} je imao sre}e da ne mora ovde da `ivi stalno.

On je pisac ro|en u Podgorici, studirao je u Beogradu, doktorirao u

Nema~koj, dobio sina u Nju Orleansu, a u ^ikagu je napisao prvi

roman koji se zove @ivot i smrt Milana junaka, koji ovih dana izlazi i

u Beogradu. Slu{ate Vojislava Pejovi}a.

Vojislav Pejovi}:  

Budu}i da sam profesionalno nau~nik, pro{ao sam ~itav taj

uobi~ajeni razvojni put od zavr{etka studija prirodnih nauka do

doktorata, pa onda radio u laboratoriji i tamo postao ekspert za

analize proteina. I shvatio da ne mogu to da radim ~itav `ivot, jer to

tra`i ~itavu osobu. Kad smo 2005. dobili sina u Nju Orleansu, ja sam

shvatio da ne mogu da radim vi{e posao koji radim. Kad je dete

napunilo tri meseca pirnuo je uragan Katrina i poterao nas iz Nju

Orleansa i onda smo se mi tokom evakuacije tako reorganizovali da

sam ja promenio svoju profesiju, sad se vi{e ne bavim naukom kao

nau~nik u laboratoriji, nego pi{em nau~ne radove za potrebe

farmaceutske industrije. I mogao sam sebi da organizujem `ivot tako

da, zna~i, napi{em knjigu koja se u meni kuva preko deset godina, a

na kojoj sam radio dve i po godine. 

Trudio sam se da tome zaista pristupim na na~in na koji se pristupa

nekom nau~nom eksperimentu, da unapred odredim sve mogu}e

odredive parametre, zna~i, u kom licu }u da pi{em itd, a to nije moj

prirodni stil pisanja, pa sam morao da ve`bam 3-4 meseca da bih

postigao efekat koji tra`im. Onda sam naravno napisao izmi{ljene

biografije svakog lika u knjizi, jer sam pro~itao u jednom vrlo

dobrom ud`beniku da je to jako korisan trik. Zapravo, sve je to jako

sli~no pripremi jednog dobog nau~nog eksperimenta. Ja jesam usput

postao vrlo optere}en `eljom da sve uradim na {to je mogu}e

donesena cik-cak putem, ja to zovem politika cik-cak, levo-desno, cik-

cak. Evo, ulazimo u Evropu, ali i s Rusima mi bogami poslujemo...

Onda, Islamska konferencija, zna~i, to je ono "mir, mir, niko nije

kriv", svi su u stvari na srpskoj politi~koj sceni demokrati. Evo, sad

mo`da to nije pravi primer, ali Toma je u stvari demokrata... 

Ne znam, nisam siguran da je to brz put u Evropu. Ja verujem u

namere ove Vlade da ide u Evropu, ja ne dovodim to u sumnju, odmah

da vam ka`em, uop{te to nije sporno. 35 godina predajem, video sam

mnogo studenata koji imaju nameru da budu odli~ni studenti, da u~e,

ali nisu nikad seli i u~ili ili nau~ili, a stvarno su imali nameru. Ne{to

mora{ i da radi{, a ja u ovom trenutku to ne vidim. Uspe{no smo rati-

fikovali SSP i onda smo stali i sada me interesuje da li }e ova Vlada

da nam ka`e ta~no {ta je program rada ministarstava za slede}u

godinu, za{to ste to ne objavi? Jer vi kod nas ne mo`ete ni da pozovete

~oveka na odgovornost, zato {to on nikad nije ni{ta ni obe}ao. [ta }e

MUP da uradi - ne znamo, ~ime }e se Da~i} baviti - ne znamo, {ta je

prioritet rada MUP-a - ne znamo. Da~i} je izgleda dovoljno sre}an {to

je seo u tu fotelju, pa mo`e da kontroli{e "aferu kofer". Zna~i, imate

pro{log ministra koji je krivi~no odgovarao za provalu trafike, imate

ovog ministra koji je direktno ume{an u u`asnu finansijsku aferu. Ta

pozicija apsolutnog primitivizma }e na kraju ugu{iti Srbiju. E, ja se

tu ne snalazim.

Svetlana Luki}: 

Dosta na{ih sagovornika je govorilo da je najva`nije da smo sa ovom

Vladom izbegli katastrofu, ali da se ni u najboljem realnom scenariju

ne treba nadati da }emo za svog `ivota do~ekati da Srbija bude

pristojno mesto za `ivot. Neko pominje budu}e generacije kojima smo

du`ni da ostavimo zemlju u boljem stanju, da ne be`e od nje kao od

kuge. Sve mi se vi{e ~ini da ovo sa budu}im generacijama nema ba{

mnogo smisla; ima smisla koliko i oni pozdravi poslati vanze-

maljcima u svemir, poruka sa Valdhajmovim glasom, pti~icama i

poto~i}ima. Neko je izra~unao da ako je neka civilizacija udaljena od

nas samo sto svetlosnih godina, poruci treba sto godina da stigne do

nje. Dok oni tamo popri~aju, dogovore {ta }e da nam odgovore, pro|e

jo{ malo, pa onda jo{ sto godina putovanja nazad do nas. Zna~i,

odgovor mo`e da nam stigne najranije za dvesto godina. E, tada }e tu

biti neki drugi ljudi koje ni ta pitanja ni ti odgovori ne}e zanimati, a

ne}e znati ni ko je Valdhajm, ni {ta su pti~ice, {ta je cve}e i drve}e.
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de{ava, ~ak i ako nam je stav da se nas to ni{ta ne ti~e. Zna~i, ja sam

bio takav, a da ne ka`em koliko ljudi znam koji su bili u sli~nom

mentalnom stanju kad se, na primer, Milo{evi} pojavio 1986-87. i

generacija mojih roditelja po~ela da se odu{evljava tim naizgled ne

previ{e birokratizovanim likom koji }e tu sad da re{i neke probleme.

Naravno, napravi se emotivna investicija, i sad treba objasniti sebi

da si se odu{evljavao ne~im {to je jedan krvavi bofl. Sve to me je jako

optere}ivalo i onda sam odlu~io da ~im se prva prilika uka`e probam

ne{to da napi{em na tu temu. Eto, tako je knjiga po~ela.

Iz zemlje, koja je tad bila krnja Jugoslavija, oti{ao sam u jesen 1997,

odradiv{i sve one proteste '96. i '97. Oti{ao sam u Nema~ku na doktorat.

Ta 1997. je u`as, ne samo zato {to sam bio u delu Nema~ke koji sunce

prakti~no ne gleda, gde se oblaci navla~e i leti po tri meseca, senka ne

pada na tlo. Kako se priklju~im na vesti, ~ujem: radikali u Vladi, JUL radi

{ta ho}e, ubijaju jedni druge, ni{ta nije sigurno. Onda bombardova-

nje, onda pola Beograda se seli u Crnu Goru da bi pre`ivelo. Dobijam 

e-mail od Petra Lukovi}a koji ka`e "ovo je kolektivna ludnica, nemoj da

ti je palo na pamet da se ovde vrati{". Tako, to mi je sve u stvari kao da

gledam kroz neki pleksiglas koji je, onako, dobro siv, ima tu paletu

tamno sivoga, mrko-~a|avu, i ja gledam kao da sam sad to stavio pred

o~i i poku{avam da se setim {ta je bilo kroz tu vizuru.

2002. smo moja supruga i ja odlu~ili da odemo iz Nema~ke u Nju

Orleans. Po~eo sam odmah da se ose}am mnogo bolje, ono sunce i one

boje, sve je malo poja~ano. I onda sam, naravno, i dalje ostao u

kontaktu sa ovda{njim zbivanjima, ali mislio sam da }e to da bude sve

okay - dok 13. marta nije ubijen \in|i}. I tu sam tek zapravo shvatio da

kolumnisti za koje sam mislio da ne mogu da se otka~e od pro{losti

zapravo ne preteruju.

Napravio sam veliku tabelu u kojoj su u jednom redu bili doga|aji u

biv{oj Jugoslaviji u kabinetima, u drugom doga|aji na frontovima, u

tre}em doga|aji u svetu, a u ~etvrtom radnja moje knjige. Prvo sam

napravio taj veliki dokument, i kad sam ga jednom od{tampao video

sam, iako je to prosta tabela, da zapravo grafi~ki predstavlja jedan

portret galopiraju}eg o~aja zato {to rubrika u kojoj sam odredio da

budu meseci u godini postaje sve du`a. Kad god bi se desilo neko

krvoproli}e ja sam to ozna~avao crvenom bojom, i rubrike su sve

crvenije. Ima veoma mnogo izvora koji opisuju taj period, blago za

ekonomi~niji na~in, tako da malo {ta mo`e da me iznervira kao

re~enica u kojoj ima dve suvi{ne re~i.

Zavr{io sam srednju {kolu 1990, Milo{evi} je, zna~i, ve} bio ~vrsto na

vlasti, ve} je postavio svoje pion~i}e gde je mogao. Za mene je to bilo

onako neodredivo uzbudljivo - sad kao, uh, ne{to se de{ava, neko se

tu bori za neka prava... I odem ja u vojsku i tu prvi put zaista shvatim,

po{to sam odgojen u jugoslovenskom duhu, shvatim da postoje Srbi

i Hrvati. U stvari, kad je sve to po~elo da se zakuvava, kao "ne{to se

menja", Tito je umro i dolazi taj Sloba koji, eto, ho}e ne{to da napravi,

i svi ka`u da on se bori za pravednu stvar, jer ne vadi Jugoslaviju iz

usta. I ja pomislim: aha, dobro, zna~i on mora da je neki okay tip.

Tada je, naravno, u vojsci jo{ bila jugoslovenska ideologija, pokret za

Jugoslaviju, ta vojna partija. Se}am se ~asova iz moralnog, predmeta

koji se vi{e nije zvao marksizam, gde smo dobijali jedan miks

armijskog jugoslovenstva i srpskog nacionalizma, jer se nikad nije

pri~alo o srpskoj politici, uvek samo o hrvatskoj, {ta Hrvati rade i

tako dalje. 

Zna~i, nikad nismo dobijali punu sliku i ta~no se se}am da ja tada

nisam shvatao da televizija mo`e da la`e. Taj koncept nije bio jasan,

nisam shvatao da mo`e da se pojavi ne{to na TV i da to bude

apsolutna la`, odnosno takva fabrikacija stvarnosti da se istina ne

vidi. Tek nekoliko meseci kasnije, kad sam video snimke prera|enog

Vukovara, tek tada mi je bilo jasno da ja ozbiljno moram da poradim

na sebi, da bih shvatio... Nijedna pri~a nije nikako mogla da opravda

to {to sam ja tada u deset sekundi video na TV, nikakva ideologija,

ni{ta. Onda je krenulo da me kopka pitanje - ja sam tada imao

osamnaest godina, {ta bi bilo da sam imao dvadeset ~etiri? Koliko bih

ja bio odgovoran za to {to odbijam da vidim svet oko sebe onakvim

kakav jeste? I to je stvarno bila klica moje knjige. 

U knjizi imam junaka koji ima dvadeset ~etiri godine, koji se zove

Milan Junak, momak iz Crne Gore koji studira u Beogradu. Oko njega

se ru{i svet, ali on nije vi{e beba, on ima dvadeset ~etiri godine i

postavlja se pitanje da li je on odgovoran, da li je on kriv za stvari

koje mu se de{avaju jer ne vadi glavu iz peska zato {to je u tom pesku

toplo. Mislim da prosto samim ro|enjem i na~inom kako je svet

danas ure|en, a ne mora ~ak biti govora o prestrogo moralnom

pogledu na svet, mislim da jesmo svi odgovorni za ono {to se oko nas
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njima, u idealnom slu~aju da se raspla~u na kraju. Ja se zaista sâm

jo{ ose}am delimi~no krivim za sve to. Nisam legao ni pod jedan tenk,

koji bi me verovatno pregazio, nisam imao hrabrosti za to, nisam

nijednom oti{ao u Bosnu sa paketom hrane, imao sam svoje proble-

me, studirao sam, imao sam ovo, imao sam ono. To {to se najve}i broj

ljudi pona{ao kao ja za mene ne predstavlja neko opravdanje sada,

niti olak{avaju}u okolnost, jer sam fizi~ki i finansijski bio verovatno

sposoban da ne{to u~inim, ali nisam. I sad, ja sam mogao da ka`em:

svaka ~ast onima koji jesu, ali ja to nisam uradio i to me grizlo

godinama.

[anse da Barak Obama postane slede}i predsednik Sjedinjenih dr`a-

va su realne, ali nisu ogromne. On mnogo bolje stoji kod kladioni~ara

nego kod ispitiva~a javnog mnjenja, {to je daleko bolja situacija nego

da je obrnuto. Karte jesu uglavnom podeljene, sad su bile konvencije

demokrata i republikanaca, mislim da }e Obama pobediti tesno.

Me|utim, Amerika je jedno vrlo komplikovano dru{tvo koje ima

izuzetno veliki procenat ljudi koji nisu mrdnuli dalje od svog malog

mesta osim na lokalni rodeo ili tako ne{to, i gde je uticaj crkve veoma

jak i gde je uticaj ~itave mre`e tih desno orijenisanih, radikalskih

radio-emisija izuzetno ra{iren. Ja se nadam da }e se stvari prelomiti

tako da svi koji nameravaju da glasaju za Obamu zaista iza|u na

izbore, a da ovi drugi ne}e iza}i u dovoljnom broju, jer mislim da je

Amerika podeljena, ogroman broj ljudi, naro~ito malo starije

generacije, verovatno jo{ ne mo`e da prihvati mogu}nost da im

predsednik bude neko ko nije beli mu{karac.

Kad bi se Obama zvao, na primer, D`on Braun i bio belac iz Ohaja, ja

mislim da bi imao 20% prednosti u odnosu na Mekejna. Na konvenci-

ji republikanaca D`ord` Bu{ je pomenut jedanput, on je toliko

nepopularan da na kongresu sopstvene partije nije govorio, pustili su

mu osmominutni govor sa travnjaka ispred Bele ku}e, ime Bu{a je

spomenuto ~etiri puta, tri od ta ~etiri puta odnosila su se na njegovu

`enu. Na konvenciji demokrata ime D`ord`a Bu{a je pomenuto 148

puta, ba{ sam jutros ~itao, tako da bi bilo ko sem Baraka Obame i

Hilari Klinton, na koju ameri~ka desnica ima poseban pik, bio

ubedljivi pobednik na ovim izborima. Ali, Amerika ne bira samo

predsednika nego se bori sa svojom osnovnom traumom, a to je,

koliko ja uspevam da shvatim ameri~ko dru{tvo, rasizam koji je bio

svakog istra`iva~a, recimo website Ha{kog tribunala. I ako sam imao

dilemu {ta se kad desilo, ako nije bilo jasno iz knjiga, samo odem na

taj sajt, otvorim neki od procesa i odem na pretra`iva~, i pojavi}e se

pre ili kasnije.

Razmi{ljao sam mnogo o tome kad su po~eli da otkopavaju masovne

grobnice oko Beograda, jer, budu}i da sam `iveo nekoliko godina u

Nema~koj, naravno nisam mogao a da ne po~nem da kopam po toj

njihovoj kolektivnoj traumi. Pri~ao sam i sa svojim prijateljima ~ije

su dede bili vojnici Vermahta, pa su i{li na primer u Rusiju, pa sam

pitao jednog prijatelja: pa dobro, kad se deda vratio iz Rusije jesi ga

pitao "deda, {ta si ti radio tamo"? Ka`e, mi o tome nikad nismo pri~ali,

ali tamo je to malo druga~ije ura|eno. I ameri~ki vojnici su tovarili

nema~ke civile u kamione, pa ih razvozili ih po konc-logorima da vide

{ta se radilo. Ovde toga nije bilo, ovde su otkopavali jame po

Hercegovini ne da bi podstakli mirenje i katarzu nego da bi pomamili

ljude - evo, ovde su zakopani va{i, evo, ovo su kosti, a vi izvolite,

mrzite sad decu onih koji su vam pobili o~eve. 

Sumnjam u postojanje dobre volje u sada{njoj konstelaciji politi~kih

odnosa u Srbiji i Crnoj Gori, gde je, na kraju krajeva, ogroman pro-

blem zata{kavanja. Navodno je sve okay sad, tu su investicije, sti`e

krupni kapital, turizam, grade se hoteli i sve izgleda umivenije i

lep{e, dr`avne slu`be bolje rade. Me|utim, istovremeno se vode

procesi za ratne zlo~ine u Crnoj Gori koje dr`ava opstruira na sva-

kom koraku. Ka`em, sumnjam da postoji politi~ka volja ovde u Crnoj

Gori da se, na primer, organizuje {kolska ekskurzija i 'ajmo u

Srebrenicu da vidimo to polje sa hiljadu grobova i da gledamo film o

tome kako majke, sestre, }erke, `ene prekopavaju po kostima, da

pogledamo stenogram sa su|enja, da vidimo kako je to organizovano,

jer sve to nije tajna. To nije tajna, ali poslednji voz za neku, mo`da ne

katarzu, ali recimo pedago{ku traumu, verovatno }e napustiti ove

predele za koju godinu. Ove godine to jo{ ima smisla, idu}e godine }e

ve} biti manje, godinu nakon toga jo{ manje, i za par godina jedini

ljudi kojima }e to jo{ uvek biti va`no bi}e porodice `rtava.

Ja sam pio taj kapu}ino s ove strane Drine. Sna`na motivacija jeste

poku{aj da se na neki na~in iskupim time {to }u se truditi da sve to

pribli`im ljudima koji su dovoljno svesni, a ipak su odlu~ili da

potiskuju. Poku{aj da to ipak prizovu svesti, da to mo`da zvekne u
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. biznis-model 150 godina i gde su generacije vaspitavane na tome da

je u redu da se ljudi koji nisu beli tretiraju kao `ivotinje. 

Ozbiljno se zastupa teza da izvesno krilo republikanske partije

namerno lo{e vlada, e da bi zemlju potpuno predalo u ruke krupnom

kapitalu. Zna~i da poku{avaju namerno, svesno da demontiraju

dr`avni aparat. Imam tako|e jednu svoju listu primedbi na Baraka

Obamu, on ima dosta podilaze}i odnos prema religiji. Ba{ me

interesuje zapravo {ta bi bilo ukoliko bi neki kandidat za bilo {ta u

Americi rekao "ja nastupam kao ateista", to me jako zanima. I voleo

bih da se to desi, ali o~igledno ne mo`e sve da se desi odjedanput. U

Berlinu je Obama govorio pred preko 200.000 ljudi, ~ekali su po sat i

po samo da pro|u bezbednosnu kontrolu. I to je, naravno, u Americi

iskori{}eno protiv njega.

Svetlana Luki}: 

U Evropi bi dobio izbore svakog dana. 

Vojislav Pejovi}:   

Nema za{to da ih ne dobije, na kraju krajeva, on toliko dobro izgleda,

on je neko ko se sa lako}om stavlja u lidersku poziciju. Znam ljude koji

rade sa mnom, koji su bili sa njim na nekim ve~erama i ka`u - ima{

potrebu da ustane{ i skandira{ njegovo ime. On ima harizmu; da je to

~isto neka ambala`a kao kod Vuka Dra{kovi}a to bi bio problem, ali

njegova politika zaista ima supstancu iza koje on mo`e da stoji. I kalio

se politi~ki u ^ikagu, {to je verovatno {kola kakvih malo ima na svetu,

i morao je da pro|e ~itav taj razvojni put politi~ara. Morao je politi~ki

da sahranjuje ljude koji su ga dizali, {to je ina~e uspe{no pre}utao u

obe svoje knjige, o tome je nedavno iza{ao veliki ~lanak u New Yorkeru.

Tek sam tada postao potpuno siguran da bi bio odli~an predsednik,

zato {to te kvalitete uspe{ni politi~ar mora da poseduje. Naravno, dok

god nema fizi~kih likvidacija i name{tanja sudskih procesa, sve je

legitimno. Zato ih i pla}amo da rade to {to rade, a ne da mi moramo da

se bavimo onim {to oni ionako vole da rade. Trenutno omiljeni detalj

vezan za Baraka Obamu ti~e se izdanja njegove knjige Smelost nade u

Srbiji. Goran Per~evi} of SPS izgleda da je na ~elu izdava~ke ku}e koja

je to izdala.

Svetlana Luki}: 

Ne izgleda nego jeste, bio je na konferenciji za {tampu, jeste.

Vojislav Pejovi}:   

Kad sam to saznao shvatio sam kuda ide ovaj svet. 

Svetlana Luki}: 

Bila je ovo Jadranka Stojakovi} sa pesmom [to te nema, na stihove

mostarskog pesnika Alekse [anti}a. Jadranka je devedesete godine

provela u Japanu, a koliko znam ve~eras peva u beogradskom

Studentskom kulturnom centru. Pred kraj Pe{~anika slu{ate jo{

kolumnistu lista Vreme i sajta pescanik.net Teofila Pan~i}a.

Teofil Pan~i}:   

Mi sad treba da dokonamo da li se to Srpska radikalna stranka mno`i ili

se deli. Ako se mno`i nije dobro, a ako se deli onda je dobro. ^ini mi se da

je ovo zapravo neki logi~an rasplet jedne situacije u kojoj ima{ jednu

stranku koja je, zna~i, veoma jaka, ali potpuno nesposobna da zapravo

postane sistemska stranka i deo nekakve vlasti. [e{elju to nije smetalo, da

se razumemo, pogotovo, naravno, kad je oti{ao u Hag, jer njemu

jednostavno odgovara ovakvo stanje. Njemu je ovo super, on je tamo

mesija, mu~enik, a ovi njegovi ovde jedino {to mogu i smeju da rade, a

bogami i jedino {to ume da radi ogromna ve}ina njih, to je da ponavljaju

ono {to im on ka`e. I svi happy. Me|utim, tu se pojavio faktor Tome

Nikoli}a, u tom smislu da je on jednostavno osetio da su njegove

mogu}nosti zapravo ve}e od onoga {to on dobija, a onda je seo i podvukao

crtu - ~ekaj, {ta meni ovde smeta, {ta mi smeta, {ta me okiva sve vreme?

Aha, [e{elj, dobro. On je osetio mogu}nost da se pribli`i politi~kom

mainstreamu i to je postala neminovnost najkasnije posle ovogodi{njih

predsedni~kih i parlamentarnih izbora. On je imao mogu}nost ili da

zajedno sa [e{eljem i celom tom ekipom posle izbora postepeno otkliza na

marginu, ili da ne{to preduzme da poku{a da se ubaci u neku desnu

varijantu nekog mainstreama. 

I mi zati~emo, zna~i, Tomu u ovom trenutku u tom stanju, kada on shvata

da ili sa Srpskom radikalnom strankom ili bez nje u nekoj novoj 

konstelaciji on dobija priliku da zapravo postane prvi ~ovek svega ono-

ga {to je desno u savremenoj politici Srbije. Alternativa mu je to da ostane

nekakav, ono, pajac jednog pajaca kao {to je [e{elj, tako da je u toj konste-

laciji sasvim jasno za{to se on odlu~io za ovo. E, sad, s druge strane

mo`emo da zamislimo situaciju da se [e{elj zaista vrati u Srbiju -

odlaskom pre svega Nikoli}a, mo`da i Vu~i}a, on ostaje tu kao nekakva

figura koja nu`no gubi uverljivost. Po~inje previ{e da podse}a ljude na sve

Teofil 
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. ono {to je u njihovim `ivotima bilo lo{e, ~ak uprkos tome {to su mnogi od

tih ljudi podr`avali sve to, {to su u~estvovali u svemu tome, {to su glasali

za sve to, {to su godinama mislili da je to super, {to mo`da i sad misle da

je to super, ali sad oni misle - super je, ali je propalo. Sad postoji jedno "ali"

kojeg pre nije bilo i zato se osipa broj ljudi koji su u stanju za to da glasaju. 

To je kao da zami{lja{ da si bio na nekoj sjajnoj pijanci, ali pijanka je bila

sino}, a sad je ono sutradan u podne i boli te glava. U toj konstelaciji mogu

da zamislim ne da zapravo nestane ono {to je baza tog radikalizma, ne}e

to nestati, ali da se svede na jednu razumnu meru s kojom se mo`e `i-

veti. E sad, da li je cena toga da mi od sutra treba da tretiramo Tomu

Nikoli}a kao uva`enog gospodina, respektabilnog desni~arskog

politi~ara? Pa, ja to ne znam, meni je gadno i da pomislim na to, ali pre 2-3

godine nam je bilo nezamislivo i da }emo imati ovo sa Da~i}em. Ne pre dve

godine, pre pola godine nam je to bilo nezamislivo, a onda se ne{to

dogodilo, pa nam je postalo zamislivo. Opet ka`em, dogodio se Ko{tunica,

dakle, Ko{tunica je svojom politikom omogu}io to da mnogima od nas

Da~i} po~ne da izgleda kao manje zlo. To je apsolutno Ko{tuni~ina

zasluga, da on nije oti{ao u apsolutno politi~ko ludilo to se ne bi dogodilo,

niti bi bilo potrebe za tim, niti bi ikada bilo potrebe za Da~i}em kao delom

takozvane demokratske proevropske Vlade u Srbiji. E, pa, sli~no je i ovo,

svako bira sebi svoj put, dakle, Ko{tunica je izabrao tako, Nikoli} je

izabrao ovako, a mi mo`emo samo da zamislimo {ta }e da se dogodi to-

kom te 2-3 godine. Ali ako se dogodi, a to nije isklju~eno, da Nikoli} bude

jednom, pa drugi put, pa tre}i put u nekim situacijama, je l' te, da ka`em

koristan, ko zna {ta }emo mi o tome po~eti da mislimo. Ne bih ni da

pretpostavljam, mo`da ne bi bilo dobro da ~ujemo sami sebe za dve

godine.

Fakat je da smo svi negde ucenjeni, dokazano je da Srbija realno ne mo-

`e imati bolju vlast od ovakve, i mi smo time ucenjeni, jer s jedne strane

kao razumni ljudi znamo da je to tako, s druge strane kao ljudi osetlji-

vog stomaka znamo da ima mnogo odvratnih elemenata u toj ka{i. Zna~i,

s jedne strane, ako samo gleda{ na to i samo urla{ o tome - jao, vidi ovog

ludaka, vidi onog ludaka - onda zapravo neosetno i sam prerasta{ u

ludaka... mislim, postaje{ dosadan ljudima, koji bi da ti ka`u "hajde, nemoj

vi{e da smara{, jebote, daj pogledaj malo {iru sliku". S druge strane, opet,

ne mo`e{ ni da se prepusti{ tome, jer onda ostaje{ bez onog najosetljivijeg

instrumenta koji je za tebe jedan od onih od regulativnih faktora u

javnosti, zna~i, prosto si neko ko treba da bude, {to ka`u, watchdog, neko

ko treba da pazi na takve ludake. I tu je sad te{ko na}i pravu meru. Mislim,

to o~igledno svako od nas sad individualno radi, mi smo sad svi kao da

smo se upravo iznova rodili, mi poku{avamo da se svako na svoj na~in

saberemo i vidimo {ta je to {to mi sad imamo. Ako ima{ situaciju da su svi

u vlasti osim onih koji su ba{ poslednji koje bi hteo da vidi{ ponovo na

vlasti - kao {to su radikali, DSS i tako dalje - onda si odse~en od neke realne

alternative i ne mo`e{ da poka`e{ prstom i da ka`e{, e, bilo bi bolje da je

taj i taj na vlasti... Je l', majke ti? Pa on je ve} na vlasti, o ~emu ti govori{? 

I mi smo sad u jednoj potpuno novoj situaciji, jer zapravo imamo taj

problem da mo`emo samo da gledamo tako na neke partikularne eksce-

se, kao s ovim ministrom vera. Ja ne znam, voleo bih zaista da mi neko

objas-ni ko je uop{te..., ko se setio tog Bogoljuba [ijakovi}a, iz koje crne

rup~age su ga izvukli i, generalno, da li je ideja postmilo{evi}evskih vlas-

ti, svih po redu, da svaki slede}i ministar vera bude ve}i ludak od

prethodnog? Je li to? Ako je to ideja, svaka im ~ast, onda idu u dobrom

pravcu permanentno, ali ka`em ti, uvek ti je problem sa tom vrstom

kriti~kog diskursa {to se na|e{ sa onim zidom, {to ne ume{ da ponudi{

alternativu, a ne ume{ da ponudi{ alternativu jer sve ~ega bi se setio kao

alternative, a {to postoji u realnom politi~kom parlamentarnom, pa ~ak i

vanparlamentarnom politi~kom prostoru Srbije, sve je to ve} negde

uka~eno na tu kompoziciju. I ti sad, ono, tu negde na toj ta~ki ostane{

u}utkan.

Ta ideja kako mi imamo neke silne potencijale, to meni zvu~i potpuno

besmisleno, to ti je otprilike kao da ka`e{ je da fudbalska reprezentacija

Srbije potencijalni prvak sveta. Pa, svaka reprezentacija je potencijalni

prvak sveta u teoriji, ali postoji samo jedna koja je zaista prvak sveta, a to

je ona koja pobedi u finalu svetskog prvenstva. Sve drugo je ma{tarija.

Postoje neki potencijali, ali ti potencijali nikad ne}e biti realizovani. Ne}e

biti realizovani jer jedna masa sveta nikada ne}e ozbiljno ni pomisliti da

uop{te u|e u tu arenu, jer je ta arena tako zasnovana. A kad ka`em arena,

to nisu samo politi~ke stranke, parlament i tako dalje, to su mediji, to je

sve ono {to ulazi u nekakav javni `ivot. Zna~i, ti kad pogleda{ na tu arenu,

ko normalan bi po`eleo sebi da u to u|e? Kad pogleda{ ko bi sve u ovoj

zemlji mogao biti ministar kulture po svojim kapacitetima, a ko se nikada

u to ne bi upustio, to je da te glava zaboli. Ima{ tu situaciju da je DSS

insistirao na tome da dr`i prosvetu, to je u skladu sa likom i delom

Ko{tunice. Zna~i, on je ~ovek koji je neka vrsta ideolo{kog bojovnika i on

ima neku svoju viziju Srbije. Sad, mi mo`emo govoriti da je ta vizija

zaplotnja~ka, palana~ka, ksenofobna, ovakva, onakva, nacionalisti~ka, ne
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. znam sve kakva, ali on je u skladu s tom vizijom, on je znao {ta je njemu

va`no. Njemu je va`no da on bude premijer, a da njegovi ljudi dr`e takva

ministarstva kao {to je izme|u ostalog Ministarstvo prosvete. On nije, na

primer, bio zainteresovan za Ministarstvo finansija, to je daleko od

njegovog sveta. 

E, sad, ako je to slu~aj i sa Demokratskom strankom, onda zaista mora{ da

postavi{ pitanje {ta je uop{te prioritet te stranke? [ta joj je prioritet ako to

nije jedna temeljita promena, nekakve kulturnovrednosne paradigme u

Srbiji, a u skladu sa onim {to Demokratska stranka za sebe tvrdi da jeste

i za {ta tvrdi da jeste njen politi~ki, pa ako ho}e{ i kulturni i civilizacijski

identitet. Ako oni te stvari tako olako prepu{taju tim nekim sporednim

igra~ima, ju~e DSS, danas SPS, onda je poruka apsolutno porazna. Zna~i,

pored Ministarstva vera, Ministarstvo prosvete je drugo na kojem su se

ve`bali zaista najopskurniji likovi, da ne spominjem ^oli}ku i sve to

zajedno. Generalno je ta poruka `alosna, da njima do toga nije stalo, da je

njima va`nija svaka i najbesmislenija funkcija u nekom bloody upravnom

odboru nego to.

Svetlana Luki}: 

Pa kad \ilas, odnosno Demokratska stranka, preuzima Beograd i sve je

manje-vi{e podeljeno po tim partijskim funkcijama, pa si ba{ velikodu{an

da da{ Sekretarijat za obrazovanje ~oveku koji je iz DSS.

Teofil Pan~i}:   

Isto tako su kulturu dali i na republi~kom i na gradskom nivou G17, dakle,

ne ulazim sad u personalna re{enja, jer recimo Bradi} je svakako jedno od

boljih mogu}ih re{enja. Govorim o tome da je zanimljivo kako se

Demokratska stranka tako lako odrekla jednog takvog resora.

Pojavio se taj neki predlog Statuta Vojvodine iza kojeg stoji Demokratska

stranka, ali zapravo nije jasno ~ak ni da li stoji Demokratska stranka kao

celina ili je to neki projekt ekipe oko Bojana Pajti}a, zna~i ekipe koja

rukovodi Demokratskom strankom u Vojvodini, a bogme i samom

vojvo|anskom izvr{nom vla{}u. ^ini mi se da }e pre biti da je ovo drugo.

Dakle, to se pojavilo i interesantno je kako je Vojvodina ostala kao jedan

od, onako, sve re|ih poligona za ve`banje takozvanog patriotskog

diskursa. Najzad smo na{li jo{ jedne separatiste, zna{, po{to ove sve

separatiste smo ve} istro{ili.

Svetlana Luki}: 

Da li se ovo ~uju demonstracije ili {ta?

Teofil Pan~i}:   

Da, bio je pun autobus policije, video sam kod turske ambasade... ^ekaj,

gde sam ono stao? Da, kod separatista. A stvar je naravno krajnje

trivijalna, dakle, famozni vojvo|anski separatizam u principu ne postoji,

jer za njega naprosto nema neke realne ni demografske, ni politi~ke, ni

bilo kakve druge osnove, iz milion razloga. Postoji me|utim ne{to drugo,

postoji fakat da znamo kakvo je stanje u Srbiji, ili znatnom delu Srbije

ju`no od Beograda, znamo na {ta to li~i, bar ti i ja smo uzdu` i popreko i{li

po Srbiji i vidimo koliko je to propalo, `alosno, tu`no. E, sad ta Vojvodina

koja nije mnogo bolja, ali opet je negde mrdnula, `ivnula, imala je i neku

bolju osnovu, da se razumemo, od ranije, i tamo se ne{to de{ava i u

privredi i u politici, rade neke firme, prave se neke pare. Ti kad pogleda{,

u ovoj zemlji se pare prave u Vojvodini i u Beogradu. 

Zna~i, normalno da }e ti ljudi hteti da to razdvoje i da ka`u: mi imamo

izvesne druga~ije standarde i mi ho}emo da te standarde sprovodimo

nezavisno od toga {ta o tome misli neko u nekoj beogradskoj kancelariji

ili {ta o tome misli neko u Ku~evu. E, dokle god je tako, zna~i, javlja}e se

taj virtuelni problem vojvo|anskog separatizma koji je naprosto jedno

normalno ose}anje da ljudi `ele da upravljaju svojim poslom. Naravno,

postoji vojvo|anska politi~ka kasta koja, razume se, u svemu tome ima i

neki svoj interes. Razume se da tu ima i toga, razume se da njima

odgovara da mogu da {trpnu {to vi{e tih nadle`nosti, da ih {trpnu i zarad

samih sebe, ali to ne bi bio problem ni za koga u Beogradu da to ne

korespondira sa `eljom ve}ine Vojvo|ana - a korespondira sa `eljom

ve}ine Vojvo|ana. Korespondira zato {to Vojvo|ani naprosto vide da im se

tako vi{e isplati, da im je tako bolje. Osu|ivati to zna~i osu|ivati prirodnu

ljudsku te`nju da mu bude bolje. Zna~i, 1988. godine je bio bauk famoznih

autonoma{a, {to je bio zapravo bla`i izraz za separatiste, i u tom trenutku

je verovatno ve}ina Vojvo|ana mislila da je to okay. [ta se desilo? Desilo

se najgore srozavanje Vojvodine u savremenoj istoriji, pa ljudi ne}e

ponovo kroz to da prolaze, ljudi ho}e da rade sve suprotno od onoga {to ih

je dovelo dotle. I sad, na toj ta~ki, zna~i, imamo generalno, ako uprostim

stvar, dve politi~ke opcije. Jedna je ona koja ka`e - okay, ta pri~a

"Vojvodina '88.", ta pri~a nije pro{la, ta pri~a je donela samo {tetu. 
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. Zna~i, mi moramo da Vojvodinu rekonstitui{emo kao jedan ozbiljan

politi~ki faktor. Naravno, sad neko na to mo`e da ka`e: ali, jedna je

stvar bila da Vojvodina bude autonomna pokrajina unutar SFRJ, jer

to je jedan sasvim druga~iji i mnogo slo`eniji kontekst i tako dalje, a

druga kad ti ima{ jednu malu, onako na nekim ~udnim

etnoprincipima zasnovanu dr`avicu, a to ti se svodi na takozvanu

avnojevsku Srbiju, i to prakti~no bez Kosova. Zna~i, ostaje takozvana

u`a Srbija i Vojvodina, i sad ti ima{ tu autonomiju Vojvodine kao

jedine pokrajine i tako dalje. Pa, jeste, ~injenica je, to jeste jedan

~udan sistem, ali do tog ~udnog sistema nije dovela Vojvodina,

dovelo je raspadanje one zemlje. Ne mo`e{ zbog toga o~ekivati od

Vojvodine da onako uslu`no nestane, da se uslu`no samoukine zato

{to to sad u ne~ijoj kabinetskoj glavi izgleda kao jedna malo ~udna

tvorevina. Pa, mora}ete da `ivite s tom tvorevinom, ako ne}ete da

`ivite s tom tvorevinom `ive}ete bez te tvorevine. E, pa bolje da `ivite

sa njom nego bez nje.

Mi smo svi toliko optere}eni dnevnim zadacima, jer mi smo ba{ kao oni

|aci koji re{avaju jedan po jedan problem i nemaju nikakvu viziju {ta }e

biti do kraja {kolske godine. Mi tako radimo, mi u tome `ivimo, gde }e{ ti

sad da razmi{lja{ o onoj situaciji kad }e ti do}i neki birokrata iz Brisela,

pa }e sad da se bavi oblikom krastavaca, kad ti jo{ nisi re{io problem

Ratka Mladi}a. Zapravo }e tek od tog momenta po~eti proces srastanja

Srbije sa Evropskom unijom, jer {ta zna~i postati ~lan jedne takve

zajednice? Pa to je srastanje. To nije samo puko priklju~ivanje, zna{, sad

kao da uzme{, ne znam, jedan vagon pa ga priklju~i{ ve} postoje}oj

kompoziciji, pa ve} na slede}oj stanici mo`e{ da otka~i{ taj vagon pa da on

ode na neku drugu stranu. E, ovo ne ide tako, ovo je jedna vrsta srastanja.

Ta Evropska unija nije dr`ava, ali nije ni puki savez dr`ava. Ako `eli{ da

bude{ deo toga, to podrazumeva milion stvari o kojima mi iz perpektive

srpske svakodnevice jo{ nismo apsolutno stigli ni da po~nemo da

razmi{ljamo. U tome i jeste fora sa Evropskom unijom, {to ti ona

omogu}ava da prestane{ da razmi{lja{ samo o pukom pre`ivljavanju, {to

tu zapravo i jeste onaj po~etak nekih vi{ih ambicija u `ivotu. 

Kada se ti uklju~i{ u neki {iri kontekst, ti mo`e{ tu da ima{ neku {ansu, pa

da re{i{ neke probleme makar i na najbizarniji mogu}i na~in, ali i to }e ti

ve} biti neko olak{anje. Na primer, ~esto se govori o tome kako je bitno

smanjena nezaposlenost u Rumuniji i Bugarskoj od kad su u Evropskoj

uniji. To je ta~no, ali dobar deo te nezaposlenosti je re{en tako {to su ljudi

oti{li trbuhom za kruhom, pa vi{e nisu nezaposleni u Bugarskoj zato {to

su zaposleni u Nema~koj na nekim obi~no ne ba{ preterano lepim i dobrim

poslovima. Ali i to je za njih korak napred u odnosu na ono {to su bili, a

onda se polako stvaraju uslovi da se i tu ne{to radi, pa ljudi po~inju odavde

da odlaze u Rumuniju da rade zato {to se tamo otvaraju neke firme.

Recimo, evo ti, isto je primer ovog famoznog, i mislim u`asno va`nog, to

poku{avam uvek da negde provu~em, Koridora 10 o kojem se stalno

govori. Postoji ta mitologija kako je Srbija na sred nekakvog puta i Srbija

je jedna nezaobilazna zemlja i gde god ti krene{ sa Istoka na Zapad i

obrnuto ti mora{ kroz Srbiju da pro|e{ i tako dalje. To je istinito samo u

jednoj veoma maloj uslovnoj meri, naime, to jeste jedan logi~an put, ali

ako ti po tom logi~nom putu prospe{ ~itav niz balvana, pa ljudi }e to

zaobilaziti. Ti ako ho}e{ da ide{ kroz Srbiju - carina, granica, lo{ put,

imbecilno visoke putarine, korupcija, policajac koji te zajebava zbog ovog

i zbog onog.

Svetlana Luki}: 

Malinari, kupinari...

Teofil Pan~i}:   

Malinari, kupinari i ostala ~uda, rezervisti i tako dalje, i onda kad sve to

pro|e{, onda ponovo carina... A u povratku sve ispo~etka. Pa, mislim, niko

ne}e to da trpi. Zna~i, ako se taj famozni Koridor 10 i ve} sve {to uz njega

ide ne napravi u roku od, ne znam, ja mislim ne vi{e od 2-3 godine

maksimalno, onda mo`e{ lepo da zaklju~a{ ovu zemlju i da baci{ klju~, jer

jednostavno vi{e niko ne}e imati razloga da prolazi ovuda. 

Od svih katastrofa kroz koje smo pro{li na{i kriterijumi su jako opali, pa

nam je ovo stanje fenomenalno, jer se svi se}amo kako nam je bilo pre 10

i 15 godina. I onda je to taj trenutak kada se mnogi ljudi neosetno, nije to

neka svesno doneta odluka, nego naprosto onako postepeno, neosetno se

negde zavla~e u neku potpuno privatnu ili usko profesionalnu sferu i eto,

kao, ja tu obra|ujem svoju malu ba{tu i to je ono, toliko od mene,

odjavljujem se, je li. Ka`em, to je psiholo{ki valjda sasvim razumljivo i

sasvim o~ekivano, ali ne mogu ba{ da ka`em da je dobro. Ja verujem da se

u naredne ne vi{e od 3-4 godine zapravo dugoro~no oblikuje jedna

generalna slika srpskog dru{tva. Ovo {to mi u slede}ih nekoliko godina

isposlujemo - to nam je, kako nam bude izgledao parlament, to }e nam biti

mustra po kojoj }e u narednih nekoliko decenija on da izgleda. Kako

budemo imali mustru za medije, kako budemo imali mustru za famozni
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. javni servis, kako budemo imali mustru, ne znam, za univerzitet, za {ta

god ho}e{, zna~i - to }e nam biti. 

Ja ina~e mrzim, vi{e puta sam i u Pe{~aniku govorio, tu sektu razo~aranih.

Kad ~ujem re~i "razo~aran sam", ja se hvatam za pi{tolj, jer to obi~no

izgovaraju ljudi koji previ{e dobro o sebi misle, kao jebote, ko si ti da

bude{ razo~aran, mani me tvoje razo~aranosti. Zna~i, nisam bio o~aran pa

da budem... Nisam razmi{ljao da }e posle 5. oktobra ne znam koja ~uda da

se dese, ali na primer, da mi je neko rekao da }e osam godina posle 5.

oktobra grad koji se zove Beograd i koji je glavni grad ove dr`ave biti

podjednako siv! Kada ulazi{ sa Brankovog mosta, s novobeogradske

strane i pukne na tebe jedan u principu prelep pogled, jer ta padina na

kojoj se Beograd pru`io je ne{to bo`anstveno, ali kad ti vidi{ ono isto sivo,

olju{teno, odvratno koje si gledao i pre 8 i pre 15 godina muka te uhvati.

Kako je mogao jedan Edi Rama, ako se ne varam tako se zove

gradona~enik Tirane, da Tiranu ofarba u sve mogu}e boje? Pa neka su i

ki~aste, ba{ me briga, vi{e volim veseli ki~ od ovog sivila. Pa, ~ekaj, jebote,

je li tako te{ko okre~iti Beograd, {to reko{e u onom filmu, je li to takav

problem da mi osam godina posle toga nismo mogli to da uradimo? Zna~i,

za to ti ne trebaju milijarde evra pa da ka`e{ - ne mogu da izgradim metro

jer nemam pare. Zna~i, mi smo tu negde ispustili jedan bitan element

`ivota, jedan bitan element `ivotne radosti. Mene to zanima da vidim, da

neko poka`e brigu za takve stvari, da mi poru~e da ne `ivim u Belorusiji

1952, nego da `ivim na evropskom kontinentu 2008.

Svetlana Luki}: 

Sino} me je ne{to jako potreslo. Vra}ala sam se kasno u Kneza Milo{a i

kako sam zaustavila kola na semaforu obradovala me slika dve gospo|e

koje su onako u svetlim haljinama krenule u {etnju. Tako me to razgalilo!

I onda je jedna od njih pala, upala u neku rupu. Sam taj prizor `ene koja je

tako poni`ena bukvalno mi je naterao suze u o~i, jer ona se pre toga

pona{ala kao da je u gradu...

Teofil Pan~i}:   

Naravno, zato {to se ona pona{ala kao osoba koja zna da postoje ljudi koji

su pla}eni za to da se brinu da se njoj ne{to tako ne dogodi. Kad ode{ negde

u neku od zapadnih metropola, mislim da je London najkarakteristi~niji

slu~aj, na svakom koraku te neko upozorava na neke opasnosti koje ti

izgledaju potpuno virtuelno iz tvoje pozicije. Pa, ne znam, ako visina poda

perona stanice podzemne `eleznice na nekim stanicama za malo, malo,

malo, nije uskla|en sa visinom poda samog vagona, onda ti stalno

ponavljaju na stanici "mind the gap", kao da se radi o ne znam kojem zjapu

od pola metra. I nama je to onako malo blesavo i, kao, pa bo`e, zar ovde

`ive sami idioti? Pa, ne, ne `ive idioti, nego neko je pla}en za to da

razmi{lja o takvim stvarima, da ako postoji ikakva {ansa da se neko tu

saplete, on je tu da tu {ansu smanji. E, mi nemamo, mi smo u tom pogledu

potpuno onako divlji, odnosno -snalazi se kako zna{, zaobilazi ako vidi{

ne{to {to ti nije jasno, nemoj da staje{ na {aht, jer mo`da je {aht lo{,

mo`da }e{ samo da propadne{... Prosto je generalno divlje stanje, stanje u

kojem va`i pravo ja~eg. Ako ti vidi{ da to postoji u politici, ako vidi{ da to

postoji u dru{tvu, ako vidi{ da to vlada, onda ljudi to prenose na nivo

svakodnevnog `ivota. To je jedna vladaju}a matrica.

Svetlana Luki}: 

Koja nas pomalo pretvara u zveri, zato {to ti si stalno u o~ekivanju

nevidljivog udarca i pona{a{ se odbojno, "{ta ovaj ~ovek ho}e od mene?", a

kad se opusti{ stvarno te uvek ne{to zvekne. Mi smo kao zverinjak...

Teofil Pan~i}:   

Jeste, ili si nakostre{en ili se previ{e opusti{ pa ti se to osveti. Pa sad ti ̀ ivi. 

Svetlana Luki}: 

Slu{ali ste Teofila Pan~i}a. Teofil se bez veze sekira zbog ovog Koridora 10,

Nacionalni savet za infrastrukturu kojim je li~no predsedavao Tadi} sino}

je odlu~io da se autoput Horgo{-Po`ega podeli na vi{e deonica i da se

izvo|a~i izaberu na tenderu. Evo, od osamdesetih godina ~ekamo

zaobilaznicu oko Beograda, a vidite da su ovi zaludni zapadnjaci napravili

tunel otprilike te du`ine, i to 100 metara ispod zemlje, da bi mogli da

priklju~e taj njihov opskurni akcelerator. Ho}e da ispitaju tamnu materiju.

Mi to ne moramo, mi smo se s njom srodili, ona nam je rod ro|eni. A i vi ste

nama rod ro|eni, skoro nam tako do|ete. Hvala vam {to ste nas slu{ali,

bila je ovo prva malo zbunjuju}a emisija, mi }emo da se popravimo, od

idu}eg petka pa do daljnjeg - Pe{~anik. Dovi|enja.
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Dobar dan. Nova {kolska godina u Beogradu po~ela je tu~om u kojoj

je jedan u~enik izboden no`em. Letos su se tukli monasi, pa

vaterpolisti, pa arhitekti jedne poznate projektantske ku}e, tukli su

se potom odbornici Srpske radikalne stranke, i zavr{ilo se ju~e

u~enikom. Nasilje se {iri Srbijom kao virus za koji lek treba da

prona|u oni koji su ga pustili iz laboratorije. Dr`ava nam je u nevolji

jer ne isporu~uje takozvanog studenta i ko{arka{a Miladina

Kova~evi}a, koji je u Americi te{ko prebio jednog ameri~kog studenta.

Ju~e je saslu{an, ali kao svedok, u postupku protiv biv{eg

vicekonzula koji mu je pomogao da pobegne iz Amerike. Njemu,

studentu i deliji, niko ne mo`e ni{ta, jer na{ zakon ne dozvoljava

isporu~ivanje na{ih gra|ana. 

Siled`ije }e biti bezbedne, kako u zemlji tako i u inostranstvu, izme|u

ostalog sve dok ozbiljno ne po~nemo da se, kako ka`u, pribli`avamo

Evropskoj uniji. Ivo Sanader je pre neki dan rekao da Hrvatska, ako

`eli u Evropsku uniju, mora da menja svoj zakon koji zabranjuje

isporu~ivanje gra|ana, iako mu je jasno da }e desetine hrvatskih

dr`avljana odmah morati da po{alje u Bosnu, gde ih tra`e zbog ratnih

zlo~ina. Dr`ava je nemo}na pred Miladinom ko{arka{em, pred

bandom koja je ru{ila Beograd na Ko{tuni~inom i Nikoli}evom

mitingu za spas Kosova, ali se zato ovih dana dala u poteru za

Biljanom Srbljanovi}, jer je bra}u iz Dveri srpskih nazvala

magarcima kada su u Pan~evu na silu poku{ali da prekinu promociju

Pe{~anika. Optu`ena Srbljanovi} Biljana ima da se pojavi pred

sudom zbog naru{avanja javnog reda i mira. Od Aran|elovca

naovamo, Pe{~anik i njegovi gosti, listom ljudi poznati policiji zbog

ranijih krivi~nih dela - recimo, Biljana Srbljanovi}, Vesna Raki}-

Vodineli}, Teofil Pan~i}, Mirko \or|evi} - ne mogu da odr`e promociju

knjiga bez prisustva policije. Nije mi poznato da su se pred sudijom

pojavili gradona~elnik Topole, koji je organizovao prekidanje

promocije u Aran|elovcu, fa{isti iz Stroja koji su poku{ali da prekinu

promociju u Futogu, niti bo`ji de~aci Sabora Dveri iz Pan~eva. 

Ne}e se niko od na{ih sagovornika i gostiju pojaviti pred takozvanom

pravnom dr`avom, a ako se i pojavi, ne}e biti sam. Pozva}emo i vas

da nam se pridru`ite, da kolektivno odgledamo tu predstavu zvanu

srpska pravna dr`ava. 

Svetlana

Luki}
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Sol`enjicin poru~io sa samrtni~ke postelje da ostanemo na Kosovu,

da ostanemo na Kosovu uz svoje grobove.

Nastavlja se raspadanje Srpske radikalne stranke, demokrati se

utrkuju ko }e glasnije da pohvali reformsku struju radikala, Tadi} ve}

radi na tome da od Nikoli}a napravi svog budu}eg koalicionog

partnera. Ako socijalisti puknu, eto njemu proevropske radikalne

stranke. Daleko je, jako daleko oti{ao ovih dana gradona~elnik \ilas.

Aleksandra Vu~i}a je opisao kao radnog i vrednog ~oveka koji se

razume u posao. Vu~i} je odli~an, rekao je gradona~elnik. Pa jeste,

Vu~i} je odli~an, jedino pored Vu~i}a \ilas mo`e da sija kao zvezda

proevropske Srbije. 

Igramo, dakle, u onom komadu u kojem su svi junaci isti, i `rtve i

d`elati, i sve je samo pitanje trenutne podele uloga. Koliko znam,

takav komad najvi{e li~i na tragediju, u njoj sve umire, i kraj se zna.

I, da citiram na kraju dobrog starog srpskog fa{istu: srpski junaci

umiru sasvim bez poze, beskrajno jednostavno i prosto prirodno. 

Ovo je Pe{~anik, na po~etku emisije slu{ate ekonomistu Miroslava

Prokopijevi}a.

Miroslav Prokopijevi}: 

Kad je nedavno i{la ekipa na Olimpijadu, sportski novinari na B92 -

dakle, ne na RTS ili nekoj "{"-stanici - pri~ali su da je na{ minimum

pet medalja, a maksimum ~etrnaest, pri ~emu ja ne znam ni da li je

bilo ~etrnaest kandidata, ali valjda su prebrojali. I onda se javio

slu{alac koji je pitao "izvinjavam se, koliko su medalja osvojili u

Atini?", a ovi su onda prili~no sumorno rekli "pa, samo dve". E, ovaj

put je, naravno, kad se zavr{ilo bilo samo tri umesto tih "minimum

pet, a maksimum ~etrnaest". Tako je i sa SAE. Ve} otpo~etka ~itava

stvar i funkcioni{e kao obmana, stvori se kriva percepcija. Po~etak te

krive percepcije je uverenje da nama stalno neko ne{to tra`i, a mi

smo neko nevina{ce, je l', dobro, ~edno i tako dalje. Onda ispadnu

krivi Holan|ani {to tamo zate`u, a naravno da nisu samo Holan|ani,

jer da su Holan|ani rekli "it's okay", pojavilo bi se bar 4-5 drugih

zemalja. 

U Britaniji i Nema~koj uop{te nema entuzijazma za ovaj aran`man

dok se stvar sa Hagom ne zavr{i. Dakle, nije to samo Holandija, ali

su{tina je u tome da ~ovek projektuje, da se ~itava stvar predstavlja

A srpsku pravnu dr`avu ubudu}e }e graditi Gorica Gajevi}, kao javni

pravobranilac u Ra{koj. Odbornici Demokratske stranke su prilikom

glasanja za drugaricu Goricu bili uzdr`ani. Svi su se vratili, pa se

vratila i Gorica - ima neke simbolike u tome. Meni se danas ~ini da

nam to budu}nost {alje drugaricu Goricu kao svoga glasnika. 

I sad, mi smo navodno oboleli od ogor~enosti, kao da je to neka

bakterija koja je napala neotporne, i treba da se le~imo. Ministar

zdravlja je proletos promovisao kampanju koju je nazvao Zdravlje se

osmehom prenosi. To je dodu{e bila reakcija ne na nas pacijente ove

vrste, nego na nasilje nad lekarima i radnicima Hitne pomo}i. Ako

ministar nastavi sa svojim idejama o reformisanju zdravstva, i ako

nastavi ovim tempom da menja zdravstvo, lekarima i medicinskim

sestrama bi}e potrebni panciri, kao {to su pro{le godine kineske

vlasti u jednoj provinciji zbog napada pacijenata na lekare morali da

obezbede mnogo pancira i mnogo kaciga za medicinske sestre i

terapeute. 

Malo nas je pro{la ljutnja, a i poni`enost bogami, zbog toga {to nije

odmrznut ~uveni Sporazum o stabilizaciji i pridru`ivanju. Svi su

kukali, \eli} je cvileo, {to mu ina~e nije te{ko, zbog nepravde koju

nam je nanela Holandija, zbog tamo neke afere sa nekim bataljonom.

Ali, da se podsetimo {ta to be{e sa tim tamo nekim bataljonom.

Holandski bataljon nije uspeo da spre~i, nije dovoljno u~inio da spre~i

genocid u Srebrenici, o kojem predsednik Tadi} ovih dana govori kao

o poznatom srebreni~kom slu~aju ili tragediji. Holandska Vlada je

2002. godine podnela ostavku zbog izve{taja holandske komisije po

kojoj vlasti snose odgovornost za smrt 7.000 Muslimana. Holandska

Vlada je pala, jer je utvr|eno da je u Bosnu u nemogu}u misiju poslala

lo{e obu~ene snage. Independent je 2002. godine pisao da je po

istra`ivanju koje je sprovela jedna nevladina organizacija iz

Holandije 10 pripadnika tog bataljona izvr{ilo samoubistvo, a 70%

njih je napustilo vojsku zbog nametnutog ose}anja krivice. Ko je ovde

izvr{io i kada }e izvr{iti samoubistvo zbog nametnutog ili

nenametnutog ose}anja krivice? Uostalom, kao prvo se postavlja

pitanje: krivice za {ta? 

Te{ko da mo`emo da ose}amo krivicu {to ne sara|ujemo sa Hagom.

Pa, {to bi rekao Matija Be}kovi} na parastosu Sol`enjicinu, Hag je i

ina~e osveta, a ne pravda. I podsetio nas je tada na{ Matija da nam je
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tako kao da zavisi od njih, a ne od nas. Sad, mo`da je jo{ gore ono

zbog ~ega se to radi - jer ne tra`e nama Holan|ani, recimo, da nekog

izru~imo zato {to je bio pozitivan na antidoping-testu na nekom

atletskom takmi~enju, nego se tra`i ~ovek, brate, koji je uradio jednu

od najgorih stvari posle Drugog svetskog rata u Evropi. Ali,

pregovara~ki tim, koji umesto da bude najtrezniji, najrealniji,

postaje nekako najlu|i u optimizmu. Onda, naravno, novinari ~ak

kre}u u ofanzivu, pa recimo zovu mene i jo{, ~uo sam, neke moje

prijatelje i tra`e da ka`emo ne{to optimisti~no. Kad ja ka`em da je to

besmisleno, ne volim da la`em, ja ipak ne mogu da ubedim novinarku

iz jednog dobrog medija da pitanje ne glasi "{ta }e Srbija da dobije sa

SAE", nego "koliko }e da izgubi zato {to nije potpisan". I onda,

naravno, ide cirkus. Kao, pa to bismo mogli da primenjujemo sami,

ne treba nam Evropska unija. [efe, pa to si mogao da radi{ jo{ od

2000. godine, {to ne uradi ne{to? Zna~i, on ~eka da ga ovaj pritegne

za uvo i ka`e: e, pa tamo si potpisao ugovore, u SAE ti pi{e da to i to

mora{ da uradi{, ti ne radi{ ni{ta od toga, hajde, kreni ne{to da radi{.

Zna~i, ~ekaju jednu takvu situaciju. Jednostavno, politika se ovde ne

svodi na to da je politi~ar neki izabrani katalizator, neki akter

izabran da ne{to uradi, nego na to da sedi u ofisu i da se bogati kroz

korupciju. I to je otprilike sve. Samo jo{ malo izigrava zvezdu, je l',

ve} prema prilikama.

Srbija je ve} pre nekoliko godina dobila potpuno slobodan pristup

tr`i{tu Evropske unije, samo par izuzetaka ima - to su bifteci i sli~no,

to je valjda vino, to je riba, sve ostalo Srbija potpuno slobodno izvozi

tamo. E, sad, ovaj Sporazum precizira kojim tempom }e se sni`avati

i uklanjati carine i vancarinske barijere da i firme iz Unije dobiju

sli~nu mogu}nost kao {to imaju srpske firme na tamo{njem tr`i{tu.

To, naravno, u nekim slu~ajevima traje dosta dugo, ima i prelaznih

perioda od {est godina, ali to je posebna epizoda. Recimo, ljudi koji

vode taj resor sada se hvale kako smo dobili du`e prelazne periode od

recimo Hrvatske i kako je to povoljnije. Nije to povoljnije, to je lo{ije.

Za{to? Pa, lo{ije je zbog toga {to je Hrvatska tra`ila prelazni period

od ~etiri godine, a mi od {est, {to zna~i da je Hrvatska privreda

sposobnija, i da za ~etiri godine mo`e da se prilagodi novim

uslovima, a nama treba {est godina. 

Zna~i, prosto je neverovatno da to mo`e da ka`e neko ko vodi evrop-

ske integracije - da pokazuje da ni{ta ni o ~emu ne razume ili, pak, da

veruje da smo svi mi majmuni, da niko ni{ta ne razume u populaciji.

Dakle, postoji odre|eni tempo kojim padaju carine i za toliko bi

trebalo da pojeftine robe ovde. Drugo, trebalo bi da firmama koje

ovde ho}e da posluju, da osnuju svoje filijale, bude lak{e da ih

osnivaju. Najsporiji tempo je za poljoprivredu, tu neke stvari ne

mogu da se promene br`e nego za {est godina. Na kraju, poljo-

privreda }e biti za{ti}ena kao u Evropskoj uniji, ima}e tih 20%

carinske za{tite prema tre}im zemljama. Sa`eto re~eno, populacija

dobija jeftiniju kvalitetniju robu i ima ve}u slobodu izbora, a to je za

siroma{nu populaciju od vitalne va`nosti, jer se na taj na~in

omogu}uje da i cena hrane, recimo, ne{to padne, a ne samo cena

automobila i televizora i erkondi{na. Samim tim rad mo`e da bude

jeftiniji, a privreda Srbije mo`e da bude konkurentnija. Prema tome,

veliki je to paket, va`na je to stvar. Ali, naravno, pitanje za ljude koji

vode ovu dr`avu glasi: {to to ne rade od 2000? Sve su to i sami mogli

da rade.

Da, sad jo{ stru~njaci, kao, raspravljaju pa ka`u: nepovoljan je na{

Sporazum, mi nismo zabranili strancima da kupuju ovde zemlju kao

{to su radili, na primer, Poljaci i ovi ostali iz Isto~ne Evrope. Sad,

ta~no je da su Poljaci, ^esi i svi ostali to uradili, to je bio njihov

osvetni~ki odgovor - ekonomski gledano sasvim pogre{an, a ~ak i

politi~ki, rekao bih - na odluku 15 EU-zemalja da zabrane da se iz

zemalja Isto~ne Evrope ljudi slobodno zapo{ljavaju, nego su uvedene

kvote. Samo neke zemlje kao Britanija i Irska liberalizovale su

zakone i dozvolile da Poljaci ili ^esi do|u u London i zaposle se

odmah. To je jedna ekonomski potpuno besmislena odluka, ali sad

ovde kukumav~e {to mi to nismo uradili. Sre}om, mo`da je to

promaklo samo nepa`njom, ili se niko nije setio da tra`i takvu stvar.

U Austriji je isto bilo pre ulaska u Evropsku uniju. Uh, tamo je bila

`e{}a kuknjava, kao, Nemci }e sve da pokupuju! A {ta se desilo?

Neznatno se pove}ao broj Nemaca koji su kupili nekretnine u

Austriji. Ista kuknjava je bila u Sloveniji, ista i u Hrvatskoj, samo je

jauk, {to se ide jugoisto~nije, glasniji i ekonomski je nemotivisaniji.

Tu je stra{no mnogo predrasuda u igri. 

Kad je iza{ao neko da ka`e: hej, ljudi, u SAE, u tom Sporazumu stoji

to i to, osnovni razlozi da ga potpi{emo su ti, ti i ti, a na{e koristi su

te, te i te? Kad je to neko iza{ao da ka`e, kad je iza{ao da ka`e za{to

treba privatizacija - ili za{to ne treba, ako ne treba? Nema ni~ega od
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i {ta sve mo`e da im se desi. Kad ovde neko ne bi spre~avao odre|ene

banke, trgovinske lance, neke firme da do|u, bilo bi ih mnogo vi{e.

Za{to ih spre~avaju? Pa, ~ini se usluga nekim ovda{njim mo}nicima,

koji imaju velike poslove u odre|enim bran{ama ovde. Ko pla}a ceh?

Pa, naravno, nas 7,5 miliona nesretnika. Kako? Pa, tako {to imamo

manju slobodu izbora, a lo{iji kvalitet. A ono {to je najdrasti~nije u

svemu i {to svako ose}a je da pla}amo vi{e cene.

Svetlana Luki}: 

Na kraju ispada da jedino ako ovi spolja izvr{e pritisak, ne{to po~ne

i da se kontroli{e. Evo, sada ponovo dolazi delegacija MMF-a ovamo.

Ti si nas tome u~io, pri~ao si puno o tome da to nije institucija u koju

se treba kleti i tako dalje. Me|utim, na kraju se ispostavi da ako

nemamo aran`man sa MMF-om onda nekontrolisano raste javna

potro{nja. 

Miroslav Prokopijevi}:   

Ta~no, to je perfektan opis situacije, a prva implikacija je da smo mi

neura~unljivi, jer mi sami ne mo`emo da savladamo neke poslove

dok ne dobijemo tutora. I sad ja dolazim u krajnje nezahvalnu

situaciju - dakle, ja koji sam najvi{e govorio protiv netr`i{nih

fondova, tvrdio da je to prebacivanje para poreskih obveznika iz

bogatijih zemalja, moram da branim MMF. Za{to? Zato {to mi je to

jedina nada da }e MMF bar negde da ih stisne, pa }e bar neke stvari

morati da se urade oko privatizacije, bar nekoliko firmi ili mo`da i

neka grana, bar ne{to }e stegnuti oko bud`eta i sli~ne stvari. Isto

tako, mi pri~amo o Evropskoj uniji, to nije carstvo savr{enstva, to je

jedna realisti~no gledano dobra kooperacija, u to nema sumnje jer bi

ina~e neko iza{ao odatle, ne bi jurili da idu tamo. EU nije an|eo,

me|utim, problem je u tome {to smo mi tako prljavi, ru`ni i zli da

nama i jedna sasvim prose~na organizacija, da tako ka`em, i sam put

do nje, to ~istili{te koje }emo da pro|emo, stra{no mnogo ~ini. 

Usput, iz toga se ra|a i ta pogre{na percepcija; kako ~ovek da sebi

ka`e "ja nisam ura~unljiv"? Onda je kriv Holan|anin, ili je kriv

Amerikanac ili Rus, neko... To je vrte{ka. Kad gledate, Broz je imao tu

divnu ideju - jedna mala komunisti~ka diktatura, malo liberalnija

istina nego ove druge, ali uvek s vrte{kom krivaca okolo. Te su ovi, te

su oni, te neki tamo i tako dalje, ali nikad on. To je poenta: da nikad

ne pogleda sebe. Pogledaj dom svoj, an|ele.

toga. Dakle, toliko su zauzeti korupcijom i nekom jeftinom

demonstracijom mo}i da je to nevi|eno.

"@uti" su, kako ih u slengu zovu, majstori korupcije, po{to oni dr`e

najve}i kola~ sada i na nivou zemlje, a u Beogradu ve}, ja mislim, 10-

12 godina, prakti~no od 1996. Prostora ima koliko ho}e. Ve} sam,

mislim, i pominjao, ~ak mo`da i ovde, da jedan moj poznanik koji je

bio visoko u DS ka`e da do najve}eg investicionog ciklusa u Srbiji

dolazi u vreme izbora, posebno u Beogradu, jer se tada dele

populisti~ka obe}anja, spiskavaju se pare, obe}avaju vi{e penzije,

vi{e plate i tako dalje. To je sve ekonomski {tetno, a grozno

destimuli{e ulaganja. Ka`e, ovima {to grade trebaju lokacije, nama

trebaju pare za izbore i tu se vrlo lako na|emo. Prema tome,

predsednik Tadi} ako ho}e ne{to da radi, ~ekamo da vidimo ko }e prvi

biti uhva}en.

Svi ti veliki poslovi se hendluju jako lo{e. Evo, Sporazum smo

elaborirali, da se ne vra}am na njega, ali {ta je bilo s koncesijom

Horgo{-Po`ega? Stra{na svinjarija, sve ostavljeno nekim budu}im

generacijama, mo`da i tro{kovi, ako se izgubi spor. Da ne govorim

{to se kasni sa radovima, pa onda ima {tete i sa te strane. [ta je bilo

sa Borom, odjednom je izuzet, ne}e i}i na tender nego }e biti nekih

pogodbi? [ta je bilo sa Zastavom, isto pogodba? Time se kr{i

privatizacioni zakon - i nikom ni{ta. Naravno, {ta }e biti sa Zastavom

to bog sveti zna, ba{ kao sa \eknom, ne zna se kad }e. Mora da se

nau~i da se umre, kao {to je nau~io Tolstojev Ivan Ilji~. Svi ljudi su

smrtni, dakle, ako sam ~ovek i ja }u morati da umrem. Mora}e ova

\ekna da umre jednog dana, a da li }e nastati Fiat to ne samo da se

ne zna, nego je u domenu fantastike. 

Na{ je Sporazum verovatno najtragi~niji, to direktno pokazuje u

kojoj meri se radi bez ikakve orijentacije. To su im rekli u Evropskoj

uniji, samo to ne}e niko ovde da prizna: kako spiskavate tolike pare

i poklanjate u bescenje firmu Rusima, a kod nas dolazite i

kukumav~ite za pare? To je veliki problem, jer smo tamo percipirani

kao {ampioni prosja~kog {e{ira u Briselu. Tako da gomila poslova

koja se radi, ili se radi mimo zakona, ili po nekim pogodbama ili

nekim pre~icama na kraju se zavr{i jednom velikom svinjarijom koja

ostaje kao mrlja i, naravno, kao poruka ne samo gra|anima ovde,

nego i investitorima i doma}im i stranim. Oni vide kako se ovde radi
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artikulaciji nezadovoljstva i okupljanju nezadovoljnih, ali su jako

lo{i u isporuci re{enja, i to nije jaka opozicija. Prema tome, pred-

sednik bi morao nekako sebi da organizuje neki kurs, da tako ka`em,

neki tretman da povrati kompas, jer ga je o~ito izgubio. Umesto da

ka`e "eto, prinu|eni smo na ovu opciju", on se baca u zagrljaj Da~i}u.

Davanje glupih izjava - ovaj bol za predsednikom, onaj bol za

predsednikom, tu smo isti i tako dalje - davanje glupih izjava o

pomirenju, u`asno glupih... 

Ovo sad sa radikalima je samo nastavak te iste filozofije. Ne treba to

da radi ~ovek koji vodi ovu dr`avu kao predsednik i ~ija stranka

prakti~no vlada Srbijom u ovom ~asu, jer Demokratska stranka sad

ima vlast koju te{ko da je imao i Milo{evi}. Ona, dakle, ima

predsednika, ima republi~ku vlast, ima pokrajinsku vlast i to vrlo

sna`nu, ima Beograd i nekoliko velikih gradova i ima gomilu op{tina.

Dakle, tu neke redefinicije moraju da se izvedu da ne bismo

posumnjali ~ak i u ono elementarno, u normalnost, politi~ku

normalnost neke osobe.

Svetlana Luki}: 

Kako po tvom mi{ljenju u novonastaloj situaciji Liberalno

demokratska partija vodi politiku?

Miroslav Prokopijevi}: 

Pa, povremeno su nevidljivi po{to nisu bili potrebni u toj slagalici za

republi~ku vlast, nekako su pali u fjaku, {to bi rekli Dalmatinci,

kliknuli su na autodelete, sami sebe su amputirali iz politi~kog

`ivota na jedno vreme. Tamo gde su se ~uli, to je bilo manje-vi{e u

redu, jer su rekli: pa, dobro, SAE nije potpisan, da vidimo ko je tu

odgovoran i tako dalje, pokazuju}i na pravu stranu, ne kao ovaj

ministar koji orkestrira potpuno pogre{nu kampanju. Dakle, nisu

imali neku veliku aktivnost, a mogli bi, imaju veliki prostor upravo

zato {to je vladaju}a ve}ina tako amorfna i u stvari tako

neartikulisana da se i ne zna {ta }e da preduzme i da li }e uop{te i{ta

da preduzme. Zna~i, u tom pogledu potencijal im je stra{no veliki, no

druga stvar je kako }e da ga iskoriste, to je do ve{tine i do rada,

moraju ozbiljno da se zasu~u rukavi ako neko dugoro~no ho}e 

da opstane na politi~koj sceni kao stranka koja sigurno dobija 

preko 5%.

Naravno, stvar ne mo`e da se gleda kao potpuno vra}anje uvek

potpuno istog, uvek se pojavi poneki novi detalj. Raspad Radikalne

stranke, to je novi detalj, zna~i, to je ne{to {to je gra|anska opcija

mogla da pri`eljkuje i ne{to {to je jako dobro da se desilo, jer radikali

}e se sad podeliti u nekoliko frakcija i ipak }e neki deo njih morati da

igra ne{to normalnije. To je prosto poklon s neba ovoj gra|anskoj

opciji koja se jedva dr`ala u stolici. Jer sad kad se pogleda - to {to je

pretilo da formira Vladu, bilo samo na korak da je formira, to je sad u

potpunom rasulu. Zna~i, ovi iz DSS su shvatili da su napravili greh

koji su ranije obi~no pravili radikali, da svojom porukom upla{e

bira~e. I zato su izgubili, sa 47 pali na 29 ili 30 poslanika i verovatno

}e na narednim izborima da bude jo{ gore, jer ne mogu vi{e da se

evakui{u odatle. Mislim, u ludost je lako u}i, ali iz ludosti nije lako

iza}i. To je sre}a ponekad, jer tako se na jedan vrlo elegantan na~in,

bez pucnjave i uli~ne jurnjave re{imo ponekih kojih na drugi na~in

ne mo`emo da se re{imo. Tako da ja mislim da je ovo {to se desilo oko

radikala korisno za gra|ansku opciju. 

Naravno, veliko je pitanje, po{to svi znamo kako su ogromni

potencijali gra|anske opcije, kako }e ona to iskapitalizovati, u tom

smislu da sad ima odre{enije ruke, da mo`e da vu~e neke politi~ke

poteze. Jer, vi vidite da je Vlada izabrana, ali sem {to su rekli da

pove}avaju penzije i {to je ministar zdravstva nesretno rekao i doneo

uredbu da lekari mogu da rade nave~e u dr`avnim klinikama, a ne

mogu da rade u drugim klinikama, i sem {to je Beogradski

univerzitet, koji je dr`avna institucija, doneo sli~nu zabranu, koja je

dakle dr`avna, drugih odluka nema. Dakle, Vlada bezmalo kao da nije

tu, mi tek treba da vidimo u kom pravcu }e ovo da ode, a prvi ozbiljan

trenutak kad }e se to videti bi}e rebalans bud`eta i projekti bud`eta

za narednu godinu. Zna~i, tu Vlada ve} mora da iza|e sa ciframa i tu

}emo videti koliko je sati.

Jaka opozicija - to ne zna~i luda opozicija, to je velika razlika. Jaka

opozicija je opozicija koja ka`e "ej, ljudi, s ovim i ovim kasnite, ovo

radite krivo" i tako dalje. [ta rade radikali? Oni uop{te ne rade tako,

oni ka`u "to je pogre{no, ljudi su nezadovoljni". U redu, na nivou

artikulacije nezadovoljstva oni su super, tako su i napravili tih 35%

glasova. E, sad da vidimo gde su re{enja, jeste li ikad ~uli {ta su

njihova re{enja? Hleb od tri dinara? Pa to nije re{enje, to je idiotizam.

Dakle, oni su dobri kao i sli~ne ekstremisti~ke stranke u Evropi u
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ni`im porezima i povla~enju iz Iraka, nego u jo{ vi{e dr`ava, i unutra

i napolju. Drugo, kad se pogleda, po{to se u Americi vodi statistika o

tome kako ko glasa, Obama je od 100 senatora, da jednostavno

ka`em, najlevlji, a Bajden, koga je uzeo za potpredsednika, je tre}i

najlevlji. Razlog {to gubi glasove je {to se suvi{e pomerio ulevo, pa ga

Mekejn, koji je tako|e nulti kandidat po meni, pristi`e. Zasluga nije

Mekejnova, Mekejn je ~ovek bez svojstava, {to bi rekao Muzil. 

Takav ~ovek nije ono {to treba jednoj zemlji poput Amerike, koja je

ipak ne{to malo dinami~nija od ovog evropskog blata u koje je

zapala, ekonomski bar, ve}ina zemalja. Ja se bojim, ako Obama bude

izabran, da }e se stvari u pogledu unutra{njih ekonomskih prilika

razvijati lo{ije. Zna~i, Mekejn ne bi doprineo tolikom pogor{anju.

Prema Iraku i Avganistanu obojica imaju razo~aravaju}e stanovi{te,

tako da to mo`e da se uporedi s na{im izborima, kad ovi na{i glasa~i

ka`u: eto, iza{ao sam pa sam glasao za Tadi}a, ali sam desnu ruku

dr`ao levom da mi ne pobegne.

Svetlana Luki}: 

Ruski komunisti tra`e zabranu filma Indijana D`ons jer je agentica

KGB-a koju igra Kejt Blan{et prikazana kao zla, kao jedna ku~ka,

takore}i. Ruski pravoslavci, opet, tra`e zabranu animirane serije

South Park. Kineski cenzori zabranili su drugi deo filma Tomb Rider,

tako da Kinezi ne}e mo}i da vide lepu An|elinu D`oli, jer, misle

kineski cenzori, Kina je u tom filmu prikazana u negativnom svetlu.

Kao {to znate, cenzorska kineska ruka stigla je i u Beograd pre neku

godinu, kada je film Sun~ana palata, koji je trebalo da otvori festival

autorskog filma, na zahtev kineskog ambasadora skinut sa glavnog

programa. O ~emu se tu radi? To je jedna ljubavna pri~a, ali ima

nekoliko scena koje prikazuju proteste na Tjenanmenu, a Kinezi ne

vole da se pominje Tjenanmen. Jedno vreme, ne znam da li je to i sad,

u Kini je bio blokiran pristup odrednici "Tjenanmen" u Wikipediji i na

kineskom i na engleskom. Me|utim, zanimljivo je kako su se na{e

vlasti tada pona{ale - to je bila ona Ko{tuni~ina Vlada. Profesor

Vladeta Jankovi} je priznao da je telefonirao organizatorima festivala

i preneo im je ljubaznu molbu kineskog ambasadora da film ne bude

prikazan, sugeri{u}i organizatorima, dakle, da to treba i da uva`e iz

vi{ih dr`avnih interesa. 

Ja nisam liberal nego, recimo, klasi~ni liberal, ba{ u onom nekom

klasi~nom smislu, ne volim re~ libertarijanac jer nekako deluje

ekstremisti~ki i pomalo egzoti~no, najvi{e volim to "klasi~ni liberal".

Razlog zbog kojeg na taj na~in razmi{ljam je vrlo jednostavan: ako

ho}ete rezultate to su re{enja. Srbija je cela naherena ulevo. Nisu to

sve zemlje u Evropi, ima zemalja koje su naherene ulevo kao

Nema~ka i Italija, ali ima zemalja koje su naherene udesno, kao

recimo Luksemburg, Irska, Britanija. E, sad, kome je do socijalizma,

mo`e da ga na|e i u Americi. Zna~i, neki momci su spiskali pare,

oti{le su u privatne d`epove, a oni su socijalizovali gubitak - ka`ite

mi, gde to ima? To je najlep{e, zna~i, dobit strpa{ u d`ep, u svoj

privatni, a gubitak socijalizuje{. 

Evo, pre neki dan dr`ava je napravila drugu veliku ludost u Americi

spasavaju}i najve}e osiguravaju}e dru{tvo u nadi da }e time da spase

finansijska tr`i{ta. Kad se to uradi onda biznis-krugovi ka`u - hm,

glavni {tos je da spiska{ {to vi{e para, da bude{ too big, suvi{e veliki,

je l', da ne smeju da dozvole da propadne{ i da strpa{ te pare u svoje

d`epove, a naravno, po{to }e dr`ava pokriti gubitak, nema nikakvog

problema. Me|utim, problem postoji, jer ako se tako radi, ako krene

trka u tom pravcu, koliko mo`e da se spiska, tu nema granice. Zna~i,

Amerika ako bi krenula u tom pravcu pretvorila bi se u ekonomsku

pustinju.

Svetlana Luki}: 

Kad smo kod Amerike, za koga }e{ da glasa{, za Mekejna ili za

Obamu? 

Miroslav Prokopijevi}:    

U, bilo bi mi stra{no te{ko! S jedne strane ja ne mogu da se na~udim

Evropi u kojoj bi, da su izbori tu, Obama bez problema dobio dve

tre}ine u bilo kojoj zemlji, takore}i. Stvarno ne mogu da se na~udim

tome, jer je Obama po meni lo{ kandidat. Prvo, sve njegove pri~e o

nadi, ovom, onom - ja bih hteo da ka`em: hajde da vidimo {ta ~ini tu

nadu, daj, rasitni mi to malo, ka`i u ~emu }e nada da se sastoji ovde,

u ~emu onde i tako dalje. Ako je nada to da }e Obama jo{ vi{e da

interveni{e po svetu od Bu{a, ~ija administracija ve} pravi svinjarije,

onda zaboravi, to je pogre{no. Ako ho}e{ vi{e tr`i{ta, super, ja }u da

te podr`im, bi}u prvi. Dakle, ka`i mi kakva je ta nada. Po{to je on iz

demokratskog dela, nada se ne bi sastojala u osvajanju vi{e tr`i{ta,
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ameri~kih dr`ava i obratno, ono {to ugro`ava nacionalnu

bezbednost Sjedinjenih ameri~kih dr`ava trebalo bi da bude u

interesu Srbije. 

No, {alu na stranu, mislim da nas ovakva saop{tenja, kao to koje je

iznela Vlada Srbije, vra}aju u neki period od pre bar tridesetak

godina. To je ono vreme kada su se sli~na zvani~na saop{tenja

izdavala povodom nekih knjiga, na vrlo sli~an na~in su u~esnici u

raspravama lako davali kvalifikacije i osude, a da uop{te nisu

pro~itali knjigu, {to je uslov naravno svih uslova. Ja se se}am jedne

anegdote iz tog perioda, mislim negde iz ranih osamdesetih godina,

kada je jedan hercegova~ki general govorio na nekom skupu po

onom modelu da kad se podi`e neki spomenik i otvara se neka nova

gra|evina, onda se na kraju daju te ideolo{ko-kulturne kvalifi-

kacije, pa je on u jednom govoru osudio knjigu Vuka Dra{kovi}a,

mislim da je bila re~ o knjizi No`. Posle tog govora su mu pri{li neki

ljudi i pitali "dru`e generale, jeste vi pro~itali tu knjigu?" Ma, ni-

sam, ka`e, ali svi ka`u da je u`asna. 

Bojim se da se dosta pra{ine podiglo i oko Dragulja Medine, a da

mnogi od u~esnika u toj debati nisu pro~itali knjigu ili nisu bar

nisu pro~itali kompletno, {to i nije bilo lako, knjiga je vrlo brzo

povu~ena iz knji`ara, tako da nije bila dostupna. Od ove nedelje

bi}e dostupna, bi}e verovatno jedan od bestselera na slede}em

Sajmu, zaseni}e ove na{e ~uvene spisateljice, iako je to potpuno

jedna kolateralna korist za izdava~a, verovatno ni on nije sanjao da

}e podi}i toliku frku. Ali zaista, ne mo`e se pristupiti ovako jednoj

ozbiljnoj tematici, a da se neki preduslovi ne zadovolje. Dakle, to bi

bio prvi preduslov, da se pre svega zna o ~emu se govori. Pre nego

{to pre|emo na sam meritum te knjige i njen sadr`aj, drugi pred-

uslov bi u stvari bio da se vidi kakve pozicije imaju u~esnici u tom

sporu i za{to oni imaju takve stavove. 

Recimo, za{to je jedna manjinska verska zajednica u Srbiji protiv

objavljivanja istorijskog romana jedne ameri~ke spisateljice. Mene

interesuje islamologija, pa sam po nekoj liniji du`nosti uzeo malo i

pogledao i nekakav {iri kontekst, vidi se da je autorka zaista

konsultovala jednu dosta ozbiljnu gra|u da bi napisala takav jedan

roman. To jeste fikcija, to jeste knji`evnost, to jeste delo imagi-

nacije, ali ulo`en je trud u tu knjigu, nekih pet godina je, koliko je

Jednom re~ju, Kina je ~lanica Saveta bezbednosti pa ne bi trebalo da

ih ljutimo, naravno, zbog Kosova. Zanimljivo je bilo pona{anje

gradskog sekretara za kulturu Darijana Mihajlovi}a, koji je rekao -

citiram po{to je mnogo glupo, pa ne mogu to doslovno da prepri~am:

"Republi~ke i gradske institucije su se dogovorile da se ne radi o

prikazivanju ili neprikazivanju jednog filma nego o vi{em dr`avnom

interesu." Samo neke dve godine kasnije stvar se ponavlja, sada je u

pitanju knjiga Dragulj Medine. Kao {to znate, ona je bila povu~ena iz

knji`ara, ali eto, pojavila se prethodno u knji`arama i, koliko sam

~ula, prakti~no za jedan dan je prodata u 1.000 primeraka. 

Muftija Muamer Zukorli} je tra`io da se knjiga povu~e, {to je bilo i

u~injeno jedno vreme. Me|utim, za nas je, naravno, zna~ajno kako }e

Bo{njaci reagovati, odnosno Muslimani, da li }e biti uvre|eni zbog

ove knjige. Ali jo{ vi{e nas zanima reakcija na{e dr`ave - kao {to

znate, Vlada je izrazila `aljenje {to je knjiga vra}ena u knji`are. Mi

smo knjigu nabavili ~ak ispod tezge, utoliko je ona vrednija, i po~eli

smo da ~itamo, me|utim, to je dosta dosadno {tivo. Milan

Vukomanovi}, profesor sociologije religije na Filozofskom fakultetu u

Beogradu je bio na{ heroj, on je pro~itao celu knjigu o kojoj se mnogo

govori i evo {ta je u njoj na{ao. Milan Vukomanovi}.

Milan Vukomanovi}:    

Ono {to mi zaista ne ide u glavu ovih dana jeste ~injenica da je

knjiga, u kojoj biste se, da ste je gre{kom dobili za ro|endan, te{ko

probili do 45. stranice - bilo bi to `e{}e smaranje, {to bi rekli moji

studenti, da uop{te ~itate - u Americi progla{ena opasno{}u za

nacionalnu bezbednost Sjedinjenih Ameri~kih Dr`ava, a

istovremeno na{a Vlada ka`e da njen povratak u knji`are

predstavlja jednu vrstu ugro`avanja suvereniteta i teritorijalnog

integriteta Srbije. Misli se naravno na Kosovo, misli se verovatno

na ~injenicu da na{ ministar inostranih poslova i dalje putuje

{irom sveta i pose}uje zemlje koje su ~lanice Islamske konfe-

rencije. Pretpostavljam da bi se to moglo pro~itati u podtekstu

svega. Dakle, jedna takva knjiga, koja sigurno ne bi bila prime}ena

ni na ovom na{em Sajmu knjiga u obilju druge literature, odjednom

postaje opasnost i za na{e i za ameri~ke interese. Ono {to meni

dodatno nije bilo jasno jeste kako to da se sada i ameri~ki i srpski

interesi poklapaju? Naime, ono {to ugro`ava teritorijalni integritet

i suverenitet Srbije trebalo bi valjda da je u interesu Sjedinjenih
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neke fundamentalne slobode i prava i podse}ali da se slobode

jednih ne mogu afirmisati ako se istovremeno ugro`avaju slobode

drugih. 

Ali sada je Vlada nesretna zato {to se ta knjiga vra}a u knji`are, a

nije reagovala tada kada je knjiga bila povu~ena, to je zaista sasvim

nejasno. Drugo je pitanje da li uop{te bilo {ta u ovoj zemlji mo`e da

se desi a da nema veze sa Kosovom, kao {to se uop{te ne postavlja

pitanje ko ima pravo da sudi o tome da li je ne{to uvreda za nekog

drugog. Jedan muftija ima pravo da ka`e za svoju islamsku

zajednicu, u ime zajednice, da je ne{to uvredljivo. Apsolutno ne

mislim da je i{ta sporno u tome {to se oglasio muftija islamske

zajednice u Srbiji. Ono do ~ega mo`e da ide jedan muftija jeste da,

ako `eli, pozove vernike da tu knjigu ne kupuju, da je ne ~itaju,

dalje od toga u kontekstu jednog ovakvog dru{tva ne mo`e da se ide

a da se ne ugro`avaju ne~ija prava. Iskreno, mislim da je islamska

zajednica u Srbiji u ovom slu~aju prili~no na gubitku. S jedne

strane, stekao se utisak da su iz tog pravca krenule odre|ene

zabrane, pa ~ak i pretnje, direktne ili ne. Uglavnom, izdava~ se

upla{io, povukao je knjigu, a onda se desilo to da je knjiga nakon

cele te ujdurme vra}ena u knji`are i sad }e privu}i mnogo ve}u pa`-

nju nego da se uop{te niko time nije bavio.

Ko ve} u takvim stvarima `eli da postigne odre|eni efekat mora da

se seti {ta je Rimokatoli~ka crkva radila po takvim pitanjima.

Ignorisanje je najbolja politika koju mo`e da poka`e neka verska

zajednica, ili {ire gledano i svaka druga zajednica, kada se pojave

stvari koje bi potencijalno mogle da provociraju javnost. Ova

knjiga niti bi trebalo da bude uzrok kontroverze po svom sadr`aju,

niti zaslu`uje da bude bestseler, s obzirom na svoj literarni domet.

Ima pravo islamska zajednica da dâ sud o tome, ima neka granica

do koje mo`e da se ide, a da se ne ugro`ava {ire stanovni{tvo - jer

ova knjiga nije upu}ena samo muslimanskom ~itaocu, upu}ena je i

nemuslimanima koji tako|e imaju prava da ~itaju jedan istorijski

roman. Ona je, usput, jo{ i jedno knji`evno delo. Zna~i, nije to

poku{aj nekakve istorijske ili teolo{ke revizije ranog islama, to

tako|e mora da se uzme u obzir. Mora da se uzme u obzir da nije

muslimanka pisala knjigu, nego jedna ameri~ka nemuslimanska

spisateljica i tako dalje. Ovo jeste jedan od ozbiljnih problema 

prakti~ne politike u samoj Evropi. 

meni poznato, ona pisala. I verovatno bi cela stvar ostala potpuno

neprime}ena da se u toj bibliografiji nije prepoznala jedna

profesorka islamologije, odnosno bliskoisto~nih studija sa uni-

verziteta u Teksasu, koja se upla{ila {to je videla svoje ime u

takvom jednom kontekstu i onda je, {to bi rekli Amerikanci, prva

dunula u pi{taljku. Anga`ovala je advokata, obratila se izdava~u i

onda se upla{io i izdava~. Za{to takva reakcija na jednu ovakvu

knjigu? Pa, gledano iz perspektive islamske zajednice svako nedo-

li~no prikazivanje poslanika Muhameda, ~lanova njegove porodice,

tih prvih halifa naro~ito, takozvanih ashaba, njegovih drugara iz te

rane povesti Islama, smatra se jednom vrstom blasfemije, odnosno

svetogr|a. 

Gledano iz te perspektive, ko god se bavi takvom tematikom, ~ak i

ako je re~ o knji`evnosti, hoda, da tako ka`em, na jednoj osetljivoj

liniji gde mo`e lako da se upali crvena lampica kod Muslimana na

sli~an na~in na koji se ta lampica pali, recimo, kod Jevreja kad je re~

o antisemitizmu, ~ak i u nekim suptilnim, da ka`emo, verzijama

antisemitizma. Ili kao {to se danas `ene {irom sveta s pravom

vre|aju kada su nedoli~no prikazane, bilo da je u pitanju njihovo telo,

ili kroz viceve u {tampi, u medijima, uop{te u nekakvom javnom

prostoru. Danas vi{e ne mo`e tako lako da se ispri~a neki vic o

plavu{ama recimo, jer }e to da uvredi i crnke, {to pogoduje onom

stereotipu da one br`e nego plavu{e kapiraju o ~emu se radi. Ali,

zaista mislim, {alu na stranu, razli~ite grupe gra|ana danas {irom

sveta reaguju na one sadr`aje za koje smatraju da su nedoli~ni.

Muslimani su osetljivi na ovakvu stvar i to treba razumeti.

S druge strane imamo zahtev za slobodom govora, slobodom

izra`avanja. Postavlja se sada pitanje da li jedna verska zajednica

mo`e biti imprimatur za objavljivanje i distribuciju jednog isto-

rijskog romana, pogotovo ako cilj autora ili autorke tog romana

nije bio da se neko uvredi. Ja pro~itav{i tu knjigu definitivno

smatram da je namera autorke bila vrlo benevolentna. Jo{ ako

dodamo tome i neki dru{tveno-politi~ki kontekst, zna~i sve ovo {to

se de{avalo i oko same knjige, uklju~uju}i ovo najnovije saop{tenje

Vlade Srbije, meni zaista tu ni{ta nije jasno. Vlada se nije

ogla{avala, recimo, kada je knjiga bila povu~ena iz prodaje, javio se

samo za{titnik gra|ana, i u ovoj celoj pri~i to je po meni jedini

svetao lik, u stvari njegova kancelarija gde su se zaista zauzeli za
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Ono {to bi ovde moglo svakako da privu~e pa`nju, dakle, iz

perspektive nekakve politi~ke korektnosti i nekorektnosti, jeste

osetljivost po pitanju perioda u kojem se ta pripovest de{ava, kao i

~injenica da je data iz perspektive jedne od Muhamedovih `ena

koja je na neki na~in ostala simbol buntovnice, enfant terrible. U

romanu neki opisi njenog ranog detinjstva poprimaju ~ak komi~ne

dimenzije, vidimo koliko se ona u jednom patrijarhalnom i

patrijarhalisti~kom dru{tvu bori za svoje mesto i svoje mi{ljenje,

dok Muhamed to toleri{e, iako je ona povremeno izvor problema i

za njega samog. Ali, s druge strane, Muhamed je prikazan kao

izuzetno fleksibilan, benevolentan. Dakle, neko kome je Aj{a i

miljenica, i na neki na~in i drugar, i savetnik i tako dalje. To je

jedna izuzetno topla pri~a {to se ti~e odnosa izme|u njih dvoje. 

Ono {to mogu da ka`em jeste da bi ovu knjigu svakako pozdravile

islamske feministkinje i to ne samo radikalne, nego i one

umerenije. Roman predstavlja jedan originalan poku{aj da se

stvari posmatraju malo iz `enske perspektive, ali s obzirom da je

polo`aj `ena vrlo osetljivo pitanje unutar same islamske zajednice,

~injenica da je u knjizi opisan jedan period istorije koji je sam po

sebi osetljiv dodaje jednu specifi~nu te`inu. Mislim da tu eventual-

no mogu da le`e uzroci reakcije islamske zajednice. E, sad, Aj{a je,

istorijski gledano, kao lik, bila prakti~no prvi pravi politi~ki lider,

prva `ena politi~ki lider u istoriji islama. Zbog ~ega? Ona je prva

pre{la granicu teritorije izme|u mu{karaca i `ena, to Arapi

nazivaju had. Had podrazumeva i pravilo koje odre|uje gde je,

recimo, `eni mesto u haremu, ona ne mo`e da u~estvuje u ratu, ona

ne mo`e da nosi oru`je i da ubija u ratu, to je privilegija mu{karaca. 

Znamo da je Aj{a u~estvovala kao zapovednik u jednoj bici 658.

godine i to ba{ u sukobu sa ~etvrtim halifom Alijem, to zovemo

Bitkom kod deve ili kod kamile, jer je ona jahala kamilu. I u knjizi

ona na nekoliko mesta ja{e kamilu i ho}e da uzme oru`je.

Muhamed joj na kraju i ostavlja u nasle|e svoj ma~, jer nije imao

mu{kog naslednika, pa ga ostavlja svojoj najmla|oj `eni. To ima

odre|enu simboliku u romanu i nije daleko od kasnije istorije - ona

je, videli smo, vo|a, vojni zapovednik u jednoj bici - ali sama ta

~injenica vodi ka onome {to Arapi nazivaju fitna, to je nekakav

nered na halifskoj sceni. Da se razumemo, `ena ne mo`e da bude

halifa, ali istorija islama tako|e bele`i `ene - to je jedna manje

Beograd je imao {ansu, i Srbija je imala {ansu da razvije jednu

konstruktivnu debatu oko ovoga, kojom bismo mo`da privukli i

pa`nju Evrope, naro~ito Zapadne Evrope koja je sli~ne probleme

imala i sa karikaturama Muhameda, mada to po zna~aju ne mo`e

da se poredi, kao i, na primer, slu~aj Ru`di, ili onaj slu~aj sa

maramama u Nema~koj, u Francuskoj, i tako dalje. Postoji jedan

~asovnik koji kuca u Medini i postoji jedan ~asovnik koji kuca na

Ist Riveru. Ovaj prvi ~asovnik pokazuje da smo u XV veku nakon

hid`e, ovaj drugi pokazuje da smo u XXI veku. Muslimani koji

danas `ive po svetu moraju da po{tuju jedno i drugo vreme, zna~i,

mora se imati uva`avanja i za jedno i za drugo, jer to je svet u kome

`ivimo. Zna~i, s jedne strane imamo nekakvu medinsku demo-

kratiju, ali s druge strane imamo i demokratiju liberaldemo-

kratskog tipa, pluralizam, parlamentarizam i sve ono {to su

tekovine savremene civilizacije.

[ta bi to eventualno moglo da bude uvredljivo u ovakvoj jednoj

knjizi? Prva stvar koja je ovde osetljiva je na~in na koji je u knjizi

prikazana rana povest islama. Dakle, to je ono {to Nemci nazivaju

Heilsgeschichte, ili nekakva sveta povest, koja treba da bude

obra|ena na adekvatan na~in. Iz muslimanske perspektive bolje je

to uop{te ne prikazivati nego prikazivati na jedan nedoli~an na~in.

Radi se o formativnom periodu u istoriji islama negde od 619. do

632. godine, to su neke vremenske koordinate u okviru kojih se

kre}e ova knjiga i ta rana istorija je prikazana iz perspektive

glavne junakinje - to je Aj{a, tre}a Muhamedova supruga, koja

govori u prvom licu jednine. Zna~i, ona je glavni lik romana i cela

rana istorija je prikazana kroz njeno odrastanje. To je period

nekoliko godina pre hid`e, zna~i pre po~etka islamske istorije, do

Muhamedove smrti 632. godine. U njenom `ivotu to je period od

njene 6. do 19. godine, nekih 13 godina. Ona je ina~e k}i Abu Bekra,

prvog halife u istoriji islama, Muhamedovog naslednika, vo|e

islamske zajednice islamske ili umeta. Vrlo kratko je vladao, od

632. do 634. godine. 

Mi moramo da razumemo da je cela ta rana istorija zapravo jedna

porodi~na istorija, njeni akteri su Muhamed i ~lanovi njegove

porodice, prakti~no sve do ~etvrtog halife Alija koji je bio njegov

zet. Zna~i, to se de{ava unutar jednog u`eg porodi~nog kruga ~iji je

i Aj{a deo. 
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Beogradu, organizuje tribinu u Patrijar{iji Srpske pravoslavne

crkve gde }e pozvati samo ljude iz civilnog sektora, zna~i ljude koji

uop{te nisu teolozi, a na skupu }e, recimo, biti napadnuto teolo{ko

delo nekog od teologa crkve. Prosto, takvu stvar ne bih mogao

uop{te da zamislim, ali onu prvu smo ve} imali, uop{te ne moramo

da je zami{ljamo. To su ti paradoksi o kojima govorimo, kao i ovaj

paradoks u vezi najnovijeg saop{tenja Vlade. S jedne strane, ova

Vlada je otvorila veliki prostor, na neki na~in podigla je branu za

u~e{}e verskih zajednica u javnoj sferi. Evo, recimo najnovije

pismo upu}eno ba{ od strane islamske zajednice u Srbiji

predsedniku Srbije Borisu Tadi}u.

Svetlana Luki}: 

Koliko sam ja razumela, muftija Zukorli} je tra`io od predsednika

Tadi}a da interveni{e i da ne dozvoli da verou~itelje u nekom delu

Sand`aka, on pominje Tutin i Sjenicu, postavlja druga, sada

paralelna Zilki}eva organizacije.

Milan Vukomanovi}: 

To samo govori o tome da su nesre|eni odnosi unutar islamske zajednice

u ovoj zemlji, oni su nesre|eni velikim delom zato {to je dr`ava Srbija

preko svojih nadle`nih ministarstava, naro~ito prethodna Vlada i njeno

Ministarstvo vera, jednostavno doprinela raskolu unutar same islamske

zajednice. A oni se obra}aju predsedniku Tadi}u ne kao predsedniku

dr`ave, nego mislim da oni prosto idu tamo gde je centar mo}i. On je

predsednik stranke, on je predsednik Demokratske stranke koja ima vlast

u Srbiji, pa na neki na~in onda on ima uticaj i na Vladu Srbije, jer se Vlada

Srbije o~igledno oglu{uje o ove zahteve. Dr`ava jeste doprinela tom

raskolu i onda se taj raskol vertikalno prenosi dole i do samih {kola u

Tutinu i Sjenici. Prosto, ta zajednica je sad podeljena i na nivou imama i

na nivou verou~itelja. I oni su podeljeni toliko da sad ako ho}ete u

Sand`aku, u Novom Pazaru neki skup da organizujete, recimo da ste

nevladina organizacija i ho}ete da pozovete predstavnike i jedne i druge

strane, predstavnici jedne strane }e se di}i kad u|u predstavnici druge da

daju neko saop{tenje. Toliko je ta stvar dramati~na. Ko je nadle`an za ta

pitanja mora o tome da povede ra~una i mora da re{i taj problem, to je ono

{to jeste redosled poteza. A ne da se Vlada Srbije ogla{ava o Dragulju

Medine, a da predsednik Srbije treba da se bavi prosvetnim pitanjima ili,

ne znam, pitanjima iz delokruga Ministarstva vera. 

poznata istorija islama, koja govori o `enama - koje su mogle da

budu svetovni zapovednici, sultanije ili sultane ili takozvane

malige. Jedna muslimanska feministkinja, sociolo{kinja iz Maro-

ka, naziva ih zaboravljenim vladaricama u svetu islama. Danas ako

gledamo, ~injenica da je Benazir Buto, koja je ubijena nedavno u

atentatu, bila premijerka Pakistana za mnoge muslimane, da

ka`emo, tradicionalnije, konzervativnije orijentacije ve}

predstavlja fitnu. 

Recimo, imamo neka muslimanska dru{tva u kojima su `ene

tako|e bile ili premijerke, kao Tansu ^iler u Turskoj, ili su ~lanice

parlamenta i drugih politi~kih tela u Banglade{u i u nekim drugim

zemljama. Zna~i, uop{te ne stoji da one ne mogu imati odre|enu

aktivnu politi~ku ulogu, pa ~ak biti i liderke jedne politi~ke

zajednice. Trenutno mislim da ni {erijatsko pravo, a ni ove

liberalno-demokratske tradicije nisu izna{le potpuno pouzdane

mehanizme kako da se nose sa ovim problemom. Onaj slu~aj sa

Muhamedovim karikaturama bio je dobar primer za to. To je jedno

novo iskustvo, pre svega iskustvo vezano za `ivot muslimanske

dijaspore na Zapadu, koja ima neki istorijat do tamo negde tre}e

generacije. Balkan je jedno druga~ije podru~je, mi ovde imamo

mnogo du`u tradiciju su`ivota, ali prosto, nije razja{njeno koja

vrsta dru{tvenog ugovora bi se mogla s obe strane prihvatiti, a koja

bi na neki na~in u sli~nim slu~ajevima spre~ila mogu}e sukobe ili

ne`eljene reakcije.

Salman Ru`di je jednom rekao da se religije danas pona{aju

izuzetno agresivno, a da sa svoje strane tra`e da se s njima postupa

u svilenim rukavicama. A i ja sam imao li~no iskustvo, ti zna{, pre

pet godina sa svojom knjigom, kada je do{la na tapet nekih ~lanova

Centralnog komiteta Srpske pravoslavne crkve. O ~emu se radi?

Moje iskustvo je bilo da je knjiga koja se bavi nau~nom proble-

matikom, pisana iz perspektive nau~nika, zna~i, nije teolo{ko

{tivo, napadnuta od strane visokih hijerarha Srpske pravoslavne

crkve na skupu koji je jedna paraklerikalna organizacija orga-

nizovala na Univerzitetu u Beogradu. Ja ~ak nisam ni bio na tom

panelu. 

Jednom sam poku{ao da zamislim ovakav scenario u Srbiji - da

jedan broj organizacija za ljudska prava ovde, sa sedi{tem u
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tamo sveti gral nije putir, odnosno pehar iz kog je Isus pio na poslednjoj

ve~eri, nego tajna da mu je Marija Magdalena rodila dete.

Uskoro }e glasanje u Ujedinjenim nacijama, treba nam, kako ka`u, nekih

96 glasova da bi pro{la na{a inicijativa da Me|unarodni sud pravde oceni

legitimnost nezavisnosti Kosova. Bogami, da bismo dobacili do 96

glasova mora}emo mnogo knjiga da zabranimo i filmova da cenzuri{emo.

Vidim da je predsednik Tadi} posle ovog iskustva sa Evropskom unijom

pametniji, uzdr`an je i ka`e da }e to biti dosta napeto. U nastavku

Pe{~anika slu{ate advokata Sr|u Popovi}a

Svetlana Luki}: 

Vidim, i kod Tadi}a i kod raznih politi~ara kako se uzgred pomene, kao,

holandski bataljon, i prosto se pre|e preko toga.

Sr|a Popovi}:   

Pa, zato {to biste ina~e morali sve da objasnite, a obja{njenje je stvarno

suludo - da su ti Holan|ani toliko frustrirani {to su dozvolili da ih Mladi}

razoru`a, da nisu bili sposobni da ga spre~e da izvr{i genocid. Oni to ne

mogu sebi da oproste, a mi smo sebi sve oprostili. I onda, naravno da se

uop{te ne usu|uju da pomenu o ~emu se tu radi i mislim da, s obzirom na

na{u moralnu fleksibilnost, mi ne mo`emo ni da verujemo da oni to sebi

stvarno toliko prebacuju a u stvari, po na{em stanovi{tu, nije ni Mladi}

kriv, a kamoli Holan|ani. Eto, zato ne pominju ni{ta. Kad se sada pojavi

\eli} i po~ne da pri~a o nepravdi, ja ne znam kako se u tom kontekstu

uop{te usu|uje da upotrebi tu re~, po{to se zna {ta je taj Mladi} uradio, i

da smo godinama lagali i ~uvali ga, a ~uvamo ga verovatno i sad. Sad je

bila godi{njica zlo~ina u Top~ideru i ja tvrdim da je op{te mi{ljenje da su

vojnika ubili Mladi}evi telohranitelji, jer se on sakrivao u tom objektu.

Ni{ta, mi preko svega toga prelazimo, a kad Holan|ani poka`u, po nama,

preterani moralni obzir, mi ka`emo "nepravda!". 

Stvarno ne~uveno, mi smo postali bezo~ni. Varaju se ako misle da }e neko

da ih slomi, to je unutar toga dru{tva bio u`asan {ok, njihova Vlada je pala

zbog toga, {ta vi{e da obja{njavamo? Oni ne mogu sami sebi da progledaju

kroz prste, jer su ume{ani u doga|aj. Nije va`no na kako sporedan na~in,

ali oni su ume{ani u taj doga|aj, oni ne mogu sami sebi da se predstavljaju

kao neko ko ima nekakvog razumevanja za ono {to se dogodilo u

Srebrenici i to ne shvata ba{ mnogo ozbiljno. Ne, oni to shvataju vrlo

ozbiljno i niko ih ne}e pokolebati, to je zabluda. To je sigurno bilo te{ko i

Postoje druge kulture, postoje nekakve druge tradicije koje sasvim

druk~ije vide stvari iz svoje perspektive. Mi to moramo razumeti, mora-

mo respektovati, moramo na kraju krajeva, kad se sve to sabere, poku{ati

da razumemo za{to jednu religiju, jednu zajednicu koja nam je ovde

najbli`a na na{em podneblju, za{to nju toliko malo poznajemo. Toliko

znamo o raznim drugim stvarima, a nju toliko malo poznajemo da ne

mo`emo da razumemo razloge za povremeni gnev koji dolazi iz tih

krugova. Ne mo`emo prosto sebi da dozvolimo taj luksuz da o nekim

stvarima, klju~nim za su`ivot sa na{im kom{ijama, ne znamo dovoljno, da

ne razumemo ~ak ni su{tinu problema. I u toj konfuziji dana{njoj u Srbiji

nije lako `iveti. Mislim da se danas ponovo postavlja jedno legitimno

pitanje pred ove mla|e generacije, recimo generacije na{ih studenata.

Mo`da je to jedno od najrelevantnijih i najlegitimnijih pitanja, ima 

li zaista smisla i dalje ̀ iveti u ovoj zemlji ili treba iz nje oti}i? To je ono {to,

po meni, najvi{e zastra{uje jer se ta tema vra}a svakih pet ili, ne znam,

deset godina, uvek ponovo dolazi na dnevni red. Ali to pitanje, otprilike

"za{to sam jo{ ovde?", zaista jeste jedno od najlegitimnijih pitanja da-

nas, bar za neke generacije u Srbiji.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Milan Vukomanovi}, profesor sociologije religije, ~ovek koji je

pro~itao knjigu Dragulj Medine. Pomenuo je i primer jednog generala koji

je kritikovao knjigu koju nije ~itao, me|utim, to je svojstveno i vladikama.

Se}am se jednog skupa u Beogradu povodom kanonizacije Nikolaja

Velimirovi}a, kada je vladika koji je najzaslu`niji za {tampanje njegovih

dela u inostranstvu, recimo Kroz tamni~ki prozor, pri~ao da je on knjige

{tamp'o, prenosio, ali nije ~it'o, jer, kako re~e, "knjiga je oduvek be`ala od

mene". Na`alost - odnosno, nije na`alost... U stvari, kako god, to je njegov

problem, nego je muftija Zukorli} povodom Dragulja Medine izgleda sebi

pucao u nogu, a Vlada nam se osramotila. Ali, dobro, to nije prvi put. 

Muftija Zukorli} je bio ~ak nesmotreniji nego, recimo, Gr~ka pravoslavna

crkva, koja je reaguju}i na Da Vin~ijev kod na molitvama delila letke u

kojima je obja{njavala da autor `eli da podrije veru u crkvu Hristovu.

Me|utim, Gr~ka pravoslavna crkva nije pozvala na bojkot, niti je pozvala

Grke da ne kupuju knjigu. Jo{ je inteligentnije reagovao povodom te iste

knjige poglavar Rimokatoli~ke crkve u Italiji kardinal Ruini, koji je pozvao

vernike da iskoriste ovu priliku da podu~avaju sve o hri{}anskoj istoriji i

hri{}anskoj veri. Da se podsetimo, sporno u Da Vin~ijevom Kodu nije to {to
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nema mrdanja. Pa opet, va`ni su i ti motivi, va`no je i to na{e stvarno

ose}anje, iskrenost te `elje da se pona{amo u tome dru{tvu po njegovim

pravilima, no izgleda da nismo spremni. I onda se pojavljuju interpre-

tacije, sad citiram Sonju Biserko, da je Rusija mo`da i pozdravila na{

ulazak u Evropsku uniju sa tom idejom da }emo mi tamo da smetamo. Eto,

sad }e tu da bude jedan njihov glas koji mo`e da stavi veto na svaku

odluku koja se Rusiji ne dopada.

Svetlana Luki}: 

Trojanski konj.

Sr|a Popovi}:  

Tako je, ali ona to upotrebljava samo da objasni motiv za{to bi Rusija

imala interesa da tako ne{to podr`i. Ne tvrdi da i s ove strane postoji takva

ideja, ali evo, otkriva se u politici da postoji, da se tu mogu uskladiti ta dva

motiva, na{ i ruski. Jer, sada je pora`en taj resantimanski nacionalizam,

ili mo`ete da ga zovete srpski luzerski nacionalizam, koji je sada kao neka

pizma - i bes i `elja za nekom moralnom osvetom, naknadnom

satisfakcijom za taj poraz. To se de{ava; ~esto citiram Isidoru Sekuli}, ona

je znala to o malim narodima, kad je pisala kako se kod njih pojave ti

periodi euforije, arogancije i megalomanije koja padne na nos, a onda

dolaze, i to je ono {to se meni dopada, te "gorke suze posle". Odjedanput se

pretvarate u ozloje|enu `rtvu, zaboravljate sve ono {to ste sami radili, i

po~injete da insistirate na me|unarodnom pravu, i pri~ate o nepravdi

velikih prema malima. Dakle, re~ je o nesklonosti da ljudi vode ra~una o

sopstvenoj odgovornosti, i upornoj `elji da nagla{avate kako vam je neko

kriv za sve {to vam se desi.

Svetlana Luki}: 

Preporu~uju nam da, iako zbog Holandije Sporazum nismo potpisali,

po~nemo sami da radimo kao da jesmo, niko nam ne brani.

Sr|a Popovi}:   

Pa, zar je nama neko branio da uhapsimo Mladi}a i da mu sudimo? Je l'

nam neko branio? Pa, nije nam niko branio! Mi se stalno ~udimo {ta su

toliko navalili s tim Mladi}em, a nikad se ne pitamo za{to ga mi nismo

uhpasili onda kad smo ga imali tu - a imali smo ga, i ja mislim da ga imamo

i sada. Ka`u, imali smo ga do 2005. Pa {ta ste ~ekali do 2005? I sada vam

je kriv Ha{ki tribunal {to insistira na isporu~enju! Pa Ha{ki tribunal je tu

supstidijarno, ako mu ti ne sudi{ on }e ga tra`iti, prema tome, i tu si

kad se potpisivao Sporazum, ali tada im je obe}ano: ovo je samo

potpisivanje Sporazuma, ratifikacija tek sledi, kandidatura tek sledi, i ako

Mladi} dotle ne bude isporu~en, onda vi mo`ete da zadr`ite taj svoj stav.

Postoji jedno cini~nije obja{njenje u koje ja ne verujem, a to je da oni

unutar Evropske unije slu`e kao ru~na ko~nica koja mo`e da se spusti u

svakom trenutku, a mo`e uvek i da bude alibi kada se postavi pitanje za{to

se ne ide dalje. Ja u to ne verujem, ali ~uo sam takva cini~na obja{njenja

koja su, onako, u skladu sa na{om politi~kom praksom pa se ~ine

verovatna. 

Ljudi ne mogu da shvate kako izgleda jedno dru{tvo poput holandskog. To

je protestantsko dru{tvo, to su ljudi koji moralna pitanja shvataju vrlo

ozbiljno, koji imaju visoke standarde ljudskih prava, tamo su sme{tene

sve te institucije, taj sud pravde, Ha{ki tribunal, i to su za njih velike i

ozbiljne teme. 

Ne ~itam Politiku ina~e, ali danas sam pogledao online-izdanje i pro~itao

sam tekst jednog njihovog kolumniste, nije ime va`no, ali to je kolumnista

Politike koja je delimi~no i u vlasni{tvu Vlade, je li tako? Tu se govori o

holandskom stavu, koji se karakteri{e kao mrzovoljan - ba{ tako,

mrzovoljan, bezobrazan i nipoda{tavaju}i. I kao uteha se onda servira

kako }emo, ako jednog dana budemo primljeni u Evropsku uniju, mo}i

drugima da postavljamo uslove za ulazak, pa }emo im naplatiti za sve ovo.

To je ona linija Ko{tuni~ine pri~e da pravimo {tetu - u}i }emo unutra, a

onda }emo da pravimo {tetu, onda }ete da vidite, kad mi po~nemo da

stavljamo veta! A na kraju teksta se taj isti kolumnista vajka i ka`e: samo,

mo`da }emo mi biti poslednji koji ulazimo, pa ne}emo mo}i nikoga da

zavitlavamo. E, sad, kakav je to stav prema Evropskoj uniji u koju mi

tobo`e ho}emo da u|emo? Kakav je to stav u tom glavnom dnevniku, ~iji

je suvlasnik Vlada, u kojem se tako govori o Evropskoj uniji, gde se ona

tako shvata? Vi vidite da mi stvarno nismo spremni za to. Kakva

Holandija? Nema veze Holandija! Vra}am se na ono {to pominje ^eda

Jovanovi} - sistem vrednosti. Svi mu se smeju, mo`da zato {to on sam ne

obja{njava na {ta misli, kakav je to sistem vrednosti. Kako mi sebe vidimo

u toj nekoj zajednici naroda prema kojoj u stvari ispoljavamo

neprijateljski stav? Zato ka`em da nije problem u Holandiji. 

I naravno, ja bih uvek pozdravio i da Toma Nikoli} glasa za ratifikaciju, i

Da~i}, zato {to taj tehni~ki posao mora da se obavi, i dobro je ako ga neko

i neiskreno obavlja, jer nas to tehni~ki postavlja na {ine sa kojih posle vi{e
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dolazimo na isto, da su ostaci devedesetih jo{ i te kako prisutni, ne samo

kadrovski nego i u glavama. Ali, ni za to nam niko nije kriv. 

Hajde da pomenem, to jeste privatna stvar, ali svojoj deci sam uvek

govorio kad po~nu da mi se `ale na u~iteljicu, na drugaricu - na to ti ne

mo`e{ da uti~e{, ti mo`e{ samo da uti~e{ na svoje pona{anje. Jesi ti ne{to

uradila da ti se to dogodi? Pa to menjaj, to mo`e{ da menja{, a ono drugo

{to ne mo`e{ da menja{, to su okolnosti u kojima `ivi{. Ne, mi nikad ne

mislimo o svojoj odgovornosti, mi samo gledamo da mo`emo krivicu da

svalimo na nekog i mi }emo se pojaviti kao `rtva. I to je ba{ zato {to smo

tako te{ko potonuli devedesetih godina, ba{ zato. Kad Ko{tunica po~ne da

pri~a da nam brani dostojanstvo, onda smo ga izgubili. Mi nemamo ni tog

samopo{tovanja vi{e da bismo bili u stanju da se okrenemo sebi i svojoj

odgovornosti, mi nemamo snage za to, nas je to toliko oslabilo i toliko nam

je moralnu potku istanjilo da mi vi{e nemamo snage da razmi{ljamo o

svojoj odgovornosti. I to je jo{ uvek tako. To je poslednje {to nam pada na

pamet, da mi ne{to promenimo u sebi. Ne, nego }emo da ~ekamo da u|emo

u Evropsku uniju, pa neka nas onda oni menjaju. Pa, to je stvarno

kapitulacija, to je moralna kapitulacija i pravi nedostatak svakog

samopo{tovanja, kad ka`ete - ja ne mogu da uradim to {to treba da se

uradi, naterajte me nekako. 

Postupak prema Florens Artman deluje krajnje cini~no, ona je u stvari

obelodanila da je Ha{ki tribunal pogre{nom primenom sopstvenog prava

dozvolio srpskoj dr`avi da cenzuri{e delove zapisnika sa sednica

Vrhovnog saveta odbrane iz kojih bi bilo o~igledno da je Srbija

u~estvovala u genocidu. To je bio i stav potpredsednika Ve}a koji je

izdvojio svoje mi{ljenje pred Sudom pravde u Hagu, zbog toga {to taj sud

nije zahtevao od srpske strane da dâ necenzurisane zapisnike sa tih

sednica. To je tra`ila i bosanska strana i nije dobila, ali onaj koji je prvi

dozvolio cenzuru, to je bio Ha{ki tribunal. 

Florens Artman vrlo jasno opisuje kako je do toga do{lo, da je negde 2004.

godine na su|enju Milo{evi}u Karla del Ponte zahtevala od dr`ave Srbije

da preda zapisnike, i da je bilo velikog natezanja, i da je najzad sklopljen

neki dogovor - ona ka`e sa Svilanovi}em - da }e Srbija dostaviti te

zapisnike, ali da u skladu sa pravilima samog Ha{kog tribunala mogu da

se zatamne oni delovi koji bi mogli da ugroze nacionalnu bezbednost

Srbije. E, sada, u interpretaciji samog Ha{kog tribunala to ugro`avanje

nacionalne bezbednosti shva}eno je jako {iroko, jednim tuma~enjem koje

pravnici zovu kontra legijom, to zna~i tuma~enje koje govori protiv slova

zakona. Dakle, ne{to {to bi moglo da ugrozi vitalne interese Srbije, pa se

~ak ka`e da bi to moglo da izazove velike finansijske, moralne i politi~ke

reperkusije, {to zna~i da bismo na osnovu tih zapisnika mogli biti osu|eni

za izvr{enje genocida i na naknadu {tete, ~ime bi, po oceni Suda, bili

ugro`eni vitalni interesi Srbije. 

Jedno drugo ve}e je 2005. godine zaklju~ilo da je ta~no da je tu pogre{no

primenjeno pravo, da se u pravilima Ha{kog tribunala ne govori o

vitalnim interesima neke zemlje, nego se govori samo o interesima

nacionalne bezbednosti koji nisu ugro`eni u ovom slu~aju. I time je u

stvari unutar samog Ha{kog tribunala raspravljeno da zapisnici nisu

smeli biti cenzurisani, a ipak su na kraju bili cenzurisani, jer je logika bila

da je ona prva odluka stvorila neko o~ekivanje kod Srbije da }e mo}i tako

da zatamnjuje {ta god ho}e u tim zapisnicima, pa bi sada bilo nezgodno da

zapisnici koji su dati u takvom obliku i sa takvim o~ekivanjima ipak

ugledaju svetlo dana. Ali, kad sve to zajedno pogledate jasno je da iza toga

opet stoji ta politi~ka logika da se ne mo`e, ne sme puna snaga zakona

primeniti na Srbiju, jer bi to za nju bilo fatalno, da nam se mora pra{tati.

To je, dakle, jedna politi~ka odluka. I sad vi vidite sav paradoks - srpski

nacionalisti Ha{ki sud zovu politi~kim sudom, ali i ja ga tako zovem, jer

nam je opro{teno, a po pravu nije moglo da nam bude opro{teno. 

Pozivanje na odgovornost Florens Artman je u tom kontekstu posebno

cini~no. Vi u odbrani jednog tehni~kog pravila koje nema velikoga ni

moralnog, ni pravnog zna~aja uskra}ujete klju~ni dokaz u jednom takvom

postupku kao {to je postupak za utvr|ivanje odgovornosti za genocid prvi

put posle Drugog svetskog rata. To ni ne mo`e da uspe, jedanput kad je to

obelodanjeno otvorena su sasvim sigurno vrata za ponavljanje tog

postupka pred Sudom pravde u Hagu.

Svetlana Luki}: 

Re~ je o tu`bi Bosne i Hercegovine protiv nas pred Me|unarodnim sudom

u Hagu.

Sr|a Popovi}:    

Tako je, na osnovu novootkrivenih ~injenica i dokaza vi uvek mo`ete da

tra`ite da se jedan postupak ponovi, ako je o~igledno da bi odluka bila

druga~ija da su sudu bile poznate te ~injenice.

Sr|a 

Popovi}
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Zanimljivo je da su u bosanskoj javnosti, gde smo mi tra`ili reakcije na

slu~aj Florans Artman koji je sad otvoren, te reakcije izostale u tom smislu

{to se nama ~inilo da }e mo`da Bosanci sad da ka`u: aha, vidi, mi sad

imamo prostor za ponavljanje postupka.

Sr|a Popovi}:    

Mislim da su oni toliko rezignirani zbog svih tih marifetluka - ja ne mogu

druk~ije da ih zovem - kojima je obavijeno celo to pitanje genocida da

uop{te ne veruju da to ikakvoga efekta mo`e da ima. Ali, do}i }e

generacije. Tako se desilo i s Jermenima - prva generacija je bila toliko

ubijena i deprimirana da je samo `elela {to pre da zaboravi i da se genocid

vi{e i ne pominje, a onda su tek unuci tih ljudi koji su neposredno do`iveli

genocid kazali: pa, ~ekajte, da vidimo {ta se tu dogodilo, ova stvar mora da

se istera na ~istinu. A evo, sad }e i Karad`i} da odgovara za genocid.

Stvorena je ~udna situacija. Tehni~ki gledano pobedila je evropska opcija,

ali ta pobeda je jako tanka, ona je numeri~ki tanka, a ako je ponderi{ete sa

shvatanjem, sa sve{}u i jedne i druge strane ona je jo{ gora, jer, nemojte

da zaboravite da je ovo ratifikovao Ivica Da~i}, koji se jo{ kune u

Milo{evi}a. Toma Nikoli} je jednog trenutka kazao da }e i oni potpisati to,

a Toma Nikoli} smatra \in|i}a za mafija{koga predsednika, nije mu `ao

]uruvije, Duli}ka je usta{a, Tadi} je usta{a. Dakle, na jednom tehni~kom

nivou, ako gledate samo rezultate glasanja, recimo, o ratifikaciji

Sporazuma vi mo`ete da ka`ete da je ta opcija pobedila, a ako pogledate

{ta vrednosno stoji iza toga, {ta ideolo{ki stoji iza toga, to je strahovito

musavo. Dakle, tu je jo{ mnogo konfuzije na obe strane. 

Kada je Boris Tadi} u pitanju, onda je i pitanje koliko on ose}a da je

stvarno jak, a koliko samo `eli da ostavi takav utisak, pitanje percepcije.

A ja vidim da on se ne ose}a tako jakim kako nam se predstavlja kad onako

energi~no iza|e i opali neku frazu, i da smatra da jo{ uvek mora biti vrlo

oprezan sa tom drugom stranom i da mora da se zadovolji makar tom

njihovom povr{nom i deklarativnom podr{kom ovaj put. Da li je to ta~no

ili ne, ja ne mogu da ocenim, ali je su{tina u tome da se odnos snaga jo{ ne

vidi jasno. Mislim da je delimi~no stvorena samo jedna iluzija na parla-

mentarnim, predsedni~kim izborima da je jedna strana pobedila. Jeste,

ali, kako bih kazao, kvalitet te pobede je vrlo sumnjiv i ja mislim da on to

zna, da se on zato zadovoljava prividima, mo`da ide i predaleko. Ja

smatram svakako da je predaleko kada Duli} da izjavu da nije isklju~ena

ni koalicija Demokratske stranke i Radikalne stranke. Pa, mislim...

Svetlana Luki}: 

Sa Tomom Nikoli}em?

Sr|a Popovi}:    

Sa Tomom Nikoli}em, da. Mislim, kao da je sad odjedanput zaboravljeno

{ta je sve Toma Nikoli} govorio i kakvu je politiku vodio sedamnaest

godina. Pa, ne mo`e da bude zaboravljeno.

Svetlana Luki}: 

Nije zaboravljeno ni to {ta je Socijalisti~ka partija Srbije uradila, a onda su

nam rekli: sad je biti ili ne biti, sad moramo sa Da~i}em, a onda }e, kada

bude 21. oktobra stvorena ta neka druga Radikalna stranka, do}i trenutak

da nam ka`u: znate {ta, mi moramo sa Srpskom radikalnom strankom jer

je biti ili ne biti. Kako da ka`em, oni samo proizvode situaciju biti ili ne biti,

a onda se na nju pozivaju. Opet }e nam 2011. Tadi} re}i da je biti ili ne biti.

Sr|a Popovi}:    

Kratkoro~no sve to mo`e biti tako kako vi ka`ete, ne znam srednjoro~no

{ta se zbiva, a dugoro~no je potpuno jasno kako }e se ovo svr{iti. Ne

govorim o tome da li je dobro u}i u Evropsku uniju ili nije dobro, ja mislim

da je dobro, ali to uop{te i nije pitanje. Stvar je u tome da se uop{te ne mo`e

druk~ije zavr{iti. E, sad, to je pitanje tempa, a ne samo prosto pitanje

brzine, po{to mi svi imamo ograni~eni ljudski vek, pitanje je kako }emo

provesti ̀ ivote. Recimo, da li }u ja svoj ̀ ivot provesti ~ekaju}i na Evropsku

uniju, a da li }ete mo`da i vi to jo{ ~ekati, to nije svejedno.

Svetlana Luki}: 

To je jedna spirala navi{e.

Sr|a Popovi}:    

To je spirala navi{e. E, sad, ona se kre}e toliko u`asno sporo, to je kao da

gledate kako trava raste i vi gledate i ka`ete "pa, ni{ta se ne doga|a", a nije

da se ni{ta ne doga|a, nego vam trebaju {iri vremenski horizonti.

Svetlana Luki}: 

Treba nam otprilike koliko i Srpskoj pravoslavnoj crkvi, bar 600 godina.
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. Sr|a Popovi}:    

Pa, nije toliko... ^itao sam Hobsbauma kad sam polazio ovamo, Globa-

lizacija, demokratija i terorizam, gde on konstatuje ne{to {to je ta~no: u

svetu rastu pojave varvarstva, nasilja i nereda. Zamislite kakve poruke

svetu {alje ovaj ameri~ki rat u Iraku. Mo}; ne moram da imam nikakvo

moralno opravdanje, nego neposredno sprovodim svoj interes. I ja mislim

da takve pojave na globalnom nivou osmoti~ki ulaze u `ivot ljudi. Tamo

pred mojom ku}om su postavili one stubi}e da omogu}e ljudima da se

kre}u trotoarima. Isto ve~e sam zatekao ~oveka sa dletom i ~eki}em kako

izvaljuje jedan stubi}, jer on ba{ tu parkira. I ja ne ka`em da je to svesna

misao, ali kad mo`e Amerika ono da radi u Iraku mogu ja da izvalim ovaj

jedan stub. Ja to stalno pri~am, i mo`da to i nije dobro, da je moja najve}a

nada u civilnom dru{tvu. A ka`u mi, za{to to pri~a{ kad zna{ kako je

civilno dru{tvo slabo? Pa, svejedno, onda mi je nada slaba, ali je ipak tu, jer

dru{tvo mora da se menja odozdo. Zato sam se zapanjio kad sam video -

Boris Tadi} je kazao pre neki dan da dobre gra|ane stvara dobra dr`ava.

Pa, ja mislim da je valjda obrnuto, prvo morate da imate neke dobre gra|a-

ne, lako }emo onda za dr`avu, ali vidim da on jo{ misli u kategorijama

socijalnog in`injeringa, da i on stvara nekoga novoga ~oveka kao i njegov

tata {to je stvarao.

Imam jednu kolekciju izjava specijalnog tu`ioca, od one prve kada je

kazao "to }emo pokrenuti ~im vi date zavr{nu re~", {to je bilo pre godinu i

po dana, pa do nekih da }e to istorija da raspravi, onda do nekih gde se

~eka pravosna`nost presude... Pa se onda pokazalo da oni, kad govore o

politi~koj pozadini, u stvari misle na Terzi}a koji je oslobodio Legiju, a

znao je da }e ubiti \in|i}a, ili je politi~ka pozadina ono o ~emu pri~a

Tijani}, da je u stvari Beba ve} dva sata kasnije znao ko su ubice i da }e

onda svako pametan razumeti da ih je on i anga`ovao. Tako da ja u te pri~e

ne verujem, da }e specijalni tu`ilac i{ta preduzimati. A `eleo bih i mo`da

bi bilo i zgodno da se razjasni da ta politi~ka pozadina, to je u stvari

krivi~no delo oru`ane pobune u kojoj je Ko{tunica odigrao vrlo sumnjivu

ulogu, za koju postoje svi mogu}i dokazi koje je prikupio Kljajevi} na

su|enju \in|i}u i za koje ne treba nikakva velika istraga da bi sve bilo

dokazano i utvr|eno. I za mene je to jedina politi~ka pozadina. A za{to je

to politi~ka pozadina? Pa iz onih razloga koje je naveo Priji} u optu`nici -

da je oru`ana pobuna u stvari bila prvi korak ka atentatu, i da su te dve

stvari usko povezane, i da su time stvorene mogu}nosti i sredstva preko

kontrole Dr`avne bezbednosti da ona na kraju \in|i}a ubije. 

Uzgred budi re~eno, zato se stalno govori kako je \in|i}a ubio zemunski

klan i kako zemunski klan takore}i nikakve veze s tim nije imao. Njega su

ubili dr`avni slu`benici, ljudi koji su radili u Dr`avnoj bezbednosti su ga

ubili, oru`je je uzeto iz Dr`avne bezbednosti, po informacijama koje su

dobijene iz Dr`avne bezbednosti. Tako da uop{te upotreba te sintagme

"politi~ka pozadina" zamagljuje ~injenice. Re~ je o oru`anoj pobuni,

te{kom krivi~nom delu protiv ustavnog poretka i bezbednosti, a o

okolnostima pod kojima je izvr{eno to krivi~no delo saslu{ani su brojni

svedoci, prikupljene su izjave od samih optu`enih koji dokazuju da se

radilo o oru`anoj pobuni i ~ak postoje i trake na kojima su snimljeni

prislu{kivani razgovori, u kojima se, izme|u ostalog, vrlo ~esto pominje

Ko{tunica. 

Dakle, to je za mene politi~ka pozadina, ali ne vidim nikad da se govori o

oru`anoj pobuni, nego se stalno govori o toj nekakvoj fantomskoj

pozadini. I onda ljudi s pravom ka`u: pa, to uop{te nije nikakva pravna

kvalifikacija, ne postoji takav izraz u krivi~nom zakonu, "politi~ka

pozadina" - to ne zna~i ni{ta. Ta~no, i karakteristi~no je da tu`ilac onda

govori na takav na~in, nejasan i zbunjuju}i.

Svetlana Luki}: 

[to bi rekao Rade Bulatovi}, nema politi~ke volje da se uhapsi Mladi},

jednostavno nema politi~ke volje.

Sr|a Popovi}:    

Tako je, njegova ro|ena politi~ka stranka je u{la u kohabitaciju odmah

posle atentata. Kako }ete sada da istra`ujete tu politi~ku pozadinu gde

postoji sumnja da su DSS i Ko{tunica li~no imali nekakvu ulogu - ja ~ak

ne}u da tvrdim kakvu, nekakvu ulogu je Ko{tunica o~igledno imao, ako ti

pobunjenici ka`u "ovo mo`e da zaustavi samo Ko{tunica". Ako Spasojevi}

ka`e "nemoj da ka`ete [e{elju da smo uspostavili kontakt sa Ko{tu-

nicom", ako se oni vi|aju sa Tomi}em i Bulatovi}em usred pobune, ako im

ovi obe}avaju da ne}e ni{ta da urade, ako Ko{tunica ne izvr{ava svoju

ustavnu obavezu da kao vrhovni komandant ugu{i pobunu - onda je jasno

da nekakva uloga tu postoji, ali da ona nije ispitana. Ja mislim da }e ovo

biti potvr|eno samo zato da se cela ta pri~a skine uop{te sa dnevnog reda

i da se vi{e ne pominje, jer ja mislim da svakog 12. marta nastane jedna

briga i strepnja da }e opet ta pri~a da se otvara. Oni ~ekaju da to nekako

potone polako u pro{lost i da postane neka istorijska misterija, a i takvih
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. izjava je bilo, da se nikad ne}e saznati. Pa, ako ne}e{ da sazna{, ne}e se

saznati. 

Mislim da }e se taj slu~aj otvoriti jedanput, a zatvoren je odmah, i to na isti

na~in na koji nam je opro{ten genocid. Kada se pokazalo u Sablji da je

istraga krenula ka Ko{tunici, odmah se zavapilo iz Evropske unije - nemoj

to da dirate, nemate vi snage, bre, za to, samo }ete da napravite d`umbus

u toj zemlji, nemate snage vi to da istra`ite, on ima vojsku iza sebe i

mo`ete da napravite i gra|anski rat. Nemojte ni{ta da ga pitate, pravite se

ludi, eto, imate puca~e, sudite puca~ima i zadovoljite se time... Mi smo,

dakle, stalno tretirani kao neki maloletnici, kao neki olo{ koji nije u stanju

da rasvetli ovo, i nije zaslu`io nikakvu pravdu, i bolje da se time ne bak}e

nego da gleda nekako da zamulja stvari i da ide dalje. 

Tako nas tretiraju - pusti ih, ne znaju oni bolje, gledaj nekako samo da se

sada to ograni~i i minimizira, ili neka furaju dalje, {ta oni znaju o

nekakvoj pravdi. Li~no sam pogo|en u svom nacionalnom dostojanstvu

tim stavom.

Svetlana Luki}: 

Za kraj d`ez-standardi Petra Lukovi}a.

Petar Lukovi}:    

Uspeh Demokratske stranke, uspeh Borisa Tadi}a je u tome {to je uspeo

da otupi o{trice svega i sva~ega, granice izme|u vlasti i opozicije su se

svele na neke male ta~ke. To postaje jasno onog sekunda kad ~uje{ da

visoka funkcionerka Demokratske stranke govori o Tomi Nikoli}u kao o

reformatoru, a to govori i sama ~injenica da mi danas imamo neke tri

frakcije u stvari, imamo jednu Vu~i}evu frakciju, tu za koju ne znamo {ta

}e s njom da se desi, imamo frakciju [e{eljevu, imamo frakciju Tome

Nikoli}a. Odjednom sad imamo neko demokratsko krilo, pa jedno

poludemokratsko krilo, pa jedno krilo koje ba{ nije tako ni lo{e kao {to

smo mi mislili. Da ne govorim o vlasti, ne mogu ~ak ni da nabrojim ovog

sekunda ko je sve u vlasti, ozbiljno ti ka`em. Znam da je ^anak tu, znam

da je tu neizbe`ni Rasim Ljaji}, naravno, Vuk Dra{kovi}, jebem li ga, ko

jo{? Ne mogu da se setim, demokrate, G17 plus naravno, neizbe`ni Tomica

Milosavljevi}, Dinki} i ostali. Sa opozicijom koja uop{te vi{e ne postoji. Svi

su prijatelji. ^ak i ovaj slu~aj {to je Holandija odbila da se odmrzne SSP,

~ak je i to pro{lo, kako da ti ka`em, na jednom nivou koji je daleko od one

frke koja bi se mo`da napravila pre recimo 5-6 meseci. Svi smo postali

jedno, svi smo prijatelji, sabornost o kojoj se u Srbiji sanjali, samo da se

Srbi slo`e, svi da budemo zajedno, svi isto mislimo. 

Pa, evo, imamo taj primer, svi maltene isto misle, nema tu problema

nikakvih. Gasni sporazum sa Rusijom - svi glasaju za njega. LDP, SPS, DS,

Evropska unija, svi glasaju, okay. Pazi, Tomislav Nikoli}, jebo te bog, glasa

za Sporazum, Tomislav Nikoli} ho}e u Evropu! Mislim, Srbija je postala

neka vrsta mrtvog mora, u kome se svaka vrsta sukoba unapred spre~ava

a da mi o tome prosto ni{ta ne znamo. Izvini, u vreme Ko{tunice svi smo

govorili, kao, pa jebote, gle {ta radi Mihajlov, pa gledaj {ta radi Velja Ili},

pa {ta radi Ko{tunica. Svaki korak je pra}en, a danas niko ne obra}a

pa`nju na to {to nam se Tadi} ne obra}a mesec dana. Imamo jednu vrstu

matemati~ke sabornosti koja naprosto ~itavo dru{tvo dovodi na jedan

nivo infantilnosti, moram da ka`em. Sad su svi rodoljubi, svi su

fenomenalni, svi su podobni, Tijani} je super, Ljiljana Smajlovi} je

fenomenalna. Gorica Gajevi} probrana cura{ka. Da li je to neki problem?

Ne. Da li je problem {to je dr`avni sekretar iz garde cara Lazara? Ne. Da li

je ~ovek smenjen? Ne. Rasim Ljaji} je rekao: ja ne mogu da ga smenim, ako

bih ga smenio onda bi do{la opasnost da se glasa o poverenju Vladi. 

Jebo te bog, gardista cara Lazara ostaje u Vladi, jer od njega zavisi ~itava

Vlada! I {ta imamo? Sve isto, isti Rasim Ljaji} svake druge nedelje gostuje

u Ka`iprstu B92, gde pri~a o tome kako samo {to nismo uhvatili Mladi}a,

sada, evo, samo {to nismo. Ovih dana 10.000 ljudi traga za Had`i}em, ti

ide{ kao kroz neki polupijani de`avi, ali to vi{e nije onaj stari de`avi nego

polupijani, kao jedna vrsta nekog narkoti~nog sna u kome se Srbija nalazi

i apsolutno se ni{ta ne de{ava. 

Mislim, ako je ne{to bilo ranije bolje, moram to da ka`em, to je {to je

postojao taj kle{, postojala je neka vrsta borbe izme|u Ko{tunice i nekog

ostatka neke nazovi opozicije, postojala je neka borba koja je bila vidljiva.

Ali onog sekunda kad se formirala Vlada na ovaj na~in, gde su socijalisti

postali integralni deo tog ~uvenog demokratskog bloka... Mislim, ti sad

ako ka`e{ "ja ne volim socijaliste, ne}u socijaliste u Vladi", oni ka`u "pa,

~ekaj, jebote, pa {ta ho}e{, ho}e{ radikale tu?". Pa, ne}u ni radikale, dozvoli

mi da ne}u ni radikale, ni Ko{tunicu, ali ne}u ni socijaliste, pa ne mo`e{

tako! Pa mislim, ja ne znam {ta ho}u, razume{, naprosto vi{e nemam

odgovor na to. Moram da ka`em da nisam ba{ u nekoj ljubavi s ljudima

koji ovih dana opravdavaju svoju saradnju sa socijalistima. Mislim, izvini,

ako ja danas treba da ka`em da je Petar [kundri} fenomenalan tip kao
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. ministar rudarstva i energetike i da je Ivica Da~i} fantasti~an {to je

zabranio gumene metke ili da je @arko Obradovi} ministar prosvete - pa,

to ni u najcrnjim snovima, ~ak ni Milo{evi}u nije palo na pamet da @arka

Obradovi}a postavi za ministra prosvete! I sad mi on govori o prosveti, o

Bolonjskom sporazumu i o pizdi materini mi govori @arko Obradovi}. 

Mislim, izvini, i sad ja treba da ka`em: pa, dobro, to je sad proevropska

Vlada? Pa, nije. Ja sam napravio takozvani politi~ki gaf samom ~injenicom

da sam napisao "dole Vlada" pre nego {to je ova Vlada stvorena uop{te i

stojim iza toga. Svaki tekst u kojem se radi o Vladi zavr{avam re~ima "dole

Vlada". Izvini, da ja podr`avam Vladu u koju su ponovo Mla|an Dinki} i

Tomislav Milosavljevi}? Pa ja treba da budem kreten. 

Gledao sam neki dan Tomicu Milosavljevi}a, ~oveka koji je u {estom,

dvadeset {estom, trideset {estom, ne zna ~ak ni on u kom je mandatu vi{e.

I on mi ponovo pri~a o tome {ta je on uradio u svom resoru, "to su moje

bolnice, moji lekari i moj resor". Majke ti, pa ko si ti, Tomice

Milosavljevi}u? Jebote, pa ko si ti? Osam-devet godina on radi po

bolnicama ovde - pa, haj'mo u bolnicu, haj'mo sa Tomicom Milosavlje-

vi}em u bolnicu sutra, da mu ka`emo {ta ne valja. Sad mi govori - privatne

klinike, no}ni ~asovi, posle pono}i pregledi, jutarnji ginekolo{ki pregledi.

Jebi me, Tomice Milosavljevi}u. Mla|an Dinki} odjednom ponovo tu,

najbolji prijatelj Vojislava Ko{tunice, kad je god trebalo da bude.

Odjednom Ko{tunica vi{e nije njegova ljubav, sad je njegova ljubav Boris

Tadi}, ali su skijali{ta uvek bila njegova ljubav i u ono vreme i sada. I

Nacionalna {tedionica i banka i pare, i pare, i pare. Po milioniti put pitam:

koja je to koli~ina para koja je dovoljna Dinki}u danas da ih uzme i da ka`e

"vi{e ne}u biti ministar"? Ko to da podnese vi{e? 

Ljudi gledaju u Dinki}a kao da su ga prvi put videli u `ivotu, kao da je prvi

put ministar ne~ega, ja vi{e ne znam ~ega je ministar, jer je on uvek

ministar ne~ega. To je onaj ~ovek o kome pri~aju da ima devet {oljica za

kafu u svojoj ku}i - kad mu do|e deset ljudi, jebiga, devet pije kafu, a

deseti, jebiga, pere {olju pa onda kasnije kuva kafu. Nemojte me

zajebavati! Na{li Crnogorca, onog [ijakovi}a, ministra vera, pa gde su ga

na{li? Nemam ja ni{ta protiv Crnogoraca, ali zar ima u Srbiji neki ~ovek

ovde koji se bavi religijom? I, pre svega, koji }e nam ministar vera? Ne,

na{li su onog sa leptir-ma{nom, a ono je ludak potpuni, ludak, pamtimo ga

jo{ iz Vlade otkud znam, Konti}a? Ne, @i`i}a, @i`i}, jebote, kod njega je bio

ministar. To je ludak neopevani, i odjednom - on je postao ~lan

Demokratske stranke u Srbiji, promenio nacionalnost, promenio dr`avu,

do{ao ovde, upisao se, i sad je on tu. Nemam ni{ta protiv {to je do{ao iz

Crne Gore, ali jebe mi se za njega. Odakle, bre, on? Posle saznam ono jo{

gore - mislim, naravno da znam, ko ima internet mo`e da sazna - najbolji

prijatelj Ljube Tadi}a. [ijakovi}, pa mislim stvarno... I onda me pitaju: {to

ne podr`ava{ Vladu?

Svetlana Luki}: 

A Albijani}?

Petar Lukovi}:    

Ne, to je posebno, dozvoli mi da to ka`em, taj trenutak ~ekam sve vreme.

Pazi, predlog Vlade je da Miroljub Albijani} bude direktor Zavoda za

izdavanje ud`benika umesto Rado{a Lju{i}a, ludak umesto ludaka, ali si

u situaciji da ka`e{ da je Rado{ Lju{i} D`on Kenedi za ovoga, Tajson za

ovoga. Dobro, pre`iveo sam sve, bilo je o njemu pri~e da }e biti ministar

vojske, {to mi je izgledalo stra{no za vojsku, ne za nas. Bio je pot-

predsednik Skup{tine, da li se se}a{ njegovih grimasa? To je bio Marsel

Marso, ~ovek koji je na ven~anje do{ao u narodnoj no{nji. Pa, mislim, taj

~ovek da bude direktor Zavoda za ud`benike, jebote, kakvi }e ud`benici

biti? I to je ta Vlada, to je taj gardista, to je taj [ijakovi}, to je taj Albijani}

i sad ja treba onako ultimativno unapred da ka`em: pa, super je

proevropska Vlada, Obradovi}, Ivica Da~i}, gumeni meci. U ~emu su se

promenili? Da li je neko tra`io od njih da se promene? Pa, ne, nego su se

drugi promenili. Kakav je to sporazum Demokratske stranke i socijalista?

[ta }e pisati u prvoj re~enici, da }e svaki ~lan Demokratske stranke biti

~lan Socijalisti~ke partije Srbije, ali da ~lan Socijalisti~ke partije Srbije

nema obavezu da bude ~lan Demokratske stranke, je li tako? 

Pa i da nas povede u Evropu - ma, serem se u Evropu u koju nas oni vode,

ma, ne}u da me vodi niko, jebote, ne}u da me vode Da~i}, Tadi} i \eli},

ne}u da me vode Dinki} i Obradovi}, ne}u da me vode ti ljudi. Nema {ta da

me vode, nisam stoka da me neko vodi. Ako nisam ja u stanju da svoj ̀ ivot

u ovoj zemlji organizujem tako da Evropa ka`e - pa, ljudi, ovi ne{to rade,

pa ovi stvarno zaslu`uju to da rade, onda... 

Ovde je ulazak u Evropu predstavljen kao neka vrsta nenormalnog napora

da postanemo normalni da bi se to ostvarilo. Ali nije da mi ho}emo da

budemo normalni, nego to mora da bude. Mi moramo da okre~imo klozete

da ne budu puni govana, jer tako tra`i Evropa, ali ina~e, nama je super

ovako. Nema uop{te `elje da mi ne{to uradimo ovde, bar da ka`emo: ma,



Petar 

Lukovi}
78

19
.0

9
.0

8
. jebe{ Evropu, 'ajmo mi da `ivimo lepo, normalno ovde, da mi za sebe

napravimo ne{to ovde. Ma, jok. Pritisak Evrope je da sredimo

kanalizaciju, ali da sredimo ljude, da sredimo ludake, da sredimo zakone,

to nije pritisak Evrope, to bi morao da bude normalan `ivot. Danas sam

slu~ajno u Leskovcu - bio sam i u novinama, primili smo sliku od nekog

~oveka iz Leskovca - video centar grada. Bog te jebo, na {ta li~i centar

grada u Leskovcu, to je deponija, 15 tona |ubreta u samom centru grada!

Ma, jebe{ politi~ke prilike, jebe{ Evropu, jebe{ sve mogu}e, pa, ~ekaj, bre,

kako ti to ne smrdi pod prozorima? Na {ta li~i Srbija, pa da li negde ima

vi{e prljav{tine, otpada, |ubreta nego ovde? Nema, mo`da u Republici

Srpskoj. To je posledica ose}anja da mo`e{ sve da uradi{ u ovom gradu i u

ovoj dr`avi. 

Evo ti u gradu Beogradu, kako da se probijem od ku}e sa Zvezdare do svog

posla, ne bih znao da ti ka`em, pola ulica je zatvoreno, pola je

poluzatvoreno, pola su privatnici sami zatvorili, pola zatvorio neki

Beograd put... Evo, deset dana je zatvorena ulica Stanislava Srem~evi}a,

jedna od glavnih saobra}ajnica izme|u Batutove i Vojislava Ili}a. Za{to?

Zato {to su stanari oko petog parki}a, ~uvenog ve}, onako da popizdi{ i od

petog i od {estog parki}a, odlu~ili da zatvore ulicu. Pa, dobro, mislim, jebo

vas i park i sve to, borite se ali na drugi na~in, morate da otvorite ulicu. I

to deset dana zatvorena ulica, milicija prolazi, niko, ama niko `ivi da

skloni dve kante za |ubre i jednu tablu lima. Ja samo pomi{ljam, bo`e, da

odem u Bazel i da zatvorim ulicu ovako sa dve kante |ubreta i na njih

stavim jedno par~e lima, pa jebote, bacili bi me na neku kliniku bar na

jedno godinu dana. I neka mi ne govori vlast o tome da }emo mi sad

ispo~etka i {ta }emo sve jo{. Pa, ne}ete ni{ta. 

Evo ti, na Zvezdari, pa na Paliluli, pa gde god da ode{, jebote `ivot, ulice

izgledaju kao kanjoni, 20 spratova s jedne strane, 20 spratova s druge

strane, tu vi{e ne mo`e{ da pro|e{ nigde. Mi `ivimo u gradu ludaka. Sve

ove pri~e koje su kao za vic, kao ujutru kad ~itaju vesti, kao ha-ha-ha,

oplja~kali ovoga, ha-ha-ha, ubili ovoga, ha-ha-ha, sme{no je {to je ~ovek

napao ma~etom neku `enu, to je kao ha-ha-ha. To je, zna{ onako, vest,

napao je ma~etom, udario je. Ej, odse~ene glave po bulevarima, koji je to

grad, gde je ta policija, gde je taj Da~i} sada i oni gumeni meci, gde je to?

Mislim, kad se stvarno setim dva meseca Sablje, moram i to da ka`em,

kakav je to `ivot bio! Ljubazni voza~i, predivno, neprirodno ljubazni

voza~i, izvolite vi prvi, ne, ne, izvolite vi prvi. @ene smeju da hodaju same

ulicom, fenomenalno. Ovoj dr`avi treba Sablja za pet vekova unapred,

dupla Sablja, tri Sablje, ma~eta joj treba. A ne `ivot u kojem s jedne strane

ima{ tu vrstu sabornosti, svi su umilni, fini, \or|e Vukadinovi} je

bo`anstven, ima razumevanja za demokrate i za Tadi}a - to je, dakle, ta

politi~ka pri~a, i na{e televizije, svi orni u borbi za evropske vrednosti,

nema nikakvih problema, par nekih budala koje ne{to pri~aju, ali to je sve

super, svi smo jedno - a s druge strane nam je ovaj obi~an `ivot najgora

vrsta `ivota. 

Mi `ivimo primitivno, na{ `ivot je u stvari samo borba za goli `ivot. Rusi

dolaze, dobili za 400 miliona evra sve, ali sve {to su hteli, zgrade, odma-

rali{ta, 20.000 pumpi, `ene, decu, roditelje, sve su dobili.

Svetlana Luki}: 

Jesi li ~uo \ilasovu izjavu o Vu~i}u?

Petar Lukovi}:    

Trebalo bih da podsetim da je on pre 15-20 dana u nekom intervjuu rekao

da je ve} dosta, da je vreme da mi prestanemo da pri~amo o pro{losti, o tom

Milo{evi}u, da su do{le nove generacije, ne znaju ko je Milo{evi}, da mi

moramo da se okrenemo pravim vrednostima. Pa, ~ekaj, \ilase, pa ~ekaj,

~ove~e, polako, a za{to smo mi u ovoj poziciji u kojoj jesmo, zbog koga, ko

je taj ~ovek koji je napravio sve ovo? Zamisli da u Nema~koj 1953. godine

neko ka`e "ne}emo vi{e da pi{emo o tom Hitleru, nego idemo dalje". Kako

ne}emo da pri~amo o Milo{evi}u? Pa, ~iji su kadrovi s tobom u Vladi, pizda

mu materina, ~iji je portparol bio Ivica Da~i} deset godina, kako se zvao taj

~ovek, ka`i mi? Slobodan Mi-Mi-Milo{evi}. Pro{lost vi{e za \ilasa nije

zanimljiva, odjednom je Vu~i}, njegov donedavno najlju}i protivnik -

jebote, samo {to nisu jedan drugog pi~karali u emisijama, ti si ukrao ovo,

ti si uzeo most, ne, ti si uzeo most, ti zna{, ti nema{ pojma, koliko firmi

ima{, koliko si uzeo gore - sad je odjednom Vu~i} fenomenalan, njemu od

svih ljudi ba{ Vu~i} treba da mu bude pomo}nik i da mu bude saradnik na

budu}im projektima. 

Ka`e \ilas "meni treba i Biljana Srbljanovi} da mi pomogne da napravimo

novi Exit". Pa, ~ekaj, {ta je Biljana Srbljanovi}, mislim, je l' ona neki

menad`er rokenrola, ne razumem, {to mu ona treba za neki novi Exit? Pa,

imamo Exit u Novom Sadu, {to mora da ima i Beograd neki Exit 2, ne

razumem. Ja sam mislio da je ona neki pisac, tako ne{to, nisam znao da se

bavi menad`erstvom. Odakle tom ~oveku te luda~ke ideje? Ba{ mu treba

Vu~i} ovog sekunda, ~ekaj, \ilase, pa, ~ekaj, ~ove~e.
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I danas govorimo o opoziciji koja se svela na dve-tri grupacije, na potpuno

benignu DSS-koaliciju Velje Ili}a i Ko{tunice, na radikale u raznim

oblicima, postali su amebe, jo{ samo da Lidija Vuki}evi} napravi jednu

frakciju gore u radikalima. I o ~emu mi govorimo, izvini, koja je to

opozicija? Svi su na drugoj strani. Kad ovi ka`u "mafija{ki premijer", onda

svi }ute, Demokratska stranka ne progovara o tome. A i {to bi progovarala,

pa Toma je super, Toma je fantasti~an, demokratski potencijal, kapacitet,

~ovek koji }e nam pomo}i da Srbija ode u Evropu. Zemlja je uni{tena onog

sekunda kada svi misle isto. Ovde je sad postalo potpuna jeres ako ka`e{

da ne voli{ Tadi}a. Kako ne voli{, pa vidi{ {ta je on sve uradio? Upravo zato

{to je sve uradio kao {to je uradio ja ga ne volim. Nisam prihvatio neke

nove vrednosti, nisam prihvatio ~injenicu da je SPS proevropska partija,

nisam prihvatio ~injenicu da se moraju `rtvovati ljudi iz drugih partija da

bi u{li u vlast, nisam prihvatio to. Ja sam ekstremista i dalje. 

Ovih dana ~ujem od Vuka Jeremi}a, Tadi}a, \eli}a jednu re~enicu koja je,

moram da ka`em, jedna od najodvratnijih re~enica koje sam ~uo u

poslednje vreme, a to je da je Srebrenica unutra{nje politi~ko pitanje

Holandije. Da li postoji cini~nija re~enica od toga da je zlo~in u Srebrenici

pitanje Holandije? Jo{ i unutra{nje politi~ko, zna~i nije ni spoljno, nego

unutra{nje politi~ko pitanje. Pa, to je pitanje ne samo Republike Srpske, u

kojoj je izvr{en genocid u Srebrenici, to je pitanje Srbije, i to je na{e pitanje

i nemoj da seremo sve vreme da je pitanje Holandije, pitanje je Srbije. Jesu

li Holan|ani tamo pobili nekoga? Ne, nego su se bili upla{ili, bili su kao

pizde, nisu uspeli ni{ta, oti{li su posramljeni i dan-danas kako-tako

poku{avaju da taj obraz malo povrate. Izvini, nismo ~ak ni ispunili mali

zahtev Me|unarodnog suda pravde da u Skup{tini donesemo rezoluciju

kojom osu|ujemo taj zlo~in. 

Garantujem, mogu da se zakunem u sve da je gomila zemalja, koje su

javno kao na strani Srbije, presre}na zbog ~injenice da Srbija nije dobila

SSP, upravo zbog Srebrenice, zbog Mladi}a, zbog odnosa prema Kosovu,

zbog socijalista. Ne mora to sve da nam se ka`e, mi to mo`emo da vidimo,

samo nemojte da sve vreme govorimo o tome da je Srebrenica unutra{nje

politi~ko pitanje Holandije. Kako nam ti ljudi ni jednog sekunda ne ka`u:

pa, ~ekaj, u toj Srebrenici je pobijeno sedam, osam ili devet, uop{te ne

znam koliko hiljada ljudi! Ko ih je pobio? Pa, ti na{i prijatelji koje smo mi

pomagali. Da li je to moglo da bude ura|eno bez pomo}i Srbije? Ne. Da li je

Srbija u~estvovala u tome? Da, i autobusima, i vojskom, i svojim parama,

i logistikom, i na milijardu na~ina, i mi smo to znali, naravno da smo sve

znali. I sad je nama Holandija neprijatelj zato {to nas uslovljava

Srebrenicom. 

Ko je ovih 4-5 meseci ~uo neku pri~u o ratnim nekim zlo~inima? Ne, ~ak i

pri~a o hvatanju Karad`i}a je pretvorena u cirkus. Dabi}, alternativni

lekar, ima {valerku. Ovde ovaj autobus u kome je bio doktor Dabi}, ovo je

samoposluga gde je kupovao kiselu vodu od pet litara, ovo je `ena koju je

upoznao, ovde je kafana u kojoj je sedeo, ovo su gusle na kojima je svirao.

Zamisli ti koje su to optu`be, jebote bog, granatiranje, ubijanje, genocid,

stra{ne, najstra{nije optu`be. Mislim, ti mo`e{ sve vreme da obja{njava{

to da takozvane nove generacije to ne}e da slu{aju, njima to nije

zanimljivo, to nije fensi, tu nema kladinga. Okay, ali s druge strane, izvini,

kad tebe ne prime u Evropu onda se pitaj zbog ~ega te nisu primili. 

Da li ja stvarno danas mislim da }e prosveta u Srbiji biti takva pod @arkom

Obradovi}em da }e nove generacije u ud`benicima koje }e {tampati

Albijani} u~iti ne{to o tim zlo~inima? Pa, bio bih kreten kad bih to

pomislio. Koga ti danas sve ima{ u Vladi? Pazi, ima{ ovog [ijakovi}a, ima{

ovog iz garde cara Lazara, ima{ ove hologramske ljude kao {to su Dinki} i

njegovi, oni svi idu s njim, mislim, cela ta grupacija, njih 500 ide zajedno

u isto Ministarstvo, oni se nikad ne razdvajaju, to je kao jedna celina. Pazi,

Sulejman Ugljanin i Rasim Ljaji} su zajedno, ljudi koji su zajedno na

mikroterenu u Pazaru, zna{ ono, ko }e da pre`ivi i ko }e da bude ubijen na

novim izborima, ko }e da bude zaklan ili ve} ne znam {ta. Zna~i, ovi

funkcioni{u potpuno super, fenomenalno. Oni su obuhvatili sve {to

postoji ovde, ali sve, po~ev od tog ekstremnog fa{izma, sve ti ima{ u toj

Vladi. I ta vrsta sabornosti u koju su svi frendovi, svi prijatelji i svi glasaju

jedan za drugoga, u kojoj vi{e nema razlika, svejedno je u kojoj si partiji,

to te ~ini potpuno bespomo}nim kao glasa~a. 

Ako pretpostavim, recimo, da sada budu izbori, ja stvarno vi{e ne znam za

koga bih glasao. Verovatno bih prvi put u `ivotu posle dugo vremena

apstinirao, po{to mi je to sada potpuno svejedno. 

Nisam ranije verovao da je mogu}e, ali sad sam video da jeste, da u maju

~uje{ jednu pri~u, a u junu neku sasvim drugu. Pa, ~ekaj, nisi morao da

pri~a{ u maju da ne}es ni sa kim, to ne dolazi u obzir, a sad odjednom su

svi super. Pa, niko Da~i}a i SPS nije ni pominjao kao neku alternativu, a

da ne govorim o dinastiji Krkobabi}. Sad imaju unuka, ~ujem. Pazi, unuk,
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. 19 godina, ve} ~lan penzionerske stranke, mladi penzioner. Pazi, otac - da

li otac ili deda, vi{e ne mogu da pohvatam, to je kao u Maratoncima -

uglavnom, najstariji od 200 godina je potpredsednik Vlade, ovaj mla|i od

100 godina je potpredsednik grada Beograda, a ovaj sad od 19 godina, {ta

je? Predsednik pionirske sekcije grada Beograda? [ta su ti ljudi, kako je

uop{te mogu}e da jedna familija ima toliko kandidata, na koji su se na~in

plodili, gde im je seme, od ~ega su nastali, jebote? Pa to je kao japanska

royal family, jebo te bog. Pre mesec dana nisam mogao da do|em k sebi,

video sam na televiziji, Krkobabi} najstariji, valjda Jovan, razgovara sa

japanskom delegacijom. Pa, jebote, na kom jeziku razgovara Krkobabi}, o

~emu oni pri~aju, Japanac i Krkobabi}? Krkobabi}, Da~i}, Obradovi},

Dinki} - i ja treba da ka`em da je to super. Nema teorije, mogu da budem

pijan, pa opet nema {anse da ka`em da je to super, iako mi ka`u da Srbija

propada ako njih ne podr`avam. Neka propadne, sa ovakvima neka

propadne, pa ovo je tiho propadanje, ovde se ni{ta ne de{ava. 

[ta se promenilo od kad je Vlada stvorena, 'leba ti, neka mi ka`e neko. ̂ im

je formirana odmah je oti{la na godi{nji odmor. Vratili se, prvi poraz, nisu

u{li u Evropu, i {ta sad? Mo`emo mi na televiziji da imamo mapu Srbije

gde vidimo svakog dana koliko je u Pri{tini stepeni, super je to, ali to

nikud ne vodi. Kao kad bi Britanci tra`ili od Amerikanaca da ponovo

razgovaraju o statusu SAD posle 1789. godine. Zavr{ena je to pri~a, iako

na{ Vuk Jeremi}, poslednji Lazarov junak, ponovo juri{a na vetrenja~e.

Sme{no je to. I ta vrsta gubljenja energije - pa ~ekaj, jebote, pa ka`i da ih

priznajemo, okay, nezavisni su, i gledaj {ta mo`emo da uradimo da nam

bude bolje. Ali ne, ta ideja, danas ~itam u nekom komentaru u Politici, da

odemo u Evropu ima svoju novu ideju. Naime, po{to se propisi i odluke

donose konsenzusom, na{a ideja je slede}a: da onaj trenutak, da}e bog,

kad budemo do{li u Evropu, iskoristimo da se osvetimo svima koji su nas

jebali svih ovih godina. 

Drugim re~ima, {ta god oni da predlo`e, mi da ka`emo ne. I tako da im se

najebemo mile majke za sve ove godine kad su nas oni sputavali, i oni

nama to radili. To je cela ideja, to ti je ta pri~a o nama. 

Valjda je to prvi put i u Pe{~aniku da ne mogu da imenujem jednog

krivca, sve su to na{i, kao iz Aran|elovca, gde smo svi Na{i, i oni su

na{i. Kako da ti ka`em, predivna situacija u Srbiji, a ja se nikad gore

nisam ose}ao. Na{a budu}nost zavisi od Da~i}a ili od Sulejmana

Ugljanina i @arka Obradovi}a, ili od Petra [kundri}a ili od prvobra-

nioca u Ra{koj, Gorice Gajevi}? Ne postoji nikakav cilj koji bi to mogao

da opravdava. Nisam pristalica teze da cilj opravdava sredstvo, ma, ne

postoji na~in da ja priznam i da ja sebi objasnim, da sebi ka`em da je

Da~i} super. Probao sam na razne na~ine, i da pijem, i da jedem, i da se

udaram glavom, i da padam, i sva{ta da radim u `ivotu, da pijem pivo i

viski, beton i sve ostalo - ne poma`e ni{ta. Da se uverim da je SPS

super? Ne poma`e ni{ta. Da li je iko pomenuo uop{te u poslednjih

mesec dana smenjivanje Tijani}a, smenjivanje Ljilje Smajlovi}? Ne, sve

su stvari do{le na svoje mesto, svako se prilagodio, svako je u~inio {to

je u njegovoj mo}i da tu sabornost dovede na jedan duhovni nivo, gde

su svi happy. 

Nikad manje ideolo{kih trvenja, i to mi govori da je ceo na{ cilj da u

jednom vozu svi zajedno, sa svim razlikama, kolektivno odemo u Evropu.

Pa, ne}u, neka odu svi, ja }u da ostanem na stanici i polako... Mislim,

stvarno ne mogu, ne mogu sa svim tim ljudima, ne mogu. 

To je taj isti Tomica Milosavljevi} od pre tri godine, to je taj isti Dinki} od

pre 4-5 godina, to je isti Dinki} koji se do imbelicizma divio Ko{tunici i

njegovoj mudroj politici prema Kosovu i prema Evropi. Sad je Boris Tadi}

mudri faktor kome se on divi. Mar{, bre, u pi~ku lepu materinu, ne samo

on nego svi, cela ta Vlada, svi ti, {ta me to uop{te interesuje i ne `elim da

imam ni{ta s tim, ne `elim uop{te da u~estvujem vi{e u tome, da budem

deo tog procesa, ne `elim. Ne mogu da oprostim neke stvari. Mo`da je to

ekstremno, malo blesavo, ali ne mogu zbog onog unutra{njeg politi~kog

problema Holandije, oprosti mi, i Novog Sarajeva, ili Dubrovnika, ili

Dabi}a, Mladi}a, Kosova, milijardu stvari ima, bombardovanja u krajnjoj

liniji. To se sve zaboravilo, to se sve nivelisalo. To je re~ koju sam tra`io sve

vreme: nivelacija, sve je nivelisano ta~no na istom nivou, sve je to cool i mi

smo super. Sve su novine iste. 

Celog sam `ivota imao potrebu da ne zaboravim. To ose}anje zaborava ti

je prvi korak ka smrti, ̀ elim da budem ̀ iv i da pamtim, a kad pamtim onda

ne mogu da pristanem na sve ovo. Jeste Evropa u pitanju, jebiga, hajde da

pri~ekamo pa neki drugi put stojimo u redu, nemam pojma. Meni to nije

cilj ako ja moram da budem u istom vozu sa ovakvim ljudima, voz mi

smrdi, i ne ide mi se nigde. I}i }u pe{ke, polako.
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Danas, u petak, 19. septembra, oglasio se i otac nacije, Dobrica ]osi}.

Povod su napadi seljaka iz sela oko Mokre Gore na - htela sam da ka`em

Nemanju Kusturicu, ali ne, na Emira Kusturicu. ]osi} ka`e, ~itamo na

naslovnim stranicama Novosti: Kremaljski psova~i uvredili sve spske

gra|ane i ponizili pretke. Kao {to znate, `ale se seljaci iz ~etiri sela oko

Mokre Gore, digli su se na ustanak protiv Kusturice, odnosno protiv odluke

dr`ave da park prirode Mokra Gora sa 3.500 hektara pro{iri na 10.000.

Seljaci smatraju da }e ih to spre~iti u slobodnom upravljanju svojim

imanjima, {to su mnogi pro~itali kao da }e odmah tamo graditi nelegalne

objekte. @ale se da se Kusturica pona{a kao feudalac. Stvar je dotle do{la,

na`alost, da ga sada zovu Tur~inom i {alju u Istambul. 

Razni kolumnisti vide u tome veliku ironiju, ~oveka koga, kako ka`u, druga

Srbija zove srpskim nacionalistom, seljaci sada zovu Tur~inom. Stvar je u

tome da tu nema nikakve kontradiktornosti, Kusturica, na`alost, sad

`anje ono {to je sejao sa svojim po~asnim gostima koje je primao na svom

imanju na Mokroj Gori i sa sagovornicima kao {to su Nikoli} i Ko{tunica,

sa kojim je govorio na onom mitingu za Kosovo i tada prozivao domicilne

mi{eve. Naravno da niko pametan i pristojan ne mo`e da pravda

{ovinisti~ke napade na Kusturicu, ali bi moglo da se raspravlja da li taj

umetnik, ma kako veliki bio, sme da se pona{a kao beg i da mu dr`ava

poklanja hiljade hektara na upravljanje, pa makar to bilo i u cilju o~uvanja

pirorode. Pa, valjda ova dr`ava ima i druge na~ine da sa~uva Mokru Goru,

a ne da je pretvara u poslednje par~e nebeske Srbije. 

Na kraju, sudbina Kusturice me pomalo podse}a na sudbinu ruske carice

Aleksandre, `ene Nikolaja II Romanova. Rusi su je obo`avali, ruski seljaci

naro~ito zbog njene neobi~ne bliskosti sa Raspu}inom. Obo`avali su je sve

do poraza Rusije u Prvom svetskom ratu, a onda su se ruski seljaci setili

da je njihova voljena carica Nemica. Iako je po svemu {to se zna bila

strasno privr`ena Rusiji, na kraju krajeva je platila za svoje poreklo. Bio je

ovo Pe{~anik, dovi|enja.

KRIVI^NO DELO BILJANE
SRBLJANOVI]

26. 09. 2008.

Vesna Pe{i}, sociolo{kinja,

Marko Milanovi}, pravnik, 

Dejan Ili}, izdava~,

Biljana Srbljanovi}, knji`evnica
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Dobar dan. 10.000 mladih ljudi iz Srbije sino} je prisustvovalo

koncertu Madonne u Budvi. Tako su nam u In|iji svirali Red Hot Chili

Peppers, na U{}u Rolling Stones, uskoro }e se u Beogradu odr`ati i

Univerzijada. Bi}e to jo{ jedan dokaz da je Beograd svet, da je kod nas

sve isto kao i u svetu, samo malo gore. 

To me pomalo podse}a na pri~u o jednoj antropolo{kinji koja je

prou~avala seoski `ivot u centralnoj Africi. Gospo|a je stigla u jednu

zaba~enu oblast radi terenskog istra`ivanja i posre}ilo joj se jo{

prvog dana, domoroci su je pozvali na svoju ve~ernju sedeljku.

Obradovala se na{a nau~nica, jer se nadala da }e iste ve~eri ne{to

saznati o tradicionalnoj razonodi u toj izolovanoj zajednici.

Ispostavilo se da su se me{tani te ve~eri okupili da gledaju film Niske

strasti, koji se tada jo{ nije davao ni u londonskim bioskopima. I

mnogi ~lanovi tog plemena su, kao i mnogi pripadnici na{eg plemena,

pomislili da su svet, samo malo siroma{niji i samo malo izolovaniji. 

Svuda u svetu ima korupcije, ali u Izraelu je pre nekoliko dana

predsednik Vlade morao zbog toga da podnese postavku. Na{a zemlja

je ove godine jo{ gore rangirana na lestvici korupcije, ali nikome nije

falila ni dlaka s glave. Svuda u svetu ima lopova i hoh{taplera, ali kod

nas im je polje rada veoma {iroko. Izgleda da nije ta~no da se ovde

stvari sporo menjaju, to je privid. Stvari ovde stoje. 

Srbiju ovih dana ~eka negativna ocena evropske komisije o napretku

Srbije na putu ka Evropskoj uniji. Pred Evropskim sudom za ljudska

prava u Strazburu na{ predstavnik je priznao samo to da srpska

dr`ava kr{i prava na su|enje u razumnom roku i da imamo problema

u izvr{avanju presuda. 

Na primer, ve} pet godina niko ne mo`e da izbaci radikale iz zgrade

zemunskog Magistrata, jer policija ne}e da asistira. Ali zato

nedeljama pla}amo stotine policajaca da svakoga dana obezbe|uju

takozvane demonstracije nekoliko desetina ljudi koji se bore protiv

isporu~enja Radovana Karad`i}a Ha{kom sudu. Me|u njima su

naravno i ~uveni navija~i, od kojih je jedan, kao {to znate, osu|en na

deset godina zatvora, a njegove kolege su pretile sudiji koji je izrekao

kaznu. Meni se ~ini da su oni s razlogom zbunjeni. Mesecima su ih

Ko{tunica, Kusturica, Toma Nikoli} i ostali srpski prvaci tretirali kao

patriote, koje su u nacionalnom bolu lomile Beograd, a sad ih

Svetlana

Luki}
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vreme, ka`e Obrad Kesi}, Srbija bi se ekonomski i demokratski

razvila. I po{to bi oni tako u stvari na~isto propali, ne bi imali kud

nego bi rekli "pa, hajde, idemo mi sa Srbijom". 

Tada sam videla da je to jedna kombinacija za koju niko nikad nije

izra~unao neke korake i da je stra{no `alosno da mi ula`emo velike

nade u bilo kakve poteze. Kad je Obrad Kesi} poku{ao da ih izra~una

ja sam videla da to nikuda ne vodi. Zna~i, kad nekoga stra{no

namu~i{ i dovede{ ga do prosja~kog {tapa, a ti si u me|uvremenu

iskoristio sve svoje divne {anse i postao ekonomski razvijena,

ugledna, divna, demokratska zemlja u Evropskoj uniji, onda taj nema

kud nego }e da do|e kod tebe da moli? Kad sam ~ula da je Obrad Kesi}

tako zamislio tu na{u akciju, videla sam da imamo neke ciljeve koji

su zapravo potpuno besciljni. U jednom momentu sam htela da

budem blagonaklona i da stvari tuma~im tako kao da Tadi} mo`da

zaista `eli ono {to stalno ponavlja - da insistira na me|unarodnom

pravu i da pitanje Kosovo zaista potpuno izbaci iz polja politike, da

se to baci u nekakve pravni~ke vode. Mislila sam da bi to mo`da bio

nekakav dobitak zato {to bi onda Evropska unija ostala kao glavni

cilj, a Kosovo vi{e ne bi predstavljalo nekakav suprotan cilj, nego

bismo ga se oslobodili kao politi~kog cilja koji se na{im drugim

ciljevima zaista suprotstavlja. Mislila sam da bi se sad odr`avali

nekakvi pravni~ki simpozijumi, a da bismo mi gledali svoja posla,

gledali od ~ega se `ivi. 

Me|utim, ne. Povodom cele te pri~e oko Njujorka, Kosova, odlaska,

mi opet moramo da se vratimo na unutra{nji teren. Moj je utisak da

su velika o~ekivanja koja su bila u vazduhu posle 11. maja splasnula,

da sada imamo stabilizaciju koja je ispod nivoa bilo kakvih

o~ekivanja i re{avanja problema. Kao da smo se stabilizovali u odluci

da ne re{avamo ni{ta, da sve na{e ciljeve ukrstimo, da sve jedno s

drugim dovedemo u suprotnost. Zna~i, ukrstili smo na{u budu}nost

u Evropskoj uniji sa na{im nacionalnim interesima, za koje vi{e niko

`ivi ne zna {ta su - jedino {to znamo je Kosovo, ali videli smo da ~ak

ni sud ne}e vratiti Kosovo. Kosovo i Srbija, to je na{ unutra{nji

problem koji bi trebalo da re{avamo, ali je do{lo do totalnog zastoja. 

To se vidi i po na{em odnosu prema jugu Srbije, koji smo potpuno

zanemarili. Recimo, za mene je bilo neshvatljivo da su na{e vlasti

zabranile ljudima iz Pre{eva, Medve|e i Bujanovca da sti~u diplome

na Pri{tinskom univerzitetu. Prvo, od kad je univerzitet isto {to i

odjednom tretiraju kao huligane. Ko ne bi bio zbunjen? Deset godina

robije za neuspeli poku{aj ubistva `andarma, a Medi}u iz [korpiona

petnaest godina za streljanje Muslimana. Pa neka neko ka`e da se

ratni zlo~in ne isplati.

Skup{tina je ratifikovala Sporazum sa Evropskom unijom sa 140

glasova "za", ali je zato 214 narodnih poslanika glasalo za gasno-

naftni sporazum sa Rusima. I zaista, ovo sa Rusima je pro{lo glatko.

Do{ao je taj Sergej [ojgu, i ~i~a-mi~a i gotova energetska pri~a.

Dogovor je pro{ao glatko, jer je poseta bila veoma dobro pripremljena.

Prvo je ruski ambasador zahtevao od Skup{tine da prva ta~ka

zasedanja, jesenjeg valjda, bude upravo sporazum sa njima, odnosno

sa Rusima. A onda je ambasador pro{le nedelje oti{ao u Ni{ da poseti

ruske deminere koji tra`e kasetne bombe i spasavaju nevine `ivote.

Malo sam pratila tu pri~u o kasetnim bombama u Ni{u i moram da

ka`em da je zapanjuju}e da je posle devet godina ~i{}enja rusko oko

sokolovo na{lo na ni{kom aerodromu jo{ trinaest kasetnih bombi, pet

avionskih bombi i jo{ mnogo toga. Ruski ambasador je posetio, dakle,

svoje momke, specijalce i rekao tom prilikom Da~i}u da je, citiram, "na

rusku ekipu deminera veoma pozitivno uticalo potvr|ivanje

energetskog sporazuma".

Sergej [ojgu je, dakle, samo do{ao da pokupi kajmak, odnosno tek da

dâ tih tri~avih 400 miliona evra, kao {to je i bilo dogovoreno. A

nepristojno je, {to bi rekao Dejan Mihajlov, od Rusa tra`iti vi{e, jer

bismo Ruse mnogo uvredili.

Vesna Pe{i}: 

Pre neki dan sam slu{ala u Ka`iprstu Obrada Kesi}a. Obrad Kesi} je

ovde poznat, iako je ro|en u Americi. On je Amerikanac, ali gaji neki

resantimanski nacionalizam. Voditeljka Ka`iprsta ga je pitala {ta

Srbija mo`e da dobije insistiranjem da se u Me|unarodnom sudu

pravde postavi pitanje statusa Kosova, {ta bi se dogodilo sa tim statu-

som ukoliko bi sud odlu~io da to nije bilo u skladu sa me|unarodnim

pravom. On je rekao - ne, pa ne mo`e to ba{ direktno da se odnosi na

status, nego bi smisao te cele akcije bio u iscrpljivanju Kosova, da

ono ne u|e ni u jednu me|unarodnu organizaciju i da ni{ta ne dobije.

Ukoliko bi odluka bila negativna, dakle u neskladu sa me|una-

rodnim pravom, onda bi Kosovo bilo neki ~ardak ni na nebu ni na

zemlji, ne bi, recimo, postalo ~lanica Ujedinjenih nacija, a za to
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dr`ava? Zna~i, s bolonjskom reformom studenti mogu da studiraju

na vi{e univerziteta. Ali, ne, nije dobro da Albanci sa juga Srbije idu

u Pri{tinu! Na taj na~in ugro`ava{ jednu manjinu, odbija{ da se

njihove diplome priznaju, oni kao da se uop{te nisu odvojili i

proglasili nezavisnost. I njima poku{ava{ da napravi{ {to vi{e

problema, gleda{ da i njih na neki na~in omete{, iz ~ega izvla~im

zaklju~ak da nema ni{ta od tog velikog plana oko Me|unarodnog

suda pravde. Prirodno bi bilo da mi poku{amo da se potrudimo da

bude {to vi{e veza izme|u Srba i Albanaca, prvo na Kosovu - ali, ne.

Odgovor koji ~ujemo glasi: oni koji uspostavljaju te kontakte su

patentirani izdajnici. Zato mislim da je jedini interes da se zaustave

evropske integracije.

Mi sada zao{travamo situaciju ~ak i sa susedima. Makedonija i Crna

Gora `ele da ubrzaju svoj put ka NATO i Evropskoj uniji, a od njih se

sad tra`i velika susedska `rtva, mi i susede pritiskamo da ne priznaju

Kosovo, iako je to u njihovom interesu. Makedonija je, kao {to znate, na

ivici, ona ima veliki procenat albanske manjine, Vlada }e tamo

verovatno pu}i zbog toga {to albanska manjina pritiska Makedoniju da

prizna Kosovo. Ona bi zbog toga mo`da dobila i neku nagradu, jer ona

ima i probleme oko imena, zaista je u te{kom polo`aju. Jedna tako

slaba dr`ava kao Makedonija zaista ne mo`e da misli jo{ o tome koliko

treba da pomogne Srbiji. A kad pogledate malo bolje, i izra~unate ove

korake u vezi sa Kosovom, vi vidite da je to jedno duplo golo, da je to,

onako, tro{enje para na putovanja, na te govorancije koje treba nas da

zamla}uju. Zna~i, od toga nema ni{ta, ali u tome se ogleda negativna

racionalnost, zato {to je Kosovo taj de`urni policajac, po tome se vidi

da Srbija ima jednu slabu, rasplinutu politiku prema Evropskoj uniji

koja mo`e da se rastegne, ne zna se vi{e koliko. 

A sem Kosova tu je, naravno, i dalje Ha{ki tribunal. Zna~i, imamo te

dve karte da se nekako ne u~lanimo u Evropsku uniju, jer su sada u

stvari sve stranke, uklju~uju}i i novu stranku Tomislava Nikoli}a i

ovaj mainstream Borisa Tadi}a, svi su sada u tom maistreamu kada

ka`u "da, Evropska unija, ali pod uslovom da na{i nacionalni interesi

budu odbranjeni", pri ~emu se podrazumeva "pre svega na Kosovu". A

sad vidim da Toma Nikoli} danas dodaje i uniju sa Republikom

Srpskom. Sada se u stvari razlika pravi samo u tome {to }e on mo`da

malo vi{e da nagla{ava nacionalne interese, a mo`da malo manje

Evropsku uniju, a ovi }e nasuprot tome kao tobo` stalno da nas

pumpaju - pa evo, sad je trebalo da odmrznu taj trgovinski sporazum

pa nisu uspeli, do`iveli su fijasko, ali evo, decembar je blizu, brzo

}emo mi to. Sad ka`e Tadi} da }e to biti mo`da u septembru 2009.

godine. Imam utisak da oni misle da }e to da bude malo morgen, da je

ta pri~a o Evropskoj uniji poku{aj Srbije da na neki na~in obnovi

svoje resurse preko Evropske unije. ^ula sam Tomu Nikoli}a u ovim

emisijama, imao je silne prilike da govori {ta ho}e, i on je otvoreno

rekao da nas oni u stvari "'rane lebcem". Sam je rekao povodom

ruskog sporazuma da su ruske investicije bile skoro zanemarljive,

tako da mi se ~ini da }e ovi da stave malo na Rusiju i na nacionalno,

ali, naravno, Evropa je tu kad su u pitanju krediti. Tako, eto, ne}emo

mi da branimo to {to narod ho}e 'leba i para i malo igara. A ova druga

struja, Tadi}eva, ona }e akcent da stavi mal~ice na ovo drugo, ali kad

sabere{, ni jedni ni drugi nikad ne}e priznati Kosovo, i i jedni i drugi

na kraju krajeva ho}e, svako na svoj na~in, malo vi{e ili malo manje

taj evropski put Srbije. 

Tako da ja mislim da su se oni, eto tako, u{emili i da su, kad se

pogleda ta {ema, razumeli u stvari da je to prava politika, da smo

kona~no dobili dva bloka, jedan kao malo desno krilo od centra, drugi

malo levo krilo od centra, i da }e to sad da {ljaka, svako }e imati neke

svoje trabante koji }e da slede jedan ili drugi blok. Mislim da se i

Toma Nikoli} posle ovih izbora uklopio u ideju Tadi}evog

nacionalnog pomirenja. Kad sam ~ula za to nacionalno pomirenje -

ono u stvari zna~i da je Demokratska stranka izra~unala da }e jo{

jedan du`i period biti ono {to ovi na{i analiti~ari sad zovu sto`erna

stranka. Zna~i, ona ra~una da }e dobiti najve}i broj glasova, a onda }e

ona da bira koalicione partnere. Oni ho}e da nam ka`u: pa, dobro, {ta

ima veze vi{e ko je tu ko, svi smo u stvari za ove dve stvari, i za

Evropu i za Kosovo, mo`emo svi jedni s drugima da pravimo koalicije.

Tako da i Toma Nikoli} mo`e da do|e na vlast, a naravno, ovo {to je

\ilas izjavio za Vu~i}a, za mene je to nekako, moram da ka`em, bilo

presudno. Tad sam u stvari razumela {ta oni rade. \ilasova preterana

pohvala Vu~i}a - pa ~ekajte, mi smo spasavali taj Beograd od

Aleksandra Vu~i}a, a on mu je izdelio komplimente, tako da u stvari

uop{te nije bilo razloga da se borimo oko te gradske vlade, mogao je

i Vu~i} da bude gradona~elnik. Onda sam shvatila da je svako postao

zamenljiv, a to me podse}a na neke stvari koje sam ~itala o na~inu

Staljinove vladavine, koji je uvek govorio da niko nije nezamenljiv. I

otuda to neko mrtvilo. 
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njih hteo da uzme lovu. A moram da ka`em i slede}e kad je Dinki} u

pitanju: sve to zaista nema nikakvog smisla. Ja sam pratila tu pri~u

zbog onog mog ~uvenog rada o partijskoj dr`avi, i znam da je, kad je

re~ o privatizaciji NIS-a, u igri bila Meri Lin~, koja je sada propala, da

je bio iznajmljen veoma skup, jedan od najskupljih privatizacionih

savetnika koji je napravio procenu vrednosti NIS-a. Odjedared, pred

ovaj dolazak Rusa, Dinki} daje pola miliona evra, dolazi Dilojt Tu{, a

tu sede drugari, i on daje 480.000, navodno zbog onih akcija. A koje

}e se akcije isplatiti kad tu vi{e ni{ta ne mo`e da se isplati? Zna~i,

zbog akcija mu je to potrebno, kao da nije mogao da iskoristi procenu

Meri Lin~a nego daje jo{ pola miliona od na{eg bud`eta. Ta njihova

igrarija sa parama gra|ana dobija ogromne razmere, postalo je

stvarno nepodno{ljivo {ta ti ljudi rade sa bud`etom Srbije.

Zastupala sam tezu da je politi~ki sistem sa svojim slu`bama Udbe

sposoban da izbaci bilo kog tajkuna, bogatog ~oveka, da mu uzme

imovinu. To su prakti~no uradili s Kari}em. Ali mislim da se posle

ovih izbora pokazuje sva slabost institucija u Srbiji, blato svih i

svakih, blato nacionalnog pomirenja. Sad nema vi{e onih koji }e da

prete: e, kad ja do|em na vlast - Vesna Pe{i} na primer, koja nikad

ne}e do}i na vlast - ja }u sve da vas pohapsim. Ili radikali, i oni su

pretili "hapsi}emo", nema vi{e "hapsi}emo", gotova je ta pri~a. Ja sam

do{la do zaklju~ka da su u toj borbi izme|u politike i ekonomije na

ovim poslednjim izborima, gde smo se mi obradovali jer je pobedila

evropska struja, da su u stvari glavni tajkuni odneli pobedu i da su

sad ja~i tajkuni nego politi~ka struktura, odnosno na{e institucije.

One su izuzetno oslabile upravo posle ovih izbora, {to naravno

ukazuje na to da su ti izbori bili debelo pla}eni i ja po~injem da

verujem u pri~u da su demokrati i radikali u dogovoru napravili tu

Vladu. I onda i Nikoli} ka`e, kada }e oni da prave Vladu? Nije ni on

lud da se lomata po selima i da posle toga nikad ne mo`e da u|e u

Vladu, po{to je o~igledno da }e oni biti ti koji }e birati Vladu. Ja

mislim da su tajkuni kupili partije, da su one ekspoziture tajkunskih

preduze}a, i da su partije izgubile igru, da su u stvari njihovi

finansijeri postali ja~i od njih. Oni }e odlu~ivati ho}emo li mi ka

Evropi ili ne}emo ka Evropi, a politika se, kao {to vidimo, ispraznila,

svi ti politi~ari deluju kao duhovi. Jeste da sam to ja, zovem se tako i

tako, ali kao da sam duh Hamletovog oca. Tako da imam utisak da su

tajkuni preuzeli inicijativu i da }emo dublje i tonuti u taj koruptivni

sistem zato {to }e ekonomski interesi da prevladaju. 

Ako svako svakim mo`e da bude zamenjen, ugu{ena je politi~ka

dimenzija na{eg `ivota. Oni su, zna~i, napravili jedan nepisani savez,

oni su se nacionalno pomirili, njih pro{lost uop{te vi{e ne zanima,

oni su svi jedni drugima isti zato {to su svi jednako pretendenti na

vlast, i to pod istom {ifrom: ukrsti}emo ciljeve Evropske unije sa

na{im nacionalnim pitanjem, ali ne}emo re{avati nacionalno

pitanje, {to da ga re{imo, niti mo`e da se re{i, a ne}emo ni s Evropom

da `urimo, to - kad bude, jednog dana, vide}emo kako }e se ta Evropa

vladati, koja nas, evo, stalno mu~i. Pa ~ak i Svilanovi} je izjavio kako

je to velika nepravda, sve uslove smo ispunili ovoga puta, nema {ta

nismo ispunili, kao da smo predali Mladi}a, i tako dalje. Nemaju

li~nu kartu, izgubili su otiske prstiju, Rasim Ljaji} ka`e "hiljade i

hiljade ljudi tragaju za tom dvojicom". 

Meni se ~ini da smo mi kao neka raskre~ena `aba, budu}i da se

Rusija sa Zapadom sve vi{e i vi{e sukobljava, a mi ho}emo da

budemo, kao tobo`, i Istok i Zapad, dvoja vrata na ku}i. Meni se ~ini,

po{to se oni sve vi{e i vi{e sukobljavaju, da mi noge sve vi{e {irimo i

da }emo u stvari da slomimo kosti u toj pri~i, da }emo imati i taj Istok

i taj Zapad, i da je to jedna potpuno nepromi{ljena, jedna uzaludna,

jedna, moram da ka`em, i bedna politika. Kad ka`em bedna i

kukavi~ka, pa i poni`avaju}a, vra}am se na ovaj doga|aj kad je kod

nas bio Sergej [ojgu. On je meni izgledao toliko opasno, a onda ste

videli da su se svi postrojili pred njim, ~ak i taj Dinki} koji se duvao

kako }e on da promeni cenu NIS-a, oni nijednu re~ pred tim ~ovekom

nisu izgovorili. Nemamo istra`ivanje, ni novinarsko ni bilo koje

drugo, ko je tu cenu Rusima predlo`io. Oni su prosto to nama - ili mi

njima - dali, ili su nam oteli, ja ne znam vi{e kako, ali mi nismo ni

jednu jedinu re~enicu rekli, sem da se u potpunosti sla`emo sa svime.

Mi nismo jauknuli, ni zabolelo nije. Taj [ojgu je njima rekao {to ima,

a da oni nisu pisnuli. Dinki} usta nije otvorio, i samo su novinari u{li

u sukob s njim. Na{a Vlada je tako slaba, tako jadna, tako nikakva,

ona ni{ta - ni "a" ni "b" - nije uspela da ka`e ovom ekspertu za krizne

situacije. Tu`an aspekt ove pri~e je u ~injenici da se kroz nju sve

prelama, prelama se na{ mentalitet. Mi pred silom {iju povijamo,

"}uti, more, nemoj da provocira{ te tamo". 

Drugo, sad ja razmi{ljam da tu ima i velike korupcije, zna~i, vero-

vatno je da je neko ipak dogovorio cenu i da je maznuta nekakva lova.

Pa, mo`da ni Rusi nisu hteli da budu toliko odvratni koliko je neko od
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mena, to mora na brzinu. Tako da mi se ~ini da im je najmanje va`no

Ministarstvo pravde, ba{ kao i Ministarstvo obrazovanja. A {ta im je

va`no? Evo, recimo, Ministarstvo spoljnih poslova, koje ni{ta drugo

vi{e ne radi nego se bavi samo Kosovom. ^ovek tr~i iz Njujorka u

Indiju, ja mu se stvarno neki put malo i divim, dobro, zato je mo`da

tako mlad ~ovek, i treba da bude mlad ako }e toliko da tr~i, neki

stariji gospodin ne bi mogao toliko tr~ati po belom svetu kao ovaj.

Zna~i, on mora da tr~i i stalno nekoga da ube|uje, i mi smo kao u

nekom vozu, evo, i ova }e dr`ava stati na na{u stranu, a o ovome {to

se de{ava u na{em dvori{tu mi uop{te ne vodimo brigu, ~ak ni o tim

Srbima na Kosovu. 

Blic je pre neki dan iza{ao sa nevi|enim podatkom, da ljudi imaju

~etiri radna mesta i na svakom od ta ~etiri primaju dvostruku platu.

Pa, gde to na svetu ima? Zna~i, vi imate jedan totalni nered, totalnu

korupciju, totalnu propast institucija iznutra, jednu u`asnu slabost i

beskrajno dogovaranje u Skup{tini. Stvarno ne znam oko ~ega se

toliko dogovaraju. Pa, znate {ta, ako je izabrana nekakva vlast, pa

hajde neka nekad lupi rukom o sto! [ta se ti pravi{ sada kako }e{ ti

oko svega i sva~ega uvek sa opozicijom da se dogovara{? Pa ne{to }e{

da preglasa{, {ta je sad, ne smemo ni oko ~ega da preglasavamo, nego

}emo uvek da sedimo satima s opozicijom koja zavla~i i gledamo to

rastakanje, tu unutra{nju slabost? Ovaj tr~i po belome svetu i, kao,

posti`e da jedna po jedna dr`ava {titi Kosovo, a mi se iznutra

potpuno rasto~ili. Potpuno je nejasno za{to neki spoljni globtrot

treba da tr~i okolo, on ni{ta ne mo`e da nam donese, a iznutra smo se

potpuno institucionalno rasto~ili, imamo neefikasnu Vladu, pre-

mijera koji, onako, `ao mi je da ga grdim, ali ne znam za{to se uop{te

tu na{ao. 

Da sam na njegovom mestu, ne bih to nikad prihvatila. Tadi} je stao

mirno ispred [ojgua, ali i ispred Ko{tunice. On je to sve sredio sa

Rusima, ta ruska pri~a je njegova pri~a, on je i ruski ~ovek i on nema

tri ~iste nego je rekao i Cvetkovi}u, a i Dinki}u - slu{aj, ako }e{ ti tako

da se zava|a{ u toj koaliciji mi }emo druga~ije da razgovaramo. Iza

cele te pri~e stoji Tadi}, ne bi oni tako mirno stali, skinuli te ga}e, da

nije Tadi} rekao: ni re~ da niste rekli [ojguu! I onda, kako su svi to

odslu{ali, niko ni re~i nije rekao, Dinki} je i pare slupao, re~

progovorio nije... Sve je to poslu{ao lepo, ali za{to? Zato {to je Tadi}

proglasio nacionalno pomirenje! Kada mo`emo sa Milo{evi}evim

E, sad, kad toliko zavlada ta interesna utilitarnost, tako da ka`em,

onda smatram da je besmislena pri~a o nacionalnim interesima.

Moderna sociologija je nastala zbog modernog dru{tva. I velika je

rasprava bila da li u modernom dru{tvu integracija dru{tva mo`e da

se zasniva na interesima. Onda su teorije i Maksa Vebera i ovih

drugih teoreti~ara, naro~ito Pasosa, rekle da nijedno moderno

dru{tvo, isto kao i ona prethodna, predmoderna, ne mo`e da se

zasniva na golom interesu, da se takva dru{tva prakti~no raspadaju.

Pasos je uvek rekao: moderno dru{tvo u stvari po~iva na patriotizmu.

Mi sad moramo da uklju~imo taj pojam, ali na jedan potpuno nov

na~in, a sem toga, sad imamo samo Srbiju, sada tu vi{e nema nikog

drugog iza koga bismo se mi sakrili. Mi sad moramo da volimo Srbiju

i da po~nemo da radimo za dr`avu, i da ne damo. Ako toga ne bi bilo

onda bi ti tajkunski interesi rasturili sve. 

Zna~i, u stvari, sad }e da do|e do preokreta, na{a navodna elita je

stra{no interesna, a mi koji smo bili izdajnici, mi }emo sad morati da

okrenemo kartu i da ka`emo: pa, vi }ete ovde prakti~no sve da

rasturite, ovde vi{e ni{ta ne}e ostati, zato {to je samo lojalnost koju

ja iskazujem zajednici u kojoj `ivim pravi nacionalni interes. Mi sada

poniremo u takvo jedno stanje u kojem }e preovladati ekonomski

interesi tih zakulisnih igra~a, kada }e partije jo{ vi{e interesno da se

defini{u i da ~ak vi{e ne}e{ mo}i ni mnogo da ih grdi{, zato {to u

stvari iza njih stoji neko drugi, neka ekonomska sila. I oni }e po~eti

da razgra|uju, a mi }emo morati da se spasavamo, da ostanemo bilo

gde, da ne budemo ba{ na ledini ili, kao {to je rekao Sr|a Popovi}, da

to ne bude sliv neke reke, kako je rekao, ne znam, Save ili Morave, a

oni, bogami, vode ka tome. Oni nemaju ideju, oni nemaju viziju i sad

zaista mo`emo da ostanemo ta ledina na kojoj ne znamo ni kako 

}emo se zvati ni {ta }emo vi{e biti. 

Znate gde sam primetila mo`da najvi{e neinteresovanja Demokrat-

ske stranke kao sto`erne stranke? Za Ministarstvo pravde. Zaista

nemam nikakvu `elju da tu mladu `enu, Malovi}ku, na bilo koji na~in

uvredim, ali stvarno je neshvatljivo da od tolikih pravnika i

pravni~kih veli~ina koje mi imamo do|e jedna `ena koja po svom

sta`u i znanju ne bi mogla biti izabrana za sudiju op{tinskog suda.

Ona treba da pravi reformu sudstva? Zna~i, oni nemaju vremena

po{to su tajkuni sklapali posao sa Manterom ili ne znam s kim; daj

tamo nekoga, daj, dr`i, izvla~i, nemoj da razmi{ljamo, nemamo vre-
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uve~e, trebalo mu je otprilike isto koliko i danas da stigne od

Beograda do Ni{a. U nastavku emisije slu{ate mladog pravnika

Marka Milanovi}a. Marko je bio jedno vreme saradnik Vojina

Dimitrijevi}a u Beogradskom centru za ljudska prava, a ve} dve

godine je u Kembrid`u na doktorskim studijama. Njegova u`a

specijalnost je me|unarodno pravo. 

Marko Milanovi}:   

Meni je Wikipedia najbolji primer kako ljudi gledaju na stvarnost.

Zna~i, svako mo`e da edituje svaku odrednicu i ono {to bude na

stranici Wikipedije, oko toga su se ljudi u stvari dogovorili. I sad je

najbolje da pogleda{, recimo, stranicu o Jasenovcu na srpskom,

stranicu o Jasenovcu na hrvatskom i stranicu o Jasenovcu na

engleskom. Ti mo`e{ direktno da pogleda{ talk-page, diskusiju, da

vidi{ kako su ljudi ratovali na Wikipediji i koliko se razlikuju verzije

istine na hrvatskom i na srpskom, a negde izme|u je ona na

engleskom. Ili ~ita{ o Bosni, da li su i kad su bili zlo~ini u Bosni, da li je

Sarajevo stvarno bilo pod opsadom, da li se u Srebrenici stvarno desio

genocid. Mi to ne mo`emo da zamislimo, mi nismo bili tu i videli, mi

uvek moramo nekome da verujemo. Ja }u da verujem jednom me|una-

rodnom sudu, drugom me|unarodnom sudu, ali drugi ljudi }e da

veruju onome {to im ka`e Srpska radikalna stranka zato {to su

ideolo{ki bliski Srpskoj radikalnoj stranci. Dobra stvar koja se desila u

Bosni, ali ne i u pogledu Jasenovca, je {to ti sad ima{ jednu sjajnu

studiju Mirsada Toka~e i njegovog sarajevskog Centra za istra`ivanje

i dokumentaciju zlo~ina, o pitanju koliko je ljudi stvarno ubijeno u

Bosni. Ta studija je ura|ena ne nekim procenama, ne nekim

statisti~kim analizama, nego za svako lice koje je na tom spisku ona

daje 20 unakrsno proverenih razli~itih podataka. Zna~i, tu se uvek

ta~no zna ko je ubijeni, oni mogu da doka`u da je odre|ena li~nost

mrtva. I ti vidi{ kako ta studija ru{i mitove, tako da recimo Haris

Silajd`i} ju~e u Generalnoj skup{tini izgovara slede}u re~enicu: "U

Bosni je ubijeno 200.000 ljudi, dok je Mirsad Toka~a ustanovio da je

ubijeno 97.000 ljudi" - mislim, moralno je razlika nikakva, ali to ti

pokazuje kako ljudi manipuli{u `rtvama. 

S druge strane, ima{ mit Bratunca kod Srba, a to je da su u okolini

Srebrenice bosanski Muslimani ubili 3.200 Srba, i to je naravno u

podtekstu - zato {to su ti Srbi ubijeni, zato se desila Srebrenica.

Recimo, to Toka~ino istra`ivanje potpuno osporava te brojke, on je

socijalistima, a za{to ne bismo sa Milo{evi}evim trabantima, ne ~ak

ni sa [e{eljem, nego sa prosve}enim delom, najboljim |akom [e{e-

ljeve stranke. 

Ako ti, de~ko, bude{ ne{to progovorio sa ovim [ojguom, ako }e{ da

pri~a{ kako je to prepla}eno ili kako je to niska cena, kako smo mi tu

stradali, fino, do}i }e Toma Nikoli}, svi su smenjivi i sad u vladaju}oj

koaliciji, lepo, ko god ne slu{a mo`e da bude zamenjen, jer imamo

rezervnu klupu. Sad je napravljena rezervna klupa, svi su podobni da

u|u u vlast, a opet, sad su ovi drugi, glavne gazde, tajkuni, rekli

Tadi}u: slu{aj, ali mi imamo sad i Tomu Nikoli}a, i ako ti ne bude{

slu{ao mo`emo mi malo i njega da napumpamo, pa ti vidi {ta }e{

idu}i put na izborima. Tako da je to jedan krug, ovaj slu{a ovoga, ovaj

pod kapom onoga, i tu u stvari nema nikakve odgovornosti, niko

nikom ne odgovara, nema{ koga za {ta da uhvati{, jer je svako

povezan sa svakim, svako diriguje nekom drugom, nijedan {ef nije

{ef nego mu je neko drugi {ef. I sad, kad ste napravili to zame{a-

teljstvo, mi vidimo da ne znamo {ta mo`emo da o~ekujemo. Mislim

da se ne}e desiti bog zna {ta, nego neko razvla~enje, malo }e ne{to da

se povu~e, pa opet da stane, pa }e opet da gucnu pa }e da stanu, pa

}emo tako malo... Mislim da tu sada nema energije, u stvari nema

vo|stva, sve je postalo isto, sve je postalo jednako izgledno. Ja se

uvek trgnem i pro~itam kako je Sanader u Ujedinjenim nacijama

rekao, na pitanje da li }e da glasa za srpski predlog: pa, dobro, mi

bismo mo`da i voleli da ih podr`imo da se to pitanje postavi, ali mi

nismo nesvrstani, mi smo se opredelili za NATO i Evropsku uniju i mi

moramo da radimo u interesu Evropske unije i NATO ako ho}emo da

budemo njihov deo. Srbija nije donela tu odluku i to je klju~na stvar.

Svetlana Luki}: 

Navodno je izme|u Tadi}a i Dinki}a postojao sukob oko potpisivanja

sporazuma sa Gaspromom, Dinki} tvrdi da treba da dobijemo

najmanje jo{ 700 miliona, ali Tadi} je na{ao dobar i efikasan na~in da

ga u}utka. Ali Dinki} ne bi bio Dinki} da se ne do~eka odmah na noge.

Evo, ve} nam je najavio da u oktobru dolaze predstavnici Generale-

lektrika da nam modernizuju `eleznicu. A to nam stvarno treba, evo,

ba{ ovih dana u septembru se navr{ava jubilej, 1884. godine krenuo

je prvi putni~ki voz Beograd-Ni{. Tu prugu smo tada izgradili za tri

godine, a po~etak gradnje je udarcem srebrnim budakom obele`io

knez Mihailo Obrenovi}. Voz je krenuo u 8:30 ujutru, a stigao je u 8:30
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U rangu krivi~nih dela kojima se sudi pred Tribunalom to je bio, kako

da ti ka`em, jedan relativno minoran predmet, i su|enje uop{te nije

teklo onako kako su to ljudi ovde o~ekivali, nije se postavilo pitanje

{ta je sa Srbima u okolini Srebrenice. Sad bi neko ko je pristalica te

opcije rekao: a za{to ga tu`ila{tvo nije optu`ilo za te sve silne Srbe

koji su pobijeni? Ja mogu da odgovorim - zato {to ti Srbi nisu pobijeni.

Prvostepeni sud koji je njega osudio na vrlo blagu kaznu je napisao

jedno pravno katastrofalno presudu. Prvostepeni sud uop{te nije

utvrdio ta~no parametre krivi~ne odgovornosti Nasera Ori}a.

Apelaciono ve}e je, kad to videlo, reklo - pa, ljudi, vi nas zezate, mi ne

mo`emo uop{te da ocenimo tu presudu! I oni su ga zato oslobodili. Da

se to desilo u Srbiji, on bi ili bio oslobo|en ili bi se, {to je verovatnije,

vratilo na ponovno su|enje. U Tribunalu se to nije desilo, nije

ponovljeno su|enje. Za{to? Zato {to oni imaju strategiju da moraju

da zavr{e rad Tribunala, zato {to je Ori} ionako bio osu|en na jednu

minimalnu kaznu, dve-tri godine zatvora. 

Onda ima{ Haradinaja, njegovo su|enje je potpuna katastrofa, ba{

kao i [e{eljevo. Zna~i, oni su dozvolili da tamo na Kosovu ubijaju i

zlostavljaju svedoke protiv njega i da na kraju sud nema izbora nego

da donese osloba|aju}u presudu. Kona~no, ima{ Deli}a, biv{eg

komandanta muslimanske vojske. Kad se \eli} upitao kako je

mogu}e da je on dobio tri godine, on je mislio da je Deli} bio optu`en

za sve zlo~ine koje je muslimanska vojska ~inila nad Srbima. Nije, on

je bio optu`en konkretno za nekoliko doga|aja, nekoliko zlostavlja-

nja, ubistava srpskih ratnih zarobljenika od strane njegove jedinice

mud`ahedina. I sad je pravno, ~injeni~no pitanje bilo da li je on

zaista imao kontrolu nad tom jedinicom, da li je on zaista imao

osnovane razloge da zna da }e ta jedinica ne{to da radi, jer komandna

odgovornost nije i objektivna odgovornost. Ti ne odgovara{ za sve 

{to tvoji pot~injeni urade. Ina~e, samo dvoje ljudi je osu|eno po

komandnoj odgovornosti - a ljudi misle da u Hagu svi odgovaraju po

komandnoj odgovornosti - jedan je, ja mislim, Strugar, osu|en po

tom osnovu za Dubrovnik. Zna~i, Deli} je dobio otprilike okay kaznu

za ono za {ta je tu`ila{tvo njega optu`ilo i {to je sud mogao da utvrdi.

Ali je bitno da ljudi imaju izuzetno jako mi{ljenje o tome, mada nisu

pro~itali ne samo presudu, transkripte sa su|enja, ili sa`etak

presude, nego nisu mo`da ~ak ni vest pro~itali u novinama, oni su

samo videli "Deli} dobio tri godine", i ve} donose sud o tome.

~ovek ustanovio unakrsnom proverom svih podataka da je tu ubijeno

150 civila i 450 vojnika. I sad, imamo tu studiju koja ru{i mitove -

najve}i mit koji ona ru{i je taj muslimanski mit "nas 200.000 je

ubijeno u ratu". Istovremeno, ona ru{i i taj najve}i srpski mit

Bratunca, kao i drugi najve}i srpski mit koji je neprekidno propa-

giran, a to je da su se Srbi u Bosni branili, da je to bio gra|anski rat,

da se u gra|anskom ratu, eto, de{avaju stra{ne stvari i tako dalje, da

je to prosto nekako bilo neminovno. Kako ru{i? 

Tako {to kad ti Toka~a vremenski ta~no poka`e kako su ubistva

vr{ena, ti vidi{ da su od ukupnog broja `rtava dve tre}ine Muslimani,

jedna ~etvrtina su Srbi, ostalo su Hrvati. Ti vidi{ da otprilike

polovinu `rtava ~ine vojnici a polovinu civili, ali tako|e vidi{ da je

skoro polovina svih `rtava rata ubijena u tri ili ~etiri meseca 1992.

godine. I ti tako|e vidi{ da je u ta tri-~etiri meseca ubijeno najvi{e

civila, tad i u julu 1995, kad je bio genocid u Srebrenici. Zna~i, ti

ta~no vidi{ da je u ta ~etiri meseca, kada su 85% civilnih `rtava bili

muslimanski civili, ne srpski, vidi{ da je to bila planirana akcija

etni~kog ~i{}enja. Nemogu}e je da do|e{ do bilo kog drugog

zaklju~ka. I sad, ja mogu da ti ka`em objektivna merila za{to tom

istra`ivanju treba verovati. Ono je pro{lo sve me|unarodne

ekspertize, stru~njaci su se izjasnili da je to najbolje istra`ivanje o

gubicima stanovni{tva tokom rata koje je ikad napravljeno. A s druge

strane, neko }e da ka`e: on je Musliman, {to ja njemu da verujem? E,

treba mu verovati ba{ zato {to je osporio Silajd`i}ev mit, treba mu

verovati ba{ zato {to to istra`ivanje ru{i oba mita.

Sad je problem Tribunala to {to je Tribunal u na~elu uspostavljen

zato da utvrdi ne~iju krivi~nu odgovornost. Zna~i, njegov osnovni

zadatak je da kazni, ali drugi zadatak je da se njemu veruje, a to zna~i

da ljudi, posebno ljudi u ovom regionu ka`u: pa, dobro, to {to je

utvr|eno, to je istina. Kod nas je problem {to je taj deo misije Tribu-

nala potpuno propao. Tome su, izme|u ostalog, doprinele neke ne-

davne odluke i posebno politi~ka manipulacija tim odlukama. Prvo je

to bio Ori}ev slu~aj. Ori} je u na{oj javnosti pretvoren u bosanskog

ekvivalenta Ratka Mladi}a, on je ubio 3.900 Srba, civila po definiciji.

On u Tribunalu nije bio optu`en ni za ne{to pribli`no tome, on je bio

optu`en po komandnoj odgovornosti da su neki njegovi pot~injeni

zlostavljali odre|ene Srbe, srpske zarobljenike, {to je on znao i mo-

rao znati, a nije ih kaznio, niti spre~io. 
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na{em pravnom poretku bi on morao da ima advokata. Zna~i, to je

potpuno licemerje. I {ta }e sad da se de{ava? [e{elj }e da bude ovde za

koju godinu, on tamo sedi ve} {est godina, zna~i on }e da bude ovde

svaki ~as. 

Ja se samo molim bogu da oni ne naprave fijasko sa Karad`i}em kao

{to su napravili sa [e{eljem, sa Milo{evi}em, uostalom, i tako dalje.

Oni su sada podneli zahtev za promenu optu`nice. Ne za njeno

pro{irenje, naprotiv, oni ho}e da suze optu`nicu. Za{to? Zato {to ne}e

da to su|enje traje kao Milo{evi}evo, u nedogled. Oni su sad pod

stra{nom presijom, Tribunal mora da zavr{i svoj rad do, ja mislim,

2010. godine, njih Savet bezbednosti pritiska, Rusija ih pritiska. E,

sad, {ta je zna~ajno u toj optu`nici. Karad`i} se naravno tereti za

prakti~no ogroman broj zlo~ina u Bosni, za nekoliko desetina

op{tina, plus Srebrenicu, plus Sarajevo. To mo`e da bude veoma

zna~ajno za Srbiju, s obzirom da se on tereti za genocid ne samo u

Srebrenici nego i u jo{ deset drugih op{tina u Bosni. Ja }u te podsetiti

da je pred Tribunalom do sada potv|en samo genocid u Srebrenici,

svugde drugo je bio utvr|en zlo~in protiv ~ove~nosti - {to nije manje

grozno krivi~no delo, ali je druga pravna kvalifikacija za to. Zbog

~ega sad to mo`e konkretno da bude od zna~aja za Srbiju? Ako

Karad`i} bude bio osu|en za genocid negde van Srebrenice, Bosna }e

mo}i da tra`i reviziju presude Me|unarodnog suda pravde iz 2007.

godine kojom je Srbija konkretno oslobo|ena optu`be za genocid u

Srebrenici, ali se njena odgovornost za druge zlo~ine u Bosni, koji se

mo`da mogu kvalifikovati kao genocid, nije razmatrala. Tako da bi

moglo da nam se dogodi da imamo ponovo tu celu igranku oko

bosanskog slu~aja, naravno, ako Karad`i} bude osu|en. Sad, da li }e

on biti osu|en ili ne, ja ne znam. Ali, sigurno }e do kraja `ivota biti u

zatvoru. On je sad na statusnoj konferenciji rekao sudiji da on ima

bar dva nevidljiva savetnika jer je blizanac u horoskopu... I taj ~ovek

je bio vo`d srpski!

Sigurno je, bar {to se ti~e politi~ke elite u Holandiji, da bi oni trpeli

posledice ako bi Srbiji dali sada da primeni ovaj sporazum. Ipak je zbog

toga pala Vlada u Holandiji, napravila se jedna afera oko toga u

holandskoj politici. A sad, koliko njih grize savest... Mislim, ne grize

savest Belgijance, Francuze za Ruandu, mislim, mo`da donekle, ali,

recimo, Ruanda je mogla da se spre~i, 800.000 ljudi je tamo ubijeno u

tri meseca. Ono na {ta su velike sile mislile, bilo je da izvuku svoje

[e{elj - [e{elj je tamo tre}erazredni slu~aj, njima je prioritet Srebre-

nica, njima je bio prioritet Milo{evi}, njima je sad prioritet Karad`i}.

Tu imamo dva mogu}a obja{njenja. Jedno obja{njenje je teorija

zavere: oni mrze Srbe, njih ne interesuju srpske `rtve. Drugo

obja{njenje, za koje ja mislim da je ispravno, ka`e da pola ljudi koji u

tom sudu rade pojma nemaju, zna~i, to su neki drugorazredni

pravnici, tu`ioci. Oni imaju stra{an problem sa resursima, oni mnogo

tro{e. Mislim da je dvogodi{nji bud`et Tribunala 200 miliona dolara,

oni su potro{ili za sada jedno milijardu dolara. Na istra`itelje, na

resurse, na prevo|enja, i mnogo {ta drugo. Eto za{to je [e{elj

tre}erazredni slu~aj, on je dodeljen jednom potpuno tre}erazrednom

sudiji, jednom Francuzu Antonetiju koji je bio sudija mo`da dve

godine u svome `ivotu, ali je postavljen na to mesto jer je bio pravni

savetnik @aka [iraka i ovaj mu je dodelio sinakuru. 

Po{to je to sud Ujedinjenih nacija sve zemlje tamo uvaljuju svoje

raznorazne ljude. [ta je taj ~ovek, taj sudija napravio od [e{eljevog

su|enja, to je da ne poveruje{! On je prvo hteo da natera sekretarijat

suda da pla}a sve ove [e{eljeve pravne savetnike, pod znacima na-

voda, sa kojima se sada sva|a. On je dozvolio recimo jednom Krasi}u

- zna{ Krasi}a, ko ne bi znao Krasi}a - da sedne pored [e{elja u

sudnici, otprilike kao njegov advokat. Kad mu je iz sekretarijata

re~eno da taj ~ovek nije advokat, da ne mo`e da komunicira sa

sudom, Antoneti je [e{elju rekao slede}e: oni meni ka`u da on nije

advokat, ali ja sam ~itao njegove podneske i to je meni fantasti~no, to

{to je on pisao, je l' on ne mo`e da postane advokat u Beogradu sada

za dan-dva? [e{elj je hteo da uvrsti svoju knjigu od hiljadu strana o

vatikanskoj zaveri protiv srpskog naroda kao dokazni materijal, a

Antoneti mu je rekao: znate {ta, mi ne mo`emo to da prevodimo, a je

l' vi mo`ete da na|ete engleskog izdava~a, pa da to odmah uvrstimo

u predmet? ^ovek je potpuni kreten, i to su|enje je u raspadu.

Antoneti je zapretio svojim kolegama ~lanovima ve}a da ukoliko

budu hteli da [e{elju nametnu branioca on }e da podnese ostavku.

Pri tom, da se [e{elju sudi u Francuskoj, da mu se sudi u Srbiji on bi

morao da ima advokata. 

Zna~i, na{e pravo zahteva da hteo ili ne hteo mora{ da ima{ advokata

ako si ti optu`en za ozbiljno krivi~no delo, a ovde mi ljudi sad pri~aju

o tom nekakvom velikom pravu da se sam brani, i kako je odbijanje

da mu se to dozvoli stra{no naru{avanje njegovo slobode - a upravo u
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Svetlana Luki}: 

Ako nemaju za to snage, onda d`abe sve.

Marko Milanovi}:

D`aba ste kre~ili... Dr`ave su osnovni subjekti me|unarodnog prava,

kao {to su pojedinci subjekt unutra{njeg prava. Ali, kao {to }e

unutra{nje pravo kao ~injenicu da primi da si se ti rodila, majka te

rodila, ti si ~ovek, ti si subjekt unutra{njeg prava, tako je me|una-

rodno pravo dugo posmatralo dr`ave kao fakat; ili si dr`ava ili nisi

dr`ava. Jedan mogu}i odgovor Me|unarodnog suda pravde je da na to

pitanje koje su oni postavili oni ne mogu da daju odgovor, zato {to je

nemogu}e da ti proglasi{ nezavisnost protivno me|unarodnom

pravu. Evo, sad ja da ka`em "progla{avam nezavisnost Vra~ara",

jesam li time prekr{io me|unarodno pravo? Nisam. Zna~i, to je jedan

mogu}i odgovor, a taj odgovor je, recimo, posebno atraktivan za njih,

zato {to oni, mada su to sudije koje su nezavisne - to su ugledni ljudi,

veliki stru~njaci - oni opet ne}e da se zamere polovini sveta, tako da

imaju svaki interes da daju dvosmisleno savetodavno mi{ljenje.

Zna~i, sud mo`e da ka`e ne{to {to bi svako mogao da tuma~i kako on

ho}e. I sad, jedan od mogu}ih pristupa je da ka`u da je to prosto

~injeni~no pitanje, a ne pravno. E, sad, drugi bi ti ljudi rekli: aha, ali

postoji Rezolucija 1244, sad to mo`e{ da pro~ita{ svuda u na{im

novinama, Rezolucija 1244 jasno ka`e da je Kosovo deo Srbije. Tu u

preambuli, a ne u operativnom delu Rezolucije koji obavezuje, pi{e da

Savet reafirmi{e teritorijalni integritet Srbije. 

Slede}i stav - Savet se podse}a na sporazum iz Rambujea. A {ta pi{e

u sporazumu iz Rambujea? Da oni mogu da glasaju na referendumu

za nezavisnost posle x godina. A za{to je to tako? Zato {to je Rezolu-

cija Saveta bezbednosti ne{to oko ~ega su dr`ave koje su sedele u tom

Savetu mogle da se dogovore, to je napravljeno dvosmisleno, da i

Rusija i Amerika i svi ostali mogu da ka`u: aha, pobedili smo. Zna~i,

Rusi ka`u: teritorijalni integritet, Ameri ka`u: Rambuje. Da li me|u-

narodno pravo {titi teritorijalni integritet dr`ave u smislu da zabra-

njuje secesiju? Ti mo`e{ da ka`e{ da generalno ne postoji zabrana

secesije u me|unarodnom pravu, Banglade{ se otcepio od Pakistana,

ali mora{ da ka`e{ da u nekim slu~ajevima me|unarodno pravo

zaista zabranjuje secesiju. Na primer, Ju`na Afrika je jo{ u vreme

aparthejda napravila takozvane bantustane, a to su bile dr`ave, pod

znacima navoda, koje su proglasile sve crnce u Ju`noj Africi za

dr`avljane iz Ruande. Onaj mu~enik, onaj fantasti~ni kanadski general

koji je komandovao me|unarodnim snagama u Ruandi, rekao je: daj-

te mi jo{ 2.000 vojnika i ja }u da zaustavim sve to. Ne, nisu hteli ni{ta

da mu daju. Pa, koliko ih grize savest? Grize ih, ali to je sve sekundarno

u odnosu na pitanje ko trpi politi~ku {tetu. E, sad, ja da sam holandski

ministar spoljnih poslova verovatno bih radio isto to, ali da li mi

imamo neko pravo da se bunimo? Mislim da nemamo. 

S druge strane, ako posmatra{ racionalno, da li }e dodatni pritisak

Holandije doprineti tome da se Mladi} br`e na|e u Hagu? Ne znam. Ja

ne verujem da }e on biti od tolike koristi. Srbija je ve} pod tolikim

pritiskom, mislim, ako smo ve} izru~ili Karad`i}a izru~i}emo i

Mladi}a. Sad je pitanje BIA kako to razre{iti, kako razbiti tu

stravi~nu organizaciju koja njega {titi. Pitanje je kako }e Mladi} biti

uhap{en, a ne vi{e da li je pritisak malo ja~i ili malo slabiji. A da li oni

igraju na tu kartu da }e Tribunal biti zatvoren - ja mislim da da, i

Karad`i} je i sam rekao da je on hteo da se krije jo{ dve godine, i onda

bi se pojavio pred srpskim sudom. Konkretno, za bilo kojeg drugog

optu`enog to bi mo`da bilo ta~no. 

Ali za Mladi}a - ako Mladi} bude bio uhva}en za deset godina oni }e

ponovo da otvore Tribunal. Tako da je to jedna suluda nada, ako je

uop{te ima, jer prosto, Mladi} jeste paradigmati~an, on je najve}i

ratni zlo~inac na Balkanu. I ako njega ne utepaju ne}e nikog, i cela

stvar im odlazi u kantu za otpatke. Svi }e da ispadnu budale;

Ujedinjene nacije, Amerika, Evropa, svi bi ispali budale ako, hajde

sad da ka`em hipoteti~ki, ako bi njega pri hap{enju ubili. Pa oni bi

rekli "jao, {teta", ali oni ne mogu da dozvole da on pro|e neka`njen,

ne mogu. Ceo projekat Tribunala, zna~i integracija Srbije u

Evropskoj uniji, sve je povezano s tim. Prosto je nemogu}e da oni to

dozvole, i uop{te im ne}e biti te{ko, postoji stalni krivi~ni sud koji }e

da im da sudnicu, koji }e da im da sudije, ako zaista bude uhva}en tek

za deset godina. Kad su Karad`i}a na{li koga niko od njih nije tra`io,

na}i }e i njega, sad je samo pitanje Udbe, sad je samo pitanje {ta }e

BIA s tim da radi. Kakva trilateralna komisija, teorije zavere? To su

ljudi koji su nama sve ovo radili, i Me|unarodni sud mora to nekako

da ra{~isti. A da li on za to ima snagu? Ja mislim da ima.
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secesija, da li imaju pravo na secesiju ili mo`da me|unarodno pravo

ni{ta ne ka`e o njihovoj secesiji.

Svetlana Luki}: 

U nastavku Pe{~anika slu{ate Dejana Ili}a iz izdava~ke ku}e Fabrika

knjiga.

Dejan Ili}:   

Koliko god imao razumevanja za Kusturicu kao reditelja, za njega

kao direktora nekog nacionalnog parka nemam razumevanja uop{te,

ne znam ni kako je uop{te progla{en kompetentnim da bude direktor

nacionalnog parka. S druge strane, ti ljudi koji su ga napali, napali su

ga potpuno neartikulisano, da bi se obra~unali sa nekim ko ugro`ava

njihove vrlo realne interese, koliko sam ja uspeo da zaklju~im. Ali oni

nisu svoje interese branili tako {to bi rekli "e, ~ekaj, ~ove~e,

ugro`ava{ na{u imovinu". Ne, oni su vikali "ti si ovakav, ti si onakav,

idi ti tamo odakle si do{ao". Dakle, to je jedan govor koji je bio

karakteristi~an za devedesete godine, kada mi nismo videli njegovo

nali~je, ali sada se njegovo nali~je zapravo vidi. [ta se doga|a? Sada

su ti koji su svoje interese probali da brane na taj na~in, i zapravo kao

najbolji u~enici Dobrice ]osi}a, krenuli da se obra~unaju sa

direktorom nacionalnog parka, dobili po nosu od tog istog Dobrice

]osi}a, koji ih prakti~no naziva stokom. Pri tom ti ljudi su proizvod

Dobrice ]osi}a, to su njegova deca, on se sa svojom decom obra~u-

nava kao sa stokom grdnom. To {to je njega, je li, stid {to su ti ljudi

Srbi, a tako se pona{aju, to je vrlo karakteristi~na stvar.

Postoje bar dve situacije u kojima je Dobrica ]osi} mogao da izrekne

svoj stid zbog onoga {to ~ine Srbi. Jednom 1992. i 1993. kao

predsednik Jugoslavije, ako ne ranije, a onda u trenutku kada je bio

smenjivan, kada ga je pod maskom Srpske radikalne stranke

Socijalisti~ka partija Srbije smenjivala sa mesta predsednika. Dakle,

tad nije iza{ao i rekao "mene je sram zbog ovoga {to vi ~inite i sram

zbog svega {to ste do sada u~inili". A drugi put 1995. kada je i{ao u

Skup{tinu Republike Srpske, kada je trebalo da se donese odluka da

li se prihvata mirovni sporazum ili ne. Onda je on tamo do{ao i rekao,

to je ~uvena re~enica: "Ja sam ovde da vama slu`im". Pazi tu

pokornost, obra}a{ se ljudima, ne koji su verbalno nekoga napali, kao

{to je slu~aj sad u okolini U`ica, nego onima koji su fizi~ki

eliminisali jedan deo stanovni{tva u Bosni i Hercegovini. Tad se

dr`avljane tih dr`ava. To su namerno radili da bi onda mogle da ka`u:

a, mi ne diskrimini{emo po rasi, mi diskrimini{emo po dr`a-

vljanstvu, oni su strani dr`avljani, je li tako? Me|unarodna zajednica

je tada rekla jednoglasno - ne, to nisu dr`ave. I kad je Turska napala

Kipar i napravila Severni Kipar me|unarodna zajednica je opet

jednoglasno rekla: taj entitet je nastao kr{enjem fundamentalne

zabrane upotrebe sile, to ne mo`e da bude dr`ava. I sad ti mo`e{

recimo da tvrdi{ da je Kosovo nezavisno, pod znacima navoda, jedino

zato {to je NATO izvr{io intervenciju na Srbiju, jedino zato {to

postoji sad to neko me|unarodno prisustvo na Kosovu, Kosovo mo`e

da se pretvara da je nezavisno. 

Tako da mo`e{ da ka`e{, to je jedan od mogu}ih argumenata, da je

zaista zabranjena secesija za Kosovo, ali drugi mogu}i argument je

da me|unarodno pravo omogu}uje secesiju kroz to pravo na samo-

opredeljenje. Pravo na samoopredeljenje samo zna~i da neki narod

unutar dr`ave ima pravo na svoju autonomiju, da iska`e neke svoje

posebnosti, da sam sobom upravlja, ali me|unarodno pravo mo`e da

ka`e da to interno pravo na samoopredeljenje postaje eksterno pravo

na otcepljenje kada ti nekom narodu sistematski uskra}uje{ ljudska

prava, sistematski mu uskra}uje{ pravo na interno samoopre-

deljenje, odnosno autonomiju. I kosovski Albanci zaista mogu da

ka`u - pa, pogledajte {ta su oni nama radili, na 10 godina su nam

ukinuli autonomiju, ovaj je ubio 10.000 Albanaca s Kosova, proterao

800.000, pa zar nemamo mi pravo da se otcepimo? Na taj argument,

koji je meni u na~elu prihvatljiv, ima nekoliko odgovora: dobro, ali

hajde da ste se vi otcepili 1999. godine dok je jo{ bio Milo{evi} na

vlasti, ali da li zaista to va{e pravo i dalje va`i do 2008. godine kad su

demokrate na vlasti u Srbiji? Pa, onda, a {ta ste vi radili Srbima na

Kosovu po{to ste se oslobodili srpske vlasti? Tako da je mnogo

kompleksna situacija i ljudi koji misle da je to {to je Kosovo progla-

silo nezavisnost flagrantno kr{enje me|unarodnog prava meni

moraju da ka`u za{to nije bilo flagrantno kr{enje kad je Banglade{

proglasio nezavisnost, kad je Eritreja proglasila nezavisnost? Posle

Drugog svetskog rata si imao pedesetak dr`ava, sad ima{ 200 dr`ava,

svih tih 200 dr`ava je nastalo secesijom, nije nastalo spontanom

kreacijom. Zna~i, one su se sve otcepile od neke druge dr`ave, 150

njih, neke su imale pravo da se otcepe, a neke su se mo`da samo-

otcepile i me|unarodno pravo je to prihvatilo kao fakt. Sad je samo

pitanje u koju }e{ kategoriju da strpa{ Kosovo, da li je to zabranjena
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onda govorio Kusturica na tom skupu u februaru, u ~ije im je on

pretio i kome je pretio, ako sada dolazi u nekakav sukob gde se

zapravo poziva na nekakav red, na nekakve norme i ne znam ni ja na

{ta? Koji je to ~ovek bio onda i koji je to ~ovek danas? [ta je onda bio

- recimo reditelj, a danas je direktor nacionalnog parka ili obrnuto? 

Dakle, gomila pukotina se pokazuje u ovoj pri~i i njeni akteri su

zapravo krajnje nebitni, ta pri~a je naprosto ilustrativna na jednom

mnogo bitnijem nivou nego {to su njihovi li~ni do`ivljaji ~itavog tog

doga|aja. Ona je bitna jer pokazuje da je nacionalizam zapravo jedna

apsolutno arbitrarna stvar, da mi ne znamo ko je taj ko odlu~uje o tome

i na osnovu kojih merila, ko je pravi Srbin, a ko nije, ko je stoka, a ~ije

mi{ljenje moramo da uva`imo. Koja je razlika izme|u poslanika u

Skup{tini Republike Srpske '95. i ovih ljudi u okolini U`ica danas?

Za{to su ti poslanici tamo bili vi{e vredni Srbi, a ovi ljudi ovde su

nekakvi manje vredni Srbi? Ko je Dobrica ]osi} da odlu~uje o tome ko

je vi{e vredan Srbin, ko je manje vredan Srbin? I druga stvar koja je

bitna, pokazuje da nacionalizam nije ne{to {to je okrenuto prema

spolja, on je uvek istovremeno okrenut i prema unutra. I kao {to pravi

razliku izme|u nas i njih, on pravi razliku izme|u nas dobrih i nas

lo{ih, a da mi nijednog trenutka ne znamo, jer to ne mo`e ni da se

izgovori, koji su to kriterijumi da mi budemo dobri, a drugi lo{i, i da

neki od nas budu dobri, a neki od nas da budu lo{i. I on ne samo da

pravi tu razliku nego je spreman da bude agresivan da bi se obra~unao

sa onima koji su lo{i, bilo da su to oni lo{i spolja ili oni lo{i unutra. U

tome je problem sa nacionalizmom, onog trenutka kad on se jasno

artikuli{e i kad se zapravo inkorporira u dru{tvene institucije, to je

jedan mehanizam koji proizvodi nasilje. Srbija vi{e nema resursa da

proizvodi nasilje spolja i sada }e to nasilje, a to smo videli u februaru,

da se okre}e ka unutra. Ali ja mislim da ne}e uspeti, ja mislim da cela

ova pri~a zapravo pokazuje jo{ jednu stvar: da tu vi{e nema mo}i. Sad

Dobrica ]osi} deluje groteskno; 1995. je delovao pateti~no, 1992. i 1993.

je delovao tragi~no, sad deluje groteskno.

Danas si Zvezdin navija~ tako {to }e{ odrati grlo navijaju}i za

Zvezdu, ali }e{ sutra tako|e biti Zvezdin navija~ tako {to }e{ zapaliti

Zvezdin stadion, polupati kola Zvezdinim fudbalerima. Sad mo`e{ da

ka`e{: ali to nema logike, to je apsurdno. Pa, da, ali ne smeta, zato {to

je to potpuno arbitrarna stvar. Ja sam taj koji odlu~uje da li sam

veliki Zvezda{ ili ne, ja sam taj koji odlu~uje da li sam veliki Srbin ili

]osi} njima obratio i rekao "ja sam ovde da vama slu`im", {to je i

istina, on i jeste njima slu`io. 

[ta se dogodilo sada? Kako sad odjednom taj stid kod Dobrice ]osi}a

zbog ovih ljudi? Oni nisu rekli ni{ta novo, i ni{ta {to je u

protivre~nosti s onim {to je Dobrica ]osi} radio svih ovih godina. I on

sad naziva Kusturicu patriotom - ne, kao, Kusturica je dobar direktor

nacionalnog parka, pa hajde sada da ga za{titimo, on radi jednu

dobru stvar u op{tem interesu; ne, on je patriota. Pa, dobro, mo`e biti

patriota, ali to ne zna~i da je dobar direktor nacionalnog parka.

Dakle, tu Dobrica ]osi} radi sve ono {to je radio oduvek, zamenjuje

teze i nekakve krajnje li~ne interese uvija u pri~u o patriotizmu, o

patrijarhalnim vrednostima. To je jako zanimljivo, to je poslednja

oaza patrijarhalnih vrednosti koje nestaju iz Srbije. Kad on ka`e

"patrijarhalna vrednost", mene zanima slede}e - patrijarhalna

vrednost podrazumeva jednu veliku porodicu u kojoj postoji otac. 

Da li Kusturica tamo `ivi s nekom velikom porodicom, je li on ~ovek

o`enjen, ako je o`enjen da li on tu~e svoju `enu, po{to je i to

patrijarhalna vrednost. Patrijarhalna vrednost je da uzme{ i da

izbije{ svoju `enu kada te ona ne slu{a, ili Dobrica ]osi} vidi taj

nacionalni park kao neku Nojevu barku, pa }e izabrane porodice iz

Srbije, koje odgovaraju tom patrijarhalnom modelu da dovede tamo

da `ive, a mi drugi koji se polako osloba|amo patrijarhalnih

vrednosti, mi }emo da idemo tamo da gledamo, mi }emo da vodimo

decu da ka`emo, evo, vidite kako je to nekada bilo. 

Ali, Kusturica nije patriota, Kusturica je iz perspektive Dobrice

]osi}a u najboljem slu~aju nacionalista. Patriotizam podrazumeva

lojalnost dr`avi, lojalnost institucijama dr`ave. Mene zanima kojim

je to institucijama dr`ave Kusturica na govoru ispred Skup{tine, ono

krajem februara, izra`avao lojalnost. Nije on izra`avao lojalnost

nikakvim institucijama dr`ave, on je izra`avao lojalnost jednoj

etni~koj grupi, a to nije patriotizam, to je nacionalizam. Kakav je to

uop{te argument da sad Dobrica ]osi} ka`e "mene je sramota, jer su

gra|ani napali nekog patriotu"? Drugo, ako je on patriota u onom

drugom smislu, kako je to, verujem, Dobrica ]osi} mislio, zna~i

nacionalista, {ta to onda zna~i? Ovi ljudi tamo su manje Srbi, manje

vredni Srbi, pa sad njih mo`emo da tretiramo kao stoku? A ko su onda

ti vi{e vredni Srbi? I postavlja se to kona~no pitanje: u ~ije ime je



108

26
.0

9
.0

8
.

Dejan 

Ili}

ispo~etka da osmislimo tu jednu, pazi, sindikalnu pri~u, jednu klasnu

pri~u, jednu pri~u o bogatima i siroma{nima, jednu pri~u o imperijama

i kolonijama. Tek sad mi dolazimo u tu fazu, a svaka pobuna }e se

smatrati ne kao pobuna protiv ekonomske nepravde, nego kao pobuna

protiv nacije, naroda, dr`ave ili ne znam ~ega.

To je ova pri~a o Kosovu i zahtevu da Me|unarodni sud odlu~i da li je

progla{enje nezavisnosti Kosova pravni ili protivpravni ~in. Super,

Srbija pokazuje da je napravila civilizacijski skok, da nasilje vi{e nije

re{enje, postoje nekakve pravne procedure unutar kojih se re{avaju

nesporazumi, sukobi, razni problemi. Ali, to da mi idemo na sud koji

treba da odlu~i o tome, to je protivustavni ~in. U Ustavu pi{e da je

Kosovo deo Srbije, a {ta }emo mi da radimo ako sud donese odluku da

je progla{enje nezavisnosti legalno i u redu? Pazi, neko je rekao jo{

davno, kad je ta inicijativa tek bila pokrenuta, ja mislim da je to

rekao Boris Tadi}, predsednik Srbije, da }e se po{tovati odluka suda.

To da }e se po{tovati odluka suda to zna~i da }e{ po{tovati i odluku

koja ti ide u prilog i odluku koja ti ne ide u prilog. Ako si spreman da

po{tuje{ odluku koja ti ne ide u prilog ti si direktno ustao protiv

Ustava koji ti zapravo daje za pravo da u toj dr`avi bude{ predsednik,

u ~ijem si pravljenju u~estvovao, zna~i prihvatio takav... 

Dakle, ja znam da je taj Ustav lo{, ja znam da je taj Ustav institucio-

nalizacija stalnog ratnog stanja u Srbiji, sve je to meni jasno, i taj

Ustav mora da se menja. Ja se iskreno nadam, mimo na{e dobre volje,

da }e sad da nas poguraju u taj proces, jer Srbija time kona~no, ali

kona~no priznaje da je zrela dr`ava, koja prihvata realnost, koja

prihvata da ne mo`e raditi ono {to joj se prohte, nego da mora da

po{tuje neka pravila. Implikacija svega toga je da mi ka`emo: e, ovaj

Ustav koji imamo ne valja. Istovremeno, to je pri~a o suverenitetu, taj

zahtev da sud odlu~uje o Kosovu je zapravo odustajanje od dela

suvereniteta. Ti si odustao od svog Ustava, preneo si prava na nekoga

drugoga i taj drugi }e doneti odluke koje mogu biti i protiv Ustava, a

ti si onda obavezan da menja{ Ustav, a ne da odbije{ te odluke. To je

dobra stvar, a na pravnom nivou ona govori o ne~em drugom: Srbija

je prosto odavno odustala od svog suvereniteta i sad je samo pitanje

kome se Srbija prodaje. Ljudi koji ustaju sad protiv toga da se, ne

znam, ovda{nje firme nekome prodaju, da ovamo dolazi strani

kapital sa jedne strane, oni ne ka`u "mi }emo to sve sami". Ne, oni

samo ka`u "bolje da nas kupe ovi drugi". 

ne, a vi imate da mi se pokoravate. Srpska radikalna stranka je jedna

patriotska odnosno nacionalisti~ka stranka. Kome su lojalni bili ti

ljudi? Pa, Vojislavu [e{elju, ne dr`avi, nego Vojislavu [e{elju. A

gledao sam Tomislava Nikoli}a kako govori, on u poslednje vreme

pri~a jako pateti~no, sav je ne{to tu`an i nesre}an i razo~aran i

rezigniran, ali ~ovek bez problema izgovara: ja sam morao da

poslu{am ono {to mi {ef ka`e, predsednik je tako rekao. Kad vrati{

film - oni su izlazili, ru{ili institucije dr`ave, osporavali sistem zato

{to je to rekao predsednik partije. Oni nisu patrioti, nego su oni

partioti jer su odani partiji. To partiotsko podse}a malo i na idiotsko,

a idiotsko u onom smislu da mene zapravo ne zanimaju javne stvari,

jer to je osnovno zna~enje te re~i, da ja ne}u da u~estvujem u javnom

`ivotu, mene zajednica ne zanima, ja imam nekakve svoje interese.

Ja stvarno mislim da Tomislav Nikoli} nije glup ~ovek. Kako je on to

izgovorio sasvim mirno, mi sad vidimo da je on sve vreme zapravo bio

odan predsedniku stranke. I to je jo{ jedan element gde se zapravo

pokazuje da je cela ta nacionalisti~ka pri~a jedna najobi~nija farsa,

da nema ni~eg ~vrstog tu, zna~i, ima samo nekakve arbitrarne,

potpuno hirovite i neutemeljene volje da se osiguraju vlastiti

interesi. I sad, kao, to nam je jasno, ali nemamo ba{ ne{to previ{e

razloga da se radujemo. Jer, ta nacionalisti~ka pri~a je u ~vrstoj

sprezi sa tim {to }u ja, kao ortodoksni levi~ar, nazvati globalnim

kapitalom. Globalni kapital se {iri i njemu smetaju dr`avne granice,

on je po svojoj strukturi kosmopolitski, on ne mo`e priznavati

nikakve nacije, nikakve razlike izme|u ljudi. Dakle, on ne mo`e

funkcionisati u slobodnim, nehomogenim dru{tvima gde se ljudi

slobodno udru`uju da {tite svoje razli~ite interese. On mo`e da

funkcioni{e samo u izrazito homogenim i vrlo pokornim dru{tvima. 

Pokazalo se, istorija je pokazala da je najbolje lepilo za dru{tvo

nacionalizam, ta sumanuta pri~a o nekom etni~kom poreklu i sli~no. 

Dakle, mi smo sad dobili jedno homogeno dru{tvo, sad ovde mo`e da

kupuje i radi ko {ta ho}e ukoliko to odlu~i neko ko je na vlasti, a taj ko

je na vlasti ima apsolutnu lojalnost gra|ana, ne zato {to dobro radi svoj

posao, ve} zato {to je on oli~enje tog nekakvog srpstva. Nama }e sad

ekonomski problemi biti bitni - da li mi imamo aparat da artikuli{emo

te probleme i da se eventualno potrudimo da pobolj{amo svoje `ivote i

svoje polo`aje? Ja mislim da nemamo, jer smo izgubili vreme, dvadeset

godina smo izgubili bave}i se jednom praznom pri~om i sad tek treba
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Mo`da je stvarno dobro da Rusi u|u ovamo, ja nemam dovoljno

znanja da o tome sudim, ali je zapravo cela ta pri~a, koja se odvija na

nivou patriotizma i izdajni{tva, na nekom dubljem nivou zapravo

pri~a kome }emo da prodamo dr`avu, jer mi dr`avu vi{e sami ne

mo`emo da vodimo. Mi vi{e suvereni ne mo`emo biti, ne zato {to smo

nesposobni, ne zato {to smo lo{i, nego zato {to suverene dr`ave vi{e

ne postoje. Ja imam ozbiljan problem ako oni u te pregovore ulaze sa

nekakvih nacionalisti~kih pozicija, sa pri~om o Srbima kao o ne

znam kakvom sve narodu, odnosno pri~ama o ne znam kakvom

nacionalnom suverenitetu, ne znam kakvom etni~kom poreklu - ja

imam problem, jer to nisu pravi argumenti, jer to meni govori da }e

oni prihvatiti sve {to se od njih tra`i zato {to od toga imaju direktne

koristi, a ovom drugom pri~om obezbe|uju sebi apsolutnu

poslu{nost unutar zemlje. 

Jako bih voleo da se otvori ekonomska dimenzija pri~e, jedan

sindikalni govor, kojeg jo{ nema u javnoj sferi. Dobra su podeljena,

obezbe|ena je apsolutna poslu{nost gra|ana i 'ajmo sad da

prodajemo. To se dogodilo, i zato nacionalisti~ka pri~a vi{e nije

potrebna u onoj meri u kojoj je bila potrebna ranije. To {to smo se mi

ovde i pobili izme|u sebe, to {to smo se ubijali izme|u sebe govori

samo o nekakvom nedostatku svesti i zrelosti. Nismo umeli da

~itamo znake vremena; Jugoslavija je posedovala neka dobra, nije se

ba{ najjasnije znalo ~ija su ona, pa smo se mi malo tukli, ubijali da

bismo to podelili, pa smo onda malo pritiskali gra|ane da bismo

obezbedili apsolutnu poslu{nost. E, sad mo`emo da prodajemo, to je

to. I sad, kao, nacionalna elita ne mo`e da smisli bolju pri~u? Pa koju

bolju pri~u, ona je svoju ulogu odigrala i sad je {utnuta. [ta smo

dobili, da li smo sad dobili neku drugu pri~u? Ne, nismo je dobili. 

Istovremeno, da li smo iznena|eni {to odjednom SPS mo`e da se

vrati? Pa, naravno da mo`e da se vrati, vi{e nije bitno, SPS je svoju

ulogu odigrao. To su sad neki ljudi koji su poslu{ni, koji obavljaju

odre|ene poslove. Naravno da mo`e da se vrati. Da li to nekom smeta?

Pa, ne smeta. Za{to ne smeta? Pa, zato {to nije bitno. To {to mi stalno

pozivamo na nekakav moral, na nekakve univerzalne principe, na

nekakvu ljudskost, to je na{ problem, ali to nije bitno. Da li ja mislim

da }e to imati ozbiljnih posledica? Mislim da ho}e. [ta mogu da

uradim? Pa, ni{ta, osim da ka`em: ej, ljudi, zavr{ili smo s jednom

pri~om, bili smo nevi|eno glupi, sve smo razvalili {to smo mogli da

razvalimo, ni{ta nismo postigli, hajde sad pamet u glavu, hajde da

vidimo {ta se prodaje, kako se prodaje, od ~ega }e ljudi da `ive, da li

}e `iveti bolje. Od Kosova smo odustali onog trenutka kad smo

predali taj zahtev Me|unarodnom sudu, to sad vi{e od nas ne zavisi.

Pazi, mi smo od poziva na rat u februaru do{li do toga da sad neko

drugi o tome odlu~uje, a da mi poslu{no o~ekujemo ishod tog proce-

sa. To je po meni ozbiljan skok.

Izvan ovog okvira koji ja sad nekako poku{avam da ocrtam nema

drugog na~ina da razumemo i ovo {to se doga|a sa ovim raznim Kvir

festivalima u regionu, ovo {to se dogodilo u Beogradu, ovo {to se

upravo doga|a u Sarajevu. Kakav problem ima bilo ko na ovom svetu

{to se nekih dvadeset ljudi skupi da ne{to radi? Pri tom se skupe tajno,

nisu prisutni u javnosti, ne vr{e nikakav uticaj, kakav je to problem da

ti sad ide{ i da ih juri{ i da ih bije{? Ta agresija koja se tu ispoljila je

~isti strah od ne~eg {to je nepoznato. Kvir se vezuje za ne{to {to dolazi

sa Zapada, {ta nam jo{ dolazi sa Zapada? Pa, novac koji }e da nas

dovede u situaciju da nama ne bude ba{ dobro, da ne budemo svoj na

svome. Ti ne ume{ to da artikuli{e{, da ka`e{: ej, bre, ali ja ne}u da

`ivim u dr`avi koja se rukovodi samo novcem i tr`i{tem! Ne, nego }u da

idem da tu~em pedere i lezbejke. Pa, glup si, glup si, jer time ni{ta ne}e{

da re{i{. Mora{ da ~ita{, mora{ da u~i{, mora{ da zna{ neke stvari da bi

se odupro onome ~ega se pla{i{, jer ina~e, ako to ~itamo u nekakvoj

zdravorazumskoj ravni mi nemamo obja{njenje za to. Pazi, dvadeset

ljudi na jednom mestu, kao da su se skupili u ku}i i ti juri{ da ih bije{.

Pa, mislim, stvarno, {ta ima{ u glavi? 

Ova na{a nesre}na ko{arka{ka reprezentacija Srbije, {to je sad, kao,

ne{to i ovde odigrala dobro, pa je to sve bilo lepo, pa su dali - da bi se

obnovila veza koja je nekad postojala izme|u te reprezentacije i

njenih navija~a, dakle, gra|ana Srbije, nekih kojima je to bitno - oni

su dali, kao, da se u Areni besplatno gledaju utakmice. I onda do|u

ljudi i vi~u "Radovan Karad`i}", i to je tu`no. Dakle, naravno da njih

ko{arka ne zanima, naravno da oni nisu tamo do{li da navijaju,

naravno da nisu do{li da u`ivaju u sportu, sve je to - naravno. Ali, pazi

ti njih nesre}nike, {to su oni na{li na~in da se izbore za javni prostor!

Jer, kao, nema{ gde drugo to da artikuli{e{ pa ide{ tamo i vi~e{, i

po{to }e to da prenosi televizija neko }e i da ~uje. Ti vidi{ jedan

potpuni haos, potpuni nesklad, jedno neartikulisano nezadovoljstvo.

Dejan 

Ili}
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. Ja stvarno mislim da mi ne treba vi{e da pri~amo o tome, ej, kao,

nemojte da bijete ljude, svi su ljudi jednako vredni. Mi stvarno treba

da ka`emo: ej, ljudi, vi ste upla{eni zbog ovoga i ovoga, i u tome smo

mi ~ak i nekakvi saveznici, hajde zajedno da probamo da stvari

u~inimo boljim, jer ovo {to vi radite zapravo ide u prilog onima koji

su vas toliko zastra{ili da vi ne znate vi{e {ta }ete, pa taj strah iz vas

izlazi kao najbesmislenija agresija. Pod uslovom da oni zapravo `ele

i{ta da promene, jer neki od njih koji su bili ideolozi svega toga

zapravo su se jako dobro sna{li i obezbedili sebi vrlo fina mesta, vrlo

su blizu izvorima novca dok pri~aju tu pri~u. 

Ti ima{ tu decu koja vitlaju po stadionima i kao ho}e da uzmu pravdu

u svoje ruke, a njihovi ideolozi su blizu izvora novca, `ive nekakvim

pristojnim `ivotima, gledaju i sme{kaju se, jer ta deca rade za njih.

Ta deca, koja stvarno ne znaju {ta }e da bude sutra s njima, ne vide

da im je moja pozicija, hip-hop pozicija, mnogo bli`a nego pozicija

tog nekog koji pri~a gluposti i koji se dobro smestio. Kako }emo mi

sada da vrednujemo da li je patriotskije prodati ne{to Rusima ili

Amerikancima? Kako se to meri? To se meri novcem i direktnim

ugovorima, ali mi nemamo uvid u to, jer nam oni ka`u, pa, eto, ne

mogu da tra`im od Rusa vi{e. [to ne mo`e{ da tra`i{ vi{e?

I stalno }u iznova ponavljati, jedna od prvih stvari koju je uradila

\in|i}eva Vlada bila je reforma obrazovanja. I od pada @ivkovi}eve

Vlade do danas taj proces nije obnovljen. Vojislav Ko{tunica, kada je

pregovarao, dr`ao je resor obrazovanja za svoju stranku i postavljao

je svoje ljude na sve bitne punktove za obrazovanje. Svi ostali

smatraju da je obrazovanje bez veze. Kad ne zna{ {ta }e{ s nekom

strankom, daj joj obrazovanje. Sad imamo umesto Lju{i}a, koji je

ideolo{ki potpuno osve{}en ~ovek i jasno zna {ta radi, Albijani}a,

koji mi, bar dosad, nije pokazao da ume da misli o tim stvarima koje

su bitne kad se bavi{ obrazovanjem. Ali nekako mi se ~ini da ga je

trebalo negde smestiti, kao {to je negde trebalo smestiti Slobodana

Gavrilovi}a, pa si ga smestio u Slu`beni glasnik. E, ali ti ima{ u

samom dru{tvu sli~ne procese. 

Neko ko se na velika vrata vra}a u kulturni `ivot Srbije jeste Nada

Popovi}-Peri{i}. @ena koja je bila ministarka kulture 1996. godine

sad se vra}a kao osniva~, ne znam da li i vlasnik Univerziteta

Singidunum. Da ja sad ne bih, {to bi se reklo, ogovarao, neka se ljudi

raspitaju ko radi na tom Univerzitetu. Ja mislim da }e se iznenaditi

kad otkriju recimo kako su bliske veze izme|u Beogradskog kruga,

izdava~ke ku}e i Univerziteta Singidunum. Mislim da je to normalno,

ideologija vi{e nije bitna, ali nju su recimo pitali {ta misli o tome {to

je ~ovek iz SPS, mislim da se preziva Obradovi}, postao ministar za

obrazovanje. I ona je odgovorila: pa, znate, ova Vlada je kona~no

shvatila koliko je obrazovanje bitno, pa je na tu funkciju dovela

nekoga ko }e umeti o tome da misli i da sprovodi pametne stvari u

vezi sa tim. Ti sad ka`e{ - ups, iz koje stranke dolazi, {ta je ta stranka

radila, kakvo je bilo obrazovanje u vreme kad je ta stranka bila

odgovorna za sve u Srbiji? Sad je bio, valjda, nekakav jubilej Zavoda

za ud`benike, da li godi{njica neka, i on je dao izjavu: oni ~iji

ud`benici su prodati, a nisu dobili licencu Ministarstva prosvete,

mora}e da vrate novac ljudima. 

To je bila velika afera, zna~i, oni su tu odluku doneli u septembru,

ud`benici se prodaju krajem {kolske godine, preko leta nema nikoga

u {kolama, u septembru deca ve} moraju da imaju ud`benike. Dakle,

oni su doneli odluku kasno, i on to govori vrlo bahato, neka oni plate,

uostalom, kako su smeli da prodaju, a da nisu imali licencu. Taj ~ovek

je tom izjavom pokazao da on zapravo o procesu proizvodnje i prodaji

ud`benika ne zna ni{ta, jer je on morao da ka`e "da, pogre{ili smo ove

godine, kasno smo doneli odluku, neka snose posledice oni koji su

bili nesmotreni, ali slede}i put }emo raditi ne{to drugo". Ne, ma,

nema svesti o tome da je napravljeno ne{to lo{e. I gde on to izgovara?

Na proslavi Zavoda za ud`benike, dakle, nekoga ko ima apsolutni

monopolski polo`aj iako od, mislim, 2003. postoji odluka da se taj

monopol makar oslabi, ako ne i potpuno razgradi.

Zapravo sam vrlo miran, ne mislim da stvari idu r|avo, mislim stvarno

da su nas promene u ovoj godini dovele na na ivicu katastrofe, ali sad

vi{e nije tako, to je dobro. Kako bih rekao, nisam tu`an, nego vidim da

zapravo moje znanje vi{e ne}e biti dovoljno da razumem stvari koje }e

nam se doga|ati u narednom periodu, a ne vidim nikoga ko bi mi

pomogao da bolje razumem. Pre nekog vremena sam shvatio da sam

mo`da pogre{io {to sam studirao knji`evnost i onda studije kulture i

studije roda, da je mo`da trebalo da studiram pravo da bi mi neke stvari

bile jasnije. Sad, recimo, mislim da je trebalo da studiram ekonomiju.

Nacionalizam je ne{to {to dolazi iz sfere kulture i ja sa tim mogu da se

nosim. Ovo {to se sad de{ava dolazi iz nekih sfera koje ja naprosto ne
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. razumem, a ne vidim nikoga ko mi obja{njava stvari i ko mi daje

nekakve putokaze. Ne, ozbiljno, stalno imam potrebu da mi neko

objasni kuda da se okrenem. Po{to se bavim pravljenjem knjiga, ja sad

razmi{ljam gde su te knjige koje }e nama da objasne {ta je ovo {to se

doga|a. Ja sad pomalo unezvereno tra`im te druge knjige koje }e mi

dati obja{njenje. 

Pazi, mi smo, u odnosu na to kako smo zaslu`ili, pro{li fenomenalno,

uspeli smo ~ak da Smiljani} i Ivan Ivanovi} ne dobiju nacionalne

penzije. Pa, to je, ~ove~e, zna{ kakav zgoditak! Ali se ja bojim da }e

ono {to je na{a kompetencija postajati sve nebitnije i nebitnije, a ne

vidim te druge koji }e sad da iza|u sa nekakvim solidnim pri~ama. Ja

ne razumem tokove novca, ja vidim posledice, ali ih ne razumem i

zato mi treba neko, neko drugi ko }e to da mi objasni. To moraju biti

i ljudi koji sede u politi~kim strankama, a i ti ljudi koji rade po raz-

nim institucijama, koji rade na fakultetima. 

]osi} je nebitan, Smiljani} i Ivanovi} nebitni, Kusturica je zapravo

nebitan, nije to vi{e na{ problem. Bio je do nedavno, vrlo nedavno, ali

vi{e nije. Moraju neke druge pri~e da se pri~aju, ali mislim da smo

genijalno pro{li kako smo zaslu`ili da pro|emo. Jo{ postoji opasnost da

Srbija bude pravedno ka`njena za ono {to je u~inila, ali zapravo mnogo

je ve}a verovatno}a da }emo mi pro}i bez te kazne. Ja mislim da svako

ko `ivi u Srbiji, a svestan je svega {to se dogodilo devedesetih, mora

zauvek i nekako nepromenljivo biti tu`an zbog onog {to se dogodilo i

{to to ne mo`e da se vi{e ispravi, {to mi ne mo`emo sad ni{ta da

uradimo. Na`alost, mo`e{ biti tu`an i zbog toga {to smo mi jo{ u

takvom stanju da ne mo`emo ~ak ni da na neki na~in ne{to nado-

knadimo. Ti kad vidi{ u kojoj je situaciji Bosna i Hercegovina sad, du{a

te boli, razume{, a nisi u stanju ne{to da u~ini{. [ta sad mi odavde

mo`emo da u~inim? Pa, daj, kao, mi ovde spasavamo vlastitu glavu,

kako }e{ sad da misli{ jo{ o nekome, a pri tom ti odande jo{ sti`u

podsticaji koji te i ovde ugro`avaju! Ta pri~a o Republici Srpskoj je i

dalje jedna otvorena pretnja kako za samu Bosnu i Hercegovinu, tako i

za Srbiju. Ali, ne, na~elno nisam... Za{to bih bio tu`an?

Svetlana Luki}: 

Slu{ate omiljenu pesmu glumice Sonje Savi}: Passenger Iggy Popa.

Dakle, u ponedeljak u 19 sati u Jugoslovenskom dramskom pozori{tu

odr`a}emo promociju pet knjiga koje je izdao Pe{~anik. Promociju

}emo odr`ati najverovatnije uz prisustvo policije, jer od Aran|elovca

naovamo bez organa reda ne odr`avamo promocije. Ali od promocije u

Pan~evu nismo sigurni da je to ba{ pametna ideja, zvati ovla{}ena

lica, jer su pan~eva~ki policajci smatrali za shodno da prijave sudu

na{u go{}u na toj tribini Biljanu Srbljanovi}. Tu`ili su je da je

naru{avala javni red i mir i izazivala haos, tu~u, ili {ta ve}.

Okrivljena Srbljanovi} bi u ponedeljak trebalo da se pojavi pred

sudom, ali ne}e. Ima pametnija posla, izme|u ostalog ispit na

fakultetu, a uve~e }e biti na promociji Pe{~anika u Jugoslovenskom

dramskom pozori{tu.

Biljana Srbljanovi}:    

Ja sam dobila poziv za prekr{ajno delo, krivi~no delo izazivanja nereda,

tu~e i tako dalje. Zna~i, niti jednog trenutka nisam si{la s bine,

najgrublja re~ koju sam upotrebila je "klipani", a ne "magarci", bez

obzira {to su oni nominalno napravili da taj skup obezbe|uje policija.

Zapravo su oni bili na neki na~in tu, samo da overe situaciju i oni ne bi

intervenisali da se nije diglo 200 ljudi iz publike, odnelo stolice

klipanima koji su hteli da prekinu tribinu, tako smo ih prisilili da te

ljude isprate napolje. E, sad, uop{te ne}u da ulazim u to da li je neko od

ljudi iz Dveri dobio prekr{ajnu prijavu kao ja, ~ak me to ni ne zanima,

ja se nadam da jeste zbog toga {to su oni izazivali nered. Ali ja sebe ne

`elim da dovodim u istu ravan sa njima, zna~i, mi nismo isto, ja sam

sedela na bini, bila sam pozvana, vi ste organizovali promociju knjige.

Ja sam dobila tu, kako se to ka`e advokatski, ~ak neurednu prijavu koja

mi nije ni uru~ena, nisam potpisala, ja sam to na{la u svom

razvaljenom po{tanskom sandu~etu. I moram da priznam da sam se

ose}ala prili~no nesigurno te ve~eri kada se zavr{ila tribina i kada je

jedan od tih policajaca koji je ~itavo vreme pokazivao, verovatno se

se}a{, da mu je neprijatno {to te ljude mora da isprati napolje, i koji nas

je uveravao da ne}e biti nikakvog prekidanja tribine, i da su zaustavili

i neka kola i neku grupu organizovanih momaka koji su hteli da do|u

sa zastavama. On mi je pri{ao i tra`io moje podatke, ja sam dala

podatke. Kad sam ih dala, on mi je rekao da ukoliko oni koji su poku{ali

da prekinu tribinu, zna~i ti huligani, budu tra`ili moje podatke on }e

biti primoran da im ih da, ako oni `ele privatnu krivi~nu prijavu protiv

mene, ili ne znam {ta. I ve} te no}i sam rekla: ~ekajte, mislim, sada je

11 uve~e, mi se vra}amo iz Pan~eva, ovi ljudi su izba~eni napolje, druga

grupa ljudi je zaustavljena na pan~eva~kom mostu da ne do|e ovamo.

Prethodno smo videli, ima snimaka, kako se oni pona{aju kao neka
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. alternativna garda i da }e silom da uteraju boga u nas. I sada ti ljudi

imaju moju adresu, zna~i, ja treba da do|em ku}i, treba da u|em u

svoju mra~nu zgradu sa razvaljenim po{tanskim sandu~etom, i da

na|em prijavu protiv sebe, i to je za{tita policije ove dr`ave za

organizatore tribine za jednu knjigu. 

Ja najmanje priznajem da sam dobila poziv, a sem toga, na dan za koji

je zakazano su|enje ja }u ispratiti svoju prvu generaciju diplomaca i

u`asno sam ponosna na to, i smatram da je mnogo va`nije u mom

`ivotu, a i za ovu dr`avu je mnogo va`nije, da dvanaest mladih

dramskih pisaca diplomira kod mene prvi put - posle dvanaest godina

rada na tom fakultetu do{la sam do toga - nego da uop{te idem da se

obja{njavam sa nekim sudijom za prekr{aje u nekoj op{tini, u kojoj ~ak

i ne `ivim, za neko krivi~no delo koje nisam izvr{ila. Ja sam htela u

javnosti da ka`em da se su|enju nikada ne}u odazvati, a oni mogu po

zakonu da urade dve stvari: da me osude u odsustvu ili da narede moje

privo|enje. Ja pristajem na obe stvari. Nije da ne po{tujem pravni

sistem ove zemlje, ali imam veliku sumnju u pravosu|e ove zemlje,

smatram da je korumpirano. Zatim, imam najve}u sumnju u organe

bezbednosti, smatram da je ovo jedan policijski pritisak na sve nas da

u budu}nosti, ako budemo ponovo poku{ali da se odbranimo od

prekida tribine, od sli~nih organizacija mo`emo da dobijemo krivi~ne

prijave u kojima nam se preti sa 60 dana zatvora. 

Sad imamo policiju nekog Ivice Da~i}a, koji bi, da je u na{oj zemlji

pravosu|e zaista onakvo kakvo treba da bude, bio ve} samo na osnovu

najraspolo`ivijih podataka iz obi~nih medija mnogo puta do sada na

optu`eni~koj klupi zbog raznih vrsta krivi~nih dela. I sad taj ministar

policije i njegova policija pi{u prijavu protiv mene i ja tome moram da

se odazovem? Ne moram. Zna~i, oni mogu silu da primene, ja }u tu silu

prihvatiti, ne}u se tu}i s policajcima, nema nikakvih problema, do|ite,

pa me privedite. Ali, ja se zaista nadam da ne}e do}i do toga, nego da }e

to na neki na~in dopasti nekom sudiji koji }e, ako ni{ta drugo,

pogledati snimak i zaklju~iti da je ta prijava la`na, a zatim se nadam

da }e neke konsekvence snositi policajac koji se usudio da napi{e la`nu

prijavu samo da bi vr{io neku vrstu policijskog pritiska. Ti si dovedena

u situaciju da neki policajac odlu~i da mu je bli`i ideolo{ki momak iz

Dveri nego ja, ja ga nerviram, te u tom smislu on pljune u plajvaz i

napi{e meni prijavu, a ja moram da se odazovem? Ne moram. S druge

strane, ja znam da je op{te rasulo i ta ta~ka op{teg rasula do koje je

do{ao i pravosudni sistem i sistem bezbednosti zemlje, zna~i stanje u

kojem se nalazi policija i srpsko pravosu|e, to se vidi i na tim

nasilni~kim demonstracijama povodom nezavisnosti Kosova. Zna~i,

razlupan ~itav grad, policija stoji sa strane, apsolutno ni{ta ne radi. Na

svim snimcima, na svim fotografijama ti vidi{ ljude u civilu sa toki-

vokijima koji defakto organizuju te grupe huligana. Zatim, do|e

hap{enje Radovana Karad`i}a, onda ima{ te pseudoneorganizovane

demonstracije. Ti ljudi koji su u~estvovali na tim demonstracijama

uglavnom imaju izme|u 14 i 16 godina, kao {to smo videli. 

Zna~i, oni su de facto u{li u osnovnu {kolu, upisali su I, II i III razred

onda kada su nastale takozvane demokratske promene u ovoj zemlji.

Da su, dakle, od tada, od I razreda, u~ili kako treba srpsku istoriju, ako

ni{ta drugo, da su im odr`ali jedan javni ~as godi{nje o tome {ta je

stvarno bila Srebrenica, ti ljudi nikad ne bi sa 14 i 16 godina iza{li da se

biju po ulicama za nekog ~oveka koji je, osnovano se sumnja, kriv za

smrt mnogo, mnogo svojih sunarodnika. To je, zna~i, jedno politi~ko

pitanje, ali drugo je i konkretno pitanje opstruiranja parlamenta, koji

se bavi isklju~ivo time kako je jedan u~esnik demonstracija, da li

prekomernom silom ili ne, izgubio `ivot, a istovremeno imate nerede

na utakmicama i tu fudbalsku mafiju koja je potpuno nerazbijena. Oni

ispisuju neke poternice, ovi ljudi se slobodno kre}u po regionu, do|u,

odu, neke od njih uhapse pa ih puste, uhapse ih uz kamere pa ih tri

meseca kasnije puste bez ikakvog obja{njenja. Postoje naznake da }e

najve}i monopolista svome sinu kupiti najve}i srpski fudbalski klub,

verovatno da bi izgradio samoposlugu na travnjaku kad klub bude

potpuno propao, i tako dalje. I sad, uz sve to ti ima{ nasilje na

stadionima, ti ima{ isto takvog jednog de~ka koji je isto tako bio u

osnovnoj {koli kada je to ve} bila na{a odgovornost, zna~i, ve} vi{e ne

Milo{evi}evog re`ima, nego ovog nekog na{eg, kao demokratski

izabranog. Taj neki de~ko je tako vaspitavan da gura upaljenu baklju

policajcu u usta. Prvo, ova dr`ava treba da se zapita {ta je to izme|u

gra|ana i policije da su do te mere antagonizovani da mo`e da do|e do

toga da ti neki momak gura upaljenu baklju u usta, jer si ti, naime,

policajac. Zatim, kada bude osu|en jednim hrabrim i drasti~nim

potezom, koji je za mene vrlo kontroverzan - mislim da je kazna

drasti~na u odnosu na godine tog izgrednika, ali s druge strane, ona je

na neki na~in nauk. Me|utim, ne treba zaboraviti ~injenicu da je taj

~ovek gurao upaljenu baklju u usta drugom ~oveku sa namerom da ga

ubije i da je ovaj drugi policajac morao da izvadi svoj pi{tolj da ga baci
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. preko ograde da mu ne bi oteli pi{tolj i ubili ga njime. Zna~i, u toj

situaciji ti ima{ igra~e tog fudbalskog kluba koji nose majice "pravda

za Uro{a", ti ima{ natpise svuda po Beogradu, po autobusima, ti u|e{ u

taksi, a tamo pi{e "pravda za Uro{a". Sad je nova moda u taksijima da

ko god ima iole du`u kosu nosi tu pun|u na vrh glave kao Radovan

Karad`i} i da ima nalepnice "pravda za Uro{a". Zna~i, gde je na{a

policija, gde su na{e sudije, da li je stigla neka prekr{ajna prijava protiv

bilo kog od tih fudbalera koji su nosili majicu "pravda za Uro{a"? A

meni je stigla. 

Dakle, ja ne pristajem, dok se policija ne reformi{e i dok se ne

dovedemo u situaciju da kad do|em imam nominalno pravo, ja to

radim stalno kad me maltretira neki policajac, da tra`im broj. Posle ne

znam {ta da radim sa tim brojem, kome ja njega da prijavim, da ti se

nasmeju. Moji prijatelji iz Kvirije su do`iveli sada pre neki dan da su im

upali na Kvir festival u Reksu, festival za koji se pla}a ulaznica, zna~i,

ne mo`e{ ti tu da u|e{ kako ti ho}e{, upali su napada~i, huligani sa

hirur{kim maskama i kapama, i bejzbol palicama premlatili tamo

momke a da ih policija nije za{titila kako treba. Istu stvar smo videli u

Sarajevu ju~e, i to je interesantno, koja je zajedni~ka ta~ka izme|u

vehabija i tih desni~arskih pravoslavnih fundamentalisti~kih pokreta.

Zna~i, taj religiozni fundamentalizam nalazi neku transverzalu,

mnogo se bolje razumeju Dveri i vehabije nego {to }e bilo ko od mojih

sugra|ana te provinijencije, razumeti mene - a, kao, oni su u ratu. Ja

mislim da je vreme da u ovoj dr`avi po~ne da se po{tuje zakon, i ako je

zakon takav da ne mo`e svaki policajac, kao {to je mogao devedesetih

i kao {to je mogao za Jo~i}a, da se pona{a onako kako njemu padne na

pamet i da svoje li~ne politi~ke preference izra`ava tako {to }e nekome

pisati prijavu, a drugome dati moju privatnu adresu i obavestiti mene

o tome. To ne mo`e vi{e tako. Ja nemam drugo sredstvo borbe osim da

iza|em u medije i da ka`em zbog ~ega odbijam da se pojavim pred

takvim sudom.

Proces se uporno vra}a na po~etak, ~ini mi se da se isto doga|a i sa

procesom za atentat na premijera - ponovo preispitivanje, ponovo te

pri~e o tome da li }e Legija da be`i ili ne}e, da su na|ene, zna~i, u

novinama pi{e, ne znam, bombe i oru`je u kanti za |ubre pored

autoputa. Do dan-danas mi ne znamo, kao gra|ani ove zemlje, poreski

obveznici, ne znamo da li je to istina ili nije, da li su novine koje su to

objavile ka`njene ukoliko su objavile dezinformaciju, jer oni zapravo

{ire jednu klimu, zapo~inju klimu pripreme da }e Legija pobe}i i da,

onog momenta ako se to zaista dogodi, svi ka`u "pa, da, pa da, znali

smo". Da li postoji neki organ koji {titi bezbednost ove zemlje i koji bi

se pozabavio time? 

Ne, oni su objavili da to nema nikakve veze jedno s drugim, i sa tim su

zavr{ili. Svaka vlada koja dolazi, zna~i i koaliciona koja je bila,

Demokratska stranka kao ja~i koalicioni partner, a i sada je najja~i

koalicioni partner, uporno uvaljuje taj vru} krompir policije u ruke

drugima. Zna~i, DSS-u, a sada SPS-u. To je {amar gra|anskoj Srbiji.

Ivicu Da~i}a postaviti za ministra policije - moram da ka`em da je to

bio trenutak u kojem sam se jako, jako pokolebala {to sam aktivno u{la

u politi~ki `ivot Srbije, jer to ne samo da je mogu}e, nego to prolazi, i to

prolazi ~ak i sa ove strane na kojoj sam ja, kao da je to neka politi~ka

neminovnost, neki politi~ki pragmatizam, da Ivica Da~i} bude

ministar policije. Ja smatram da je gra|anskoj Srbiji pljunuto u lice tim

gestom, ja smatram da je to onaj rubikon koji ja nisam spremna da

pre|em i zbog toga sam se na neki na~in i povukla iz tog aktivnog

dnevnog u~e{}a u politici.

Licitiram u medijima da li je Rade Bulatovi} istrgao svoje budu}e

ambasadorsko mesto u Damasku time {to je predao ovoga, jer su ga

ina~e pratili mesecima. Neki su to samo ostavili kao vru} krompir za

njega, nije do medija da to raspravljaju. I to {to radikali u Skup{tini

poku{avaju da vrate pri~u na hap{enje Radovana Karad`i}a je,

naravno, instrumentalizacija i opstrukcija parlamenta, ali defakto je

va`no za ovu javnost: nije Dragan Dabi} uhap{en, nego je uhap{en

Radovan Karad`i} i, mi moramo da znamo, nije na|en laptop u jarku

slu~ajno, od nas prave budale. Mi smo sad saznali ko mu je bila

ljubavnica, kako se frizirao i koje je vino pio, ali ne znamo ko ga je

pratio, gde se krio i ko ga je uhapsio. Mislim, to je zaista nedopustivo.

Kada to ka`e{, tebe onda odmah optu`e da ne razume{ {ta je

realnopoliti~ka situacija, da si gerilac, ekstremista i da si protiv Vlade,

kakve-takve Vlade, koja kako-tako vodi ka evropskim integracijama.

Jer, defakto ti sad ima{ Da~i}a koji ide Oliju Renu da daje garancije da

}e u~initi sve da srpski paso{i budu na nivou {engenske liste. Mislim,

taj ~ovek je dva dana pred izbore pri~ao ne{to potpuno drugo, li~no sam

ga gledala na televiziji kada je govorio o tome da Milo{evi}eva porodica

mora da se vrati ovamo i da oni, evo, obe}avaju da se ne}e svetiti
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. \in|i}evoj deci. Zna~i, to je bio re~nik, to je bio nivo razgovora

sada{njeg ministra policije. 

Smatram samo da postoje neke ta~ke koje se jednostavno ne mogu

pre}i, a jedna od tih ta~aka je da SPS dobije Ministarstvo obrazovanja.

Poslednjih pet godina sve institucije koje se bave obrazovanjem u ovoj

zemlji bile su u rukama Ko{tunice i DSS - sve, od Zavoda za izdavanje

ud`benika, direktora {kola, do Ministarstva. Sve institucije koje se

bave obrazovanjem, uklju~uju}i to veoma va`no ministarstvo, jedno

strate{ki va`no ministarstvo. To je mnogo va`nije ministarstvo od

Ministarstva odbrane. Za nas je parada |aka mnogo va`nija nego

parada aviona koja je otkazana zbog toga {to je ~ovek poginuo, jer su

avioni o~igledno do te mere neodr`avani. Mi i to ministarstvo dajemo

u ruke ~oveku koji je jedini imao manje glasova ~ak i od mene.

Stalno govorim: zbog ~ega je, na primer, Demokratskoj stranci va`nije

da zadr`i Ministarstvo nauke umesto Ministarstva obrazovanja, zbog

~ega nisu dali Ministarstvo nauke, a zadr`ali Ministarstvo

obrazovanja? Zato {to je Ministarstvo nauke ume{ano u pregovore sa

Rusima oko kupovine NIS-a na jedan vrlo paradoksalan i bizaran

na~in. Mo`da se u tome krije odgovor, tako da se ti, u stvari, uvek

svede{ na ono - ko je zapravo sastavio ovu Vladu? Dva ambasadora i dva

velika biznismena, koji su po sopstvenim svedo~enjima sedeli i

ispla}ivali jednog po jednog poimence. Ovaj ima dugove, ovaj ima

ljubavnicu, ovaj gradi ku}u, ovaj bi da le~i mamu. I tako se napravila

Vlada Srbije. Ako ti sad ima{ situaciju da se iz jednog finansijskog

centra finansiraju sve stranke u zemlji i da ti ljudi zapravo odlu~uju o

tome kako }e izgledati Vlada Srbije, onda su moja pitanja kome

stvarno pripada Ministarstvo obrazovanja sme{na i oni meni s pravom

ka`u da nemam pojma {ta je realna politika. Za mene je to istinski

pora`avaju}e. 

Istovremeno, visoko {kolstvo je jako va`no, ka`e predsednik Tadi}.

Danas u Politici na sedmoj strani, celoj, vidi{ zakupljeni oglas: Pravni

fakultet napada Helsin{ki odbor. Prvo, cena cele strane, sedme strane u

Politici, veoma je visoka. Drugo, oni nastupaju sa oglasom, ne znam da

li ste to videli, oni nastupaju sa oglasom koji potpisuju, kao, u ime

profesora i studenata Pravnog fakulteta. Javnost nije obave{tena o tome

kako su oni konsultovali hiljade studenata Pravnog fakulteta o tome {ta

oni misle. I oni reaguju na izve{taj Helsin{kog komiteta za 2007.

godinu, koji ja nisam pro~itala, ali na osnovu citiranog vidim da je

Pravni fakultet zapravo optu`en za ono {to svi znamo, da je 90-tih

godina bio na neki na~in bastion Milo{evi}eve politike, i da je i sada

tako, da je nereformisan i da je, dakle, bastion kako Milo{evi}evsko-

radikalske politike prema svetu tako i unutra{nje politike, i da je prosto

manipulisao na razne na~ine. Po~ev od njihovih ~uvenih tribina, koje

nikad nisu bile prekidane kao na{e tribine, do toga da je onaj Oliver

Anti}, koji je otpu{tao profesore i tako dalje, sad postao {ef katedre. I oni

su, zna~i, ulo`ili neki novac dr`avnog fakulteta, to su desetine hiljada

evra da se zakupi oglas, da bi se obra~unavali sa Sonjom Biserko i da

objasne da je Sonja Biserko u stvari hrvatski denuncijant.

Velika je sad polemika oko toga u toj intelektualnoj ~ar{iji, oko smene

glavne urednice Politike. I sad, ja to pratim kao Ljovisnu, ako te je

postavio smenjeni premijer onda }e te novi premijer smeniti. Sada je

do{la druga politi~ka grupacija koja je odlu~ila da Politika ne treba da

se prepusti ovima, nego treba da se uzme, da oni njome manipuli{u. I

sad su odlu~ili to da naprave na jedan evropejski na~in, te su u tom

smislu izabrali osobu koja je najve}i Evropejac od svih Evropejaca,

najnezavisnija od svih nezavisnih, Sonju Liht, jer ko sme {ta da ka`e

Sonji Liht, po{to je ona poznata po svojoj politi~koj korektnosti i oko

nje se svi sla`u. Kladili su se oko toga i Politika i Vreme, zna~i, postojao

je konsenzus da je ona taj simbol nevladinog sektora koji ovoj vlasti,

ovoj ~ar{iji, ovoj dr`avi prija, ni{ta vi{e od toga, ali ni ni{ta manje. 

Zna~i, da ona ima mo}, vlast i uticaj, a sa druge strane, da nema neke

ekstremisti~ke poglede na svet, na primer da treba da postoji nezavisno

sudstvo ili nekorumpirana policija. To su sad ve} preterivanja, je li tako?

Nego kako. Mislim, ovo su|enje za, na primer, atentat je tako dobro,

koalicija Ko{tunice i Tadi}a je jako dobra, koalicija Tadi}a i SPS je jo{

bolja, i u tom smislu im se ta politi~ka izuzetnost gospo|e Liht na neki

na~in nametnula. Ja sam danas poku{ala da pro~itam pismo Sonje Liht

koje je Politika objavila, gde ona poku{ava da objasni da zapravo ni ne

smenjuje Ljiljanu Smajlovi}. To pismo kao da je pisao Pera Lukovi}, ja

sam se valjala od smeha. Zna~i, u tom pismu uglavnom se obja{njava

ovako - kako je u NIP Politika protiv AD Politika NPM rekla da DK od

GOSMU u stvari nije ni{ta lo{e mislila o Ljilji Smajlovi} i da je ona

izuzetna, a NIP NPMP smatra da UOU AD u stvari ima mali tira`. I cela

frka je oko malog tira`a, gde je glavno pitanje da li }e kolumnisti

Politike i dalje ostati kolumnisti i gde je Sonja Liht na svoj politi~ki
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. izuzetan na~in dala garanciju da }e biti slobode medija i slobode

{tampe, po{to je Srbija poznata po slobodi medija i slobodi {tampe, kao

i do sada, prema tome, dr`'te ga}e. 

Ko su kolumnisti Politike? Zna~i, oni sigurno ne raspravljaju o Caletu

iz Partibrejkersa i o Mar~elu reperu, koji su tako|e i Jani i Jasmini, koji

su kolumnisti Politike, nego raspravljaju o Antoni}u i Vukadinovi}u, o

udarnoj pesnici DSS u Politici. U stvari, sve se vrti oko tri autora Nove

srpske politi~ke misli koji bi i dalje da objavljuju u Politici. I {to je

najgore, ja mislim da }e oni i dalje da objavljuju, jer ne vidim razloga da

Demokratska stranka te ljude uop{te sklanja iz Politike, po{to to {to

oni pi{u nije toliko daleko od takozvane nacionalne politike, a oni se

bave samo tim temama, i oni napadaju nas, gra|ansku Srbiju, a mi smo

tako|e neprijatelji Demokratske stranke. I s druge strane, oni se bave

tim velikim nacionalnim pitanjima Srbije, a to je potpuno na liniji

Demokratske stranke i ja ne vidim u ~emu je taj stra{ni zaplet. Ja

mislim da }e oni svi re}i mir, mir, mir, niko nije kriv, da }e da se izljube

do kraja nedelje i da ~ak zadr`e na neki na~in i gospo|u Smajlovi} kao

osvedo~ene velike poznavateljke pre svega me|unarodne politike. 

Ono {to je dosta va`no je {to ti vidi{ do koje mere su mediji

instrumentalizovani. Ne postoji ni u tom Ministarstvu kulture i

informisanja potreba da se jednom kona~no zavede red u informisanje,

{to podrazumeva da se, ako ni{ta drugo, zna ko je vlasnik novina, da se

zna da ne mogu na naslovnoj strani da stoje polni organi, psovke,

flagrantne la`i i krivi~na dela. I da su ljudi koji su izlo`eni toj vrsti

poruge prinu|eni da se sami brane privatnim tu`bama. Samo kad se

bude znalo ko je vlasnik Kurira bi}e svima jasno ko poru~uje kakvu

vrstu tekstova, i za{to ih pi{e, i za{to se skre}e pa`nja na to. Me|utim,

bojim se da }e to opet do}i do istih onih vlasnika koji su vlasnici gotovo

svih politi~kih partija i udru`enja u ovoj zemlji, i da to nekako nikome

nije u interesu.

Bli`im se ~etrdesetim godinama i imam utisak da moram sa sobom da

postignem neku vrstu mira. U{la sam u dvadesete u potpunom nemiru,

u jednom haosu u zemlji, to je bio po~etak ratova. ^itav period te moje

prave mladosti pro{ao je u tome, i sada sam na pragu nekog ozbiljnog

doba, kao, zrelog doba. Poku{avam da na|em neki sopstveni balans u

~injenici da sam sama; ~ovek si, sam si se rodio, sam }e{ i cr}i. Sam si

u dru{tvu, sam si u svojoj borbi, sam si u svojim idejama, samo za sebe

odgovara{ i samo tako mo`e{ zapravo ne{to i da napravi{. Za mene je

to neki imperativ ovog trenutka. I to je jedna bolna vrsta odrastanja,

mislim za celo dru{tvo, shvatati da smo zapravo svi slobodni strelci i

da, kad god ti se u~ini da pripada{ nekome ili ne~emu, de facto ne

pripada{ nikome. Ili te oni ne}e i izguraju te, jer si ti strano telo. Ja sam

stalno imala probleme kad su moji roditelji i{li na roditeljski sastanak,

pa, kao, razredna se ljuti na mene jer sam kolovo|a, zna{ ono, advokat

ti ka`e da si kolovo|a, to je stra{no. Jeste, stalno sam bila neki

kolovo|a i za gluposti i za neke akcije, i uop{te taj akcija{ki, kao

pseudoliderski duh, takva sam se rodila. Imala sam potrebu da stalno

ne{to radim. I ~ini mi se da je ta moja potreba da povedem neko kolo

sada potpuno iscrpljena. I ako ima ono neko gluvo glamo~ko, gde solo

igra{, to bih jo{ jedino mogla da povedem. 

Ose}am se kao da sam totalno na nekoj ~istini. Ta ~istina meni prija

ovog trenutka, ali mislim da je neophodno da prosto sa tim iza|em na

kraj. Sad govorim o sebi intimno, ali mislim da nisam jedina. Prema

tome, sam svoj rizik, ali i sam svoj moral, svetonazor i sve, i onda u toj

nekoj samo}i mo`da i ne{to napravim. Naravno da je na{ pokret otpora

time mnogo manji, ali to je prirodno ljudsko stanje i imam utisak da u

tom pristajanju na kompromise i prevazila`enju nekih svojih

nedoumica u ime neke grupe, u ime nala`enja najmanjeg zajedni~kog

imenitelja s nekim, da je to mnogo pogubnije i mnogo manje korisno

nego da ka`e{: pa, dobro, ovo sam ja, to, to i to sam ja. Kao {to si rekao

u ratu te samog lak{e uhvate - ali u ratu sam nekako i lak{e pre`ivi{. Ja

imam takav neki utisak, {to je vrlo tu`no i razo~aravaju}e za mene, ali,

s druge strane, to je neminovno. Prema tome, smatram da moram u

neko zrelo doba da u|em svesno i da prestanem da imam potrebu da

pripadam nekome kad me niko ne}e. Ja samu sebe ne}u i to je... Ja njih

sve razumem, ali jedino ja ne mogu da se sklonim od sebe, ili mogu, ali

na neki vrlo bolan i radikalan na~in, za {ta nisam jo{ spremna. Tako da

}u, u tom smislu, sama sa sobom da zavr{im to {to sam mislila da treba

da radim.

Svetlana Luki}: 

Bila je ovo Biljana Srbljanovi} i bio je ovo Pe{~anik.



124

0
3

.1
0

.0
8

.

AMNEZIJATOR

03. 10. 2008.

Mljenko Dereta, iz Gra|anskih inicijativa,

Biljana Kova~evi}-Vu~o, iz YUCOM-a, 

Mi{a Brki}, novinar,

Nikola Samard`i}, istori~ar
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Dobar dan. Mnogo ljudi u na{oj zemlji smatra da se sa ovom Vladom

situacija u zemlji stabilizovala i da smo doplivali do obale, a da smo mi

koji se stalno `estimo samo preterano osetljiv, neuroti~an i nestrpljiv

svet. Ako je tako, onda imam pravo da ka`em, kao preterano neuroti~na

i osetljiva, da mi stra{no ide na `ivce re~enica koju stalno ~ujem: tako

je u svetu, i jo{ gore. Kada ka`e{, na primer, temperatura je {est stepeni,

a vi ne pu{tate grejanje, oni se pozivaju na pravilnik koji ne priznaje

hladno}u pre 15. oktobra i samo {to ne ka`u "a kako li je jadnim

Eskimima". Kada ka`e{, pa kakva je to zemlja u kojoj je 50 odsto vode

koju pijemo neispravno, tolerantni i konstruktivni ka`u, pa toga ima i u

Azerbejd`anu, a da ne pominjemo da deca u Africi umiru od `e|i. Kada

pomene{ zaga|enje u Pan~evu i Boru, oni te podse}aju na ^ernobil.

Kada ka`e{ da zemlja ne mo`e da se nazove demokratskom ako nema

nezavisna regulatorna tela, oni ti na mapi pokazuju Severnu Koreju i

Kubu. Kada ka`e{ da u prestonom Beogradu nema{ internet, oni

podse}aju da su gra|ani Kube tek pre nekoliko nedelja dobili pravo da

kupuju komjutere i mobilne telefone. Kada ka`e{, pa ne mogu

neonacisti i klerofa{isti da terori{u ljude u prestonici, oni ka`u, pa

neonacista ima i u Nema~koj i Izraelu. Tom zavrtanju mozga nema

kraja.

Jeste da svega ima pod kapom nebeskom, ali nikako da ~ujem

takozvane pozitivne primere reakcija dr`ava ili udru`enja gra|ana na

sve te stvari kojih, pobogu, ima svuda u svetu. Italijanski ministar

Butiljone hvalio se svojim seksizmom, ali su mu zato u Evropskoj uniji

rekli da upravo zbog toga ne mo`e da se kandiduje za mesto u

Ministarskom savetu. ^uveni vojvoda Le Pen tvrdio je da nema~ka

okupacija i nije bila tako stra{na, ali je zato osu|en pred francuskim

sudovima. Gradona~elnik Zadra je na zidu dr`ao sliku Ante Gotovine,

ali ga je Sanader zbog toga izbacio iz stranke. Fudbaler Paolo Di Kanio

slavio je svoj gol fa{isti~kim pozdravom, ali su ga sportski reporteri

naterali da se izvinjava. Nedavno je francuska Vlada dekretom uvela

policijsko vo|enje dosijea za osobe iz sveta politike, sindikata,

ekonomije, ali i za gra|ane koji bi mogli da odigraju zna~ajnu politi~ku,

ekonomsku ili religioznu ulogu. Predvi|eno je da se dosijei vode za

osobe starije od 13 godina. Odmah se 700 nevladinih organizacija u

Francuskoj diglo na noge i osnovalo udru`enje za borbu protiv ovog

dekreta. I niko njihove predstavnike nije poku{ao da lin~uje ili da ih

nazove Bin Ladenovim {pijunima. 

Svetlana

Luki}
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Mi smo na na{em sajtu www.pescanik.net objavili jedan apel dr`avi,

na{oj dr`avi, ro|enoj dr`avi, u kojem izme|u ostalog ka`emo da,

citiram, "dr`ava, naro~ito njeni najvi{i organi moraju da shvate da je

delatnost ovih organizacija uperena zapravo protiv nje i dr`ava mora

da se brani. Za tu odbranu sama dr`ava je propisala pravne

instrumente i mora ih primeniti. U ovom vremenu, me|utim, dr`ava se

pona{a kao da nema dovoljno energije da odbrani i za{titi samu sebe,

kao da i nije svesna toga da je napadnuta. Gra|ani Srbije moraju

odlu~no zahtevati od nadle`nih organa, a na prvom mestu od narodnih

poslanika, tu`ila{tva, sudova, policije i predsednika Republike da u

okviru svojih nadle`nosti otpo~nu krivi~ni progon pojedinaca koji

izazivaju i {ire rasnu, nacionalnu i versku mr`nju i netrpeljivost; da

zabrane javne skupove ~iji je cilj promovisanje i {irenje rasne,

nacionalne i verske mr`nje i netrpeljivosti, kao i povrede ljudskih prava

neistomi{ljenika; da hitno donesu zakone i druge propise o zabrani

diskriminacije. 

Dr`ava nije privatna stvar onih koji u ovom vremenu zauzimaju ~elne

pozicije u njoj, dr`ava mora da se brani, ~ak i onda kada njeni funkcio-

neri nemaju dovoljno energije za to. Odbrana dr`ave ne sme biti u

privatnim rukama, a ova dr`ava je dopustila da sna`an napad na nju

potekne od privatnih pojedinaca i neinstitucionalnih grupa ne

preduzimaju}i gotovo ni{ta. Pravna sredstva odbrane su va`na i

nu`na, ali nisu dovoljna. Nacisti~ko, rasisti~ko i {ovinisti~ko verbalno

nasilje koje svakodnevno prerasta u pretnju fizi~kom silom ova dr`ava

mora da zaustavi pravnim, politi~kim i drugim demokratskim

sredstvima. Da li predsednica Skup{tine, skup{tinski poslanici,

predsednik Republike, predsednik Vlade, predsednica Vrhovnog suda

jo{ uvek smatraju da ne treba jasno i javno da pozovu na hitni

prestanak {irenja mr`nje u Srbiji? Ako dr`ava ne preduzme ono {to

mora preduze}e u nekom trenutku gra|ani, a to tada prestaje da bude

institucionalna demokratija." 

Ovaj apel koji mo`ete u celini da pro~itate na na{em sajtu potpisali su

izme|u ostalih Vesna Raki}-Vodineli}, Vesna Pe{i}, Mirjana

Mio~inovi}, Latinka Perovi}, Mirko \or|evi}, Sr|a Popovi}, Petar

Lukovi}, Predrag Koraksi} Koraks, Biljana Srbljanovi}, Biljana

Kova~evi}-Vu~o, Olivera Milosavljevi}, Nade`da Milenkovi}, Borka

Pavi}evi}, Sonja Biserko, Miljenko Dereta, Teofil Pan~i}, Mi{a Brki},

Milutin Petrovi}, Nikola Samard`i}, @arko Kora}, Vojin Dimitrijevi},

Od 21. februara ovde je u toku neprestana `urka desni~arskih,

rasisti~kih i klerofa{isti~kih organizacija. Palili su ambasade,

policajca, pretili sudijama usred sudnice, upadali u Helsin{ki odbor i

agenciju BETA, prete RTV B92, bejzbol-palicama lomili d`ipove

fudbalera, maltretirali gej ljude, blokiraju saobra}aj u gradu kad god

ho}e... Zamislite kako bi vam bilo divno ovih dana u Srbiji da ste

ultradesni~ar i rasista. Skoro da nema boljeg provoda od ovoga, to je za

ovaj polusvet bolji provod ~ak i od rata. Tamo im je glava bila u torbi,

mogu, na kraju krajeva, i da ih uhapse zbog ratnog zlo~ina, ali ovde te

svi ovih dana, od {efa dr`ave do najistaknutijih ~lanova takozvane

nacionalne elite, tretiraju kao osobu ~ija politi~ka uverenja u najmanju

ruku treba uva`avati i za{tititi od - koga? Od evroslinavaca koji, kao {to

je poznato, idu okolo sa no`em u zubima i terori{u tu neza{ti}enu

manjinu.

Simpati~no je {to se kao manjina, i to upla{ena manjina, ose}a ovih

dana i Slobodan Antoni}, koji je u poslednjem intervjuu pre neki dan za

neki opskurni list rekao kako je onog dana kada je progla{ena

nezavisnost Kosova probu|ena silna nacionalna energija koja je lo{e

iskori{}ena. Ona je morala biti upotrebljena, ka`e Antoni}, da se

obrazuje vlada nacionalnog spasa koja bi afirmisala nove nacionalne

vrednosti. Prvi pokazatelj tog srpskog kulturnog kolonijalizma je,

prema Antoni}u, bilo sistematsko proterivanje }irilice. I ja sam pisao

latinicom, mislio sam da je to svejedno, ali kad sam video kako

bojovnici iz Helsin{ke povelje i Pe{~anika mrze }irilicu, shvatio sam da

ipak nije svejedno. Mora se makar u toj ta~ki pru`ati otpor.

Organizacije Krv i ~ast i Nacionalni stroj uz podr{ku srpskog ogranka

organizacije Stormfront najavile su za 11. oktobar okupljanje na platou

ispred Filozofskog fakulteta pod nazivom "Srpski mar{ 2008". Te

organizacije su poznate po propagiranju ideologije utemeljene na rasi,

glorifikovanju nacizma i antisemitizma, zastupanju ideje o arijevskoj

rasi, ~istoj naciji i objavljivanju dela nacisti~kih vo|a iz pro{losti poput

govora Adolfa Hitlera. Zanimljivo je da istog dana u sali Doma

sindikata svoj skup najavljuje organizacija 1389, na{i prijatelji iz

Srpskih dveri, Nomokanon i Svetozar Mileti}. Okupi}e se na kraju

krajeva izgleda na Trgu Republike u znak protesta zbog hap{enja i

izru~enja koga drugog nego Radovana Karad`i}a. 
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Miroslav Prokopijevi} i tako dalje. Ovo je Pe{~anik, na po~etku emisije

slu{ate gospodina Miljenka Deretu iz Gra|anskih inicijativa.

Miljenko Dereta: 

Mi smo o~igledno u{li u jedan period relativne stabilnosti. Takav

period, ~ini mi se, na neki na~in razgoli}uje sve slabosti dr`ave,

dru{tva, ljudi se slobodnije pona{aju, takore}i neopreznije govore, i

zaista doga|aji kao {to je taj najavljeni skup predstavljaju veliki izazov

za svaku dr`avu, a za na{u posebno. U na{im okolnostima tako ne{to je

u`asno delikatno. Mislim da kod nas postoji jedna generalna isklju-

~ivost i netolerancija prema svakom razli~itom mi{ljenju. Nema

sumnje da je pravo na slobodu govora, jedan od prvorazrednih principa

i pravo kojeg se treba dr`ati, na{im Ustavom i zakonima ograni~ena

na, kao {to znate, zabranu {irenja verske, rasne i druge mr`nje i tako

dalje. I sad, vi ne mo`ete s punim opravdanjem unapred zabraniti jedan

skup jer pretpostavljate {ta }e se tamo dogoditi, ali jaka dr`ava mora

da obezbedi takav skup, da ga potpuno izoluje od svakog mogu}eg

konflikta sa onima koji misle druga~ije. Takvi skupovi svuda u svetu

imaju svoje oponente koji vrlo jasno izra`avaju svoje neslaganje sa

ekstremnom desnicom, sa tim, u stvari, fa{izmom i nacizmom. Dr`ava

bi morala da uradi ne{to {to je po~ela da radi tek u malim koli~inama,

a to je da ka`njava prestupnike. Dakle, u vreme kada je ovde spre~ena

izlo`ba albanskog umetnika zato {to je izlo`io ovo ili ono, uop{te nije

bitno {ta, one koji su to uradili trebalo je kazniti, a dr`ava to nije

uradila. Tada jo{ nije bila, da tako ka`em, dovoljno pod kontrolom onih

koji `ele stabilizaciju. Nedavno smo imali primer sa navija~ima koji su

ka`njeni odmah, po hitnom postupku, i mislim da je to prava reakcija

dr`ave. Na osnovu postoje}ih kriterijuma }e se onda definisati

pona{anje tih razli~itih grupa. 

Naravno da ja, a pretpostavljam i ve}ina vas i nas koji slu{amo

Pe{~anik, smatram najbla`e re~eno neprihvatljivim okupljanje bilo

kakvih fa{isti~kih grupa u Beogradu. Njihova namera ne mo`e biti

dobra. Ako odgovaraju}i organi dr`ave ocene da je to tako, onda bi oni

trebalo da preduzmu mere u skladu s takvom ocenom i da im odrede

mesto gde }e se njihovi skupovi odvijati. To ne mo`e biti u centru, jer

smo videli da se centar vrlo lako ru{i, da mora biti obezbe|en tako da

ne do|e ni do kakvih sukoba. Istovremeno, ja mislim da je veliki izazov

za sve antifa{isti~ke snage da poka`u svoju snagu upravo u centru. Mi

ne mo`emo i ne treba da budemo uvek reaktivni, da idemo tamo gde se

oni okupljaju i da ih spre~avamo u tome, nego mi treba da orga-

nizujemo antifa{isti~ke skupove povodom datuma kojih ima mnogo

vi{e nego {to ima datuma koji slave fa{izam. 

E, sad se postavlja pitanje za{to u na{em dru{tvu nije dovoljno ura|eno

da se te antifa{isti~ke ideje na pravi na~in o~uvaju, da se neguju i da

budu neki osnov vrednosnog sistema, recimo, pre svega, na{eg

obrazovnog sistema. Toga tamo ima jako malo, to je tamo sve

relativizovano, opet iz nekih dnevnih politi~kih razloga kada treba

miriti neke koje ne mo`ete pomiriti, jer su istorijski nepomirljive

stvari. Zato mi danas trpimo posledice problema iz neposredne

pro{losti, raznih lo{ih politi~kih kompromisa, trpimo ~injenicu da

dr`ava jo{ nije dovoljno jaka da se na pravi na~in suprotstavi, nije ~ak

politi~ki dovoljno stabilna da se na pravi na~in suprotstavi izazovima

kao {to su ovi koji prete 11. oktobra. I sa tre}e strane, zapravo imate te

sada ve} ozbiljno ugro`ene nacionalisti~ke grupacije, formacije,

politi~ke partije, koje ose}aju da gube}i podr{ku trajno gube tlo pod

nogama, da je vreme za neki druga~iji govor - oni sad poku{avaju na

svaki na~in da nastave sa uznemiravanjem dru{tva i sa desta-

bilizacijom. To je deo politi~ke borbe na koju mi sa ove strane treba da

budemo spremni.

Dakle, dr`ava je nedovoljno stabilna, jo{ je kao nesigurni voza~. Vi }ete

na}i u saobra}ajnom zakonu obavezu da uz novog voza~a sedi neko

iskusan - ne znam ko iskusan mo`e da sedi uz ove koji sada voze.

Mislim da je dr`ava jo{ slaba, dr`ava se jo{ nije u~vrstila, jo{ je

pravosu|e klimavo, kao {to vidite, jo{ je policija u nekom previranju,

BIA je u rekonstrukciji, i tako dalje, i tako dalje. Vojska se, recimo,

stabilizovala na nekom svom reformskom kursu i u pogledu svoje

organizacije, a sve drugo je jo{ na nestabilnom tlu i tek hvata korak. A

dru{tvo kao takvo je jo{ zate~eno. Ono bi sada vrlo lako napravilo

tranziciju od nacionalisti~kog ka proevropskom - posle ovog izbornog

rezultata svi su pri{li pobednicima - ali to je plitko, plitak je koren.

Tako da ako je neko dovoljno agresivan lako mo`e da po~upa sve to i da

nas vrati nazad. Demokratija jeste prihvatanje razli~itih stavova koji

mogu biti ekstremni na jednu ili na drugu stranu. Sad treba imati

aktivan odnos u smislu po{tovanja zakona, Ustava i procedura, a sve

drugo je u sferi ljudskih sloboda. Nekom }e izgledati kao da ja

relativizujem stvari, da treba se}i mnogo radikalnije, ali mislim da
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ali vi sad imate jednu ministarku pravosu|a koja pre svega deluje

mirno. Vi imate jednu proevropsku aktivnost koja je vrlo intenzivna,

\eli} poku{ava na sve mogu}e na~ine, a to {to ne uspeva je zato {to ne

mo`ete u svakom poku{aju ni da uspete. Znate, vi mo`ete re}i

Ministarstvo obrazovanja je ovakvo ili onakvo, i zaista ono {to su

uradili sa nepriznavanjem pri{tinskih diploma sa potpisom Unmika je

apsolutno nedopustivo. Ali, ja sam uveren da }e se ta gre{ka ispraviti u

samoj Vladi. Gre{ke }e se praviti, gre{ke }e se i re{avati. 

A s druge strane, vi ste sad dobili od Evrope veliku pomo} za reformu

srednjo{kolskog obrazovanja koju }e to Ministarstvo da sprovede zato

{to sad vi{e nema izbegavanja, nema vi{e slaloma, nema vi{e tro{enja

para. To mora da se izvede zato {to je orijentacija cele Vlade

proevropska. U tom smislu ja vidim stabilnost, mislim, stabilnost

jedne generalne orijentacije. Sve to naravno delimi~no remeti problem

Kosova, zato {to je, opet zbog tog nezgodnog koalicionog partnera i

zbog celog konteksta, proevropska opcija prinu|ena da o Kosovu

govori na na~in koji nama samima nije uverljiv i da se zala`e za re{enja

za koja sam uveren da i sami znaju da ne mogu biti postignuta kao

krajnji rezultat. Ali to je opet deo jednog, da tako ka`em, politi~kog

rituala prema unutra, prema Srbiji, kako ja to vidim, koji ima za cilj da

nas povremeno podse}a na Kosovo i tako na neki na~in da smiruje one

koji bi ina~e, da se Kosovo ne pominje, dizali halabuku preko svake

mere kroz svoje medije. A s druge strane vas nekako smiruje u ~injenici

da mi prihvatamo kao realnost ne{to {to je zapravo odlazak Kosova i

nezavisnost Kosova u ovoj ili onoj formi. I onda vidite neke znake koje

sam ja prepoznao na ulici. 

Ja sam odjednom u jednom kafi}u shvatio da je oko mene sedam beba,

ja sam shvatio da su po~ele da se formiraju normalne porodice mladih

ljudi, da ti ljudi imaju neko ose}anje sigurnosti i perspektive. Mislim

da je ta sigurnost ne{to {to stabilizuje celo dru{tvo, ubla`ava vas, vi to

ve} vidite i na televizijama, vi{e nema onakvih ostra{}enih emisija.

Se}ate se, pred same izbore kako su izgledale - daj da se po~upamo {to

vi{e! Po~eci demokratske kulture polako se, eto, pojavljuju i tamo gde

je izgledalo da se nikad ne}e pojaviti, imamo sada, {ta ja znam, Klopke,

Zamke...

radikalna se~a ne spre~ava rast pose~enog nego ga samo gura u

ilegalu, a ~im je u ilegali ono postaje, po meni, opasnije i radikalnije.

Onog trenutka kad su se ti ljudi ispred Helsin{kog odbora legitimisali,

ja `elim da znam kao gra|anin {ta se s njima kasnije dogodilo, da li su

pozvani kod istra`nog sudije, da li su prekr{ajno ka`njeni, a trebalo bi.

To svakako jeste ozbiljan doga|aj, ali nekako ja imam utisak da se

politi~ki sukobi kod nas stalno `ele pretvoriti u velike doga|aje i velike

afere. To je ipak jedan mali incident kakvih ima svuda u svetu, svaki

dan na hiljade, svuda se oni koji se ne sla`u politi~ki na neki na~in

sukobljavaju. To {to su ovde, da tako ka`em, na{u stranu, moju stranu,

va{u stranu napali ~lanovi organizacija koje su ekstremno fa{isti~ke,

je naravno posebno osetljivo i opasno. Opet, po meni, ne mo`e se

re{avati izme|u nas i njih, nego se tu mora ume{ati dr`ava sa svojim

instrumentima, sve drugo vodi u jo{ ve}i haos. Moram da ka`em da je

tu na{u netoleranciju i selektivnost odli~no definisao, ako se se}ate,

@arko Puhovski, kad je rekao da je kritikovao nevladine organizacije

koje se bave za{titom ljudskih prava kod nas zbog selekcije onih koje

brane. Rekao je da nas, na`alost, ljudska prava - on je to nazvao

idiotizmom ljudskih prava - obavezuju da branimo svakoga, ona su

pravo svakoga. U tom smislu mislim da mi jo{ moramo da sazrimo kao

oni koji po{tuju ljudska prava, i da razumemo da to ima svoje

neugodne aspekte. [ta }emo, takvo je kakvo je. Na{e organizacije koje

se bave za{titom ljudskih prava ne bave se za{titom ljudskih prava

danas i ovde, nego se bave pre svega zapravo politi~kim pitanjem

pro{losti, {to je tako|e tema za sebe, ali mi nemamo razvijen ovaj drugi

aspekt. I nekako mi se ~ini, ako ve} ulazimo u neki period stabilizacije,

normalnosti, da bi onda organizacije koje se bave ljudskim pravima

trebalo da krenu da se bave onim {to je tako|e u njihovoj sferi

delovanja, {to nije vezano samo za na{u pro{lost, za ratove, za ratne

zlo~ine, mada, naravno, to sve treba i nastaviti.

Svetlana Luki}: 

Dakle, ~ime biste vi potkrepili konstataciju da se situacija u Srbiji

stabilizuje posle ovih izbora, odnosno posle formiranja nove Vlade? 

Miljenko Dereta:   

Imate sve ~injenice da su se radikali raspali pod pritiskom nekog

drugog sistema vrednosti. S druge strane, imate jednu relativno

skladnu vladaju}u koaliciju. Ta~no je da je pravosu|e takvo kakvo je,
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uklju~ite u ovaj proces, jer vama sâmo vr{enje vlasti su`ava

mogu}nosti za, da ka`em, ekstremne stavove.

Svetlana Luki}: 

Tu normalizaciju smo nekako mnogo brzo prihvatili.

Miljenko Dereta:    

Postavlja se pitanje {ta bi bilo da smo se suprotstavili tome, {ta je

alternativa?

Svetlana Luki}: 

Znala sam da }emo se vratiti na pitanje "{ta bi bilo kad bi bilo".

Miljenko Dereta:    

Ali, to nije retori~ko pitanje, to je prakti~no pitanje.

Svetlana Luki}: 

Ne, u redu je, ali ogroman broj ljudi je doneo odluku da je to najmanje

lo{e re{enje.

Miljenko Dereta:    

Odre|ene odluke podrazumevaju odre|ena, da ka`em, trpljenja.

Svetlana Luki}: 

Trpljenja, dokle?

Miljenko Dereta:    

Tako dugo dok ne prepoznamo u njihovoj retorici, u njihovom

delovanju, tragove onoga {to je ~inilo njihovu nekada{nju politiku, jer

ovo jeste neka vrsta njihovog odustajanja od pro{le politike. Mi ne

znamo ko }e biti slede}i koalicioni partner Demokratskoj stranci, na

{ta }e ih okolnosti naterati.

Svetlana Luki}: 

I sad je, izvinjavam se, pitanje ko pravi okolnosti?

Miljenko Dereta:    

Okolnosti pravi... To je kompleksno pitanje, u igri su i me|unarodni

kontekst i unutra{nji kontekst, odnos snaga koji postoji u dru{tvu. Da

li mislite da je sada policija socijalisti~ka?

Svetlana Luki}: 

Jednog ~asa ste rekli da nije bilo sukoba u samoj Vladi, nije bilo te{kih

re~i. [ta to zna~i? I jedni i drugi rade u ministarstvima {ta god ho}e i

onda je to osnova po kojoj se oni ne napadaju.

Miljenko Dereta:

Vi ste u pravu kada ka`ete da je ova Vlada sastavljena od politi~kih

opcija sa razli~itim biografijama, ali ja ne znam nijednu dr`avu u

tranziciji u kojoj reformisani komunisti nisu odigrali va`nu ulogu u

stabilizaciji i u podsticanju tranzicije. Mi smo bili jedina zemlja koja je

bila bez toga, pre svega, naravno, zbog ratnog iskustva. ^ini mi se da u

ovom trenutku - i mislim da je to velika gre{ka i tu javnost mora da

reaguje - ta stranka u koaliciji vra}a neke ljude ~ije biografije zaista

nisu za ugled, o ~ijim biografijama bi moralo da se povede ra~una kad

se imenuju na odgovorna mesta u dr`avi.

Svetlana Luki}: 

Mislite na Matkovi}a, Goricu Gajevi} i takve?

Miljenko Dereta:   

I na onog u Ministarstvu obrazovanja, Br~ina, i mnoge druge.

Svetlana Luki}: 

A, Miljenko, kako }emo da reagujemo na Da~i}a? Pa, Da~i} je bio

portparol Milo{evi}a! Kad ste prihvatili Da~i}a onda pokulja za njim

sva ta vojska koja je stajala iza njega, on je bio prvi u formaciji.

Miljenko Dereta:    

Da, kad smo prihvatili Da~i}a prihvatili smo sve.

Svetlana Luki}: 

To ide u paketu.

Miljenko Dereta:    

Pa ne ide u paketu. Mo`ete Da~i}u dati obavezu da se re{i paketa, i zato

ka`em da je to odgovornost onih koji su s njim u koaliciji. Ta~no da je

on bio Milo{evi}ev portparol, ta~no je da ja mislim da se on u svojoj

glavi nije do kraja reformisao, ali tako|e mislim da }e ga okolnosti

naterati da se reformi{e. Jedan od na~ina da ga reformi{ete jeste da ga



136

0
3

.1
0

.0
8

.

Miljenko

Dereta

Miljenko Dereta:    

Ja mislim da on ima jednu generalnu viziju, a to je Evropska unija, ja to

prepoznajem. Ako je to njegova vizija, meni je to dovoljno, pravo da

vam ka`em..

Svetlana Luki}: 

Postoje neke premise o kojima nema rasprave kad je u pitanju Evropska

unija, a to je da li je rasna diskriminacija dozvoljena, da li dr`ava to

mora da ka`njava, da li je stepen korupcije tako nadrealno veliki da i

predsednik mora na Glavnom odboru  da upozorava svoje ~lanove da

paze {ta rade?

Miljenko Dereta:    

Ja bih uvek to shvatio kao jednu pozitivnu inicijativu, dakle, on ne

samo da je svestan da je dru{tvo korumpirano, nego je svestan da je

njegovo okru`enje korumpirano i on treba ne{to da preduzme u vezi s

tim. To uop{te nije lako, pre neki dan je Ivan Krastev iz Bugarske na

jednom skupu vrlo duhovito rekao "znate, korupcija vam je kao Nokia,

it connects people", povezuje ljude. Zna~i, to su mre`e koje su

neverovatno isprepletene, koje je u`asno te{ko razbiti i koje postoje

svuda, nemojmo se zavaravati, one postoje i u najrazvijenijim

demokratijama.

Svetlana Luki}: 

Meni se ~inilo da je to paradigma njihove ~esto uzajamne blokiranosti.

Eno vam onaj opskurni ~ovek, koji je govorio o uvozu 100.000 `ena iz

Azije koje }e da ra|aju decu, da oru njive, ne znam {ta }e sve da rade -

njegov nadle`ni ministar je Rasim Ljaji}, koji vam eksplicitno ka`e da

se on s njim ne sla`e, ali da on njemu ne mo`e ni{ta.

Miljenko Dereta:    

A ja mislim da je tu propu{tena jedna prilika koja se Rasimu Ljaji}u

ukazala - kad je ovaj rekao "ako treba, ja }u da napustim svoje mesto",

Ljaji} je trebalo da ka`e: treba. Trebalo je to da vidi Ivica Da~i} i da

ka`e: izvini, molim te, skloni ga, za tvoje dobro i za moje dobro.

Svetlana Luki}: 

Ali, po{to je to propu{teno da se uradi, sad }e "da se desi" i ovaj

Matkovi} iz Sartida.

Svetlana Luki}: 

Ja ne znam ~ija je policija, niko mi to ne govori.

Miljenko Dereta:    

Ja se nadam da je ona dr`avna, da je ona svih nas. O~igledno je, to ne

mo`ete da poreknete, da je upravo u ovom periodu promena uhap{en

Karad`i} i odmah isporu~en.

Svetlana Luki}: 

Dva dana posle formiranja Vlade.

Miljenko Dereta:    

Nije bilo dva dana.

Svetlana Luki}: 

Bilo je, bukvalno su bila u pitanju dva-tri dana. Sad se vra}amo na

pitanje kako su uspeli da ga na|u za dva-tri dana, ali da ne ulazimo u

to. Ne, ne}u ja poklonu da gledam u zube u tom smislu.

Miljenko Dereta:    

Taj kompromis je morao biti postignut izme|u koalicionih partnera, u

tom kompromisu su veliku ̀ abu progutali socijalisti, ogromnu. Pa, kad

im je ona prva proterana, onda }e proterati i druge manje `abe kroz ta

ve} sada razjapljena usta. Vlast i vr{enje vlasti vas tera na neke kom-

promise.

Svetlana Luki}: 

Gledam to, pa mi se zavrti mozak. Zna~i, Tadi} je morao da pravi

kompromis i da dâ Vojvodini taj Statut da bi nadoknadio ~injenicu da

je on ipak dao Rusima gasovod za 400 miliona. On je bio taj koji je u

Moskvi potpisivao tih 400 miliona, jer je morao da napravi kompromis

sa Ko{tunicom...

Miljenko Dereta:    

I stigosmo mi unazad do Kosovskog boja.

Svetlana Luki}: 

Koji je to ~ovek onda, je l' on ima neku viziju?
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Miljenko Dereta:    

Ako dr`ava i ne reaguje kako treba na nasilje, ono {to ipak vidim kao

ohrabruju}e - opet ja sa pozitivnim - jeste ovo {to se dogodilo sa

navija~ima. Naravno da ne gore svuda ambasade, i bilo je apsolutno

nedopustivo {to je dr`ava, da tako ka`em, potpomogla tako ne{to, jer je

postavila i zapalila fitilj. Ali te vlasti vi{e nema, bar ja mislim da je

nema, ta vlast je oti{la u opoziciju i u fazi je raspada, pregazilo je

vreme. I ja prosto mislim da }e normalizacija o kojoj govorim,

stabilizacija, u~initi da investicije budu sigurnije. Ipak je taj Fiat

do{ao, najavljuju se jo{ neki veliki, iako jeste da smo po mi{ljenju nas

mnogih Naftnu industriju prodali budza{to. Ako mi ne `elimo da

shvatimo da je ovo period stabilizacije, on to ne}e ni biti. Kako bih

rekao, ako ho}ete da tra`ite pokazatelje dubokog cepanja koje se ovog

trenutka odvija u dru{tvu, uzmite crkvu - pa tamo su se ljudi zapravo

tukli oko politi~kog pitanja. Ako je do toga do{lo u takvu instituciju,

ako je cepanje do te mere zahvatilo i crkvu, onda mi se ~ini da je to

cepanje vrlo ozbiljno u dru{tvu i da te dve strane vi{e niko ne sastavi,

ta dva dela. Jedan deo }e sada potpuno oja~ati i dobiti krila.

Svetlana Luki}: 

Koji su razumni rokovi? Ako se ne{to ne desi onda to naravno u velikoj

meri gubi smisao, kao presuda da se dete dodeljuje ovom ili onom koja

stigne posle 20 godina, a dete je ve} odraslo.

Miljenko Dereta:    

Taj problem sa pravosu|em ima i Hrvatska, Hrvatska koja je kandidat

za EU. Ne znam koji je to rok, zaista ne znam, ja se sla`em da je naravno

ta du`ina ~ekanja, ako govorimo samo o pravosudnom sistemu, ne{to

{to treba ubrzati. Na{e je da se za to borimo, na{e je da guramo,

pritiskamo one koji mogu da donose odre|ene odluke. Mislim, ne

mo`emo o~ekivati da }e se sve dogoditi za na{eg `ivota, pod jedan, a

pod dva, ne mo`emo o~ekivati da }emo imati idealna re{enja. Nikada

ne}emo.

Svetlana Luki}: 

Ali kako ljudi da budu motivisani ako im mi stalno govorimo da je

verovatno, ako se ovim tempom kre}emo ka Evropskoj uniji, da za

na{eg `ivota to ne}e biti?

Miljenko Dereta:    

Da, desi}e se jo{ koje{ta zato {to su ti ljudi jo{ `ivi.

Svetlana Luki}: 

Mnogo puta to ~ujem - dakle, pravac je dobar, imamo predsednika i tu

takozvanu sto`ernu stranku koja je proevropski orijentisana. Ja mislim

da se od nas mnogo vi{e o~ekuje da im verujemo na re~ nego {to to

pokazuju, jer ako to ka`ete na Glavnom odboru, onda za nekoliko dana

moram da vidim da su pokrenuti ti zakoni i da recimo zakon o borbi

protiv diskriminacije nije praznjikav i bez sadr`ine - a mi smo u

inovativnosti iza Ugande i Burgine Faso, to sam zapamtila, taj sendvi~.

Miljenko Dereta:    

Vidite da se u Americi ru{i finansijski sistem, da se nama ljulja ovde,

da se Evropa cela ljulja. Ta globalna povezanost je danas takva da, kako

bih rekao, na{i problemi sa Zakonom o diskriminaciji deluju potpuno

irelevantno.

Svetlana Luki}: 

U pore|enju sa Severnom Korejom mi odli~no stojimo, to je ta~no.

Miljenko Dereta:    

Ne, ali ho}u da ka`em, iznutra gledano, pitanje obrazovanja je tek na

poslednjem mestu. U Ministarstvu obrazovanja imaju problem sa

platama, sa strujom u {kolama, sa grejanjem {kola. Meni jeste, i vama

jeste prioritet pitanje Zakona o diskriminaciji, to su sve ideali kojima

treba te`iti, ali do toga treba dolaziti postepeno. Mislim, jedino je

mogu}e postepeno, i to treba shvatiti kao metod.

Svetlana Luki}: 

Kad se desi ne{to, kao {to se desio 21. februar, da se sru{i Beograd,

zapale se ambasade, nema investicija, ako postoji nasilje u ovoj zemlji

i grupe koje su izlo`ene nasilju, ako su ti ljudi nesigurni sa sopstvenim

kapitalom ovde, ako moraju da se pakuju i da be`e iz Beograda, ako

smo mi tolerantni prema klerofa{istima koji, naravno, odmah do|u u

ambasadu Turske i ambasadu Bosne i McDonald's - onda je jasno da je

ta pretnja sve vreme realno prisutna i ja ne verujem da je mogu}e

re{avanje tih sofisticiranijih stvari o kojima govorite, dok ne re{imo

problem nasilja.
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kampanju koju je potegao onaj nesre}ni Antoni} u Pe~atu, ina~e

Vu~eli}evom listu. Sad }e opet da ka`u: pa, ~ekaj, ima i on pravo da izda

list. E, po meni nema pravo, ali to {to on ima to pravo je propust ove

dr`ave. Taj ~ovek bi po svim kriterijumima morao da bude uhap{en, ne

samo zbog onoga {to je radio kao direktor RTS-a, kao Milo{evi}ev

sluga, sa tom televizijom, kako je podstrekivao na rat, nego i zbog

raznih finansijskih malverzacija koje nikada nisu utvr|ene, o ~emu je

govorio i Vladimir Beba Popovi} u Insajderu. Ali, on jednostavno ima

pravo da izdaje svoj list i sada su se on i njegovi istomi{ljenici na{li svi

na istom mestu, u nekom listu koji se zove Pe~at i koji bi bio

smehotresan u svakoj zemlji, ali u Srbiji nije smehotresan nego veoma

opasan. I sada postaje potpuno legitimno da se iz Pe~ata preuzima

razmi{ljanje frustriranog Antoni}a, jer je njegova politi~ka opcija

izgubila, i po~inje da se {iri histerija protiv Sonje Biserko, prava

inkvizicijska histerija, kao u srednjem veku - na{li smo jeretika! 

Tu su homogenizovani Srbi uz pomo} mutiraju}eg nacionalizma i

primitivizma koji u Srbiji vladaju i koji su raspore|eni u Politici na

jedan na~in, u Kuriru, Presu, Pe~atu na drugi na~in, koji su zapravo

potpuno ravnopravno raspore|en - tu su svi zajedno. Recimo, kada

treba odbraniti srpstvo, zlo~ine koji nisu u~injeni u na{e ime nego su

u~injeni nad nama, ali dopu{tamo da smo i mi krivi za pojedini zlo~in...

To su neke fraze koje se stalno ponavljaju u raznim varijantama, na

razne teme, ali u svim medijima podjednako. I to su potpuno iste

konstrukcije re~enica, od Politike do Kurira - pa ~ak i Politika je sebi

dozvolila da u tekstu Biljane Mitrinovi} govori o tome da je izve{taj

pisan na hrvatskom! I na kraju, zavr{etak nam je serviran u tabloidu u

kojem se ponavlja tekst o Sonji Biserko kao lezbijki koja se sveti. Sonja

Biserko, vlasnica Helsin{kog odbora za ljudska prava neka`njeno

{pijunira za Hrvatsku, ponovo se objavljuje njena adresa, broj stana u

kojem stanuje, njeno poreklo, objavljuje se la` da joj je brat poginuo u

zengama i da se ona od tada sveti, ka`e se kako ona radi direktno za

hrvatsku obave{tajnu slu`bu, kako harasira lezbejke, i sli~ne u`asne

stvari. I sada je jedan izve{taj o kojem bi trebalo da se diskutuje,

jednostavno da se raspravlja u Srbiji koja pretenduje da bude

demokratska 2008. godine, stavljen bez ikakvog upozorenja na stub

srama. 

Odjednom su svi po~eli da ga|aju u Sonju Biserko li~no, pri ~emu

bismo mogli lako da detektujemo da se tu radi o jednoj organizovanoj

Miljenko Dereta:    

Ali, ja se izvinjavam, kada mi budemo stigli u Evropsku uniju to tako|e

preko no}i ne}e promeniti ni{ta! Dakle, kao {to ni 5. oktobar, ako se

se}ate, uz sva na{a o~ekivanja nije preko no}i promenio ni{ta. Kada vi

govorite da kod nas tranzicija postoji osam godina - postoji formalno,

ali uz neka ozbiljna ko~enja tokom skoro tri godine, to je period

Ko{tunice, pa se ovo dru{tvo od toga otrglo. Ovo dru{tvo je pokazalo da

ne dozvoljava da ga taj zamajac koji ga je zahvatio vi{e vu~e nazad.

Mo`emo tako da gledamo na celu situaciju, mi smo se otrgli od toga da

nas se stalno vu~e nazad, pa daj sad da potr~imo {to br`e mo`emo, da

svi poku{amo da pomognemo. Da pomognemo ovoj dr`avi i ovoj vlasti

da stvari re{ava {to je bolje mogu}e u datim okolnostima. Dolaze nove

generacije, ja sam uveren da }e one biti mnogo pragmati~nije od nas,

mnogo manje emotivne i da }e samim tim u~initi mnogo vi{e da bolje

`ive oni sami. Vide}emo.

Svetlana Luki}: 

A gde }emo mi?

Miljenko Dereta:    

Mi svi treba da se u~lanimo u Stranku penzionera, da je vrlo brzo

preuzmemo i da postanemo parlamentarna stranka u dru{tvu sa

Ko{tunicom, koji je tako|e u penziji.

Svetlana Luki}: 

U nastavku emisije slu{ate Biljanu Kova~evi}-Vu~o iz Yucoma.

Biljana Kova~evi}-Vu~o:    

^ak i kad bismo po{li od prava na stav, opet bi slu~aj Sonje Biserko bio

paradigmati~an za Srbiju. Zapravo se Sonji Biserko negira pravo na

stav. Sonja Biserko i Helsin{ki odbor za ljudska prava su, kako to

obi~no i rade nevladine organizacije, iza{li sa jednim izve{tajem u

kojem ne pi{u autori, i to nije nikakva misterija, ali za Srbiju je to,

naravno, dovoljan osnov za teoriju zavere. "Ko zna ko stoji iza toga". Jo{

se tu pojavljuju i neke hrvatske re~i, aha... U pitanju je izve{taj za 2007.

godinu; oni se bave nacionalizmom kao jednim od najve}ih uzroka

onoga {to se de{ava u Srbiji i uzrokom stagnacije u razvoju i

demokratizaciji Srbije. I, kakva je to organizacija koja se bavi ljudskim

pravima - to je argument druge strane - koja ukazuje na uzroke pojava

i koja ukazuje na nacionalizam? Dobili smo jednu zaista orkestriranu
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najmanju ruku incident, ne mo`e{ to da kvalifikuje{ slabije. To je

vandalizam, to je pretnja, to je nelegalan i nelegitiman pritisak i to je

zastra{ivanje koje `eli da u}utka jednu nevladinu organizaciju koja na

drugi na~in promi{lja ono {to se de{ava u Srbiji, na na~in koji se ne

dopada onima koji bi da uvedu jedan mainstream i da nam utuve u

glavu kako nam je super, i kako nam je sve bolje i bolje, i kako }e nam

biti sve bolje i bolje, za {ta i ja navijam, naravno. Isto tako smatram da

kada jedna nevladina organizacija kriti~ki ukazuje na pojave, i, ono {to

je najopasnije, kada ~injeni~no potkrepi svoje stavove citatima

odre|enih ljudi koji su stra{no ponosni na ono {to su izgovorili, nikad

se nisu stideli zbog toga, kada citiraju jednog klovna, opasnog klovna

Momu Kapora koji [iptare, kako ih on zove, naziva ljudima bez

tradicije, kulture, primitivnim, koji nam otimaju teritoriju - e, kada

stave taj njegov citat kao ilustraciju onoga {to se de{ava u Srbiji, on

dobije prostor u svim medijima u istoj Srbiji da obrazlo`i kako se Sonja

Biserko nikad ne}e probuditi ni lepa, ni pametna, i dopu{ta mu se da

izlije jednu salvu novih uvreda na njen ra~un.

Sad kad pratimo ovo {to se de{ava sa Sonjom ponovo se vra}amo na

ono {to predstavlja zapravo zakonski osnov za preduzimanje mera od

strane dr`ave, ali ne zakonski osnov kao mogu}nost, nego kao obaveza

dr`ave. Na taj na~in se {titi dr`ava, demokratska dr`ava, kada predu-

zima{ odre|ene mere kako bi spre~io da krivi~no pravno pona{anje

postane ideolo{ki stav. Ali ~injenica je, ti sad ima{ dr`avu koja - to jeste

legitimno - procenjuje ~ak i da li je bolje da pustimo ove budale da

{enlu~e ili je mo`da ve}i rizik i ve}a opasnost za demokratiju i za

institucije ukoliko ih zabranimo. To mo`e sebi da dozvoli na primer

neka razvijena dr`ava, [vedska. Okupe se neke budaletine i ne{to

arlau~u protiv doseljenika, imigranata, a oni, na primer, izra~unaju da

to nije neki veliki rizik, i odlu~e da ne}e ni{ta da preduzimaju. Ali je

opasno kada to postane legitiman politi~ki stav u odre|enoj dr`avi i

kad on zapravo predstavlja samo, da ka`em, do kraja izveden ve}inski

stav. Eto, to je opasno, to je ono {to se upravo de{ava u Srbiji i zato se

protiv njih ni{ta ne preduzima i zato se to progla{ava legitimnim

politi~kim stavom. 

Austrija je kao ~lanica Evropske unije dobila sankcije kad je pobedio

Hajder, koji vodi legitimnu politi~ku partiju, oni su dobili sankcije zato

{to je procenjeno da ne mo`e on sa svojim rasisti~kim izjavama da

bude na ~elu Austrije. Ima{ presudu Evropskog suda za ljudska prava

hajci koju podr`ava dr`ava i to upravo da bi se zata{kale izvesne

~injenice koje se iznose u tom izve{taju. Helsin{ki odbor je zapravo

svoje stavove ovoga puta potkrepljivao sasvim konkretnim citatima i

te citate je kvalifikovao tako {to je izneo svoje stavove o njima.

Napada~ima, me|utim, ne smeta njihov stav, smeta im to {to postoji

grupa ljudi koja se bori protiv zaborava i koja smatra da je kultura

se}anja veoma va`na za jedno dru{tvo, kako bi se ono razvijalo, i kako

se odre|ene stvari ne bi ponavljale, i kako bi moglo da se ukazuje na

{tetne pojave. Ono {to mi je li~no najstra{nije, {to me pora`ava i {to me

stvarno tera na pla~, to je da se zapravo kroz slu~aj Sonje Biserko vidi

da civilno dru{tvo u Srbiji ne postoji.

Mi smo ju~e napisali jedno saop{tenje, Solidarnost sa Sonjom Biserko,

koje na`alost  ni jedan jedini nedeljnik nije objavio osim e-Novina, a

koje je potpisalo preko trideset organizacija. Nisu ga objavili. Mi tu

zahtevamo od dr`ave da prestane da se pravi luda, da kona~no preuzme

odgovornost i da po~ne da preduzima mere protiv onoga {to sebe

naziva i u medijima se predstavlja kao protest. Je l', 1389 se predstavlja

kao protest! Kako mo`e da se organizuje protest protiv zakonitog

pona{anja? Ti si protiv zakonitog pona{anja ako protestuje{ zbog toga

{to je uhap{en ~ovek koji je na poternici deset i vi{e godina, koji je

optu`en za najte`e zlo~ine. Ti protestuje{ protiv zakonitog rada

dr`ave. To nije protest, to je ne{to {to dr`ava ne sme da dozvoli. Kada

dr`ava to dozvoljava, zna~i da nema snagu da ka`e: vi to ne mo`ete da

radite, gotovo, zabranjeno vam je. I taj takozvani protest ~ine u stvari

vandali i nasilnici koji terori{u ovaj grad i koji uteruju strah u kosti.

Unapred su najavili - pisalo je da su bile postavljene kamere i da su ih

pratili novinari - da }e i}i u Rige od Fere na Helsin{ki odbor. I onda su

se popeli tamo, zaka~ili kukasti krst, pedeset ljudi je u{lo u zgradu.

Zamisli tu koli~inu straha kada ti ~uje{ da dolazi pedeset ljudi koji

brane Radovana Karad`i}a. Su{tinski, oni ga ne brane zbog toga {to

misle da je nevin, oni njega brane zbog toga {to ga podr`avaju u tome

{ta je uradio, {ta se pravimo blesavi, oni to jasno i glasno ka`u. Zamisli

pedeset ljudi koji ti ulaze u zgradu, zamisli koja je to koli~ina straha,

zamisli koja je to pretnja. 

I to se kod nas u novinama zove protest 1389, oni ve} sedamdeset dana

protestuju, pa su u toj svojoj protestnoj {etnji svratili do Helsin{kog

odbora i zaka~ili kukasti krst, ali, ka`e, nije bilo incidenata?! ^ove~e,

ne da nije bilo incidenata, nego je sve {to su uradili u najmanju, ali
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pora`ena, Japan je do`iveo poraz, posle toga i prosperitet. Ako ti pri~a{

o Japanu i ako pravi{ izvesne analogije to ne zna~i da navija{ da neko

baci atomsku bombu na Srbiju. Mislim, to su upro{}avanja stvari koja

uni{tavaju ljude. Niko od njih nije iza{ao na trg i vikao "ja sam nacista

i ponosan sam {to sam nacista" kao {to ovi na{i vi~u  "ja sam pomaga~

Ratka Mladi}a i ponosan sam", ili Karad`i}a, sasvim svejedno. Zna~i, to

"ja sam senator kod Karad`i}a" - senatori su kod nas i dalje glavni

intelektualci u Srbiji. Oni imaju pravo da ne budu na spisku? Ma nemoj,

pa bi}e{ na spisku kao senator Radovana Karad`i}a, uostalom bi}e{ na

spisku jer mi ka`emo da je to ne{to najgroznije {to je moglo da se desi

Srbiji. Oni su i dalje ponosni, pa {to se onda bune, {to se bune zbog

toga? 

Nema~ki krivi~ni zakon sada sadr`i precizne odredbe protiv govora

mr`nje, tako da je ka`njavana svaka distribucija propagandnog

materijala neustavnih organizacija, zna~i, oni jasno defini{u {ta su

neustavne organizacije, koje organizacije su Ustavom zabranjene, kao

{to su neonacisti~ke stranke. Upotreba svih simbola takvih orga-

nizacija, pozivanje na mr`nju i nasilje protiv odre|enih grupa, te odo-

bravanje, negiranje ili umanjivanje genocida, skrnavljenje uspomene

na mrtve - sve je to zabranjeno. Postoji stalna telefonska linija na koju

gra|ani mogu da se javljaju, da prijave sve napade neonacisti~kih

grupa i sve {to primete u smislu kr{enja zakona. U Velikoj Britaniji

zabranjuje se verbalno i svako drugo nasilje, {tampanje i distribucija

materijala koji podsti~e na rasnu mr`nju. Ovo se odnosi i na muziku i

na film, akt o rasnim odnosima zabranjuje i svesno i nesvesno davanje

rasisti~kih izjava kojima se opravdava diskriminacija. Akt o

nogometnim, fudbalskim prekr{ajima zabranjuje - nogometnim, i kod

mene su Hrvati upleli prste - zabranjuje rasisti~ko navijanje. A mi smo

do{li u tu situaciju da se antifa{isti pravdaju, jer, otprilike, da nema

antifa{ista ne bi bilo ni fa{ista, da nema antinacista ne bi bilo ni

nacista, da nema nas koji se borimo protiv zlo~ina ne bi se ni oni tako

bunili. Tako da mi njih nerviramo, pa bolje da ih pustimo, onako, da se

napravi ravnote`a, ipak smo mnogo dosadni.

Postoji tendencija u na{em civilnom dru{tvu da se nevladine

organizacije koje se bave ljudskim pravima nipoda{tavaju i da se

proglase suvi{e provokativnim, jer uzdrmavaju dr`avu i remete idilu

koja postoji izme|u civilnog dru{tva i nove proevropske Vlade.

Me|utim, ja moram da razo~aram te dobre pripadnike civilnog dru{tva

kojom se osloba|a novinar koji ga je nazvao idiotom - jer ga  smatra

idiotom, u presudi samo {to i to ne ka`u. Na~in na koji je on govorio o

drugima, o imigrantima, izazvao je indignaciju kod jednog novinara,

pa ga je nazvao idiotom. Evo, to je istovremeno jedno pravdanje Pere

Lukovi}a, jer za mene Pera Lukovi} svojim stvarno te{kim re~nikom -

ne dao ti bog da do|e{ pod njegov udar - stvarno detektuje pojave i

ogoljava ih do kraja. Ti ne mo`e{ da ka`e{ da smatra{ legitimnim

osu|ivanje nekoga ko govori hrvatskim jezikom. I sada, argumenti

tipa  "~ekaj, u Hrvatskoj sve isto prevode na hrvatski"... Ej, ~ove~e, ne

zna~i da se ti sla`e{ sa tim, pa mi skupljamo dokaze protiv drugih da

bismo mogli da budemo jo{ gori, da bismo pokazali koliko na{a dr`ava

gre{i i u stvari je odgovorna {to ne spre~ava ove stvari i to u ime

demokratije. 

Pre svega moramo da se pozovemo na Ustav Srbije, zatim na sve

postoje}e zakone koji u sebi sadr`e odre|ene klauzule o tome {ta se

smatra protivzakonitim delovanjem, kada se smatra da jedna

organizacija ne mo`e ni da deluje ni da bude registrovana, kada

politi~ka stranka mora da bude zabranjena i kako tu`ilac pokre}e

postupak. I to sve manje vi{e deklarativno postoji u na{im zakonima,

me|utim, nikad nije primenjeno, jer da je primenjeno Srpska radikalna

stranka odavno ne bi postojala. Upravo zbog tog stava mi ne smemo da

se bavimo zabranama - kakve su to nevladine organizacije koje se bave

ljudskim pravima, koje se bave zabranama, Savet Evrope ka`e

"nemojte da zabranjujete"... A kad su posle toga dobili delegaciju u

kojoj su bili ~lanovi Srpske radikalne stranke i Socijalisti~ke partije

Srbije rekli su "a, pa to ne mo`e!" ^ekaj, izvini, mo`e, vi ste rekli da je to

legitimno.

Oni zagovaraju etni~ku i rasnu mr`nju i diskriminaciju, i to se ve} vidi

na njihovom sajtu, nema tu {ta da se raspravlja. Ako im treba ve{tak

neka na|u ve{taka, pa neka vide da li je to to. Organizacije civilnog

dru{tva obi~no ka`u: mi smo protiv zabrana, mi smo da se to uvede u

edukativni sistem. Ma, naravno, da se uvede u edukativni sistem, ali

ovo je obaveza dr`ave, nije stvar za raspravu. Mislim, mi ne

implementiramo konvencije koje smo potpisali, iako smo i `rtva i

uzro~nik tih pojava, iako je to uzrok problema u ovoj dr`avi. E, sada,

ono o ~emu smo ve} pri~ali - kod nas postoji jedna velika zabluda, a to

je da druge zemlje nemaju tu vrstu zabrane i da su one zato

demokratske. Evo, Nema~ka ima iskustvo holokausta, Nema~ka je bila
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civilnog dru{tva, zapravo je uzrok izostajanja solidarnosti sa Sonjom

Biserko, koja je izvrgnuta nevi|enom lin~u, zaista opasnom po `ivot. I

onda, u takvoj jednoj situaciji, mi ne mo`emo da pri~amo ni o

elementarnoj moralnosti ljudi koji daju takve izjave. Ako ti ne

prepozna{ da je ta `ena u opasnosti u ovom trenutku i ako joj ne pru`i{

solidarnost bez "ali" - ali ja se ne sla`em s njenim izve{tajem, ali

principijelno sam protiv toga da organizacije koje se bavi ljudskim

pravima prave spiskove - onda... Sonja Biserko nije pravila spisak, ali

mi }emo napraviti spisak, evo, ja to obe}avam, mi }emo napraviti

spisak. Ja pristajem i na amnestiju svih, ali `elim da postoji spisak,

`elim da se zna ko je {ta radio u ovoj zemlji.

U isto vreme kad se Vlada stabilizovala mi imamo zaklju~ivanje

ugovora sa NIS-om, jednog zaista kolonijalnog ugovora. Kad sam

videla onog [ojgua, kako se ve} zove, ja sam se `iva isprepadala,

stvarno, ~ove~e! On je u pravu, dr`ava je zaklju~ila ugovor sa njim,

nema nazad, ili ga ratifikuje{ ili ne, i kraj. Ali onda Dinki}, koji kao sedi

u Vladi, ali ne}e u~estvovati u pregovorima, onda }e on promeniti cenu,

onda se on ne{to dernja... I? Ni{ta, evo ga, }uti kao bela lala. I onda,

navodno, dolazi Fiat, ja sam se odu{evila zbog Fiata, to je ba{ super,

Fiat u Kragujevcu, ali posle sam ~ula Prokopijevi}a i rekla sebi: bo`e,

{to si glupa! Jer, ja se ne razumem mnogo u te stvari. Ali bez obzira na

sve to, ~ak i pod uslovom da je sve idealno, onako kako te organizacije

ho}e sve da prika`u, uvek, ali uvek u svakom dru{tvu postoji neka

kriti~ka svest, ne mo`emo se pretvoriti u amorfnu masu. Ne mo`emo

sada svi da budemo idolopoklonici Borisa Tadi}a i njegove politike i

svega {to on izgovori. Pa, dovoljno je {to podr`avamo, {to smo sre}ni

{to je Ko{tunica pao sa vlasti, razbijeni su radikali, super, nije

Ko{tunica vi{e na vlasti, super, do{li su socijalisti kao manje zlo, OK,

imamo Vladu koja se deklarativno zala`e za Evropsku uniju, super.

Podr`avamo Vladu u svim njenim potezima koji zna~e pribli`avanje

Evropskoj uniji, ali ne na ra~un ljudskih prava i ne na ra~un `rtava i ne

u ime zata{kavanja i ne u ime toga da zaboravimo {ta se zbilo u ovoj

zemlji i ne u ime toga da mi budemo `rtve evropskog pribli`avanja

Evropskoj uniji. 

Izvini, niko ne `eli da bude Ifigenija ovde zbog toga {to je, eto, dr`ava

re{ila da se pribli`i Evropskoj uniji, pa da, onako, ukinemo svedoke

onoga {to se de{avalo, jer nam to ovog trenutka ne odgovara. Eto,

uznemirio ih je izve{taj za 2007. Pa ~ekaj, pa ta vlada iz 2007. vi{e nije

koje pozivaju na konferencije u Brisel i koje ljudi uglavnom i

podr`avaju, ja moram da ih uzdrmam u njihovoj idili. Organizacije koje

se bave ljudskim pravima su autonomne, mogu da imaju pojedine

projekte sa dr`avom, ali nikad ne}e postati servis dr`ave, jer se onda

gubi su{tina njihovog postojanja. Postoji odre|ena podela rada u

svakoj dr`avi i u svakom dru{tvu, i njihovi argumenti su, pa, na nivou

ki{ne gliste, kao {to ka`e Pera Lukovi}. Prema tome, bilo bi isto kao

re}i da dr`avni tu`ilac ipak ne bi trebalo sada da pokre}e krivi~ne

postupke za odre|ena krivi~na dela jer se dr`ava nalazi na pravom

putu. Mi smo neprijatni svedoci onoga {to se de{avalo i insistira}emo

na odgovornosti, bez obzira koliko dr`ava bude napredovala,

insistira}emo na odgovornosti, ne samo zbog `rtava neodgovornosti,

odnosno zlodela, nego zbog toga da se takve stvari ne bi ponavljale. 

Nismo mi nikakvi le{inari koji `ele da zaustave ovu dr`avu u njenom

daljem razvoju, daleko od toga. Podr`avamo proevropsku Vladu,

progutali smo to {to se naziva proevropskim socijalistima, ali zaista je

previ{e o~ekivati od nas da budemo pioni koji }e `rtvovati istinu o

uzrocima pojava, i posledicama, ne samo zlo~ina koji su u~injeni u

na{e ime, nego i svih ostalih povreda ljudskih prava u ovoj dr`avi a u

ime toga da bi dr`ava i{la napred. To je, zapravo, totalno nerazu-

mevanje ne samo su{tine postojanja nevladinih organizacija, nego je

to su{tina nepoznavanja ljudskih prava, jer tek kada ova dr`ava stane

na noge i tek kada ona zaista krene putem evropskih integracija, {to na

moju veliku `alost jo{ nije pokazala, nevladine organizacije mogu da

rade svoj posao. Evo, ju~e je opet Vuk Jeremi} ne{to tako pri~ao tamo,

stvarno da se uhvati{ za glavu, ne zna{ o ~emu ~ovek pri~a, pri~ao je o

povla~enju priznanja Kosova - mislim, to ~ak ni Tadi} nije rekao.

Nema~ka se razvila demokratski do nekog stepena o kojem mi mo`emo

samo da sanjamo, nikada nije prestala potreba  za organizacijama koje

kriti~ki promi{ljaju ono {to se de{avalo. Mi kao branioci ljudskih prava

nikad ne}emo odustajati od toga da se bavimo za{titom ljudi ~ija su

prava ugro`ena i smatramo da nema takve situacije u kojoj treba

`rtvovati ljudska prava jednog ~oveka, koji je izlo`en nekoj torturi

zbog toga da se to ne bi videlo,  zbog toga {to ova dr`ava stremi

Evropskoj uniji. 

Meni je jako `ao {to u toj podeli posla mi radimo poslove koji ne prijaju

ni nama - i ja bih isto volela da se bavim uzgajanjem cve}a. Ali takva

opravdanja, kao i kritika na{eg postojanja, koja dolazi iz samog



148

0
3

.1
0

.0
8

.

Mi{a 

Brki}

tamo se tako|e ~ula jedna upozoravaju}a re~enica koja ka`e da }e

priliv direktnih stranih investicija i kapitala u zemlje jugoisto~ne

Evrope biti smanjen. Mi smo sve na{e planove, dr`avne i ekonomske

planove pravili po{av{i od porasta direktnih stranih investicija i

ulaska kapitala u zemlju da bismo mogli da odr`imo ovakav `ivotni

standard i da bi mogli kao da se razvijamo. Dakle, svi se spremaju na

ozbiljne poteze, a ja nisam video da su, recimo, na{ premijer, ministar

finansija, guverner, direktorka berze, predsednik Komisije za hartije

od vrednosti, seli i doneli nekakve odluke, odnosno napravili nekakve

odbrambene bedeme, jer je nemogu}e da se kriza ne prelije kod nas. 

Za mene je vrlo interesantan podatak da dr`avne rezerve ne stoje u

zemlji i u Narodnoj banci, nego ih Narodna banka dr`i, kako se ono

ka`e, u prvoklasnim svetskim bankama. Ja vidim da su sve prvoklasne

svetske banke kontaminirane lo{im plasmanima, da uglavnom

propadaju, da idu na spajanje, merd`ovanje, prodaju i ostalo, i da ne

znamo {ta je sa sudbinom deviznih rezervi. Narodna banka depozite

tako|e dr`i u nekim bankama po Evropi, po svetu - o tome tako|e ni{ta

ne znamo. Vidim da su Hrvati pre neki dan pristali da ma|arskom

Molu, naftnoj kompaniji, prodaju deonice INA po sramno niskim

cenama. Obja{njenje je dr`ave: jesu sramne cene za akcije koje nudi

Mol, ali s obzirom da dolazi svetska finansijska kriza bolje da uzmemo

vrapca u ruci nego da ~ekamo goluba na grani, jer ga nikada ne}emo

do~ekati. ^e{ke banke ne odobravaju pozajmice jedna drugoj, dakle, u

okru`enju se mnogo stvari doga|a na tom planu, jedino kod nas

polako, svi smo mrtvi-hladni, ni{ta nas ne interesuje. Moje pitanje

gra|anima Srbije glasi: bojite li se mraka? Jer, ovde se ni{ta ne

preduzima da se, recimo, dugoro~no re{i problem sa elektri~nom

energijom. Mi samo ka`emo: imamo para, pa }emo da uvozimo struju.

Pa, nemamo! Sad nam je Evropska banka za obnovu i razvoj odobrila

kredit da po~nemo da popravljamo energetsku mre`u, jer mi, i da

imamo devize, ne mo`emo da uvezemo struju, nema struja kuda da

pro|e. Na{a mre`a je u tako lo{em stanju da ne mo`emo ni da uvezemo

struju, ali o tome ne samo {to niko ne razgovara, nego niko ni ne

obave{tava javnost da se na ne~emu radi, da mi vidimo da ova vlast ima

nekakvu ozbiljnu strategiju, da brine o nama.

Dakle, sad ne treba ulaziti ni u kakve rizi~ne i velike investicije,

kupovinu stana, kupovinu automobila. Predsednik koji vrlo ~esto voli

da ka`e da je on tu da brine o ̀ ivotnom standardu gra|ana, o pove}anju

na vlasti, koga to uznemirava? Nije ona napravila spisak profesora, oni

su napravili svoj spisak, oni su se potpisali tu, ona je samo obelodanila

dokument. I opet ka`em, ne mo`e se u ime napretka Srbije zabraniti da

deluje sud, tu`ila{tvo, da se vode sudski postupci, da se ti bori{ za

pravdu za sebe, za svoje, za svoju porodicu, za druge, sasvim svejedno.

Ako ova dr`ava nije u stanju da izdr`i jedan izve{taj Helsin{kog odbora

koji je kriti~an i koji ona do`ivljava kao napad na sebe, ako pusti ove

razne pse sa lanca koji vode hajku po medijima, onda ja ne vidim gde je

tu napredak.

Svetlana Luki}: 

^uli ste da je na neodre|eno vreme odlo`eno potpisivanje one ~uvene

deklaracije o nacionalnom pomirenju izme|u demokrata i socijalista,

me|utim, izgleda da ta deklaracija uop{te ne}e biti potrebna, bi}e

potrebno da crkva i dr`ava spreme mnogo ordenja, i to za umetnika

Du{ana Ota{evi}a. Taj beogradski umetnik je sino} u beogradskoj Art

galeriji predstavio jednu ~udesnu napravu, to je naprava koja bri{e sva

ne`eljena se}anja, uspomene, pobolj{ava sklonosti ka zaboravljanju,

otklanja vezu izme|u uzroka i posledice. Ta sprava se zove

amnezijator. Ona li~i na elektri~nu stolicu za izvr{enje smrtne kazne,

me|utim Ota{evi} je umesto kape sa elektri~nim provodnicima stavio

srpsku {ajka~u. I sve do 28. oktobra svi Beogra|ani i gosti mo}i }e

anonimno da zapisuju sopstvene `elje za amnezijator i da ih ubacuju u

kutiju. D`aba su radili ovaj rebalans bud`eta, mora}e ponovo, dr`ava

bi trebalo da naru~i jedno pet, {est, sedam ili osam miliona ovih

spravica i onda ne}e biti potrebe za ovom emisijom. A do tada postoji

potreba za ovom emisijom i postoji potreba da ~ujemo novinara koji se

pre svega bavi ekonomijom, a to je Mi{a Brki}.

Mi{a Brki}:    

Video sam izjavu premijera, koji ka`e "pomno pratimo {ta se doga|a na

svetskim finansijskim tr`i{tima". Da je Srbija na nekoj drugoj planeti

Sun~evog sistema ta izjava bi imala smisla, dakle, pomno pratimo, ali

nas ne doti~e mnogo i ne ti~e nas se, ali je problem {to se sve zemlje u

svetu, pre svega svetske finansijske institucije, Monetarni fond i

Svetska banka ubi{e ovih dana da upozore sve svoje ~lanice i sve zemlje

sveta da kriza postaje globalna, da nikog ne}e mimoi}i, pitanje je samo

kada }e u koju zemlju sti}i. Dobio sam neku informaciju iz City bank

da bi za dva do tri kvartala taj svetski talas mogao da zapljusne Srbiju

vrlo ozbiljno. Poslednja analiza je ra|ena u RS grupi, dakle, u Be~u i
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. njihovih zarada, rekao je u onom intervjuu koji je imao na RTS-u kad se

vratio iz Amerike ono {to smo mogli i o~ekivati: ljudi, jeste ozbiljno,

malo povedite ra~una o svojim ku}nim finansijama. Ja sam o~ekivao da

mo`da i Vlada na jednoj konferenciji za {tampu iza|e u javnost i, bez

panike, naravno, ka`e ljudima realno: mo`da }e na{ rast biti ne{to

manji nego {to je dosad bio, mo`da na nivou dr`ave ne}emo imati

dovoljno para kao {to smo imali do sada, direktnih stranih investicija.

Za mene bi to bila socijalno odgovorna vlast. Ima jo{ jedna stvar vezana

na ovo, a to je rebalans bud`eta o kojem se raspravlja, za ovu godinu, i

planovima za bud`et za idu}u godinu. E, sad, u celoj toj stvari mi se

ponovo pona{amo kao da nismo na planeti Zemlji. Rebalans bud`eta za

ovu godinu, i plan za idu}u je - eskalacija tro{kova dr`ave. Bio je MMF,

lepo rekli ljudi, alo, ne mo`ete da tro{ite 500 milijardi dinara vi{e nego

{to dr`ava proizvede na godi{njem nivou, to }e da vam se obije o glavu.

Do sad je moglo, zato {to si razliku u nedostatku para nadome{tavao

time {to si uzimao pare iz sveta, kroz direktne strane investicije ili

kroz kredite. Svi ka`u da toga ne}e biti u narednoj godini u tolikoj

koli~ini, a ti se i dalje pona{a{ kao da }e biti. 

Pa JAT - mi }emo da restrukturiramo JAT, jer tu krntiju niko nije hteo

da kupi sad na ovom tenderu. ̂ ekaj, ako niko nije hteo da ga kupi zna~i

da ni{ta ne vredi, zatvori ga! To je za dr`avu najjeftinije. Ne, mi }emo

da ga restrukturiramo sve dotle dok se ne pojavi neki kupac u svetu  da

ka`e: jao, kako je taj JAT divan i kako je Srbija lepa i mi }emo ba{ to da

kupimo za velike pare. Tre}a va`na stvar, kriza je u avioindustriji,

velike kompanije se spajaju, gutaju male. Malo-malo pa ~ujem: JAT je

nacionalni ponos. Ma, u ~emu? 10 miliona evra pro{le godine gubitak,

koliko }e da ko{ta restrukturiranje? Zna{, Amerikanci su za sebe

izra~unali koliko: ako oni onih 700 milijardi dolara daju propalim

firmama i bankama, to }e svakog Amerikanca godi{nje da ko{ta 2.300

dolara. 'Ajde, neka nam ka`e na{a dr`ava koliko }e svakog pojedna~no

da nas ko{ta restrukturiranje JAT-a, 100 dolara? Pa, za{to bih ja bacio

100 dolara na ne{to {to nema perspektivu? Ko je u poslednje ~etiri

godine, dok je JAT jo{ mogao da se proda, vodio tu kompaniju?

Predsednik upravnog odbora Milo{ Aligrudi}, visoki funkcioner

Demokratske stranke Srbije. I taj ~ovek i dalje suvereno daje izjave

medijima i niko ga ne pita: izvinite, {ta ste vi kao partijski ~ovek u JAT-

u uradili za ~etiri godine? Pa nemojte vi{e da se pojavljujete, ne pri~ajte

vi{e ni o ~emu. Pazi, ~ovek je skrcao, ne znam, 20-50 miliona evra,

bacio. 

Pre neki dan vidim saop{tenje iz Demokratske stranke Srbije: ova

Vlada je kriva za propast JAT-a i najbolje bi bilo da ga proda Aeroflotu.

Pa, ~ekaj, da li to saop{tenje zna~i da je po istom principu prodata

Naftna industrija? Hajde da je uni{timo i da je prodamo {to jeftinije. 

Dakle, sva dr`avna preduze}a koja je imala Demokratska stranka

Srbije pro{la su isto: hajde da ih dovedemo do prosja~kog {tapa, pa

poklonimo Rusima. Ako je tako, onda bi neko morao da povede ozbiljnu

raspravu o tome je li ta stranka bila {teto~inska za ovu dr`avu. Dobro,

onda bi neki javni tu`ilac morao da se pozabavi time, a da ne ka`em i

policija. Vidim Da~i}a, pojavi se i ka`e "mi ve} dugo pratimo Gorana

Kne`evi}a, ovog gradona~elnika Zrenjanina". Pa, ~ekaj, a da li ste dugo

pratili svoje strana~ke kolege, po{to je ministar policije u prethodnom

sazivu bio iz Demokratske stranke Srbije, pratite li vi te ljude koji

uni{tavaju srpska dr`avna preduze}a? Aligrudi} je doveo JAT do

prosja~kog {tapa i sad ka`e "hajde da ga prodamo Aeroflotu". Za

koliko? Pa, koliko da. A koliko }emo da tra`imo? Pet evra. Rusi ka`u,

kao i za NIS, je li do{ao [ojgu i rekao da se, bre, ne bunite, jeste vi rekli

za 400 miliona, jesmo vam dali? Jesmo. [ta sad ho}ete? Ko je to

ponudio 400 miliona? I za{to 400? Ili je mo`da malo vi{e, pa je neko

uzeo ostatak kao cenu tro{kova pregovora? ^ekaj, bre, do{ao

predstavnik strane dr`ave, pri tom ministar za vanredne situacije,

pregovara o gasnom i naftnom aran`manu - to je ba{ degutantno. Kao

da su Rusi hteli da nas ponize - evo vam ministar za vanredne situacije,

vi ste u vanrednoj situaciji i taj aran`man je vanredna situacija. Pri

tom, on s ministrom policije ode u Ni{ i onako pljune novinare i ka`e

"dosta mi je vi{e da vas slu{am". Samo {to nam ne ka`e: istra`ite ko je

to od vas nama ponudio 400 miliona? Ko je lud da ne prihvati.

Kod nas se sve svodi na kampanju. I ovo hap{enje Kne`evi}a. Ali zaista,

prva asocijacija mi je bila vladavina Josipa Broza i oni njegovi plenumi

kad je oterao \ilasa, pa Rankovi}a. Dakle, malo-malo je imao obra~un

sa mangupima u svojim redovima. Predsednik dr`ave je na Glavnom

odboru svoje stranke, Demokratske stranke, pokrenuo tu pri~u o

mangupima u svojim redovima, i sad se dr`ava tri nedelje u svim

medijima zabavljala pitanjem ko su mangupi, da li je ovaj ili onaj, da li

predsednik ho}e da se obra~una sa ovim ili onim strana~kim kolegom.

Nedelju dana po{to je predsednik rekao da neke mafije na lokalnom

nivou ne{to mute iza{ao je izve{taj Svetske banke i iza{la je bela knjiga

stranih investitora sa predlozima kako da se popravi poslovna klima u

Srbiji. I jedna i druga institucija ka`u da je korupcija problem koji

Mi{a 

Brki}
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. onemogu}ava ve}i priliv direktnih stranih investicija u Srbiju. U

predlozima kako to da se re{i oni ka`u: pa, re{ite sistemski, a ne

obra~unom sa mafijama. Ima{, recimo, onaj primer: u Ma|arskoj, za

dozvolu za gradnju u Budimpe{ti treba ti 6 drugih dozvola za 12 dana,

a u Srbiji ti treba 26 dozvola za 279 dana. Ako sam ja investitor i do|em

u Beograd i vidim koliko mi vremena treba da po~nem posao, ja odem

u Skup{tinu grada i na|em ~oveka koji izdaje te dozvole i ka`em:

slu{aj, ja nemam vremena da ~ekam, izgubi}u 5 miliona evra, evo tebi

500.000 evra, daj mi za tri dana. 

Dakle, to je sistemska podlo`nost korupciji, mehanizam je jednosta-

van. E, sad je klju~no pitanje politi~ke volje - da li je politi~arima na

ovim prostorima ostala ta Brozovska filozofija, "hajde da mi ovim

na{im ljudima kojima upravljamo s vremena na vreme bacimo kosku,

pa neka je glo|u"? Sve to - predsednik na Glavnom odboru, mangupi u

na{im redovima, pa uhapsili Kne`evi}a, pa ljudi koji po~inju da cok}u

i govore "da, da, znam ja to, ima toga, ako"... - ali ta vrsta nasla|ivanja

je besmislena. Ja bih vi{e voleo da je predsednik iza{ao i rekao Vladi

pred gra|anima: sram vas bilo, nijedan antikorupcijski zakon niste

doneli, {ta je sa Zakonom o finansiranju politi~kih partija kao jednom

od antikorupcijskih zakona, {ta je sa, recimo, lokalnim zajednicama?

Jeste li doneli odluke i propise kojima se smanjuje broj potrebnih

dozvola i smanjuje vreme za njihovo izdavanje?

Zna{, kad ti ima{ {umu propisa, ti onda ima{ mogu}nost da svaki

~inovnik arbitrira, a ~im ima{ arbitra`u ima{ korupciju, gotovo. Meni

je u stvari dosta skrivanja vlasti iza opstrukcije parlamenta. Ako ti

ne{to ho}e{ da uradi{, postoji na~in. Ove demonstracije, gu{enje

parlamenta u poslednjih, recimo, mesec i po, to je samo plod nespo-

sobnosti rukovodstva parlamenta. Kad ima{ takvu nesposobnu vlast

na nivou parlamenta onda otvara{ prostor hoh{taplerima kao {to su

radikali, oni dobijaju dovoljno prostora da se razmahnu. Zapravo, oni

su samo ona vrsta {teto~ine protiv koje nije upotrebljen onaj pra{ak za

zapra{ivanje, DDT. Da ti ho}e{ to da dovede{ mogao bi, ali ono {to meni

smeta je {to ponekad vidim da vladaju}a koalicija kao da namerno ho}e

da nam ka`e: evo, pogledajte kakvi su oni. To je lepo nedelju dana, ali

kad od toga po~ne da ti zuji u u{ima, odnosno cela dr`ava da trpi,

odnosno kad tranzicija u Srbiji stoji zato {to se neko nasla|uje time {to

rade radikali, onda vi{e ne valja. Demokratija zna da se brani od takvih

primitivaca kao {to je njih nekoliko koji sede u parlamentu.

Tih tridesetak, pedeset ili sto ljudi koji svako ve~e prave kolaps u

Beogradu mogli bi to da rade na U{}u, a da mi spre~imo njihovo pravo

da demonstriraju. I da se ljute, ali da ne spre~avaju na{e pravo da

`ivimo. Dakle, ja to tako vidim. Kao i oni gvozdeni pukovi sa juga

Srbije, iz Kur{umlije, Leskovca, Kru{evca, {to malo-malo do|u u

Beograd kad pada ki{a, kad je i ina~e kolaps. I onda, po{to ih ima

stotinak, umesto da im policija ka`e "demonstrirajte pred Vladom ali

na trotoaru", ne - oni do|u onako bahati, gledao sam ih na televiziji, kao

da dolaze s namerom da u`ivaju da maltretiraju grad. A da ne govorim

o finansijskom aspektu tog gvozdenog puka i tih rezervista. Pa, neka

idu, bre, kod onih koji su ih poslali u rat na Kosovo da tra`e dnevnice!

Jedan od razloga inflacije ove godine, jedan od razloga visokog bud`eta

za idu}u godinu su dnevnice vojnim rezervistima koje je Milo{evi}

1999. {utnuo i poslao na Kosovo da tamo kao brane srpstvo. I sad oni

do{li, kao, ej, dugujete nam pare. Ma, kakve, bre, pare, {ta ti dugujem,

be`i tamo! I to je sad postalo moda, ceo jug Srbije vi~e: fali nam kinta

da kupimo kupus da kiselimo, ajmo pred Vladu da uzmemo neki dinar,

oni su ionako svi {onje, kad se mi pojavimo uvek nas primi neki

ministar i ka`u da }e na}i pare. Da vidimo koliko su para potro{ili ti

rezervisti i za{to dolaze deset godina posle rata? Ljudi se sveste, a pri

tom, oni malo-malo pa ho}e opet na belom konju da u{etaju na Kosovo.

Ho}ete... Eno vam divno U{}e, nalo`ite vatru, kuvajte riblju ~orbu,

radite {ta ho}ete, ali vi nemate pravo da radite to {to radite.

Istovremeno, zaprepa{}uje me nezainteresovanost gradskih vlasti,

izlaze li oni u pola sedam uve~e u grad, {etaju li ulicama? Previ{e olako

ljudi na vlasti gledaju na te svakodnevne probleme. To {to nam

obe}avaju u budu}nosti, to po~inje ponovo da mi li~i na crkvu: `ivite

tegobno ovaj `ivot, a {to }ete dobro da `ivite u onom `ivotu kad odete

na nebo... E, tako i ovo, sve se projektuje u budu}nost; kad zavr{imo

Koridor 10, kad popravimo mostove i tako dalje. Dajte mi ne{to brzo,

gu{imo se! Pogledaj ove nesre}ne Pan~evce tamo, ekolo{ki genocid, i

nikom ni{ta...

Zna{, ja bih voleo da imam novine ili elektronski medij, recimo

televiziju koja }e svaki dan da pita Vladu: {ta ste danas uradili na

pribli`avanju Evropskoj uniji? Imamo onih 4.000 pitanja na koje

Srbija mora da odgovori, ako bi nam svaki dan odgovarali na jedno

pitanje to je 4.000 dana, koliko je to? Oko deset godina. Ali ne mo`emo

mi toliko da ~ekamo. Dakle, {to neki medij ne po~ne da objavljuje po 10

pitanja i da ka`e: ho}emo sutra odgovor od Vlade, po{to ona mora to
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. ionako da ka`e Evropskoj uniji, Briselu, hajde neka ka`e i nama, kad

odgovori Briselu neka odgovori i nama. Uverite i nas da ne{to radite na

tome. Zbog toga smo glasali, narod je plebiscitarno glasao za evropske

integracije. Super, i dobili ste mandat da to radite, hajde sad dajte nam

malo elana, ohrabrite nas malo, dajte nam ga da vam verujemo da

stvarno radite to zbog ~ega smo glasali za vas. 

Videla si polemiku oko ovog prelaznog trgovinskog sporazuma, svi su

ministri rekli i svi analiti~ari da je to dobro za gra|ane, vi{e roba na

tr`i{tu, ve}a konkurencija, jeftinija roba, bolji kvalitet. Ma, istog dana

je krenulo sa ~ovekom u Vladi Srbije koji je rekao: a, ne, ne, mi }emo da

razmislimo da li }emo da prihvatimo predlog Olija Rena da mi sami

po~nemo to da primenjujemo, jer, znate, na{ nacionalni ponos... A onda

se pojavilo neko udru`enje iz Privredne komore, udru`enje tekstilaca,

i reklo: ma, kakav prelazni trgovinski sporazum, to }e uni{titi na{u

tekstilnu industriju. Moje pitanje je: izvinite, gospodo, {ta ste uradili

da se spremite za konkurenciju na tr`i{tu Evropske unije? Ni{ta. Pa

neka vas preplavi i neka vas ugu{i, {to bih ja ovde pla}ao skuplju robu

nego {to pla}aju gra|ani u Evropskoj uniji. Ka`e, ako potpi{emo, bi}e

smanjene carine. Da, sad sam bio u Podgorici - ~ak i u Delta City, i u

mnogim prodavnicama su sve robe 20 do 30% jeftinije nego u Srbiji.

Crnogorska dr`ava je za toliko jeftinija od srpske dr`ave, jer su porezi,

carine manji nego u Srbiji. Ka`e, srpsko mleko je jeftinije u Crnoj Gori,

sram ih bilo, ove u Srbiji! Pa, ~ekaj, hajde da napravimo ra~unicu koliko

u ceni mleka u~estvuje dr`ava, upravo toliko koliko je mleko jeftinije

tamo, odnosno skuplje ovde, to je u~e{}e dr`ave. Pa, ~ekaj, ali to mi

pla}amo. Jeste, ali imamo izdatke za vojsku. ^ekaj, pa nemamo para za

to. Ka`e, moramo da se naoru`amo da bismo o~uvali bezbednost

regiona. Ima tu jo{ ne{to, hajde da po|emo opet od ku}e. 

Recimo, tebi i meni je ugro`ena ku}a, po~nemo da se naoru`avamo,

kupujemo zolje, ka{ikare i na to potro{imo, ne znam, 100.000 dinara, a

onda u stvari shvatimo da ima neka agencija koja te ~uva za 10.000.

[ta }e{ re}i? Da si bio lud i tro{io pare, a tu je neko ko za manje para

daje isti efekat. To ti je i sa dr`avom, ima{ zajedni~ku, kako bih rekao,

bezbednosnu agenciju koja te ~uva, koja ~uva sve zemlje u Evropi,

Partnerstvo za mir, i ti ka`e{: ne, ne, mi ostajemo neutralni. Dobro,

va`i, koliko to ko{ta? Ka`e, toliko ko{ta. Je l' imamo pare? Nemamo. Pa

kako }emo da ih dobijemo? Pa tako {to }emo da uzmemo od vas,

gra|ana. Ali ~ekaj, nemam ni ja vi{e. Aha, pa mo`emo da na{tampamo

malo para. Dakle, mnogo su to ozbiljnije stvari nego pri~e ministra

odbrane ili premijera, koji do|u da nam ka`u kako }e, eto, vojna

neutralnost da ko{ta. Ima i ova druga stvar koju vole da ponavljaju ovi

vojni nacionalisti: ima nekih stvari o kojima se ne mo`e razgovarati

spominju}i novac. Ma nemoj, samo mi ka`i koja je to stvar i ko }e da da

te pare. Ako ti daje{, okay.

To je tako|e, ja mislim, lukavstvo vlasti - `ivite od danas do sutra, ako

vam je danas lepo, dosta vam je, a za sutra razmi{ljajte kad se ujutru

probudite. Ta briga od danas do sutra te kao pripadnika jednog

dru{tva, kao gra|anina toliko ophrva da ti nema{ pogled dalje od

sutra{njeg dana. To te i spre~ava u nekoj vrsti gra|anskog aktivizma.

Tu si da pre`ivi{ i to ti je dosta. Ali, ja mislim da smo u maju glasali ipak

za ne{to druga~iju viziju i sad je ve} pro{lo dosta vremena od kako

imamo novu Vladu. Jo{ jedan detalj koji vidim u toj Vladi - {ta god da

uradi kao da nije uradila Vlada, kao da su uradile stranke, a i sve {to

urade, tu odmah po~inje strana~ko prisvajanje. Hajde, bre, zato valjda

Vlada postoji, da radi kao tim. Ne, ovde je svaka stranka tim u Vladi.

Imam utisak da oni u Vladi i ne mogu vi{e da se dogovaraju, uskoro

}emo imati blokadu Vlade kao blokadu parlamenta. Jedna stranka }e

iza}i sa jednim zakonom, a onda }e druga stranka da ka`e: e,

usvoji}emo ovaj tvoj zaklju~ak, ali imam i ja jo{ jedan, ako ho}ete da

usvojim va{, mora}ete i moj da usvojite. Tako se parali{e sistem, onda

}e Vlada morati pre sednica Vlade da ima koordinaciju na kojoj }e da se

dogovore {ta }e da usvoje na Vladi. To je paraliza sistema. Hajde,

nemam ni{ta protiv ugovora Fiata i Zastave, i tom sporazumu jeste

najvi{e kumovao ministar ekonomije, ali zar nije logi~no da ugovor sa

Fiatom potpi{e premijer, jer to je Vlada. 

Onog dana kad je Jusuf Kalomperovi}, crnogorski ministar policije,

do{ao u Beograd da pregovara sa Da~i}em o dvojnom dr`avljanstvu sa

Crnogorcima, istog tog dana avion Vlade Srbije je odleteo u Podgoricu,

odvezao premijera. Iz saop{tenja se vidi da su dva premijera

razgovarala o dvojnom dr`avljanstvu. ^ekajte, ljudi, ako razgovaraju

ministri, koji i treba da razgovaraju o tome, za{to bi onda i premijeri o

tome razgovarali? Neka ministri zavr{e, pa neka do|u na Vladu. Kao da

postoji nepoverenje, ministar policije ode sa onim ve} pomenutim

[ojguom u Ni{ i pri~aju o naftnom aran`manu, o energetskom

aran`manu. A za{to ministar policije? Tako da je moj utisak da svako

od koalicionih partnera poku{ava da }api {to ve}i kola~ popularnosti
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. da bi rekao bira~ima: vidite, kao, kako mi to dobro radimo. Ta potreba

za marketingom mo`e da do|e glave ovoj Vladi. Premijer, hajde da

ka`em, nije lo{, on je stru~njak, ali nisam siguran koliko }e imati i

ljudskih, naro~ito politi~kih kapaciteta da bude kohezioni faktor te

Vlade. Previ{e je centripetalnih sila ~lanica koalicije i politi~ki

marketing je takav kao da }e sutra da budu izbori. Vlada, cela vladaju}a

politi~ka elita se pona{a kao da }e za mesec dana biti izbori. Od

predsednika dr`ave do ministra, svi vode kampanju. ^ekajte, ljudi, sad

ste dobili izbore, predsednik ne{to ranije, ali ove godine, a Vlada je

nedavno formirana, pred vama su ~etiri godine, ne treba nam va{

marketing, trebaju nam va{i ozbiljni, odgovorni potezi. Dakle, `ive od

danas do sutra i nas teraju da tako `ivimo. Tu si da pre`ivi{ i to ti je

dosta.

Svetlana Luki}: 

Ova saga o 400 miliona evra Gaspromu, Gaspromnjeftu i ona o Sergeju

[ojguu traje i dalje. Danas je Mi{a Brki} napisao jedan tekst koji }e biti

postavljen na na{ sajt i tu ima nekoliko novih pitanja na koja bi stvarno

neko morao da odgovori, a mislim da su pitanja vrlo zanimljiva. Mi{a

pita da li u jednom ~lanu sporazuma zaista pi{e da Gaspromnjeft

kupuje svu imovinu NIS-a pobrojanu u istom ~lanu, da bi onda u

zagradi pisalo da kupuje i sve ono {to nije nabrojano u tom ~lanu

sporazuma? Zatim, da li Ustav Srbije zabranjuje prodaju dr`avnih

infrastrukturnih dobara, na primer, izvori{ta nafte, naftovoda, i ako

zabranjuje kakva je dalja uloga nadle`nih dr`avnih organa, recimo,

dr`avnog tu`ioca na primedbe pojedinih doma}ih stru~njaka da je u

pitanju veleizdaja. Da li ima primera da je jo{ neka zemlja u svetu

prodala izvori{ta nafte. I jo{ jedno zanimljivo pitanje na koje bi trebalo

da dobijemo odgovor: da li je ruska strana zaista Srbiji ispostavila

zahtev koji bi mogao da se nazove "manite nas ekologije" i da li ta

re~enica zna~i da Gaspromnjeft ne}e ulagati u za{titu ~ovekove okoline

ili, kao {to tvrde doma}i naftni stru~njaci, to zna~i da Rusi ne}e

modernizovati proizvodnju u rafinerijama i tako obezbediti evropski

kvalitet naftnih derivata proizvedenih u ove dve rafinerije u Srbiji? A

modernim tehnolo{kim re~nikom re~eno, ekologija danas u naftnom

biznisu zna~i benzin i dizel po eurostandardima. Gaspromnjeft se

sporazumom obavezao, dakle, da investira 500 miliona u moder-

nizaciju, ali ako tra`i da ga Srbija oslobodi ekologije onda to zna~i da

tih 500 miliona mo`e biti potro{eno na zakrpe postoje}e tehnologije

kako bi mogla da radi u naredne dve-tri godine i da se potom ugasi, a

onda, naftni derivati bi morali da se uvoze iz Rusije. Na kraju emisije

Pe{~anik slu{ate istori~ara, profesora Filozofskog fakulteta u

Beogradu Nikolu Samard`i}a.

Nikola Samard`i}:   

Izve{taji Helsin{kog odbora su veoma dragocene publikacije, zapravo

na jednom mestu okupljaju sve najva`nije ~injenice iz politi~kog i

dru{tvenog `ivota, naravno iz perspektive ljudskih prava koja se ne

mogu jasno izdvojiti iz tog jednog najop{tijeg konteksta. Zapravo, kao

{to misli advokat Dragoljub Todorovi}, ljudska prava ne postoje,

postoji vladavina zakona ili to uop{te ne postoji. Vladavina prava

podrazumeva po{tovanje svih normi, podrazumeva i robiju za Uro{a,

podrazumeva i istragu protiv svih korumpiranih funkcionera

Demokratske stranke, ne samo onih koji su zglajzali, mada s druge

strane, nekako se ovde istina uvek relativizuje kao i sve ostale

vrednosti. Dobro je da makar ko zaglavi u zatvor, bar }e ovi drugi vi{e

paziti {ta rade i to je, na`alost, jedna od osnovnih linija na{e tranzicije

i evropeizacije. U ovom poslednjem broju koji sam ~itao nisam ni

primetio te spiskove, jer to nisu bile stranice koje su me toliko

interesovale, jer su to stvari koje su veoma o~igledne. I tu naravno ne

bi trebalo da bude ni{ta sporno, dakle, ti spiskovi ne pozivaju ni na

kakvo nasilje, ne pozivaju ~ak ni na krivi~nu odgovornost, a postoje

osnovice za tu krivi~nu odgovornost. 

S druge strane, Sonja Biserko li~no je bila podvrgnuta jednom

organizovanom lin~u koji do danas traje. To nisu samo tekstovi kolege

Antoni}a koje on objavljuje u mafija{kim medijima, to su i dve veoma

gledane referentne televizijske emisije, jedna kod Dragana Bujo{evi}a,

a druga kod Olje Be}kovi}, gde su je novinari isle|ivali. Njihov ton je

o{triji nego onaj koji se koristi kad su njihovi gosti Boris Tadi}, Rasim

Ljaji} ili neki drugi koji su posredno ili neposredno vezani za

zajedni~ki zlo~ina~ki poduhvat koji Sonja Biserko izme|u ostalog

istra`uje. Naravno, ceo taj kontekst hajke protiv Sonje Biserko u vezi je

sa budu}im prestrukturiranjem Politike, tako da se stvara jedna la`na

ravnote`a izme|u takozvanog slu~aja Helsin{kog odbora i Sonje

Biserko s jedne, i jednih dnevnih novina s druge strane, koje su se

ponovo, po ko zna koji put u svojoj istoriji, srozale na nisko, podlo

partijsko glasilo, a to je Politika postala pod Ljiljanom Smajlovi} kao

izvr{nom urednicom politike Vojislava Ko{tunice, DSS i klero-

fa{isti~kih i razbojni~kih grupa vezanih za tu politiku. 
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. Od svih podmetanja kojima su provejavala javna isle|ivanja Sonje

Biserko, poturala se jo{ jedna tako|e opasna teza da novine ure|uje

dr`ava, da premijeri dovode glavne urednice ili glavne urednike i da ih

oni navodno i smenjuju, i da je to jedini razlog smene Ljiljane

Smajlovi}, koja tobo`e profesionalno ure|uje novine, ~iji je tira`,

koliko znam na osnovu podataka kojima raspola`em, pao ispod

dnevnih 50.000 primeraka. To naravno ne mora da bude simptom

nekih proma{aja u ure|iva~koj politici, ali ukoliko krenete da

analizirate font, slog, raspored naslova, podnaslova, taj vizuelni

ure|iva~ki deo, ako krenete da analizirate sadr`aj, vidite da su to

postale zaista provincijalne, dosadne novine, jedna ogromna kupusara

li{ena ozbiljnog sadr`aja. Isto tako se poturila jo{ jedna opasna teza,

da bi tu trebalo pone{to promeniti, ali da bi trebalo ostaviti ko-

lumniste. I to je ta totalna relativizacija, ne bih rekao vrednosti, nego

osnovnih demokratskih politi~kih i kulturnih normi, gde se u istu

ravan stavljaju tekstovi koji pozivaju na lin~ i ubistvo pojedinih

li~nosti ili etni~kih, verskih ili rasnih grupa sa tekstovima koji govore

o javnom `ivotu, o politici, tekstovi li~nosti koje za te teme nisu

kompetentne, a u pitanju je Politika koja je jedan ozbiljan i, navodno,

konzervativan gra|anski list. Da ne govorimo o stranicama

posve}enim kulturi gde se o`ivljava taj jedan mrtvac koji je trebalo da

je nestao u na{oj nedavnoj pro{losti, to je ta zlo~inska vertikale koja

poni{tava ulogu li~nosti, njenih sloboda, izme|u ostalog slobode da se

ne bude kao svi ostali. Mo`da su te novine novine za dokone, one koji

imaju suvi{e vremena, ali to nije jedini argument za{to su one nekako

ostale izvan cele epohe u kojoj bi Srbija trebalo da se danas nalazi. Ako

je to bio razlog da se Sonja Biserko odr`ava na javnoj sceni, da bi se

spasio jedan umrli, zombirani kulturni i politi~ki koncept, to samo

govori o tome kako se u Srbiji ni{ta nije dovoljno promenilo, kako

bismo mogli da pojedine teme ostavimo, zatvorimo za nama i gledamo

ono od ~ega se zaista sastoji na{ svakodnevni `ivot.

Svetlana Luki}: 

Kad je u pitanju ova hajka na Sonju Biserko, na ~injenicu da su grupe

kao Krv i ~ast i Nacionalni stroj zakazale taj mar{ u Beogradu, o~i su,

naravno, uprte u dr`avu, odnosno njene predstavnike.

Nikola Samard`i}:    

Koliko sam primetio, u korpusu koji je formirao vlast funkcioneri SPS

su se do sada najjasnije izjasnili u pogledu tog doga|aja, rekli su da je

on za njih kao stranku koja nastavlja antifa{isti~ke tradicije

neprihvatljiv. Naravno, nije sporno da je SPS nastao na antifa{isti~kim

tradicijama kao jedna frakcija u Savezu komunista i da su verovatno

funkcioneri SPS iz takvih porodica. Ono {to se doga|alo tokom

devedesetih je zapravo jedna linija razvoja na{eg antifa{izma koji je

oti{ao u nacionalizam, pa u fa{izam. A to su u stvari procesi koji su se

doga|ali od 1941. naovamo, koje Srbija jo{ nije uzela ni u kakvo

ozbiljno razmatranje. Tako da se Ivica Da~i} pojavljuje kao {ampion

evropske ideje na na{oj politi~koj sceni, on ne pokazuje nikakav

resantiman u komunikaciji sa javno{}u, sa medijima, trudi se da bude

dopadljiv i simpati~an, i to naravno vi{e govori o jednoj dugoj krizi u

Demokratskoj stranci nego o ~injenici da nam je potrebno da se Ivica

Da~i} menja, da promene budu javne i o~igledne kako bi bile primer

celokupnom srpskom dru{tvu koje se vezalo i jo{ uvek vezuje za

njegove nekada{nje ideje. Ja mislim da su to procesi koji su od izuzetne

va`nosti, zato bi im mo`da trebalo dati {ansu, otvoriti vrata, kako

bismo se nekako izluftirali i na taj na~in. Naravno, sve te grupe koje

divljaju Beogradom svakodnevno, navija~ke horde, te nacionalne

organizacije su pod ne~ijom kontrolom i tro{e ne~ije bud`ete.

Uostalom, i profesionalni sport i pojedini krugovi u vojsci, mo`da i

policiji, politi~ke stranke, to su sve nereformisani slojevi dru{tva koji

su jo{ dobro organizovani. Spiskovi u izve{taju Helsin{kog odbora

zapravo svedo~e o njihovoj organizovanosti i zbog toga je i ta reakcija

bila toliko `estoka i histeri~na. Dr`ava bi morala, kao i na{i javni

servisi, da se suo~i sa tim grupama, dr`ava bi morala da se suo~i sama

sa sobom i na{im o~ekivanjem da partije koje se smatraju i

izja{njavaju kao demokratske, koje su danas na vlasti, proevropske,

zauzmu veoma jasan stav prema tome.

Dr`ava jeste neprijateljski raspolo`ena prema dru{tvu, jer je

predimenzionisana, jer je prerazvijena, jer je jo{ vlasnik dobara za

proizvodnju i prirodnih bogatstava, umesto to da budemo svi mi kao

akcionari ili kao ve}inski vlasnici, kako god ho}ete. Ja bih upravo zbog

toga u Srbiji privatizovao sve, da dr`avi ostavim onu odvratnu zgradu

SIV-a, neka nabiju tamo sva ministarstva, ionako su sva ta

ministarstva potpuno suvi{na. Vidite, vi imate Ministarstvo za

ekologiju u zemlji u kojoj vlada ekolo{ka katastrofa, to ministarstvo

uop{te nije potrebno. Ekologija bi trebalo da je predmet organa lokalne

samouprave, dakle, da op{tine i gradovi brinu o tim pitanjima. Veoma

je sporna ta podela Beograda na op{tine, umesto Beograd da bude
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. jedna jedinstvena op{tina, jer su te nadle`nosti potpuno nejasne. Pre

neki dan kod Hrama je nikao ceo sprat na jednoj zgradi, tamo gde je,

kao, najskuplji kvadrat u Beogradu, pa smo zvali taj ~uveni

Sekretarijat za urbanizam gde je sad valjda sekretar neko ko ne zna tri

ulice u Beogradu, pa su nam rekli "mi znamo za taj slu~aj". Pa, dobro,

gde je onaj MiG da bombarduje taj sprat, ako znate za taj slu~aj? Ja ne

znam kako bih druk~ije to... ali, {alim se, naravno. Na izvestan na~in je

Srbija i preregulisana i deregulisana i zato `ivimo u ovom totalnom

haosu koji oduzima energiju svima. I predsednik i premijer dolaze na

posao izmu~eni verovatno posmatraju}i taj haos oko sebe, gu`vu u

saobra}aju. Pedeset metara od kancelarije Borisa Tadi}a sru{ena je

ku}a koja je pod za{titom tog famoznog Zavoda za za{titu, koji vam

ina~e ne dozvoljava da u za{ti}enoj zgradi sru{ite neki zid, promenite

prozor ili vrata. Ali se za`muri kad nestane cela jedna ku}a, i to

secesija, jedna fina zgrada, Andri}ev venac, ja mislim broj 5. Ali

predsednik svakog dana prolazi i bilo bi dobro da se raspita koji od

funkcionera Demokratske stranke stoji iza tog vandalizma. Naravno,

ta iracionalna regulacija koja vam ne dopu{ta da kupite staru zgradu i

da je organizujete kako vi `elite, dovodi do varvarizma, tako da vi, ako

imate vezu u Demokratskoj stranci, G17 ili kod radikala, bilo gde, ili

kod tog sekretara za urbanizam koji je doveden ne znam ni ja odakle -

a znam odakle - da tu zgradu uni{tite. Ali ta suvi{na regulacija dovodi

do anarhije, u ~ijoj osnovi je, naravno, korupcija. 

Za{to je korupcija tako va`an problem? Ne zato {to }e neko na taj na~in

nezakonito da se bogati, nego {to korupcija upravo proisti~e iz predi-

menzionisanosti dr`ave koja ulazi u domene i raspola`e imovinom

kojom ne bi trebalo da raspola`e. Dr`avi kao dr`avi nisu potrebne

{ume, pa{njaci, oranice, autoputevi, `elezni~ke pruge, avio-saobra}aj,

apoteke, {ta god ho}ete. To bi sve trebalo da bude privatizovano i zato

se odla`e tranzicija, je je to plen kojim se zadovoljavaju partijski

funkcioneri. To je njima plata, to je njima taj drp, naravno, s tim {to se

desetkuju s vremena na vreme, kao {to se dogodilo gradona~elniku

Zrenjanina. I onda niko ne zaklju~i, ili onaj ko prati sve te svinjarije ne

ka`e "pa, dobro, oni su pohap{eni, jer su lopovi"; ne, oni su pohap{eni

jer je Boris Tadi}, koji je spojio funkcije predsednika stranke i

predsednika dr`ave, rekao na Glavnom odboru da ne}e dati podr{ku

onima za koje se ustanovilo da su podlo`ni korupciji i da ne bi svi

trebalo da se raduju toj njegovoj re~enici. Ukoliko se ta istraga o

korupciji ne nastavi onda }e oni koji su sumnji~avi prema tome biti u

pravu, ali najbolje je da ti izvori korupcije {to pre nestanu i da se svedu

na minimalnu meru, pa ako je potrebno da korupcija postoji, ona mo`e

da se propi{e zakonima, kao {to se radi u Americi.

Ne postoji opoziciona demokratska stranka koja bi mogla da na

narednim ili bilo kojim budu}im izborima formira vladu umesto

Demokratske stranke. Dakle, Demokratska stranka, hajde da ka`emo

da jeste demokratska - ovde se svaka stranka koja u programu ili u

praksi nema pojedina~ne ili masovne likvidacije zove demokratskom -

dakle, ona nema ozbiljnu demokratsku protivte`u. Ponavljam, i pod

uslovom da je tako, i da ne smeta {to je Demokratska stranka u toj

koaliciji sa SPS - koja je za njih verovatno bolna zbog dela plena koji

moraju da predaju SPS -Boris Tadi} se svakako pojavljuje kao neki

srpski Kemal Ataturk 21. veka. Me|utim, Turska pod Ataturkom nije

mogla da se demokratizuje upravo zbog tih veoma bolnih unutra{njih

pitanja koje nikad nije uspela da re{i. Tako, bez zatvaranja tih velikih

pitanja koje Turska nije uspela da zatvori u 20. veku, pa se suo~ava sa

ogromnim problemima na po~etku 21. veka, ni Srbija ne mo`e u

potpunosti da se demokratizuje, a to su pitanja njene ne samo najnovije

pro{losti, nego i celokupne politi~ke kulture, to je pitanje njenog odnosa

sa susedima, to je njen odnos sa svim manjinama, od verskih preko

politi~kih do seksualnih. To su dometi hristijanizacije i evropeizacije

srpskog dru{tva. Dakle, to su veoma va`na pitanja za koja nije dovoljno

da samo jedna stranka raspola`e demokratskim kapacitetom - hajde da

ka`emo da Demokratska stranka tim kapacitetom raspola`e. Tu mora

da se stvori jedna politi~ka ravnote`a, jer  {ta imate na drugoj strani? U

samoj svojoj koaliciji na vlasti Demokratska stranka ima SPS. O tome

ne bih govorio da ne bih tro{io vreme. 

A s druge strane, sad imate dve radikalne partije koje }e, svaka od njih,

svakako tragati za na~inom kako i dalje da nastavi da se razvija.

Drugim re~ima, umesto da ta jedna radikalna partija potpuno nestane,

ona se udvostru~ila. Nakon toga su odmah usledili sramni komentari

politi~kih analiti~ara o jednom od lidera koji je otpao, da je on evropski

orijentisan, da je gotovo liberal i tako dalje, da ne ponavljam sve te

bedasto}e, zaista nisam ni u stanju da ih ponovim. Uostalom, ja nisam

politi~ki analiti~ar, mene ta delatnost ne interesuje. Kad je u pitanju

Srbija tu delatnost duboko prezirem. Nakon izbora je bilo celishodnije

vi{e }utati i posmatrati, kako bi se ipak formirala ova Vlada koja je

formirana. Mislim da kao politi~ko dru{tvo nismo imali dovoljno snage
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. i energije za alternativu koja se nudila nakon izbora, a to je bila Vlada

radikala, DSS i SPS. Mislim da bi ta alternativa proizvela jednu

dugoro~nu politi~ku i ekonomsku katastrofu. Kad gledate kako ovi

brljaju, a ponavljam, brljaju na svim pitanjima - ukoliko poku{avate da

reformi{ete sistem van institucija onda morate da brljate i da pravite

gluposti, jer to jednostavno u savremenom svetu ne mo`e da

funkcioni{e. Dakle, ceo sistem ~eka jo{ ne znam koliko dugo, dok se ne

ispucaju ove `ene u Parlamentu, dok ne saspu sve uvrede i kletve i to

mo`e u nedogled da traje. Dakle, sve ~eka, i zaga|enje i vodovod i

vazduh, zbog opstrukcije u Parlamentu sigurno dnevno umire ili }e

umreti jedno dete u Beogradu ili u Pan~evu, sigurno, zbog odustajanja

od reformi celokupnog sistema. Tako da ja mislim da je moje

anga`ovanje u tom smislu zaista potpuno neva`no, uostalom, ja nisam

neko ko ima pristup medijima, osim va{eg i dnevnog lista Danas za koji

ponovo pi{em, niti mislim da su moje poruke namenjene publici koja

prati mainstream medije. Nije ni potrebno, potrebno je da oni koji su

preuzeli odgovornost glasovima te publike tako|e sprovode reforme za

koje se ja zala`em. 

Ako ste mislili na LDP, nadam se da }e on nastaviti da se razvija,

verovatno }e to biti i u nekom pravcu koji ja sad ne mogu da vidim. Za

mene je to postao na`alost one man band, onako - tehnika dvojka,

umjetni~ki dojam nula. Ja ne mogu da podr`im odre|ene odluke koje

su doneli pre svega u parlamentu, ispada da je Nata{a Mi}i} bila dobra

Zoranu \in|i}u, a nije LDP-u za potpredsednicu parlamenta i da tamo

sada sedi osoba koja nije pro{la cenzus na lokalnim izborima. Ti

lokalni izbori su bili zapravo simptom jednog lo{eg stanja u

organizaciji koja ba{ zbog toga ne mo`e da iznese program reformi za

koje se zala`e. Pretpostavljam da je to pitanje koje ste vi postavili i da

je to stvar koja interesuje na{e slu{aoce, ne {ta se doga|a sa mnom,

nego {ta se doga|a sa jednom politi~kom organizacijom koja je nastala

pre tri i po godine kad smo po~eli da radimo na tom projektu. 

Od osnivanja Demokratske stranke 1989. do kampanje "Po{teno"

krajem 1993. godine Zoran \in|i} je tu jednu skleroti~nu i me{ovitu

tvorevinu uspeo da reformi{e, da pokrene, da joj da energiju, da u|e sa

20 poslanika u Parlament. I ta organizacija, kakva je takva je, bila je u

stanju da sa SPO u koaliciji i sa Gra|anskim savezom pobedi na

lokalnim izborima 1996. godine. Na`alost, mislim da LDP sad nije na

tom putu i verovatno je to bila posledica stra{nih pritisaka sistema u

celini koji je nekako primorao LDP da se prilagodi sistemu i njegovim

vrednostima umesto da nastavi da taj sistem menja i da uti~e da se te

vrednosti prilago|avaju normalnoj savremenoj evropskoj civilizaciji.

Znate kako, mi smo se kandidovali svi na ovim izborima i mislim da

na{i bira~i nisu dobili ono za {ta su se opredelili, a u politici mo`ete i

da la`ete i da kradete i da se bavite ne~asnim poslom, mo`e va{ li~ni

`ivot da odudara od vrednosti za koje se javno zala`ete, ali bira~e

mo`ete samo jedanput prevariti, ne nekoliko puta. I promocija

vrednosti i politika, pod znacima navoda, preuzimanja odgovornosti o

~emu LDP danas govori, to je potpuno ta~no i to su neki na{i politi~ki

prioriteti, ali ti politi~ki prioriteti va`e za sve. Ljudi su kod nas umorni,

ne samo zbog nepodno{ljivih uslova `ivota, nego i zbog nepostojanja

politi~ke strukture koja }e zastupati njihove politi~ke potrebe. Tu ste

izgubljeni u politi~kom prostoru, vi ste li{eni i svojih politi~kih

predstavnika u op{tini, u pokrajini, u gradu i u Republici. Mislim da

ve}ina na{ih bira~a ne ose}a da ih iko u institucijama zapravo zastupa,

i tu ne delim bira~e, da li su to bira~i LDP, radikala ili demokrata, jer su

politi~ke partije i politi~ki funkcioneri otu|eni od te izborne baze i

zato su ljudi tako umorni. 

Nisam mogao da odem na otvaranje Oktobarskog salona i kad sam

odslu{ao govor gradske funkcionerke koja je otvorila beogradski

Salon, imao sam na umu dve stvari - zar Demokratska stranka nema

li~nost koja bi bila primerenija tom doga|aju, koji je veoma zna~ajan,

to je jedna oblast u kojoj smo mi zaista uspe{ni kao urbana kultura. I

drugo, zar nema ko da sedne i to napi{e, pa neka to bilo ko pro~ita. Ja

mislim da sam ja bio vi{e onako vizuelno iritiran tim papirom koji je ta

osoba dr`ala, onako ispresavijanim, i glupostima koje je ~itala, i osetio

sam neku vrstu umora. Nije ni va`no da li me kao nekog ko ovde `ivi

zastupa osoba iz ove ili one stranke, zamara me i iritira to

nepo{tovanje svih nas, tretiranje politi~kog dru{tva kao mentalno

zaostalog. Iako ono po svim parametrima to mo`da i jeste.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Nikola Samard`i}, a na kraju Pe{~anika jo{ jednom vas

pozivam da, ako imate volje i vremena na sajtu www.pescanik.net

pogledate tekst apela koji je Pe{~anik zajedno sa svojim sagovornicima

i saradnicima uputio nadle`nim dr`avnim institucijama sa zahtevom

da se zabrane organizacije koje {ire versku, rasnu i drugu vrstu mr`nje

i da se zabrane njihovi skupovi. Potpisao je veliki broj na{ih
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. sagovornika. Naravno da ne znamo kako }e i da li }e dr`ava uop{te

reagovati, me|utim, morali smo ne{to da poku{amo, pa makar nai{li

na podsmeh kod ministara i predsednika, kao {to je na podsmeh u

Va{ingtonu negde sredinom 19. veka nai{lo pismo koje je uputio jedan

indijanski poglavica svom kolegi belom poglavici u Va{ingtonu. U

pismu mu je rekao: "Razmotri}emo va{u ponudu da kupite na{u zemlju,

a odlu~imo li se da pristanemo zahtevamo da se beli ~ovek ophodi

prema `ivotinjama kao prema svojoj bra}i. [to god da zadesi `ivotinje

brzo sna|e i ljude. Mora}ete u~iti decu, beli poglavico, da nam je zemlja

svima majka." Ovo je bio Pe{~anik, dovi|enja do idu}eg petka. 

@arko Kora}, psiholog,

Velimir ]urgus Kazimir, iz Ebart dokumentacije,

Ivan Kuzminovi}, iz Helsin{kog odbora za ljudska prava

u Srbiji

MILHBROT, MELAN@ &
BUBA[VABE 

03. 10. 2008.
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Dobar dan. Crna Gora i Makedonija zabile su Pe{~aniku no` u le|a.

Ju~e, u ~etvrtak, kada smo zavr{ile sve intervjue, priznale su

nezavisnost Kosova, tako da sa na{im sagovornicima nismo mogle da

porazgovaramo o tom, posle Minhenskog sporazuma, dakako naj-

sramnijem ~inu u svetskoj diplomatskoj istoriji. Dakle, ja }u koji minut

glumiti politi~ku analiti~arku, zapitanu nad smislom diplomatije,

prava, pravde, pravoslavlja i ostalih vrednosti u ime kojih je na{a

dr`ava, oli~ena u neshvatljivoj pojavi ministra spoljnjih poslova, Vuka

Jeremi}a, ju~e proterala crnogorsku ambasadorku iz Srbije.

Samo da pore|am nekoliko stvari, a vi poku{ajte u tome da vidite

logiku:

Jeremi} Vuk u Ujedinjenim nacijama slavi pobedu kao na Cecinom

koncertu, sa rukama dignutim u vis, slavi samo njemu znani istorijski

uspeh srpske diplomatije, izigrava budalu koju zazorno gleda i

ambasadorka Svazilenda. Naravno, pobeda ne bi bila slatka, a da se

nekome ne poka`u zubi. Kako mu je {ef primio nagradu u Nema~koj,

zdravio se sa Sarkozijem, nije zgodno i pametno da likujemo u Berlinu

ili Parizu. Zato su tu bra}a Crnogorci, mali, manji od nas, takore}i

si}u{ne bube, koje Jeremi}eva lakovana cipelica lako mo`e da zgazi.

Jeremi} odmah crnogorsku vlast naziva re`imom i optu`io je taj re`im

da svojom odlukom prejudicira budu}u odluku Me|unarodnog suda,

kao da je taj sud neki srpski sud kojem svako mo`e da nare|uje. 

Jeremi} je najavio da }e on, to jest Srbija, nastaviti da primenjuje o{tre

mere, jer, smatra ministar spoljnih poslova, u trenutku kada se ~eka

izja{njavanje Suda, nema razloga za priznavanje Kosova. Dakle, to

zna~i, ako dobro razumem, da }e Srbija od sada pa nadalje proterivati

ambasadore svih zemalja koje priznaju Kosovo. To valjda zna~i da

kofere treba da pakuje i makedonski ambasador, mada je nejasno za{to

mu to ve} nije re~eno kada i crnogorskoj ambasadorki. Kako to da

imamo razumevanja za Makedonce, a ne i za Crnogorce? Da li zato {to

ne}emo da se ka~imo sa dr`avom koja ima mnogo Albanaca koji bi

mogli da pobune svoju bra}u na jugu Srbije? 

U trenutku kada Jeremi} i Tadi} proteruju crnogorsku ambasadorku,

Vlada donosi odluku da vrati na{e ambasadore u one dr`ave iz kojih su

bili povu~eni posle priznavanja Kosova. Sad je pitanje da li se to

Svetlana

Luki}
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Ostalo je jo{ da nam se obrati preko novina, a mo`da i u`ivo, Milorad

Ulemek Legija, da nekoga citira. Martin Luter je ve} potro{en, mo`da }e

nam citirati Svetog Savu? O tom ~udesnom pismu koje je pisao

medijima govori}e izme|u ostalog @arko Kora}, a po~e}emo onim ~ime

je po~ela Brankica Stankovi} pro{log ~etvrtka, pri~om o Slu`bi dr`avne

bezbednosti.

@arko Kora}: 

Paradoksalno, serijal Brankice Stankovi} jednim delom govori o

periodu pre dolaska Slobodana Milo{evi}a na vlast. Zna~i, on govori o

poslednjim godinama postojanja Jugoslavije i ona je izabrala jednog

vi{estruko zanimljivog sagovornika - to je biv{i na~elnik Dr`avne

bezbednosti grada Beograda, odnosno, kako se to ka`e, beogradskog

centra DB, Du{an Stupar, koji je, {to u serijalu nije re~eno, danas jedan

veoma bogat ~ovek. On ka`e da je slu~ajno postao direktor Univerzala.

Me|utim, on nije slu~ajno postao direktor Univerzala, i da je rekao

~ime se Univerzal bavio kada je on postao direktor onda bi gledaoci

znali mnogo vi{e. Da li je ta~no da je Univerzal radio ogromne isporuke

oru`ja i sli~ne stvari, zna~i, osetljiv dr`avni posao? On je, koliko je

meni poznato, intimni prijatelj i poslovni partner brata Slobodana

Milo{evi}a, Bore Milo{evi}a. Prema tome, ve} je ta li~nost veoma

zanimljiva, jer imate slu`benika Dr`avne bezbednosti koji je prakti~no

jedini platio cenu za ~uvenu humoresku Vojko i Savle i onda je

smenjen. Zato on u emisiji tako dugo govori o tome, zato {to je to bio

kraj njegove karijere. 

On je danas bogat ~ovek i vrlo je neobi~no {to izgleda `ali {to nije ostao

u Slu`bi, ali je ipak vrlo interesantno osvetlio neke detalje koje nismo

znali - da je ta ~uvena takozvana humoreska pre svega jedno

difamiranje ~oveka koji je tada vodio Srpsku akademiju nauka i

umetnosti, Pavla Savi}a, zbog memoranduma. Osvetlio je mehanizam,

na~in na koji je Dr`avna bezbednost u stvari kori{}ena za difamiranje

politi~kih protivnika. Ja moram da ka`em da postoji veoma direktna

analogija s tim {to je tada ura|eno i onim {to je radio Vojislav

Ko{tunica. Re}i }u slede}e: tu imamo jasan dokaz da je ~oveku koji je

vodio Dr`avnu bezbednost u Beogradu zatra`eno da donese dosijee

nekih javnih li~nosti, u pitanju su o~igledno politi~ki dosijei. 2001.

godine dosijei iz Slu`be dr`avne bezbednosti no{eni su u kabinet

predsednika Jugoslavije - evo, ja }u izabrati veoma precizne re~i - po

svemu sude}i samom {efu tog kabineta, gospo|i Nedeljkovi}, i, koliko

Cvetkovi} oteo, odnosno odmetnuo u normalne politi~are, ili je to

smislio genijalni Tadi}ev um. Je li to Tadi} u istom liku i dobar i lo{

policajac koji jednom rukom, Jeremi}em, udara {amare slabijima od

sebe, a drugom se rukom, Cvetkovi}em, grli sa ~ove~anstvom.

Predsednik je postao pravi {ibicar koji donosi niz besmislenih i

protivre~nih odluka koje treba da zasene prostotu i vrate virtuelno

dostojanstvo pora`enom narodu. Uostalom, Tadi} mo`e da radi {ta

ho}e, ne smeta mu ni pamet, ni dr`avni~ka mudrost, a najmanje

normalna opozicija, jer nje nema, niti }e je uskoro biti. Pro}i }e godine

dok politi~ki ne dospemo u 1780. godinu kada se u britanskom

parlamentu danima raspravljalo o Daningovom podnesku, u kojem se

tvrdilo da je uticaj krune porastao do nepodno{ljivih razmera i da ga

treba umanjiti. 

Crna Gora je odlu~ila da ne uzvrati diplomatski udarac, na{ amaba-

sador Lutovac ostaje u Podgorici, i tako nas crnogorska diplomatija

ostavlja same na sceni da izigravamo poslednje balkanske klovnove.

Mo`da je i bolje da se Lutovac vrati u Beograd, jer je to kako je branio

odluku Beograda jadno i nedostojno tog ~oveka. Rekao je kako smo

posebno o{tri prema Crnoj Gori jer on, Lutovac, pouzdano zna da

ogroman broj gra|ana Crne Gore nije za tu odluku. On, strani

ambasador, tuma~i volju naroda ~iji je gost, naroda koji godinama

podr`ava svoju vlast, kakva god da je - a njihova je, nije ni Lutov~eva, a

nije ni na{a. 

I najzad, {lag na torti, ministarstvo je predlo`ilo izmenu Akcionog

plana. Je l' se se}ate onog Akcionog plana ~iji sadr`aj naravno niko ne

zna? Zna se samo da proevropski Tadi} o`ivljava Ko{tuni~in Akcioni

plan kojim su povla~eni ambasadori, zaustavljani vozovi, paljeni

grani~ni prelazi sa Kosovom i paljene ambasade po Beogradu. Evo,

sutra je ta famozna subota, mo`da }e posle crnogorskog zabijanja no`a

u le|a policija imati vi{e razumevanja za naciste, rasiste i navija~e koji

}e se mo`da sutra ipak skupiti ispred Filozofskog fakulteta, samo sada

ne}e biti fa{isti, nego mladi ljudi duboko pogo|eni jo{ jednom

nepravdom prema svom narodu, koje }e policija ispratiti do crnogorske

ambasade, da deca ne zalutaju, jer su slepa od du{evnih bolova. Mo`da

}e sutra biti Tadi}ev mali 21. februar. Jo{ samo da predsednik dr`ave

ka`e "nisam vlastan", pa da zavr{imo tu pri~u o proevropskom

predsedniku.
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zemlja u svetu nema jedinicu ubica, dr`avne bezbednosti se ne bave

time. Zamislite da u Engleskoj dr`avna bezbednost - imaju onu svoju

spoljnu i unutra{nju, MI 5, MI 6 - obuhvata jedinicu koja je naoru`ana

do zuba, bolje nego vojska, i ima dva oklopna helikoptera kakve,

uzgred, vojska uop{te nije imala. Vrlo je interesantna pri~a kako su ih

nabavili iz Rusije, ko je posredovao - Bora Milo{evi}, naravno. To sve

nema ni na{a vojska, pa ni na{a policija. 

Ta jedinica je, {to je danas ve} sudskim procesima dokazano, u~estvo-

vala u ubistvima. Zna~i, ja sad ne govorim apstraktno - demokratsko

dru{tvo nema drugu instituciju nego sud. E, sada, vi mo`ete

uspostavljati istorijski kontinuitet tih pri~a, ja sam po~eo to da radim.

Vi imate direktno pitanje autorke emisije, Brankice Stankovi},

upu}eno Stuparu: ko je kori{}en za likvidacije? On, to moram re}i

otvoreno, ka`e "patriotski kriminalci", {to zvu~i naravno kao

kontradikcija, jer ako ste kriminalac, ne znam kako ste patriota, a on

jo{ dodaje "iz oficirskih porodica". On, iako ga nije imenovao, jasno

cilja na Arkana ~iji otac je bio vazduhoplovni pukovnik. Vi posle toga

imate tog istog @eljka Ra`natovi}a Arkana koji je na ~elu Zvezdinih

Delija, pa se iz Zvezdinih Delija formira njegova Srpska dobrovolja~ka

garda, pa ta garda odlazi na rati{ta. Zna~i, vi imate jedan kontinuitet

upotrebe Slu`be u konfliktima, u likvidacijama, od po~etka

devedesetih godina godina, i on se prakti~no prekida ubistvom Zorana

\in|i}a.

Po podacima koje ja posedujem, ja bih `eleo da me neko demantuje,

politi~ko zloupotrebljavanje Slu`be je nastavljeno posle 2003. godine,

od kad je Rade Bulatovi} do{ao na njeno ~elo. Ja ostajem pri tvrdnji da

sam prislu{kivan sa jednom grupom funkcionera \in|i}eve vlasti, mi

smo to nazvali grupa 22. Pored mene je prislu{kivan na primer Beba

Popovi}, prislu{kivani su ljudi potpuno heterogeno, Zoran Janju{evi},

mislim da je prislu{kivan Guri Radosavljevi}, u bekstvu ina~e,

na~elnik `andarmerije. Odmah da ka`em, naloge su potpisale sudije,

zna~i, to nije bilo nezakonito, ali to je politi~ka zloupotreba sa

predtekstom da mi ru{imo ustavni poredak. Vi nemate nikakvu istragu

u BIA koja bi tra`ila odgovor na pitanje da li je bilo zloupotreba pod

Radetom Bulatovi}em. Klju~nu stvar je objavio novosadski Dnevnik

pre deset dana - moja stranka je jedina reagovala, mi smo tra`ili da

tu`ila{tvo ispita navode iz tog novinskog teksta - a to je da se od

novembra pro{le godine u Slu`bi Dragan Dabi} vodi kao ha{ki

je meni poznato, to je radio Rade Markovi}, koji je tad vodio Slu`bu.

Zna~i, do formiranja Vlade krajem januara, s kraja 1999. i na po~etku

2000. godine, ti dosijei se tako|e nose u predsedni~ki kabinet, izme|u

ostalih i moj dosije. Ko je to ~itao, kako je ~itao, na to bi trebalo da

odgovore te osobe. Za{to su uop{te tra`ile da se donose, uostalom, da li

je ta~no da su dono{eni? Mi imamo dokaze da su izno{eni iz Slu`be.

Rade Markovi} je tra`io da ih vidi. Imamo tako|e dokaze da je on preko

trideset puta dolazio u taj kabinet - bilo bi vrlo zanimljivo ~uti {ta je on

radio u tom kabinetu. 

Vi znate da je prva odluka Vojislava Ko{tunice bila da Pavkovi} ostane

na~elnik General{taba, a Rade Markovi} na~elnik Dr`avne bez-

bednosti. Rade Markovi} je posle toga osu|en za u~e{}e u ubistvima, u

najstra{nijim politi~kim likvidacijama koje su se desile kad je on vodio

Slu`bu. Vojislav Ko{tunica nigde nikada nije odgovorio na to pitanje,

on je umesto toga sad izdao knjigu svojih govora o Kosovu. Ja bih voleo

jednu drugu knjigu: Kako sam zadr`ao Radeta Markovi}a, ~oveka koji

je osu|en za ubistva. Zna~i, za{to ga je zadr`ao? Mi imamo jedan,

na`alost, jednostran dokaz da ga jeste on zadr`ao, na dan kada je

formirana Vlada Srbije. Ja sam bio potpredsednik, bili smo u Vladi, i

Zoran \in|i} mi poka`e hitno pismo koje je dobio. Bilo je ve} jasno da

}e on biti premijer za koji minut, ali na tom papiru koji imamo Rade

Markovi} pi{e: podnosim ostavku, jer sam na molbu Vojislava

Ko{tunice ostao na~elnik Dr`avne bezbednosti do formiranja nove

Vlade. Vlada se konstituisala, to je bilo popodne, se}am se, i donela je,

ta prva Vlada, samo jednu-dve odluke. Prva je bila da se konstitui{e

Vlada i druga da se razre{i du`nosti Rade Markovi}. 

Mi nismo pristali da prihvatimo njegovu ostavku, jer smo imali

dovoljno indicija da je ume{an u ubistva, od Ibarske magistrale do

Stamboli}a, zna~i odlu~ili smo da mi njega razre{imo du`nosti. E,

sada, ja bih voleo memoare Vojislava Ko{tunice, pa recimo da pro~itam

jednu glavu o tome {ta je radio sa Radetom Markovi}em tri meseca.

Nemojte mi samo re}i da je Ko{tunica bio toliko naivan, neiskusan, da

je mislio da je to jedan divan ~ovek - a Slu`ba ubija svaki dan, svi znamo

{ta radi Dr`avna bezbednost. Sudovi su ipak ve} dali ocenu nekih

stvari koje je radila Dr`avna bezbednost i naro~ito njena Jedinica za

specijalne operacije. Podse}am, Jedinica za specijalne operacije, JSO,

crvene beretke, bila je jedinica Dr`avne a ne Javne bezbednosti, ona je

bila u okviru MUP-a. Ostavi}u po strani ~injenicu da nijedna normalna
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sukoba s radikalima, otvorio temu dostavljanja onih luda~kih izve{taja

objavljenih u knjizi Laufer i Laufer mi javlja - slu`ba Jovice Stani{i}a je

bukvalno imala kurira u Srpskoj radikalnoj stranci. Ka`em da su to

luda~ki izve{taji zato {to su me{avina istine, poluistine i potpunih

gluposti. Evo, ja }u vam navesti samo jedan primer - u jednoj toj knjizi

se ja pojavljujem kao vlasnik benzinske pumpe na Novom Beogradu.

Ali sada vidite taj mehanizam, jasno vam je da je [e{elj snabdevan

informacijama, pa se sad se vratite na njegovu takozvanu istragu o

Pavlu Bulatovi}u. Zna~i da je Slu`ba u stvari u potpunosti mani-

pulisala nekim politi~kim strankama, obi~no se kod nas ka`e

"napravila je neke stranke". Mo`da ih nije napravila direktno, ali ih je

napravila tako {to im je davala podatke, oni su i{li u javnost s tim

podacima, na konferencije za {tampu i onda su ljudi rekli "vidi kako su

ovi obave{teni, bore se protiv korupcije", a njih u stvari koristi Slu`ba. 

I to je baga` sa kojim mi idemo, osu|eni su oni najgori, egzekutori, ali

ne svi. Veoma je interesantna vest koja se pojavljuje ovih dana, da je

do{lo do suspenzije jednog ~oveka u Slu`bi dr`avne bezbednosti koji je

odavno trebalo da bude suspendovan. O~igledno novi direktor

poku{ava makar da po{alje poruku unutar Slu`be da ne}e tolerisati da

se informacije iz Slu`be dalje koriste na ovakav na~in. Da li }e on

uspeti u tome zavisi u velikoj meri od na{ih politi~kih vlastodr`aca.

Ima nekih indicija da u na{oj zemlji, u Beogradu posebno, postoje i

privatni prislu{ni centri, to su opreme koje danas vi{e nisu tako skupe,

zna~i mo`e je platiti neka grupacija ili neka stranka, i da se masovno

prislu{kuju mobilni telefoni. Stacionarni telefoni ne mogu tako da se

prislu{kuju, za to mora dr`ava da dâ svoju saglasnost, jer bi sve drugo

bilo vrlo ozbiljna zloupotreba zakona. Kao {to znate, na`alost, ve}ina

ljudi pri~a mobilnim telefonom i tu je ogromna mogu}nost da se

nezakonito postupa. I za nas bi bio istorijski doga|aj kad bi neko

unutar Slu`be napravio istragu o skrivanju Radovana Karad`i}a. Da li

je to ta~no, ko je to radio, i da neko onda odgovara za to {to je ura|eno. 

Vi ste videli, samo jo{ to da ka`em, kad je iza{ao taj tekst u novo-

sadskom Dnevniku, da je Ko{tunica odr`ao svoju, ako se ne varam,

prakti~no prvu konferenciju za {tampu posle nekoliko meseci - i rekao

da nije znao. Zna~i, on sam je reagovao, jer je odli~no znao. Me|utim,

nijedan medij o tome nije pisao. Hajde {to to nisu uradili ovi tabloidi

koji rade za Radovana Karad`i}a i Ratka Mladi}a, ali to nisu uradili ni

takozvani ozbiljni listovi, {to je za mene {okantno. Kao da takve stvari

ovde nikog ne interesuju, kao da je zloupotreba Slu`be normalna stvar,

optu`enik. Kad je novi direktor BIA preuzeo du`nost, Rade Bulatovi}

mu ni{ta nije rekao. 

On je sutradan na sastanku kolegijuma pitao {ta ima, ovo-ono, onda

mu je, po{to je ~ovek naravno pitao za ha{ke optu`enike, re~eno da ima

ha{kih optu`enika. Jedan ~ovek preuzima slu`bu, a ovaj drugi mu ne

ka`e ko je Dabi}, ne da mu prakti~no klju~nu informaciju koju Slu`ba

poseduje? Za{to se vodi kao Dejan Dabi} ako pi{e da je ha{ki optu`enik,

kako znaju da je ha{ki optu`enik ako je identitet la`an? Onda neko,

izgleda, zna pravi identitet. Ja citiram jedan novinski tekst koji je, po

onome {to ja znam, u potpunosti ta~an. O~igledno je list, odnosno

novinar, imao izvore u Dr`avnoj bezbednosti, a ima nekih indicija da je

Slu`ba znala za ovo i pre novembra pro{le godine, da je imala podatke

o ha{kom optu`eniku Karad`i}u. E, sada, pitanje koje }e svaki va{

slu{alac normalno postaviti glasi: za{to se ne napravi unutra{nja

istraga o tome da li se znalo za Karad`i}a, kako je mogu}e da {ef dr`ave

to ne zna? Znate i da postoji neki pompezno napravljen Savet za

nacionalnu bezbednost, imate premijera, imate i predsednika, koji je,

da podsetim, izabran na direktnim izborima neposredno od strane

gra|ana, i u tom smislu ima veliku politi~ku te`inu - kako je mogu}e da

on nije dobio takav izve{taj? A ja pouzdano znam i, evo, kategori~ki

izjavljujem da Boris Tadi} to nije znao. Sasvim je druga tema ~injenica

da Boris Tadi} nije naredio tu istragu, to je ono {to je u`asavaju}e, da

on to ne tra`i. To, na`alost, govori ne{to i o na{em predsedniku. Koliko

ja znam, nikakvu istragu u BIA danas nemate o tome da li je Ko{tunica

u stvari krio Radovana Karad`i}a. Ko je obavestio novog direkora BIA

da imaju Karad`i}a? I nemojte mi samo re}i da mesecima nisu imali

priliku da ga uhapse, to je sme{no. Zna~i, nije bilo politi~ke volje.

Drugim re~ima, bili su izbori, Ko{tunica nije hteo izbore, pa postoji

mogu}nost da je Karad`i} sakrivan i znatno du`e pre nego {to su

raspisani izbori. 

Eto za{to bi Ko{tunica morao da se pojavi pred tu`iocem, kad ve} nije

zbog ubistva Zorana \in|i}a. To je ono {to mene u`asava. Kao prvo, mi

i posle dvadesetak godina nismo prestali da koristimo Dr`avnu

bezbednost za likvidacije. I drugo, da li Slu`ba u stvari slu`i za

skrivanje ljudi koji su na poternicama, a ne za njihovo pronala`enje?

Postoje indicije da su neki pripadnici te slu`be aktivni u doturanju

informacija tabloidima, mi znamo ~ak i ko pi{e te tekstove za tabloide.

Zatim, imamo sada prvi put situaciju da je Tomislav Nikoli}, zbog ovog
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jednom trenutku obra~unao sa Ernestom Remom, vo|om sme|eko-

{ulja{a, zna~i SA-odreda, uli~nih batina{a koji su Hitlera zapravo

doveli na vlast. Oni su u jednom trenutku zamislili da oni vladaju i

onda je Hitler ovoga ubio u ~uvenoj no}i dugih no`eva, ubio ga je

ubijaju}i jo{ hiljade drugih, ni danas se ne zna ba{ precizno koliko. 

Uzgred, mnogi nacisti su posle Drugog svetskog rata odgovarali

upravo zbog toga, a ne zbog onoga {to su radili u ratu. U ovom trenutku

se kod nas desio kontraproces, zna~i, kao da se raspadne Nacional-

socijalisti~ka partija i ostanu samo SA-odredi. Ogoleli su se ti mali

odredi i oni sada ka`u: e, srpstvo je ugro`eno, svi se mire, radikali se

sva|aju, Voja Ko{tunica sedi u Belanovici i kad do|e na konferenciju

za {tampu po obi~aju niko ne razume {ta govori, e, vreme je za nas.

Drugi element ove pri~e je ono {to je Bodler nazvao cvetovima zla - oni

su dvadeset godina rasli u toj atmosferi mr`nje i lin~a i oni su, kako bih

rekao, oni su ru`na deca na{eg nacionalizma, oni su slika i prilika

procesa vaspitanja, odnosno, ja bih kao psiholog rekao slika i prilika

socijalizacije u proteklih dvadeset godina. Vi treba da vidite tu mr`nju,

ja njih sre}em na svom na fakultetu, to je patolo{ka mr`nja.

Svetlana Luki}: 

Studenti vam dobacuju?

@arko Kora}: 

Ne moji studenti, ali da, kako da ne, ima tih grupica na Filozofskom,

ima i na Filolo{kom, ima nekoliko fakulteta gde su vrlo aktivni. Doba-

cuju, naravno, kad idete hodnikom. Zna~i, oni su esencija nacionalnog

programa. E sad, {to se to ne svi|a ovim sofisticiranim nacionalistima,

u meri u kojoj se recimo Dobrici ]osi}u ne svi|a [e{elj, to nije mero-

davno. Jer kad se raspadnu te politi~ke stranke, zna~i radikali i

Ko{tunica, e onda se ogoli udarna pesnica nacionalizma. Ne ka`em ba{

da je veza direktna, da budem po{ten, ne mislim da ovi sofisticirani

njima bukvalno nare|uju, ali su{tina ipak jeste u tome. Oni ka`u: evo,

ugro`eno je srpstvo, svi su se pomirili, ali opet tu treba jo{ mnogo rada,

dvadeset godina ni{ta nismo videli, nigde nismo putovali, Evropa nas

ne}e, a to je gre{ka Evrope, ogromna gre{ka Evrope. E, sada, samo da

ne naprave mnogo zla, da ne ubiju nekoga, da ne lin~uju nekoga, eto, jer

to je ono {to oni mogu i najfantasti~nije je {to se predstavnik

takozvane moderne evropske levice, Ivica Da~i}, poznatiji kao ministar

unutra{njih poslova, uop{te ne ogla{ava. 

kao da nema politike bez zloupotrebe Slu`be dr`avne bezbednosti.

Tako se ruinira poverenje gra|ana u tu slu`bu, ljudi se nje pla{e. 

Ja znam te propise, zna~i, odmah da ka`em, Dr`avna bezbednost kod

nas po zakonu vi{e ne mo`e pratiti politi~ke protivnike, ona se bavi

terorizmom i podrivanjem ustavnog poretka. E, sad, ako sam ja ~ovek

koji je po~eo da podriva ustavni poredak, i to odmah ~im je si{ao s

vlasti, li~no bih voleo da se na odgovornost pozove i sudija koji je to

potpisao. Uzgred, znam ko je to potpisao, taj nalog za moje

prislu{kivanje. Zna~i, voleo bih da mi sudija obrazlo`i svoj postupak, i

nemojte mi re}i da sudija nije bio pri zdravoj pameti. Zna~i, radi se o

~oveku koji je samo servis, ispostava te slu`be. Jedan od tih sudija, evo,

da ka`em prvi put, koga sam ozna~io kao servis DB-a, tu`io me sudu,

ali ne zbog toga, nego vrlo lukavo, zato {to sam navodno rekao da je

~lan JUL-a. Ja sam izgubio taj sudski proces i platio vrlo veliku nov~anu

od{tetu. Zna~i, kad se usudite da govorite o ljudima koji su servis

Dr`avne bezbednosti oni vas tu`e sudu, a ovoga je, naravno, branio

advokat koji je advokat Slu`be, prononsirani advokat Slu`be, i ja sam

platio, eto, nov~anu kaznu.

Mislim da je sa slomom tog, hajde da ka`em, zvani~nog ekstremnog

nacionalizma, mislim na raspad Radikalne stranke i temeljni poraz

Ko{tunice, isplivao taj kriptonacionalizam na povr{inu koji je zapravo

fa{izam. Zapanjuju}a i zabrinjavaju}a je nesposobnost dru{tva da

reaguje na to. Mo`da ni{ta tako dobro ne oslikava atmosferu u na{em

dru{tvu kao ova hajka protiv Sonje Biserko. Ona, naravno, nema

nikakve veze s tim da li se neko sla`e ili ne sla`e sa njenim izve{tajem

- uzgred budi re~eno, 99,9% ljudi to po obi~aju nije ni ~italo. ^ovek koji

je to sve pokrenuo, Slobodan Antoni}, jedini je koji je o~igledno

pro~itao izve{taj, ja mu to ne sporim. E, sada, kako ja tuma~im taj

napad? Tako {to je sa Borisom Tadi}em do{lo do sveop{teg pomirenja.

Kralj Aleksandar se zvani~no zvao vite{ki kralj ujedinitelj, a sada

imamo Borisa Tadi}a, vite{kog predsednika ujedinitelja. Mir, mir, niko

nije kriv - dobro, neko je poginuo, ne{to malo smo pogre{ili, i izvinili

smo se, izvinite se i vi nama i sve je kako treba. I sad odjednom dolazi

Sonja Biserko koja po~ne da navodi {ta su neki ljudi radili i govorili. U

njenoj knjizi su u stvari citati, ali akteri sad protestuju {to ih neko

podse}a da su, na primer, potpisali osporavanje procesa u Hagu i sli~ne

stvari. U toj atmosferi, kada kao da je ra{~i{}ena desna polovina

prostora, te male grupice nalaze svoje mesto. Kao kad se Hitler u
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Eto jedan detalj, da vas razveselim, ako u ovoj jezivoj pri~i mo`e da

bude i~eg veselog. Kolege su ga izbacile zbog okrutnosti koju je

pokazao jednom prilikom na Kosovu. Zna~i, sve to zajedno sada pliva

na povr{ini, ali nema reakcije. Meni ljudi ~esto ka`u: pa, ima toga i

drugde. Ta~no, samo ne znam da ba{ neki Legija objavljuje u nekom

tabloidu sa takvim tira`om. Toga nema, izvinite, ali nema. 

Ali, hajde da se upitamo kakva je reakcija demokrata na ove grupe?

Reagujete vi, reaguju e-Novine, reaguje Helsin{ki odbor, reaguje grupa

nevladinih organizacija, reaguje LDP, reaguje SDU, imate te korifeje

borbe za ljudska prava. Oni su u svim ambasadama na svim prijemima,

dobijaju sve ordene i sva odlikovanja, ali se nikad ne izja{njavaju o tim

stvarima. Oni obrazuju, edukuju, oni edukuju o demokratiji. Polako,

dobar je to narod, nau~i}emo ga mi. A kada ovi na ulici prave fa{isti~ki

skup niko se od njih ne izjasni - znate, nije to zgodno, to su dnevne

stvari, mi radimo za ve~nost, je li, za hiljadu godina }e nama napraviti

jednu sabornu crkvu da proslave, ko sveti Sava. Sveti Sava je pobegao

u manastir {to su mu bra}a oslepila oca. Znate da sam razmi{ljao o tom

nesre}nom svetom Savi, razmi{ljao sam o tom nesre}niku, on je

pobegao, bio mu~enik, samo je bio suvi{e pametan i obrazovan pa je

ostao zatvoren u taj manastirski `ivot... 

Zamislite kako se on ose}ao. On je iz porodice kolja~ke, oca su oslepili

ro|eni sinovi u dinasti~koj borbi. Nije ni prvi, ni poslednji put, to je

izgleda bilo uobi~ajeno u to vreme, ali on je oti{ao, sklonio se od toga.

Zna~i, ho}u da vam ka`em, umesto da se reaguje, reakcije nema uop{te,

mediji }ute umesto da posvete uvodnike, naslovne strane, slike svemu

tome. Hajde, neka uzmu taj Stormfront gde se ogla{ava ta grupa,

srpski deo, pa da poka`u Mein Kampf, sve nacisti~ke citate, Ljoti}eve

govore i ode u kojima veli~a Hitlera.. Zna~i, sve je to na tom sajtu, a

niko od njih to ne citira, ljudi ne znaju kakve su te organizacije. [ta

zna~i bela supremacija? Ne znam da li znate, osniva~ Stormfronta i

pokreta~ tog sajta je biv{i {ef Kju Kluks Klana u Americi. I {ta, mrzimo

svakog ko nije bele rase? Pa, da, ali do}i }e i Sloveni na dnevni red, ne

cene oni ba{ mnogo Slovene, pa nije Hitler isto mislio o Englezima i

Slovenima, iako smo i mi beli ljudi. Mislim, stra{no... Ali, niko ne

reaguje, i to vas u`asava, vi vidite kako buba{vabe izlaze iz rupa, a

gospoda i dalje piju limunadu, jedu milhbrot i piju kafu, ono {to ka`u

Be~lije zovu melan`, i ka`u: ma, sve je divno, evo Borisa, ulazimo u

Evropu, eto, Vuk Jeremi} ne izlazi iz aviona koliko se bori za Kosovo,

Nema na{ega Ivice, on je izgleda toliko sre}an {to je bio u Briselu, {to

je razgovarao sa Olijem Renom, on je odu{evljen {to mo`e da putuje.

Ranije je on ina~e bio na listi osoba kojima je zabranjeno putovanje u

zemlje Evropske unije, Amerike i Kanade, a sad, jadan, valjda toliko

voli da putuje da je i kofer~e promenio, sad je to pravi putni~ki kofer.

Dakle, on se uop{te ne ogla{ava i to vam pokazuje kakav ~ovek je

izabran za ministra unutra{njih poslova. Zna~i, on uop{te ne radi svoj

posao. Njegova je du`nost da iza|e na konferenciju za {tampu. Ba{ kao

{to je fascinantno da ministar finansija i premijer nemaju

konferenciju za {tampu o sudbini bankarskog sektora. Upravo sam

jutros gledao Gordona Brauna na televiziji koji je o tome govorio, i to

pi{e "live", zna~i svi prekidaju posao i gledaju {ta ima premijer da im

ka`e. U Srbiji, me|utim, bla`enim snom spavaju, {to bi rekao onaj na{i

divni pesnik Dis "s o~ima izvan svakog zla", spavaju, a Da~i} putuje,

divno, i svi ga po{tuju. Pa, imate grupu od trideset ljudi koja blokira

saobra}aj u svim centralnim ulicama ve} nedeljama, trideset ljudi. Ja

im ne zabranjujem da prave demonstracije, ali ne mogu da verujem da

trideset ljudi mo`e {est nedelja da blokira saobra}aj u centru grada.

Kako je to mogu}e, to je sve {to ja pitam. Gledam kako ljudi {krgu}u

zubima u autobusima, i svuda - i svi }ute. Policija ni{ta.

Ali da ~ovek koji je dobio 120 godina robije citira Lutera, to nije sme{no,

to je da pla~ete. ^ovek koji je osu|en za ubistvo premijera, ~ovek koji je

osu|en za najstra{nija politi~ka ubistva, 120 godina robije, a uzmite u

obzir da je 40 maksimum po na{em zakonu, on deli moralne lekcije...

Pa, da je Sonja Biserko najgora gra|anka Srbije on ne sme njoj da deli

lekcije, jer je on jo{ gori. Zna~i, to je neverovatno. ^ovek koga po~asno

ozna~avaju kao pritvorenika a ne zatvorenika, on pi{e pismo, koje

naravno nije on napisao, on pi{e Sonji Biserko, koja se bavi ljudskim

pravima, i on nju vre|a. E, sad vi meni recite u kojoj jo{ zemlji sveta to

mo`e ~ovek koji je ubio premijera... Ali u Kuriru nedeljama izlazi jedan

feljton na koji na{a javnost ne reaguje, koji je naravno iz Slu`be

bezbednosti, koji ka`e da je \in|i} namerno vo|en u bolnicu da ne ide

na reanimaciju, da je sve to uradio predstavnik engleske obave{tajne

slu`be, i da je Legija nevin, naravno. To se objavljuje dok se pred

Vrhovnim sudom raspravlja jedna od tih presuda. Re~ je o Zvezdanu,

kome ina~e taj tabloid uvek tepa Zveki, ~ovek koji je svojevremeno

izba~en iz crvenih beretki zbog okrutnosti, njegove sopstvene kolege

su ga izbacile, pa ga je sud vratio na osnovu Zakona o radu iz tog

vremena. 
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se o{tro Srbi protive najvi{im oblicima civilizacije vidi se i po bezo~no

maloj konzumaciji hamburgera, holivudskih filmova, kokaina, inter-

njeta i tako dalje." Potom: "[ta se drugo mo`e o~ekivati od popovskog

unuka @arka Almolija" - koliko znam ovo je u stvari @arko Kora}, a

gospodin Gordi} nas upu}uje na poreklo majke gospodina @arka

Kora}a. "[ta se drugo mo`e o~ekivati od popovskog sina Bo`idara

Jak{i}a i od Karad`i}eve ro|ake Biljane Srbljanovi}?"

I na kraju, u skladu sa parolom "Jevropa ili smrt": "Ko je protiv Jevrope

treba ga ne samo odmah poslati kod psihijatra, nego i primereno

kazniti. Oni lu|aci koji nikako ne `ele u Jevropu moraju biti ka`njeni

Tanjom Mi{~evi} ili makar Milicom Delevi}-\ido. Srbija ne sme biti

primljena u Jevropu dok u njoj ne bude postojalo bar pet gej-stranaka za

koje glasa makar 40% bira~kog tela. Uop{te uzev, malo koji Srbin je

u~estvovao u istinskim, jevropskim manifestacijama kao {to su gej-

parade, kokainske `urke ili svingerski balovi." Raznih idiota ima, ali je

zanimljivo da je ovo {tivo izdalo ni manje ni vi{e nego Srpsko filozofsko

dru{tvo, a sponzorisala gospoda iz Ministarstva kulture Republike

Srbije i Ministarstva za nauku i `ivotnu sredinu Republike Srbije.

U stvari, dok ovo govorim, dok ovako mucam, razmi{ljam o tome kako

veoma ~esto o{tricu okre}emo na pogre{nu stranu, ka polusvetu koji se

valja ulicama, po fudbalskim stadionima i razbija po Beogradu.

Zapravo, mnogo vi{e pa`nje bi trebalo posvetiti ovima koji su u

bukvaru pisali slovo C, filozofskim dru{tvima Srbije i Ministarstvima

koja ovo |ubre finansiraju. Ali da nastavimo mi sa ovom emisijom, u

Pe{~aniku dalje govori Velimir ]urguz Kazimir iz Ebart dokumentacije.

Velimir ]urgus Kazimir: 

Ne morate u Srbiji ba{ ni imati vlast i ve}inu poslanika, dovoljno je da

ih imate taman toliko da mo`ete da blokirate Skup{tinu i da diktirate

neke uslove. To li~i na cirkus u kojem su u su{tini blokirane sve

institucije i to je neka vrsta pretpoliti~kog vremena kad ~ekate da u

Skup{tinu upadne neki Kromvel i ka`e: a sad mar{ napolje, sad }u ja da

uvedem red! Ne bih komentarisao opsesiju odbranom Kosova, to ide po

nekom defaultu, to je zadato. Evo, sad smo izvojevali jednu veliku

diplomatsku pobedu, ve}ina ~lanica Ujedinjenih nacija jeste glasala za

srpski predlog. Naravno, u prakti~nom smislu ne verujem da }e to i{ta

promeniti, da }e ijedna od tih pedesetak zemalja koje su do sada

priznale nezavisnost Kosova povu}i svoje priznanje. Ja imam utisak, i

sve nam ide na ruku, Me|unarodni sud, standard, lepi, pametni i ~isti

su do{li na vlast. Ali ne prime}uju da je buba{vaba po podu ima sve vi{e

i da su sve br`e. Zna~i, lepima melan` i milbrot, a buba{vabe gami`u po

podu - eto, to je Srbija.

Svetlana Luki}: 

Slu{ali ste @arka Kora}a, sa njim smo razgovarali u sredu, {to je bilo

davno, sva{ta se u me|uvremenu dogodilo. U me|uvremenu se, dakle,

ministar policije oglasio povodom najavljenog skupa fa{ista. Samo da

se podsetimo nakratko, u sredu, zna~i do pre 48 sati, ministar policije i

nadle`ne vlasti se nisu ogla{avale povodom najavljenog nacisti~kog

mar{a. To sve u ime demokratije, slobode i tolerancije. Onda je ministar

policije ipak zabranio fa{isti~ki skup - odnosno ne, zabranio je oba

skupa, i fa{isti~ki i antifa{isti~ki, tako je, oba je zabranio {alju}i po-

ruku da je za tu~u potrebno dvoje, da su to dva ekstremizma, a u sredini

su naravno oni, lepi, umiveni i pametni Evropejci. Na kraju je

antifa{iste zamolio da se ne skupljaju, a fa{istima zabranio skup. 

Posle nenadanog udarca Crnogoraca i Makedonaca vide}emo kakva }e

se poruka poslati mladim ljudima koji }e mo`da iza}i na plato da

poka`u svoje nezadovoljstvo ovom svetskom nepravdom. Zanimljivo je

da najavljuju skupljanje ba{ na platou ispred Filozofskog fakulteta...

Dve stvari imam ovde pred sobom. Kao prvo, hteli smo da proverimo

ne{to {to je sasvim o~igledno, {to postoji, ~ak nam je jedna slu{ateljka

nam je ponovo poslala fotokopiju stranice iz jednog od bukvara, i

uverili smo se da to i dalje postoji: Vi se se}ate da smo to ve} pominjali,

dakle, u jednom bukvaru za prvi razred osnovne {kole pi{e "crkva je

najva`nija ~ovekova ku}a, ko ide u crkvu ima}e Boga za pomo}nika

sebi, ko ne ide u crkvu neka ide kod doktora, mo`da mu roditelji nisu

zdravi". E, tako se zna~i obra}aju na{im prvacima i onda sve tako do

fakulteta. 

Kao drugo, otkrili smo da se pojavio i jedan potpuno novi lik. U stvari,

ne ~itam ove tabloide pa i ne znam da postoji, ali Filozofsko dru{tvo

Srbije izdalo je jedan zbornik, u kojem je svoj filozofski rad objavio i

Aleksandar Gordi}, docent na Filozofskom fakultetu u Beogradu. Kada

ga ~ita ~oveku staje dah od svega {to pi{u i govore ljudi kao Gordi}, koji

treba da obrazuju najelitniji deo na{e mlade populacije. Prvo, u tom

tekstu on Rome naziva isklju~ivo CD-Romima - ~ovek je sarkasti~an sve

vreme, a ja }u pro~itati samo nekoliko delova da vidite {ta ka`e. "Koliko
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sistem po~iva na tome. Evo, da}u vam primer: da biste podigli li~nu

kartu u starom obliku potrebne su vam samo dve sve`e fotografije i

neka taksa, neka uplata, nije vam potrebna potvrda o dr`avljanstvu, o

prebivali{tu, ne znam, ima tu nekoliko papira. Postavljam pitanje: a

za{to je to potrebno za novu li~nu kartu, zar ti podaci koji se koriste za

stare li~ne karte nisu dovoljni i za novu li~nu kartu, u ~emu je razlika?

Mislim, to su zaista nebulozne stvari, a u stvari iza svega toga stoji

novac, stoji uticaj, stoji mo}. Neko mo`e da interveni{e da vi ne{to br`e

i lak{e dobijete, da ne stojite u redu. A to ima svoju cenu. ̂ ovek se ose}a

apsolutno nemo}nim pred svojom dr`avom i na neki na~in uni`enim.

Prosto bi po`eleo da ode negde u neku pustodolinu gde nema ni~ega i

da `ivi od svoje oku}nice, da ne mora da pla}a ni televiziju, ni struju,

ni{ta, stvarno da `ivi kao pustinjak i da ka`e: ja sam celim svojim

`ivotom i radom namirio ovoj dr`avi koliko treba, a sad me ostavite na

miru.

Ovo {to mi, evo, ve} {estu godinu radimo, novinsku i video-arhivu, to

niko u regionu nema. To je jedinstvena digitalna arhiva, zna~i, online-

arhiva kojoj mo`e da pristupi svako ko je pretplatnik. Pet godina

poku{avam to da uguram u Narodne biblioteke, u mre`u od, po njihovoj

evidenciji, 150 biblioteka. Hajde, neka bude i samo 50, ali ja to ne

uspevam, iako sam u svakom ministarstvu kulture koja su se

smenjivala dobijao ogromno razumevanje i veliku verbalnu podr{ku, i

svako mi ka`e da je to sjajno, i svako mi ka`e da bi to trebalo uraditi. A

ja `elim samo jednu stvar, da to postane standardna usluga u svakoj

biblioteci. Danas svaka biblioteka ima kompjuter i ima konekciju sa

internetom, u ~emu je problem? Pa, problem je u tome da oni treba to

da standardizuju, da ka`u: pored nabavke ~asopisa i knjiga ima}emo i

nabavku online-arhiva. To je ne{to {to postoji u celom svetu, pro{le

godine je u Americi prvi put procenat korisnika online-arhiva u

bibliotekama prevazi{ao procenat ljudi koji su koristili klasi~ne

usluge pozajmljivanja knjiga i ~asopisa, zna~i 53% korisnika

biblioteka, javnih biblioteka u Americi danas dolazi u biblioteke pre

svega da bi koristio ove online-arhive.

Se}am se kako sam te daleke 1988. kad sam do{ao u Politiku bio

zbunjen veli~inom ku}e, brojem ljudi i tako dalje. Naravno, tu sam

nau~io i da se sa opremom mo`e uraditi {ta god ho}ete, kako se preko

no}i menjaju novine, kako se lome ljudi, ali isto tako i kako su ljudi

solidarni, hrabri i kako se ne daju. Sve ono {to se de{avalo posle toga

mo`da je to i dobra strana svega ovoga, da i na Kosovu i u Srbiji taj

problem statusa postaje sve manje va`an. Pa, evo, prave se paso{i na

Kosovu, i novi u Srbiji, i bi}e sve vi{e zemalja, ~ak mnogo vi{e od onih

koje su priznale Kosovo, koje }e prihvatiti njihov paso{, pa }e se na taj

na~in prihvatati i stvarnost. ^ujem da DSS i Ko{tunica sad spominju

da ni{ta nije ura|eno, da se Kosovo napu{ta. Bio bih vrlo radoznao da

ka`u {ta bi oni, da su sad na vlasti, do sada uradili bolje i zna~ajnije.

Ose}a se stra{na apatija, ja to vi{e ne bih nazvao ni razo~arenjem.

Ka`em, sve ve}i je broj ljudi koji nemaju svest ne o 5. oktobru, nego

nemaju svest o tome kroz {ta smo uop{te pro{li. Dolaze mlade

generacije koje ne samo da ne znaju ko je Tito, nego ne znaju ni ko je

Mira Markovi}. Pade mi na pamet obele`avanje Vidovdana na prvoj

strani Politike - datum koji se u naslovu ne pominje, li~nost koje nema

u naslovu, ali koja prolazi kroz jedno 4-5 tekstova - re~ je o Slobodanu

Milo{evi}u i datumu njegovog isporu~enja u Hag. Ispada da je to

vrhunac izdajstva, zlo~instva i to je odraz srpskog karaktera, to je

ponavljanje pri~e o prokletstvu kumstva, o tome kako Srbi ne umeju da

budu ni kumovi, ni prijatelji, ni bra}a, ni solidarni. To je ~itav jedan

pokret, ja imam utisak, koji {iri tu ideju. Ama, brate, unapred odredite

ko su izdajice, koji su to potencijalni zli kumovi, pa ih sve pokokajte i

mi }emo da `ivimo jedinstveno i ispravno kao {to bi trebalo u skladu sa

svojom istorijom i tradicijom. Ta pri~a o izdajstvu, prodanim du{ama,

o pla}enicima i tako dalje, ona je nekako u kontinuitetu. I kletve koje

se ~uju u Skup{tini, taj mitski jezik nije slu~ajan, on mora da ispuni

prostor ove praznine i apatije. Zna~i, po{to nemamo vi{e nadu, po{to

vi{e nemamo o~ekivanja, hajde malo da pro~eprkamo sami po sebi, da

vidimo ko }e nas pre izdati, prodati i napustiti i tako dalje, i koga treba

na krst da stavimo. Ono {to je posebno zanimljivo jeste da se na krst ne

stavljaju aktuelni politi~ari, nego se stavljaju ljudi koji su, hajde da

ka`em, iz tre}eg ili ~etvrtog e{alona javnih li~nosti, bilo da su u pitanju

ljudi iz Helsin{kog odbora, bilo da su iz nekih drugih nevladinih

organizacija, pisci. To je tako|e odraz ove dosta deprimiraju}e

atmosfere i situacije.

Ose}am tu mre`u korupcije na svakom nivou. Imam utisak da je ovde

napravljen jedan sistem u kojem se dr`ava izdr`ava putem vrlo

razra|enog sistema reketa. Mi u stvari moramo po zakonu da korumpi-

ramo svoju dr`avu da bismo dobili dozvolu da ne{to sazidamo, da ne{to

kupimo, da ne{to prodamo, {ta god. To nisu samo takse, ceo jedan
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Luki}u - ja to posle pet minuta ne mogu vi{e da gledam. Mislim, ja

znam {ta se tamo desilo, ali kad jo{ slu{am nekog ko je pre`iveo, meni

postaje nepodno{ljivo, moj nervni sistem vi{e to ne prima. Ne samo da

takve stvari vi{e ne mogu da podnesem, ja ne mogu vi{e da podnesem

bilo kakvu sva|u. Ja ne mogu da idem na diskusije gde }emo mi i oni

ukrstiti koplja, ja to vi{e ne mogu. Ja se izvinjavam, ali moj nervni

sistem je ve} postao takav da se ja posle toga razbolim, ose}am se

bolestan slede}ih nekoliko dana, nesposoban da bilo {ta radim. Ho}u,

brate, ljudi, da pi{em neku lepu pri~u ili da nacrtam neku sliku! I

mislim da }emo biti sre}niji i ja i oni koji to pro~itaju, nego da

u~estvujem u takvim borbama.

Svetlana Luki}: 

Ali ima ne{to {to tebe, u stvari, najvi{e rastu`uje. Evo, sad smo imali

osam godina od 5. oktobra.

Velimir ]urgus Kazimir: 

To me ne rastu`uje toliko, rastu`uje me kad se setim ljudi kojih vi{e

nema, to mi je prosto stra{no. Od Jelene [anti}, pa mojih najbli`ih i

mojih prijatelja kojih vi{e nema, rastu`uje me ose}anje da u stvari kao

generacija ne samo da smo sve manji, nego imamo sve manje

zajedni~kog. To je u stvari tu`no, jer onda vidite da smo i odrastali pod

drugim zvezdama, razli~itim, ~ak i kad smo bili zajedno oko nekih

politi~kih stvari, mi volimo razli~itu muziku, ili ima ljudi koji uop{te

ne slu{aju muziku. A mene kad vidim da ljudi nikad ne slu{aju muziku

ne{to prese~e i ka`em - ne{to nije u redu sa njima. Ljudi koji ne ~itaju

knjige, ne gledaju filmove, a ista smo generacija, i nekad su i{li u

bioskope i ~itali knjige, {ta se to desilo? I ako odemo u prazninu - Rasel,

koji je veoma voleo `ivot, u`ivao u njemu, dugo `iveo, i odbijao da bude

religiozan do kraja, on je rekao: pa, milijardama godina pre nego {to

smo se rodili bili smo u praznini, i to nam nije smetalo. To je naravno

dosetka, odgovor na jedno mnogo ozbiljnije i temeljnije pitanje, o

kojem me|utim ni religiozni ljudi ne umeju da pri~aju. Ja znam samo

jednu osobu, u stvari, s kojom mogu na taj na~in da pri~am, to je Pavle

Rak. 

Zna~i, nedostaju mi ljudi koji su religiozni, vernici, a s kojima bih

mogao da razgovaram normalno, da ne gledaju u meni sotoninog sina

ili ne znam {ta, nekog zlikovca koji nije vernik, jer, na`alost, ve}ina

na{ih vernika, a verujem i sve{tenika, posmatra ateiste na taj na~in. Za

li~ilo je na jedno konstantno i stra{no propadanje. Dolaskom Ljilje

Smajlovi} u Politiku neke stvari su se sigurno izmenile. Kao prvo,

Politika se izmenila vizuelno, {to je vrlo zna~ajno. Ono {to se, na`alost,

nije promenilo i ~ini mi se da je oti{lo u jednu drugu krajnost, to je

sadr`aj, a novine ipak pre svega ~ini sadr`aj. Ali moj najja~i utisak o

Politici u vreme mandata Ljilje Smajlovi} je neka intenzivna

malicioznost, koja nije samo politi~ke prirode. Zna~i, vi mo`ete biti

simpatizer i podr`avalac i po{tovalac odre|ene politi~ke opcije,

stranke, mo`ete to pokazivati na ovaj ili onaj na~in, ali postoji ne{to

{to je meni mnogo vi{e smetalo od povezanosti sa vladaju}om

strankom, a to je upravo zloba. Da}u vam jedan primer: radi se intervju

sa }erkom pokojnog Slavka ]uruvije, }erka je glumica, pri~a o svom

filmu, drami i tako dalje, o svom profesionalnom uspehu, intervju radi

novinar Tro{en. I u jednom trenutku po~inje pitanje o ocu koje se

pretvara u pitanje o Branki Prpi. I ta mlada `ena optu`uje svoju

ma}ehu, premda nisu nikada `ivele zajedno, za razne stvari, i ceo tekst

koji je po~eo kao intervju mladog glumca pretvara se u maliciozni,

odvratni tekst protiv Branke Prpe. To je primer ure|iva~ki, ne

novinarski, nego ure|iva~ki, primer za to kako se vodila Politika u

vreme Ljilje Smajlovi}. Ne tvrdim da je ona li~no odobrila ovaj tekst, da

ga je naru~ila, da je rekla "pitaj je za Branku Prpu" i tako dalje, uop{te

ne, ali znate, tu se stvorila atmosfera u kojoj su takve vrste tekstova,

takve vrste podmetanja postale uobi~ajene.

Povodom nasilja koje vi{e nema nikakve veze sa sportom, nego ima

veze sa okupljanjem ispri~a}u vam anegdotu koju sam ~uo od jednog

istra`iva~a. On je bio na fudbalskoj utakmici, ba{ me|u ovim malim

ludacima, i u jednom trenutku je pitao koji je rezultat, a mladi} do

njega je rekao da pojma nema, oni i ne prate rezultat, oni nisu do{li da

navijaju. Oni su do{li da se potuku, da razbiju ne{to, da divljaju, da daju

sebi odu{ka. Oni to guraju kao sportski problem, a to uop{te nije

sportski problem, to je dru{tveni i politi~ki problem. Te razne

organizacije, Dveri, 1389, i tako dalje, pa one su posledica pre svega

jednog stra{nog neznanja. To je na{ proizvod, ta deca takva kakva su,

to je na{ proizvod i mi se njih sve vi{e pla{imo. To vi{e nije pitanje kako

da im pomognemo, nego je pitanje da li uop{te smem da im pri|em.

Stalno sebi ponavljam: pa valjda sam zaslu`io da se malo i odmorim od

svega, ne mogu vi{e. Uklju~im nekog svedoka na su|enju, recimo, bila

je ona `ena koja je stra{no svedo~ila o Zvorniku na su|enju Milanu
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dr`avljanstvom sa Crnogorcima, bacio se na Fifu, verovatno je Batler

do{ao da ga upozori da ne}e mo}i dugo da se toleri{e ovo rasisti~ko

divljanje na fudbalskim stadionima po Srbiji. 

Ina~e, `ao mi je {to ve~eras ne}u biti ovde na B92 da li~no vidim, da

pipnem Vuka Jeremi}a, da vidim je l' to postoji, a nisam bila ni sino} da

vidim ministra Svetozara ^ipli}a koji je gostovao u Poligrafu, i koji je

izjavio da dr`ava ima zakone da zabrani rad neonacisti~kim

organizacijama, ali da je problem kako u praksi sprovesti zakon. @alio

se ministar. Problem je u tome, ka`e on, {to za sada Srbija nema zakon

koji bi utvrdio proceduru za zabranjivanje tih udru`enja gra|ana,

citiram, "s obzirom na to da one kad se osnivaju ne dobijaju odobrenje,

ve} se same prijavljuju, a one nisu nikada formalno nastale, onda vi ne

mo`ete formalno ni da ih zabranite". Samo da vas podsetim da je taj

ministar ^ipli} zanimljiv lik, jo{ }emo slu{ati o njemu. Na po~etku svog

mandata predlagao je da se uvedu posebne odgovornosti narodnih

poslanika koji kr{e Ustavom zajam~ena prava i slobode. 

On je smatrao da treba da budu sankcionisani, da im se oduzme

poslani~ki mandat, i onda mu je profesor Zoran Ivo{evi} odr`ao kratko

predavanje iz prava, i rekao mu da propisi o tome ve} postoje i da

postoji ne{to {to se zove Zakon o odgovornosti za kr{enje ljudskih

prava koji je donet jo{ 2003. godine. I naravno, bilo bi logi~no da se

ministar pozabavi sudbinom Zakona, ako ve} postoji, a ne da se pravi

lud i da nalazi obja{njenja za nerad i neodgovornost Vlade kojoj

pripada. Sad sam odu`ila, izvinjavam se, ali zato vam kao nagradu

donosim glavu na panju jednog pripadnika Helsin{kog odbora.

Na'vatali smo jednog koji je priznao da je u~estvovao u izradi ovog

izve{taja zbog kojeg ve} nedeljama ganjaju gospo|u Sonju Biserko, a

taj ~ovek se zove Ivan Kuzminovi}.

Ivan Kuzminovi}: 

Antoni} je, dakle, napisao tekst u Pe~atu, onda je Ljilja Smajlovi} to

pokupila u Politiku, to je krenulo tako nekako cikli~no i svi ti desni~ari

su se odjednom pojavili, zna~i, Antoni}, Ljilja Smajlovi}, i svi prozvani

i neprozvani. I na kraju se to zavr{ilo Legijom. U stvari, u~inili su nam

najve}u uslugu svih vremena, jer zna~i da smo definitivno bili u pravu

{to smo u svom izve{taju prozvali Legiju. Ta~no je da taj izve{taj u

izvesnom smislu proziva ljude, on podse}a na ono {to su uradili.

Njihova reakcija nije ni{ta novo, to je sa izve{tajima Helsin{kog odbora

njih kanon i ritual a ne biti dobar ~ovek postaju svrha, kod njih deset

bo`jih zapovesti nije namenjeno tome da se ~ovek prodobri, nego da se

obo`i. Ja u te vrednosti ne verujem. Mislim da je usamljenost postala

na{ stra{an problem, mi ne komentari{emo, prelazimo preko toga da je

Srbja, ~ini mi se, tre}a ili ~etvrta zemlja po starosti. Mi smo sve stariji

i stariji i, hteli mi to da priznamo ili ne, mi se sa godinama sve vi{e

pla{imo kako }e ta na{a starost izgledati. Da li }e biti neko tu da nam

pomogne da se pokrenemo ili }emo morati sami, da li }emo biti na ivici

egzistencije ili }emo imati dovoljno para za jedan pristojan i

dostojanstven odlazak? To su stra{na pitanja o kojima ~esto uop{te ne

pri~amo zbog ovog... ovog sranja u kojem `ivimo.

Svetlana Luki}: 

Rusija je, naravno, u vezi progla{enja nezavisnosti Kosova na na{oj

strani u Ujedinjenim nacijama. Dakle, to ostaje po starom. Predsednik,

odnosno sada predsednik Vlade, Vladimir Putin, ima dve aktivnosti

ovih dana. Izdao je kasetu na kojoj demonstrira d`udo - Rusi su jedno

vreme bili pomahnitali za njegovim golim prsima kad su videli njegove

mi{i}e dok je pecao ribu, a sada ka`u da mnogi ve`baju d`udo gledaju}i

svog predsednika, to jest premijera Vladimira Putina. Sem toga, on je

na{ao malo vremena i da se sretne sa liderom komunista Zjuganovim, i

zajedno su ocenili da je poverenje u Ameriku kao lidera slobodnog sveta

i slobodne ekonomije, poverenje u Wall Street kao centar tog sveta,

podriveno zauvek. Sahranili su, dakle, kapitalizam, Zjuganov je rekao

da su Amerikanci upali u zamku u koju su sami sebe oterali pretvoriv{i

svoju ekonomiju i finansije u veliki svetski kazino. Zjuganov je

naslednik Vladimira Ili~a Lenjina koji je svojevremeno predlagao da se

bodljikavom `icom ogradi Sovjetski Savez da ne bi radnici iz

kapitalisti~kih zemalja, koji te{ko `ive, nahrupili u Rusiju tra`e}i bolji

`ivot i bolju zaradu. 

A poku{avam sve vreme da nekako pomognem savetnicima

predsednika dr`ave, za koje znam da slu{aju Pe{~anik, da se setim {ta

jo{ sadr`i onaj famozni Akcioni plan - i setila sam se da sadr`i zabranu

na{im diplomatama da prilaze stranim diplomatama onih zemalja koje

su priznale nezavisnost Kosova. Se}ate se, ne smeju da zovu

ambasadora, ~im ga vide moraju da be`e na drugu stranu ulice. I videla

sam malopre Da~i}a sa nekim strancem, me|utim, on nije prekr{io

Akcioni plan, to je bio Batler, predsednik Fudbalskog saveza sveta,

ovog svetskog, Fife. Po{to je Da~i}u o~igledno propala pri~a o dvojnom
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bude Sonja, po{to je prosto predsednica tog Odbora. Ko ho}e, neka se

javno javi da je potpisao neki deo. Evo, ja }u da se javim, i da dodam

obja{njenje koje ne bi trebalo i uop{te ne bi smelo da se daje,

obja{njenje za{to u tekstu postoje hrvatske re~i, kako je Antoni} rekao.

Ja sam, na primer - to je upravo jedan od Antoni}evih primera - ja sam

negde u izve{taju upotrebio re~ "razina". I sad, gledaj koliko je stvar u

stvari sme{na. Ja sam kod Antoni}a spremao ispit, na sociologiji, a

u~ili smo po knjigama iz {ezdesetih i sedamdesetih godina 20. veka. I

ja se se}am da je jedan autor koristio tu re~, odatle mi je to i ostalo, a

on sad mene proziva, ~ovek koji me je u stvari nau~io toj re~i. Jo{ jedna

od zamerki, odnosno pitanja, bilo je i to da li je uop{te u mandatu jedne

nevladine organizacije da se bavi, hajde da tako ka`em, dru{tveno-

politi~kom pozadinom stvari u ovoj zemlji. I tu ~ujem da i Dereta i

Sonja Liht smatraju da to nije, sestro, tvoj zadatak, nego da bi to

trebalo da radi neki politi~ki institut, kako je to rekla Liht. To mo`da

mo`e da bude ta~no, ali u nekoj zemlji u kojoj politi~ki sistem ne

ugro`ava osnovna ljudska prava. Polazna ta~ka u metodologiji koja je

kori{}ena za pisanje ovog izve{taja jeste da ljudska prava ili uop{te

dru{tveni `ivot u ovoj zemlji ne mo`ete da posmatrate van politi~ke

matrice. I to je razlog za{to mi tu prozivamo i profesore univerziteta,

ne prave}i nikakav spisak, jer oni su sami napravili spisak i potpisali

se na njemu, mi smo samo uzeli ne{to {to je ve} gotovo i prosto

podsetili na to. 

Dereta je, na primer, lepo rekao pro{le nedelje, i ja bih sa njime mo`da

trebalo da se sla`em, da nije zadatak nevladinih organizacija da se

samo bave pro{lo{}u, {to je ta~no, nego hajde, kao, da gradimo i

budu}nost. Mislim da nema na ovoj planeti ni~ega {to bih radije radio

od, na primer, teme evropskih integracija. To je posao za deset godina,

na tome svi treba da radimo zajedno, Vlada, nevladin sektor, politi~ke

stranke, ~ak i one van vlasti, crkva, ceo civilni sektor bi trebalo da bude

na toj strani. Ja bih najvi{e voleo to da radim, ali ja sam napisao taj

izve{taj o [korpionima pre jedno, ne znam, pola godine, kad je jo{ bio

proces u toku, i ~ovek mo`e da se zapita {to sam ja proveo tri nedelje

svog `ivota rade}i tako ne{to, za{to sam ~itao njihove biografije, tog

Boce i drugih ubica [korpiona, i biografije njihovih `rtava, pri ~emu

neke `rtve nisu uop{te imale biografiju jer su imale sedam godina kad

su bile ubijene. Taj njihov put od Hrvatske, preko Bosne do Kosova,

nazad u Srbiju, ti [korpioni kojima je sada, by the way, smanjena

kazna pred Vrhovnim sudom, to je svinjac! Samo su|enje je bilo svinjac

ura|eno osam puta u poslednjih osam godina, ali mislim da je dobro

{to je ovog puta Legija tako lepo napisao {to je imao, lepo je podsetio na

to da smo mi u stvari prozvali njegovog omiljenog reditelja, njegovog

omiljenog pisca, njegovog omiljenog pesnika... Nije nama bila namera

da diramo Legijine omiljene likove, ali eto, usput se i to dogodilo, pa je

taj Legijin izlazak u javnost ogolio celu tu stvar i mi napokon u stvari

znamo koga smo takli. Jer, nemogu}e je da je Antoni} bio povre|en,

povre|eni su izgleda neki drugi ljudi. 

No, Antonti}evo pisanje i ova medijska hajka imaju mnogo ozbiljnije

posledice nego {to je to bio slu~aj sa ranijim reakcijama. Rekli su mi

ljudi koji su du`e od mene na ovim poslovima da ni 1999. tokom

intervencije nije bilo ba{ ovako histeri~no. Zna~i, oni napi{u ne{to u

novinama, a onda to uzme Ljilja Smajlovi} i objavi u Politici, i onda oni

ka`u da to {to neki tabloid posle pi{e nema nikakve veze sa njima. Da

se slu~ajno nekome ne{to desi oni bi ljudi bili iznena|eni, kada bismo

ih, recimo, mi pozvali na odgovornost i rekli: pa, ~ekajte, vi ste ovo

zapo~eli. U stvari, to je Smajlovi}kino geslo jo{ od sarajevskog

Oslobo|enja - nije ona zapo~ela rat, nije ona u~estvovala u tome, ona je

samo pisala o polo`aju Srba u Bosni. Zna~i, ne mo`e{ ti njima dokazati

da ne{to nije u redu sa njihovom biografijom. A ovo sa Sonjom se

zavr{ilo u stvari tako {to su se stvarno pojavili neki ljudi ispred njenog

stana i zgrade, to je ve} po~elo da podse}a na tridesete godine u

Nema~koj. Mislim, ve} polako ne zna{ kome }e da skinu glavu. Tako je

po~elo i tamo sa njima, prvo je Gebels analizirao i prozivao knjige, pa

spaljivao knjige, a onda je do{la kristalna no} i onda je prakti~no svaki

njegov javni govor, nastup ili tekst mogao da skine deset glava na

ulicama bilo kog grada u Nema~koj, ili sto, ili hiljadu. Prosto, posle

ovih izbora u maju oni jesu otpali u izvesnom smislu, oni nisu vi{e

mejnstrim i zato su sada takvi kakvi su, sad su najbesniji i sad najvi{e

ujedaju. 

Ali {to se samog izve{taja ti~e, tu je samo par stvari ostalo ne-

razja{njeno. Vidim da je i na sajtu Pe{~anika neko pitao {to nije

potpisan izve{taj, zna~i, neki od tih ljudi koji pi{u taj izve{taj bi imali

zaista problem da im se desi ovo {to se sad Sonji de{ava sa Antoni}em

i sa tim prozivkama. Mi smo u toj kancelariji nekako ve} navikli u ovih

14 godina postojanja na taj mehanizam da sve ide na Sonju. I mnogi od

tih ljudi koji su pisali odre|ene delove izve{taja su mladi i anonimni

ljudi, i ideja je bila da ako treba neko da primi udarce zbog toga neka to
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ni osvrnuo na delove izve{taja koji su se bavili tim temama, nego su se

bavili spiskom, mo`e{ misliti, sa Pravnog fakulteta. Prvo, mislim da su

se neki ljudi u stvari umorili od toga da ne budu mejnstrim, jer ovo...

ovo nije lako, niko od nas nije ni bogat, ni sre}an, ni zadovoljan, ni u

dru{tvu u kom `ivi, verovatno ni u privatnom `ivotu, to je sve na

klimavim nogama, ova na{a strana. To je kao, na primer, da neko

poku{ava dvadeset godina da snimi film, nema para da snimi film,

onda jednog dana do|e i ka`e "ej, pa ipak je Tadi} good guy", podr`i ga

u kampanji i onda, tri meseca kasnije, eto ga film. Mislim, mo`da je

glup primer, ali mislim da su shvatili, da su se umorili od ove pozicije

na kojoj jesu predugo, to je ta~no. Mislim da su primetili da je Tadi}

ono {to }e dugoro~no biti na vlasti, mislim da su u sebi racionalizovali

uverenje da on u su{tini nije ni tako lo{ ~ovek, a nije ni Demokratska

stranka tako lo{a stranka, nisu oni nekakvi zlo~inci, {to je ta~no, je li

tako. Dakle, ja duboko u sebi, duboko, duboko, duboko u sebi verujem

da je Boris Tadi} u su{tini okay de~ko od 50 godina. On jo{ raste,

razvija se, ali ja mislim da su i njegov cilj i moj cilj i tvoj cilj verovatno

tu negde, sli~no je to. 

On bi verovatno `eleo da vidi Srbiju kao normalnu zemlju, on bi

verovatno voleo da vidi Srbiju u Evropskoj uniji, on bi verovatno voleo

da vidi da se ovo nekako demokratski konsoliduje, ekonomski

stabilizuje, da mladi ljudi ne odlaze, da zdravstvo bude normalno, da

{kolstvo bude normalno kao svugde u okru`enju. Ali jedino u ~emu

mislim da je razlika izme|u njih i nas jeste {to je Boris Tadi} uveren da

smo mi prakti~no ve} sada tu, da smo mi s tim ciljevima takore}i

zavr{ili kad smo njega izabrali, dok mi mislimo da je ovo kilometrima

udaljeno od zdravog razuma. Ja se zala`em da Srbiju prevu~emo u tu

Evropsku uniju silom, odmah, nekako, jako, a ne da ~ekamo da to bude

jedan proces koji }e se valjda sam od sebe dogoditi za deset godina. Oni

nama ka`u da postoji mogu}nost da na{a zemlja slede}e godine

postane kandidat, a to je u najboljem slu~aju mogu}e 2011. godine.

Zna~i, oni nas la`u svaki dan, i to je potpuno neverovatno. Ti dobri

momci iz Demokratske stranke, koji su u su{tini okay, u su{tini nas

svaki dan la`u, od Tadi}a, preko \eli}a do Vuka Jeremi}a. 

Oni imaju stav da ne mo`e da se desi da Srbija ne u|e u Evropsku uniju,

ali to je neta~no. I nije tu samo re~ o tome da se mi razlikujemo u brzini,

da bi mi Srbiju sutra u Evropsku uniju, a oni misle da nije problem da

to bude i za deset godina, nego mislim da je jedna druga stvar jo{ ve}a

i ta kazna koju su dobili je bila nedovoljna i ta nedovoljna kazna im je

sad umanjena. Ti ljudi su, kada sagledate njihovu ukupnu biografiju,

po~eli tamo negde u Hrvatskoj, ~uvali su one naftne bu{otine i drva,

mislim, jedan {ljam najobi~niji koji se bavio trgovinom, to su

najobi~niji ratni profiteri. Onda su oti{li u Bosnu i po~inili jedan,

drugi, tre}i, peti ratni zlo~in, snimili se kako ubijaju onu decu tamo u

okolini Srebrenice, a zavr{ili su svoju karijeru odmah na po~etku rata

1999. godine u Podujevu - to je ina~e mesto kroz morate da pro|ete ako

sada iz Srbije dolazite do Pri{tine - i svi se ~ude za{to ljudi u Podujevu

ne vole ljude sa srpskim tablicama, posebno beogradskim. 

Zato {to je na po~etku rata ta jedinica do{la u to malo mesto i u ulici

Rahmana Morine, na primer, broj 7 skupili su jednu porodicu, ali samo

decu i `ene, i poubijali ih, neke ranili, najmla|a te{ko ranjena `rtva

imala je jednu godinu. Eron, tako je, devoj~ice od 10, 13 i 15 godina su

ubijene, njihove majke su ubijene. Mislim, za{to bih se sad ja, deset

godina nakon tog rata, uop{te time bavio? Zato {to ti isti [korpioni -

indicije postoje - samo sedam-osam godina nakon rata postavljaju

novinarima usred Beograda bombe pod prozor. Ne mo`e{ ti da ima{

demokratski proces ili evropske integracije nesmetano, normalno da

ne mo`e{ ako se nisi obra~unao sa tim ljudima. Ljude u ovoj zemlji ama

ni najmanje nije briga {ta se desilo u periodu od 1990. do 1995. u Bosni,

to je davnopro{lo vreme, pro{li vek, ra|aju se nove bebe, idemo dalje...

To je u redu, ali ne razumem kako ljudi nemaju dovoljno makar

nekakve zdrave intuicije da znaju da takve ubice, a to su stotine,

verovatno hiljade ljudi koji su vr{ljali po Bosni, Kosovu i Hrvatskoj,

sada `ive s nama. Zna~i, s njima se vozi{ autobusom, s njima }e{ se

posva|ati sutra u saobra}aju, oni ti grade zgrade u kojima kupuje{

stan. Mislim, ne mo`e{ da ignori{e{ ~injenicu da ti ratovi, ti ljudi

donose direktne posledice za na{ `ivot danas.

Izve{taj Helsin{kog odbora - seo sam i izra~unao - ~ini manje od tri

odsto onoga ~ime se Helsin{ki odbor u stvari bavi. Mi smo tipi~an

watch dog, {to bi rekli Amerikanci. Zna~i, da li je neko pitao Helsin{ki

odbor da li smo radili monitoring ljudskih prava u zatvorima,

monitoring ljudskih prava u popravnim domovima, monitoring

ljudskih prava u stara~kim domovima? Da li smo i{li u enklave na

Kosovu, godinu dana smo tabanali tamo da vidimo kako je Srbima, {to

ovde nikog pod milim bogom ne interesuje. Da li nas neko pita kako je

u Sand`aku, da li nas neko pita kako je u Vojvodini? Zna~i, niko se nije
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su ~lanovi, ali kada ode{ tamo ti vidi{ da su one jo{ daleko ne od

evropskih standarda, nego od nekih ~ak relativno pristojnih

standarda. Kako da ka`em, uz du`no po{tovanje prema Bugarima i

Rumunima, ja ne bih takvu vrstu dr`ave, ja bih ne{to {to ima malo veze

sa ovim razvijenijim, ne samo u ekonomskom smislu, nego upravo u

pogledu ljudskih prava, vladavine prava, pravne dr`ava - to su

minimumi, da oseti{ kada kao gra|anin ode{ u neku instituciju da si

po{tovan kao bilo ko drugi, kao Mi{kovi} na primer, ha-ha. Zna~i,

potrebno je da svi imamo bar minimalan ose}aj da je dr`ava u kojoj

`ivimo funkcionalno i institucionalno izgra|ena. Ove zemlje,

Bugarska i Rumunija, to prosto nisu. I sad, kad smo kod institu-

cionalne izgradnje, tu sa Tadi}em postoje jo{ neke kriti~ne ta~ke, koje

otkrivaju da je taj ~ovek prosto pogre{an ~ovek u pogre{no vreme na

pravom mestu. Mislim, ti kada posmatra{ uop{te, u srpskoj modernoj

dr`avi mi smo uvek imali situaciju da kada neko generi{e dovoljno

mo}i, kao {to je to sa Tadi}em - on dr`i sve {to ima veze sa parama,

vla{}u u ovoj zemlji, sva mo} je koncentrisana prakti~no kod Tadi}a -

kada god bi se pojavio tako neki vlastodr`ac on nije znao da tu mo}

preto~i u institucionalne okvire i da nekako vrati ulo`eno, ne narodu

nego institucijama. Kao kad je, se}a{ se, 1975. godine umro Franko u

[paniji. Franko jeste odredio naslednika, mladog Huana, ali kralj kad

je stupio na du`nost, kad je svu tu mo} od prethodnog diktatora dobio

na tanjiru, on je rekao: izvinite, ja ne bih da radim ovo, ja bih da moja

kraljevska loza sedi ovde jo{ jedno 200 godina nesmetano, evo, ja }u to

da vratim institucijama, parlamentu, vladi, dakle, izvr{nu vlast,

zakonodavnu vlast, sudsku vlast. I onda je [panija mic po mic do{la do

statusa u kojem je sada, to je jedna od najrespektabilnijih evropskih

demokratija u svakom slu~aju. 

Kad je Tadi} trebalo da bira premijera on je o~ito, koliko se se}am, imao

tri izbora. Imali smo ono {to je htela stranka, to je Pajti}, imali smo

Cvetkovi}a koji se tu nekako na{ao, i imali smo Vuka Jeremi}a. Kada

Borisu nije uspelo da proturi Vuka Jeremi}a kao premijera, iako je to

o~igledno bio plan, on je izabrao nekog Deda Mraza, Bo`i} Batu, ~oveka

u sinteti~kom odelu o kome mi ne znamo apsolutno ni{ta. Zapravo, da

li se neko zapitao ko je premijer Srbije u ovom trenutku? Zna~i, to je

jedna anonimna li~nost, ali ne u smislu da mi ne znamo njegovu

biografiju - ode{ pa pro~ita{, je li tako. Nije da je on anoniman do{ao na

vlast, nego }e on anoniman i da ode sa vlasti, to je nevolja, zato {to ima{

kabinet predsednika Republike koji u stvari vodi dr`avu. To je bila

Milo{evi}eva taktika, Milo{evi} je probao tako da vodi dr`avu i to u

ratu - on, voza~ i sekretarica, to je bio sistem. On javi Vladi {ta treba, on

Vladi javi {ta ne treba, on javi da treba da idemo u rat, da treba da se

vratimo iz rata i to je bilo, brate mili, jednostavno. E, to ti je Tadi}. Oni

misle da je dovoljno to {to je on tako sposoban, a on u stvari podse}a na

jednog kockara iz jedne knjige, ~ovek koji ni{ta nema u Americi ulazi

u Las Vegas sa 20 dolara i stalno dobija, pobe|uje ku}u, stalno

pobe|uje kazino, ali ni sam ne razume {ta to tako dobro radi, ~ista

sre}a. U stvari, hajde da budemo iskreni, to {to se Tadi}u desilo jeste

situacija kad se ljudima sklope kockice, prosto su kockice pale na

njega i mora}emo da ga trpimo neko vreme. On je na{ izlaz iz ovoga, je

l'? Su{tinski problem sa njim je {to on nema osnovni demokratski

potencijal, on ne ume da uva`i da ne mo`e on, zato {to je najlep{i,

najvi{i, stalno se sun~a, zato {to ima dobro dru{tvo oko sebe, sa

Krletom i jo{ tri ~oveka da vodi zemlju. Boris je u ponedeljak u

Njujorku, u utorak je u Berlinu, prima nagradu, u sredu je tajno na

VMA na infuziji, u ~etvrtak je u Po`arevcu, u petak je kod ku}e i tako

mi imamo neku dinamiku. 

Ho}u da ka`em da mi prosto nismo stigli, mo`da i vremenski, da

uop{te postavimo pitanje ko su ljudi koji sede u Vladi Republike Srbije.

To je organ vlasti koji mora nekako da nas prevu~e ka Evropskoj uniji,

parlament i Vlada, nema drugih. Ovaj premijer, koji se pojavi jednom u

dve nedelje, kao Ko{tunica... jo{ jedan uspavanko, ~ove~e, je li mogu}e?!

Zna~i, pojavi se jednom nedeljno, ju~e je primio neku malu decu, jako

simpati~no. Premijer ove zemlje se oglasio ozbiljno samo jedanput

kada ga je prozvao valjda republi~ki ombudsman, kada ga je pitao kako

raspodeljuju slu`bene automobile. I mo`e{ misliti, premijer je uveo

pravilnik za kori{}enje 3.500 automobila. Hvala mu. Ideja je bila da se

izabere neko ko je o~igledno bio mnogo sposobniji, to je bio Pajti}, on

deluje nekako vredno, ne{to barem o njemu znamo, mnogo tu ima

budala{tina, ali je Tadi} mogao barem da poka`e toliki minimalni

demokratski potencijal i da prihvati odluku sopstvene stranke. 

Kod Tadi}a imamo jo{ jednu su{tinsku nevolju - mi imamo ministra

spoljnih poslova Vuka Jeremi}a, povlaka Sun|er Bob Kockalone, u

daljem tekstu Sun|er Bob. Dakle, ja imam tu sre}u da po prirodi posla

mogu da putujem, ne mogu da ka`em da ga ba{ pratim u stopu, jer je on

elektri~ni zec, njega ne mo`e{ sti}i, ali sam ga video barem 10 ili 15

Ivan
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. puta u razli~itim prilikama, {to je na nivou li~nosti zastra{uju}e, a

stra{no je i na~elno na nivou te politike Ministarstva spoljnih poslova.

Zna~i, taj de~ko prvo izgleda u`asno verbalno agresivno, {to zna~i da je

u`asno nesiguran, njegov jedini resurs je jedan vrlo te~an engleski

jezik, ali gledao sam ga kako se, na primer, u Ujedinjenim nacijama

pona{a pred novinarima i drugim ljudima kao da }e da u|e na

zasedanje Generalne skup{tine da nalupa dvadeset {amara, uzme

Kosovo i ode ku}i. Zna~i, to je jedna vrlo agresivna spoljna politika u

poku{aju, spoljna politika jedne vrlo male zemlje sa ogromnim

problemima. Osnovni, prvi i jedini prioritet Ministarstva spoljnih

poslova Srbije morala bi da bude integracija u Evropsku uniju. 

Taj ~ovek ne zna ni{ta o tome, ja mislim da on ne zna koji su

kriterijumi za belu {engensku listu, on ne zna koji su kriterijumi za

pristupanje fondovima, on ne zna ni{ta. Uvek sam bio za to da se mladi

ljudi nalaze na odgovornim funkcijama, ali on, on je zajedni~ki

imenitelj celokupne gluposti mladih ljudi u jednom ~oveku. Govori ti

nekim ~udnim glasom, proizvodi ti neke zvukove koji kao da ni ne

pripadaju njemu, stalno je besan, stalno se sva|a sa nekim. Meni je

prepri~ano kako se on pona{ao pre dve-tri nedelje na sastanku sa

Kondolizom Rajs. On je u{ao, pristao je na sve, na Eulex na Kosovu, na

jednu konstruktivniju ulogu dr`ave Srbije na Kosovu, pristao je

apsolutno na sve, a onda je iza{ao sa sastanka i onako nadobudno

rekao za RTS da je on njoj objasnio {ta se de{ava na Kosovu. Zna~i, on

je mali prevarant, kao uostalom cela spoljna politika ove dr`ave, kao

uostalom Tadi}eva politika, to je politika prevare, to je Milo{evi}eva

spoljna politika u smislu da }e{ ti oti}i, obe}ati sve, da }e{ zaustaviti

rat, da }e p~elice da lete i cve}e da raste, a u stvari ide{ da ubije{ 2.000

ljudi, to je Milo{evi} radio svakodnevno. A ovi rade drugu stvar - sve

}emo mi da uradimo, dajte nam samo pare. Mislim da Jeremi} radi

neku vrstu li~ne promocije u slu~aju Kosova, njega ba{ briga za

Kosovo, verovatno nikad tamo nije ni bio, mo`da je bio jednom, ono, u

nekom manastiru, popio dve rakije i oti{ao. Rekao sam ti da kad vidim

Tadi}a i Vuka Jeremi}a zajedno mene to stvarno podse}a na Slobodana

Milo{evi}a i Ivana Stamboli}a sredinom osamdesetih godina. Ovo je

jedan mali ekstremno zli ~ovek koji samo ~eka da se ne{to desi. I ovaj

Tadi} koji u stvari ni{ta ne razume, koji ga pu{ta da vr{lja i po stranci... 

Dobro, ne mo`e ~ovek da ne ka`e da su uspeli u onome {to su hteli,

dobili su taj dan na sudu, mi }emo izlo`iti svoj slu~aj i dobi}emo

presudu za godinu do dve dana. Ja, iskren da budem, imam ~ak i

razumevanja za DS u ovom slu~aju, jer je to u stvari samo neka vrsta

izlazne strategije za Srbiju sa Kosova. Mo`da to na koncu nije toliko ni

lo{e, a nije ni mala stvar {to na dan kada mi dobijamo, kad smo osvojili

tih 76, ili koliko ve} glasova, Makedonija i Crna Gora priznaju Kosovo,

priznali su paso{. To ide potpuno normalnom dinamikom, jer su te

zemlje na strani normalnog `ivota. I mislim da }e za godinu, godinu i

po to savetodavno mi{ljenje postati pasé i da }e mo`da neke zemlje

sa~ekati sa priznavanjem Kosova, ali mnoge i ne}e.

Pozvali su me da gledam Obaminu i Mekejnovu konvenciju i ja sam se

ose}ao stvarno, ali najozbiljnije, kao potpuna budala, iz prostog

razloga {to sedim na Obaminoj konvenciji, a posle i na Mekejnovoj, i

razmi{ljam o Srbiji. Ti sad gleda{ kako su Amerikanci, takvi kakvi su,

mo}ni i bogami prili~no razma`eni u svakom smislu, i finansijskom i u

pogledu stila `ivota koji je ne{to skoro suprotno od evropskog, ne

srpskog nego evropskog na~ina `ivota. Gledam ih, sedim i razmi{ljam

- bo`e, ja dolazim iz jedne zemlje koja je em dvadeset godina prakti~no

u ratu, em smo se potpuno ra{rafili na svim ta~kama, a ne mo`emo da

pre|emo onaj minimum, da ka`emo: napravi}emo konsenzus i ti i ja i

Ko{tunica i Tomislav Nikoli} da je to u stvari ono {to je opstanak ove

zemlje. Zna~i, ti ima{ jednu zemlju koja je tako mala, 7,5 miliona ljudi,

to je tako jednostavno, trebalo bi da bude jednostavno u praksi, i gleda{

ove ljude, stotine miliona, ve}ina njih ima apsolutno problem sa rasom

i rasnim identitetom zbog Baraka Obame, ali }e mnogi glasati za njega

zato {to im je njihov stil `ivota, njihov na~in `ivota potencijalno

ugro`en ~im ta zagarantovano jeftina nafta, kojom mo`e{ da se vozi{

po celoj Americi ogromnim skupim kolima, poskupi za jedan dolar.

Kada se tr`i{te nekretnina uru{i za 3, 5,7, 12%, kada se desi ne{to kao

ovo {to se dogodilo sa berzom ljudi po~nu da se mobili{u, ka`u: ~ekaj,

~ekaj, u redu Amerika, u redu crn predsednik, ali {ta je sa mojim

d`epom? 

I gledam ove ljude ovde, dvadeset godina samo {to krepali od gladi

nismo, {to jo{ nije ni isklju~eno, i dvadeset godina ti ne mo`e{ da se

odlu~i{ da je strate{ki cilj ove zemlje zapravo nekakva Evropska unija

i Brisel. Ne mogu da razumem da je mogu}e `iveti na jednom tako

malom prostoru, gde si opkoljen Evropskom unijom, gde su svi ili u

Uniji ili `ele da budu ili }e biti sutra u Uniji, a ti i dalje sedi{ i {trika{

kao neka baba taj svoj d`emper, koji ne zna{ ni {ta }e ti, {ta }e{ sa njim,

i ~eka{ u stvari da neko do|e i da ka`e: izvini za Kosovo, izvini za
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. bombardovanje, izvini za sve to, evo ti 20 milijardi evra samo do|i kod

nas, molim te, oprosti nam. 

Samo da ne zaboravim pomirenje, ovo je sad jako zanimljivo. Zna~i,

Boris Tadi} je osvojio vlast, ~estitam. I, kako da ka`em, ja sam znao, svi

smo znali da }e krenuti naopako jo{ one no}i kad je pobedio. On je,

~ovek, iza{ao na onu terasu i rekao onim njegovim okupljenim

glasa~ima, fanovima DS - ne, ne, nema zvi`danja na pomen SPS i

Milo{evi}a, ne, ne, sada, od sutra pomirenje. Stvarno sam mislio da je

to neko zezanje, ozbiljno, prva dva-tri dana ja sam mislio da }e to biti

samo ne{to na~elno, mi se principijelno zala`emo za pomirenje. Dobro,

svi se, hajde, zala`emo, ali da }e on stvarno to da baca na papir i da

potpisuje pomirenje sa SPS, to mi stvarno nije bilo jasno. Zamisli da si

ti mene tukla, maltretirala, oplja~kala, ostavila me golog na ulici,

bolesnog, nikakvog i onda se jednog dana ne{to tu promeni i ja, takav

nikakav, do|em kod tebe i ka`em "ej, hajde da se pomirimo". Jebi se,

hajde se ti idi pomiri sa njim, nemoj mene da miri{, ja ne}u da se mirim

uop{te, ja s Da~i}em uop{te ne}u da se mirim! Poenta je u tome da niko

Tadi}u nije dao mandat da nas miri, niko. Ako je on hteo privatno da se

na|e sa Mirom Markovi} u Moskvi, mogao je, mogli su da odu na

ve~eru, mogli su da idu u banju zajedno, mogli su da urade {ta su hteli,

ali nemoj mene da mire sa njima i nemoj da mi vra}a ove ljude, jer

onda... To je ono {to je sa njim u`asna opasnost i veliki problem - pomiri

me sutra sa Mirom Markovi} javno i onda }e{ od mene za pet godina

tra`iti da se pomirim sa Legijom, jer je sve to na{a istorija. Eto, ovi su

izgubili Milo{evi}a, mi \in|i}a, mo`da je i Legija u stvari dobar de~ko...

Mislim, ne, to ne, hvala. Ne, hvala.

Imam neki organski otpor prema ideji da su oni svi jedan zajedni~ki

zlo~ina~ki um, kako da ka`em, to je kao kada je Vladimir Popovi}

napravio slikovnicu sa onim slikama. Kad sam to gledao, rekao sam:

ovaj ~ovek je ili potpuno lud ili potpuno u pravu. Jer on ih je u stvari

dobro pore|ao tamo, oni svako sa svakim stoje u nekom uzro~no-

posledi~nom odnosu. Najbolji dokaz za to je po meni bila promocija

Ko{tuni~ine knjige. Tu se pojavilo sve {to zna da gami`e, stvarno, tek

kad sam ih video sve na jednom mestu i kad sam video njega kako dr`i

govor, shvatio sam: to je Srbija u poslednjih {est godina, to su oni. Oni

su potpuno ovladali sistemom. Mislim da je tamo bio, na primer, Dule

Savi}, Sveta Stojanovi}, zna{, sve neki ljudi koji ne bi trebalo nikakve

veze da imaju jedni sa drugima, a u stvari su nekako svi tu, zajedno. Ta

grupa ljudi je stvarno u`asno mnogo investirala u Vojislava Ko{tunicu

poslednjih {est godina, oni su ga branili iako on nije bio odbranjiv

materijal. I onda je on popalio te ambasade, puk'o totalno, dovi|enja i

prijatno, ali bi oni i dalje da se na|u zajedno, zna{ ono, eto, da

promovi{u jednu knjigu i da se izljube i da se podsete {ta je sve moglo

da bude. 

Kad nai|u mra~ni dani, ili kad ti neko na slikovnici pove`e njihove

glave, pomisli{ ono {to ti ina~e ne pada na pamet gledaju}i Vladu,

potpredsednika i predsednika Vlade: da su ti ljudi stvarno napravili

neku potpuno paralelnu strukturu mo}i u ovoj zemlji. Pla{im se da ti

neki Mi{kovi}i sa svojim Deltama, sitni biznismeni, krupni politi~ari,

sitni politi~ari, krupni biznismeni, da oni svi ~ine neku celinu, i

ideolo{ku. Mo`da oni stvarno sednu negde u neku kafanu ili neki stan,

zapu{e neku prostoriju i ka`u: e, 'ajmo danas da prodamo ceo

energetski sistem Srbije Rusima. Zna{, to je o~igledno do{lo sa

ubistvom \in|i}a, taj hardcore se okupljao dok je on bio `iv i pravio

stvarno centralizovanu kampanju protiv njega. Mislim da 2002. i 2003.

nisu mogli da nam pri|u, da se pojave javno, a sada je jedan javni

pravobranilac, drugi je u upravnom odboru... Pazi, onaj ~ovek iz

Sartida, pamtili smo ga kao neko dno `ivota, pokrao sva{ta, bio je haos

kada je on oti{ao. Ne znam ni kako se zove... Matkovi}, iz upravnog

odbora `eleznice, na primer, a posle toga JAT-a, {ta znam. Vra}aju nam

se i formalno i neformalno, i kroz upravne odbore i kroz ta neka

njihova tajna udru`enja i ja se pla{im, ako su oni potpuno ovladali

ovde, da }emo mi mnogo ve}i problem imati nego {to to sad uop{te

ose}amo. Mislim da bi moglo ne{to da se uradi sa ovom zemljom, da bi

ono {to je najgore moglo nekako da se popravi, ali ako ovako sistemski

vra}aju one ljude koji su svojevremeno prouzrokovali smrt organizma,

pa, onda ne znam {ta mi o~ekujemo. 

Ali jo{ ne{to je gadno s demokratama. Vidi ovu dvostruku zabranu

okupljanja 11. oktobra ispred Filozofskog fakulteta. Oni su rekli ovako

otprilike: s jedne strane, imamo jednu osu, na toj osi skroz levo postoje

neki ljudi koji su, brate mili, dosadni - to smo mi, samo se ne{to `alimo,

ujedamo kao komarci, {to ne boli ali mnogo svrbi, ipak im prosto

smetamo. A s druge strane, na suprotnoj krajnjoj ta~ki ose imamo, na

primer, neonaciste. Tu negde do njih su Dveri, Obraz, 1389, Svetozar

Mileti}... I sad, mi smo, zna~i, nekakve ta~kice na toj osi, a oni

zauzimaju 90% prostora u sredini, sede, gledaju nas, gledaju njih, i
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. stvarno im je udobno. To je u su{tini onaj sistem koji su dobro smislili

sa Ko{tunicom posle ubistva \in|i}a, oni su to napravili tako da je u

politi~kom `ivotu uvek bilo ekstrema, a Ko{tunica ispadao sredina,

onako jadan, ljubak i pitom, najbolja opcija. Zna~i, tako oni grade svoju

politi~ku karijeru, i to je potpuno nenormalno. Skup neofa{ista,

neonacista, neo-whatever, u subotu je u stvari postao tvoj i moj mali

privatni feti{, razume{, kao 5. oktobar. Ko uop{te zna da je bio 5.

oktobra, {ta sad uop{te 5. oktobar predstavlja? Pa, nemoj da me

podse}a{ na 5. oktobar u trenutku kada se mirimo! Trebalo je na 5.

oktobar u stvari da naprave i pomirenje, a da im mi ka`emo: ej, izvinite

{to smo vas uop{te dirali 5. oktobra, mnogo smo se zajebali, trebalo je

da vas pustimo, izgleda da bi bilo bolje. E, to je otprilike to. 

Imamo ove neofa{iste, neonaciste tamo skroz desno, a ovi ljudi sa

sredine ose nam ka`u da je taj problem ipak predimenzioniran, jer u

Srbiji ima mo`da 1.000 do 1.500 neonacista. To je u redu, ali ja se

pla{im da ima jo{ izme|u 30.000 i 50.000 ljudi koji su odmah tu do

njih. I pojavila se grupa prevashodno mladih ljudi koji vode tu

antifa{isti~ku akciju, niko ih nije zvao ni terao da iza|u i ka`u: e, zna{

{ta, meni je neprihvatljivo da neonacisti do|u ispred Filozofskog

fakulteta. I onda se oglasila policija, valjda ju~e, da nam ka`e: jeste,

jeste, ove ekstremiste neonaciste zabranjujemo, ali ove antifa{iste

zabranjujemo. Pa, taj antifa{izam je jedina tekovina koja nam je ostala

od poslednjih 50 godina a koja je na istoj strani civilizacijske ulice kao

Evropa, to je jedino {to nam je ostalo! Zna~i, ti ne mo`e{ da sedi{ u

sredini i pije{ svoj {ampanjac i ~aj i gleda{ nas levo, navodno levo, koji

se ne{to tu mnogo nerviramo, i ove skroz desno, i da ka`e{ - u stvari, vi

ste ista bagra, vi ste ista bagra koja prouzrokuje nemir u glavama

gra|ana Srbije u kojoj je sve tako lepo, zar ne. Zna~i, to je za mene

rezultat: i 5. oktobar i ovi neonacisti su postali moj potpuno li~ni

problem. Pa sad, ako se ti i ja dogovorimo da }emo se organizovati i da

idemo da se bijemo sa njima u subotu, {to je ve} dovoljno nenormalna

polazna ta~ka, dobro je. Ako se ne dogovorimo, pusti}emo ih da tr~e po

Beogradu, da idu ljudima na ku}ne adrese, da rade {ta ho}e, da biju

koga ho}e.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Ivan Kuzminovi}. Mi smo donele, Svetlana i ja, jednu poslov-

nu odluku kad je Pe{~anik u pitanju: ne}emo vi{e praviti igra~kice

poput one "ubacite Srbiju u Evropsku uniju", nego action man figure sa

likom Vuka Jeremi}a. Njemu se preporu~ujem i za savetnicu; moj prvi

savet bi mu bio da protera pod hitno ruskog ambasadora iz Beograda

zbog dvostrukih standarda ruske diplomatije. Naime, u znak

solidarnosti sa srpskim narodom i u znak prijateljstva Rusi su nas

pokrali preko Gasproma, a u znak prijateljstva prema princu od

Monaka Albertu Putin je ovih dana poslao tim gra|evinara da mu

naprave da~u u ba{ti njegove palate tamo u Monaku. I ne samo to, nego

mu je Putin poklonio dve slatkovodne foke, a nama ni{ta, ni fla{u votke.

Ne znam naravno {ta }e biti sutra u centru grada, subota je, vide}emo.

Ne znamo ni {ta }e jo{ Jeremi} da uradi, kako }e jo{ slaviti pobedu i

ka`njavati Makedonce, me|utim, Tadi} preko Jeremi}a ne pokazuje

svoj stvarni bes prema Crnogorcima. On, predsednik, je kao onaj junak

iz drama {panskog pisca Kalderona, ~iji ljubomorni mu`evi nisu

ljubomorni zbog ljubavi i posesivnosti, nego zbog neke jogunaste i

jadne ~asti, zbog inferiornosti. Bio je ovo Pe{~anik, ~ujemo se ponovo

idu}eg petka.
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Dobar dan vam `elim. Stalno me kritikuju kako ni{ta pozitivno i lepo

nemam da ka`em, pa evo dve lepe vesti: napolju je divna jesen, a i

predsednik je ove nedelje izabrao bolju ulogu. U maju je bio Spasilac, pa

onda Ujedinitelj, pa Pomiritelj, pa Eliot Nes, pro{le nedelje je bio malo

Vili Brant, a malo Ko{tunica, dok je ovih dana u ulozi Konrada Adena-

uera, prvog nema~kog kancelara posle Drugog svetskog rata, koji je

uspeo da jednu ratom razru{enu i osramo}enu zemlju obnovi i pomiri

sa svetom. Na{ predsednik je samo malo pobrkao redosled, pa je pre

nekoliko dana Angeli Merkel otkrio da je kao mali sanjao da bude Vili

Brant. A onda se ovih dana setio da bude Adenauer. Dakle, redosled je

obrnut - prvo se odradi Adenauer, pa se zaslu`i Vili Brant. Sem toga,

kle~anje nije ve`ba za ja~anje i oblikovanje prednje lo`e predsedni~kih

nogu.

Samo pre nedelju dana Tadi} i njegov verni sluga Jeremi} sprovodili su

Ko{tuni~in Akcioni plan, dopuniv{i ga proterivanjem crnogorskog i

makedonskog ambasadora. A {ta je bio cilj tog politi~kog vriska? Pa,

stara dobra osveta. A ko je obe}ao osvetu onima koji priznaju Kosovo?

Ko{tunica. Se}ate se da je Ko{tunica rekao kako je na{a nacionalna

obaveza da nanesemo {tetu onima koji budu priznali Kosovo, i da je to

najmanje {to mo`emo da u~inimo u ime nacionalnog dostojanstva.

Nacionalizam je, dakle, opet po~eo da tandr~e. Mra~ni ~uvari tako-

zvanog nacionalnog dostojanstva povukli su se u zemlju Mordor, a

do{li su ovi blagoglagoljivi demagozi koji rasko{no i raspevano

demonstriraju neprijateljstvo, ali samo prema onima koji ne mogu da

uzvrate. To slatko zadovoljenje, ta pu~ka svetkovina u Podgorici

zavr{ena je razbijenim glavama. Uzdrmali smo Crnu Goru, slatka osve-

ta je ostvarena i sada opet mo`emo da obavimo obredno pretvaranje

Tadi}a u konstruktivnog i miroljubivog dr`avnika koji nema ni{ta

protiv Eulexa, a nadasve se gnu{a nasilja. 

Predsednik re~e u intervjuu Novostima: kada ima anticrnogorstva, ja

zvonim na uzbunu i ka`em "stop", kada deca ne mogu na ekskurzije u

Crnu Goru ili Srbiju, ja ka`em "stop", kada poslanici ka`u da crnogorski

politi~ari nisu bezbedni u Srbiji, ja ka`em "stop". Ovo Tadi}evo stopi-

ranje se po njegovom predsedni~kom mi{ljenju ne kosi sa proterivanjem

ambasadora, ni sa desetercima o no`evima u le|a i sli~nim diplo-

matskim izjavama Vuka Jeremi}a. Na{a reakcija je, ka`e Tadi}, ta~no

pogo|ena mera. Mera ~ega? Boris Tadi} nam stalno govori, i mi smo se

Svetlana

Luki}
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demokratska zemlja. I, Gernika je zaista vra}ena u Madrid mnogo,

mnogo godina posle krunisanja Frankovog naslednika. 

A {ta nam ovih dana radi ministar policije? Pod pritiskom javnosti

zabranio je fa{isti~ki skup i mnogi su po`urili da pohvale ovaj njegov

gest, jer smatraju da je racionalno i konstruktivno posmatrati i oce-

njivati ne~ije gestove, a ne uvek govoriti o ljudima kao o zadatim i ne-

promenljivim likovima. U redu, ali {ta je uradio Da~i} ovih dana? Da~i}

je imenovao nove savetnike. Vladeta Divca je pozvao da ga, kao svetski

~ovek, savetuje o - sad pazite ovu lepezu Div~evih obaveza - spoljnjoj

politici, dijaspori, sportu i humanitarnom radu. Vidim da se ve}ina

medija sa simpatijama bavila ovim Da~i}evim savetnikom, ali drugi

savetnik je mnogo va`niji i mnogo zanimljiviji - to je advokat Toma Fila.

Taj ~ovek je postao Da~i}ev savetnik za pravna pitanja, Hag i evropske

integracije. Prvo, koliko mi to vlada imamo, pa da svako ima svoga

ministra spoljnjih poslova, pravde, sporta i razonode, Haga i huma-

nitarnog rada? Drugo, zar }e ministra policije o saradnji sa Hagom da

savetuje ~ovek koji je bio uz Milo{evi}a kada je hap{en, ~ovek koji je po

sopstvenom priznanju prijatelj i Karad`i}a i Mladi}a, ~ovek koji je iz

advokatske radoznalosti branio {efa DB Radeta Markovi}a? Da~i}u

ostaje samo da sa~eka da iz zatvora iza|e Rade Markovi}, pa da ga

imenuje za savetnika za bezbednost. I da kaznu odslu`i Milanovi}, pa

da i njemu dâ kancelariju savetnika za odnose sa javno{~u. I dru`ina }e

opet biti na okupu.

Ka`u da je Zemljina kora debela jedva 30-40 kilometara, a da se ispod

{est ili sedam hiljada kilometara nalazi gusta magma koja klju~a.

Takozvana proevropska Srbija je pokazala ovih dana da je tanka kao ta

zemljina kora, i da na najmanji poreme}aj puca, i tada pokulja magma

na kojoj plutamo decenijama. Kada smo kod magme, gledala sam pre

neki dan dokumentarac o Jeloustonskom parku i slu{ala geologe koji

ka`u da nije pitanje da li }e, nego kada }e Jeloustonski park eksplodirati

i kada }e iz utrobe zemlje pokuljati toliko lave da }e to biti kraj civili-

zacije kakvu poznajemo. Kalendar drevnih Maja se zavr{ava 23.

decembra 2012. godine, ali ko }e njih da uzima za ozbiljno? Da su toliko

pametni ne bi izumrli nego bi se i dan-danas izle`avali i surfovali po

obalama Jukatana.

Na po~etku Pe{~anika slu{ate pisca Marka Vidojkovi}a. U poslednjih

nekoliko intervjua se slabije razumemo, kao {to je slu~aj i sa jo{ nekim

te{ili da je to ta~no, da je svojim zahtevom Ujedinjenim nacijama da se

slu~aj osamostaljenja Kosova iznese pred Me|unarodni sud Srbija taj

problem sa politi~kog prenela na pravni teren. Kako ga tako lako

vratismo i u politi~ki i u nacionalisti~ki ring? Pa zar su stvarno mislili

da }e sve zemlje sveta, pa i na{i susedi, ~ekati odluku suda i da ne}e,

pod pritiskom ili bez pritiska, priznavati Kosovo? Naravno da je Tadi}

znao da glasanje u UN ne}e zaustaviti priznavanje Kosova. Pro{le

nedelje je samo demonstrirao, u ime svih Srba, osvetni~ku nemo}. 

U stvari, razglabanje o svim razlozima na{eg odgovora Crnogorcima i

Makedoncima jo{ i mogu da podnesem, ali jedno ne mogu - da ~ujem i

jednu re~ o odbrani nacionalnog dostojanstva. Kakvo nacionalno dos-

tojanstvo?! Toga ovde vi{e nema, potro{ili smo ga u protekle dve dece-

nije. Tadi}u preostaje, ako ho}e da bude Adenauer, da iz dana u dan, i

tako godinama, on ili neko drugi, u ti{ini ne{to radi, da hoda na prstima

i pred svetom i pred nama, i da nam skromno saop{ti {ta je od uni{te-

nog popravljeno i {ta je novo napravljeno. Ako ne bude radio tako, ovo

}e zaista postati mesto koje }e se definisati kao stani{te ljudi koji

obitavaju u ljudskim nastambama sme{tenim izme|u nekih reka i

nekih planina. Bi}e naravno onih koji }e tvrditi da je to dr`ava, i u to ime

}e nastaviti ono {to ina~e rade stotinama godina, da gone one koji misle

da ta skupina ljudi ne treba da se gordi i da se naziva dr`avom Srbijom.

I {ta }e biti na kraju? Pa, mo`da nam se desi isto {to i onim nesre}-

nicima koji su se pre nekoliko dana ~amcem uputili iz Nigerije u Italiju.

Na tom putu je njih trinaestoro `ivo ba~eno u more. Njihovi suna-

rodnici, sapatnici i saputnici, optu`ili su ih da im donose nesre}u, i

pobacali ih. Niko od njih, ni `iv ni mrtav, nikada ne}e videti Italiju. 

Ivica Da~i} je ove nedelje najavio potpisivanje sporazuma DS i SPS.

Vi{e nije va`no, i nikada nije ni bilo, da li }e Tadi} i Da~i} taj sporazum

potpisati. Najgore se ve} desilo, da Demokratska stranka na tu

blasfemiju uop{te i pomisli. Kada sam na po~etku pominjala Tadi}eve

razli~ite role, zaboravila sam njegovo izigravanje Huana Karlosa, koji

je na kostima {panskih revolucionara pomirio Frankovu decu i decu

Dolores Ibaruri. Ali, Huana Karlosa je postavio Franko, a ne La Pasio-

narija. U srpskoj varijanti, Huan Karlos bi bio Da~i}, a ne Tadi}. Tadi}

se dobrovoljno prijavio, u ime svih nas koji smo ru{ili Da~i}evog {efa,

da poravna Milo{evi}eve grobove. Morao je malo da sa~eka, da kasnije

zaigra basket sa Da~i}em. Morao je da se seti da je i Pikaso dozvolio da

se njegova Gernika vrati u [paniju tek kada [panija postane stvarna
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i LDP. Zna~i, tako je kada nema neke drasti~ne razlike i ne mo`e ni{to

stra{no da se desi. 

Ova dvojica, Tomislav Nikoli} i Vu~i}, pretvori{e se preko no}i u ne{to

{to je pojelo sve glasove Ko{tunice u najavi. Zna~i, to su ljudi koji

o~igledno rade posao sve ovo vreme, sad je jasno za{to su sve vreme bili

tako jaka opozicija, za{to su sve vreme izbegavali da u|u u vlast - zato

{to im je koristilo. Jednostavno, oni su sad odradili svoju finalnu ulogu,

razjebali su tu stranku na dva par~eta i vi{e niko ne sme da se usudi da

se upita {ta se to, do |avola, desilo? Jer, dovoljno je samo da pogleda{

{ta se de{ava radikalima i izgleda}e{ sebi kao velika budala. 

Status kandidata za Evropsku uniju je ne{to {to bi moglo da smanji

mo} tajkuna i monopolista i da tr`i{te, ipak, postane deo velikog evrop-

skog tr`i{ta. To je ono {to ovoj zemlji u ovom trenutku fali, zato {to i

dalje jedna {a~ica dr`i sve. Ali ni to sve nije vi{e kao u doba Slobodana

Milo{evi}a, jer dolaze neki drugi ljudi koji ne{to poku{avaju i po~inju

da rade i niko ih u tome ne spre~ava. Opet, naravno, pri~am o Beogradu.

Ostatak Srbije }e morati da sa~eka da se svi uvere da je tu sve krenulo

po dobru, pa }e onda verovatno i neki drugi gradovi da dobiju neki svoj

Fiat ili neko sli~no sranje, i onda }emo da budemo svi sre}ni {to polako,

eto, ulazimo u Evropsku uniju na jedan klasi~an kapitalisti~ki na~in,

od ~ega nema be`anja. To je o~igledno budu}nost ove zemlje. A sad, ako

kolektiv, koji je retko ~ega svestan, nije svestan {ta mu se sprema, onda

jedino preostaje individualac, ~ovek koji }e sam da oceni kakav je

njegov `ivot i kakva zemlja oko njega i koji su njeni kapaciteti. I da li

zaista treba u ovom trenutku i dalje trubiti o tome kako "~im zavr{im

faks idem odavde" ili "samo da mi se uka`e neka prilika, pa da idem

odavde", ili mo`da ipak treba sesti i razmisliti kakva je ta zemlja u

kojoj si se rodio? Ho}emo li da je prepustimo vucibatinama i olo{u?

Pogotovo {to tim vucibatinama i olo{u biolo{ki dolazi kraj pre nego

mojoj generaciji, a kamoli nekim mla|im generacijama.

Politi~ki anga`man je, ja mislim, obesmi{ljen upravo politi~kom

situacijom. Zna~i, politi~ki anga`man na kakav smo navikli nije

mogu}. Evo, ja sebe hvatam kako u Pe{~aniku ne mogu da budem

ostra{}en kako sam bio, besmisleno je. Mogu da se dernjam, ali nije to

vi{e upereno ni protiv Ko{tunice, ni protiv bilo koga konkretno, nestao

mi je neprijatelj. Jedini zaklju~ak koji mogu da izvu~em je da ne mogu

da se bijem protiv nevidljivog ili nepostoje}eg neprijatelja, {to zna~i da

od na{ih stalnih sagovornika. Poku{avamo da vidimo o ~emu se radi,

da li smo i za{to odlu~ili da menjamo odnos prema ovome {to `ivimo.

Da li su neki od nas pre`alili ovu zemlju, ali nastavili da se pona{aju

kao da se ne{to bitno i, {to bi rekli pravnici, u razumnom roku jo{ mo`e

popraviti, a neki drugi re{ili da se posvete samo sebi i da na udoban i

smiren na~in pro`ive `ivot i do~ekaju svoj 23. decembar 2012. godine?

Slu{ate Marka Vidojkovi}a.

Marko Vidojkovi}: 

Mesec dana pre izbora dobio sam neku dojavu da DS ne{to pregovara

sa SPS, ali me to na kraju opredelilo, pa sam sve listi}e na izborima

napravio neva`e}im. Ta~no sve ono zbog ~ega sam pre`vrljao listi}e

de{avalo se posle izbora i de{ava se i sad. Obesmi{ljena je srpska

politi~ka scena, a na to je kao {lag na tortu do{lo i cepanje Srpske

radikalne stranke. Tako da se u ovom trenutku politikom prosto ne

bavim, ~ak ni iz krajnje bizarnosti. Nije mi interesantno. Kao kad

propadne doma}i fudbal, pa ti vi{e uop{te nije interesantno da gleda{

te bedne timove kako igraju jedni protiv drugih pred praznim

tribinama. Ovaj sistem je o~igledno doveo do toga da i politi~ari sad

imaju prazne tribine, i mislim da su sada svi potpuno isti, apsolutno

svi. Kao jedan odvratan {lag na jednu gnusnu tortu dolaze sada svi ti

paktovi i svi ti zarad evropske budu}nosti Srbije napravljeni kompro-

misi, sva manjinska podr`avanja, ve}inske koalicije u Beogradu, pa

onda dodatna podr`avanja ionako ve}inske koalicije u parlamentu. Sve

to je, ma koliko apsurdno zvu~alo, jasan signal da se ova dr`ava

promenila i krenula u drugom smeru. Taj smer je o~igledno formalno i

banalno proevropski - mi smo zemlja sa jednim diskutabilnim

kapacitetom za {to{ta - ali ono {to pravi istinsku razliku u odnosu na

nekoliko godina unazad je ~injenica da se vi{e ni ne se}amo

devedesetih. Sada su u ovoj zemlji zaista vidljive rupe, prazan prostor

u koji ljudi samo smelo treba da ulete. Samo moraju da znaju da ne

smeju da budu razma`eni. Od ove dr`ave nikad ni{ta nismo dobili,

samo nas je uni{tavala. Iluzorno je o~ekivati da }e sad odjednom, ma

koju vladu imali, da po~ne strastveno da radi za svoje gra|ane. Nijedna

dr`ava ne radi strastveno za svoje gra|ane, nego radi za vladaju}u

klasu, zbog toga i postoje dr`ave. Tako da se bojim se da }e se dosta

ljudi na}i na vetrometini nekih biv{ih radikala i nekih biv{ih LDP-

ovaca, ostra{}enih, i da vi{e ne}e imati ~ak ni koga zdu{no, ljudski da

mrze. I sad, kad zapravo nema vi{e nikakve razlike izme|u

naprednjaka i DS, DSS, SPS i G17 - a ko zna, mo`da u jednom trenutku
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Svetlana Luki}: 

Ali ima mnogo vi{e profesija koje zavise od toga kako funkcioni{e

dr`ava. Ne mo`e neko ko, recimo, ima privatnu pekaru dobro da radi

ako je poreski sistem lo{, on je prosto zavistan od dr`ave, mnogo vi{e

nego ti.

Marko Vidojkovi}: 

Ako je neko bio politi~ki ostra{}en, to sam bio ja. Jebe{ mi sve, cela

politi~ka elita se sad upire ka Evropskoj uniji uz manje ili ve}e uslove.

To je farsa za koju svi znamo kako }e u jednom trenutku da se zavr{i.

Kako ja da se bavim Crnom Gorom i njihovim priznanjem Kosova kad

je meni to sve od po~etka do kraja farsa, od 1999. do danas? Sme{ni smo

i mi zato {to im izbacujemo ambasadora, a ovim ja~ima ne smemo,

sme{ni su i oni zato {to dan posle te rezolucije u Ujedinjenim nacijama,

~im ih neko klepi po glavi, priznaju Kosovo, i jedni i drugi. To je sve

jedan odvratni apsurd, to je sve re`ija onoga ko je okupirao Kosovo, to

su Sjedinjene Ameri~ke Dr`ave. I sad mi treba da se ovde trsimo i da se

ljutimo na Crnogorce, a ni od nas ni od Crnogoraca ni{ta `ivo ne zavisi,

jer nije problem u tome. Opet se vra}amo na ono: hajde da se bijemo

izme|u sebe. Jebote, koliko }emo puta da budemo budale i da se

porokamo izme|u sebe ~im nam neki Amerikanac baci kosku? Ili Rus,

jebe mi se, ko god, bitno je da je mnogo ve}i i ja~i od nas. Nama samo

bacaju koske, i u svakom slu~aju su na istoj strani, i Rusi i Ameri.

Svetlana Luki}: 

Misli{ da od nas ni{ta ne zavisi?

Marko Vidojkovi}: 

Mislim da od ove dr`ave ne zavisi...

Svetlana Luki}: 

Da, ti govori{ o globalnom pogledu, ali ja ne verujem da je bilo ko u Beloj

ku}i i u Kremlju mnogo zainteresovan da li }emo mi doneti zakon o

diskriminaciji, da li }emo upristojiti sudstvo...

Marko Vidojkovi}: 

Kremlj i Va{ington zanima samo da se mi koljemo sa Crnogorcima oko

Kosova. Ja bih voleo da ljudi shvate da imaju jedan `ivot i da razmisle

dobro da li }e ostatak tog `ivota potro{iti mrze}i Crnogorce, ili nekoga

zato {to je radikal, ili }e mo`da ostatak svog `ivota potro{iti tako {to

je ceo koncept koji mi je naturen i koji je meni u glavi bio prirodan,

koncept politi~ke borbe i politi~kih javnih nastupa, sad sru{en. Do{li

smo do apsurda da policija {titi u~esnike antifa{isti~kog skupa, a

hapsi neonaciste, zna~i, policija je uradila jednu normalnu stvar. I sad,

mi mo`emo da se nerviramo {to je Ivica Da~i} ministar policije i

mo`emo da znamo da je to reklama za policiju i za ovu Vladu, zbog

svega mo`emo da se nerviramo, ali eto ko se i kako se upecao. To

ljudima treba da govori samo jednu stvar: da su se promenila pravila

igre tako {to su se politi~ke tenzije u dru{tvu namerno smirile i da se

narod polako ali sigurno ubacuje u okove jednog sasvim druga~ijeg

represivnog dru{tva nego {to je bilo ovo na koje smo navikli, a to je

kapitalizam. 

Dosta godina smo proveli bukvalno se bave}i politikom, mi, obi~ni

ljudi, gomila obi~nih ljudi, koja nije bila du`na to da radi. Energije i

vremena i svega `ivog je ulo`eno da bismo do{li do nekih promena, a

sad, ti koji si sve vreme samo u tome u~estvovao iz dana u dan se sve

vi{e pita{ - dobro, je l' mene neko ovde zajebavao? Odjednom se pita{ da

li neko drugi ovde u stvari vu~e konce, pri ~emu smo mi mo`da stvarno

svi pioni, {to uop{te nije ni retkost ni novost u razvijenom kapi-

talisti~kom dru{tvu. Samo ako pogleda{ kako funkcioni{u Sjedinjene

Ameri~ke Dr`ave, svetska velesila, tebi je jasno da sutra mo`e da se

uzdrma planetarni ekonomski sistem da bi ona ekipa koja {tampa

dolare mogla da ugura jo{ malo love u svoj d`ep - pa, {ta onda da

o~ekuje{ od Srbije? Zna~i, ili }e{ biti revolucionar koji }e da se bori

protiv vetrenja~a i koji }e da menja ~ove~anstvo ili razvijenu zapadnu

civilizaciju, a ljudi koji `ive u njoj nisu ni svesni da ona treba da se

menja, ili }e{ da po~ne{ od svoje sredine i, pre svega, od svoje porodice

i sebe samog. Meni bi bilo licemerno da idem da propovedam ne{to

drugo s obzirom da sam ja uspeo zaista sâm svojim radom da ovde, od

ne~ega {to navodno ne donosi novac, mogu mese~no da zara|ujem

sasvim solidno. Ja sam samonikao i ne mogu ja, koji imam platurinu

koja je ve}a i od dobrog dela plata u raznim dr`avama u Evropskoj

uniji, ne mogu da pri~am ljudima da treba da idu odavde, bio bih idiot.

Kad zna{ da ti se prodalo 20.000 knjiga u tvojoj zemlji, {to je retkost u

bilo kojoj zemlji u regionu, ti zna{ da postoje neki ljudi na koje si ti

uticao svojim knjigama. I zna~i da je tvoj rad, koji je opet rad na polju

umetnosti, zna~i, najve}i mogu}i doprinos koji ti se maksimalno

isplatio.
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da menjam celo dru{tvo, ja? Mislim, zapravo, da ljudi moraju da budu

mnogo kura`niji, da moraju da budu mnogo hrabriji, da nisu ni svesni

koliko mogu da postignu samo ako nemaju po{tovanja prema insti-

tucijama i prema sistemu koji im je nametnut. Zna~i, ne sme{ da

postavi{ kao Sveto pismo ne{to {to ti je dala neka protuva. Mnogo mi

je dra`e {to sam za ovih deset godina ne{to napravio nego da sam sedeo

i poku{avao da promenim dr`avu, a vidim da ne ide na takav na~in na

koji sam ja umislio da je mogu}e menjati je. Nije mogu}e, zato smo se

uvek zavaravali kad iza|emo na ulicu da nas je 500.000, a bilo nas je

50.000, uvek smo se zavaravali da smo mi ve}ina, a nismo, jer uvek, i

sada, moji ro|aci iz Aleksinca glasaju za radikale. Mislim da }e i sad

pored `ivih narodnjaka i dalje glasati za radikale, ti iz Aleksinca.

Jebote, a ja ih volim, to su moji ro|aci, {ta da im radim, jednostavno

ljudi ne mogu da skapiraju mnogo toga. I dalje ogromna ve}ina ljudi po

nekoj inerciji tra`i sva|u, lak{e im je da mrze nego da rade. 

Ne}u ja vi{e da `rtvujem svoj `ivot ni za koga. Koliko energije i

vremena mi je oduzimala borba i nerviranje oko stvari koje mi se sada

smeju u lice, i oko politi~ara i politi~kih stranaka - sada mi se svi oni

zajedno, iz parlamenta, iz Vlade i iz Gradske vlade smeju u lice. To je

tro{enje `ivota, dovoljno je da ti Ivica Da~i} ili bilo ko od njih oduzme 5

minuta dragocenog vremena tokom jednog dana, da te zablokira na 5

minuta, i ti si pukao. Na taj na~in ljudi `rtvuju `ivot, nerviraju se,

hvatam ih i dan-danas kako sede, gledaju Nije srpski }utati i ~upaju

kosu. Zaista mislim da trenutno nema velike razlike izme|u patolo{ke

mr`nje Grobara i Cigana i LDP-ovaca i radikala, a besmislene su, obe

mr`nje su kontraproduktivne, ne donose ni{ta dobro. Zna~i, mora neko

prvi da posustane, ono, kao, pametniji popu{ta, hajde da vidimo ko je

pametniji, da popusti{ i da prosto ostavi{ taj prazan prostor koji je

uludo godinama tro{en za sva|e koje nisu imale rezultata. Da je i{ta od

ovog na{eg larmanja, od svih borbi, od svih uspinjanja imalo rezultata

samo po sebi, pa hajde i da ka`e{ da je u redu. Jok, oni te preveslaju, oni

naprave dil sa SPS. Pa, jebote, ala smo bitni, u pi~ku materinu, svi mi

koji smo se borili i koji smo se upirali! To je samo znak da smo bili na

nekoj vrsti stranputice, {to nije ni{ta stra{no, svaki dan si, brate mili,

na nekoj stranputice, ali bitno je da provali{ u jednom trenutku kako

da nastavi{ tu borbu za bolji `ivot, i svoj i ljudi neposredno oko tebe.

[ta ja mogu da radim? Ja bih najradije uhvatio i to motkama isprebijao,

ali kako? Do}i }e Ivica Da~i} i uhapsi}e me.

}e, recimo, poku{ati da naprave porodicu, poku{ati da urade ne{to od

svog `ivota, i onda se iz tog ugla boriti za sebe i za svoj `ivot. Ne kroz

strana~ka i me|unacionalna klanja i probleme. Jasno }e se osetiti pravi

incident ako se pojave pravi neonacisti, tj. nacisti. Sad slu{amo kako

javni tu`ilac tra`i zabranu Nacionalnog stroja, a to je opet isto ovo o

~emu sam pri~ao - to je Da~i}ev {palir policije oko antifa{ista, to je

uhap{eni gradona~elnik Zrenjanina, to je zabrana Nacionalnog

stroja... Zna~i, {ta ja kao gra|anin mogu da ka`em? Okay, zabranite

onda i ove, i one, i one druge, po{to nije samo Nacionalni stroj

problemati~an, ima tu jo{ degenerika. Politi~koj eliti kao {to je bila ona

Ko{tuni~ina super su odgovarali ti mali desni~ari degenerici, tako da

zaista ne znam {ta }e oni ovima sada, ni {ta }e Ivici Da~i}u. ^ovek ima

problem jer ho}e da skine sliku Milana Nedi}a iz kancelarije. Zna~i,

jebote, kad si stigao dotle? Koji }e kurac slika Milana Nedi}a u

kancelariji Ministarstva, zaista, ko je to uop{te tu stavio? Sad meni

treba da mi bude `ao Ivice Da~i}a, jer ga napu{avaju u nekim

degenskim novinama zato {to ho}e da skine sliku heroja Milana

Nedi}a! Zato je sve to farsa i meni je sve to sme{no. Svedeno na li~nosti,

svedeno na imena to sve je jo{ samo stvarno sme{no, jer ne mo`e{ da

na|e{ vi{e razliku izme|u njih.

Svetlana Luki}: 

Recimo, to ti je dobar potez, ali mi nisi zapu{io usta da ka`em - a, izvini,

po kojoj logici ti bira{ Tomu Filu za pravnog savetnika i Vladeta Divca

za savetnika za spoljne poslove, otkad su to spoljni poslovi u resoru

policije? Ali, Marko, i u Severnoj Koreji ima verovatno nekih sre}nih

porodica, ali sumnjam da si ti, kao i mnogi od nas, takav ~ovek da

mo`e{ da ̀ ivi{ svoj privatni ̀ ivot, da bude{ zadovoljan, dok se ljudi oko

tebe kr{e, slomljeni su, izgubljeni. Ipak smo mi valjda neka dru{tvena

bi}a.

Marko Vidojkovi}: 

Ja mislim da je najlak{e ugu{iti ne~iji glas tako {to }e{ da ga pusti{ da

{tek}e i da laje u prazno. Zna~i, najmutaviji }e{ da bude{ ako }e{ sada

i dalje da se kolje{ oko nekih stvari koje o~igledno vi{e nisu na trpezi

javnog `ivota. Stvarno mi je pun kurac da ponovo pri~am neke stvari,

ba{ zato {to sam se toliko puta israo sebi u usta pljuju}i ovoga, pljuju}i

onoga, a oni se samo prespajali, pravili rokade. Kada ispuca{ svo

pljuvanje na logi~koj bazi ostane ti samo pljuvanje na ostra{}enoj bazi.

Toliko je celo dru{tvo ogrezlo u korupciju i nemoral, kako ja sada mogu
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Svetlana Luki}: 

Po~etkom idu}eg meseca po~e}e Sabor Srpske pravoslavne crkve, na

njemu }e vladike izgleda raspravljati o izmeni crkvenog Ustava, a cilj je

da se izabere novi patrijarh, jer patrijarh Pavle izgleda ne}e dobrovoljno

da im prepusti tron. Malo je riskantno da ponovo neko falsifikuje

patrijarhov potpis zelenim penkalom, {to se ina~e de{avalo, pa se sada

po svemu sude}i i dele egalisti~kim, a ne kriminalnim putem. Bitka za

mesto patrijarha Srpske pravoslavne crkve traje. Jedan od kandidata,

mitropolit Amfilohije, pro{le nedelje je na neki na~in predvodio

demonstrante u Podgorici, ali, ka`e, nije ih pozivao na nasilje, samo je

pevao Je~am `ela kosovka devojka i recitovao Njego{a. Slu{ala sam

jednom mitropolita kako se ruga \ukanovi}u i naziva ga la`nim carem

[}epanom Malim. [}epan Mali jeste bio la`ni car, ali je tokom svoje

la`ne vladavine uveo sud, po~eo popis stanovni{tva i po~eo da gradi

puteve, a onda su ga ubili. A sad se iz prijateljske, susedne i samostalne

Crne Gore vra}amo u Srbiju, ali preko Italije. Italijanski premijer

Berluskoni ~esto je u svojim TV-nastupima okru`en polunagim

lepoticama, {to je pomalo naru{ilo njegov imid` u katoli~koj Italiji i

njegovi saradnici su odlu~ili da to nekako isprave. Doneli su odluku da

se retu{ira slika venecijanskog majstora \ovanija Batiste koja visi na

zidu iznad stola italijanskog premijera. Slika na kojoj je prikazana

devojka vidljivo rasko{ne lepote postala je ~ednija jer su joj preko grudi

naslikali veo. Taj apsurdni, besmisleni gest je naravno nai{ao na osudu

u italijanskoj javnosti, a u Srbiji usred Vlade visi slika na kojoj je jedan

kvisling. Slu{ate Mirka \or|evi}a.

Mirko \or|evi}: 

Trebalo je da ministar unutra{njih poslova Da~i} izrazi ~u|enje - eto

{ta smo do~ekali - {to se u Vladi Srbije, u istorijskoj dvorani, nalazi

slika armijskog generala Milana Nedi}a kao predsednika srpske Vlade.

Milan Nedi} nije nepoznata li~nost. On i brat mu Milutin napisali su

uo~i Drugog svetskog rata jedan dokument, manifest nazvan

Homogena Srbija, koji su tvorci Memoranduma bukvalno prepisali. U

tom dokumentu od petnaestak strana stoji, izme|u ostalog: sa

Hitlerovom pobedom stvara}emo Srbiju, Jugoslavija treba da ide u

mutnu Maricu, Makedonija ne postoji, Crna Gora ne postoji. Nedi} je

bio na~elnik General{taba, nije on bio nikakav predsednik Vlade, on je

kvisling. Dva su momenta ovde va`na. Zar je trebalo da nam ministar

policije to otkriva? A ni{ta nije otkrio, odmah }u vam re}i, ta slika tu

stoji godinama. I pazite, i Da~i} je poku{ao da objasni stvar, "kao {to

Ipak sam ja najvi{e uspeo da napravim za vreme vladavine Vojislava

Ko{tunice, a to meni zna~i samo jedno: da sam ih zajebao i da sam ja~i

od svih njih. I zato meni politi~ari ne zna~e vi{e ni{ta, zato ne mogu

nijedno ime da zaokru`im, zato {to sam ja mimo svih jebenih politi~ara

uspeo da napravim od sebe ono {to sam napravio, ja sâm. Tako da me

boli kurac, stvarno, za sve i jednog politi~ara u ovoj zemlji, ja sam sebi

dokazao da mi oni ne trebaju. To {to sam najvi{e napredovao u doba

Vojislava Ko{tunice ne treba shvatiti tako da je Vlada Vojislava

Ko{tunice bila dobra, nego treba shvatiti da sam ja jedan veliki car. Ja

sam prestao da budem idealista onog momenta kad mi se na li~nom

planu smu~ilo, kad nisam vi{e video svrhu. Ne}u ja sad da budem

budala koja }e da se nasanka i da nastavi da po{tuje stare paterne

politi~kog pona{anja, ako se meni crta da }e LDP da podr`i manjinsku

Vladu SPS i DS u Beogradu. Ej, zna~i da smo sa na{im idealima oti{li u

tri pi~ke materine, treba da se promene na{i ideali u glavi, za koje smo

se slo`no borili, i ljudi koje smo podr`avali, a to su politi~ari. Ne

funkcioni{e to tako, o~igledno ljudi treba da se bore za neke druge

ideale. To je prvo {to sam sebi rekao, i kad sam skapirao to i kad sam to

u sebi prevazi{ao, negde ba{ oko parlamentarnih izbora, tada sam

po~eo javno tako i da govorim. Ja sam za jednu normalnu i pametnu

osobu predugo bio ostra{}en. 

Jedina pote{ko}a je u tome kakve nas je zatekla 1990. godina. Nije isto

da li nas je 1990. zatekla sa 15 godina, ili sa jednom, ili sa 30 godina. To

je presudno uticalo na ono kakvi su ljudi sada. Te starije generacije su,

nekako, kolateralna {teta svega ovoga {to se desilo, najgore `rtve,

njima je oteto dvadeset najboljih godina `ivota. Naravno da }e da bude

nadrkan, naravno da }e da bude besan, naravno da ne}e hteti da pusti,

ali ja prosto ne znam kako da im se pomogne, jer je to {to ih je uni{tilo

mnogo ja~e od mene ili bilo koga drugog ko mo`e da im ka`e "ej, ljudi,

sad je sve cool". [ta ga boli kurac {to je tebi cool, {ta ima{, 33 godine, ja

sam radio kad mi je bilo 33 godine. To je normalna reakcija nekog

starijeg. Ne}e{ imati pet puta 33 godine, ima}e{ samo jednom. Neko ko

je imao te 33 godine 1991, pa naravno da }e da bude nadrkan i naravno

da prosto ne}e hteti da pusti ono za {ta se borio tolike godine, pa makar

kao ja jasno video da su nas sve zajedno zajebavali. Prosto, mo`da je

nekome te`e da se prilagodi novim okolnostima. Nema gore stvari od

promene sistema, a na{a promena sistema traje dvadeset godina. Kod

Slovenaca je to trajalo jedan dan. Jedini recept je da ljudi poku{aju da

u`ivaju u `ivotu {to vi{e, bukvalno od, evo, ovog trenutka.
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{alim se. Ni re~ju nije pomenuo hiljade i hiljade ljudi koji su tada

pobijeni. Tre}i momenat za koji niko ne}e da zna: izbegli~ka vlada

Kraljevine Jugoslavije u Londonu na svojoj redovnoj sednici osudila je

Nedi}a za veleizdaju i zapretila mu smrtnom kaznom, jer slu`i

Nemcima i uni{tava srpski narod. Ako se u crkvi, da dodam i to, vr{e

pomeni njemu i Ljoti}u, oni mogu imati smisla samo privatno, u okviru

porodice, ali kad crkva to ~ini javno ona se, na`alost, i sama uklju~uje

u jednu rabotu koja nikuda ne vodi. Nedi} se ne mo`e oprati ni~im.

Cela ova zgoda o kojoj sam govorio i naveo neke ~injenice je u funkciji

tog njihovog pomirenja, koje je, po mojoj skromnoj oceni, potpuno

neiskreno, pa ako ho}ete, s obzirom na ovo o ~emu sam govorio, i

nemogu}e. Znate ona dva uslova koji va`e za Hute i Tuce, koji moraju

biti ispunjeni da bi do{lo do pomirenja: pomirenje se kao proces mora

otvoriti u istini i na istini. A meni se ~ini da je ovo pomirenje fingirana

politika metiljave neodlu~nosti. Pa, ne mo`emo se mi nad streljanim

|acima u Kragujevcu pomiriti, a da ne ka`emo ko su, {ta su, ko je to

uradio. Ako mi ne budemo rekli sve do kraja, {ta je to bilo, kakav je to

bio projekat, ako se to ne ra{~isti ne mo`e biti ni govora o pomirenju,

tim pre {to }e ono delovati kao sme{na fraza. Dobronamernim frazama

su poplo~ani putevi koji vode u pakao, to je poslovi~na istina. 

Osvrnu}u se jo{ na jednu pojavu - molim vas, za poslednjih godinu i po

dana ja sam 77 puta na{ao re~ "klerofa{isti" u medijima. Neko u

javnosti ho}e, ali i neko - a na tome je glavni akcenat - u Srpskoj

pravoslavnoj crkvi da ona dobije imid` nekakve fa{isti~ke institucije,

{to ne uop{te odgovara istorijskoj istini. Za vreme Drugog svetskog

rata mi jesmo imali nekog ludog monaha Mitrofana Mati}a koji je

pevao kora~nice Ljoti}evim vojnicima, ali taj isti Dimitrije Ljoti}, kome

danas srpska crkva slu`i pomen, dva puta je 1941. bukvalno zabio no`

u le|a Srpskoj pravoslavnoj crkvi optu`iv{i je u svom glasilu Na{a

borba da slu`i komunistima i da podsti~e antifa{isti~ki otpor. To su

dve odvratne denuncijacije. Kad je izbio Drugi svetski rat i kad su

Nemci raspar~ali na{u dr`avu, Srpska pravoslavna crkva je imala 21

episkopa. Petoricu su, dr`ite me za re~, ubili fa{isti, a 370 sve{tenika i

monaha pali su kao svesni, ube|eni antifa{isti. Kad to nekom danas

pomenete u crkvi, odgovore vam: pa, {ta je to bitno, komunisti su nas

pre{li. Kome to danas u crkvi, Srpskoj pravoslavnoj crkvi odgovara da

ona ima fa{isti~ki imid`, kome? Izgleda da nekome odgovara - jednom

delu jerarhije koji je izmislio nove ikone, to su Karad`i} i Mladi}, Obraz

i sli~ne grupe. To su gubitnici ili sinovi gubitnika u desetogodi{njem

znate, to je politi~ko pitanje, to nije posao za policiju". Imam jednu

primedbu, vrlo va`nu ~ini mi se: to jeste politi~ko pitanje, ali bogami,

to je pitanje i za policiju! Jer, postoji generalni sekretar Vlade koji mora

da vodi ra~una o ugledu zemlje, o ugledu prostorija, o ugledu Vlade. Da

nevolja bude ve}a, slika kvislinga nalazi se na sredini povorke velikih

istorijskih li~nosti koje su stajale na ~elu srpske Vlade. Na prvoj slici u

toj dvorani je ~asno ime prote Matije Nenadovi}a, koji je bio prvi na{

predsednik Vlade. To ~asno ime stoji na po~etku, u sredini je Milan \.

Nedi}, kvisling, a pred kraj tu`ne povorke Zoran \in|i}. Svi u istoj Sali.

A sad }e valjda oka~iti i Ko{tunicu. I jo{ se, dakle, razmi{lja u javnosti

ko je tu sliku oka~io, {to uop{te nije nikakva tajna, zna se za ~ije vlade

je to ura|eno. 

Oglasili su se doktor ^avo{ki, za koga je to nedodirljiva li~nost i

veli~ina, kao i Sini{a Kova~evi}, pisac drame \eneral Milan Nedi}, a to

je literatura koja poku{ava da od jednog kvislinga na~ini na sceni

tragi~nog junaka iz anti~ke tragedije, {to je ravno besmislici. Oni javno

prete da ne}e dozvoliti nikome, pa ni Da~i}u, da skida tu sliku, njima je

to ikona, ~ovek koji je bio ube|eni Hitlerov pristalica, koji se obra}a

ljudima vi{e puta preko Radio Beograda i do poslednjeg dana, molim

vas, do 1. oktobra 1945. godine on priziva Hitlera da pobedi saveznike!

A gospoda u Beogradu, u~eni akademici, zvani~no podnose zahtev za

njegovu rehabilitaciju, u sudsko-pravnom smislu re~i. ^itam ovih dana

knjigu jednog doktora i psihijatra, ~lana Srpske akademije nauka i

umetnosti, koji je u jednom listu ozna~en i kao profesor patristike,

u~enja crkvenih otaca - on pi{e da postojbinu svoje du{e jo{ kao de~ak

na{ao u Srbiji Milana Nedi}a, i peva Nedi}u himne. A ta gospoda

izgleda nikad nisu ni pro{etala do Starog sajmi{ta, iako to nije daleko

od SANU, da vide desetine i desetine hiljada imena i prezimena Srba,

Jevreja i Roma koje je Nedi}eva policija pod pokriviteljstvom Nemaca

ubila. Pri tom, najve}i broj ubijenih su - pazite dobro - Srbi! I sad me

gospoda ube|uju da je to ikona pred kojom se treba pokloniti. Nije ovo,

znate, samo politi~ki skandal, ovo je i kulturni skandal, ovo je istorijski

skandal. Molim vas, da vam pomenem jedan detalj, jer ovde izgleda

nikoga ni{ta ne zanima: kad su Nemci uz pomo} Ljoti}evaca i fa-

moznog na~elnika {taba Ljoti}evog Srpskog dobrovolja~kog korpusa,

Marisava Petrovi}a, pobili |ake u Kragujevcu, znate li vi ko je sutradan

stigao u Kragujevac? Pretsednik - tako se potpisivao predsednik srpske

Vlade, Milan \. Nedi} - i nijednom re~ju nije pomenuo taj doga|aj, nego

je prisustvovao nekom osve{tenju raonika i pijuka. Upravo tako, ne
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davao intervju nema~koj, Hitlerovoj agenciji ADN, a verziju na

srpskom jeziku objavio je Glasnik Srpske pravoslavne crkve, njeno

zvani~no glasilo, i u broju 1 i 2, u dvobroju za 1937. godinu stoje dos-

lovce ove re~i: "Mi iskreno verujemo vo|i, fireru i njegovim namerama

i verujemo da on vodi borbu protiv Zapada iz iskrenih pobuda i da

njegova borba nema nikakve veze sa imperijalnim ciljevima". Taj isti

firer je dve i po godine kasnije razbio njegovu dr`avu. Sve bi to srpska

crkva trebalo da objavi, da osvetli i da se ogradi. Ta }utanja su sramna

stranica njene istorije, ali rekoh vam, u srpskoj crkvi postoji neko krilo

kojem to odgovara. Ne znam da li mu je te`i{te ba{ u crkvi ili oko nje,

da li su to neki Matija i bratija, ne znam, ali jeste neko kome nikakvo

pomirenje ni sa kim ne odgovara. Ovde jedan deo klera zaista ho}e da

bude klerofa{isti~ki, to je ono {to mene brine. Ne bi mene brinuli ovi

de~aci koji bacaju kamenice i tuku po Novom Sadu ljude u glavu

kamenicama, da nije u vrhovima jerarhije neke jake struje kojoj je u

javnosti doskora odgovarala politika klerikalnog kabineta gospodina

Ko{tunice. Upravo tako, to je bio klerikalni kabinet. Pogledajte, molim

vas, dana{nji ministar vera...

Svetlana Luki}: 

Ljudi njega ne znaju, Bogoljub [ijakovi}...

Mirko \or|evi}: 

Ne znam ja, Svetlana, da li ljudi njega znaju ili ne znaju, ja gospodina

li~no ne poznajem. Ono ~ime se on predstavio javnosti, {ta je za njega

vera, {ta je za njega nauka - to deluje stravi~no. Nedavno sam ga nekom

prilikom citirao, on izjavljuje da ga nauka ne zanima, ne zanima ga

istorija, zanima ga samo `itije, on je doslovce to napisao, molim vas.

Svetlana Luki}: 

Ima da kukamo da se vrati Ljiljana ^oli}.

Mirko \or|evi}: 

Dabome. Kad sam naveo nekoliko njegovih klju~nih ideja pitali su me:

zaboga, ~ove~e, {ta ovo radite, pa ovo je nemogu}e, gde ste to na{li? Pa,

pi{e vam gde sam na{ao, u njegovim delima.

Jedan ministar, kad ga pitaju za{to se baca toliko drvlje i kamenje ba{

na Crnu Goru iako je Makedonija istog dana priznala Kosovo, odgovara

da je ionako polovina te dr`ave {iptarska. Zamislite! A proterivanje

ciklusu Milo{evi}evih luda~kih balkanskih ratova. Oni sa pra-

voslavnim krstom i ikonom slave Himleru ro|endan! Kad nekog oz-

biljnog ~oveka u na{oj crkvi zapitate "pa, na {ta mu ovo iza|e, da ovi

nose pravoslavni krst i ikonu Nikolaja Velimirovi}a, a slave ro|endan

rajhskancelara Hajnriha fon Himlera?", razumni ljudi u crkvi

odgovaraju "mi tu ni{ta ne mo`emo, ludilo je zahvatilo i dru{tvo i crkvu

i ja se sla`em s tim da je to ludilo". A to ludilo ne prolazi brzo. Sino}

gledam - u Crnoj Gori sve{tenici Srpske pravoslavne crkve rade ono isto

{to su radili od Gazimestana naovamo i upli}u crkvu u to besmisleno,

deveto valjda po redu, doga|anje naroda. Kuda vodi to {to sad popovi

poliveni suzavcem padaju po ulici, {ta }emo time dobiti? Unapred se

zna rezultat: ni{ta. I slovima: ni{ta.

Kada je u pitanju Kosovo, Artemije, evo, sedmi put optu`uje Tadi}a za

veleizdaju, sedmi put, zato {to nije sa vojskom krenuo na Kosovo da ga

vrati. Amfilohije je, to je ~injenica, ipak rekao dve va`ne stvari. Prva je

da crkva mora sara|ivati sa postoje}im vlastima, ona je to vekovima

~inila. Otuda se u javnosti sticao utisak da je on neka mek{a struja.

Sino}nji doga|aji, me|utim, pokazuju da to nije tako. Kad se govori o

ovim strujama ne treba gubiti iz vida da je izraz "golubovi i jastrebovi"

samo lepa figura, {to se ti~e nacionalnog projekta svi su oni jastrebovi.

Druga nevolja koja sada potresa na{u crkvu u {irem kontekstu

pravoslavlja. Po|imo od Gr~ke. Nedavno je gr~ka Vlada po~ela da se

trese, potpredsednik podneo ostavku, Vlada je u krizi. Pravoslavni

monasi i zlato prodaju na Svetoj Gori, ne~asno su trgovali, prodavali

delove zemlji{ta koje ina~e pripada dr`avi i zaradili na tome 138

miliona evra. Na{u crkvu potresa afera s gra|evinskom firmom Rade

Neimar. Da paradoks bude ve}i, mitropolit Amfilohije je otkrio ~ija je to

firma i kako je poslovala - ona pripada vladici Artemiju. Sad kad treba

ispitati kuda ide taj novac pokazalo se da smo u }orsokaku, dr`ava se

odri~e prava kontrole. 

Za ove probleme Srpske pravoslavne crkve, od klerofa{ista do

finansijskih malverzacija, postoji samo jedno re{enje, a ono se sastoji

u slede}em: da se Srpska pravoslavna crkva sinodarnim aktom

jednostavno ogradi od tih fa{isti~kih i nacisti~kih grupica kao od zla i

kuge. Problem bi bio potpuno re{en, znalo bi se na kojoj je strani crkva.

Ali, neko u samoj crkvi ne dâ da se ona oglasi i da ka`e da Srpska

pravoslavna crkva sa Hitlerom i Himlerom nema nikakve veze. 1937.

godine na ~elu na{e crkve nalazio se patrijarh Varnava Rosi}, on je
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Imate jednu teoriju koja tvrdi da smo mi Srbi star narod, pa smo se

navodno istorijski istro{ili. Ja nisam pristalica te teorije, ona je meni

naivna, ni{ta to ne zna~i, ima kudikamo starijih naroda od nas.

Me|utim, jedna druga teorija, koju u nauci podr`avam, ka`e da postoje

narodi koji nisu razumeli svoju pro{lost i time su pokopali svoju

budu}nost. Mi smo u 20. veku, na kraju 20. veka zapo~eli s jednim

projektom koji je bio totalno nesvojevremen, neizvodljiv, koji je bio

avanturisti~ki, ne osvrnuv{i se makar malo unazad da vidimo {ta je

bilo sa narodima koji su imali takve projekte, recimo, velika Bugarska.

Danas bi trebalo da priznamo da je ta velika Srbija bila velika avantura

u koju nas je uvukla nacionalna elita komunisti~kog aparat~ika

Milo{evi}a, a koji je to, nesretnik, platio glavom. Prosto da vas pitam,

da li znate koliko je ~italaca imao Dimitrije Tucovi} sa onom knjigom

Srbija i Albanija? [aku. Ili Kosta Novakovi}, i toliki umni ljudi koji su

znali kako stvari stoje. Na{ problem je {to imamo jednu kompaktnu

ve}inu koja nema kapacitete da misli. Ovo {to sam ja govorio o Milanu

Nedi}u, ne znam da li vam je bilo zanimljivo ili dosadno, ali mene

zanima ne{to drugo: gde je neki profesor univerziteta ili vladika da to

ka`e? Danas se na{a crkva, rekoh ve} nekoliko puta, boji da se ogradi

od ovih |ilko{a, gradskih i seoskih, koji nose nekakve krstove i glume

neke fa{iste, a nisu sigurni ~ak ni {ta mu je to taj fa{izam, pojma

nemaju. Ja izvodim onaj zaklju~ak koji se mnogima ne svi|a, mnogi se

ne sla`u sa mnom, ali ja ga ponavljam: nama se inteligencija istanjila.

Znam ja, Svetlana, da srpska Akademija danas ima akademika i

stru~njaka svetskog glasa za srednjovekovnu istoriju ju`noslovenskih

naroda, Simu ]irkovi}a, ali pored njega sedi jo{ deset nekih drugih

istori~ara, to vi meni objasnite. Ako se takav jedan ~ovek ne oglasi,

prevlada zakon mase. Ljudi se i zamaraju, ni{ta tako ~oveka ne umara

kao glupost. Ona, ka`e Volter, ~oveka umara toliko da se od nje ne mo`e

odmoriti dugo. Ti njihovi Nedi}i i Mladi}i - to zamara, doista zamara,

ne mogu vi{e. A na kraju krajeva, znate, ljudi se zamaraju i upornim

preispitivanjem da li otpor gluposti ima odjeka. Ja tvrdim da ima, da

nema ne bih ovo radio sa vama {to radim. Ali duboki su koreni ove na{e

muke.

Svetlana Luki}: 

Danas }ete na sajtu Pe{~anika mo}i da pro~itate tekst Mi{e Brki}a o

sagi sa ratnim veteranima koji tra`e dnevnice, ratne dnevnice. Ta pri~a

ima naravno nekoliko nivoa, a Beogra|ani su ~esto skloni da je tre-

tiraju kao saobra}ajni problem, jer ti ljudi veoma ~esto naprave potpuni

crnogorske ambasadorke iz Beograda deluje zaista kao totalno

besmislen ~in. Pa, ne mo`e Vlada Crne Gore da odre|uje {ta }e Vlada

Srbije da radi, i obrnuto. Isti~u se neki kvaziargumenti tipa "Crna Gora

ima mnogo ljudi koji se ose}aju Srbima" - pa u Srbiji ima mnogo ljudi u

nekoliko op{tina na jugu koji se ose}aju Albancima, {ta da radimo. Bio

bi red da se {ef na{e dr`ave obrati gra|anima i da ka`e: stvar je Crne

Gore koga }e da prizna i koga ne}e. Da li ste se pitali za{to je pedesetak

evropskih vode}ih zemalja priznalo to Kosovo, a tek jutros u ranu zoru

je i prva islamska zemlja to u~inila. Za{to islamske zemlje ne hitaju?

Jer je Kosovo definisano kao lai~ka dr`ava u kojoj islam ne mo`e imati

nikakvu ulogu, u kojoj je islam slobodan, a islamizam zabranjen. 

Sada{nja srpska politika u Beogradu oko Tadi}a ima samo jednu

manu, ali ona bogami nije mala: nema ~ulo za realnost. To s Nedi}em

oni ho}e da nazovu incidentom, vide}emo ko je oka~io sliku pa }emo da

je skinemo. Ali, zna se ko je oka~io i ne}e oni to skinuti. A s tim se ne bi

trebalo nikako pomiriti, s tom slikom. Re}i }ete sad, {to ste vi toliko

zapeli? Meni li~no Nedi} nije nikakvo zlo u~inio, ali molim vas,

dozvolite, ne mo`e on da stoji pored prote Matije Nenadovi}a, to je

nedopustivo, to je uvreda za kulturu Srbije, za srpski jezik, za kulturni

imid` Srbije. To je povreda na{e tradicije i na{ih svetinja. Me|utim,

vide}ete, i to }e se nekako zata{kati, gurnu}e se pod tepih. Te "{to ste

zapeli", te Da~i}u sad vi~u "ma, ti si komunista". Ne radi se o

komunistima uop{te. NegoTadi} nema odlu~nosti i nema hrabrosti, on

nije dr`avnik, {to se pokazalo i u onom tuma~enju tri prsta, jednog

prsta, sve to je bilo tu`no. To je lansirao poglavnik Paveli} kad je iza{ao

sa povijesnog susreta sa vo|om Rajha Adolfom Hitlerom, on je

pozdravio tada sa tri prsta. Ma, gluposti su to, ali... nama su gluposti

do{le glave. Znate, mi ho}emo u Evropu, a ne}emo evropske institucije

ni na Kosovu, ni u Srbiji. ^itam pre desetak dana izjavu nekog

francuskog ambasadora koji ka`e "meni ovo ne ide u glavu, vi mi

svakog dana u susretima dokazujete da ho}ete u Evropu, a ne}ete

Euleks, pa koga ho}ete da dovedem, koga da vam dovedem?". Izjava

Doris Pak bukvalno glasi "vreme je da se Srbija i Srbi smire malo".

Mnogo dobra izjava. Ali u glavama ogromnog broja ljudi jo{ je logika

"pustite vi Makedoniju, makedonski jezik, makedonsku dr`avu, crkvu,

to je prolazno; Crna Gora, to je srpska stvar, to su Srbi". Ama, za boga

miloga, neka su polovina Srbi, ali {ta da radimo s onom drugom

polovinom? Oni ne}e da budu Srbi. Ali, ovde se veruje da je velika Srbija

jo{ mogu}a.



218

17
.1

0
.0

8
.

Sa{a

Gajin

Sa{a Gajin: 

Kada jednoj ultradesni~arskoj ideologiji suprotstavite ideologiju koja

je zasnovana na idejama vladavine prava, zabrane diskriminacije,

jednakosti svih, onda to u njihovim glavama izgleda zaista sme{no. To

za njih nije nikakva alternativa, oni misle da su upravo ljudska prava,

da je demokratija jedna obi~na izmi{ljotina. U ovim zemljama u kojima

su poreme}eni sistemi vrednosti, u kojima mnogi ljudi veruju u

antivrednosti, pravo ima neku formativnu ulogu. Pravo bi trebalo da

podi`e svest ljudi o tome {ta je dozvoljeno, a {ta je zabranjeno, da li

respektovati razli~itost drugoga ili ga {utirati na ulici. Dakle, mi ovde

imamo zaista pravu `ivotnu alternativu. Evo, ako govorimo samo o

ovim slu~ajevima zlo~ina mr`nje, onda }ete videti da je upravo na{

krivi~ni zakonik tako napravljen da pogoduje onima koji vr{e zlo~ine

iz mr`nje prema nekoj osobi ili grupi lica koja dele odre|eno li~no

svojstvo. Zato {to nemate upravo tu odredbu u krivi~nom zakoniku,

koja govori da }e se te`e kazniti krivi~no delo koje je u~injeno zbog

mr`nje zasnovane na li~nom svojstvu neke osobe, nemate ni stro`ije

ka`njavanje, nego upravo suprotno, bla`e. Ako se recimo siluje `ena sa

invaliditetom, po~iniocu dela sledi bla`a kazna, ako silujete svoju

}erku koja ima invaliditet onda vam je kazna jo{ bla`a. Ako ubijete

Roma na sred ulice samo zato {to je Rom onda }e vam se kao

olak{avaju}a okolnost uzeti to {to niste ba{ poznavali `rtvu. To nije

pravo koje gradi sistem vrednosti. E, tako je isto i sa anti-

diskriminacionim pravom. 

Danas zabrana diskriminacije predstavlja neku vrstu moralnog

imperativa. Mi smo danas u toj situaciji da, istina, imamo jedan zakon

koji se odnosi na zabranu diskriminacije osoba sa invaliditetom,

imamo i jednu pravu antidiskriminacionu presudu Vrhovnog suda - to

je ona presuda koja je doneta u slu~aju Krsmanovi}a, kada je vlasnik

bazena u [apcu branio Romima da u|u na bazen. Ali nemamo mnogo

toga vi{e, nemamo, pre svega, op{ti antidiskriminacioni zakon koji bi

predstavljao krovni zakon. I evo kako sad pravno-politi~ki stvari stoje

sa time. Model tog zakona je svojevremeno ura|en u Institutu za

uporedno pravo. Kada su pre godinu dana neonacisti~ke i fa{isti~ke

grupe zakazale svoj mar{ u Novom Sadu, dakle, povodom tih doga|aja,

poslani~ka grupa LDP je iznela kao svoj predlog zakona o spre~avanju

diskriminacije. Dakle, to je bilo pre godinu dana. Od tada do dana

dana{njeg Skup{tina nije na{la za shodno da se izjasni o tom

fundamentalnom zakonskom tekstu, o ne~emu {to se na drugim

saobra}ajni kolaps u gradu. Ali, zahtev veterana mo`e da se tuma~i i na

druge na~ine, meni dra`e. To je, dakle, pri~a o gvozdenom puku i onom

opskurnom ~oveku iz gvozdenog puka koji je sada visoki dr`avni

~inovnik. Mo`e da se govori o ratnim veteranima kao o ljudima koji su

palili one grani~ne prelaze u februaru mesecu ove godine i tako dalje, i

tako dalje. Ali, Mi{a Brki} ovde govori o ekonomskom aspektu njihovog

zahteva i ka`e da su podaci frapantni. Dakle, ~ak 50.000 veterana tra`i

da im se isplati 3.500 dinara po danu ratovanja, a dana je bilo 78, {to u

kona~nom zbiru iznosi 168 miliona evra. S tim parama, ka`e Mi{a

Brki}, mogu da se naprave najmanje dva mosta u Beogradu, mo`e da se

sagradi put Novi Sad-Horgo{ i da se izgradi 140 domova zdravlja. 

Idemo dalje sa emisijom. Videli ste da je komesar za ljudska prava

Saveta Evrope bio u Srbiji i rekao nam je, odlaze}i, da je razo~aran

na~inom funkcionisanja pravosu|a i pona{anjem policije, da je

razo~aran zbog postojanja diskriminacije, nedovoljne slobode

izra`avanja, postojanja rasizma i govora mr`nje. I, naravno, zbog

sporog usvajanja nekih zakona. Ovde ve} dugo Vlada mantra da imamo

dobre zakone samo ih ne primenjujemo, me|utim, to nije ta~no. Mnogi

va`ni zakoni nisu dobri, a mnogi zakoni koji jednu zemlju ~ine

civilizovanom uop{te i nisu doneti, ne postoje. Se}am se jedne pri~e da

su u Bugarskoj ili Rumuniji u vreme tranzicije, odnosno njihovog pribli-

`avanja Evropskoj uniji, u parlamentu sedeli stru~njaci, pravnici koje je

dr`ava pla}ala da daju mi{ljenje o predlo`enim vladinim zakonima, da

prate skup{tinske rasprave, da prate amandmane koji se podnose i da

upozoravaju poslanike ako slu~ajno donose zakone koji se kose s

evropskim, da ne bi dva puta radili jedan isti posao. Imamo i mi takve

stru~njake, koji nisu samo sedeli i kritikovali nego su pisali modele

zakona, slali ih u Skup{tinu, ali ih je dr`ava toliko ponizila da ih nije

~ak udostojila bilo kakvog odgovora. Me|u takvim ljudima je i na{

dana{nji sagovornik Sa{a Gajin, asistent na Pravnom fakultetu Union

i istra`iva~ u Institutu za uporedno pravo. A upravo ovaj Institut je,

zajedno sa nevladinim organizacijama koje su okupljene u koaliciji

protiv diskriminacije, pre nekoliko dana poslao jedno saop{tenje

javnosti, ali i Skup{tini, u kojem tra`i od Skup{tine da usvoji predlog

zakona protiv diskriminacije, iza kojeg stoje organizacije civilnog

dru{tva. I niko taj zahtev, odnosno to saop{tenje nije objavio, a

potpisalo ga je vi{e od sto nevladinih organizacija. Slu{ate Sa{u

Gajina.
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para morati da izdvojite iz bud`eta onda kada oni po~nu da u`ivaju

svoja sva ekonomska, socijalna, kulturna i druga prava. Ne znate za

koga }e glasati, dakle, {to biste se vi petljali sa ne~im {to vam ne ide u

korist? Em izdvajate za njih, em ne znate za koga }e da glasaju. Ali to je

savr{eno neozbiljno.

Sada mi pada na pamet ne{to sa ~ime i dalje ne mo`emo da iza|emo na

kraj. Radi se, naime, o ovom korpusu zakona koji se vezuju za pristup

informacijama, za za{titu podataka o li~nosti i najzad, za klasifikaciju

informacija. Mi smo, istina, kao vazda poslednji ili pretposlednji u

Evropi dobili taj zakon o pristupu javnim informacijama, ali smo uz

njega i u njemu dobili jednu odredbu koja je zaista jedinstvena, koja

nigde ne postoji u uporednom pravu, a to je odredba koja se odnosi na

mehanizam za{tite tog opet Ustavom zajam~enog prava. Vi ka`ete

ovako: svako ima pravo da tra`i informaciju od organa javne vlasti,

organ javne vlasti je du`an da po zahtevu tu informaciju dostavi. Ako

ostane bez informacije, ako mu se ne odgovori, tra`ilac informacije

mo`e nekom `albom da se obrati povereniku za pristup javnim

informacijama. On mo`e da tra`i pravnu za{titu, me|utim, kada se

radi o najvi{im orgnima dr`avne vlasti, predsednik Republike,

Skup{tina, Vlada Republike Srbije, Vrhovni sud, javno tu`ila{tvo, onda

zakon eksplicitno ka`e da kada oni odbiju zahtev onda vi ne mo`ete da

se obratite po `albi povereniku. Dakle, najvi{i organi dr`avne vlasti su

izuzeti od op{te obaveznosti jedne pravne norme. Ali pazite, to su

teorije nekog sovjetskog totalitarnog sistema, koji ne bi trebalo da va`i

vi{e. Onda smo mi rekli, okay, imamo zakon o pristupu informacijama,

ali taj zakon ne mo`e da funkcioni{e bez nekih komplementarnih

zakona, jedan od njih je zakon o za{titi podataka o li~nosti. 

Dakle, ti dr`avni organi barataju nekim li~nim informacijama o meni,

jer niko ne bi trebalo da kopa sad po medicinskoj dokumentaciji, bez

obzira {to nju u posedu dr`i neki organ javne vlasti. Ne mo`ete vi oti}i

u dom zdravlja i tra`iti da vidite od ~ega vam boluje kom{iluk. Taj

zakon, zakon o za{titi podataka o li~nosti, figurira kao prvi na listi

prioriteta za uskla|ivanje sa pravom Evropske unije jo{ od 2001. go-

dine. Tu je jo{ jedan interesantan zakon, to je zakon o tajnosti, odnosno

klasifikaciji informacija. Mi nemamo zakon koji bi ure|ivao tu oblast.

Mi imamo slede}u situaciju: svako ko barata informacijama za koje se

mo`e pretpostaviti da su tajne i da ih treba za{tititi od pogleda javnosti

ima ispred sebe niz pe~ata na kojima pi{e "strogo poverljivo" ili "vojna

prostorima shvata kao spomenik pravne kulture, da ka`e da li prihvata

ili ne prihvata. Mi drugi put dolazimo u situaciju da govorimo ono {to

smo govorili pre godinu dana, a pre godinu dana smo govorili ne{to {to

smo govorili jo{ ranije, a to je da su nacisti~ki i fa{isti~ki pokreti, ideje

mr`nje, nasilja i diskriminacije koje se afirmi{u u tim pokretima,

najte`i oblik disikriminacije. I ka`imo jo{ da o tome nema re~i u na{em

pravnom poretku, niko nikada nije poku{ao da zabrani neku od tih

organizacija, iako postoje uslovi za zabranu. Dakle, sada je, evo, 2008.

godina, skoro }e deset godina od onih demokratskih promena i mi

}emo opet, kao {to smo govorili 2000. godine, izgubiti deset godina.

Takvih ljudi koji su naoko inteligentni, mada ja sumnjam u inteli-

genciju onoga koji govori da ljudska prava ne postoje, ili da su izmi-

{ljotina, ili da su podobna da budu zloupotrebljena i tako dalje - takvih

li~nosti ima u svim kategorijama dru{tva, njih }ete sresti i kao pro-

fesore Pravnog fakulteta, ali }ete ih sresti i na ulici kao prodavce

~arapa ili ga}a sa kutija. Dakle, ~ini se kao da svi delimo jednu istu

ideolo{ku matricu - vama ljudska prava obezbe|uju komponentu

dostojanstvenog `ivota, vi znate da u`ivate odre|ena prava, da vam

ona nisu poklonjena od strane dr`ave i istovremeno znate da, ukoliko

je to potrebno, ukoliko su vam prava povre|ena ili ograni~ena, mo`ete

da ih za{titite. Mi danas imamo mnoge ljude koje mi pravnici

nazivamo pravno nevidljivim, to su na{i sugra|ani koji su prete`no

romske nacionalnosti i koji nigde nisu registrovani. Takvih ljudi ima

vi{e desetina hiljada. Mo`ete imati ljude oko sebe koji neozbiljno

shvataju pravo, ali vi kao dr`ava nemate pravo na to. 

Pazite, nije sramota imati problem pravno nevidljivih lica u zemlji,

imaju ih i velike zemlje, Amerika ih ima zato {to milioni ljudi godi{nje

ulaze nelegalno na njenu teritoriju u potrazi za boljim `ivotom. Imaju

ih i veoma zaostale zemlje, kao {to je recimo Venecuela, u kojoj su ljudi

`iveli po nekim plemenima, u zabitima, pa nikad nikome nije palo na

pamet da se registruje, niti je dr`avi bilo va`no da do|e do podataka ko

sve ̀ ivi na teritoriji te zemlje. Ono {to je sramotno jeste da dr`ava ni{ta

ne ~ini da bi re{ila taj problem, kao {to sve te zemlje koje sam nabrojao

~ine, od Amerike do Venecuele, pa se de{ava da se u jednom talasu

registracije pravno vidljivo postane po milion ljudi. Kod nas, evo, ve}

mo`da i desetine godina niko nema pravu informaciju o svemu tome.

Dakle, unazad godinama vi imate problem za koji ne marite, vi ka`ete,

pa, dobro, nije to na{ problem, a mo`da i razmi{ljate o tome koliko }ete
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okarakterisani kao neko ko se stalno joguni, kada to mo`emo da

uradimo na vreme, milom a ne silom i svesni toga da to nije ne{to {to

koristi Evropskoj uniji, nego nama samima, onima kojima je taj zakon

namenjen. U pravno primitivnim sredinama ne mo`ete putem prava da

zadovoljite svoje potrebe, a to je veoma opasna situacija upravo sa

stanovi{ta ljudskog dostojanstva. Vi ne znate {ta mo`e biti ishod

nekog odnosa sa drugim ~ovekom, ne znate da li }e vas policajac

opau~iti po glavi ili }e vam se nasme{iti, ne znate da li }e vas kazniti ili

vas ne}e kazniti. Vi prakti~no gubite tlo pod nogama, ne znate kako da

se pona{ate, nemate orijentir i ostajete sami u toj urbanoj ili ruralnoj

d`ungli, ostavljeni na milost i nemilost nekim birokratama ili nekim

siled`ijama. Takva situacija je u`asno frustriraju}a i na dugi rok

stvara velike dru{tvene potrese.

^esto slu{amo da postoje ljudi koji se nasla|uju otvorenim

problemom. Ka`u: evo, mi sad imamo problem - ne}emo kao nekad da

ka`emo da nemamo problem, ne}emo da ga krijemo, ne, mi imamo

problem - i sad }emo na njemu da radimo. I mi }emo da radimo na

njemu unedogled i nikad ga ne}emo re{iti. Zbog ~ega? Pa, zato {to nam

se ne isplati da ga re{imo, jer tad moramo da otvorimo neki novi

problem. Da li to {to kasnimo, {to nas nema, {to smo uvek na nekom

stubu srama, {to uvek o nama govore kao o nekome ko bi trebalo da

bude pod starateljstvom, da li sve to ima opravdanja? Meni se ~ini da

nema. Jer, ne mo`ete re}i da mi nemamo kapaciteta da do|emo do

jednog kvalitetnog zakonskog teksta. Pa, evo, zakonskih tekstova ima

koliko god ho}ete na sceni, ali se ne usvajaju. Recimo da je najva`nije

da do|emo na belu {engensku listu, to je sad veliki poduhvat. Pa, dobro,

lepo je ako ~ovek ne mora da vadi vizu za Francusku, ali kako i da ode

u Francusku? Kako }e on, bez svesti o tome gde je Francuska i {ta }e

uop{te tamo lo{e obu~en, kako da ode tamo, {ta }e tamo bez zuba...?

Dakle, ima mnogo toga {to bi vlast, koja je pravno i politi~ki odgovorna

prema onima koji su je izabrali, mogla da uradi i bez zagledanosti u

Evropu. Ali ako ve} ka`ete da ho}ete u Evropu onda bi neko

elementarno po{tenje podrazumevalo da zaista ne{to i u~inite u tom

pravcu. Ako vi stalno govorite da ho}ete u Evropu, a ne radite ni{ta u

tom pogledu, i za to nemate nikakvo opravdanje, ~ak ne nalazite za

potrebno ni da nam se izvinite - onda je to za neku drugu struku. Mo`da

bi trebalo anga`ovati ve{taka neke druge struke da se to objasni.

tajna" ili "dr`avna tajna", i on sad otprilike lupi pe~at na neki

dokument i tu do|e do takvih apsurdnih situacija da su jelovnici u

vojnim kantinama snabdeveni pe~atom "vojna tajna". U Sloveniji do

dana dana{njeg ni jedna jedina informacija nije dr`avna tajna,

bukvalno brojem nula se ozna~ava broj informacija koji je snabdeven

pe~atom "dr`avna tajna". A u [paniji taj broj iznosi ~etiri.

Mi smo sakupili stru~njake koji su uradili model u vezi sa klasifi-

kacijom tajnih informacija, i onda smo oti{li korak dalje nego {to

obi~no ~inimo, a to je da organizujemo jednu vrstu gra|anske ini-

cijative. Dakle, 70.000 ljudi je stalo iza tog na{eg modela zakona. Mi

smo predali zakonski tekst u novembru pro{le godine, do dana

dana{njeg ni pisma ni razglednice iz Skup{tine. Kada je sazvan novi

saziv republi~ke Skup{tine ispostavilo se da je na{ zakon na neki

vol{eban na~in nestao iz procedure. Niko se vi{e ni ne se}a da je

postojala neka gra|anska inicijativa, zato {to su se sada te

skup{tinske slu`be promenile, vi{e nisu isti ljudi tamo. Uradili smo to

umesto dr`ave i onda nai{li na jedan zid ignorisanja. Postavlja se

pitanje prema kome su oni neodgovorni? Sa jedne strane su

neodgovorni prema nama iz ~ijeg glasa crpu svu legitimnost polo`aja

koji imaju, s druge strane, neodgovorni su prema Evropi, jer oni koji

nam odande dolaze mogu da ka`u: pa, ~ekajte, {ta vi to radite, da li je

mogu}e da ste vi tako neodgovorni, da vazda pri~ate kako }ete biti

kandidat za ~lanstvo, na primer, 2009. godine, a istovremeno ni{ta ne

radite kako biste svoj pravni poredak pribli`ili pravnim standardima

Evropske unije. 

U vreme kada smo usvajali zakon protiv diskriminacije osoba sa

invaliditetom imali smo prilike da u Skup{tini argumentovano

iznesemo tvrdnju o tome da u tom zakonu nedostaju oni bitni elementi

koji su sastavni deo antidiskriminacionih aditiva Evropske unije. 

Tada je protivargument dolazio iz samog Odbora za evropske

integracije - da }emo o tome razgovarati kasnije, kada se pribli`imo

Evropskoj uniji, i tada }emo ispraviti ono {to je u tom trenutku bilo

ocenjeno kao nedostatak. Dakle, ne}emo se sad baviti pitanjem

uskla|ivanja, done}emo zakon koji je fali~an, a onda kada se budemo

pribli`ili Evropskoj uniji onda }emo mi to da ispravimo. To je zaista

uvredljivo za inteligenciju. Za{to bismo radili ne{to dva puta, za{to da

radimo ne{to kasnije ako mo`emo ranije, za{to bismo radili ne{to pod

pritiskom, suo~eni sa tu`bom ili suo~eni sa ~injenicom da smo
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date, recimo, kako na elementarnom nivou funkcioni{e ova u stvari

nepravna dr`ava, onda se zaista lako sti`e do straha. ^ini se da situa-

cija u pravosu|u, u pogledu kvaliteta sudske prakse, kaznene politike,

odnosno korupcije, neefikasnosti pravosu|a, zaista nikad nije bila

gora. Imamo ~itavu jednu seriju slu~ajeva koja se odnosi na zabranu

govora mr`nje. A mi, i pored toga {to jezik na{ih medija vrvi od govora

mr`nje, i pored niza slu~ajeva koje smo pokrenuli, ne mo`emo da

isteramo nijednu sudsku presudu protiv govora mr`nje. Mi smo ~ak

imali sudiju koji se usudio, kada se radilo o govoru mr`nje usmerenom

protiv Albanaca, da nam obja{njava da moramo razumeti da mediji u

ovoj te{koj politi~koj situaciji moraju da brane interese srpskog

naroda i da je, s obzirom na sve {to se de{ava, upravo potrebno, ~ak i

dozvoljeno, govoriti takvim jezikom koji nikako nije govor mr`nje.

Posle smo imali slu~ajeve sudija koji su nam obja{njavali da, recimo,

jedan skaredan vic protiv Roma koji je objavljen u medijima nije, u

stvari, govor mr`nje nego je neslana {ala. A kad ka`ete: ali, zamislite da

je taj isti takozvani vic bio uperen protiv Srba i da je objavljen u

hrvatskim novinama, dobijete odgovor: a, pa, onda bi to bio govor

mr`nje jer postoji istorijski sukob izme|u dva naroda i to tada ne bi

trebalo da pro|e neka`njeno. ^uven je slu~aj sa predsednikom op{tine

Topola - on je kada se obreo u Aran|elovcu govorio govorom mr`nje,

{irio je ideju o nasilju i tako dalje. E, kada su njega pitali "pa, dobro, zar

ne shvata{ da je govor mr`nje zabranjen, zar ne shvata{ da je to ne{to

{to kao predsednik op{tine ne bi smeo da radi{?", onda se on pravdao

time da je u Aran|elovac oti{ao ne kao predsednik op{tine nego kao

privatno lice. Problem je u tome {to je on istovremeno i kao predsednik

op{tine imao ideju da ogradi svoje sugra|ane Rome da, kako sam ja

shvatio, ne bi izlazili na lokalni korzo, odnosno da se ne bi sa lako}om

me{ali sa neromima.

Ako ne `ivite u pravnoj dr`avi, onda svoje odnose ure|ujete na neki od

necivilizovanih na~ina. Jedan od tih na~ina je totalitarizam, i mi smo

iskusili takvu vrstu organizacije odnosa izme|u ljudi. Drugi na~in

necivilizovanog re{avanja odnosa izme|u pojedinaca je "Divlji Zapad",

kako to neki zovu, ali mnogi su tu ideju identifikovali kao anarhizam,

kao stanje u kojem svako u dru{tvu sam za sebe odre|uje pravila

pona{anja. To je ono od ~ega zaista preti opasnost, ~ovek zaista poku-

{ava sam sebi da pomogne oslanjaju}i se na ~injenicu da mu niko drugi

ne mo`e pomo}i. U ovoj zemlji ve} imamo za~etke tog anarhisti~kog ili

bezvlasnog odnosa me|u ljudima. Ma koliko mi poku{avali da odemo

ka Evropi, eto tog divljeg necivilizacijskog okru`enja koje nas stalno

upozorava da nismo mnogo daleko odmakli na tom putu.

Svetlana Luki}: 

Izgleda da se dr`ava malo predomislila i da }e pru`iti mogu}nost

nevladinim organizacijama da u~estvuju u izradi i dono{enju ovog

zakona o borbi protiv diskriminacije. Ina~e, kao da smo svi uzeli zdravo

za gotovo da je do{ao kraj Srpskoj radikalnoj stranci, o radikalima se

~esto misli kao o ve{ta~koj tvorevini Slobodana Milo{evi}a. Navodno,

napravila ju je Slu`ba dr`avne bezbednosti, upotrebljena je, i sada je

rok upotrebe istekao. Radikali se raspadaju i niko se ne pita {ta }e i da

li }e na tom |ubri{tu ne{to izrasti. Ali, gospo|a Latinka Perovi},

istori~arka, postavila je sebi to pitanje.

Latinka Perovi}: 

Pre svega mislim da se ovde Srpska radikalna stranka pogre{no

percipira kao proizvod tranzicije i da se gubi iz vida da je to veoma

autenti~na pojava u srpskoj modernoj istoriji. To je prva politi~ka

stranka koja se u Srbiji stvara 1881. godine, to je stranka koja ve} ima

svoju desetogodi{nju istoriju pre nego {to se formalno organizuje. Ona

zapravo nastaje iz pokreta Svetozara Markovi}a, nastaje iz fonda ideja

koje je on iz Rusije doneo {ezdesetih godina 19. veka, iz kontakata

Srba, koji su se {kolovali u to vreme u [vajcarskoj, sa vrlo brojnom

ruskom revolucionarnom emigracijom i sa njenom narodnja~kom

ideologijom. Ona se, dakle, vrlo rano profili{e kao stranka razvijene

ideologije, i to socijalne. To je taj egalitarizam, to je neraslojeno

dru{tvo. Zatim, to je ta politi~ka totalnost, zna~i, nikakvo ni socijalno

ni politi~ko diferenciranje naroda, nego narod kao celina, kao

jedinstven supstrat. Razume se, otuda dolazi ono {to je ona smatrala

svojom misijom - nacionalno jedinstvo, ideja oslobo|enja i ujedinjenja

celog srpskog naroda. To je stranka koja svoj program nacionalnog,

politi~kog i socijalnog jedinstva zapravo nije menjala tokom svoje

istorije. Menjala je svoj statut, i to tako {to je u~vr{}ivala organizaciju. 

To je u su{tini jedna vojni~ka organizacija, vrlo strogo organizovana,

sa glavnim odborom kao nekom vrstom general{taba, sa vrlo ~vrstim

sistemom organizacija u okruzima, srezovima i op{tinama, sa veoma

razvijenom propagandom. Od samog po~etka oni su stranka koja

pristaje na rezulate nauke i tehnologije na Zapadu, ~ak u jednom

trenutku pristaju na zapadnja~ke forme politi~kog upravljanja, na

Latinka
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. parlamentarizam. Ali, u su{tini, oni odbacuju individualisti~ku civi-

lizaciju, odbacuju gra|ansko dru{tvo, odbacuju politi~ki pluralizam i

nikako druga~ije ne vide nacionalno jedinstvo nego kao organsko

jedinstvo svih srpskih zemalja. ^injenicu da se ta stranka ne uzima

kao ne{to autenti~no i dubinsko smatram politi~kom neoba-

ve{teno{}u. Da nije tako, ne bismo mogli objasniti za{to se posle pro-

mene re`ima na kraju 20. veka Srbija vra}a na Radikalnu stranku,

za{to Radikalna stranka ima toliki broj bira~a, za{to ona bez obzira na

kriti~ku poziciju koju deo srpskog dru{tva ima prema njoj, ipak sebe

odr`ava na sceni i predstavlja ~inioca koji takore}i svaki izborni ishod

~ini neizvesnim. Bez toga se ne mo`e razumeti ni srpski nacionalizam,

i za mene je ono {to se danas zbiva u Srpskoj radikalnoj stranci vrlo

va`no pre svega sa stanovi{ta bilansa jednog programa i sa stanovi{ta

prognoze daljeg razvoja, jer ne mo`emo izgubiti iz vida da je Srpska

radikalna stranka stranka velikodr`avnog projekta. Ona je stranka

koja ima misiju da ostvari nacionalnu dr`avu, koja za tu nacionalnu

dr`avu vodi ratove. 

Vrlo ~esto sam govorila o prosecima, u 114 godina vi prakti~no na 14

godina imate jedan rat. Iz takve perspektive razvoj realne srpske

dr`ave, koju je Srbija dobila posle sticanja nezavisnosti, postaje

potpuno irelevantan. I sam Pa{i} je uvek govorio da je njemu sloboda

srpskog naroda kao celine mnogo va`nija od gra|anske slobode u

samoj Srbiji. I, Srpska radikalna stranka je stranka velikodr`avnog

projekta, ona se do danas toga projekta nije odrekla. Slu{ali smo njene

prvake u nedavnoj izbornoj kampanji i videli smo opet da je to njihovo

"vjeruju", koje se naravno prilago|ava izmenjenim okolnostima, ali se

od njega ne odustaje. Jo{ se ne ka`e na koje na~ine je mogu}e da se

stranka vrati na taj program posle njegovog fakti~kog poraza, ali, u

svakom slu~aju, stranka od toga ne odustaje.

To su ideologije koje veoma dugo traju i koje se ne menjaju kao ode}a.

Dakle, ne vidim da u podelama do kojih je do{lo u sada{njoj Srpskoj

radikalnoj stranci postoje neke programske razlike. Za mene je veoma

iznena|uju}a interpretacija sukoba unutar Radikalne stranke kao

li~nog, odnosno kao sukoba boljeg i lo{ijeg javnog pona{anja. Ipak je

bitna ~injenica da je Srpska radikalna stranka ostala verna izvornim

na~elima srpskog radikalizma koji je neodvojiv od srpskog nacio-

nalizma. Dakle, ona je ostala verna narodnja~koj ideologiji, ostala je

verna pravoslavnoj veri i ostala je verna osloncu na Rusiju. 

Mislim da je do{lo do jedne neverovatne konfuzije koja mo`e biti

posledica neznanja, a mo`e biti i smi{ljena konfuzija, kakvih ovde vrlo

~esto ima. Jedna od frakcija je sada sebe nazvala Srpskom naprednom

strankom. Naravno, ne treba govoriti o analogijama, ali ako je ne{to u

istoriji srpskih politi~kih stranaka bilo suprotno Srpskoj radikalnoj

stranci, doslovno na drugoj strani, to je upravo Srpska napredna

stranka. Ona je stvorena vrlo brzo posle Radikalne stranke, jer radikali

su izazvali stvaranje i drugih dveju stranaka, Napredne i Liberalne. To

je bila vrlo uska stranka, ~iji sami ~lanovi su je nazivali strankom

evropejisanja Srbije, i ja vrlo te{ko mogu da zamislim da }e dana{nja

Srpska napredna stranka postati liberalna stranka, {to su u pro{losti

bili srpski naprednjaci. Mislim da se oko toga stvara konfuzija, to su

dve tendencije. Srpska napredna stranka je u pro{losti izrazito

evropska stranka, ona te`i modernoj dr`avi, sporazumu sa susedima,

ima balkansku orijentaciju i naro~ito ima u vidu kulturno jedinstvo

podeljenog srpskog naroda. Stojan Novakovi} je govorio da je najgori

sporazum bolji od najboljeg rata. Dakle, to su dve vrlo razli~ite

tendencije u srpskom dru{tvu i ja ih prosto pominjem zbog te konfuzije

koja bi mogla sada da nastane. 

Kako }e evoluirati Srpska radikalna stranka? Treba ra~unati sa tom

frustracijom koja postoji u celom nacionalnom korpusu i vrlo je lako

mogu}e da }e u su{tini na raspadanju stranke koja je imala veliku

ulogu devesetih godina nastati tako|e jedna renovirana ali vrlo tvrda

velikodr`avna stranka, koja }e imati iste ciljeve, kako je rekao

dosada{nji zamenik Radikalne, a sada novi predsednik ove Napredne

stranke. 

To }e biti san, ali velika dr`ava je uvek bila san koji se ne ostvaruje, i

ipak se za nju svakih 14 godina ratuje. Svako ko razmi{lja o evoluciji

Radikalne stranke morao bi to imati u vidu. Takva jedna renovirana i

podmla|ena stranka bila bi velika opasnost za druge stranke i ona bi

izazvala nekakvo pre~i{}avanje i u njima, jasniju opredeljenost, ne

samo retori~ku i ne samo u odnosu ka Evropi, nego jednu mnogo

rezolutniju politiku {to se same Srbije ti~e. Mislim da se ipak mora

imati u vidu jedna ~injenica: rat je po~eo sa ciljem da se preoblikuje ceo

balkanski prostor. Preoblikovanje je fakti~ki izvr{eno i to je realnost o

kojoj mi govorimo. Mislim da se sada javljaju intencije koje ra~unaju

sa tim da se realnost mo`e poni{titi i da se mi ponovo mo`emo vratiti

na jedan projekat ujedinjenja svih srpskih zemalja.
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. Veoma je va`no {to je do crnogorskog i makedonskog priznanja Kosova

do{lo posle izglasavanja rezolucije u Generalnoj skup{tini UN da se

zatra`i mi{ljenje Me|unarodnog suda u Hagu o legitimnosti odluke o

nezavisnosti Kosova. Proceduralno te stvari niko nije osporavao, svaka

zemlja zaista ima pravo da zatra`i mi{ljenje o tome, ali mislim da ceo

ambijent koji prati tu inicijativu, a naro~ito reakcije na priznanje

nezavisnosti, govore o tome da taj velikodr`avni projekt nije

apsolviran, mi se sa tim nismo pomirili. To nije realnost koju

prihvatamo, jer, pre svega, svi su na{i susedi upozoravani da ne

priznaju Kosovo, upozoravana je i Hrvatska, a upozoravana je, razume

se, i Makedonija. A na najdirektniji i mo`da najneverovatniji na~in

upozoravana je Crna Gora. Meni se ~ini da je zabrinjavaju}e sve {to je

tim povodom izgovoreno, jer to se ne ti~e samo pukog opisa stanja

duhova kod nas, nego uti~e i na na{e susede kojima je upu}eno.

^injenica je da su to izgovarali zvani~nici, ~injenica je da su to ljudi

koji sede u parlamentu, ljudi koji se deklari{u za perspektivu evropske

Srbije. O tome mora da se razmi{lja sa sanovi{ta profilisanja te

tendencije koja }e nastati iz ovih previranja u Srpskoj radikalnoj

stranci. Jer, pre svega, to su nezavisne dr`ave koje su donele svoje

odluke, da li pogre{ne ili ispravne, one su procenile {ta treba da rade i

snosi}e konsekvence pred svojim bira~ima. Ali sve {to je re~eno odavde

kao reakcija imalo je prete}i ton, ratno-hu{ka~ki i, ako ho}ete,

antievropski ton. 

Evropa se ujedinjuje, poku{ava na neki na~in da apsorbuje nas i ceo

balkanski prostor, poku{ava vi{e nego ikad u svojoj istoriji da nas stavi

u svoje okvire, da se povinujemo odre|enim civilizacijskim pravilima i

normama. A to kako smo mi reagovali na priznanje Kosova - oprostite,

mo`da sam ja suvi{e gruba u svojim analogijama, ali mene je kao

nekog ko se bavi pro{lo{}u to podsetilo na kampanju 1926. godine i na

ubistvo u parlamentu. Podsetilo me, ako ho}ete, na antibeogradsku

revoluciju, jer mi smo imali posla sa svim tim "narodima", podsetilo me

na kampanju pred ubistvo Zorana \in|i}a. Mislim da je do{lo do

erodiranja nacionalizma za koji se mo`da pretpostavljalo da je nakon

svega ipak u opadanju i da je sveo neki ra~un sam sa sobom, video do

kakve katastrofe je doveo zemlju. Crnogorcima se preti i na nebu i na

zemlji. Pa se onda ka`e kako su oni su to uradili zahvljuju}i ~injenici

da imaju {iptarsku manjinu unutar svojih zemalja, to }e im se jednog

dana osvetiti. Pa, kako mi uop{te zami{ljamo perspektivu na Balkanu

bez sporazuma, recimo, u krajnjoj liniji, sa tim Albancima koji su u

tolikom broju, koji ekspandiraju? To su neke stvari koje srpsko dru{tvo

prosto mora da re{ava bez strasti, bez pretnji ubistvom, prebijanjem,

zabranama, pogromom onih koji druga~ije misle i pozivaju na razum.

Ali, dru{tvo u kojem mi `ivimo je takvo. Drugi }e se od takvog dru{tva

braniti, a mi ovde treba da imamo neku sigurnost. To su, dakle,

okolnosti koje po mome mi{ljenju uti~u na to da }e se mo`da unutar

Radikalne stranke, na zavr{etku jedne faze, profilisati jedna mnogo

tvr|a nacionalisti~ka stranka, koja }e uticati kako na druge stranke,

tako i na poziciju Srbije u regionu i na njenu perspektivu.

Vrlo ~esto }ete nai}i na pojam novi patriotizam. [ta zna~i novi

patriotizam, jer zemlja je jedna ista i narod je jedan isti? To je jedan

novi termin, i ozna~ava regeneraciju nacionalizma, revan{ za poraz te

ideje. Pogledajte samo ~injenicu da Srbija u ovakvom stanju u kakvom

je danas, i ekonomskom i socijalnom i politi~kom, i, kako bi rekao

Svetislav Basara, u tom istorijskom besmislu u kojem se na{la, ima

pretenziju jo{ da bude vode}a sila na Balkanu i da zato jo{ poja~a svoju

vojsku! Mi jo{ mislimo da je dana{nji odnos snaga, politi~ka

konfiguracija Balkana, jedna improvizacija koja }e vrlo brzo pro}i, i da

se treba pripremiti za revan{, za povratak na staro stanje. Mislim da je

to vrlo opasno i da produ`ava na{u politi~ku komu, ne dopu{ta nam da

do|emo sebi i da se koncentri{emo na sebe, {to je jedini na~in da

opstanemo. 

Vrlo dobro znate da spadam u one koji jako malo putuju po Srbiji, a i to

je odraz dru{tvenog sloma, jer ipak moramo da razmi{ljamo kako

izgledaju na{i putevi, kako izgledaju na{e {kole, kako izgledaju na{e

ku}e, bolnice i tako dalje. A naro~ito je va`no {ta sve mo`ete da ~ujete

na tribinama, {ta vas sve ljudi pitaju, koga sve oni vide kao krivca.

Pora`avaju}e je da mi ipak ne pokazujemo zrelost u tom smislu da

neka pitanja postavimo i sebi. Da ka`emo: ~ekajte, da li smo mi negde

pogre{ili? Pa, dajmo, pogledajmo kakvi su nam rezultati. Mi smo ipak

stvorili jedan institucionalni mehanizam, ne mo`e se re}i, postoji vi{e

partija, postoji parlament, postoji zvani~no podela vlasti, ali, znate

kako, dovoljno je samo svako jutro ~uti koliko je saobra}ajnih nesre}a

u gradu i u Srbiji. Spasonosno re{enje je do}i do zakona, a kakav je

zakon potreban da bi se neko spre~io da srlja u smrt ili da nekog

drugog gura u smrt? Ho}u da vam ka`em, ne mo`ete u jednom degra-

diraju}em, animaliziraju}em siroma{tvu da govorite o demokratskim

vrednostima, iako ih mo`ete formalno imati na papiru. A drugo, znate
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. {ta, vrlo je te{ko objasniti da ste u sukobu ne samo sa svim svojim

susedima, nego da ste u neprestanom rvanju sa svetskim alama i

vranama. Nemaju one veliki dominantan uticaj samo po osnovi

~injenice da su vojne sile, da imaju nuklearni potencijal, njihov je

doprinos ljudskoj civilizaciji ve}i. To im daje snagu i da arbitriraju, a

mali se, naravno, tu prilago|avaju, tra`e neku meru za sebe i gledaju da

pro|u sa {to manje {tete. 

Ja sam ~esto sa pokojnim gospodinom To{i}em i{la po tribinama u

Srbiji, oboje smo i{li da ~ujemo ljude i uvek smo vra}aju}i se sa tih

tribina razgovarali upravo o tome koliko na{ svet se udaljio od svakog

racionalnog mi{ljenja. Ne mo`emo mi sada li{iti `ivota Crnogorce i na

nebu i na zemlji zato {to se njihova Vlada usudila da prizna Kosovo. Ne

mo`emo mi re}i da je to uradila jedna grupa gra|ana, takore}i nekih

samozvanaca, a znamo kako je Crna Gora do{la do referenduma i

znamo da to nije bio jednostavan proces. Sad kad smo bili na Kosovu,

do{ao je jedan ~ovek koga sam ja poznavala iz nekih davnih vremena,

Albanac, akademik i ekonomista, i pitao me: da li vi mo`ete da mi

objasnite kako je bilo mogu}e da Srbija, koja je imala dr`avotvornu

tradiciju, dospe u tu situaciju. Pa, ja stvarno ne mogu da mu ka`em

"zato {to su se svi zaverili". Rekla sam mu da mislim da se to doga|a

narodima kada do|u u sukob sa vremenom. I Zoran \in|i} je to

govorio, integracije su duh vremena, mo`e se to nama ne dopadati,

mo`e to propasti, ali bi}e na gubitku svako ko izgubi ritam da u tome

u~estvuje. Pa i prvi reformator u Srbiji posle sticanja nezavisnosti,

Milan Piro}anac, je znao da je najopasnije za jedan narod da se sukobi

sa duhom vremena. To onda pokazuje da se arhaizirate, da va{

organizam oko{tava, da gubite ritam, da ne hvatate korak sa

vremenom, i to je po mom mi{ljenju, kako da vam ka`em, intelektualni

slom pre svega. Mi smo za to odgovorni, jer kako mo`ete da objasnite

~injenicu da ste vodili dobru politiku, a da su efekti te politike, recimo,

da mi trideset kalendarskih godina kasnimo za nekim novim

tehnologijama, da imamo skoro 50% nepismenog stanovni{tva, 25%

potpuno, 25% funkcionalno. Da 10% stanovni{tva u Srbiji nema

nijedan zub u glavi. Kada je Zoran \in|i} do{ao za gradona~elnika,

rekao je "ja sam zapanjen, dete prvi put ide u bioskop u svojoj

petnaestoj godini, a `ivi u Beogradu". A ja sam bila impresionirana {to

moj gradona~elnik misli o takvom podatku, a ne samo dokle se`u na{e

granice. Pa to je politika.

Knez Mihailo je postavio program modernizacije Srbije u vrlo

jednostavnoj formi, u tri ta~ke. On je rekao: u Srbiji je zakon najvi{a

volja, politi~ki protivnik u Srbiji nije neprijatelj, u Srbiji }e se

napredovati u zvanjima ne prema zaslugama nego prema znanjima. Ne

znam {ta jo{ treba Srbiji? To je taj program koji ne mo`ete da

realizujete, a ne mo`ete da ga realizujete, jer njemu, koji je ostvariv,

pretpostavljate jedan neostvariv san o jedinstvu srpskog naroda, san

koji je devetnaestovekovna ideja i sam Pa{i} je 1914. godine govorio:

"vreme nacionalne ideje prolazi, zadnje je vreme da mi to uradimo".

Znate {ta, te su se stvari promenile duboko, ne mo`emo mi danas da

stvaramo jednu ~isto etni~ku dr`avu. U 19. veku se jo{ moglo verovati

da seljak ako napravi `eleznicu, dobije po{tu ili napravi telegraf izdaje

neki nacionalni interes. Kao {to je govorio prota Milan \uri}, "ne

trebaju nama strani lekari i apotekari, mi smo zdrav narod, ja `ivim na

Zlatiboru". To je mogao ~ovek da razume u 19. veku, ali danas se to

pretvara u opasnu demagogiju i u opasno parazitiranje na zaostalosti

naroda.

Srbija je imala intelektualnu elitu, koja nije bila brojna, to su bili

pesimisti~ni ljudi zato {to su bili odgovorni. Stojan Novakovi}, Vladan

\or|evi}, Milan Piro}anac, Milovan Milovanovi}, to su ljudi od ~ijeg

dela `ivi Srbija. U 19. veku je ova zemlja zaista selja~ka, ona {alje svoje

mlade ljude da se obrazuju, ti ljudi onda moraju da budu i profesori

velike {kole i pisci zakona i prevodioci knjiga i ministri i predsednici

vlada. Danas vi{e nije tako. Danas pre imate, rekla bih, politi~ku

generaciju koja mo`da mnogo jednostavnije od mene vidi i pro{lost i

sada{njost, koja misli da politika nije toliko vezana sa odgovorno{}u i

koja nema mo`da najpotrebnije uvide u ono {to se danas doga|a ne

samo u svetu, nego i tu oko nas, u na{em najbli`em okru`enju.

Naro~ito nepotizam i karijerizam odbijaju mlade darovite ljude. Oni

spadaju u onih 75 odsto koji ka`u da ne vide perspektivu u ovoj zemlji,

pored ostalog i zbog toga. To je slika dru{tva i ja mislim da je ona

mo`da, posle poginulih i unesre}enih u ratovima, naju`asnija

posledica, jer za jednu malu zemlju koja je tek bila stvorila kriti~nu

masu za promene, koja je imala dobar univerzitet, dobre prevodioce, u

kojoj su ljudi u~ili strane jezike i putovali, izgubiti taj potencijal je

stvarno ravno katastrofi. To se jako te{ko nadokna|uje. Se}am se kako

je Vladimir Goati predstavljao jednu knjigu i govorio o tome da je posle

1972. godine u Srbiji o~i{}eno 12.000 ljudi iz privrede, politike, kulture,
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mislim. A to imate stalno. 

Govorilo se da je postojala negativna selekcija. Pa, ~ekajte, sada postoji

sloboda za pozitivnu selekciju, za{to mi do nje nikako ne dolazimo?

Zna~i, to su pitanja iz politi~ke kulture i pitanja odgovornosti. Mo`ete

da govorite recimo o jednom Zoranu \in|i}u, ja ga pominjem jer sam

ga i{~itala, on je imao razvoj, evoluciju bez koje ne mo`e da se zamisli

intelektualac. Ali, znate {ta, kad je preuzeo odgovornost tu vi{e nema

{ale i tu nema eksperimentisanja, nego morate da vodite u okviru va{ih

datih mogu}nosti i da poku{ate da u~inite ono {to je maksimalno

mogu}e. Prosto mislim da nama svima nedostaje ta etika odgo-

vornosti.

Treba praviti neke razlike izme|u koalicija i pomirenja. Verujem da je

ve}ina demokratski orijentisanih ljudi uz sve primedbe bila racionalna

i prihvatila tu postizbornu koaliciju, jedva ~ekaju}i da se formira

demokratska Vlada koja bi na kraju dovela do konsenzusa u

parlamentu oko evropske orijentacije Srbije, i mislim da je to u redu.

Sigurno stranke evoluiraju, verovatno evoluiraju i socijalisti, i kod njih

ima generacijskih promena i dolaze ljudi koji nisu odgovorni ni za

antibirokratsku revoluciju, ni za VIII sednicu, ni za ratove koji su

vo|eni. Pomirenje je, me|utim, ne{to drugo. Ne mogu nacionalno

pomirenje da naprave dve stranke, jer pomirenje po mom mi{ljenju

podrazumeva da defini{ete od koje politike vi ho}ete da se udaljite.

Koliko su dve konkretne stranke stvarno, programski, bile udaljene u

toku rata, je li ih delila samo vlast koja ih je sada povezala ili ih je delio

i neki dublji programski razlog? Tu je, naravno, bitna osnova

pomirenja, ono podrazumeva bilans poslednjih dvadeset godina,

morate re}i na koji na~in vi mislite da napravite zaokret. Svako }e re}i

"pa, to je evropska perspektiva", ali ako mi ne ka`emo {ta ta~no zna~i

evropska perspektiva onda se to pretvara u obi~nu mantru i pretvara

se, ako ho}ete, u jednu veliku la`, ne samo u laganje na{ih gra|ana,

nego i Evrope. Mi stvaramo jednu predstavu o nekakvim radikalnim

promenama, promenama u svesti, navodno smo svesni onogo {to se

desilo i izvla~imo konsekvence, a u stvari ne mo`emo ni pobrojati {ta

sve od toga se uop{te ne vidi. 

Drugo, znate, nije re~ samo o pomirenju unutar Srbije i koliko tih

pomirenja uop{te treba da napravimo. Govorilo se o neophodnom

pomirenju onih koji su bili sukobljeni u Drugom svetskom ratu, sad o

pomirenju onih koji su dvadeset godina bili na vlasti i u opoziciji.

Me|utim, re~ je o stabilnosti, o orijentaciji zemlje koja omogu}uje

pomirenje sa na{im susedima i koja omogu}uje na{e pomirenje sa

nekim vrednostima koje postoje pre svega u toj Evropi, a onda i u svetu.

Ako to pomirenje treba da se napravi, a to je jedan dug proces za koji je

vrlo va`no slo`iti se da je nu`an, onda mora da se stavi na papir par

re~enica. Bojim se da bi takva jedna su{tastvena potreba i na{eg

naroda, a i na{ih suseda i Evrope, prosto opet bila izigrana. Kada je Vili

Brant kleknuo - Vili Brant, pre svega, nije imao ni{ta sa nema~kim

nacizmom, naprotiv, a drugo, on je kleknuo onda kad je ponudio ne

samo jednu privredno, politi~ki i moralno oporavljenu Nema~ku, nego

i novu isto~nu politiku - on je onda mogao da ka`e: ja tra`im kao Nemac

opro{taj. Zato je to neponovljivo. I zato je sme{no izgledao prvi susret

nekih delegacija u Hrvatskoj i Srbiji u toku rata. Tada sam rekla: pa,

znate {ta, ~ekaju}i srpskog i hrvatskog Vilija Branta probajmo da

ne{to sami sada uradimo. No, bojim se da su to neki va`ni moralni

imperativi i za narode i za njihove dr`avnike i politi~are koji mogu brzo

da se profani{u. Jednostavno, oprezna sam prema tako velikim

zahtevima. I, znate {ta, vrlo ~esto ~ujemo tvrdnju da u Hrvatskoj ni{ta

nije ura|eno u obra~unu sa usta{ama. To ne odgovara istini, to su ti

politi~ki cinizmi, to su te hipokrizije. S jedne strane, vi se izvinjavate,

lepo ste vaspitani, ~inite to na piramidama mrtvih, a u isto vreme

dopu{tate da drugi budu obele`eni u svesti onih kojima rukovodite, vi

ih sve identifikujete sa krajnjom, ekstremnom tendencijom u

njihovom dru{tvu, a to svako pomirenje sa njima kao takvima ~ini

zapravo nemogu}im. Tako je Nikola Stojanovi} govorio za Srbe, "do

istrage na{e ili va{e".

Osamdesetih godina imali ste pravu provalu arogancije, uverenje da

}ete da uzmete Jugoslaviju, da }ete kao kroz vodu da pro|ete od

Triglava do \ev|elije. Onda je do{ao bes, jer su do{le sankcije, pa

bombardovanje, i na kraju nada, 2000. godine, da je ipak kraj agoniji.

Posle Zorana \in|i}a imate gubljenje te nade i rezignaciju, a onda

najedanput nastupi o~aj. Nedavno sam bila na Kosovu, posmatrala

masu mladog stanovni{tva koje se gusto kre}e ulicama, jo{ bez posla,

ali sa energijom da se prilago|ava i da u~i. A ovde gledamo to na{e

ostarelo stanovni{tvo koje je nezadovoljno svim nepravdama, koje

stalno tra`i pravdu umesto da mobili{e svoje preostale energije.

Gospodin Desimir To{i} je u poslednjem intervjuu na novinarsko
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. pitanje "kako vidite budu}nost Srbije" odgovorio "pla{im se da

odgovorim, ima naroda koji brzo napreduju, ima naroda koji sporije

napreduju, ima naroda koji nestaju". I to je zaista tako, istorija je puna

groblja propalih naroda, ne samo zato {to ih je porazila neka velika,

mo}na, osvaja~ka sila, nego zato {to su atrofirali i njihovi unutra{nji

potencijali. Mislim da smo mi svi nekako i ljuti, da to ose}anje

dominira, ali umesto ljutnje mo`da je malo bolje da se zamislimo, da

pitamo za{to je to tako i da prihvatimo da re{enje nije samo da ubijemo

nekoga na nebu ili na zemlji, nego da radimo po nekoj svojoj meri,

umesto {to se pa~amo svi u sve. Ovde }ete vrlo te{ko na}i ~oveka koji }e

vam re}i da ne{to ne zna da radi, jer mi svi sve znamo. Zaista bi trebalo

dati nekakvo dostojanstvo znanju, kompetentnosti, ne izlagati ljude

poruzi zbog toga {to druga~ije misle, ne sumnjati u njihove namere.

Naravno, ima institucija ~ija je uloga u tom pogledu nezamenljiva, u

tom smislu bi najvi{e morala da uradi crkva. Ali ona je danas mo`da

zaposlena na nekim drugim stvarima i mo`da je bolje da o njoj danas

ni{ta ne govorim.

Svetlana Luki}: 

Bila je ovo istori~arka Latinka Perovi}. Za kraj samo da vas obavestim,

mada ve} znate, da po~inje Sajam knjiga. Ako imate volje i vremena

do|ite u utorak u 3 sata na {tand Samizdata na kojem }ete na}i sve

na{e knjige, a i Teofila Pan~i}a i Ivana ^olovi}a i nas dve. Hvala vam

{to ste nas slu{ali, bio je ovo Pe{~anik.

JUST WATCH ME

Miroslav Prokopijevi}, ekonomista, 

Nade`da Milenkovi}, teoreti~arka marketinga, 

Vesna Raki}-Vodineli}, profesorka prava, 

Vesna Pe{i}, sociolo{kinja, 

Sr|a Popovi}, advokat, 

De~ak Vasa

24. 10. 2008.
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Dobar dan. O bankama ne znam ni{ta, kao, pretpostavljam, i ve}ina

vas, znam samo da tamo vi|am neke bankare u lister odelima koji

emituju poruku da imamo posla sa novcem kao metafizi~kom pojavom,

koju mi smrtnici ne razumemo. Istina je da, ~im nam iza|e iz d`epa,

novac postaje kapital, preimenuje se i po~ne da `ivi nekim svojim

`ivotom. Kada to sa parama postane najva`nije, prestaje da bude

razumljivo, prerasta skoro u kvantnu fiziku.

Ni{ta ne znamo o kru`enju novca, ali ~ujemo da je velika panika u svetu

i da ljudi iz banaka u mnogim razvijenim zemljama podi`u svoje uloge,

a onda ih guverneri, premijeri i ministri u ime dr`ave smiruju. Isto je i

kod nas, i Jela{i} i Dinki}, kao veliki poznavaoci tipi~nog, ali i atipi~nog

kru`enja novca, ka`u da uop{te ne treba da brinemo, dr`ava Srbija nam

garantuje uloge ~ak do 50.000 evra. Ljudi koje poznajem su se do ove

izjave dr`ali dosta dobro, nisu tr~ali u banke da podi`u svoju {tednju i

da prazne sefove po Beogradu, ali kada su ova dvojica pomenuli cifru

od 50.000 evra, stvari su postale sumnjive. Ne znam ta~no kako i ko je

pokrenuo paniku, za sada blagu, ali znam da ne malo ljudi non{alantno

izlazi iz ku}e - kao, krenuli su na pijac ili da plate komunalije - i ni{ta ne

pominju}i ni prijateljima ni ro|acima odlaze da uzmu svoj novac iz

banke. Guverner je optu`io ekonomske analiti~are da su podbunili

narod da povla~i {tednju iz banaka, nazvao ih je narika~ama i optu`io

da }e oni biti krivi {to }e ljudi koji povuku svoju u{te|evinu izgubiti

kamate. Da li }e ti isti analiti~ari, pita guverner Jela{i}, nadoknaditi

gra|anima 13 odsto izgubljenog prihoda godi{nje? Jedna od tih

narika~a na koje misli guverner je na{ dana{nji sagovornik Miroslav

Prokopijevi}.

Izgleda da }e se na slu~aju ove velike svetske finansijske krize pokazati

ta~nom ona ]osi}eva pri~a o komparativnoj prednosti na{e

zaostalosti. Zaostalost i izop{tenost iz velikih svetskih poslova nas

delimi~no {titi, ali ovda{nji finansijski magovi i politi~ari su se

nedeljama pona{ali kao da }e ta poplava potpuno da nas zaobi|e i nisu

gradili brane, nisu re|ali d`akove sa peskom, nego su se bavili drugim

stvarima. A sada, kada su se ljudi malo uspani~ili, ho}e sve da nas

anesteziraju ve} poznatom pri~om, "ne brinite, va{e pare su kod nas,

mirno spavajte". Kad god vidim poslednjih dana nekog od ovih

garanata na{ih para, izgledaju mi kao da su stali na nagaznu minu i

Svetlana

Luki}
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nijedan evro ne isplati ni za {ta drugo, ni za socijalna davanja, ni za

vojsku, ni za plate, ni za penzije. Dakle, za tri meseca bi moglo da se

skupi maksimalno dve milijarde, a to pokazuje koliko je cela stvar

nepromi{ljena. Ne verujem da nepromi{ljeni potezi mogu da smire

paniku. 

Naravno, neki zvani~nici prelaze u kontranapad, okrivljavaju one retke

ljude koji su ne{to rekli o rizicima ovakvih odluka, dok ve}ina

re`imskih ekonomista }uti. Ako misle da je odluka sigurna, za{to

re`imski ekonomisti to i ne ka`u? Ali, naravno, oni se pla{e da bilo {ta

ka`u, jer taj nivo sigurnosti nigde ne postoji, ne postoji ni u mnogo

stabilnijim zemljama, a kamoli ovde. Ako se oglase, oni optu`uju

analiti~are za dizanje buke. To li~i na Broza; {trajkuju, recimo, u

Trbovlju, a on ka`e: majku mu bo`ju, neprijatelji socijalizma

podbadaju opravdano nezadovoljnu radni~ku klasu, a {tampa tome

doprinosi, da ona o tome ne pi{e ne bismo imali problem. Pa, nemamo

problem zato {to {tampa ne{to pi{e, nego {tampa pi{e zato {to imamo

problem, i sad njega treba re{avati, a ne kao nekad zatvoriti par

disidenata i poslati partijske sekretare u {tampu koji ne}e pisati o

problemima. Niti, pak, re{enje mo`e biti u la`ima. Dakle, guverner ju~e

ka`e "svaki gra|anin gubi 13,6%". Guverner ne sme da daje neta~ne

podatke; on je ju~e rekao da svaki gra|anin gubi 10% na kamati i 3,6%

po osnovu inflacije u zoni evra.

Svetlana Luki}: 

Ako povu~e novac?

Miroslav Prokopijevi}: 

Da, ako povu~e novac. Zna~i, 13,6 odsto. Bar bi guverner morao da zna

da se inflacija odbija od kamate. Kad vam banka da kamatu 10%, a

inflacija bude te godine u evro zoni 3,6%, onda je va{a zarada 6,4%.

Onda vam dr`ava jo{ uzme onih 20% poreza na kapitalnu dobit, tako da

realno zaradite oko 4,7%. Dakle, 10% i 3,6% se ne sabiraju nego

oduzimaju. Time {to poku{ava la`no da napumpa cifru - a, ka`em,

guverner je poslednji koji bi smeo takvu gre{ku da napravi - on

pokazuje koliko je u panici. [ta se sad u stvari radi? Kako oni gra|ani

koji smatraju da je stvar rizi~na povla~e uloge a banke podi`u

garancije, zvani~nici pumpaju cifre kako bi probudili pohlepu kod

ljudi. Jer, kad vi ka`ete 13,4%, on ka`e: fenomenalno, na 100.000 evra

dobijam 13.400 evra. Kod mnogih ljudi to blokira mo} rasu|ivanja. Kao

sada moraju da budu mirni, jer zna se {ta zna~i taj jedan korak, koji je

mo`da mali za ~ove~anstvo, ali je veliki za ~oveka. 

Kao {to ve} znate, ove nedelje su pukle dve afere, gas i Univerzijada, ~ak

je i umorni predsednik morao da se bavi tim banalnostima, i to upravo

u nedelji kada se pobratimio sa socijalistima. Sporazum izme|u SPS i

DS je, u stvari, pravi zajedni~ki politi~ki program, u njemu su pobrojane

sve oblasti `ivota, a i {ire. To je pobo`ni spisak `elja koji bi mogao da

potpi{e svaki ~lan Malte{kih sokolova, Rotary Cluba, Svetog sinoda i

FK Be`anijska kosa. 

To je beskrajno glup dokument, {to ne zna~i da ne pokazuje opasnu

tendenciju predsednika Tadi}a da postigne sabornost ve}ine politi~kih

stranaka, koje }e onda u miru nastaviti sa svojim radom: krasti, lagati,

u najboljem slu~aju pri~ati fraze i spajati nespojivo. A nama gra|anima

je namenjeno stanje mentalne narkoze - malo Jelen piva, malo Lige

{ampiona, malo Operacije trijumf, prenosa su|enja [e{elju, a onda

Aran|elovdan, Mitrovdan - i o~as posla pro|e `ivot. 

Na po~etku Pe{~anika slu{ate Miroslava Prokopijevi}a.

Miroslav Prokopijevi}: 

Nije Srbija jedina zemlja u kojoj se podi`u ulozi, podi`u se i u Americi,

podi`u se u Ma|arskoj i to mnogo vi{e, a ovo je samo pokazatelj jedne

pogre{ne reakcije. Prvo je dr`ava u`asno zakasnila, i oko finansijskih

tr`i{ta, a onda i oko garantovanja uloga. Do pre neku godinu to je bilo

5.000 dinara, pa je, kad je otkriveno u javnosti da je svota tako mala,

podignuto na 3.000 evra. To je razumna suma koju na{ bud`et mo`e da

izdr`i. Da su sad podigli na 10.000 ili maksimalno 15.000 evra to bi

svakome bilo shvatljivo, ali podi}i sa 3.000 na 50.000 evra, 17 puta -

tako ne{to nijedna zemlja nije uradila. Kako jedna mala, propala

zemlja sa vrlo r|avom ekonomijom mo`e to sebi da priu{ti? Naravno da

nikako ne mo`e, jer, prosto, da je neko samo uzeo digitron da sra~una

video bi da to ne mo`e da se pokrije. Oni ka`u: {tednja nije 5,7 milijardi,

koliko sam napisao, nego 6 milijardi. Ova garancija pokriva 90%

{tednje, zna~i ostaje samo nekih 13.000 {tedi{a i 10% sume koja nije

pokrivena. Kad se odbije 10% od 6 milijardi ostane 5,4 milijarde. 5,4

milijarde ~ini dve tre}ine na{eg bud`eta, koji je na`alost samo 8

milijardi evra. Po{to je garancija takva da mora da se isplati u roku od

tri meseca ako banka propadne, nema tog perioda od tri meseca u

kojem mo`e da se skupi dve milijarde, izuzev pod uslovom da se
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reakcije dr`ave je jo{ potpaljuju. Prema tome, nije krivo nas nekoliko

koji o tome pri~amo i ho}emo da pri~amo, budu}i da razumemo o ~emu

se radi, nego je kriv onaj ko povla~i takve poteze. Potezi su morali da

budu pravovremeni i smiruju}i, a ne potpaljuju}i. Ne 50.000 evra -

otkud jedna prosja~ka dr`ava mo`e toliko da garantuje? Ako je

Amerika podigla svote nekih osam puta, pa ne mo`e Srbija da podigne

sedamnaest puta, to je potpuno jasno. Dakle, da zavr{imo, sad se stvar

poprili~no zakuvala zbog tih pogre{nih reakcija. Kad vidite guvernera

i ostale zvani~nike koji govore pogre{ne stvari, onda ljudi ka`u "hm,

mo`da je ovo ovde jo{ gr|e", i zahvaljuju}i tome sve izgleda mnogo gore

nego {to jeste. 

Na{a prava kriza, na{ pandan ovome }e do}i kad se postavi pitanje

kursa. [ta se de{ava sa kursom? U tri poslednje godine evro je ovde

izgubio 40% vrednosti. Za{to? Zato {to Centralna banka ne mo`e ni{ta

da uradi dr`avi koja se prili~no rasipni~ki pona{a, ima veliku

potro{nju koja stvara polugu za inflaciju, pa koristi kurs kao glavno

antiinflatorno sredstvo. Takvom politikom Srbija je ove godine

dogurala dotle da je inflacija u jednom trenutku, pre par meseci, bila

16%, a sad je u padu kre}e se negde oko 11%. Me|utim, to je vidljiva

inflacija, ali postoji i ona nevidljiva. Zna~i, kad bi sad pustili da se

trguje dinarom, ne znam koju bi vrednost on imao, ali to sigurno ne bi

bilo 82 dinara za evro. Kad bi bilo 100 ili 120 dinara, mislim da bi ovi

na{i bili puni sre}e i odmah bi prihvatili tu sumu. Zna~i, bojim se da je

realna suma mnogo vi{a. 

Ali, u ~emu je stvarni problem? Ljudi koji su uzimali dugoro~ne kredite,

na preko godinu dana, oni su sada `rtve rizika koji im je kreirala

Centralna banka svojom nerazumnom politikom, time {to je kurs

uzimala kao osnovno antiinflatorno sredstvo. Dakle, kad kurs padne,

recimo na 80 dinara, a neko ima 100.000 dinara platu i, na primer, 400

evra kredita - on tada, pri kursu od 80 dinara, pla}a ratu pribli`no

32.000 mese~no. Ako evro sad ode na 120 dinara, on pla}a 48.000. To je

skoro polovina njegovih primanja, pri ~emu }e i njegova plata od

100.000 dinara biti istovremeno napadnuta inflacijom. Prema tome,

ljudi }e do}i u makaze. S jedne strane }e ih pritiskati inflacija, koja

mora da poraste, jer }e se sve cene prilagoditi kursu od 120 dinara za

evro. S druge strane }e mu se povisiti rata kredita. [ta }e da se desi?

Sad je servisiranje kredita takore}i fantasti~no, skoro da ne mo`ete da

na|ete zemlju, mo`da dve-tri u Evropi, u kojoj servisiranje ima bolji

{to je nekad Dafina ponudila 12% na mese~nom nivou, pa su se i ljudi

koji su ina~e bili racionalni pretvorili u Baju Patka, zavrteli im se

dolari u zenicama. 

Dakle, pohlepa je jedna stra{no nezgodna stvar. Imam obi~aj da kad

predajem mikroekonomiju ka`em studentima: ko nije spreman na

rizik ne treba da ulazi u biznis. To je donje ograni~enje. I drugo, ko nije

u stanju da kontroli{e pohlepu, taj tako|e nije za biznis. Zna~i, kao {to

je Dafina kamatama od 12, pa i 15 odsto na mese~nom nivou probala da

probudi pohlepu kod onih koji su se ne}kali da donesu pare pri 5%, 6%

ili 10%, tako i sada banke, koje su pre godinu i po dana nudile sme{no

niske kamate od 2,6% do 3,2%, sada poku{avaju da ove uloge koji se

ubrzano povla~e kompenzuju novim ulozima drugih ljudi kod kojih }e,

naravno, probuditi pohlepu.

Napisao sam ve} pre jedno mesec dana da upravo zato {to mi nismo

integrisani u svet ova kriza nije na{a glavna kriza. I rekao sam tad:

na{a glavna kriza }e po~eti kad se postavi pitanje kursa dinara i

njegove odr`ivosti. Na koji na~in je ta~no to {to sam rekao, da ovo nije

na{a glavna kriza? Ona nas na neki na~in doti~e, na dva polja mi ne

mo`emo da izbegnemo njen uticaj. Kao prvo, novac poskupljuje. Kad

berza i finansijska tr`i{ta spr`e ogromnu koli~inu novca, njega ima ga

manje i mora da poskupi. I, naravno, ljudi koji u Srbiji uzimaju kredite

ne mogu to da izbegnu, ne mogu da uzmu novac sa Marsa, zna~i,

moraju da zajme. Drugi problem je izvoz. Ogroman deo na{eg izvoza ili

ve}ina ide u Evropsku uniju. Tamo{nje ekonomske te{ko}e i skupljanje

tr`i{ta, pad tra`nje, neminovno poga|aju i na{ izvoz.

Ono {to je kod nas specifi~no je kako ljudi pre`ivljavaju celu stvar, oni

su mnogo oprezniji i reagovali su sa mnogo vi{e nepoverenja nego {to

bi situacija to iziskivala. A za{to tako reaguju? Zato {to ovo nije prvi

put da se dr`ava r|avo ponela. ^ovek se odmah seti svih mogu}ih

prevara, stare devizne {tednje, ~injenice da je ovde hartija na neki

na~in sigurna samo ako je u tvojim rukama. I naravno, reakcija ljudi je

bila u skladu s takvim iskustvom: ako Amerika ima problema, neke

vode}e zemlje Evropske unije tako|e, kao Velika Britanija ili

Francuska, onda mora biti tako da ovi na{i, od kojih nikad ne mo`e{ da

o~ekuje{ verodostojno upozorenje, imaju jo{ vi{e problema. Iako ih

Srbija objektivno u tom trenutku nije imala, a nema ih ni sada. Sad

mo`e da nastane problem zato {to je percepcija ljudi takva, a pogre{ne
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Gde postoje mogu}nosti da se dobije novac? Postoji mogu}nost da se

zemlja zadu`i. Dr`avni dug Srbije je 30%, nije stra{no visok, ali sad je

zadu`ivanje jako skupo, zna~i, nije dobar trenutak. I utoliko je manje

jasno otkud dr`ava sad odjednom ide u ekspanziju, gradi Koridor, ovaj

put gore u Vojvodini, pa bo~ni put Vr{ac-Novi Sad, sre|uje granicu sa

Hrvatskom, pa prugu... Trenutak je potpuno pogre{an obzirom na

okolnosti, a i ina~e je ekonomski pogre{no da dr`ava sve to radi. Zna~i,

u ovom trenutku je duplo pogre{no. Zadu`ivanje je mogu}e, ali nije

dobro i ne mo`e dugo da traje. Ipak, to je jedan na~in. Drugi na~in su

strana ulaganja. A njih nema, ve} smo rekli, i postoje}i investitori be`e,

pri nesre}nom spletu okolnosti mo`e ~ak da se desi da i doma}i

investitori po~nu da be`e ako se poka`e da su, recimo, u Makedoniji,

Crnoj Gori, Bosni, Bugarskoj, okolnim zemljama prilike za ulaganje

bolje. Za sad se to ne de{ava, ali nije nemogu}e, samo mo`e da pogor{a

stvari. Prema tome, visi nam nad glavom sad ta rupa i to poja~ava

pritisak na dinar. A zvani~nici povla~e takve poteze i izbegavaju svaku

debatu. Da bilo ko od njih iz Vlade ili guverner veruje u to {to radi, on

bi rekao: B92, molim vas, dajte mi sat vremena, dajte te neverne Tome,

neka sednu preko puta mene, dajte da to ra{~istimo. Ne, taman posla,

politika bi morala da bude potpuno druga~ija, ali da bi bilo druga~ije

politike vi morate sedeti na bazi~no zdravoj grani. Kad sedite na

bazi~no lo{oj grani onda, naravno, ne smete da iza|ete u javnost i da

suo~ite svoje mi{ljenje sa kriti~arima zato {to }e se tek onda videti

koliko je grana trula, jer vi sad proizvodite iluziju da se ona jo{ dr`i i da

mo`e da se dr`i ko zna koliko. Odlu~ili su se za lo{u varijantu, to je ono,

kad izvu~ete kra}e drvce ne mo`ete da ga istegnete, ne vredi. I sad je

samo pitanje da li }e ljudi i u kom trenutku videti da imate kra}e drvce.

Neke ljude mo`ete da la`ete neko vreme i sve ljude mo`ete da la`ete

jedno kratko vreme, ali ne mo`ete da la`ete sve ljude sve vreme, to je

apsolutno nemogu}e.

Prvo se jedva sastavila Vlada, onda je dobila bingo jer se opozicija

raspala. Zna~i, DSS je pao na nos u pro{loj kampanji vi~u}i "Kosovo,

Kosovo" i raspr{io svoje bira~e, a radikali su se raspali. I verovatno ih,

kad se saberu, nema ni pribli`no kao ranije, bar tre}inu bira~a su

izgubili, posebno posle svih lepih rasprava u Skup{tini, gde je jedna

ekipa ~astila drugu raznim stvarima. Prema tome, oni sad iznenada

mogu da rade mnogo vi{e nego {to se ~inilo da }e mo}i, jer je prvobitna

podela, odmah posle izbora, izgledala kao da }e Vlada biti knap i i}i po

o{trici no`a. [ta se de{ava? Naravno, nema nikakve ideje da se bilo {ta

procenat. Ali pod ovim uslovima }e se naglo pove}ati broj ljudi koji ne

mogu da otpla}uju kredite. I {ta se slede}e de{ava? Banka koja je uzela

pare deponenata, uzela 100.000 od jednog i dala nekom drugom kredit,

sad mo`e da vrati 70.000, ali ne i 100.000. Kad vi do|ete da podignete

svojih 100.000, bankar ne mo`e da vam ka`e: imam 70.000, a onih

30.000, znate, to je prosek nevra}anja kredita, to je 30% i ne mo`e da

se vrati. Od trenutka kada bi prvi bankarski slu`benik to rekao nekom

{tedi{i do trenutka kada bi to znali svi u Srbiji proteklo bi maksimalno

pola sata, a u narednom satu bi bankarski sistem zavr{io karijeru, jer

bi svi krenuli po svoje depozite. I tu bi bio kraj pri~e. 

Dakle, to je na{ veliki problem. A na{ guverner se ljuti na pogre{nu

adresu, daje krivo obave{tenje, ne komentari{e ~injenicu da onaj sa

skupom ku}om ne}e da je proda za tri puta ve}u cenu. Dakle, ne bavi se

takvim stvarima koje su va`ne i koje sutra mogu da budu tempirana

bomba, i sigurno }e uskoro biti. Evo, sad ve} opadaju i privatizacioni

prihodi, jer se poslovna klima, naravno, pogor{ava, a prvo se napu{taju

takozvana emerging markets, ova tr`i{ta u nastajanju. S druge strane,

zadu`ivanje dr`ave je skupo, tako da je pritisak na dinar sad strahovit.

Neki ljudi ka`u da }e loma biti tek za {est meseci, neki ka`u, mo`e i dve

godine, ali u nekom periodu }e to da klecne i nastupi}e za sve nas veliki

problem u koji nas je uvalila dr`ava. Ne samo za obi~nog ~oveka - jer

kad bankarski sistem upadne u takve te{ko}e, onda je pogo|ena ~itava

dr`ava, ~itava privreda. To je u stvari mnogo opasnije za nas nego ovo

{to se sad de{ava, mada i ovo, zbog reakcije dr`ave, isto nije dobro.

Transferi novca, bilo za penzije, bilo novac koji rodbina {alje za

izdr`avanje, oni su manje vi{e nepromenjeni, ali u padu su ulaganja, sa

berze je op{ta be`anija, stranci masovno be`e, u padu su privatizacioni

prihodi. Posao sa Fiatom - tu dr`ava daje 300 miliona, a ne dobija 300

miliona, to je velika razlika. Drugih nekih velikih ulaganja, ~ak ni

najave o njima, nema. Dakle, svi ~ekaju da vide kako }e se ovo razvijati,

{to je razumna reakcija investitora. On ~eka da vidi koje }e dimenzije

imati ova kriza, koliko dugo }e trajati. U takvoj situaciji, naravno,

po{to se berza strmoglavljuje, obezvre|ene su sve ovda{nje firme, a to

smanjuje i motivaciju i da bilo {ta prodate. Recimo, za firmu za koju ste

mogli da dobijete 500 miliona pre, na primer, godinu ili godinu i po, sad

ne mo`ete da dobijete ni 100 miliona. Dakle, nije ni trenutak za

prodaju, prema tome, od privatizacionih prihoda ne mo`ete da

o~ekujete pare. 
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tim putem i vide}emo kako }emo pro}i na tom putu, ali mi idemo tamo,

i idemo tamo odlu~no. Ne, oni ne znaju kud idu, oni idu malo u Rusiju,

malo u Tre}i svet, mere koje ovde sprovode nemaju nikakve

konzistencije. Nema ni~ega, to je bukvalno pre`ivljavanje iz dana u

dan. Ne treba ni{ta veliko da se dogodi, pa da se to promeni. A jednog

dana }e se ova negra|anska opozicija, koja je u rasulu, opet

konsolidovati i ima}emo mnogo lo{iju situaciju. Uop{te nije dobro to

{to se doga|a, ali ja vidim da njih neka inercija vu~e u tom pravcu i da

nikako ne mogu da se zaustave. Neki dan sam pri~ao sa jednim od

predsednika op{tine koji je napustio tu stranku, pitao sam ga za{to je

oti{ao kad je imao nesumnjive rezultate - njega, na primer, kao i In|iju

i sli~ne na predavanjima uzimam kao pozitivan primer. On ka`e:

jednostavno vi{e nisam mogao, tu su se razvile sile kojima sam ja bio

potreban kao ki{obran, a ja ne}u da neko krade, da mulja, da petlja i

jednostavno sam odlu~io da je bolje da odem nego da ostanem. Ka`e,

jedva je izdr`ao poslednjih godinu dana ovog starog mandata. To ka`e

~ovek koji je po{ten, koji je uradio dosta na reformi u svojoj op{tini,

koji je podigao, de facto, grad, deo Beograda koji je u poslednjih 20-30

godina najvi{e porastao u Evropi. Zna~i, ako takvi ne mogu da

prosperiraju i be`e, onda zamislite ko ostaje.

Ja se obi~nih ljudi uop{te ne pla{im, oni znaju ~ime raspola`u i inte-

lektualno i finansijski. Ono {to ovde konstantno pravi nevolju je dr`a-

va, lo{ kvalitet upravljanja zajedni~kim poslovima. To je ono {to unosi

nespokoj. Zna~i, oni su haos-majstori, ma koliko to posle projektovali

na kriti~are, na {tampu, kao da se ni{ta nije promenilo. Naravno, ne

mo`e sad vi{e da se vlada bez izbora, mora koliko toliko da se stvara i

privid nekog pravnog stanja i kakav-takav privid tr`i{ne privrede.

Zna~i, to mora nekako da opstane iako oni tr`i{nu privredu zami{ljaju

samo kao na~in da se pare bez rizika ulivaju u njihov d`ep, dok su

d`epovi drugih za{iveni. E, pa tako ne mo`e da izgleda kapitalizam ni

tr`i{na privreda. Nizom pitanja se ne bavimo. Recimo, po{to ~esto zbog

raznih programa putujem po Srbiji, znam da imamo samo desetak

ekonomski `ivih gradova. Subotica, Novi Sad, In|ija, recimo, Beograd,

Kragujevac, ^a~ak, Novi Pazar i jo{ nekoliko. Sve ostalo je, na primer u

isto~noj Srbiji, ekonomski stalo sedamdesetih godina. 

Danas mo`emo da ka`emo da je Srbija naseljena uz dolinu Morave, u

Beogradu i delu Vojvodine, dok su veliki delovi zemlje prazni, isto~na

Srbija je prazna. Vi imate i po 120 kilometara, recimo, tamo od Ju`ne

ozbiljno radi. U takvoj situaciji svaki od preduzetnika u Vladi, svaki od

ministara je shvatio da, po{to nema nikakve zajedni~ke akcije, sami idi

u akciju. I tako postaje mogu}e da jedan ministar odjedanput govori

kao premijer, on pokriva i finansije i privredu i spoljnu politiku. Dakle,

svako poku{ava da uhvati neku priliku za sebe, {to naravno, kad se

gleda sa strane, samo ostavlja utisak kako tu nema nikakvog tima,

nikakvog timskog rada i nikakve zajedni~ke odgovornosti, nego su se

svi prosto razvili u strelce. A to je opet indikacija da se boje da slu~ajno

neko ne iza|e iz koalicije pa da budu izbori. Kao, hajde da ja sâm

hvatam glasove, a posle u Titaniku - {ta bude, vide}u kasnije. 

Svetlana Luki}:

Po{to moramo da gledamo u tu stranku, sto`ernu, kako je sad zovu, i

po{to su, obzirom na raspored na politi~koj sceni, svi izgledi da }emo

demokrate i Tadi}a imati zadugo, u ~emu je najve}i problem sa njima?

Miroslav Prokopijevi}: 

Pa, problem je {to tu vi{e nema stranke. Vidljiv je dvor, i par funkcio-

nera kojima nije zapalo da budu na dvoru, prethodno su bili relativno

visoko rangirani, a sad su u nemilosti dvora. I vidi se da postoji jedno

telo koje se batrga u raznim frakcijama. Zna~i, to je sad Demokratska

stranka. Ono {to je tako|e karakteristi~no je da dvor trenutno ima

neverovatnu vlast, sli~no onoj koju je imao Slobodan Milo{evi}.

Naravno, ne zloupotrebljava je toliko, ali, {to bi se reklo, ne kradu nego

kraduckaju u pore|enju sa Milo{evi}em. Mada, kad je re~ o materi-

jalnom, to je ve} diskutabilno, a {to se ti~e politi~kog kraduckanja, ipak

to nije ista politika, ni spoljna ni unutra{nja, iako ima mnogo lo{ih

manifestacija i prema spolja i prema unutra. Samo pogledajte ovo sa

Crnom Gorom i Makedonijom, i sa manjinama, i sa tolerisanjem nekih

pokreta od kojih se ne zna koj je gori i sli~ne stvari. I sad, naravno, ako

mo`ete da razmi{ljate po analogiji, ako se politika Slobodana

Milo{evi}a, koji je imao nevi|enu koncentraciju vlasti preko vojske,

policije, tajnih slu`bi, i koji je imao nacionalisti~ku pri~u koja se

odli~no primila u bira~kom telu, ako se njegova politika istopila i

pukla, onda }e verovatno ovakva, mnogo mek{a vlast tako|e nai}i na

neki rizik. 

To uop{te nije dobro za Srbiju. Naravno, to je najgore za Demokratsku

stranku i njen vrh, ali nije dobro za zemlju da stranka koja treba da

bude okosnica ne ume da ka`e: ljudi, ovo je vizija, ovo je na{ put, idemo



246

24
.1

0
.0

8
.

Nade`da

Milenkovi}

Vizental da bude po~asni gra|anin Novog Sada, a u isti mah u centru

tog grada stoji spomenik Ja{i Tomi}u, velikom antisemiti. Mora}emo da

se odlu~imo izme|u nekih stvari. U nastavku emisije govori Nade`da

Milenkovi}.

Nade`da Milenkovi}: 

Slu{am vesti kao i ve}ina, ali nemam na~ina da izgradim svoj stav.

Mogu samo da ka`em da vi{e nego dr`avi, guverneru, premijeru ili

kome god verujem ljudima koji pri~aju druga~ije, oni su moj izbor. Na

osnovu iskustva nemam razloga da verujem dr`avi i predstavnicima

vlasti. Zna{, i ona pro{la dr`ava je garantovala za sve uloge, pa smo

pukli. Jadni ljudi jo{ primaju po 100-200 evra te stare devizne {tednje.

Zna~i, imamo iskustvo kako to izgleda kada ti dr`ava garantuje, pa puj-

pike-ne va`i, tako da su sada mogli komotno da ka`u: garantujemo

iznos od 500.000, {to da ne, i tako ne}emo da vam vratimo. [to se mene

ti~e, sve je mogu}e - i da ka`u, i da nas zavrnu, i da mi ne odreagujemo,

da popijemo to ba{ kao {to smo i pre sve popili. Moja majka je ~esto

tvrdila da zna kako stvari stoje jer je "bilo u vestima". Meni to nije

dovoljno, nemam takav odnos prema ne~emu {to ~ujem u vestima,

recimo neku izjavu guvernera, premijera ili predsednika.

Oni ne znaju marketing, oni prave korake koji posti`u suprotan efekat

od `eljenog, ali, zna{, najstra{nije je {to su oni mo`da stvarno u pravu

i mo`da su okay, mo`da su dobronamerni i mo`da mi ne treba ni{ta da

brinemo, ali mi ipak brinemo, jer njihovu poruku uop{te nismo tako

razumeli. Oni su nam pri~ali kako nema {e}era zato {to `ene kuvaju

slatko pa su pokupovale sav {e}er, pa nema ulja jer ljudi prave zalihe

kod ku}e. Ti pomisli{ da smo stvarno neki mo}ni potro{a~i, ono, kupi{

dve litre ulja i - gotovo, pukao Mi{kovi}, nema vi{e monopola!

Zanimljivo je tako|e {to kod nas benzin uvek poskupi jer je poskupeo

u svetu, ali kad pojeftini u svetu kod nas ne pojeftini. Za{to? Zato {to,

eto, imamo rezerve koje smo kupili skupo, pa ne mo`emo sada da

pojeftinimo. Godinama ja nemam poverenja u njih, ni u ono {to pri~aju,

ni u ono {to rade.

Kad su donosili Ustav, rekli su da nije dobar, ali je, kao, jako dobro {to

mo`e da se menja. To je bila najve}a prednost, a i razlog za dono{enje

novog Ustava. Pa, mislim, ne vidim da su ga menjali.

Morave do bugarske granice, gde na desetine kvadratnih kilometara

na|ete tek ponekog stanovnika, sela su tamo potpuno prazna sela.

Tako da postoji mnogo problema, koje jednostavno, zato {to volimo da

se bavimo ruskim i kineskim carom, ni dotakli nismo. Nismo se

proslavili u sposobnosti da sami ne{to napravimo ne{to. Kad god su

nas pu{tala da radimo sami mi smo imali probleme. Evo, ovo malo

reformi ura|eno je pod pritiskom MMF-a, Svetske banke, Evropske

unije, OEBS-a, Saveta Evrope i tako dalje. Dakle, to govori koliko su

elite koje biramo u stvari nezrele i neura~unljive, jer da su ura~unljive

one bi uradile ne{to same. I ja ne verujem da smo mi u stanju da ne{to

uradimo mimo neke gravitacione snage koja nas podsti~e da idemo u

odre|enom pravcu i na neki na~in ograni~ava u pravljenju ludosti.

Prosto, dosad to nije bio slu~aj, uvek smo bili takvi. Slu{ao sam i Sr|u,

on u biti istu stvar ka`e, samo drugim terminima, na drugom polju: ne

mo`emo da uradimo neke stvari dok nas neko ne bi~uje, i to ti je to.

Svetlana Luki}: 

Ni{ta specijalno novo i netipi~no nije se de{avalo ovih dana. Samo smo

se malo obrukali u organizaciji Univerzijade, lopovi su pokrali toliko da

je mnogim sportistima otkazano u~e{}e, a onda su poslali, koga drugog

nego \eli}a da zapu{ava rupe. Nema ni~eg neobi~nog - Miroslav

Mi{kovi} je suvlasnik Srbije, suvlasnik ve}ine politi~kih stranaka u

Srbiji, bio je u Briselu da se `ali {to mu u nekim okolnim zemljama ne

daju da {iri kapitalizam. Nema ni~eg neobi~nog - maroderi su se opet

presvukli, sada imaju dres Srpske napredne stranke, Tomislav Nikoli}

i Vu~i} su osnovali stranku, mo`da ste gledali. Ako niste pa`ljivo

gledali mogli ste jednog ~asa pomisliti da gledate kongres LDP, tu su

bili i predstavnici nacionalnih manjina, invalida, a deca cve}a, Nikoli} i

Vu~i}, su poru~ila da ho}e da vrate sve prijatelje u svetu i da budemo,

kako reko{e, najbolji saradnici Ruske Federacije, ali i ponosni ~lanovi

Evropske unije. Nema ni~eg neobi~nog - Demokratska stranka u

Kur{umliji je za {efa javnog komunalnog preduze}a postavila

vodoinstalatera. Deca iza sto`erne Demokratske stranke su se

zaigrala, prizivaju radikale u vidu Tomislava Nikoli}a. Korupcija ne

samo da je metastazirala, nego su i poruke koje {alje njen lider stvarno

{izofrene. Ovih dana bio je u Kragujevcu na obele`avanju streljanja

Kragujev~ana i |aka, i tada je Tadi} rekao da je na{a poruka "opro{taj,

ali ne i zaborav". To li~i na patrijarhovu izjavu, "pra{tamo ali ne

zaboravljamo", me|utim, u isto vreme slika kolaboracioniste Nedi}a

visi u zgradi Vlade. [izofrena je i poruka i poziv direktoru Centra Simon
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da odem u raj ili u pakao. Ako odem u raj - super, a ako odem u pakao

opet nije stra{no, opet imam dve mogu}nosti, ili }u ja da pojedem

|avola, ili }e |avo da pojede mene. Ako ja pojedem |avola - super. E, ali

ako |avo pojede mene onda kao i sva hrana ipak imam samo jedan

izlaz. Dakle, to je pri~a, ako nas pojede |avo, znamo kroz koju }emo

kanalizaciju da pro|emo, i to nam se zapravo sad i de{ava. Toliko smo

galamili, a evo {ta smo dobili - da imamo platu, dignemo kredit, odemo

na letovanje... Sad ovi socijalisti... 

I moramo i dalje da galamimo da bismo spre~ili da se te stvari u{an~e,

i da se sve lepo namesti jedno na drugo. Kao, to smo se mi koalicionim

sporazumom dogovorili da vama pripadne, a vi najbolje znate da u

oblasti javno-komunalnog treba izabrati vodoinstalatera, to je logi~no.

Kupova}e se `irafe i to }e isto da se pravda koalicionim sporazumom.

Dakle, govorimo o nesigurnosti nas gra|ana, ne ose}amo se udobno.

Kako da se ose}a{ udobno kad vidi{ da je njima samo do toga da se

namire partijski apetiti. Ti pri~a{ i buni{ se protiv ne~ega, ti si mrav

koji je po{ao u Meku i ne}e{ nikad da stigne{ tamo, ali bar }e{ da umre{

na svetom putu. I to je isto legitiman izbor i volela bih da to i drugi

po{tuju.

Zna~i, u redu, umorio si se, izgubio veru, zaposlio se, digao kredit, {ta

god, ali dozvoli da je jako ~asno i jako te{ko ostati na ovoj strani i

stalno ne{to zvocati. Zna{, neprijatno je stalno slu{ati, kao, dokle vi{e

@ene u crnom, Srebrenica... Uop{te to nije prijatna pozicija. Svako voli

da bude omiljen u dru{tvu, da bude {armer, da nekoga zabavlja. Na

kraju krajeva, i ja propovedam zavo|enje kada je marketing u pitanju.

Ti ne zavodi{ ljude ako stalno ne{to tupi{: jao, treba ovo, ovo ne valja,

ono ne valja, nego treba dati neku nadu, re}i ljudima ne{to prijatno.

Postoje neki ljudi koji godinama tako zvocaju i vrlo su neomiljeni, neki

dobiju {amar, nekoga pljunu, nekome je neprijatno da ide ulicom,

nekog, bogami, i ubiju... Ali, ako si to odabrao da radi{ odabrao si ne{to

~asnije od uklapanja. Zato mislim da je najbolju definiciju normalnosti

dao D`on Lenon, ne znam da li je nekog citirao: biti normalan zna~i

bolovati od iste bolesti kao kom{ija. Dozvoli mi da budem nenormalna

i dozvoli da se svet menja zbog tih nenormalnih ljudi koji ne}e da

boluju od iste bolest kao kom{ija i koji pristaju da budu i neomiljeni i

izop{teni, ali koji druk~ije misle. To je ona pri~ica iz Talmuda, ako se

sretne{ sa jednom osobom i va{a mi{ljenja se razlikuju, mo`da si u

pravu, a mo`da nisi. Ako pri~a{ sa nekoliko ljudi i oni svi misle jedno,

Svetlana Luki}: 

I to je ba{ Tadi} govorio...

Nade`da Milenkovi}: 

Jeste, ali to je ipak mnogo bolje nego kad uzme da se miri, to mi je

bestijalno. Prvo je najavljeno nacionalno pomirenja, pa su, kad se malo

uzburkala javnost, spustili loptu, prekrstili nacionalno u politi~ko, i na

kraju je ispalo samo partijsko pomirenje. Zna{, on se pona{a kao `ena

koja dobija batine, mada se {u{ka da je suprotno. U toj pri~i je sada

Da~i} u stvari porodi~ni siled`ija koji `eni ili deci govori "sad mi se

izvini {to sam morao da te bijem". Pri tom su to isti ljudi, ve}ina njih,

nije do{ao neki potpuno novi kadar u SPS. To ne razumem, ne znam ko

to njega savetuje i koje ciljeve imaju njegovi savetnici kad mo`e da radi

takve stvari. Ne vidim da je partijsko pomirenje, i jo{ deklaracija o

pomirenju, put za Evropu. [ta je sad poenta? Da se ujedinjuje{ i da

svoju veliku stranku utopi{ u neku malu? I ve} se deklari{e{ da si u

Internacionali i da si bezmalo i ti socijalista. Dodu{e, kako re~e onaj

davni predizborni slogan, svi smo mi pomalo socijalisti. Re~ je o pravu

svakoga da se umori, da odustane, da se predomisli, ali, s druge strane,

moje legitimno pravo je da se s tim slo`im ili ne slo`im, da ka`em da

po{tujem ili ne po{tujem. Ali prime}uje{ i ti da sve ~e{}e ~ujemo: hajde,

ne talasaj, {ta vi{e... 

Dobro, i to je jedan od na~ina da se pro|e kroz ovu stvarnost u kojoj mi

`ivimo. Drugi je upravo da se talasa, jer da nisu talasale nevladine

organizacije fa{isti bi odr`ali mar{. Da se nisu ispotpisivali gra|ani i

ujedinile organizacije, da se nije uputilo predsedniku pismo, Da~i} ne

bi reagovao, nego bi ovi odr`ali mar{. Rekli bi u Skup{tini opet "to su

neki de~aci", ili, kako radikali vole da ih zovu, "mladi}i". Ti mladí}i, i

Mládi}i, su demonstrirali, a policija, zla policija, ih je rasterala. Mene

to povremeno malo upla{i, to je jedno veliko odustajanje. Kao, evo,

idemo u Evropu uskoro, pa ipak je mnogo bolje nego {to je bilo, pa ne

mo`e{ da ka`e{ da nije bolje. Ali mi `ivimo u jednom razgra|enom

dru{tvu i jako je va`no da se odredi {ta je dru{tveno po`eljno, a {ta

nepo`eljno. Ako neko ko jo{ ima snage, volje i voli to da radi, mo`e da

doprinese, to je super. Okay je i {to su se neki umorili. Moja majka je

~esto govorila da uvek ima{ dve mogu}nosti, nikad nisi ba{ u

bezizlazu. Dakle, kad sam zdrav to je super, ali i ako se razbolim nije

stra{no, opet imam dve mogu}nosti, ili }u da ozdravim ili }u da umrem.

Ako ozdravim - super, a ako umrem opet imam dve mogu}nosti, mogu
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on ne{to ka`e, onda se zavali i samozadovoljno popije vodu, "kako sam

im rekao!". Za{to to prenosi RTS, ~uveni medijski javni servis evropske

Srbije, za{to mi to gledamo? To mi nije jasno, ne gledamo druge

procese, ne znamo, recimo, {ta je sa Milutinovi}em. Kad puste nekog

Albanca nemamo pojma ko je tamo {ta svedo~io, kako je to izgledalo,

mi ni{ta ne znamo, osim {to [e{elj ima svoju ve~itu predizbornu

priliku da pri~a {ta ho}e. 

Ako ve} ho}e navodno da nam poka`u kako je [e{elj baba roga i da nam

ka`u da ne glasamo za radikale, onda se napravi izve{taj sa su|enja. To

je marketing, napravi{ delove koji }e da idu u prilog toj tezi, a ne pu{ta{

njega da prdi i smrdi satima. To po~inje u 10 sati ujutro, jo{ pre 10,

zna~i i deca mogu da gledaju, i nigde nema upozorenje "nije

preporu~ljivo za decu mla|u od 14 godina". Nekad gledam filmove, i ba{

obratim pa`nju da vidim {ta nije za decu ispod 16 godina. A ovo nije

preporu~ljivo ljudima ispod 76! To nikom nije preporu~ljivo da gleda

bez propratnih, usmeravaju}ih komentara, bez nekoga ko mo`e da ti

prepri~a {ta je bilo. Ne, oni puste njega da pri~a vrlo bahate, ru`ne,

nevaspitane stvari.

Razmi{ljala sam kako mo`e da pojeftini na{a dr`ava. Mi ne treba da

imamo parlament. Zna~i, posle izbora podeliti ̀ etone partijama - evo, ti

ima{ 57 `etona, ti 13, ti 17, i tako dalje. Jer, ovo je potpuno besmisleno.

Ako si siguran da nijedan ~lan parlamenta ne}e re}i da ima druga~iji

stav, prvo od svoje stranke, a sad i od koalicije, {ta }e nam onda

parlament? Pa to je 250 ljudi, 250 automobila, {ofera... Pazi koja bi to

u{teda bila! Podeliti `etone, pa da ih ula`u kad se izglasavaju zakoni.

Koliko ti ula`e{? Super, {tikliramo, ovaj zakon pro{ao, ovaj nije pro{ao.

I kad ti da{ vodoinstalateru direktorsko mesto, koji je mo`da super,

mada kad smo slu{ali intervju nije ba{ zvu~ao kao da je stvoren za to

radno mesto, ali kad nekome da{ tako ne{to ti si siguran da on ne}e

vi{e da ti talasa. On je uspeo, postao je direktor u nekom malom

mestu...

Svetlana Luki}: 

Ameri~ki san.

Nade`da Milenkovi}: 

Da, da li veruje{ da }e on svog predstavnika u parlamentu pitati: ~e-

kajte, molim vas, za{to je ovaj zakon ovakav, ili za{to je ovo poskupelo?

a ti misli{ drugo, mo`da si u pravu ti, mo`da su u pravu oni. Ali ako

pri~a{ sa sto ljudi i oni svi misle jedno, a ti misli{ druk~ije - sto posto si

u pravu, jer nema {anse da sto mozgova misli jednu stvar. 

Uvek volim da ~ujem disonantne tonove, jer ina~e je sve super, svi ide-

mo u crkvu, svi se krstimo, svi smo vratili neke slave, pomirili smo se

prvo sa ~etnicima, sad sa SPS - nisam sigurna da je to normalnost i da

svi u to treba da se uklopimo, i da imamo kartice i svoje krediti}e, i

ne{to malo radimo i za Mi{kovi}a, jer ga je, bo`e moj, i Evropa prihva-

tila i {ta sad ima neko tu da se buni. Tako se najlak{e pokori i narod i

civilizacija, uspavljivanjem. Je l' ti bolje nego devedesetih? Svako }e da

ka`e da jeste bolje, ali zavisi {ta postavi{ kao kriterijum. Imam pravo

da odahnem na tri mesta, ali sam ostala nespokojna na drugih pet, i

onespokojavaju me potpuno nova pitanja. Super je jer mi vi{e ne trubi

onaj Ko{tunica i ekipa oko njega, to mi je mnogo lak{e, ali to ne zna~i

da mi je sve drugo super. To je kao ona bra~na pri~a, mu` ti pije, ali te

ne bije, mo`da te nekad i prebije, ali ne dira decu. Meni je stalno to u

pameti: nije mi najgore, pa naravno, deca u Bijafri umiru od gladi, ali

nemoj da misli{ da }u ja da budem sre}na {to imam hleba. Postavi{

neke kriterijume i uvek je najlak{e da te ute{e tako {to ka`u da je bilo,

ili je sada, i gore. Pa, da, ali ja `elim da moj brak bude stra{no dobar, a

ne da budem sre}na {to mu` ne bije decu i sve pare daje u ku}u. Pa,

mani me se, ne mogu da imam stalno taj najni`i kriterijum! Ho}u da

ljudi koji su u vlasti ili koji su u nekim institucijama ili su direktori,

kako god, zadovolje neke visoke kriterijume.

Stru~an naziv glasi "luksacija mozga". To je to zavrtanje, {ta god da

ka`e{ uvek ima{ neki besmislen kvazidokaz da je isto tako i u svetu ili

da je bilo je i gore, pa je sad bolje. To su nemogu}e rasprave u kojima

neko uvek mo`e da te poklopi i navodno da ti zapu{i usta. Tako i druga

deca, tako i druge `ene... E, ne}u da budem na taj na~in normalna,

imam prava na neke kriterijume koji se zovu "normalan `ivot je malo

vi{e od toga", normalan `ivot je da kad neko napravi krivi~no delo

makar ode na sud. Skoro je bilo u novinama, sitnim slovima - najvi{e

volim to da ~itam, vesti sa strane, na marginama - ponovo su|enje

Davini}u, ali ~ak nije za satelit, nego, da li be{e za pancir, i, kao, sad se

nastavlja su|enje, ali je valjda odlo`eno. Mi smo tog ~oveka, na primer,

potpuno zaboravili, a mrzi me i da se se}am koliko je takvih bilo. Va`no

je da mi gledamo [e{elja svako ve~e, da on ima sate i sate mogu}nosti

da tamo svima skre{e u brk. Ve} sam ukapirala, to mu je neuroti~ni tik,
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ljudi, ne optere}uju te, ili to bude, na primer, knjiga. Svako ima ne{to,

ali je jako va`no da se za to dr`i{, da ne veruje{ vestima, da ne dopusti{

da ti ta pri~a, koja je s jedne strane pasiviziraju}a a s druge strane

kataklizmi~na, pojede dan. Jer, ujutro se probudi{ i dok ne legne{ ti

ima{ neki sadr`aj, neko vreme koje treba da popuni{ ili da poludi{,

ima{ i taj izbor. Kao {to znamo, sve dok te |avo ne pojede ima{ uvek dva

izlaza. Mislim da mo`da nismo ba{ toliko fragilna roba, sva{ta smo mi

pregurali, imamo neko iskustvo, nije nam bilo dobro ali znamo i da to

mo`e da traje deceniju i da nemamo pojma kad }e ti biti bolje. Tako da

se ne}emo ba{ tako lako predati. Sad ovo pri~amo vi{e zbog toga da

utoplimo ljude, da im po{aljemo ne{to lepo i da ih zagrlimo, nego {to se

pla{imo da oni to ne}e mo}i da izdr`e.

Svetlana Luki}: 

U ponedeljak smo odr`ali promociju Pe{~anika u Novom Sadu, tamo su

govorili Vesna Raki}-Vodineli}, Vesna Pe{i} i Sr|a Popovi}. Prva i

glavna tema bilo je bratimljenje Tadi}a i Da~i}a. Najpre govori Vesna

Raki}-Vodineli}.

Vesna Raki}-Vodineli}: 

"Deklaracija o politi~kom pomirenju i zajedni~koj odgovornosti za

ostvarivanje vizije Srbije kao demokratske, slobodne, celovite,

ekonomski i kulturno razvijene i socijalno pravedne zemlje." Dakle,

radi se o ekonomskoj zemlji, ekonomskoj dr`avi, do sada smo imali

pravnu, pa smo, ka`e Vesna, imali partijsku dr`avu, pa smo imali

policijsku dr`avu, toga se tako|e se}amo, je li tako. E, sada imamo i

ekonomsku dr`avu. Ina~e, videla sam da se ova deklaracija u na{oj

{tampi veoma ozbiljno opisuje, ka`e se da ima ~ak sedam poglavlja, ali

ona ima pet kompjuterskih strana, pa je te{ko govoriti o poglavljima,

mo`e se govoriti samo o ta~kama. Budu}i da je ve}ina vas dosta mlada

ja moram da ka`em da se ovaj tekst odlikuje jednom zaista te{kom

frazeologijom u kojoj se me{a jezik samoupravnog socijalizma i

deklaracija koje su tada bile objavljivane, i to ~ini ve}i deo stila ovog

teksta, a ne{to manji deo je jedan japi-pristup koji poku{ava da

upotrebom odre|enih savremenih politi~kih izraza taj tekst donekle

promeni. Ono {to mi je tako|e palo u o~i kao pravnici jeste da tekst

deklaracije prati osnovnu strukturu Ustava iz 2006, i tamo je `ivotna

sredina negde na poslednjem mestu, a po{to je tako, ja sam sada vlasna

da vam saop{tim da ne samo {to prati tekst tog Ustava nego, da

upotrebim adekvatnu terminologiju ~ak ostavlja i odisaj toga teksta. 

Vrlo verovatno da ne}e. Uzmi kredit i da te ~ujem sad da li }e{ da da{

otkaz. Svojevremeno, pred bombardovanje, pitala sam neke devojke na

RTS-u za{to tamo rade, a jedna je onda ispri~ala kako ima astmati~no

dete, pa su dobili stan da ne bi bili u nekom vla`nom podrumu u kojem

su `iveli. Tako uvek na|e{ {ta je ~oveku potrebno, ili mu da{ pola toga

i onda ga ima{ u {aci. Neko mo`e, neko ne mo`e da se ispetlja iz tih

stvari, neko je hrabriji, neko ima zale|inu, neko je lu|i - a svede se na

to poslednje. Malo je ljudi, verovatno, u istoriji ~ove~anstva dobilo

priliku da bude pravi ~ovek na pravom mestu u pravo vreme i da

promeni dru{tvo, ali svejedno, ti ima{ potrebu da neku mrvu kosmosa

ti popravi{. Kako ta takozvana druga Srbija - re~ koju ne volim da

koristim, mislim da nije ta~na, jer je to prva Srbija - kako ti ljudi mogu

da o~uvaju pristojnost i koliko dugo i ko im poma`e u tome? Kako da

istraje{ ako stalno dobija{ poruku da si ispao glup u dru{tvu, umesto

da se lakta{? Umesto da si vodoinstalater? Mislim, Srbi smo, valjda se,

boga mu, u sve razumemo. Jesi li ~ula da su u onom akceleratoru u

[vajcarskoj ne{to pogre{no spojili, minus i plus fazu i uzemljenje, a mi

smo se toliko ponosili {to su Srbi u~estvovali u projektu. Prva moja

misao je bila: mora da je to napravio neki Srbin, hanzaplastom ne{to

vezao, {ta ima veze... Pa, to mi je fenomenalna vest, smak sveta je

odlo`en na neodre|eno vreme. Ovog vodoinstalatera da pozovu da on

tamo ne{to za{rafi - ma, nema problema, bre, za tolike stvari smo se

sna{li, ume}emo i to. 

Nema samokriti~nosti, ja umirem od treme svaki put kad me pozove{

ovde da pri~am i treba ne{to da napi{em za sajt, svaki put iznova

mislim da sam najgluplja na svetu i nepismena, pa nekako probam da

iz te faze iza|em, znam azbuku, 'ajd' polako... To je ono - pametniji

popu{ta, ali stvarno popu{ta, i to `iv~ano, a budala nahrupi. Pa,

najlak{e je uraditi ne{to za velike pare. Vidi pla}enog ubicu, recimo -

radno vreme odli~no, malo radi{, puno zaradi{. I zato mislim da je

ljudima potrebno da dobiju povremeno neku dozu sigurnosti da ako to

ne urade, ako naprave neki druga~iji izbor, da je to isto okay, da je OK

ako si onaj malobrojni i {to se ose}a{ neuspe{no i {to se pla{i{

sopstvene starosti u dru{tvu koje ovi mnogobrojni stvaraju.

Veliki je posao i veliki zadatak za svakog da prona|e {ta je to u

njegovom mikrokosmosu za {ta }e da se dr`i. Sad, dr`i{ se za ideju,

dr`i{ se za ~injenicu da si roditelj pa nema{ izbora jer deca zavise od

tebe, dr`i{ se za psa i ma~ku koji ti daju neku ljubav i energiju, a nisu
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pitanje kako to da ga ve} nismo o~uvali Ko{tuni~inim Ustavom kad su

za njega glasali svi, uklju~uju}i i potpisnike, iako su tada bili u nekoj

vrsti opozicije. Koje je sredstvo za ostvarenje ovog cilja? Poznato nam

je sredstvo: "Nikada ne}emo prihvatiti otu|enje Kosova i Metohije".

Tragaju}i malo za zna~enjem tog "nikada", koje smo mnogo puta ~uli,

mislim da sam otkrila kako ga makar jedan od njih zami{lja. Na{la sam

citat, koji ka`e: "'Do{li smo u Ora{ac da se posavetujemo sa

Kara|or|em', rekao je premijer Ko{tunica na proslavi dana dr`avnosti

Srbije", to je bilo nekoliko dana pre progla{enja nezavisnosti Kosova. Ja

ne znam da li je odgovor glasio "kojekude", ili se zapitani koristio

citatom stranog autora koji nije mnogo popularan, ali je vispren, a citat

bi glasio "nuto momka, nuto i pameti". Vi znate da je to rekao jedan od

onih janji~ara u pesmi Po~etak bune protiv dahija. Ishod je, citiram,

"prihvatamo maksimalnu autonomiju za Kosovo i Metohiju, zala`emo

se za kompromisno re{enje istorijskog konflikta srpskog i albanskog

naroda ~ija legitimna prava uva`avamo". Vojvodina se u ovom tekstu

uop{te ne pominje. Ako se, dakle, za Kosovo prihvata maksimalna

autonomija - mi u pravu volimo da koristimo argumentum a contrario

- da li }e Vojvodina onda dobiti minimalnu autonomiju, budu}i da se

ni{ta o tome nije reklo? I, ako treba re{iti istorijski konflikt izme|u

srpskog i albanskog naroda, hajde za po~etak, budu}i da sam ja i

nastavnik, da prihvatimo diplome koje je izdao Unmik. Ni o tome,

naravno, ni{ta u ovom tekstu nije re~eno.

[to se ti~e tre}e ta~ke o Evropskoj uniji, tu zaista nema bog zna {ta,

nave{}u samo najva`nije misli koje su ovde formulisane. Citiram:

"Strate{ki cilj Srbije je ~lanstvo u EU putem pribli`avanja". Cilj je

~lanstvo putem pribli`avanja, a Mladi} se uop{te ne pominje. Slede}e

{to je re~eno, "treba pomiriti evropske i antievropske snage", a ja

dodajem da je ovom deklaracijom to zaista i u~injeno, u tome su

nekako i uspeli. 

U pogledu politi~kog ̀ ivota i moderno organizovane dr`ave - to je jedan

od ciljeva, ~etvrta ta~ka ove deklaracije - cilj je napu{tanje, citiram,

"svih oblika politi~ke isklju~ivosti i ekstremizma". Vrlo dobar cilj,

me|utim, mislim da je trebalo da ga ilustruju nekim primerom i da

ka`u otvoreno "izuzev kad su u pitanju Sonja Biserko, Nata{a Kandi},

@ene u crnom i ostale ve{tice iz Ria". Kako oni misle da postignu taj cilj

otklanjanja isklju~ivosti? Ovako: "mi smo za efikasnu i transparentnu

javnu upravu u slu`bi gra|ana". A komentar bi bio da su to ve} dokazali

Dakle, {ta nam je u preambuli va`no? Doslovce re~eno, prevazila`enje

sukoba iz pro{losti jeste osnov saradnje DS i SPS. Hajde, dobro, to smo

ve} videli, ali kakav cilj se ovde `eli posti}i? Ono {to ho}e da se

postigne, citiram, "jeste oslobo|enje od priziva ili poricanja pro{losti i

prestanak okrivljavanja ili obeskrivljavanja pojedinaca". Pre svega, u

pravu re~ priziv zna~i `alba, kao da su autori hteli da ka`u da se ukida

pravo `albe na pro{lost ili su mo`da, upotrebiv{i re~ priziv, hteli da

ka`u da je zabranjeno prizivanje pro{losti, odnosno se}anje na

pro{lost. Tako|e, videli ste, ja sam sad ta~no pro~itala da su

upotrebljene re~i okrivljavanje i obeskrivljavanje pojedinaca. Zaista se

pitam kako ovo obeskrivljavanje treba ~itati. Da bi se neko proglasio

nekrivim, dakle, da bi se oslobodio neke odgovornosti, recimo krivi~ne,

sud o tome mora ne{to da ka`e. Da li mo`da autori misle da ne treba

uop{te pokretati postupke, da se oni ne bi obeskrivili? Ishod ove

platforme se jasno vidi iz preambule - jeste re~ o nacionalnom

pomirenju, iako smo mogli ~uti {efa dr`ave koji je kazao da ova

platforma ne zna~i nacionalno pomirenje. A ja bih kao komentar dala

jedan za mene dosta te`ak stih zapravo Predraga Luci}a, objavljen u

Feralu: "I tako pod kamen-cvijetom neka le`e mrtvi svi, nek se barem

oni vole kad ne}emo ja i ti". 

Sad prelazim na prvu ta~ku, ako nije dosadno, a vi samo recite ako

jeste, odmah }u da prestanem. Ovde je kao cilj, citiram opet, re~eno

slede}e: "stalno unapre|ivanje sistema u~e{}a gra|ana u politi~kom

`ivotu" Prvo {to mi je palo na pamet nije neki naro~ito originalan

komentar, jedna narodna poslovica koja glasi "`iv mi Todor da se ~uje

govor", u stvari, to ne zna~i ni{ta. Kako oni misle da se ovaj cilj

postigne? Ovako: "posredstvom", verovali ili ne, "sindikata, profesio-

nalnih i gra|anskih i nevladinih inicijativa, javnih medija", a ja predla-

`em da dodaju u istom stilu i samoupravne sporazume, odnosno

dru{tvene dogovore, to bi bilo potpuno adekvatno. A ishod koji se

o~ekuje od stalnog unapre|ivanja sistema u~e{}a gra|ana u poli-

ti~kom ̀ ivotu je neverovatan, o~ekuje se "bespo{tedna borba protiv kri-

minala, monopola i svih vidova diskriminacije", dakle, to mora da

zavr{i Njego{em - neka bude borba neprestana, neka bude {to biti ne

mo`e, jer ovo ne mo`e biti sa ovim ciljem i ovim sredstvima. 

Drugo pitanje se ti~e suvereniteta, integriteta zemlje, dakle, Kosova i

Metohije, a cilj je, naravno, i jasno ekspliciran: o~uvanje suvereniteta i

teritorijalnog integriteta Srbije. Mislim da bi tu moralo da se postavi
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Raki}-

Vodineli}

Sti`emo do posebno va`ne ta~ke, to je borba za pove}anje nataliteta.

Ocena kojom koje po~inje deklaracija glasi: "sve vi{e ljudi umire nego

{to se ra|a". To je verovatno zato {to nismo na vreme imali deklaraciju

o pomirenju... Ni{ta nisu rekli o tome kako misle da pove}aju natalitet,

verovatno uobi~ajenim na~inom, ali moj komentar bi glasio da zbog

toga treba svesrdno podr`ati pravilnik Pravnog fakulteta u Beogradu o

emocionalnim odnosima, uklju~uju}i i erotske, u okviru akademske

zajednice. Poznat vam je, verujem, taj pravilnik, koji ne zabranjuje

emocionalne odnose izme|u studenata i nastavnika. Istovremeno,

mislim da treba spre~iti {irenje jedne ekstremisti~ke parole koja je,

bogami, diskriminatorska prema starijim generacijama, i koju mnogo

studenti u Beogradu sada ponavljaju, a glasi "sad }e dede da nam

otimaju najbolje ribe". 

Dolazimo do o~uvanja zdrave `ivotne sredine, tu stoji ocena da postoji

ozbiljna degradacija `ivotne sredine, zaga|enje vazduha, vode,

zemlji{ta. Ko bi rekao da u Srbiji, me|u {ljivama, zemlji sa najve}im

prirodnim bogatstvima, mo`e da se desi ovakva katastrofa? A cilj?

"Formirati visoku svest gra|ana kao najboljeg uloga za kvalitetno

o~uvanje svih na{ih prirodnih i `ivotnih resursa". Nije re~eno kako }e

se posti}i taj cilj, ali mislim da ima jedan ve} oproban metod: treba

pove}ati broj parkova prirode, po ugledu na ugledno dobro [argan

Morka Gora, sa sve rend`erima i helikopterima koji ne zaga|uju

`ivotnu sredinu. Mislim da ne bi bilo lo{e uvesti i kalemara,

kalemljenje kao osnovni metod o~uvanja autohtonih biljnih,

`ivotinjskih, pa i ljudskih vrsta. 

I sad dolazi zavr{na re~, cilj jeste "zajedni~ka vizija budu}nosti i odre-

|ivanje civilizacijskih okvira u kojima }e se ta budu}nost doga|ati" -

budu}nost koja }e se doga|ati! Mislim da je za ovu vlast, kao i za svaku

prethodnu, najbolja vizija televizija, zbog ~ega vas pozivam da

uskliknemo s ljubavlju prvo Radiodifuznoj agenciji na ~elu sa

vladikom Porfirijem, to je taj civilizacijski okvir, i da nam `ivi, `ivi, `ivi

- ovog puta ne rad nego Javni servis evropske Srbije. Na kraju ka`u da

"politi~ke razlike ne treba da budu ta~ka narodnog razdora ve}

zamajac sve boljih i uspe{nijih projekata u neprestanom naporu".

Za{to ja ovo kvalifikujem ipak kao nekakav abortirani poku{aj

pomirenja? Zato {to mislim da odra`ava ono {to je veoma upe~atljivo

rekao opet jedan strani autor, Viktor Ivan~i}, u svojoj knjizi Animal

prilikom izbora direktora javnih preduze}a i upravnih odbora, samo ne

vidim kakve to veze ima sa isklju~ivo{}u, ekstremizmom i tako dalje.

Ishod koji se o~ekuje glasi ovako: "Razvija}emo mehanizme parla-

mentarne, zakonske i gra|anske kontrole javne uprave, uklju~uju}i

posebno institucije tipa ombudsmana", {to me je opet navelo da

posegnem za argumentum a contrario - zna~i li to da }e isklju~iti

Komisiju za sukob interesa, Komisiju za borbu protiv korupcije,

poverenika za informacije od javnog zna~aja? Oni se nigde ne pominju. 

Slede}i je, tako da ka`em, ekonomski blok - pravo na rad, sna`enje

srpske ekonomije, podizanje `ivotnog standarda, ali tu je cilj formu-

lisan na neobi~an na~in: "cilj je borba protiv zaostalosti i siroma{tva".

Mo`da mo`emo o~ekivati da se u parlament vi{e ne}e primati zaostali

poslanici koji umesto da debatuju o ta~kama dnevnog reda kunu, baju

ili baju i zaklinju se? Ocena koju daju ovom prilikom, citiram, glasi:

"veliki broj ljudi `ivi i danas u bedi, strahu i bez nade", a ja

komentari{em, pro~itav{i deklaraciju: vi{e ne}e, ili kako je Luci} rekao

u svojoj pesmi, "karitas je gol, siromah sam, siromah sam, al' volim da

`ivim, dok svak od vas i{ta ima ne}u da se smirim". To nam je, dakle,

ekonomska politika. Kako se ovaj cilj misli posti}i? "Za bitno re{avanje

problema masovne nezaposlenosti zala`emo se za otpo~injanje velikih

infrastrukturnih projekata u Srbiji", i sada dolazi ono najva`nije, "i

pokretanje mno{tva inicijativa za osnivanje porodi~nih, malih i

srednjih preduze}a". Dalje nisu ni{ta rekli, zato {to su velika

porodi~na, tj. familijarna preduze}a ve}, kao {to znamo, osnovana. A

ishod? "Republika Srbija }e zadr`ati strate{ku kontrolu u najva`nijim

infrastrukturnim javnim preduze}ima." Mislim da nema potrebe za

komentarom. 

Naredna ta~ka se ti~e socijalne sigurnosti i solidarnosti; zala`u se za

smanjenje drasti~nih socijalnih razlika, pa nabrajaju sve do penzija.

Cilj je formulisan u najboljem maniru soc-retorike, "bespo{tedno }emo

se boriti protiv svih oblika izop{tenosti i marginalizacije". Ja mislim da

su upravo radi ostvarenja ovog cilja na javne funkcije vra}eni Gorica

Gajevi}, Mile Ili} i ostali, to je zaista bespo{tedno. Kako oni misle da

postignu taj cilj? Dakle, "dru{tvo za koje se zala`emo obezbedi}e

gra|anima besplatnu osnovnu zdravstvenu za{titu, besplatno

obrazovanje i dru{tvenu i materijalnu podr{ku svestranom kulturnom

razvoju" - besplatno, besplatno, besplatno... Ili, kao {to bi rekao nosilac

Zlatne palme, a gde ste sada mi{evi?
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Zna~i, ja sam i mislila da su oni hteli da osiguraju svoje fotelje i svoju

vlast preko te deklaracije, me|utim, deklaracija, kad je pro~itate,

zaista ima pretenziju da ukine pojam pro{losti. Ona u potpunosti

neutralizuje devedesete godine, ona nam ~ak ka`e da ne mo`emo ni da

okrivljujemo ni da obeskrivljujemo, ni da prizivamo, ni da se

prise}amo. Zna~i, ona nam zabranjuje posedovanje nekakve pro{losti,

pa ~ak ka`e i da treba da se relativizuju konfrontacije. A pro{lost, ono

{to je zaista dubina ovog problema, svodi se na pravo na politi~ke

razlike. Ako ho}emo suo~avanje sa pro{lo{}u i da bi bilo nekakvog

pomirenja, morali bismo da ka`emo u ~emu je bila gre{ka politike

Slobodana Milo{evi}a, kakvi su to bili politi~ki ciljevi, da li mi i dan-

danas imamo iste politi~ke ciljeve, samo sad u nekom drugom

vremenu, pa smo ih ne{to odlo`ili. Da li mi zaista smatramo da je lo{e

{to smo ratovali, da li treba da imamo nekakav stav prema zlo~inima

koji su vr{eni, prema plja~ki koja je obavljena u Srbiji, a onda i

zverskim zlo~inima nad odre|enim ljudima, na primer ]uruvijom i

Ivanom Stamboli}em. Zna~i, ta vlast je po~inila krupne zlo~ine, ali

}emo ostati samo na nekakvim partijskim konfrontacijama. Tako da

sam se ja zabrinula koliko su oni daleko oti{li. Ako biste tako ozbiljno

pro~itali to {to su oni napisali, mislim da je to krajnje sramno, to je

jedna sramna deklaracija. Postidela me je ~injenica da je to toliko

cini~no i povr{no i jasno pokazuje kako je re~ o nekim ni{tarijama koje,

da bi osigurale vlast, moraju da idu dotle da ka`u da mi tu pro{lost

uop{te nemamo i da se pomirenje zasniva na nekakvoj viziji na{e

zajedni~ke budu}nosti, odnosa SPS i Demokratske stranke. Zna~i, kad

pro~itate, bude vam malo muka, oni ne}e da se pro{lost uop{te vi{e

pominje, a onaj ko to ~ini ponovo unosi razdor i u politiku i u narod,

svako ko bi uop{te pomenuo devedesete godine i jo{ rekao da tu ne{to

nije bilo u redu, a naro~ito ako pomene da nekoga treba da okrivimo, taj

deli narod. 

Dakle, stvar je ozbiljna i utoliko zaista dalje moramo da se pitamo

za{to je to bilo potrebno, za{to moramo da idemo toliko daleko da

poni{timo tu ideju pro{losti? Poku{ala sam opet da budem pozitivna,

mislila sam, dobro, ako ne}e danas vi{e da podse}aju na svest o tome

kakve su bile devedesete godine i kakva je to dr`ava bila, onda ho}e da

postignu da putem prakse, izgradnjom institucija, stignemo do tog

nivoa da ne{to saznamo o toj pro{losti. Me|utim, kad pogledamo {ta se

govori u Skup{tini, a mo`emo da gledamo svaki dan, nema ni~eg

ozbiljnog {to su te dve stranke koje su u koaliciji, bar za ovih sto dana,

Croatika: "Odlu~no osu|ujemo sve ratne zlo~ine i podr`avamo one koje

smo po~inili". Eto, to je su{tina ove deklaracije, hvala vam lepo. 

Vesna Pe{i}: 

Kad su zavr{eni majski izbori, bilo je ve} jasno kao upisano da }e

radikali i Ko{tunica ~initi ve}inu, pa se nekako uspelo da se pridobiju

socijalisti, PUPS i ostali da naprave ve}inu sa Demokratskom

strankom. I svi smo mi na neki na~in to podr`ali, bili zadovoljni, rekli

smo da je bolje da `ivimo sa tom koalicijom, da ne budemo pod onom

drugom koja je mnogo gora. I to se dogodilo i na nivou Beograda, tako

da je ovaj dodatak u vidu pomirenja za mene neka vrsta misterije.

Za{to je trebalo uop{te da pri~amo ne{to dalje, za{to moramo da se

ljubimo u usta ako pravimo koaliciju, za{to moramo toliko da se

volimo, za{to se ~ak nisu poljubili tri nego ~etiri puta? ^emu ta tolika

nepotrebna emocija, za{to je neophodno ~ak i nacionalno pomirenje?

Napravili smo koaliciju, to sad tandr~e, i u redu stvar. Moja prva

interpretacija koja je bila i najblagonaklonija: vidi se da tu postoji

nekakav patent, neka nova koncepcija koju lansirali i, da im ne bi

slu~ajno neko ukrao taj patent, mi }emo se i pomiriti. Jer to je patent

koji sada mo`e dugoro~no da obezbedi vlast, naime patent jedne

koncepcije onoga {to je poku{ao Ko{tunica, ali nije uspeo: i Evropa i

Rusija, i Kosovo i Evropa, i nacionalno bi}e, na{ nacionalni identitet u

Evropi, i ona tri prsta Borisa Tadi}a kad je bio na Olimpijadi i onda

Bu{u obja{njavao da je to na{ identitet koji }e kao takav u Evropu. 

Ja sam razumela da je to njihova koncepcija, na{e nacionalno bi}e u

Evropi, i da tu ima neki patent koji oni putem te deklaracije ho}e da

u~vrste - po{to smo to dobro smislili i po{to gra|ani vole to da ~uju, bez

obzira {to je to jedna iluzija, bez obzira {to je to kontradiktorno, bez

obzira {to jedno drugo poni{tava, bolje je da mi to zapi{emo,

patentiramo i ka`emo: evo, mi smo sad patentirali i Kosovo i Evropu, i

nemoj da neko proba da stane na to mesto, mi smo to mesto blokirali. I

videli smo da to mesto donosi veliki broj glasova i da to mesto donosi

vlast i javna preduze}a i sve ono drugo {to tu spada. Zna~i, to bi mo`da

moglo da se svede na dana{nju Koraksovu karikaturu u Danasu, ne

znam da li je neko video - s jedne strane jedna serija fotelja, s druge

druga, i onda posebno dve fotelje, jedna plava, jedna `uta, na jednoj

sedi Da~i}, na drugoj sedi Tadi}, i njihove su se fotelje zagrlile. 
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ljujemo nekakve institucije koje }e nam dati pravo da mi u sada{njosti

gradimo ne{to {to }e negirati pro{lost.

I kona~no, da vas ne bih dalje davila, ja sam i pred sam polazak u Novi

Sad istra`ivala {ta to sve mo`e da zna~i. Ako pogledate sajt B92

vide}ete vest, a mo`da ste ve} i ~uli, da je Miroslav Mi{kovi} zajedno sa

Privrednom komorom poveo ekonomsku delegaciju Srbije u Brisel.

Njegova glavna misija je to {to ho}e da tu`i druge zemlje u regionu jer

spre~avaju investitore da ula`u kod nas, on ho}e da predlo`i da se

zako~i put tih zemalja u Evropsku uniju jer njemu stoje na putu. On -

ba{ kao {to je to rekao Ko{tunica, "ko god prizna Kosovo nane}emo mu

{tetu" - ho}e da nanesemo {tetu tim dr`avama, da ih tu`imo Evropskoj

uniji jer onemogu}avaju investicije i ka`e da }e on, po{to nema

regionalne saradnje, u Briselu sugerisati da obustave prijem ili

napredovanje tih na{ih suseda ka Evropkoj uniji. Me|utim, izgleda da

tu postoji svetska zavera, po{to se pojavila sumnja u vezi sa

Mi{kovi}em - da li on ima prava da podnese takvu tu`bu? Znate da je on

bio na nekakvim crnim listama, da nije mogao da dobije vizu. A onda,

kad je pravljena ova Vlada, izgleda da ju je zaista on napravio, da je sa

nekim me|unarodnim snagama u tome u~estvovao, jer se citira pitanje

postavljeno britanskom ambasadoru: kako to da je Mi{kovi} sada lege

artis, ~ovek koji se naplja~kao, i bio omiljeni Milo{evi}ev privrednik,

svoje bogatstvo je stekao za vreme Milo{evi}a. Zna~i, ako govorimo o

pro{losti jasno nam je da je neko mo`da iz tog razloga zabranio

pro{lost, i da je Mi{kovi} - po{to sada ho}e da zabrani susedima da idu

u Evropsku uniju, a pre toga je lepo finansirao sve stranke, {to su one

izgleda i priznale - rekao: u redu, ja sam finansirao stranke, ali da ne

~ujem vi{e da neko pominje neku plja~ku ili ne{to tome sli~no. 

Da ne pomislite da sam na pogre{nom tragu, evo, da vam pro~itam {ta

je rekao Stiven Vodsvort, kako komentari{e put Mi{kovi}a u Brisel: "To

je izme|u njega i Brisela", ka`e engleski ambasador, "ali mislim ge-

neralno da vidimo da su se vremena promenila i da ima mnogo ljudi

koji su u poziciji da daju pozitivan doprinos, to mogu da budu poslovni

ljudi i drugi. Mislim da za mnoge, bez obzira na to da li su politi~ari,

biznismeni ili ne{to tre}e, nije toliko va`no {ta su radili u pro{losti, ve}

sada poku{avaju da urade ne{to korisno. Biznismen upo{ljava ljude, to

je korisno. Ako ste politi~ar koji poma`e demokratskoj reformi, to je

korisno. Treba suditi po onome {to se de{ava sada i gde `elite da

stignete, a ne da gledate i gledate i dalje u pro{lost." U me|uvremenu

sam okrenula jedan telefon i saznala da su Mi{kovi} i gospodin

ambasador najbolji drugari.

Sr|a Popovi}: 

Ovakvi dokumenti su efemerni, oni, po meni, ne zna~e ni{ta, oni

ozna~avaju samo trenutnu potrebu dva aktera, SPS i DS, da izgrade

jedan front prema drugoj strani. To }e `ivot da razbije, ovaj dokument

}e `ivot da razbije. Ve} na pitanju saradnje sa Hagom oni ne mogu

izbe}i sukob, to samo na koji trenutak mo`e da se prikrije. Ali mislim

da se ovde politika tako i vodi, od danas do sutra.

Svetlana Luki}: 

^ekajte, ja ne razumem. Kad Tadi} ne{to ka`e, onda ~ujemo "ma, pusti,

Tadi}, to on onako", {ta god da uradi svi ka`emo "ma, pusti, to Tadi}

onako"... Pa {ta stvarno Tadi} radi?

Sr|a Popovi}: 

Ja mislim da on nema strategiju, oni se samo pozicioniraju za slede}e

izbore.

Svetlana Luki}: 

Pa, kako, tek su sad napravili Vladu, pa se opet pozicioniraju, valjda }e

da urade ne{to u me|uvremenu?

Sr|a Popovi}: 

Mislim da oni uop{te ne misle o tome {ta }e da urade u me|uvremenu

i mislim da ra~unaju na to da Evropa, i taj britanski ambasador o kome

govori Vesna, kao i veliki deo srpskog javnog mnjenja na jednom

iracionalnom nivou `eli da se ovde kona~no smire strasti i da ovde svi

postignemo neki konsenzus, da svi postanemo mainstream, da se

zavr{i sa sukobima i da svi sre}no u|emo u Evropu. Ni{ta od toga ne}e

biti, jer je to nemogu}e. Ali kad god se povu~e potez u tom pravcu - ima

tu mnogo aktera, po~ev od me|unarodne zajednice, do ovog novog

srpskog establi{menta koji to vrlo rado vidi - to je jedan takti~ki potez

pri kojem ova koalicija smatra da ne{to dobija, i ja mislim da i dobija.

A {ta mi o tom potezu mislimo, da li on odra`ava neke stvarne `ivotne

odnose? Naravno da ne, i strate{ki to ne zna~i apsolutno ni{ta.

Sr|a

Popovi}
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Da li ste vi primetili, ako je neko gledao vesti, {ta je prilikom potpi-

sivanja te deklaracije u subotu Tadi} izjavio? On ka`e: "Kada sam na

svom Glavnom odboru rekao da }u da pravim koaliciju sa

Socijalisti~kom partijom Srbije dinar je odmah oja~ao za dva dinara

prema evru". A sada ka`e da i potpisivanje deklaracije mo`e da oja~a

ekonomiju. Dakle, Sr|a je zaista u pravu, to mo`e da se shvati i kao

neki nevi|eni vic, izmotavanje, jer kako da zaista poveruje{ da je dinar

prema evru oja~ao ~im je Tadi} to izgovorio na Glavnom odboru, ili da

}e odmah posle potpisivanja deklaracije cela ova ekonomska i

finansijska kriza da se re{i. Tako da tu ima i elemenata, i farse, i

komedije, i ne~eg priglupog, mo`da i ne moramo sve da shvatamo

ozbiljno. Ali ja sam re{ila da ovog puta shvatim ozbiljno zato {to zaista

nemam dovoljno indikacija za ono {to ka`e Sr|a, da su oni nekakva

ozbiljna evropska kombinacija. Nego imam utisak da je to neka

evropska zamlata, da nas zamla}uju sve vreme i da su ~ak i smislili

neke kontradikcije i nekakve iluzije koje se me|usobno sudaraju da bi

nas zamla}ivali. Kao, mi }emo da pri~amo o Evropi, a oni drugi }e ne{to

biti protiv, a mi }emo obe}avati i dalje i onda }emo se tako, ~ini mi se,

krunisati na toj vlasti i ostati ve~no na vlasti.

Drugim re~ima, zaklju~ujem da je ipak Koraks u pravu, jer je ipak

su{tina tog pomirenja utvr|ivanje ve~ne vlasti na osnovu tih ve~nih

pitanja - ve~ne tranzicije, ve~nih nacionalnih pitanja, ve~nih pitanja

srpskih granica i, naravno, vlast je shva}ena kao nekakva ve~na

kategorija. Meni se ~ini da to treba gledati u takvom okviru i da oni

tako i sami sebe razumeju, i Da~i} i Tadi}.

Vesna Raki}-Vodineli}: 

Kada sam pro~itala ovaj tekst opet sam se setila atmosfere koja je

prethodila dono{enju sada va`e}eg Ustava. Dakle, ono {to meni izgleda

kao nekakva skrivena namera iza svega ovoga jeste jedan, dodu{e

sasvim nepodoban, ali ipak poku{aj postizanja sabornosti kakva je

postignuta povodom Ustava iz 2006, a koja zapravo negira esenciju

same politi~ke demokratije. [ta }e nam sabornost ako imamo ve}inu

glasova i ako imamo ve}inu institucija formiranih tako da odgovaraju

osnovnim elementima ustavne pravne dr`ave? Dakle, to je ono {to je

mo`da skrivena namera ovoga teksta. Naravno, taj poku{aj je bio

potpuno nepodoban zato {to ga ismevaju valjda svi osim onih koji su ga

pisali, a oni koji su ga potpisali verovatno ga nisu ni pro~itali. Ne

ismevamo ga samo mi koji ovde sedimo, nego i politi~ke stranke koje

su na sasvim drugoj strani, ~iji se predstavnici u Pe{~aniku nikad ne

pojavljuju. I to je ono {to vre|a ~oveka - hajde, ako ho}e{ da postigne{

sabornost, pa potrudi se ne{to malo oko toga, ovako ~ak ni do

sabornosti ne}ete sti}i. Moram da ka`em da se nigde u ovom tekstu,

~ak ni u onom delu gde se govori o dr`avi, o politi~kom `ivotu, ne

pominju, na primer, po{teni izbori, ne pominje se izgradnja institucija,

pravna dr`ava se koristi kao {tap i kao po{tapalica. I ona ideja koju je

Vesna imala na po~etku, da je mo`da taj tekst trebalo da slu`i

prevazila`enju pro{losti tako {to }e se u budu}nosti izgraditi nekakvo

stabilno dru{tvo koje }e onda mo}i da se okrene toj pro{losti i da

zapravo utvrdi {ta je bilo - takvih primera ima, to se desilo u [paniji, ja

sam u jednoj emisiji Pe{~anika dosta detaljno o tome govorila, ali tome

mora da prethodi evropski identitet gra|anina, parlamentarna

demokratija u elementarnom smislu, ba{ kao i ozbiljan napor na

formiranju institucija. A ovako, ako se strategija svede na ovih pet

strana, iza te strategije ne stoji nikakav rad. 

Dakle, zaista nas ni{ta dobro ne ~eka, bez obzira na ovo trenutno

igranje {aha, "u~vrstio sam poziciju sa ovim, a oslabio sam je sa onim".

To onda ne zna~i apsolutno ni{ta. I evo, tim "ni{ta" se mi bavimo, pa

ono ipak, verovatno, ima nekog zna~aja za na{e `ivote.

Sr|a Popovi}: 

Ja mislim da je pitanje koje mi je Vesna postavila, {ta Tadi} u stvari

ho}e, jedan nezaslu`eni kompliment Tadi}u, kao da on zna {ta ho}e,

kao da on stvarno ima neku strategiju, sem da se zadr`i na vlasti. Tako

da ja sve {to on radi vidim stvarno u toj funkciji i mislim da, kao {to je

nekad demonizovan Milo{evi}, sad se i ovom Tadi}u pripisuju neke

tajne strategije i duboke zamisli. Garantujem da ih nema. Gledaju}i ga

mislim da, ako ima neki cilj, to je da se kruni{e. Druge ciljeve on nema.

A za krunisanje - {ta bude trebalo, on }e uraditi.

Vesna Pe{i}: 

Rekli su da }emo do kraja ove godine dobiti beli {engen, potom su to

odlo`ili, sad ve} na 2010. godinu. Onda smo rekli da }e Vlada

jednostrano da po~ne da primenjuje sporazum, ali ne}emo odmah,

nego opet od 1. januara. ^ak je i ta Mi{~evi}, koja je {ef te kancelarije,

iz nekih prili~no neobja{njivih razloga podnela ostavku. Mene

zapanjuje kako na{i novinari nisu malo vi{e zainteresovani, ja iz
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. razgovora o toj njenoj ostavci stekla utisak da je ona vodila tu kance-

lariju dosta ubedljivo, i da je ona jedina kojoj je bilo stalo do toga da

Srbija ne{to radi za Evropsku uniju. Ona sad ka`e da ho}e da se bavi

univerzitetskim radom, da bude nastavnica. I sad, mi smo svi to

poverovali, ali o~igledno da je ona bila dosta pasivizirana. \eli} koji je

kao potpredsednik Vlade zadu`en za evropske integracije, ima neku

svoju svitu, a ova je kancelarija marginalizovana i tu, po svemu sude}i,

nekakvog ozbiljnog rada nema. ^ini mi se da je to bio njen razlog da

ode sa tog mesta. Tako da oni ne{to ma{u time, ali ko zna kada }e to da

bude. 

I slu{am sad ove socijaliste, s kojima silom prilika morate da do|ete u

nekakav kontakt, oni sad pri~aju: znate {ta, nemojte vi da imate

nikakve iluzije, u stvari Evropska unija ne}e nas. To ste ve} ~uli, taj

argument, a kad pitate njih za{to misle da ba{ samo nas nikako ne}e,

onda oni po~nu da pri~aju sve ovo {to smo mi sad ispri~ali, i dodaju

Republiku Srpsku koja treba da se ujedini sa Srbijom, jer ako mo`e

Kosovo da se odvoji, mo`e i Republika Srpska. Makedonija pukla, i tako

}e da pukne, jer ima 30% Albanaca, pa onda Crna Gora u kojoj je 35%

Srba - i ti na kraju shvati{ da su oni vratili ceo onaj Milo{evi}ev film

koji smo mi zaboravili. Pa, ne}emo tako da idemo u Evropsku uniju!

Valjda }emo da defini{emo kona~no gde su te na{e granice, ne}emo

valjda to pitanje da ostavimo otvorenim i da nikad ne znamo gde je

Srbija? Naravno da ne}e da nas prime u EU ako mi krenemo sve od

po~etka, celu tu pri~u, a onda jo{ i pomenemo genocid nad Srbima u

Hrvatskoj. Kad ~uje{ {ta oni ka`u, za{to nas Evropa ne}e,onda vidi{ da

je u Srbiji, iako su i socijalisti potpisali deklaraciju u kojoj pi{e da

ho}emo u Evropsku uniju, sve jako rastegljivo. Li~no nemam utisak da

postoji nekakav entuzijazam ni u pogledu vlasti, ni u pogledu na{ih

gra|ana, intenzivno se vr{i pritisak i na vlast i da su mediji skloni tome

da ja~e pritiskaju vlast da Srbija ide ka Evropskoj uniji. Tako da }e se

to mo`da nekad i dogoditi, ali ne}e za na{eg `ivota.

Sr|a Popovi}: 

Mislim da je ova Vlada onoliko konsekventna i dosledna koliko su to i

njihovi bira~i. Mi nemamo dru{tveni konsenzus o ulasku u Evropsku

uniju, pa Vlada vu~e nekonsekventne poteze, svesna da ne sme da radi

ni{ta {to je mo`e mnogo ko{tati. A to zna~i - povu}i u jednom trenutku

potez ka Evropskoj uniji, a odmah sutra, {to ka`e Vesna, povu}i i onaj

suprotni potez, da bi se odr`ali na vlasti makar i po cenu privida. To je

tempo kojim se ide, a njega svi odre|ujemo. Mi nismo sa sobom

ra{~istili, mi bira~i, javno mnjenje, i onda oni vuku protivre~ne poteze

da zadovolje {to ve}i broj ljudi. Njihova je ideja da sad zadovolje Vesnu,

a sutra Vu~i}a, prekosutra ~ak Cecu Luki}, a posle Antoni}a. E, pa zato

je ta politika takva kakva je i zato }e to i}i takvim tempom kakvim ide.

A sve je to zbog toga {to je dubina pâda ovoga dru{tva - sad ne govorim

vi{e ni o dr`avi, ni o politici - tako duboka da }e se iz nje vrlo te{ko

izlaziti. Za mene dugoro~no nema nikakve sumnje kakav }e ishod biti.

A koliko }e to trajati - vi biste kazali "odvratno", to vidimo.

Svetlana Luki}: 

Na kraju Pe{~anika slu{ate na{eg najmla|eg sagovornika, Vasu,

u~enika VI razreda osnovne {kole.

Vasa: 

U poslednje vreme nije bilo nikakvih ozbiljnih tema, moram re}i, sem

podele Radikalne stranke koja je po mom mi{ljenju vrlo komi~na. Ne

znam, prosto mi je sme{no i vrlo drago, mislim da vi{e ne}e na

izborima pobe|ivati tako da uvek imaju najvi{i procenat glasova. Evo

jedne ironije - jedan de~ak u mom odeljenju po ceo dan ide po {koli sa

svojim najboljim prijateljem i pri~aju po ceo dan na odmorima kako su

Srbi pobedili Amerikance, kako su Amerikanci bombardovali Srbiju i

sve nas ovde pobili, ali kako smo mi zapravo u estetici pobedili i kako

oni nemaju pravo da nam uzimaju Kosovo. I crtali su na temu

"Uskr{nje jaje" jedno uskr{nje jaje na kojem je zastava Srbije, a na njoj

pi{e "Kosovo je srce Srbije". S druge strane, Igorova mama je apsolutna

LDP-ovka. Pri~ao sam sa njom ~ak i o politici dok sam i{ao ku}i kad mi

je Igor bio drug, tako da ne znam pod ~ijim je on uticajem. Cela {kola je

prekrivena grafitima "Kosovo je srce Srbije" i "Kosovo je Srbija". Li~no

sve to smatram dosta primitivnom reakcijom na ne{to tako normalno

kao kad teritorija `eli da se otcepi.

Svetlana Luki}: 

Pa, nije ba{ normalno.

Vasa: 

Samo mi nabroj primere, koliko ima takvih slu~ajeva u svetu? Ima

Rusija sli~an slu~aj, ima Kina sa Hong Kongom, ima iha-haj, ~ak ~ujem

da i Amerikanci imaju problema sa nekom dr`avom, Havajima ili

Teksasom, nisam siguran.



Vasa266

24
.1

0
.0

8
. Svetlana Luki}: 

Misli{ da ovo nije spektakularan problem?

Vasa: 

Ovaj problem nije problem, to je, po mom mi{ljenju, pobolj{anje, zato

{to }e kona~no svi da se malo smire tim povodom. Ju~e sam imao

celodnevni izlet sa {kolom do Tr{i}a i do manastira Trono{e, tamo gde

se rodio Vuk Karad`i}. U povratku, jedan de~ak je krenuo da psuje

Albance i rekao je "neka se javi sva {iptarska |ubrad sa Kosova, ima sve

da vas premlatimo". Tako|e, vidim da to nije jedina strana

diskriminacije, to se ju~e pokazalo u autobusu, nego i sport, vri{tali su

na sve strane "javite se, grobari, skinite se, grobarke". Jedan de~ak se

uhvatio za stolicu i drmao se, mislim da se pravio da ima seksualni

odnos sa stolicom. I to je tako|e tema koja totalno fascinira decu,

posebno de~ake. I kada sam sada primao decu za Radost Evrope isto je

to bila glavna tema, gnjavili su me, ka`u "jesi u poslednje vreme

smuvao ne{to?"

Svetlana Luki}: 

Koga si primio i za{to si primio?

Vasa: 

Primio sam dvoje Kiprana, Natali i Vasilija, nisam imao pojma o Kipru

i jedva sam znao re~ gr~kog, i nijedna od ove dve stvari se nije mnogo

promenila. Jedino sam malo istra`io Kipar, a posebno njihov grad, tako

da znam da je to rodno mesto Afrodite, i tako. Od Radosti Evrope

o~igledno nama jadnim Srbima nije vi{e ostalo ni{ta, niko ne}e da

dolazi kod nas. Na kraju je jedna {kola morala da primi decu iz Novog

Sada, a i Hrvati su do{li tek drugog dana, rano ujutru su doleteli

avionom, jer onog dana kada su sve ostale zemlje do{le oni su se jo{

premi{ljali. Ina~e, sada mi se skoro prikazao vrlo interesantan dokaz

da nisu samo Srbi blesavi, da nismo ovde jedini na Balkanu. Dok sam

igrao svoju online-igricu, u njoj mogu da ~etujem sa silnim igra~ima, ja

sam video jednog igra~a koji je svog lika nazvao Opasni vrag, i onda

sam pomislio da je odavde negde i da zna srpski i poslao sam mu

poruku "}ao", na {ta je on rekao "e, kona~no jo{ neko iz Hrvatske da

pri~am sa njim, dosadili su mi svi ovi Englezi". I ja mu onda po{aljem

poruku i ka`em "ja sam iz Srbije", na {ta je on napisao nekoliko redova

psovki i na kraju me stavio na takozvanu ignore-listu, {to zna~i da vi{e

ne mogu da mu {aljem poruke zato {to sam Srbin. Izgleda da mi nismo

jedini nacionalisti ovde na Balkanu.

Svetlana Luki}: 

Je li Nikola tvoj najbolji drug? Je li ti pominjao da su kreirali neku vrlo

~udnu politi~ku igricu?

Vasa: 

Da, ja i on smo to zajedno izmislili, jer obojica planiramo da budemo

dizajneri video-igrica kada porastemo. Isplanirali smo igricu koja se

zove Heroji mo}i i magije i onda smo odlu~ili ovo da nazovemo Heroji

Skup{tine i Vlade Republike Srbije. S jedne strane su sile zla, Srpska

radikalna stranka, SPS i tako, i DSS, najnoviji dodatak, a s druge

strane su sile dobra, LDP, DS i tako. To je kao igrica strategija, gde se

grade gradovi, umesto ratova svaka borba se ra~una kao izbori i kada

se pobedi u borbi dobije se poruka u kojoj pi{e "va{a stranka je pobedila

na izborima". Planirali smo da se sakupljaju poeni koji poma`u da

pored obi~nih glasa~kih jedinica i ~lanova stranke mogu da se pozovu

vo|e stranke. Ako se sakupi 100 poena onda se dobija najve}a mo} obe

strane, za sile dobra to je da o`ive \in|i}a na neko vreme. Njega smo

zamislili kako se spu{ta s neba, a za sile zla je najve}a mo} da o`ive

Slobodana Milo{evi}a, zamislili smo da se tu otvori plamena pukotina

u zemlji i da on iza|e odatle. I naravno, postoje silni podheroji, da se

tako izrazim, na primer, mo`e da se prizove Ratko Mladi}...

Svetlana Luki}: 

Koga }e sile dobra da prizovu?

Vasa:  

Vidi{, taj deo jo{ nismo dobro smislili, imamo jedino \in|i}a. U svakom

slu~aju, za obe strane - zato {to znamo kako svi slave Tita kao velikog

predsednika Jugoslavije - na{alili smo se da za 10.000 poena mo`e da

se prizove Tito. Pojave se truba~i sa zlatnim trubama i dobo{ari sa

zlatnim dobo{ima i onda u zlatnim ko~ijama koje predvode svetle}i

beli konji dolazi Tito.

Svetlana Luki}: 

Ho}ete vi jo{ da razra|ujete tu igricu ili je ve} gotova?
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. Vasa: 

Skoro smo prestali, ali zamislili smo da svi ti heroji imaju neke spe-

cijalne mo}i. Na primer, ^eda Jovanovi} }e mo}i da uzvikne "{iri dalje",

na {ta }e se teritorija koju kontroli{u sile dobra pro{iriti, a Ko{tunica

ima istu takvu mo}, samo {to on vikne "napred, Srbija". Kada on to

vikne, teritorija koju na toj misiji kontroli{u sile zla se pro{iri. Onda

smo izmislili da [e{elj kao najja~i heroj sila zla, ne ra~unaju}i Slobu,

menja polako svoja oru`ja, da na samom po~etku ima motku, da onda,

kako postaje sve ja~i, ima no`, pa pi{tolj, pa mitraljez i na kraju dve

zar|ale ka{ike u rukama kojima se~e protivnike na komade. To mu je

najja~e oru`je i onda postaje skoro nepobediv. Koraks uvek crta [e{elja

sa ~uvenim zar|alim ka{ikama.

Svetlana Luki}: 

Da li si ~uo mo`da da su demokrati, zna~i Tadi} i Da~i}, potpisali jedan

papir u kojem ka`u da se ni{ta nije dogodilo, sve je super, mi se sada

mirimo. Jesi li ~uo za to?

Vasa: 

Da, i to bi moglo da ozbiljno ugrozi na{e planove za ovu igricu, ali ne

verujem da }e to dugo da traje, ne verujem da oni mogu ba{ da se sla`u.

Mene nije potreslo, ja samo znam kako }e se zavr{iti.

Svetlana Luki}: 

A je l' zna{ za{to te nije potreslo?

Vasa: 

Pa, znam. Zato {to se ~itavo vreme, naravno, o~ekivalo da }e Tadi} kao

predsednik da donosi malo normalne odluke, a on se udru`io sa

Slobinim momcima. Ko je tra`io to pomirenje? Koja strana?

Svetlana Luki}: 

Dobro pitanje.

Vasa: 

Jer, da je Tadi} tra`io, to jo{ nekako mogu da razumem, mirovna misija.

Da sam ja na Tadi}evom mestu, da su meni SPS-ovci ponudili potpi-

sivanje, ja bih apsolutno odbio zato {to bih znao da verovatno planiraju

ne{to sumnjivo.

Svetlana Luki}: 

Misli{ da je pravedno da se tako...

Vasa: 

... olako pomire nakon toliko bitke, a ovi jedni su najverovatnije

indirektno zaslu`ni za smrt biv{eg vo|e ovih drugih. Mislim, kad

pohvatate sve ratne zlo~ince i kad ih sve smestite tamo u Hag, onda

mo`ete da pri~ate o podvla~enju debele crte. Kada stvarno sklonite sve

znake te pro{losti.

Svetlana Luki}: 

Da li si pristalica izreke "ako te neko udari u jedan obraz ti mu okreni

drugi"?

Vasa: 

Ne, ja sam pristalica ne~eg drugog: ako te neko udari u jedan obraz ti

mu otkini obe ruke, obe noge...

Svetlana Luki}: 

Misli{ da je potpisivanje ovog sporazuma prva varijanta, kao, udario si

me jednom, ja ti sad okre}em i drugi obraz na neki na~in? 

Vasa: 

Ne, mislim da je to kao da si me udario u oba obraza po deset puta i, evo,

ja sam ti na{ao tre}i i dajem ti ga.

Sad sam ba{ bio sa svojim dekom kod svoje baba-tetke, koju obo`avam.

Pri~ao sam sa njom o politici, ona te je odmah pomenula, ka`e da te je

slu{ala na Sajmu knjiga i da si rekla "ba{ kad sam pomislila da je Srbija

najcrnja, shvatim da je Rusija jo{ crnja", na {ta se ona buni, ka`e "kako

mo`e tako da donosi zaklju~ke, kad je ona bila u Rusiji?" Nije bila u

Rusiji, ali evo joj knjiga pred nosom koju je li~no objavila. Ja sam joj

rekao da mo`da Rusija i nije toliko crna koliko izgleda, ali da

definitivno i Rusija i Srbija spadaju me|u prvih 10. Ona je onda odmah

rekla "Amerika je, naravno, prva, pogledaj, ubi{e tri svoja predsednika".

A ja ka`em "bo`e blagi", ona tako voli da ka`e, "pa, koliko smo mi ubili

premijera i predsednika, a tek kraljeva koje smo seckali na komade i

bacali sa njihovih terasa?" Rekao sam joj da prvo mesto definitivno

zauzima Severna Koreja, a ona: "{ta, oni su ~astan azijski narod, nisu

kao Ju`na Koreja koju sada kontroli{u Amerikanci, Severna Koreja je
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. takva kakva je, ali bar je ~ista". Pri~ao sam joj o dokumentarcima koje

sam video, a ona onda po~ne onu pri~u kako pobednici pi{u istoriju,

kako su te dokumentarce pravili ba{ Amerikanci, ti isti koji su isprali

umove Ju`nokorejcima, da bi ozloglasili Severnu Koreju. Pri~ao sam joj

kako u`asno ka`njavaju dezertere i njihove porodice, da ih nekad i

ubiju. Pitaju ljude u Severnoj Koreji {ta misle o svemu tome, a oni svi

odgovaraju "ja jedino obo`avam velikog vo|u", potpuno su jednoglasni

i hipnotisani. 

Na primer, imaju zakon da nijedan stranac koji nema severnokorejsko

dr`avljanstvo ne sme da le`i u radijusu od 100 metara oko statue

velikog vo|e. Ne sme da le`i na zemlji. Do{li su Ju`nokorejci na njihovu

granicu, koja je ina~e ~uvana trostrukom elektri~nom ogradom, da

ka`u kako je neki dezerter iz Severne Koreje uleteo u Ju`nu Koreju,

presko~io tu elektri~nu ogradu i da su ga onda Severnokorejci preko

ograde upucali dok je be`ao. Ju`nokorejci su im doneli njegovo telo i

tela drugih Severnokorejaca koji su poginuli u ratu na tlu Ju`ne Koreje,

neki ~ovek im urlao u megafon da do|u i pokupe tela, a Severnokorejci

ih ignorisali, odbijali uop{te da reaguju dok im veliki vo|a to direktno

ne naredi.

Svetlana Luki}: 

Je l' ti ~udno bilo?

Vasa: 

Naje`io sam se skroz. Mislim da ne bi trebalo da u~imo srpsku istoriju,

da bi trebalo da u~imo istoriju velikih zemalja koje su imale uticaja na

svet. Poprili~no sam siguran da bi Amerikancima, Kinezima i Rusima

bilo svejedno da mi nikad nismo ni postojali.

Svetlana Luki}: 

Kako misli{, svejedno?

Vasa: 

Pa, da, VII i VIII radimo isklju~ivo Srbiju, isklju~ivo istoriju Srbije.

Svetlana Luki}: 

Za{to ti to, sve zajedno, smeta?

Vasa: 

Velike i bitne civilizacije treba u~iti. Treba pri~ati o Astecima,

Egip}anima, Grcima, Rimljanima, Vizantijcima i Kinezima, koje nismo

ni pomenuli. Pa, ipak oni su imali bitnu kulturu. [ta su Rimljani

napravili? Ni{ta, imali su divne gradove, divnu kulturu, divno carstvo,

a isto va`i i za Kineze i za Egip}ane i za Grke. Svi oni su nam ostavili

poneku posebnu uspomenu. Evo, za{to nas ne zanima to {to su Kinezi

izmislili papir, barut, {to su praoci ratarstva? [ta je sa Indusima? Od

arapskih zemalja jedino smo pomenuli Turke, a i to smo verovatno

pomenuli u uvodu samo zato {to }emo posle biti pod njima 500 godina.

Ih, {to nam je slavna istorija, kad neko mo`e tek tako da do|e i ka`e

"}ao, sad ste na{i"! Koji smo mi bitni izum za svet imali?

Svetlana Luki}: 

Je l' zna{ ti, bre, da je svaka srpska taraba starija nego ta Amerika?

Vasa: 

Kako da ti ka`em, koga briga za srpske tarabe, {ta srpske tarabe zna~e

Englezima, na primer, {ta srpske tarabe zna~e Egip}anima, Indijcima?

A pogotovo {to oni imaju uske poglede, jedva da i{ta znaju o nama. Pita

nas nastavnica geografije kojoj mi grupi naroda pripadamo, a jedan

odgovara "srpskoj". Ona mu ka`e da dâ primer neke grupe evroazijskih

naroda, on razmisli i ka`e "Srbi". Ona ka`e "nije, ali evo, kad si ve}

zapeo za te Srbe, oni su Sloveni, hajde da po~nemo od njih, a koje jo{

grupe naroda imamo?" Ovaj ka`e "Hrvati, Bosanci..." Ona opet "pa to su

sve Sloveni, daj jo{ neke grupe", a on opet razmisli i pita "je l' sad da

ka`em Srbi, je l' sad idu Srbi?".

Imam vrlo konkretne planove. @ive}u u Americi, najverovatnije u

nekom malecnom gradi}u. Postara}u se da, za razliku od ve}ine

Amerikanaca, budem na mestu koje se pokazalo kao poprili~no imuno

na vulkane, zemljotrese, tornada i tako dalje, na mestu koje ba{ ne}e

biti meta arapskih terorista. Nemam ni{ta posebno protiv Arapa, samo

je ~injenica da je ve}ina terorista koji napadaju Ameriku iz

Avganistana. Ovo nije bio nikakav znak rasizma. @ive}u miran `ivot,

bi}u dizajner i programer video-igrica, zaposli}u se u kompaniji za

pravljenje video-igrica Blizzard. Ovde }u zavr{iti osnovnu {kolu, to je

sigurno, srednju {kolu, i to je sigurno, a na fakultet odoh

najverovatnije na Harvard.
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Opa, {ta ti zna{ o Harvardu? To je jedan konzervativan univerzitet....

Vasa: 

Kakav?

Svetlana Luki}: 

Konzervativan.

Vasa: 

[ta ti sad pa to zna~i?

Svetlana Luki}: 

Recimo da je to jedan od univerziteta na kojem se uglavnom {koluju,

recimo, ljudi koji su u ameri~koj administraciji, u politici, neki

konzervativci tipa Bu{ i Republikanska stranka.

Vasa:

Misli{? Pa, moj tata je i{ao na Harvard i nije mu smetalo.

Svetlana Luki}: 

Zna{ li ti koliko novca treba za to? Kako misli{...

Vasa: 

[ta }e mi para?

Svetlana Luki}: 

A misli{ da ljudi treba da glasaju?

Vasa: 

Mislim da definitivno treba da glasaju, i ako mi dopusti{, imam da im

dam nekoliko vrlo dobrih saveta kako da vide za koga da glasaju. Savet

broj 1: ako osoba izgovara idiotske re~enice, tipa "ja ne `elim da budem

predsednik radi li~ne dobiti, nije mi stalo do toga, ja `elim da budem

predsednik da bih popravio stanje u dr`avi" - verujte mi, to je uvek la`.

Ne postoji osoba - i to vrlo iskreno priznajem, zato {to i ja se stalno

kandidujem za predsednika odeljenske zajednice u {koli - ne postoji

nijedna osoba na svetu koja ima ijedan drugi razlog da bude

predsednik sem {to `eli da bude predsednik. Savet broj 2: ako osoba

ima slogan tipa "napred, Srbijo", ili bilo koji slogan koji pokazuje i

najmanje znake preteranog rodoljublja, klonite je se.

Svetlana Luki}: 

A {ta to zna~i, preterano rodoljublje?

Vasa:

Pa, koga briga?

Svetlana Luki}: 

Te koji `ive u Srbiji.

Vasa: 

Pa, ne treba ih podse}ati na to, ve} su dovoljno u`asnuti samom

~injenicom.

Svetlana Luki}: 

A pod kojim uslovima bi ti ostao u Srbiji?

Vasa: 

Prvo, da postanemo normalna moderna zemlja i, tako|e, da se sve

zemlje oko nas u~lane u Evropsku uniju, da ne moramo da se smaramo

na granicama. Drugo, da prestanemo ovoliko da zaostajemo po

tehnologiji i svemu ostalom za ostatkom sveta. Koliko je nama trebalo

da dobijemo internet? Da, da imamo nekoga na vlasti ko nije klini~ki

slu~aj, ako razume{ {ta ho}u da ka`em.

Svetlana Luki}: 

Razumem, razumem... Dobro, ali {ta }e da bude sa ovim mestom ako svi

pametni odu?

Vasa:

Ka`u da }e Sahara negde da se {iri. This is as good place as any, mo`e i

ovde, rekli su da ide severno.

Svetlana Luki}: 

[ta }e da bude sa nama koji ne idemo nigde?

Vasa:

Kako da vam ka`em, idite.
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Pa, drvo ne mo`e{ da preseli{, ovo drvo ovde na ovoj poljani, kad ga

izmesti{ i posadi{ na neko drugo, bolje mesto, veoma je mogu}e da ne}e

uspeti da pusti korenje, da se ne}e navi}i. Ne mogu ljudi tako lako da se

presa|uju.

Vasa:

Just watch me.

Svetlana Luki}: 

Bio je ovo Pe{~anik.

SLU@BENI OPTIMIZAM

Miodrag Zec, ekonomista,

Vojin Dimitrijevi}, pravnik,

Teofil Pan~i}, novinar,

Milutin Petrovi}, reditelj

31. 10. 2008.
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Dobar dan. Mislim da su negde objavljeni dnevnici jednog pariskog

gra|anina pod naslovom Un bourgeois dans la Révolution, koji je za

vreme Francuske revolucije uredno bele`io svoje sitne zdravstvene i

porodi~ne probleme ne prime}uju}i da se oko njega de{avaju

kataklizmi~ke promene. Mi imamo nesre}u da su na ~elu dr`ava u

kojima smo `iveli, u njihovim akademijama, institutima i na

univerzitetima bili ljudi koji, kao i onaj mali francuski gra|anin, nisu

shvatali {ta im se pred nosom de{ava. Tako smo zajedno sa njima

propustili da shvatimo zna~aj pada Berlinskog zida, 11. septembra, 12.

marta, a, evo sada, i dubinu i obim svetske ekonomske krize. Danima

unazad, ljudi koji su pozivali ministre, premijera i guvernera da ni sebe

a ni nas ne hipnoti{u stupidnom pri~om da smo bezbedni i da ovaj

finansijski cunami mo`e da nam pljune pod prozor, ti ljudi koji su

pozivali na uzbunu bili su uvredljivo diskvalifikovani kao narika~e, pre

svega od guvernera Jela{i}a. Tako su se i ekonomisti kao {to su

Miodrag Zec, Miroslav Prokopijevi}, novinari koji prate ekonomiju,

poput Mi{e Brki}a, na{li na prvoj liniji udara ekonomskih radenika

koji, kako ka`e Miodrag Zec, {ire slu`beni optimizam. 

Nadajmo se da }e na{e narika~e u ovoj zagu{ljivoj zemlji uspeti da

izbegnu sudbinu Ignjaca Zemelvajsa, o kome je pisao Kurt Vonegat. Taj

Ignjac je po~etkom 20. veka radio u jednoj bolnici u Budimpe{ti. U to

vreme smrtnost porodilja bila je u`asno visoka i ovaj ~ovek je tvrdio da

im, u stvari, lekari prenose infekcije. Predlo`io je da doktori, pre nego

{to stupe u dodir sa porodiljama, obavezno peru ruke. To je do`ivljeno

kao velika uvreda, ali se pristalo na taj eksperiment i umiranje majki je

drasti~no smanjeno. Me|utim, Ignjac je prvo proteran iz bolnice, pa je

onda proteran i iz zemlje. Ovo je 21. vek, ~ak ni u Srbiji vi{e nema

proterivanja, ali ima diskvalifikacija, ignorisanja i vre|anja ljudi koji

poku{avaju da upozore da je Hanibal pred vratima.

Ove nedelje trebalo je da se na Filozofskom fakultetu odr`i tribina pod

naslovom Destigmatizacija i legalizacija seksualnog rada. Na tribini je

trebalo da govore i dve prostitutke koje se bave za{titom svojih prava.

U Novinama serbskim osvanuo je naslov Ameri~ka kurva predaje

srpskim studentima, i dve go{}e su, ka`e se, odustale od u~e{}a na

tribini, iz straha za svoju bezbednost. Me|utim, mislim da je ne mali

doprinos njihovom odustajanju dao i sam dekan, koji je, navodno, samo

ukazao studentima da poseta prostitutki nije u tradiciji Filozofskog

Svetlana

Luki}
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Odavno je poznata jedna~ina u kojoj su nepoznato i pogre{no jedno te

isto. Odavno je poznato da su ideolozi prethodnica mladih nacionalnih

bojovnika. Prethodnica {panskih konkvistadora bili su vitezovi koji su

govorili da su ju`noameri~ki Indijanci `ivotinje sa ljudskim likom,

sve{tenici koji su tvrdili da oni nemaju ose}aj za moral i lekari koji su

govorili da njihove `ene nemaju menstruaciju i da se zato ne mogu

smatrati pripadnicama ljudske vrste. Po{to su ih lekari, sve{tenici i

vitezovi proglasili neljudima, vojnici su mirno mogli da ih ubijaju kao

`ivotinje.

Predsednik Tadi} je ove nedelje bio zaokupljen pravosu|em. Ta~nije,

govorio je na nekoj konferenciji i u~io nas o zna~aju pravosu|a tako {to

se `alio na blage kazne. Predsednik je u stanju da reprodukuje takav

tekst, uostalom, ima ko i da mu ga napi{e, ali kada }e mu neko napisati

tekst o sve{tenicima, lekarima i vitezovima? Mo`da zamoli svoju

omiljenu spisateljicu Vesnu Radusinovi}, sa kojom se nasmejan slikao

na Sajmu knjiga i uredno ~ekao na njen autogram? Lider britanskih

torijevaca podelio je ovog leta svojim poslanicima spisak od 37 knjiga iz

politi~ke teorije, politi~ke filozofije i ekonomije koje treba da pro~itaju

kako bi se bolje pripremili za posao. Zanima me ba{ kako bi izgledao

spisak koji bi napravio Tadi}, ko bi bio na njemu, osim autorke

Radusinovi}. Verovatno bi morao da pita tatu i ~ika Dobricu.

Poslanici Demokratske stranke i ostalih proevropskih stranaka ne

moraju ni{ta da ~itaju. Na primer, iz glave su do{li do zaklju~ka da u

Skup{tini ne treba da se pu{i, jer tako je i u svetu. Nije mi jasno za{to

ne zabrane akohol u skup{tinskom restoranu, jer se golim okom mo`e

videti da su neki poslanici pijani. Ovih dana sam se primila na pri~u o

besramno jeftinoj hrani u skup{tinskom restoranu. Danima mislim o

njihovim }uftama u sosu po ceni od 85 i supi od 30 dinara, hvatam sebe

kako im brojim svako rezance. A to je zato {to mi ni{ta drugo nije

preostalo, jer ne mogu vi{e da slu{am kako ne mogu da donose zakone,

jer im ne valja poslovnik. Novi pi{u ve} mesecima, du`e nego {to je

Ovidije pisao Metamorfoze, a kada }e se roditi to ~udo parlamentarne

demokratije, ne znamo. Najgore je {to ne zna ni {efica poslani~ke grupe

sto`erne proevropske stranke, ljuti se kada je pitaju o cenama hrane u

skup{tinskom restoranu - pa molim vas, ka`e gospo|a, ne `elim o tome

da razgovaram, to je ispod svakog nivoa. A nije ispod nivoa da nam,

sada ve} mesecima, pri~a o skup{tinskom fuckin' poslovniku? Tako

sada, na kraju svih krajeva, umesto bitke za Kosovo, kao alibi za sve

fakulteta. Prosto sam ih zamolio, ka`e dekan, da tribinu odlo`e.

Tanko}utni dekan je pre nekoliko nedelja propustio da jasno i glasno

zahteva i, ako treba, i moli fa{iste da se ne okupljaju na platou ispred

njegovog fakulteta, propustio je da nam ka`e da su na njegovom

~asnom faklutetu odr`avane tribine kleronacionalisti~kih i klero-

fa{isti~kih organizacija kao {to su Svetozar Mileti} ili Sveti Justin, koji

je osnovan na Filozofskom fakultetu. Je li to tradicija Filozofskog

fakulteta?

Posebna je pri~a to {to se svi masovno zgra`aju nad prostitucijom, na{

zakon goni prostitutke, ali ne i korisnike njihovih usluga, za koje ne

postoji ni materijalna ni moralna sankcija. Ne, oni su patriote, heroji, ili

u najgorem slu~aju kontroverzni biznismeni. Novinarske kurve iz

takozvane `ute {tampe, ta gadost koju su nam priredili na{a Udba,

na{e partije i na{i Vu~eli}i - oni su u stvari nali~je tih finih ljudi, dekana

koji mole studente da otka`u tribine, ministara koji mole organizatore

filmskih festivala da ne prikazuju film koji }e da naljuti Kineze, vlade

koje mole izdava~a da iz knji`ara povu~e Dragulj Medine da se ne

naljuti Islamska konferencija, oni su, najzad, nali~je onih koji su u

^a~ku sa izlo`be povukli radove albanske slikarke, jer su neki mladi

^a~ani zapalili albansku zastavu. Zastava je visila u gradu zajedno sa

zastavama ostalih zemalja-u~esnica izlo`be "Biblioteka - otvorena

knjiga Balkana". Izvinjavam se finim ^a~anima, ali ^a~ak je u vreme

Velje Ili}a prestao da bude toponim i postao je uvreda. Tek {to je po~eo

proces ljudima koji su prebili tamnoputog fudbalera, koji je ina~e igrao

za Borac iz ^a~ka, evo novog vojevanja za ~istu, belu, serbsku

pravoslavnu rasu.

Tek {to su organizatori odlu~ili da sklone slike albanske umetnice da bi

se, kako su rekli, predupredili novi incidenti, zapaljena je i turska

zastava. A {ta su drugo mislili da }e se desiti? Zar su mislili da su to

neki frustrirani patrioti ljuti na Albaniju zbog odbijanja njenog

tu`ila{tva da sara|uje u istrazi o mogu}oj trgovini organima otetih

Srba? Zar ne znaju da smo dotle do{li da je svako drugi, svako ko nije

mi, predmet frustracije i agresije? Pa, pravoslavci iz Obraza su odbili da

poslu{aju patrijarha Pavla kada ih je molio da dozvole engleskom

ambasadoru i njegovim sunarodnicima anglikancima da u|u u

Patrijar{iju i odr`e slu`bu bo`ju, a navija~i Srbije su zvi`dali na himnu

Jermenije, bez obzira {to su ih njihovi ideolozi u~ili da su srpski i

jermenski narodi sli~ni, mu~eni~ki narodi. 
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Dakle, klju~ni problem koji poga|a ceo svet je posledica potpunog

razila`enja realnog i finansijskog sektora, posledica stvaranja jednog

virtuelnog finansijskog sveta, virtuelnih finansijskih proizvoda,

{pekulativnih radnji i tako dalje, i u svetu se zavr{ava katastrofalno.

Zavr{ava se tako {to je neko privatizovao dobitak i oti{ao. To se nije

slu~ajno desilo, u tome su u~estvovale Centralna banka, Federalne

rezerve, u~estvovala je ameri~ka dr`ava i tako dalje, i ona je potkopala

temelj na kome stoji. Posle svega ovoga mo`e se vrlo lako desiti, ako

stvari krenu po zlu, da Amerika izgubi jedno od svojih najve}ih oru`ja

pored F16, a to je rezervna valuta, i onda }e se videti da je to ipak kraj

jedne dominacije zasnovane na dolaru. Zna~i, niko ne postavlja pitanje

ko je uzeo novac i gde su, kako ovde ka`u, na{i novci, ve} se postavlja

pitanje da li dr`ava mora to regulisati. Svet mo`e zapasti u jo{ goru

situaciju, da se ogroman novac tako|e ni za {ta potro{i, i bez ikakve

odgovornosti. Zna~i, {to se ti~e tih regulatornih tela, svetskih

regulatornih tela, vreme je da neko ka`e: oni su u stvari odgovorni, oni

su imali ovla{}enja, imali su velike plate, nisu imali nikakvu

odgovornost. 

Samo jednu stvar da napomenem - kad se evro sru{io pre tri godine,

otpu{tena je ̀ ena koja je identifikovala da su u pitanju la`ni bilansi, da

je na pomolu velika prevara. Pre ~etiri meseca, pre izbijanja krize, sve

rejting-agencije su visoko vrednovale hartije ovih ameri~kih propalih

banaka, komisija za hartije od vrednosti nije reagovala, dr`ava nije

reagovala, Centralna banka nije reagovala i tako dalje. Red je da se

postavi pitanje {ta stoji iza svega toga. Iza svega toga je ~injenica da je

neko unapred potro{io ne{to i da je stvorio neku finansijsku rupu. Niko

ne zna kolika je ta rupa. [ta god da sada uliva{ u taj bezdan samo ~uje{

da grgolji negde duboko u pe}ini, da se ne smiruje. Da li je to dve hiljade

milijardi, tri ili trinaest hiljada milijardi, da li je to ceo ameri~ki

dru{tveni proizvod? Zna~i, sistem funkcionisanja, pomeranja dugova u

budu}nost, preraspodela svetskog bogatstva je uveliko u toku i zaista

}e biti potrebno da Evropa i Amerika na|u izlaz iz toga i da se locira

neka odgovornost za to. Ne mo`e to puj-pike, ne va`i. 

I u takvom jednom kontekstu na{li smo se mi da ka`emo: to se nas ne

ti~e i ta~ka! Vlada je po~ela da preduzima neke mere, neke od tih mera

su dobre, ali mi smo to uradili poslednji. Srbija je poslednja zemlja u

okru`enju u kojoj je predsednik Vlade iza{ao i rekao da moramo dizati

garantovani minimum {tednog uloga. Da se pojavi \eli}, kad je {tednja

imamo svetsku ekonomsku krizu, a umesto Haga kao prepreke

evropskim integracijama imamo poslovnik. Kakav lep napredak.

Neki ~ovek je ju~e upao u crkvu na Vra~aru i po~eo da lomi ikone i da

gazi sve}e. Nije poricao svoje delo, rekao je da se naljutio na Boga i da

je zato ru{io ikone. Ve} sam jednom u ovoj emisiji pri~ala pri~u o onim

d`inovskim kamenim likovima sa Uskr{njih ostrva. Da vas podsetim,

izgleda da je na tim ostrvima postojala uspe{na civilizacija, koja je

zbog nesmotrenog pona{anja svojih vo|a nestala, jer su ljudi po~eli

me|usobno da se ubijaju, a na kraju su zaratili i sa svojim kamenim

bogovima i po~eli da ih ru{e. Ovo je sve {to imam da izjavim u ovoj

emisiji. Do kraja, do negde 11 sati, slu{a}ete samo Miodraga Zeca,

Vojina Dimitrijevi}a, Teofila Pan~i}a i Milutina Petrovi}a. 

Miodrag Zec: 

U na{oj javnosti ne postoji dovoljno saznanja o dubini ekonomskog

poreme}aja koji je nastupio. Prvo su Vlada i zvani~nici rekli: to se nas

ne ti~e, mi smo jedno bezbedno ostrvo na koje to ne}e uop{te delovati.

Neki su bili do te mere entuzijasti da ka`u da }e nam ~ak i koristiti.

Zna~i, mi smo se sad ponovo zatvorili u krug, pribli`ili smo se onom

Milo{evi}evom "sankcije su na{a {ansa", da bi sad tek u poslednjih

nekoliko dana kona~no zvani~nici i Vlada rekli da }e nas se itekako

ticati. Prosto je neverovatno takvo zabadanje glave u pesak. Pa Srbiju

je pogodilo sve {to je moglo, samo jo{ meteorit nije, a i on se o~ekuje,

kako da nas proma{i kriza? Jer, jedini zakon koji deluje u Srbiji to je

Marfijev zakon: sve {to mo`e po}i po zlu, kod nas }e i po}i. Bar je tako

bilo do sada. Kod nas se stalno `eli proizvesti neko virtuelno stanje, mi

`ivimo u nekakvoj hibernaciji. Ova politi~ka elita potvr|uje moju staru

tezu da je to antikomunisti~ki komunizam, to je jednodimenzio-

nalnost, osionost, negledanje realnosti, neuva`avanje argumenata.

Dovoljno je {est meseci na vlasti da se ljudi koji su bili sasvim okay, a

mnoge od tih ljudi znam, promene. Ako neko jo{ du`e ostane, dve-tri

godine, taj sam sebe ne bi poznao, taj sam sebi govori "vi". Zna~i,

shvatili smo da problem postoji i imamo neke reakcije, ali ja bih tu

podvukao jednu stra{no va`nu stvar: jedno je shvatiti da je problem tu,

pa preduzeti radikalne mere da se on minimizira i da se ~itav niz

drugih stvari re{i. Ono ~ega se ja bojim je da }e to biti ispri~nica za sve

na{e probleme, da }e se sad na sve {to ne valja re}i: e, pa, to je svetska

ekonomska kriza, to je dar neba i mi smo tu nemo}ni. 
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navi{e, cene nisu pale kad je kurs skliznuo sa 86 na 77, ali }e sigurno

porasti ako ode od 77 na 87. U tom smislu, dakle, politikom kursa se ne

mo`e zaustaviti inflacija. Ministar finansija pu{ta novac, guverner

povla~i, i jedan i drugi tro{e, izjavljuje se da gubitak centralne banke

nije bitan. Pa, ako je centralna banka dr`avna banka, ko pokriva

gubitak? Pokriva opet bud`et Republike Srbije i dvaput pla}a istu

stvar.

Tre}a stvar - novac je po~eo da izlazi iz zemlje. Zamislimo slede}u

situaciju: neko je uneo novac u zemlju, pretvorio ga u dinare, kupovao

je hartije na doma}em tr`i{tu koje su porasle za 25%, se}ate se, dakle,

zaradio je 25%, plus ga je guverner ~astio obaranjem kursa za 10% i to

je zarada od 35%. Ja sam i tada tvrdio: poslovati s dr`avom je najbolji

posao u ovoj zemlji, nema boljeg. Prema tome, sad imamo problem ko

}e iza}i iz dinara po kakvom kursu, koliki je taj odliv kapitala. Ali to

treba da se objavi da bismo videli, i tako dalje. Ne `elim da {irim

nikakvu paniku, ja samo mislim da je problem mnogo, mnogo dublji

nego {to se predstavlja, pozivam ljude na odgovornost, da se reaguje i

da se stvari na neki na~in dovedu u red. Sad je vreme za to, a ne za  jo{

jednu veliku ispri~nicu; eto, propao je sistem, desila se svetska

ekonomska kriza, bio je zemljotres. To nije dobro. 

Naredno pitanje je da li mi mo`emo sami to uraditi, recimo, ovo oko

penzija. Ne tvrdim ja da su penzije velike nego prosto da i za tako male

penzije nema para. Svi su obe}avali pove}anje i sad se, normalno,

povla~e.Ovo {to je Krkobabi} rekao je jedino razumno, ali ne mo`emo

mi sad sve svesti na penzije. Mi moramo izra~unati ukupni dr`avni

rashod, prevashodno rashode administracije dr`ave. Koliko vidim, svi

najavljuju neku kupovinu, te policija, te vojska i tako dalje. Ja ne mogu

da shvatim - sad se najavljuje da }emo mi kupiti avione koje smo

ostavili u ratu u Podgorici i Banjaluci. [to }e nam ti avioni? A ta vojska

optu`ena za rat, svi generali pohap{eni, sve je propalo i sad jo{ pla}ati

te avione... Bar si avione mogao doterati! Kad su do{li oficiri koji sad

ovde zahtevaju stanove, pa, mogli su dovesti i avione ako nam ve}

trebaju, da ne idu vozom, {ta sad da ih kupujemo? To je vojska bez

ratnog plena. Mi se pravimo naivni, slu{ali smo kako imamo ~etvrtu

vojsku u svetu, mi smo prvi u Evropi, a na kraju izgubismo sve i jedino

brdo koje smo osvojili je Dedinje. Vojska slu`i da za{titi nacionalnu

imovinu i da otme ne~iju tu|u, da se mi ne varamo. Ameri~ka vojska

tamo u kasarnama u Arizoni ve`ba da ne{to otme i da se iz toga

ve} izgubljena, i ka`e kako to nikakve veze nema, to je nepristojno. I

onda je iza{ao predsednik Vlade i dobro je to {to je on rekao. Ja sam i

tada tvrdio: ako je to sve u redu, a {ta te ko{ta garancija? ^ak sam se

{alio sa nekim ministrima da }u se kladiti u milion dolara da nikad

ne}e dati ostavku. Znam da ne}e, prema tome, mogu da se kladim i u 10

miliona, to me ~ak ni{ta i ne ko{ta, jer znam da to ne}e uraditi. Ako si

siguran da su devizni ulozi u redu, pa podigni garanciju. Svi su to

uradili, Crna Gora, Hrvati, Nemci. E, to je ono {to je dobro. A {ta nije

dobro? Nije dobro ono {to je u pozadini ove odluke. Nema zakona.

Zna~i, guverner je obe}ao da }e garantovati depozite, ali mora da

promeni zakon, a nema ni najave tog zakona. S obzirom na to kako radi

na{ parlament mo`e se desiti da taj zakon do|e na red za usvajanje

2015. godine. Vlada mora promptno delovati. 

Druga stvar se ti~e stabilnosti na{eg finansijskog sistema. Ja ne `elim

da {irim paniku, ali taj isti guverner je tvrdio da smo finansijski

stabilni, a danas tvrdi da postoji odliv kapitala. Zna~i, mi imamo

doma}e banke sa stranim imenom. Kad su one osnivane one su dobile

podr{ku, sigurnost zato {to se tako zovu, govorilo se da su to strane

banke i tako dalje. Znao sam ja da nije tako, i tad sam govorio da su to

doma}e banke sa stranim imenom. Da li su oni nezavisni od

inostranstva? Pa, nisu nezavisni, osnovani su s inostranim kapitalom

koji se te{ko mo`e povu}i, ali dobijaju novac i vuku kredite od svojih

centrala. Ne}e valjda meni neko tvrditi da }e neko dozvoliti da centrala

ima problem, a da ~uva banku u Litvaniji ili u Srbiji? I sad je po~elo

povla~enje tog kapitala, {to tako|e vr{i pritisak na kurs, nisu to

menja~ki poslovi, unutra{nje transakcije. Zato se postavlja pitanje

kursa - koga mi tu {titimo? 

Ne mo`e kurs da bude tolicni i improvizovan, ne mo`e{ ti da tvrdi{ da

je to tr`i{ni kurs ako si prodao Telekom za milijardu i po, ako si prodao

Robne ku}e za 300 miliona i tako dalje, pa si na taj na~in dovukao

obilje evra u zemlju. Mogao si da obori{ kurs na 30 dinara, ali ima{ ono

{to je kapitalno za kurs, a to je platni bilans. On ti je u dubokoj

neravnote`i i preti da slomi kurs. Sad se postavlja pitanje borbe protiv

inflacije, guverner ka`e da je to njegov osnovni cilj. Ali, to se ne mo`e

nikako re{iti uz fiskalnu politiku kakva je na{a. Ako bud`et pu{ta

novac, la`ni novac koji nije stvoren u proizvodnji, ve} je posledica i

privatizacije i doznaka i reprograma dugova i novih kredita i tako

dalje, to stvara ogromnu tra`nju. Ovde se sve mo`e prodati i cene idu
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krsta~a. Verovatno je tako da ona vrsta ljudi koja je to volela voli i

Nedi}a. Ali za mene je nepodno{ljivo, recimo, da je Nedi}u - i to je bio

prvi simptom - posve}en prvi zbornik Sto najznamenitijih Srba. Jadan

je stvarno narod koji me|u sto najva`nijih ljudi u celoj svojoj istoriji

ima kvislinga. Kvisling je kvisling - ne postoji samo Peten u

Francuskoj, postoji i njegov predsednik Vlade Pjer Laval koji je bio

streljan. Francuzi su nemilice streljali sve kvislinge. Prema tome, sad

treba odjedanput da rehabilitujete takve ljude? Moj zaklju~ak je da je

to neki pogre{no shva}en antikomunizam. Uvek se setim Adama

Mihnjika koji je rekao da je antikomunizam jedina gora stvar od

komunizma. Na toj jeftinoj motivaciji se komunizmu vra}a svako ko je

bio antikomunista. Kakva je to apsolutno perverzna `elja u zemlji

Srbiji, u srpskom narodu, koji od nacionalsocijalizma nije imao ni

trunku vajdice, koji je imao samo nesre}u? Hajde, ka`ite, za{to ga ne bi

bilo u Hrvatskoj kad su dobili nezavisnu dr`avu Hrvatsku? U

Slova~koj? Neko je imao neku naopaku korist, ali korist - mi nismo

imali apsolutno nikakvu i za{to se sad to pojavljuje kod nas?

Jedan od odgovora je upravo u onome {to smo malopre pomenuli, u

zakonitostima tranzicije. Ima ne{to {to mora da se desi u tranziciji, a

to je ta vrsta korupcije, boga}enja malog broja ljudi, jer se radi ne{to

{to se u istoriji nikad nije radilo, da vlasni{tvo dr`ave, stvari koje su

bile skoro 100% u dr`avnim rukama, vrlo brzo moraju da pre|u u

privatne ruke. I tu naravno grabi onaj ko je najbli`i. Tu nije bilo

nikakvih iskustava, jer u Latinskoj Americi, recimo, u Portugaliji, u

[paniji, Nema~koj - zemljama koje su se osloba|ale fa{isti~kih diktat-

ura - vladao je kapitalizam, vlasni{tvo su imale kompanije pojedinaca.

A ovde se radi ne{to {to nikad nije ra|eno. Tako da korupciju mogu da

razumem, ali vrsta signala koju mi {aljemo, ova vrsta u`asne

ksenofobije, odnosno netrpeljivosti prema drugima, ova vrsta ljubavi

prema nasilju, ovo {to se  reflektuje i kod najmla|ih - ni{ta se ne de{ava

bez dubljeg uzroka, a sve to je, po mom mi{ljenju, potcenjivanje

posledica rata. Deset godina rata, jer je Srbija najdu`e ratovala, mora

da se le~i. A ako je dru{tvo ostavljeno samo sebi, ono mora da se le~i bar

dva i po puta du`e od toga.

I onda vidite simptome jeftino}e ~ovekovog `ivota. Dovoljno je da je

~ovek ne{to druk~iji i ve} imate neko opravdanje za ubistvo. Evo, ceo

Beograd je preplavljen porukama "pravda za Uro{a". Taj Uro{ je

poku{ao da ubije policajca, i to na surov na~in, guraju}i mu upaljenu

finansira, i ona to radi dosta uspe{no. Zna~i, tamo su kasarne u

pustinji, oficiri mr{avi kao jaguari i gledaju ne{to da zgrabe. Na{i

oficiri debeli, kasarne u centru grada. Zarati se - ne}e niko da ratuje,

ratuju dobrovoljci i tako dalje. I na kraju, ostavi{e avion, a tra`e stan.

Pri~a je tragi~na, potpuno suluda. Ne vidim smisao u tome da me neko

ube|uje, neko profesionalni oficir, {ta je uspeh i {ta je dobit. Dobit je da

otme{ ne{to, da se mi ne varamo, ne slu`i vojska samo za parade i

aeromitinge, vojska slu`i da za{titi i otme. Na{a niti je za{titila, niti je

otela.

Vojin Dimitrijevi}: 

Ja bih sa Nedi}em nastavio tamo gde je Mirko \or|evi} stao. Mirko

\or|evi} je pokazao koja je bila Nedi}eva uloga, i rekao da ga Nedi}

nije pogodio li~no, dakle, da je to plod njegovog istra`ivanja. Mene je

Nedi}, me|utim, pogodio li~no, i posredno i neposredno. Moj otac je bio

uhap{en u Beogradu, nije bio nikakav komunista, bio je kraljevski

slu`benik u konzularnoj slu`bi i le`ao je u Beogradu u zatvoru i pod

okriljem specijalne policije. Kasnije je izru~en u Nema~ku, stavljen u

logor Bergen-Belzen, gde je ili streljan ili je umro. To je doprinos

Nedi}a mom porodi~nom `ivotu. Drugo, ja sam morao pod Nedi}em da

idem u osnovnu {kolu. Prvo {to su nas o{i{ali do glave, a drugo, to je bio

jedan nevi|eni nacionalno-crkveni ki~. Sem toga, bio sam dete ali

pamtim tog Marisava Petrovi}a, pamtim to streljanje u Kragujevcu i

pamtim i te plakate u po~etku, kada su Tito i Dra`a Mihajlovi} bili na

poternicama. Nedi} ne mo`e da u|e ni u kakvu galeriju predsednika

Vlade, Nedi} nema prava na to, Nedi} nije bio nikakav predsednik

srpske Vlade, on je bio nema~ki sluga ovde, kvisling. Tada nije

postojala Srbija nego je postojala jedinstvena Jugoslavija i Vlada je bila

u izbegli{tvu i na njenom ~elu je jedno vreme bio Slobodan Jovanovi}, a

njen ministar vojske je bio Dra`a Mihajlovi}. Kako sad mo`ete biti i za

Nedi}a i za Slobodana i za Mihajlovi}a, i kako mo`ete tra`iti da se sva

trojica u istom dahu rehabilituju? 

Tako da je to simptom ne~ega {ireg, a to je ne{to {to je za mene

neobja{njivo - u Srbiji vaskrsava nacionalsocijalizam, o Hitleru se lepo

govori, o okupaciji isto, o Nedi}u se govori kao o nekom spasiocu

srpstva. Me|utim, neko je napisao jedan tekst na samom po~etku

Milo{evi}eve vladavine, neki moj vr{njak, u kojem je pokazao koliko

mu re`im Slobodana Milo{evi}a li~i na Nedi}ev, sa svim tim

nacionalnim ki~em, naglim porastom hri{}ana i ogromnom koli~inom
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smo se smejali jer je program na srpskom, a trebalo je da uti~e na

inostranstvo. Mislim, to nije bila lo{a investicija, ali na{a dijaspora je

zbog toga potpuno luda. Na{e dru{tvo mora da shvati da predstavu o

jednoj dr`avi ne oblikuju samo izjave njenih ministara u poslednjih sto

dana, nego mediji zaokru`uju ceo utisak, koji je u na{em slu~aju takav

da, prosto, sve svedo~i o tom te{kom o{te}enju koje je pretrpljeno

tokom deset godina rata. 

Ima sada poku{aja popravljanja odnosa sa inostranstvom, suzbijanja

te{kih stereotipa o svim susedima, bez obzira da li su oni surovi kao

usta{e, ili bezna~ajni i blesavi kao Makedonci, bez obzira da li su

pokvarena bra}a kao Crnogorci, ali to se posle dugih godina

indoktrinacije te{ko le~i. Drugo, rat ne proizvodi samo `rtve, nego u

ratu psihopate, ljudi koji bi u miru bili u nekom bud`aku, mo`da ubili

neku ma~ku, mu~ili neko ku~e i tako dalje, dobijaju priliku ne samo da

mu~e i ubijaju ljude, nego da budu zbog toga stavljani na pijedestal, da

postanu ugledni ljudi ~iji je kult te{ko menjati. I to se sve skuplja u taj

op{ti utisak. Mi nemamo tabloide kakvi postoje na Zapadu - ko je s kim

spavao, ko se za koga udao. Ve}ina na{ih tabloida ima jaku politi~ku

poruku, zna~i antievropsku, antireformsku, to su poku{aji ubijanja

\in|i}a po ne znam koji put, ili - pogledajte ovo: hapse se ljudi i {alju u

Hag, recimo Karad`i}a, sva{ta se o njima pi{e, ali ~ak ni u ozbiljnijim

novinama nikada ne znate za{to su optu`eni, po{to je o~igledno

mi{ljenje da je Hag jedan moloh, zver koja jede Srbe. ^ak i kad smo

raspolo`eni za saradnju, u trenutku kad treba nekoga da isporu~imo,

mi govorimo da ho}e da uhapse jo{ jednog Srbina i da ga mu~e. Niko,

recimo, za  Karad`i}a - sad vidim da je pravljena i anketa - ne zna

nijednu stvar koja mu se stavlja na teret. I, naravno, on je sad mnogo

interesantan kao doktor Dabi}, zanimljivo je gde se krio, {ta je

pomagao i sli~no. Tako da se sve to sklapa u jedan utisak da se na{a

tranzicija razlikuje od drugih pre svega po tome {to mi imamo

desetogodi{nji rat iza sebe, vrlo krvav, vrlo lopovski, odvratan u

pogledu ljudi koji su se popeli na vrh, odvratan zbog onih koji su u ime

rodoljublja uzimali pare, slali druge da ginu, i koji opet govore da treba

da po{aljemo vojsku na Kosovo. To se ne le~i sistematski i to }e nas

optere}ivati vrlo dugo.

Vidite koliki je bes ove ekstremne desnice kod nas, bes ovih {to ho}e da

ubijaju, ovih stormfrontova - celo to dru{tvo krvi i ~asti, oni su zapravo

izgubili podr{ku u stanovni{tvu, ali su je izgubili ne zato {to je

baklju u usta. E, onda je dobio visoku kaznu u okviru zakona, nikakvu

nelegalnu. Sada kre}e kampanja "pravda za Uro{a", koja ne tra`i da se

ide na vi{i sud pa da Uro{u smanje kaznu, nego da ga oslobode. On lepo

izjavljuje "da sam znao da je policajac mo`da ga ne bih napao, ali mislio

sam da je neki navija~". Zna~i, navija~ nekog drugog tima je ~ovek koji

se mo`e ubiti. Gledajte sada, ova afera oko ovog ko{arka{a Kova~evi}a,

koji je te{ko telesno povredio svog kolegu Amerikanca. Kao pravnik ja

znam da se ~ovek brani kako god zna i ume i ni{ta ne zameram onome

koji to radi i u sudu i van suda, ali je interesantno koji su tu argumenti

bili. Ka`e, mene ho}e da po{alju u Ameriku da mi odseku glavu, zato {to

sam ubio Amerikanca i Jevrejina, odnosno ne ubio, nego sam ga tukao.

Zna~i, Jevreje mo`ete ubijati, a jo{ je bolje da su pri tom i Amerikanci,

to je verovatno ne{to malo bolje nego ubiti jo{ jednog [iptara. 

Dakle, ljudski `ivot je na niskoj ceni i to se sad valja na sve na~ine. To

se le~i obrazovanjem, ali kad otvorite ud`benike istorije vidite vrlo

sistematsku nameru da se razvije nekakav utisak o ve~itoj krivici sveta

prema Srbiji. [ta iz toga proizlazi? Malo-malo pa se neko `ali {to pored

svega {to smo u~inili svet nikako da nam pru`i podr{ku, jer mi sad,

recimo, imamo ve} sto dana proevropsku Vladu. Imamo je sto dana, a u

toj proevropskoj Vladi ima puno ~udnih li~nosti. Ja znam da se stvari

menjaju, znam da su i na Istoku biv{i komunisti do{li ponovo na vlast,

znam da ne mo`e Srbija kao politi~ka zajednica da bude logi~na kad mi

imamo ogromnu desnicu i nikakvu levicu. Znam da radnici, kada su

obespravljeni, tra`e uto~i{te u levim strankama, a kod nas imate

paradoks da radnici odlaze u najdesnije stranke. Najbolje bi bilo da se

pojave novi ljudi. Sada gledati one iste koji su nas obmanjivali, koji su

nas vukli za nos la`nim izbornim rezultatima... Vrlo je te{ko da nam

oni sada ne{to izigravaju. Prema tome, ve} i sama Vlada je defektna. 

Onda, ko obrati pa`nju na signale iz ove zemlje, mo`e da pogleda na {ta

nam li~i Skup{tina, koja ne mo`e da se presabere da promeni poslovnik

ili da ga protuma~i nekako druk~ije, nego se sad jedna stranka raspada

i ceo parlament mora da pati zbog toga. Oni pod firmom "povreda

poslovnika" govore o svom obra~unu. S druge strane, u svoje vreme

ljudi oko Milo{evi}a i na ~elu njegovih ispostava i medija stalno su

kukali kako smo izgubili medijski rat. Sve bi to bilo druk~ije da nas

nisu opanjkali strani mediji. Paradoksalno je da jesmo izgubili taj rat,

ali smo ga izgubili jer je pogre{no vo|en. Kada je na{ RTS skupio pare

- tad je i Pani} igrao izvesnu ulogu - i napravio satelitski program, svi
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politi~ke realnosti. Na|ite zemlju koja jo{ pati zbog jednog doga|aja iz

XIV veka! Pazite, bitka kod A`enkura je bila osamdeset godina pre

bitke na Kosovu, na|ite mi nekog u Francuskoj i Engleskoj ko pati zbog

te bitke! No, mogu ja da se smejem i da ka`em da je to totalno

iracionalno, ali to je ovde nevi|eni politi~ki faktor.

Teofil Pan~i}: 

Ne ka`em da sad svi treba da ka`u "ura, ostali smo bez Kosova, ba{ je

to super", pa ne radi se o tome, ali naprosto morate biti normalni,

trezveni, racionalni politi~ari koji odgovaraju ne samo za sebe i svoje

najbli`e, nego za jednu dr`avu. Morate biti svesni toga {ta radite. Ako

idete u konfrontaciju sa me|unarodnom zajednicom, njenim ve}im

delom, ako idete u konfrontaciju sa Evropskom unijom, a pri tome

tvrdite da vam je te`nja da budete njen ~lan, ako ka`ete "ne}emo

Eulex", koja je onda va{a poruka? [ta vi onda zapravo ka`ete? Koja je

onda elementarna orijentacija ove zemlje? A onda kao vrhunac

politi~kog kretenizma dolaze ovi aktovi odmazde prema Crnoj Gori i

Makedoniji. Dakle, Crna Gora i Makedonija su, ako se ne varam, 48. i

49. zemlja koje su priznale Kosovo, zna~i, nisu ni prva ni druga, niti to

da li je Kosovo nezavisno ili nije nezavisno zavisi ba{ posebno od Crne

Gore i Makedonije. Naprosto, ljudi koji vode te dr`ave su procenili da je

u interesu njihovih dr`ava da priznaju Kosovo, koje je by the way i

njima sused. Mi smo zauzvrat uradili ono {to nismo uradili nikome

drugom, {to nismo uradili ni Amerima, ni Englezima, ni bilo kome

drugom - mi smo proterali njihove ambasadore, {to je jedan poseban

akt neprijateljstva. To nije bezazlena diplomatska mera. Zna~i,

i`ivljavamo se, pokazujemo snagu na onima koji su manji od nas, a to

je do te mere nesuvislo da zastra{uje. 

Ako se to nama prodaje kao proevropska spoljna politika i proevropska

regionalna politika Srbije, onda ja ne znam {ta je antievropska

politika, onda ne znam {ta bi trebalo da bude gore. Pa, jedino tenkove

da po{alju. To je zastra{uju}e. U svemu tome ulogu igraju i pregovori

sa Crnogorcima oko dvostrukog dr`avljanstva. Ja se bojim da se i to

opet ne izrodi u podsticanje identizma na severu Crne Gore. Crna Gora

je naprosto mikronski mala dr`ava, ~ak i u pore|enju sa Srbijom koja

je tako|e mala dr`ava, i u Crnoj Gori postoji jedna znatna populacija,

pogotovo na severu zemlje, koja sebe etni~ki odre|uje kao srpsku, {to

je, razume se, njeno pravo. E, sad, ako }ete svim tim ljudima da podelite

srpske paso{e, vi na taj na~in otvarate Pandorinu kutiju. 

stanovni{tvo zauzelo neke druge pozicije, to mo`ete i po Hagu da

vidite. ^ak i oni koji i dalje misle da je Hag jedno stra{no mesto na koje

se {alju Srbi, i oni su za saradnju sa Hagom, jer im je dosadilo da lo{e

`ive. Isto tako, oni misle da je lepo {to ovi vi~u "gvozdeni puk!", ali

istovremeno `ele malo bolje da `ive. "Nisam ja promenio mi{ljenje, ali

vi{e ne}u vatreno da te podr`avam". I onda se de{ava ono {to se zna iz

svake knjige o terorizmu: kada takvi pokreti gube podr{ku oni se

nadaju da }e je ponovo dobiti ako naprave ne{to drasti~no. Zato su sada

vrlo opasni trenuci, jer uvek ima dovoljno budala koje su u stanju

nekog da ubiju. Setite se kad je De Gol kona~no shvatio da mora da se

oprosti od Al`ira, jo{ pet puta posle toga su poku{ali da ga ubiju. Tako

da ja ne potcenjujem te opasnosti, ali one, mislim, dolaze upravo zbog

tog o~aja {to vi{e nema podr{ke za takve stvari. I onda po~inje eho

onoga {to smo ~itali u tekstovima predratnih fa{ista u Jugoslaviji, koji

su stalno vikali "narode, probudi se". Sad se opet isto govori. Ima ona

~uvena karikatura Pjera Kri`ani}a na kojoj Stanislav Krakov, koji je

bio jedan od  tih nacionalsocijalisti~kih novinara, ide po narodu i vi~e

"narode, probudi se!", a odgovara mu onaj Kri`ani}ev gegula koji sedi:

"ma", ka`e, "ja sam se davno probudio, ali tebi je vreme da do|e{ svesti".

Slu{amo opet te parole, "probudi se", kao da mi spavamo pa }e oni da

nas probude. Onda ~itate, izme|u ostalog, ljude koji lepo `ive u

inostranstvu, imaju strano dr`avljanstvo, koji do|u ovamo samo da

nas napale, pa se onda ponovo vrate odakle su do{li, a sve su be{nji jer

podr{ke nema. A nema je zato {to su ljudi postali umorni i ravnodu{ni

pa sad i ti hu{ka~i govore ono za {ta su optu`ivali druge - da ne vole svoj

narod, sad oni po~inju da ne vole svoj narod i zato bi hteli da upotrebe

neka drasti~na sredstva da ga probude. 

Mislim da ipak na neki na~in zdrav razum pobe|uje, {to ne zna~i, kako

je Bernard Rasel jednom rekao, da ljudi ne}e pri~ati da se kuva u

fri`ideru i hladi na {poretu, da }e to biti ideologija, ali kod ku}e }e

paziti {ta rade. Tako da mislim da u tom pravcu idemo. Naravno, mi

nismo ve~ite `rtve, kako nacionalisti pi{u, ali jesmo u poslednje vreme

veliki baksuzi, zato {to smo sve prilike propustili onda kad su se mogle

iskoristiti. Dok mi do|emo na red roba se ukvari. Sad nam sti`e i ova

svetska kriza, sad nema ko da nam da pare... Sve smo te prilike

propustili. Kazna je mo`da preterana - propustite jednu priliku, pa za

tri godine mo`ete to isto da uradite. Ne, svake slede}e godine je sve

gore i gore. A imate i neku vrstu politi~ke neodgovornosti, kao i ono,

kako bih rekao, podeljeno dru{tvo u kojem je iracionalnost deo
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sa onim {to smo nazivali proevropskom vla{}u jeste upravo u tome da

prestanemo to da radimo, da prestanemo da budemo bilo ~iji taoci. To

se u nekoj meri de{ava, ali stalno nekako korak napred, dva koraka

nazad. 

Zna~i, ~im se tu ne{to dotakne, pogotovo kad je Kosovo u pitanju,

nastanu problemi zato {to politi~ka elita, njen najve}i deo, nema

hrabrosti, nema odva`nosti, nema vizije da odlu~nije nastupi i da ka`e:

ljudi, dajte da se suo~imo sa onim {to je stvarnost na{ih `ivota i na{e

pozicije, a ne samo sa onim {to mi volimo da pri~amo i {to mnogim

ljudima lepo zvu~i. To je ono {to nas zapravo permanentno ukopava.

Kad pogledate koji je, po meni, najgori, najslabiji aspekt ove nove

proevropske vlasti - za mene to nije u~e{}e socijalista u vlasti, mada mi

je, razume se, to u nekom stoma~nom smislu odvratno, jer prosto

znamo ljude i znamo sve, nego je upravo to {ta radi ta ekipa koja se bavi

spoljnim poslovima na ~elu sa Jeremi}em. Ja bih voleo da mogu

Jeremi}a kao takvog da optu`im za sve. Na`alost, i Tadi} su{tinski, bar

u glavnim crtama, stoji iza Jeremi}eve politike. Mislim, izvinite, molim

vas, ako pogledam kroz prozor pa vidim da pada ki{a i ka`em da pada

ki{a, ja konstatujem {ta se de{ava, a ne konstatujem da li je to lepo ili

nije lepo i da li je to posledica gneva bogova ili je to prirodna pojava.

Voditelj: 

A onda iza|e{ bez ki{obrana pa psuje{...

Teofil Pan~i}: 

... Da, jer kako to, za{to sam ja pokisao? Pa, pokisao sam jer nisam

uva`io ~injenicu da pada ki{a. Svako ko bude u~inio pametnu

investiciju i kupio moju knjigu ve~eras, na}i }e u njoj jedan tekst u

kojem ja, na zgra`avanje normalnih konzumenata Pe{~anika, branim

onog nesre}nika Simi}a, Ko{tuni~inog savetnika. Setite se da je Simi}

u jednom momentu rekao, a on je isto bio de`urni i po`arni za Kosovo,

"pa, ljudi, ~ekajte, pa i rat je opcija". I onda su svi najstra{nije sko~ili na

njega: kako ti sme{ tako, pa na {ta to li~i, pa kako je rat opcija...

Me|utim, Simi} je bio sasvim konsekventan, a ja cenim konsekventne

ljude, uklju~uju}i i one s kojima se apsolutno ne sla`em. Mislim da

svaki po{teni i pametni srpski nacionalista koji smatra da je Kosovo

neotu|ivi... bla-bla-bla... treba ovog trenutka, i to doslovno ovog

trenutka!, da uzme prvu tand`aru ili bilo {ta i krene na Kosovo i da,

po~ev od onih prvih grani~nih policajaca i vojnika na koje nai|e,

Ja }u da vas podsetim kako su to radili Rusi - oni su ljudima u Ju`noj

Osetiji podelili ruske paso{e, na pravdi boga. E, onda, ako vas neko

dira, on vi{e ne dira gra|anina Ju`ne Osetije, nego gra|anina Rusije i

onda }emo mi da uletimo tenkovima pa }emo da napravimo haos. To je

isti taj model, s jednom bitnom razlikom: Rusija je velesila. To i Rusiji

{teti i bolje bi bilo da ne radi {to radi, ali ona s takvom stvari ipak mo`e

da se izbori. ^esto pripadnici recimo ma|arskih zajednica u

takozvanom Karpatskom basenu, od Slova~ke, preko Rumunije, Srbije,

ne{to malo Ukrajine i tako dalje, sa velikim nezadovoljstvom gledaju

na zvani~nu Budimpe{tu, jer je politika Budimpe{te zapravo uvek bila,

kao, sve je to u redu, mi podr`avamo Ma|are izvan granica Ma|arske,

ali ne damo im dr`avljanstvo, mi ipak pre svega {titimo dr`avu

Ma|arsku i stanovnike dr`ave Ma|arske, jer stanovnici dr`ave

Ma|arske su oni koji nas biraju, koji nama pla}aju porez i mi njima

pola`emo ra~une. A vi, bra}o, u Subotici, u Bratislavi, ako imate nekih

problema mi }emo da vri{timo, ali nemojte da mislite da }emo zbog vas

da `rtvujemo interese dr`ave Ma|arske. To ne}e uraditi nijedna vlada

u Budimpe{ti, nek' se zove leva, desna, centralna, svejedno, zato {to

postoji razlika izme|u dr`ave i etni~ke nacije. 

Mi sa time imamo problem jo{ od kraja osamdesetih godina, nikako ne

razlu~ujemo {ta je dr`ava a {ta etnos, {ta je etni~ka nacija, dakle, sve

ono gde `ive ljudi koji sebe nazivaju Srbima. A prirodno je da oni ne

`ive samo unutar nego i van granica dr`ave. Oni jesu sunarodnici

ve}ine gra|ana Republike Srbije, ali oni nisu gra|ani Republike Srbije,

i mi ne mo`emo tako da ih tretiramo i ne mo`emo da `rtvujemo Srbiju.

To je ono {to je Milo{evi} radio sve vreme, setite se devedesetih godina,

jo{ od one ~uvene 1991. kad je Zelenovi} rekao u Skup{tini: vi tu pravite

haos - to je ono oko 9. marta - a Srbe kolju u Stolcu. Onda je Ko{tunica

nasledio isti model, on je celu svoju brigu preselio na Crnu Goru, na

Kosovo, dakle, to su mu bile opsesije, a, naravno, i {acovao je uporno

Bosnu, forsirao Republiku Srpsku i tako dalje. 

Ti kad ga slu{a{ uvek ima{ dojam da onaj ko `ivi u Beogradu, u

Pan~evu, u Star~evu, nikad ne stigne da bude toliko va`an, jer ne do|e

na red, jer je uvek va`niji onaj ko `ivi u Lipljanu, Kosovskoj Mitrovici,

u Trebinju, Kola{inu... Nikako da stigne{ na red, nema {anse, iako si ti

taj koji je birao tu vlast na izborima, iako si ti taj koji tu radi{, pla}a{

poreze i tako dalje, iako si ti gra|anin Srbije. Ne, mi ve~ito izvozimo

neke etno-probleme i elementarna stvar sa promenom te paradigme i
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"ne, ne, ako ja budem le~io, samo ti do|i kod mene, ima da peva{". Ali,

nema pevanja. [ta na{i izbori pokazuju? Samo da sunce sija, vetar

}arlija. Ostale su kapitalne stvari da se urade, ti kre~i{ fasade, a nema{

metro. Mora{ zaorati duboko, mora{ iz korena stvari menjati. Pro{lo je

osam godina i mosta nema. Zar nije mogao, od tolike zemljarine, od

toliko prodaje zemlji{ta na Novom Beogradu i pored toliko gradskih

pravaca, da se napravi jedan most? Moglo se, to je vizija, to je ono {to

nedostaje. Skoro sam pro~itao u novinama da je Franja Josif napravio

be~ki vodovod, najbolji vodovod u Evropi. Ka`u, jo{ se ne koristi pola

kapaciteta. Doveo je vodu sa 150 kilometara udaljenosti, i ka`e: sad

sam re{io ja, car Franjo Josif, imperator, da vam dam vodovod. I

napravio ~ovek vodovod za sva vremena. Tako se to radi -  zna~i, radi{

ne{to temeljno, to je grad, to je dr`ava, to je vizija. A ovde samo

zatrpava{ rupe. Kako prekopava{ i asfaltira{ rupe tako i popravlja{ i

modelira{ zakone. Kao Variola vera, kao u ono centralno vreme, ovaj

ovde lemi radijator, onaj onde bu{i na drugoj strani.

Ovde mora postojati jedan politi~ki odgovoran koncept koji glasi:

pravimo dru{tvo gledaju}i celinu. Me|utim, ovde vam jedan zakon

ne{to da, drugi ne da; jedan organ vam ka`e "vi ste u pravu", onaj drugi

ka`e "niste u pravu", jedna regulatorna agencija ka`e "to je

prihvatljivo", druga ka`e "nije prihvatljivo". Lutate kao kroz {umu, ne

postoji taj koji zna {ta ovde vredi, ali je pitanje pred kojim je Srbija da

li se sistem uop{te mo`e popraviti ili se mora sve iznova raditi. Ne bih

voleo da se radi sve iznova, ali bogami, stvar je komplikovana. Ne}e

ovde administracija da radi ako nije komplikovana, nema posla. Mi

sami sebi kreiramo posao, donosimo zakon koji }e nama dati

zaposlenje, donose se zakoni kao biznis, kao privatna delatnost. Nema

to vi{e veze sa realnim `ivotom, to postaje sâmo sebi svrha. 

Na kraju, da li ima{ sigurnost? Nema{. Da li ima{ jeftinu dr`avu?

Nema{. Da li mo`e{ poslovati? Ne mo`e{. Ljudi se navode na pogre{ne

investicije, nemaju opcije. I kad ima{ novac ne zna{ {ta sa njim, jer

nema koncepta. Bila je jedna studija, koncept privatizacije javnog

sektora. Va`no je da se napravi jedan transparentni model. Ako idemo

od slu~aja do slu~aja dolazimo do haosa. Jedan je model Zastava, sutra

je drugi model Bor, preksutra je Jagodina novi model. Mo`da ti ljudi

imaju dobru nameru, ali ne}e mo}i objasniti za{to su to uradili, svako

mo`e da ih optu`i da su lopovi. Iscela se mora urediti stvar i zato

ka`em: gradnja sistema. Dr`ava je mnogo ozbiljna stvar, a mi se

albanskih i me|unarodnih pa nadalje, uhvati da ih koka dok ne

oslobodi celo Kosovo. Dakle, rat je sasvim legitimna opcija. 

Dragi moji, kad nabavite ve}inu u Srbiji koja ho}e da ratuje za Kosovo

ja }u vam skinuti kapu. To je potpuno legitimna opcija. Dr`ava koja

ne}e da ratuje za jedan deo teritorije za koji tvrdi da je njen, definitivno

je i zauvek izgubila i otpisala taj deo teritorije. Dakle, za Kosovo

postoje samo dve realne opcije, sve drugo su budala{tine i bula`njenja.

Jedna opcija: Srbija ode, ratuje za Kosovo, jebe kevu svima i oslobodi

ga. Druga opcija: Srbija na ovaj ili onaj na~in, sa ovakvom ili onakvom

zadr{kom priznaje da je Kosovo nezavisno. To su realne opcije, sve

ostalo, sve ove me|upri~e, to je, ljudi, palamuda, to je gubljenje

vremena. Izvolite, organizujte se, krenite odozgo, prvo oslobodite ju`ni

deo Mitrovice, pa onda polako napredujte preko Vu~itrna ka Pri{tini,

pa kad izbijete tamo na Ko{are javite se, po{aljite razglednicu. Jebi ga,

super, nemam ni{ta, ali ba{ ni{ta protiv te varijante, izvolite, bujrum.

Miodrag Zec: 

Dru{tvo jedino mo`e da se menja organizovano i voljom, ili da se menja

nu`dom. Mo`e restruktuiranjem koje beskrajno traje, i mi to radimo,

ali ne daje dovoljno efekata, a mo`e i ste~ajem. E, na nama je sad da

izaberemo. Ne bi bilo dobro, ali bogami, kako stvari idu i u realnom

sektoru i u politi~kom sistemu, mo`da }emo na kraju imati

najdrasti~nije re{enje i mo`emo zaista da udarimo o ledinu. To vam je

kao ste~aj, u ste~aju sve cene padaju, ali ste~aj je verovatno i jedina

zdrava forma, u privredi to vidimo. Mi odla`emo, odla`emo, jedemo

sami sebe i tako dalje, i - {ta? Mnogi su tome razlozi. Evo, uzmimo

Zastavu. Zna~i, ima{ problem jedne fabrike koja nema program, koja

nema kapitala, koja nema ovog, nema onog. Dr`i{ je i finansira{ jo{ od

1990. godine. Potro{io si ogromne pare na to, nisi uspeo da je

restruktuira{, sad prakti~no ima{ neki novi mehanizam koji opet

pla}a{, pla}a{... 

Kad se sve sabere, to prelazi milijardu i po evra. Prema tome, mo`da

smo mogli, da smo bili svesni {ta }e se desiti, reagovati i odmah

napraviti rez. To vam je kao kad pustite tumor da raste i raste, ali samo

ako operi{e{ tumor ti mo`e{ da pre`ivi{, a ako se konzervativno le~i{ -

tablete, travari, ovi, oni - ti na kraju umre{. E, to je problem kod

tranzicije, moralo se znati da je to mnogo bolnije. Ali kad se

tranzicijom upravlja tako {to svi tvrde da ne}e da boli, svi kao da ka`u
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Po{to se ose}am kao re`iser, onda imam ose}aj da je to {to sad radim

na tom radiju moj novi film. Sada je to radio na internetu, mo`e se

samo oti}i na njegov sajt i strimovati signal kada si pri kompjuteru, ali

predvi|eno je da to preraste u jedan kulturni centar koji }e imati svoj

kafi}, mesto gde }e mo}i da se sedi i pri~a, radijski studio i veliki

podrum gde }e biti svirke. U stvari, na~elna ideja je da se u Beogradu

popuni jedna praznina koja je nastala poslednjih godina. Zna~i, kada

obja{njava{ {ta je bio duh Beograda, u vreme, recimo, tvoje i moje

generacije -  to je bilo otprilike tako da se ujutru probudi{, uklju~i{

Studio B i onda Du{ko Radovi} ne{to pri~a, a onda Sloba Konjevi}

pu{ta muziku, onda Lila Radonji} popodne intervjui{e Mi}u Popovi}a,

a posle ode{ u SKC, gde Gile i Koja izlaze sa proba svojih bendova,

Marina Abramovi} otvara izlo`bu, a Pol Pinjon svira free jazz u malom

klubu. Nestao je taj prostor, zapravo lagano je nestajao, ali u poslednje

dve-tri godine ba{ imamo intenzivan ose}aj da je on potpuno nestao.

Kada se izbeda~i{, ti se resetuje{, to je u stvari restart. Ne{to mislim da

se to stanje najbolje prevodi re~ju blues, to je u stvari blue, tako ne{to -

'ajmo, looser baby, why don't you kill me. Neuspeh, neuspe{nost,

izgubi{ u ratu, pobe|enost, okupacija... Ose}aj neuspeha, ose}aj da si

na gubitni~koj strani, da si gubitnik, da je pobedilo ne{to {to nisi htela.

Ja mislim da je to ose}anje koje ne mo`e a da nema svako ko, na primer,

slu{a Pe{~anik. Uostalom, va{ slogan upravo govori o tome: ako vam je

dobro, onda ni{ta.

Svetlana Vukovi}: 

Kad gleda{ na politi~koj ravni, to je u stvari ta njihova deklaracija o

pomirenju, to je taj stra{an {ok koji smo ipak svi mi do`iveli kada su

Da~i} i Tadi}...

Milutin Petrovi}: 

Da, to je ba{ kao "majka ti se preudala za ubicu tvog oca", to je Hamlet,

mora{ da se izbeda~i{ oko toga. Zna~i, kad ka`em "beda~enje" ja nikako

ne mislim na odustajanje, beda~enje je za mene, to sam vam i pro{li put

pri~ao, trenutni oblik na~ina borbe. To je kao u boksu, ti mo`e{ udarati

prednjim direktom i odvra}ati protivnika od sebe, da bi onda, ne znam,

u osmoj rundi probao da ga nokautira{ kro{eima. A ima{ i situacije

koje izgledaju na prvi pogled neracionalne i neo~ekivane, na primer

ne{to {to je Muhamed Ali u Kin{asi uradio - naslonio se na konopce,

stavio dupli dekung, onda ga je Forman udarao, udarao, udarao, {est

rundi, a onda ga je ovaj udario i nokautirao. Nekada izgleda da je

bavimo dr`avom fakultativno. A i ovi {to nam ih {alju da nam

pomognu, oni su do{li tu pred penziju jo{ malo para da zarade i da

naprave sebi posao. U~estvovao sam u tim stvarima, znam kako to ide,

cilj je samo da to {to du`e traje. 800 dolara dnevno, pa ljuljaj, pravi

jedan zakon, pa kad padne vlada ho}e drugi zakon, oni ih proizvode kao

kola~i}e. Zato ka`em, velika je ovo prekretnica jednog modela

funkcionisanja ekonomskog i javnog `ivota, nije ovo tek tako. Ni oni

tamo nisu svesni {ta su uradili. Sru{en je hram, ljudi ne veruju. Ako ne

veruju u boga d`aba zidati katedrale, ako ne veruju u novac d`aba Wall

Street. D`aba, prazan je kao hramovi Maja, Inka ili egipatskih faraona,

vi{e nema te religije. Tu se neko mnogo kocka... Ne mislim ja da sam u

pravu, i bolje bi bilo da nisam u pravu, i `eleo bih da nisam u pravu. Da,

{to ka`u, sunce sija, vetar }arlija - da su oni u pravu.

Milutin Petrovi}: 

Da li je Borba na{a ili ~ija je Borba, ~iji je Blic, to je bilo najva`nije. [ta

ti TV bastilja ka`e u vestima, a {ta su rekli na{i. A sad su nekako uspeli

da nas i{ibicare i sada je celo bojevanje na polju vesti potpuno

besmisleno, manje-vi{e je sve isto. Nema vi{e njihovih i na{ih. E, sad,

tom prilikom se nekako ispostavilo da su svi njihovi - mislim, u tom

poravnanju mi smo izgubili bitku. Zna~i, to je kao srednjevekovne

bitke koje su nere{ene, ali u stvari je jedan pobedio. Tako je valjda bilo

sa Kosovskom bitkom, ona je, kao, zavr{ena nere{eno, ali su onda do{li

Turci. Mislim da se sad u stvari bitka ne vodi vi{e na tom planu. [to se

mene ti~e, najzanimljivija bitka koja se sad vodi, ili mo`da jedina jo{

koja je ostala, ozbiljna bitka oko pametnih stvari, to je na planu

kulture. Tu ima jo{ malo nekih ostataka pobunjenika. 

Ja sad radim na radiju i imam sad svoje {ihte,  kako se to ka`e, kada

vodim program i u tom programu mogu da pri~am {ta god ho}u. Nekad

ne izdr`im, nekad me ponesu emocije, ali onda ne govorim kao novinar

nego onako nepristojno hu~im i vi~em "ua!", bukvalno hu~im i bu~im.

Na primer, sad kad sam shvatio da }e ovaj ~ovek koji se zove Du{an

Bajatovi} da bude direktor Srbijagasa, jedne velike firme, zahvaljuju}i

dilu Borisa Tadi}a i njegove dvorske svite sa SPS i tim mladim

juno{ama oko Ivice Da~i}a, ba{ sam se iznervirao i celo jutro sam

morao da ih vre|am. Ba{ sam bio uvredljiv i nepristojan i izgovarao

razne stvari protiv njih, prosto zakukavaju}i nad sudbinom srpskog

naroda.
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ozbiljno pitanje. Na tom operativnom nivou oni uvek imaju spreman

odgovor: pa, dobro, {ta ho}ete, to je demokratija. Nikakav nije problem,

naravno, prijatelju, ti u svom dvori{tu sadi {ta ho}e{, ali mi smo se ovde

dogovorili da postoje izbori, da mi izaberemo vas, a onda vi sejete za

sve nas. E, sad, oni seju to {to seju, a da li su to hteli da seju ovi ljudi

koji su glasali za Borisa Tadi}a? Nisu.

Svetlana Vukovi}: 

[ta je u glavi Borisa Tadi}a?

Milutin Petrovi}: 

[to si bezobrazna, stvarno si bezobrazna! Ina~e, na tom radiju mi

nekad do|e, pa govorim neke stvari koje su stvarno nepristojne o

njemu i o ljudima oko njega i onda krenem pe{ke na fakultet, prolazim

pored Starog dvora gde je on, i uvek se mislim, bo`e, ako sad iza|e

~ovek, ne znam kako da se pona{am. Prosto mi je, zaista, na nivou

ku}nog vaspitanja sad te{ko da hendlujem celu tu akciju u jednom,

ipak, seocetu kakvo je Beograd, ali ne mogu da se suzdr`im, zna{, ne

mogu stvarno da se suzdr`im da to ne ka`em o njemu kao javnoj

li~nosti. Dakle, pitanje {ta je njemu u glavi je zaista stvar koja je dosta

duhovita, stalno se prave vicevi, Tadi} je rekao to i to, ali onda smo

pitali na vi{em nivou pa su rekli da to nije tako. Mislim, to je ne{to {to

se vrlo ~esto pominje u razgovoru. Nekada sam pregrub prema njima

da bih lak{e objasnio {ta ho}u da ka`em, ali sam zaista svestan toga da

oni to rade samo u iznu|enoj situaciji. Zna~i, na primer, meni je okay

{to je on poku{ao da u~vrsti svoju vlast, to razumem i tu ga ne

napadam, ali tom prilikom, ~ine}i taj iznu|eni potez, vidim da je

smislio da mu va`an ~ovek bude Vuk Jeremi}, a to me mnogo brine, to

ne ide dobro. 

On je re{io da se okru`i takvim ljudima, mene brine {to je to onaj

princip koji je poznat iz Ogilvijeve pri~e o babu{kama. Ogilvi, poznati

utemeljiva~ ovoga {to se danas zove advertising je, kada je pro{irivao

svoju firmu i pravio filijale po svetu, imao obi~aj da {efu svake nove

filijale po{alje jednu veliku babu{ku. Kad je otvori{ unutra je manja,

jo{ manja i manja, i u onoj najmanjoj stoji ceduljica koja ka`e "ako

bude{ zapo{ljavao ljude manje od sebe, lo{ije od sebe, posta}emo firma

patuljaka, ako bude{ zapo{ljavao ljude ve}e od sebe posta}emo

gigantska firma". Zna~i, savet Ogilvija je da svako ko je na

rukovode}em polo`aju, ko je menad`er, ne treba da se pla{i da bude

takti~ki potez neracionalan, a on je prosto iznu|en strategijom. Dakle,

moja ideja beda~enja je na~in borbe. Na primer, u LDP smo godinama

poku{avali da objasnimo da je hitno neophodna promena na{eg stava

prema Kosovu i promena odnosa Srbije, da zemlja mora da bude

aktivna u podr`avanju evropske integracije tog novog dru{tva na

Kosovu. Prosto, uradi za sebe dobro tako {to }e{ razumeti da nekada

mora{ da pusti{ da te udara protivnik, da prihvati{. Padni, nemoj da se

dr`i{, padni, pa ti sudija broji do osam, pa uzme{ vazduh i ustane{. 

Zna~i, moj predlog je: te{ko smo izudarani, nemojte da poku{avate da

zamahujete, padnite na kolena, recite "udario si me, ja sam u

knockdownu, da, evo me na kolenima", neka ti izbroji do osam, sad }e

da zvoni gong, probaj da uzme{ malo vazduha i onda da u slede}oj

rundi pre`ivi{, da ostane{ tu. Razumem da beda~enje zvu~i kao da

ka`e{ "odustao sam", ja mislim da nije tako, mislim da je to samo

promena tempa u muzici, da je to jedan za~udni na~in aktivizma. Ja ne

mislim da to zna~i da mi odustanemo, taman posla. 

Na primer, od va{ih sagovornika u poslednje vreme jako na tome

insistira Sr|a Popovi}, na postavljanju stvari na veoma ozbiljan nivo.

Moramo veoma ozbiljno da pogledamo {ta se de{ava i da budemo jako

iskreni. Vi{e stvari nisu na nivou nadmudrivanja i natpevavanja u

Skup{tini, nego su stvari mnogo ozbiljne i radi se o osnovnim

postulatima humanosti. Zna~i, nemojte da la`ete, ne mo`e{ da bazira{

postojanje ne~ega na potpunoj la`i. Ja vidim da je car go, mislim, to je

na{ posao - ljudi, car je go, nismo luzeri, pukli smo, uradili su nas

veoma nekvalitetni ljudi, ljudi koji su veoma lo{ izbor za jednu

zajednicu, kao {to su Aleksandar Vu~i}, Tomislav Nikoli}, Ivica Da~i},

~ak i ovi bolji, kao [utanovac, Boris Tadi}. Oni uspevaju, ne postoji sila

koja njih uspeva da kontroli{e u meri dovoljnoj da stvari budu dobre po

~itavu zajednicu. Nama to ne ide i moramo da u tom smislu ve}

jedanput padnemo na kolena.

To kad sam pukao sa tim Naftagasom ja sam na radiju vikao

"magarci!", vikao sam narodu, mada ljudi koji slu{aju na{ radio

definitivno to nisu, ali ja zaista imam tu potrebu da vi~em glasa~ima

Demokratske stranke "magarci, mule, tovarne mule, da li vam rastu

u{i, da li sad shvatate {ta vi radite?!" Ni{ta, to je ~itava pri~a: drugi

krug. Ko je glasao u drugom krugu za Borisa Tadi}a, eto mu sad to

manje zlo. O tome je pisao Sr|a Popovi} na sajtu Pe{~anika, o tom

pitanju da li je manje zlo - zlo, ili je manje zlo - dobro, to je prosto jedno
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oni, kao, ne}e Turci meni ovde drumove! To smo ba{ onako sa

razumevanjem ukapirali, ali {ta je najja~e, {ta je najo{trije i {ta je

najlep{e, to ba{ i nismo i ne zna{ im su{tinu. I, dakle, najo{trija je

istina, najja~a je ljubav, a najlep{a je sloboda. Sloboda je najlep{a, a

lepota }e spasiti svet - zna~i da }e sloboda spasiti svet.

Svetlana Luki}: 

Ba{ tu gde ti sedi{, sedeo je jedan Norve`anin i on je do{ao da nam ka`e

da se privodi kraju norve{ka donacija, koju i mi dobijamo, i jednostavno

smo pri~ali o situaciji u Srbiji. I onda sam na kraju rekla, doslovno, da

na{a zemlja umire, da mi to ne damo, da ne mo`emo da budemo nemi

posmatra~i tako ne~ega. Dr`imo je i ne pu{tano, kao da se nadvla~imo

nad provalijom. Sr|a Popovi}, koga ti ~esto pominje{, on ka`e: pa mi

smo u stvari najve}i nacionalisti. Ti ustvari razmi{lja{ isto kao oni, to

je isto ose}anje, ono "ne dam". Otuda taj, u stvari, optimizam, jer mi

ka`emo: pa bi}e to dobro, napravi}emo sre}an kraj.

Svetlana Vukovi}: 

Latinka ima teoriju izumiranja, i mene to doslovce progoni. Kad dugo

godina, dugo vekova preteruje{ sa lo{im izborima, po~ne{ da izumire{.

Bugari su se navodno za dlaku izvukli, ali jo{ nije sigurno, a mi smo,

misli Latinka, preterali. Ona ka`e: nemojte da zami{ljate da }e to biti

neka pusta [umadija, zavese na pustim soliterima se vijore, a nigde

ljudi - ne. Ka`e, tu }e uvek ̀ iveti neko stanovni{tvo, pri ~emu ne misli na

Albance koji }e da do|u da nam uzmu zemlju. Ne, ona misli na ove iste

ljude koji }e da pri~aju isti ovaj jezik, ali ne}e znati ni kako se zovu.

Milutin Petrovi}: 

Pa, to je ve} sad tako. Znate, sve je natra{ke. Zna~i, beda~enje je oblik

aktivizma, moj predlog za takti~ko pona{anje aktivista, a ljudi koji su

na strani Pe{~anika su u stvari najve}i nacionalisti. Vi{e puta sam vam

rekao da kada vi pri~ate o crkvenim problemima vi ste poslednji

za{titnici istinitog Svetosavlja i hri{}anstva ovde. To je poslednji

prozor na kojem neko slobodno govori o nekim stvarima postavljaju}i

stvari u ravan uma, {to je jako va`no za hri{}anstvo. To najbolje govori

o tome da je sve postavljeno natra{ke. A {to se ti~e izumiranja, mislim

da }e to stanovni{tvo koje Latinka pominje uvek tu biti i oni }e se

mo`da i zvati Srbi, samo je pitanje je da li smo mi ve} sada to

stanovni{tvo koje `ivi na teritoriji izumrlih Srba. Kada ~ita{ istoriju

Beograda, na primer, a meni je to dosta sme{no, Beograd je izgledao

okru`en ljudima koji su kvalitetni, koji su bolji od njega. Ja se pla{im

da se Boris Tadi} okru`uje ljudima kojima se u glavi de{avaju jo{

praznije stvari od onih u njegovoj glavi.

Sad skoro mi pri~a jedan mladi momak, ka`e, ja sam ina~e ro|en u

Zadru, ali moji su bili vojna lica pa su oti{li kad sam bio klinac, i sad

ima problema sa ku}om. Ka`e, sad treba da platim neki porez tamo,

tata ima prijatelja koji sad radi tamo u op{tini i, kao, rekao mu je da ga

podmiti, da mu da neke pare da mu to sredi. Ka`e, zamisli, prosto ljudi

ne mogu da shvate da postoje neka dru{tva koja ozbiljno misle kad

ne{to ka`u. Na primer, da sad Srbi ka`u "ne damo Kosovo", i stvarno da

ne daju Kosovo - ma okay, Srbi su neki, ne daju Kosovo, bre, 'ajde, ne

dajte Kosovo. Nego ti vidi{ da oni la`u da ne daju Kosovo i tu postoji

potpuna perverzija - ko koga u stvari la`e, {ta jedan i na koji na~in

ka`e, to }e drugi da mu smesti iza le|a, onda ovaj njemu Naftagas, a on

ne da Kosovo. Nije problem, zna~i, ni u davanju ni u nedavanju Kosova,

nego {to la`e{, zna~i, ko la`e taj i krade i ima buve na kraju. Ti mo`e{

da iskreno pla~e{ i da la`e{, to nije nikakav problem, laganje je mnogo

ozbiljna stvar, laganje je jedna moralna kategorija, nije kategorija

pona{anja.

Ima ona va`na re~enica kod Dostojevskog, koju uvek ponavljaju, da }e

lepota spasiti svet. Dosta sam o tome razmi{ljao, imam dva aneksa.

Mislim da on kada je rekao da }e lepota spasiti svet nije mislio da }e

lepota u~initi da ovaj svet postane rajska ba{ta u kojoj }e svi se uhvatiti

u kolo i igrati, da }e to biti jedan op{ti planetarni hepening pobede

lepote nad svim zlima. Nego je mislio da }e svet ipak da spase, zna~i, da

}e u jednoj u`asnoj propasti sveta ~injenica da lepota postoji ipak da

napravi jednu malu pukotinu kroz koju }e se neki provu}i. A zatim sam

se setio jedne druge pri~e. U narodnoj knji`evnosti, u Ba{ ^eliku - a to

je Voja Nanovi} stavio u svoj film ^udotvorni ma~, pa sam ja to stavio

u svoj film Zemlja istine - postoji pitalica: {ta je na svetu najo{trije, {ta

je na svetu najja~e i {ta je na svetu najlep{e. Vrlo je zanimljivo {to je to

pitalica, dakle, ne{to {to je u narodnoj knji`evnosti, pa bi trebalo da

bude deo kolektivne svesti jednog naroda. 

Dok sam radio taj film stalno sam morao da se prise}am kako behu

odgovori i sve sam odgovore nabubao. Zna~i, nikada nisam zaista

prihvatio te odgovore koje nam narodna knji`evnost nudi. Tako smo

lako iz narodne knji`evnosti uzeli da Marko ore drumove Turcima, a
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. ovako: tu su bili neki Srbi i onda su do{li ratovi i onda su ih sve pobili.

I sad, okrene{ slede}u stranu, ka`e, 50 godina kasnije su Srbi bili tu i

neko ih pobio, uni{tila ih kuga, stavili ih u prve borbene redove pa su

svi izginuli. Na kraju ka`e{: uh, gotovo, uh, bre, majku mu, ovi ba{

nagrabusi{e... Opet neki Srbi, stalno se neki Srbi odnegde pojavljuju.

Ina~e, te moje, recimo, LDP-ovske drasti~ne takti~ke ideje o tome kako

se treba postaviti prema stvarima su u prili~noj meri zasnovane na

istorijskoj ~injenici da Srbe ne mo`e{ uni{titi. Ja sam uvek u fazonu "ej,

hajde da se svi pobijemo", tako }emo sve da ih zbunimo, a nekako }e

ipak da Srbi budu tu. Jeste, povremeno, kad tako razmi{lja{, stvarno

misli{, bo`e, ja sam u stvari do te mere opsednuti patriota da se sada

borim za ispravljanje krive Drine. Stepen na{eg upropa{tenja i onoga

dokle su uspeli da svakoga pojedina~no, pa i onoga ko se najvi{e gicao,

dovedu u blato i da ga izblatnjave, fantasti~an je, to je ne{to {to u stvari

uop{te ne mo`emo da kontroli{emo, jer je jako te{ko samog sebe

sagledati. Tek kad odem u inostranstvo i kad razgovaram na

prijemima, na festivalima sa raznim strancima, tek onda shvatim

koliko iz mene izlaze re~enice koje su [e{eljevske. 

Svet zaista galopira u nekom pravcu, a mi... Zna{, ~im malo zaostane{

oni mogu da te sustignu za ceo krug i onda vi{e ne zna{ zaista ko je

prvi, ko poslednji, ko je bio u pit stopu, a ko nije, to je jako kompli-

kovano. Mislim, kretanje sveta je zaista kao posmatranje Formule 1, tu

ne mo`e{ linearno da gleda{ ko je prvi; ovaj crveni je ispred ovog `utog,

ma ne, ovaj crveni je ispred `utog ali jo{ je bio u pitch stopu da menja

meke gume, pa }e zbog toga da bude iza ovog zelenog, ~etiri mesta iza.

Tako da je sve to dosta komplikovano, mi dosta zaostajemo sa

gradivom, ne znamo gde se nalazimo. Ono {to je ~injenica, oni su zaista

uspeli u svemu. Kada zamisli{, ~isto da bi mogao sebi da stvori{ te

slike, kad postavi{ tu neku silu protiv koje smo mi bili, ta sila je u

svakom elementu uspela. Zna~i, ona ima idealan fotorobot svog

\in|i}a na mestu Tadi}a, Tadi}a kao da je izmislio neko ko je hteo da

stvari odgovaraju toj nekoj sili koja je bila na onoj strani. Celokupni

posao je besprekorno obavljen. Kada gleda{ {ta se u svetu de{ava, ne

mo`e{ vikati "ura!". 

Stvet ide takvim putem da je to postalo, kako ka`e jedan moj prijatelj,

radikalski wet dream. Zaista, na neki na~in mogu prili~no da seire svi

ovi koji su mislili da pokojna Milja Vujanovi} na tre}em kanalu kune

Zapad uspe{no, oni zaista mogu sada da se ose}aju sasvim pristojno.

Svakako ne mo`e{ sveukupno de{avanje na planeti smatrati nekim od

vrhunaca od kada ljudi postoje, ali kada se, dakle, bavi{ muzikom i

filmom, mo`e{ sasvim jasno da vidi{ da tu postoje veoma jake zone

otpora. Prosto, produkcija pameti i ukusa na svetu je sasvim, sasvim

zadovoljavaju}a. U najmanju ruku dovoljna da mo`e{ potpuno da

ispuni{ i popuni{ svoj `ivot nekom bo`anskom energijom. Globalni

trendovi idu nadole, ali neki sasvim lepi pikovi prosto postoje, i to je

ne{to {to mene te{i u ~itavoj stvari. Pro{le godine ni{ta nije valjalo, a

onda Kris Kristoferson izda album i slu{a{ te tekstove i ka`e{: ovde je

sve u redu, ipak ljudi postoje, i bore se.

Miodrag Zec: 

[ta }e se sad desiti? Pa, desi}e se da }e strane investicije padati, da }e

kreditna podr{ka doma}ih banaka i prekograni~ni krediti padati, da }e

prihodi od privatizacije biti vrlo, vrlo mali, neto }e biti negativan, vi{e

}emo sad ulagati u spasavanje nekih firmi, {to je opet sasvim drugo

pitanje, poput Zastave. Prosto, treba 300-400-500 miliona, niko ne zna

ta~no koliko }emo sada dati para, a ne}emo imati prihoda. Imamo

deficit platnog bilansa koji }e rasti, nemamo industrijsku strukturu

koja mo`e da izvozi i ovo malo {to smo napravili. Ka`u da }e Fiat re{iti

pitanje izvoza. Ne}e re{iti, dobro je {to }e Fiat da do|e, ali pitanje je

koliko }e komponenti Fiat uvoziti. Pa, Sartid je na{ najve}i izvoznik, ali

i najve}i uvoznik, koliki je neto rezultat? Sutra on da do|e i sklopi ovde

automobil, to je izvoz koji nije vredan dve milijarde nego je 5% od neke

date situacije, i tako dalje. Ovde se samo ne{to saop{ti i odmah se

prihvati zdravo za gotovo. Zna~i, mi }emo imati problem sa platnim

bilansom na dugi rok, mi nismo uspeli da u privatizaciji tokom

poslednjih 7-8 godina razvijemo industriju. Svih stotinak preduze}a

koja mogu ne{to da izvoze, odnosno veliki broj njih je u totalnom

rasulu. 

^ujemo: stopa rasta 7%. U redu je to, ali {ta je raslo 7%? Pa, rasle su

finansijske usluge, rasli su tr`ni centri, rasle su investicije u

nekretnine, a nije rasla industrijska proizvodnja, ona je ~ak padala.

Ni{ta se ne izvozi, to {to smo mi dobili to se ni{ta ne izvozi, to ne mo`e

da re{i platni bilans. To je problem, kao kad ~ovek ho}e da smr{a i

smr{a 10 kila - zavisi gde je izgubio kilograme, je li tako. Ako neka

dama smr{a, va`no je gde je izgubila a ne koliko je kila izgubila, smr{a{

u licu, a ostane ti stomak, i {ta si uradio - ni{ta. Ima{ stopu rasta, ali bez

veze ti je - e, tako i ova stopa rasta. Ne ka`em ja da nije dobro {to su se

Miodrag

Zec
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. ljudi zaposlili u bankama i trgova~kim centrima, sve to treba, ali to nije

eksportna roba. Pri apresiranom kursu sva uvozna roba je jeftina i

najvi{e zara|uju uvoznici, izvoziti se ne mo`e po tom kursu. Zna~i,

deficit platnog bilansa je trajna rak-rana. Jedna je stvar kad Slovenci

do|u da prave ve{-ma{ine u Valjevu, a drugo je kad otvore Merkator. To

je po obimu ista strana investicija, ali nema isti zna~aj. Klju~no bi bilo

za Srbiju da je do{ao Sony, da je otvorio fabriku u Ni{u ili da je do{la

Toyota i da je na ledini napravila potpuno novu fabriku kao u

Slova~koj, a ne da  mi, re{avaju}i hiljadu pitanja, propustimo pitanje

kad }emo te pare zaraditi. 

Deficit bud`eta je neodr`iv, i mi opet ulazimo u zamke, to je taj

konstantni problem na{eg dru{tva. Evo, sad je do{ao MMF - ako je

do{ao savetodavno, u redu, svaki savet je koristan. Ali nema tu mnogo

nekog znanja koje nemaju i ljudi u na{oj Vladi, samo je pitanje

politi~ke snage da oni to urade. I onda se svi pozivaju na MMF: e, sad,

ja bih vam dao penzije, ali ne da MMF. To me podse}a na detinjstvo -

kad imate srpsko doma}instvo, onda najstariji dr`i klju~ od {pajza,

baba dr`i klju~, i ne mo`e{ dobiti pekmez jer ona ka`e "ne dam pekmez,

penjite se na jabuke dok jo{ ima jabuka, pekmez }emo na zimu jesti". E,

tako sad i na{ ministar finansija i svi ostali: nema, ne da MMF, svetska

je kriza, rekao MMF. 

Ali ako budemo u{li u razgovore sa MMF-om, zna~i da je kriza mnogo

dublja. Svi su tvrdili da nama ne treba novac od MMF-a. Zna~i, prosto

mi }emo se na}i u jednom novoj veoma te{koj situaciji koja je sad samo

dodatno definisana ovim {to se desilo u svetu. Mi privatizaciju nismo

zavr{ili, nismo zavr{ili ni industrijalizaciju, nemamo nove investicije,

imamo disbalans kvalifikacione strukture, starosne strukture,

nemamo radnika. Mi smo ovde, bre, razvili takav sistem da ima vi{e

brokera nego zidara, pogotovo na{a bra}a Crnogorci, i {ta sad? Ne mo`e

dru{tvo tako da ̀ ivi, mogu samo Njujork i London da ̀ ive tako jer drugi

donose svoj novac tu, a ko kod nas donosi novac? Ko ka`e da pola ovog

kapitala nije {pekulativno? Kakva su na{a regulatorna tela? To je

posebna tema kojom ja `elim da se bavim. Ti ima{ napravljen zakon

koji ti zakonito vu~e stvar u propast, ima{ {timanje cena akcija i sad

neko dolazi, tipi~na {pekulativna rabota, po~inje da kupuje, ska~u cene

akcija i on iza|e na vrh i proda svojih 10%. Niko vi{e ne mo`e prodati

ni po {to. Kakvo je to finansijsko tr`i{te kad su akcije banaka 30 puta

pale i 30 puta oti{le gore? A imamo regulatora na sve strane. Kako

mo`ete trgovanjem nijednom akcijom da pove}ate vrednost firme za

20% dnevno? To je besmisleno. To je, dakle, pitanje sistema vrednosti,

regulacije. 

Ako vi neke bazi~ne institucije sru{ite, nema vi{e regulacije, privreda

je sudija institucija. Ako tu instituciju uru{i{ d`aba tebi pravni sistem.

Ako svakog sudiju koji je presudio kriminalcima treba do`ivotno da

~uva deset policajaca, nema dr`ave koja }e to da plati. Potpuno

besmisleno. Ako sru{i{ instituciju sudija, ako sru{i{ instituciju

u~itelja, instituciju lekara - {ta si ti onda? To su institucije, nisu

institucije samo neka tela, tela se sastoje od pojedinaca. Zna se, kad

sudija u nekoj zemlji {eta, ide na posao, svi ka`u "dobar dan, sudija".

Isto je kad profesor gimnazije pro|e ulicom. U mojoj gimnaziji bio je

strog, pravedan, pravi profesor matematike, deca samo se sklanjaju.

Sad deca ho}e da tuku profesore, pale dnevnike. Ko to mo`e da spasi

vi{e? Rasulo se dru{tvo, mi ne znamo u {ta smo u{li. I onda ta tako

olako obe}ana re{enja... 

Da}emo milicajce, navodno, a koliko ka`u da fali milicajaca? 15.000.

Ako se ovako bude stvar razvijala - tu~emo se u {kolama, tu~emo se na

radnom mestu, tu~emo se u haustorima - pa treba}e za svakog

stanovnika tri milicajca da ga {tite, {to od kom{ija, {to od dr`ave, i pet

advokata da saobra}aju sa dr`avom, da mu popunjavaju razne prijave,

vade li~ne karte, dokumenta... To je besmisao. Ovde se ljudi

zapo{ljavaju samo kod dr`ave, nema posla drugog sem dr`ave,

paradr`ave, regulatornih tela, a to je po meni vrlo, vrlo opasna stvar. To

je gora zloupotreba svojine od dru{tvene svojine, onde se bar kralo iz

dobitka, imao si neki dobitak, pa je direktor ne{to malo uzeo sebi. Sada

se razara supstanca. Kakva je to dr`ava u kojoj ~ovek na ~elu javnog

preduze}a sam sebi odredi platu 300.000 do 500.000 dinara i sklopi

ugovor u kojem pi{e da u slu~aju da ga neka druga partija smeni dobije

isto toliko novca? A dovela ga partija na vlast. Sve je u ovoj zemlji

postavila partija, nije niko do{ao u javno preduze}e na osnovu nekog

objektivnog konkursa, nijedno regulatorno telo nije sastavljeno bez

partijske podr{ke, niko nije dobio radno mesto zato {to je stru~njak, ili

je polagao neki test. Polovina tih ljudi u javnim preduze}ima i

regulatornim telima ne zna o ~emu se tu uop{te radi. Do{ao je na vlast,

a onda sam sa sobom sklapa ugovore na ogromne svote. Pa, ljudi, to

nije ni crni humor, to je apsurd. Do|e{ u javno preduze}e, zaposli{

pedeset svojih partijskih aktivista, ako te slu~ajno oteraju ti 300.000
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. dolara u d`ep, a oni svi ostaju, ovi drugi, jer vrana vrani o~i ne vadi.

Onda jo{ 100, jo{ 200, podeli usput 500 stanova... 

Ovo nije normalna dr`ava, nije normalna ni u kom smislu,

institucionalnom, izvedbenom, operativnom... Pri tom je sve obavijeno

osiono{}u, osiono{}u administracije. Drugo je kad papa sa onog svog

prozora ka`e "urbi et orbi", to je rimski papa - ne mo`e ovde svaki

ministar da se obra}a ljudima u ^a~ku kao da je papa, encikliku da

baci, jer on nije nepogre{iv papa, {to ima kodeks i traje dve hiljade

godina, nije ovo taj slu~aj. Zna~i, izostaje jedna normalna stru~na

komunikacija. Neka dobronamerna upozorenja su svakako

kvalifikovana, a to je, ja mislim, nepristojno. Zna~i, je li ovo zemlja u

kojoj je za{ti}en {tedi{a, za{ti}en investitor, u kojoj se stvari

finansiraju iz realnog dohotka? Kako }e{ sad da finansira{ autoput?

Sad ti ka`e{ "nemojte, ljudi...", a on je protiv autoputa. A {to se ti~e

mosta, ja sam samo sretan {to se ipak gradi popreko a ne uzdu`no, uz

Savu, jer su izabrali mesto gde je Sava naj{ira. Ka`e jedan "a mogli smo

mi i uzvodno da ga teramo, pa sve do Mitrovice, da to sve poplo~amo".

Problem je vizija, problem je koncept, problem je po{tenje. Ali, pored

svega toga narod je dobro}udan. Pa mi smo najdu`e bili pod Turcima,

svi su se drugi ranije iskobeljali, i Rumuni, i Bugari, i Ma|ari i ostali.

Ali, red je da ka`emo: daj, ne{to }emo uraditi. 

Zna~i, ovde fali ono {to su jo{ stari Grci napisali: "spoznaj sebe i dr`i

meru". Srbija i Beograd boluju od manije veli~ine. Mi dignemo neku

zgradu, najve}a je na Balkanu, bi}e najve}a Univerzijada koja je ikad

odr`ana, a ne mo`e nikako da se odr`i jer su pokrali neke pare, imaju

problema upravom i tako dalje. Ima}emo najja~u vojsku na Balkanu, i

na kraju krajeva, a imamo sad najvi{e cene na Balkanu - eto, to smo

izgurali i toga se ~vrsto dr`imo. I, ako se ovako nastavi ima}emo jo{

vi{e cene i ima}emo situaciju da se ne isplati ni{ta raditi, izuzev onoga

{to je vezano za dr`avu. ^im se neko upisao u pionire, odmah u partiju,

odmah u regulatorna tela, odmah u centralnu banku, odmah u neku

dr`avnu administraciju. Van toga sistem ne postoji, a to nema ko da

plati. Zato se mora vrlo brzo sve menjati. Neophodna je jeftina i

neosiona dr`ava, dr`ava koja ima jednostavne elemente. 

Vi{e puta sam javno govorio o raznim procedurama, recimo onoj sa

va|enjem l~ne karte. Se}ate se skandala oko li~nih karata i Evropejca

Bo`e \eli}a koji izjavljuje da }e kupiti stolice i klima-ure|aj da

rashla|uje ove {to ~ekaju u redovima? Ja sam frapiran. E, ode{ sad da

vadi{ li~nu kartu, treba ti sto papira koji su u stvari potpuno suvi{ni.

Dobio sam prete}i mejl od udru`enja fotografa, jer sam negde pomenuo

da kada li~nu kartu u SUP-u, ti se uslika{, to plati{, on udari {tambilj,

do|e{ u SUP, onda te ponovo slika i ne mo`e ono da skenira, ne{to ne

valja tehnika. U op{tini mermer, slu`benici imaju video-bim, to je

savr{eno, najlep{e je u op{tini! ^eka{ tu, i onda ti ka`u "idi u rodno

mesto, donesi rodni list". Ima{ tro{kova pitaj boga koliko, a na kraju jo{

smanjili trajanje li~ne karte. Bio sam sretan kad sam punio pedeset

godna, reko', sad }e mi dati do`ivotnu. Al' ne lezi vra`e, nova li~na karta

vredi pet godina. Pitam za{to samo pet godina, ka`u: menja se lik. A {ta

ako mi neko razbije nos kad iza|em odavde, moram se ponovo slikati?

Ja imam tamo otisak, imam ~ip, imam mati~ni broj, imaju, dakle, ne{to

trajno, a vi sad zamislite situaciju da nekom u 85. godini istekne li~na

karta, nosi{ ga na kolicima da on se tamo slika, mora tamo do}i, mora

sve te dokumente da preda... Pa, ~emu to slu`i? Onda bi bilo najbolje da

rok va`enja skratite na 10 dana. Redovi su duga~ki, pa da ~im iza|emo

iz reda ponovo sve papire skupljamo, da tako i mi stalno imamo

delatnost, najbolji biznis.

Ili, regulatorna tela. Ka`u: mi zara|ujemo, imamo svoje prihode, nismo

mi na bud`etu. Ka`em, ljudi, pa ~iji su to prihodi, pa to je dr`ava

propisala da ti mora{ platiti. Pa, {to ne bi dr`ava meni, sirotom

profesoru propisala da se meni svaki put kad ustanem na levu nogu dâ,

recimo, jedan dinar? Red bi bio da i ja imam neke koristi, i ja bih imao

sopstveni prihod, koji je odredila dr`ava. To je potpuno suludo, a i svi

ljudi pojedina~no koji tamo rade vide da je to bezveze. ^emu onda to?

Mislim, besmisleno je, toliko papira, `ali bo`e {uma! I sad, ko meni da

objasni, evo, recimo, to sa pet godina va`enja li~ne karte? Bilo je 10

godina otkad je Broz zavladao. Ne, ne, bato, sad je to svaka dva meseca!

Za{to, {ta je opravdanje za ovu promenu? A to je jedna od regulacija.

Ima{ hiljadu propisa koji ka`u da svojim izve{tajem garantuje{ da je

neki bilans u redu, ima{ revizora, oditora, ovih, kontrolne funkcije,

dr`ave, paradr`ave... Posle, kad stvar propadne - puj-pike, ne va`i, mi

nemamo veze s tim, svetska ekonomska kriza, pao meteorit. 

Svet je, i mi u njemu, jo{ vi{e pred ozbiljnim propitivanjem jedne

stvarno potpuno nove ekonomske poslovne filozofije. I Evropa i svet se

gu{e u birokratiji i zato Azija ide napred.Onaj Kinez napravi televizor

za dva evra, ovaj ne mo`e to da radi. Ekonomija je ipak realni svet,
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. finansije to podupiru. Mogu biti virtuelne ako si mo}an da nametne{

da ti drugi pla}aju tvoj deficit, to jeste Amerika nametnula, deficit

bud`eta se finansira spolja. Ali na{ je problem {to nemamo kome svoje

obveznice da prodamo. Kad ho}ete knjigovodstveno ne{to da sla`ete

ima jedna pozicija koja se zove "proizvodnja u toku" - nema robe u

magacinu, nema materijala, ali imamo proizvodnju u toku. U tom,

zna~i, bilansu preduze}a, u bilansu dr`ave koja je na putu

pridru`ivanja, pod tom stavkom svesno je sakrivena istina. To je magla

dru{tvenog ra~unovodstva. Ne zna{ ni koliko je put duga~ak, ni kojom

brzinom ide{, ni kad }e{ sti}i, ni za{to si po{ao i tako dalje. Ne sporim

ja da puno toga treba uraditi, ali, bre ljudi, malo-malo pa nam iste osobe

pri~aju razli~ite stvari. Jedna od njih nam ka`e da }emo 2007. u

Evropsku uniju, pa krajem 2008, pa je bio po~etak 2009. u igri, sad je

2014, bi}e mo`da i 2044.... ^ekajte, gospodo, ne ka`em ja da je to lako,

ali upristojimo se, bre, pa postoji pam}enje! ]uti, bre! [to ka`e Andri},

kad do|u te{ka vremena pametni ljudi za}ute, a fukare se obogate.

Svetlana Luki}: 

U dana{njoj emisiji slu{ali ste Miodraga Zeca, Vojina Dimitrijevi}a,

Teofila Pan~i}a i Milutina Petrovi}a, urednika radija noviradio-

beograd.com. Mi se vidimo idu}eg petka u novom, promenjenom svetu u

kome }e Amerika dobiti prvog crnog predsednika, i to ne bilo koga, nego

Baraka Obamu. Imala sam jednu majicu sa njegovim likom, Svetlana

mi je otela, ali se obavezala da }e je zbog uroka nositi dok se ne prebroje

svi glasovi. A ne smem ni da pomislim {ta }e se desiti sa Amerikom, a

samim tim i sa svima nama, ukoliko kao pro{li put bude kra|e glasova.

Bio je ovo Pe{~anik.

YES, THEY CAN

Vojislav Pejovi}, pisac,

Pavle Rak, filozof,

Dimitrije Boarov, novinar,

Dubravka Stojanovi}, istori~arka

07. 11. 2008.
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Dobar dan vam `elim. Moram da ka`em da sam ipak bila iznena|ena u

sredu ujutru kada sam iza{la iz ku}e i videla ljude koji, tako dugo

anestezirani, nisu ni primetili da se prethodnog dana, dakle, u utorak

odigrao jedan izuzetno uzbudljiv i veli~anstven doga|aj kao {to su

ameri~ki predsedni~ki izbori. Kada se Barak Husein Obama pojavio na

bini u ^ikagu, svet je izgledao lep{e, izgledalo je kao da svima, ne samo

Amerikancima, jeste data jo{ jedna {ansa. To su osetili i svi oni ljudi u

Keniji, Indoneziji, Japanu, Nigeriji, koji su slavili nadu koja se pojavila.

I ja sam bila uzbu|ena i sre}na {to postoji takav ~ovek, a jo{ vi{e {to su

ga Amerikanci prepoznali i glasaju}i za njega polo`ili jedan ispit koji

ima istorijski zna~aj. Mi smo na na{em ispitu pali 12. marta, i u tome

ima ne~eg neute{nog.

Ne znam da li }e i {ta Barak Obama mo}i da promeni u ekonomiji,

spoljnjoj politici, kada }e da povu~e trupe iz Iraka, da li }e vratiti Srbiji

Kosovo, i to me ovih dana manje interesuje. Interesuje me odluka

ameri~kih gra|ana da njega dovedu u Belu ku}u. U nedeljama kada

ljudima po Americi zaplenjuju ku}e, kada im preko no}i nestaju penzije,

`ivotna u{te|evina, kada masovno gube posao, kada njihovi vojnici

manje nego ikada znaju {ta rade u Iraku, kada se Medvedev obra}a

ruskoj naciji satanizuju}i Ameriku, oni se odlu~uju da glasaju za

Obamu, za mladog i neiskusnog politi~ara, prelaze preko svojih

potajnih rasnih predrasuda i straha od njegovog srednjeg imena.

Nevolja je velika i Amerikanci su zaklju~ili da i njihov izbor mora biti

radikalan. Dakle, ne Hilari Klinton, godinama deo politi~kog esta-

bli{menta, znalac funkcionisanja Kongresa i Senata i ljubimica Demo-

kratske stranke, nego neki skoro nepoznati, fini, ozbiljni, obrazovani

mladi politi~ar iz ^ikaga.

Odluka ameri~kih glasa~a zaslu`uje svako po{tovanje. Oni su pokazali

da su, posle dve katastrofalne gre{ke, dva glasanja za D`ord`a Bu{a,

shvatili da su pogre{ili, da su stra{no pogre{ili, i u utorak su odlu~ili da

svoju gre{ku isprave, pokazali su koliko su spremni da se menjaju,

koliko se ne pla{e promena. Kada im Barak Obama ka`e "promene", oni

znaju {ta to zna~i, kada im ka`e da treba da se vrate svojim osniva~ima

i svojim vrednostima, oni znaju {ta to zna~i, kada Bajden ka`e da je

jedan od glavnih ciljeva povratak ugleda Amerike, oni znaju {ta to

zna~i. Stalno pominjem jednog mladog, mr{avog ameri~kog

demonstranta, koji na po~etku invazije na Irak nosi transparent na

Svetlana

Luki}
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kad je ve} postalo gusto, kad su po~eli da javljaju rezultate u prvim

dr`avama, onda smo mi u ku}noj radinosti zauzeli televizor i dva

kompjutera i pustili dijete da ska~e po nama. ^im su proglasili

rezultate u Ohaju - {to je bilo potpuno nevjerovatno, na pro{lim izbo-

rima Ohajo se brojao tri dana, a ovaj put su proglasili Obaminu pobjedu

u Ohaju sat i po po{to su zatvorena birali{ta - moja `ena i ja smo sko~ili

u vis koliko smo mogli i tad smo otprilike znali da je gotovo. E, onda je

ostalo samo da se sa~eka kraj. Jutros, opet idem rano na posao i vidim,

ljudi su svi nasmijani, nisu jutros mogle nigde da se na|u novine, svi

su htjeli da imaju primjerak sa naslovnom stranom, svi su gledali u te

gomile novina u svojim krilima u vozovima. U istom tom Starbucksu

gdje kupujem kafu opet vidim te iste Obamine volontere, prepri~avaju

anegdote. Jedan mi je ispri~ao kako njegov anga`man u kampanji

neprekidno traje 654 dana, {to je, ja mislim, izuzetan indikator koliko

je zapravo obimna i ozbiljna ~itava ta operacija bila.

Ovaj izbor po mom mi{ljenju prije svega ozvani~ava i proslavlja ne{to

{to je ve} du`e vremena tako, ali niko zapravo nije to uspio da primjeti

i politi~ki artikuli{e, a to je ~injenica da je osnovna trauma ovog

dru{tva - pitanje boje ko`e - stvar pro{losti. Ljudi kojima je to bilo jako

bitno polako odumiru i dolaze nove generacije koje se prakti~no time

ne bave. Ono {to se ju~e desilo je zapravo samo vizuelni prikaz ne~ega

{to je ve} du`e vremena tu i {to ima, naravno, izuzetan simboli~ki

zna~aj. Po{to se Amerikanci mo`da malo vi{e od ostalih pale na

simboliku, svi su - nema potrebe da se foliram, i ja sam bio me|u njima

- sa suzama u o~ima gledali tog visokog, tamnoputog gospodina i

njegovu porodicu kako izlaze. Zna~i, to je novo lice Amerike. Ne samo,

naravno, {to dosta atipi~no izgledaju za jednog predsjednika i njegovu

porodicu, nego su i natprosje~no obrazovani i natprosje~no nasmijani.

Naravno, i sada postoji izvjestan broj ljudi koji jo{ ne mogu da se

pomire s ~injenicom da je ba{ neki Barak Obama predsjednik. Bilo je

dosta ilustrativno kad je Mekejn odr`ao govor kojim je priznao poraz i

~estitao Obami izbor. Prva rije~ koja je stigla iz publike kad je ~estitao

Obami bila je - bullshit.To pokazuje koliko zapravo ima ljudi koji nisu

u stanju da se pomire sa tim da neke stvari kona~no i ovdje dolaze na

svoje mjesto. Nisu ~ak bili samo predsjedni~ki izbori, naravno, biralo

se i za Senat i za Kongres, ali bilo je tako|e i raznih inicijativa. 

To je ameri~ka specijalnost; razne interesne grupe se bore za to da u

svakoj dr`avi izvjesna inicijativa do|e na dnevni red i onda se ljudi o

kojem pi{e "vratite mi moju zemlju". A kojim osniva~ima mi da se

vratimo, kojim vrednostima da se vratimo, koju zemlju da nam vrate i

koji ugled da povratimo? 

Na ozbiljnim licima ljudi koji su ~ekali u redovima da glasaju po

dr`avama kao {to su Ohajo, Oklahoma ili Pensilvanija videlo se da su

upla{eni i mislim da su mnogi daju}i glas Obami verovali da mnogo

rizikuju, a ipak su rizikovali. Pojam rizika je prisutan u dru{tvima koja

aktivno poku{avaju da se otrgnu od svoje lo{e pro{losti. Tamo gde je za

Amerikance i zapadnjake rizik, tamo je nama iz tradicionalnih i

zaostalih kultura pojam sudbine, sre}e ili nesre}e, ne{to na {ta ne

mo`emo da uti~emo. Mi smo u Srbiji svi postali sledbenici ideje da je

~ovek sre}an ~im ne `ivi u stalnim bolovima. Ima mnogo prvo-

sve{tenika tog kulta, koji, kada ka`e{ "mi vi{e u Srbiji nemamo

vazduha", ka`u "di{i jednim plu}nim krilom", a kad ka`e{ "otvorite

prozore da u|e malo vazduha", oni pri~aju o promaji i savetuju da

nau~imo da di{emo na {krge.

Zavidela sam u utorak svim na{im sunarodnicima koji su se odselili u

Ameriku. Oni su, ba{ kao i prvi kolonisti, oti{li u tu veliku zemlju kao u

zemlju u kojoj }e ponovo biti ro|eni, u kojoj mogu da zapo~nu novi ̀ ivot.

Me|u njima je i pisac Vojislav Pejovi}, koji ima sre}e da `ivi ba{ u

^ikagu.

Vojislav Pejovi}: 

U ^ikagu se ve} mjesec dana osje}a neka tenzija kao pred neki jako

lijep ili veliki doga|aj. Zna~i, reporta`na kola nevjerovatnih dimenzija,

nikad tolike satelitske antene nisam video, a u Starbucksu, gdje obi~no

kupujem kafu, navra}a veoma mnogo Obaminih volontera iz njegovog

tima, budu}i da ima ofise svuda po gradu. Oni su bili bukvalno

eufori~ni. Popodne i ve~e sam proveo {etaju}i sa suprugom i sinom po

kvartu u kom `ivim, gdje su u svakom kafeu, u svakom restoranu bile

manje verzije tih `urki, ekrani sa uklju~enim razli~itim kanalima, svi

su piljili u laptopove, tra`ili brojeve, tra`ili ko je kako i kada glasao.

Nervoza je bila vidna, svi smo, naravno, o~ekivali da }e da se desi ovo

{to se i desilo. 

Tako|e, izvjesni momci iz ^ikaga su na sajtu www.538.com napravili

nevjerovatno precizan statisti~ki model koji je pratio sva ispitivanja

javnog mnjenja i uspjeli su prakti~no sa 95% ta~nosti da pogode sve. A
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ne~ega, oko nekih pragmati~nih ciljeva koji su dobri, koji su najbolji za

ve}inu i hajde da radimo na tome, i onda }e nam biti dobro. Ako vas ovo

sve podsje}a na Zorana \in|i}a to je zato {to je to ta~no. 

Mora se kod ovih izbora uzeti u obzir ~injenica da je zemlju osam

godina vodila mo`da najnesposobnija administracija u istoriji i da

Bu{a trenutno podr`ava 23% bira~a, svima ostalima je zapravo bilo

dovoljno ponuditi dobru alternativu. Zna~i, sa tog aspekta, glasa~ki

izbor Amerike nije bio toliko radikalan. Bio bi, recimo, da je odnos

glasova bio 60-40, tada bi moglo to da se ka`e, me|utim, odnos je 53-

48, {to je politi~ka manifestacija, po meni, najbolje osobine ameri~kog

mentaliteta, a to je pragmatizam: daj ne{to {to radi. I Obama je uspio -

svaki put kad ka`em Obama, zapravo mislim na Obamu i njegov tim,

jer ljudi koji su radili za njega su uspjeli da osmisle cijelu tu {ahovsku

partiju, njegov glavni strateg Dejvid Ekselrod i Dejvid Pluf, koji je

smislio na~in kako Obama mo`e zapravo prvo da savlada Hilari

Klinton, {to je bio gotovo nezamisliv zadatak. Otkad je po~ela kampa-

nja, u prolje}e 2007, do kraja oktobra, Obama je sakupio oko 700

miliona dolara, to su bile uglavnom male donacije anonimnih ljudi, {to

nije moglo tek tako da se desi. Sav njegov {arm i sposobnost da dr`i

sjajne govore ne bi bili dovoljni da nije njegove ve{tine kao politi~ara i

kao menad`era jednog spektakularnog tima. 

U ovom trenutku nema nijedne isplative politi~ke opcije u Americi koja

nije poziv na ujedinjenje. Ja sam sasvim siguran da je svaka rije~ koju

je Mekejn izgovorio u svom govoru ju~e bila iskrena. Vidjelo se u

kampanji nekoliko puta da mu je prosto neprijatno to {to se sve radi u

njegovo ime. Mislim da je u operativnom smislu situacija takva da su

karte sad u Obaminim rukama i da od njega zavisi koliko }e vje{to

uspjeti da iskoristi taj zamah politi~kog klatna i da mobili{e ne samo

svoje pristalice, nego i one druge koji nisu ili nikad ne bi glasali za

njega. Ono {to ukazuje da }e krenuti tim ujediniteljskim putem su

najave da }e nekim vrlo izra`enim, vrlo prepoznatljivim repu-

blikanskim politi~arima ponuditi visoka mjesta u svojoj admi-

nistraciji. Pominju se senatori Ri~ard Lugar i ^ak Hegel, pominje se

Kolin Pauel. Mislim da bi to bilo sjajno, da bi vjerovatno navelo

ameri~ku javnost da nastavi da se bavi politikom, da razmi{lja o

politici kao {to je radila u prethodnih godinu dana, jer i to je novina za

ovo dru{tvo. Kod nas svako govori o politici, svako zna nekog politi~ara

i svi sve prepri~avaju, a ovdje ljudi prakti~no ne govore o politici. Ovo

njoj izja{njavaju. Tako se i u tri ameri~ke dr`ave, od kojih je svakako

najzna~ajnija Kalifornija, pojavilo pitanje da li ste za to da se Ustavom

savezne dr`ave zabrani sklapanje istopolnih brakova u Kaliforniji,

Arizoni i na Floridi. U sve tri dr`ave je ta incijativa pro{la. Isti oni ljudi

koji su davali glas Baraku Obami punog srca, zbog toga {to u~estvuju

u ne~emu {to se mo`e posmatrati kao ispravljanje jedne vi{evjekovne

neravnopravnosti, u~estvovali su u stvaranju jedne nove neravno-

pravnosti. Vrijeme radi protiv homofoba u Americi, kao {to je radilo

protiv rasista. Ista ova mjera je bila i na izborima 2004. u Kaliforniji,

samo {to se nije odnosila na ustavni amandman nego samo na mjeru i

tada je 64% ljudi glasalo za zabranu gej-brakova, pa je onda Ustavni

sud Kalifornije presudio protiv. E, sad je taj odnos 51-49 ili 52-48, tako

da vrijeme nosi svoje. Me|utim, bilo mi je zaista malo ironi~no da

gledam kako je mogu}e iza}i na izbore, zaokru`iti ime Baraka Obame

i istovremeno zaokru`iti DA na jednom tako anticivilizacijskom

pitanju. Ali, sve u svemu, ovo je veliki trijumf demokratije, pristojnosti

i spremnosti da se u~estvuje u dru{tvenom `ivotu i nadam se da }e

Obama i njegov tim uspjeti da ne prokockaju {ansu - lokalni ~ika{ki

nedeljnik Chicago Reader, ovdje dosta popularan, ima na naslovnoj

strani veliku Obaminu sliku ispod koje pi{e "nemoj da upropasti{",

"don't screw this up".

On nikad nije nastupao kao kandidat tamne boje ko`e, on je uvijek

insistirao na tome da se u svom programu, u svojim nastupima, u

svojim govorima koji zaista tjeraju ljude na pla~, tjeraju ih da se

zamisle, da o njima govore danima, uvijek je insistirao na dru{tvenom

konsenzusu, na dru{tvenoj pravdi i na vjeri, hope i change su bile

njegove krilatice od po~etka, nada i promjene, i uspeo je da artikuli{e

nezadovoljstvo ljudi ekonomskom situacijom. To je uradio, naravno,

ne samo ponavljanjem tih krilatica nego i apsolutno nevjerovatno

vo|enom kampanjom, jer to {to su oni uradili je gotovo nezamislivo,

oni su u dr`avama koje su bile naro~ito kriti~ne za ishod izbora

kontaktirali li~no od 40 do 60% bira~a, {to je potpuno nevjerovatno.

Zna~i, to su telefonski pozivi, to su posjete od vrata do vrata i to su

uglavnom radili ljudi koji nisu bili pla}eni za taj posao. On je uspeo da

mobili{e toliki broj ljudi, ne samo studenata, mada su studenti

naravno klasi~ni radnici politi~kih kampanja, nego i najrazli~itijih

drugih ljudi, uspeo je da ih motivi{e time {to je prepoznao potrebu

dru{tva da funkcioni{e kao jedno, da se prevazi|u neke stare traume i

podjele i da im ponudi neki novi koncept - hajde da se udru`imo oko
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postoji i jedna sli~nost izme|u Obame i Vojislava Ko{tunice - obojica su

profesori ustavnog prava. Svaki put kad na to pomislim bude mi

smje{no i tu`no.

Svetlana Luki}: 

^uli ste malo~as Ninu Simon, to je omiljena Obamina peva~ica. I ostale

dve pesme koje }ete ~uti su sa plejliste Baraka Obame. A sada pravo u

Rusiju: Pavle Rak se ovih dana vratio odande zapanjen jednim tamo

veoma popularnim, veoma gledanim filmom.

Pavle Rak: 

U Rusiji ima jedan novi film, Nova zemlja, sa temom koja me interesuje

ve} neko vreme, otkako se pre oko godinu i po pojavio film Ostrvo.

Pokazuje se neki trend pravoslavnog filma u Rusiji. Bilo je dodu{e i

dosad ponekad ne{to na tu temu, ali nikad ba{ ovako agresivno kao

sada. Se}am se Nikite Mihalkova, koji se, kao glavni {ef ruske kine-

matografije i veliki Putinov prijatelj, uvek deklarisao kao takav i pra-

vio je tu vrstu filmova. Izme|u ostalog, pre nekoliko godina bio je jedan

film, Sibirski berberin, koji je upravo na taj na~in patriotski i pravo-

slavni, ali sad su ovi ba{ doterali do krajnjih granica. Meni je to

interesantno zato {to mi je u stvari krivo. Reditelj ovog najnovijeg

filma je po~etnik u smislu da mu je to prvi film koji on re`ira, ali nije

po~etnik utoliko {to je ranije bio producent. On je neki veliki

pravoslavni biznismen i ima kompaniju koja se zove Andrejevski krst,

tako da je odmah sve afi{irano, zna se s kim imate posla, zna se da je to

pravoslavlje na kvadrat.

Nova zemlja poku{ava da prikrije direktnu propagandu crkve i

pravoslavlja, film je o jednoj drugoj temi - izmislili su da se pravi neki

socijalni eksperiment. Navodno, zatvori su prepunjeni, pa je prihva}en

predlog da se zatvorenici prebace na nekakvo nenastanjeno ostrvo i da

tamo `ive svojim `ivotom, da ih se prepusti svojoj sudbini. Oni ih tamo

iskrcaju, ostave im hranu i posle do|u nekakve `ivotinje i pojedu im tu

hranu i oni, takvi kakvi su, po~nu da jedu jedni druge. U me|uvremenu,

izme|u dva jedenja, oni govore o tome da treba da sagrade crkvicu i

tako pokazuju da su ljudi, jer za to {to se oni me|usobno ubijaju i jedu

uglavnom su krivi neki drugi ljudi. Prvo su sredili i pojeli jednu grupu

^e~ena, a za sve su najvi{e krivi zapadnjaci, jer su zapadnjaci predlo`ili

da se problem re{ava na taj na~in. Na{ pravoslavni ~ovek i u najgoroj

situaciji pravi crkvicu i ima razumevanja za druge, a sad, {to mora da

je prvi put od, prakti~no, Vijetnamskog rata, da se ljudi toliko bave

politikom. To, naravno, mo`e da bude samo dobro za ovu zemlju zato

{to }e da pove}a stepen politi~ke pismenosti koji je ovdje nezavidan,

moram da ka`em, i koji }e vjerovatno mo}i da daje plodova jo{ dugo,

dugo godina. 

O~ekivanja Obaminih volontera koje vi|am svaki dan u Starbucksu,

koji su proveli godinu i po ili dvije rade}i terenski rad, su ogromna, oni

su ulo`ili prakti~no dvije godine svog ̀ ivota u ideju. A mi, koji se nismo

time bavili, a naro~ito nakon {to smo vidjeli razne dimenzije politike,

kao {to je slu~aj kod svih nas koji smo iz biv{e Jugoslavije i koji znamo

kako stvari mogu da se odigraju i {ta sve mo`e da se desi - mi smo,

naravno, malo cini~ni. Li~no mislim da }e dominantno politi~ko

raspolo`enje u slede}ih par mjeseci biti uvjerenje da je ovo pravi korak,

korak u dobrom smjeru a ishod }e, naravno, zavisiti od rezultata. Jer od

onog momenta, a taj momenat je 20. januar, kad Obama bude

inaugurisan u predsjednika, on }e imati prakti~no sve poluge u svojim

rukama i vrlo brzo }e morati da donosi odluke koje, kao {to je i sam

najavio, vjerovatno ne}e biti popularne. Ali pretpostavljam da }e

poku{ati prije toga da napravi dobar tim i da pripremi ljude na to {to

predstoji. Opet moram da povu~em paralelu sa Zoranom \in|i}em -

Obama je ju~e u svom govoru prakti~no obe}ao ljudima da }e svi morati

mnogo da se potrude i da ni{ta od onoga {to predstoji ne}e biti ni lako

ni jednostavno, ali da se, ako damo sve od sebe, mo`emo nadati ne~emu

dobrom.

Ja sam od jutros na poslu i gledam ^ikago kroz prozor. Mislim da je u

^ikagu Obama dobio vjerovatno blizu 90% glasova, ne znam ta~no, ali

pretpostavljam da je tako. Naravno, mene interesuje kako }e izgledati

dani koji dolaze, jer ovo je tek prvi dan posle burne "novogodi{nje no}i"

i vrijeme je lijepo, danas je 21 stepen, sunce. Predstoji ~ika{ka

ozlogla{ena zima koja traje pet mjeseci i nadam se i `elim da

optimizam potraje i dalje. Vidje}emo, dr`im pal~eve i sebi i svima

nama. Ono {to ne mogu nikako da prestanem da radim u svojoj glavi, to

je da ne mogu da prestanem da projektujem Obamu ili nekog kao

Obamu u Srbiju ili u Crnu Goru. Pore|enja izme|u Obame i Zorana

\in|i}a su neizbje`na, to su ljudi sli~nog intelektualnog profila,

energije, optimizma, spremnosti da ne{to urade, sposobnosti da oko

sebe okupe sjajan tim, sve su to neke stvari o kojima ljudi treba kod nas

da razmi{ljaju. Uz sve sli~nosti izme|u Obame i Zorana \in|i}a,
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Ima tu vi{e simptomati~nih stvari. Ti koji su do{li da lome uop{te nisu,

sve dok nisu kro~ili tamo, znali {ta }e oni da lome, oni su bili

nahu{kani. Nahu{kali su ih ljudi koji na stvar gledaju na na~in koji

smo malopre opisivali, na taj na~in isticanja samo spolja{njih atributa,

a {ta iza tih atributa stoji uop{te vi{e nije va`no. Ako iza atributa

pravoslavnosti ovih koji su do{li da lome izlo`bu stoji agresija i nasilje,

onda ga mani, ja sa tim pravoslavljem ne}u da imam nikakve veze.

Pritisak na ljude koji su organizovali izlo`bu je bio toliko jak da je na

kraju doveo do toga da se Anja, Riklinova `ena, osetila izolovana,

odba~ena i sve to je isprovociralo najgoru mogu}u reakciju. Dobro,

mo`e se uvek re}i da je to individualna reakcija jedne preosetljive

osobe, me|utim, svejedno, ja mogu biti i najja~i, ako na ulici vidim da

se moji donedavni prijatelji od mene okre}u i prelaze na drugu stranu

da ne bi morali da ukrste pogled sa mnom, onda je to ne{to stra{no. I

ako su uzroci u tome naopako shva}enom hri{}anstvu, onda smo

daleko dogurali.

Vlasti su uklju~ene jer se u pravoslavlju od vizantijske tradicije nao-

vamo radi o nekoj simfoniji duhovne i svetovne vlasti, i to se u Rusiji

sad naveliko de{ava. Kad su veliki crkveni praznici onda predstavnici

svetovne vlasti zauzimaju posebna mesta, tamo gde je nekad bio presto

za cara, na tom prestolu je po~eo svojevremeno da sedi Jeljcin, a posle

njega Putin. Sad Medvedev verovatno ne}e mo}i mimo toga, zato {to

vlasti u~estvuju u svemu tome. Onda, ljudi koji su neko vreme bili

dezorijentisani posle pada komunizma, priklonili su se novom trendu.

I crkve se pune ljudima, {to sa njihovim pravim potrebama da u svom

`ivotu, u svom stavu ne{to izmene, nema nikakve veze, oni nikakav

odnos prema tome nemaju nego - ranije smo znali ko smo i {ta smo,

onda jedno vreme nismo znali, a sad opet znamo. Pa, u Rusiji je

svojevremeno bio objavljen konkurs za predefinisanje ruske ideje. [ta

je to sad? O tome je Putin nekoliko puta govorio, kao i o tome da se

razmisli ponovo kakve }emo ud`benike istorije da pi{emo, jer desilo se

u jednom trenutku da smo po~eli da pi{emo sve negativno, ka`e on, a

to ne treba, sad treba ponovo pisati tako da se u mladim ljudima

vaspita patriotizam i ose}aj vrednosti sopstvene nacije, a ne da oni

misle da ovde ne{to nije bilo u redu. 

U tom pogledu je tamo mnogo vi{e ura|eno nego kod nas, to je prosto

bilo organizovano, po~ev od toga da je objavljeno da o tome treba

razmi{ljati. Putin sazove ljude iz istorijskog odeljenja Akademije

jede... Problem je u dve stvari. Prvo, mi smo dobri, divni i sve je fino i

krasno kod nas, a oni tamo sa Zapada {alju satanizam i pakao i crni

mrak. A drugo, mi, eto, i u najgoroj situaciji, poka`emo svoju du{u, pa

ho}emo da napravimo crkvu - e to je jedna od odlika najgrubljeg

propagandnog plakatnog filma. Imamo vrlo grub socrealizam u ovoj

ode`di, tako da mislim da je zaista {teta da se tim putem uvodi

duhovnost u kulturu. Ako se pitamo {ta je za pravu duhovnost i za

jednu ozbiljnu crkvu va`no, to je da ljude pripremi na duhovni `ivot i,

re~eno tom terminologijom, da ih spasi. A ovako ste ih gurnuli u jednu

spolja{nju aktivnost koja se vrlo brzo pretvori u konfrontaciju sa

drugima, pa ~ak i sa svima drugima, dospevamo vrlo blizu i ratnog

stanja i svega ostalog i umesto da ih povedete u raj, povedete ih

direktno u pakao.

Svetlana Luki}:

Pavle Rak govori o samoubistvu ruske pesnikinje i slikarke Ane Al~uk,

`ene ruskog filozofa Mihaila Riklina.

Pavle Rak: 

Ovaj primer sa Riklinovom `enom je u tom pogledu ba{ para-

digmati~an. Radi se o izlo`bi koja je poku{ala da tematizuje savremeni

pristup veri. Na izlo`bi je bilo umetnika koji su crkveni ljudi, izme|u

ostalog, i ona je bila `ena koja ide u crkvu, koja o tome razmi{lja, koja

u svojim pesmama obra|uje te teme. E, tu je bilo i stvari koje se crkvi,

naravno, ne dopadaju. Pitanje je koliko jedno savremeno umetni~ko

delo koje mo`e da izgleda blasfemi~no ima u vidu temelje vere, a koliko

neke savremene socijalne aspekte te iste vere ili crkve, pa ako ka`emo

da ne{to kritikuje, verovatno kritikuje to, a ne ono drugo. Me|utim,

reakcija je bila takva da je [argonov, sve{tenik dosta poznat u Rusiji i

danas - nije slu~ajno da je on Putinov duhovnik - organizovao svoje

ljude, svoju pastvu, ima tih bratstava pravoslavnih koja su dosta

ratoborno orijentisana i organizovana, i kad se njima ka`e da ne{to

treba da urade oni to onda i izvedu. On ih je organizovao tako da ono

{to im se ne svi|a jednostavno zgaze, uni{te, tako da su upali na

izlo`bu i lomili tamo slike. Prva reakcija milicije je ~ak bila normalna,

odnosno, videli su da su tamo do{li neki vandali da ru{e i lome i bila je

podneta krivi~na prijava, me|utim, ubrzo je u procesuiranju do{lo do

totalnog amnestiranja vandala i do procesa koji se vukao dosta dugo,

godinu ili dve, protiv organizatora izlo`be koji vre|aju religiozna

ose}anja onih koji su do{li da lome. 
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se ne napla}uju, ako neko ho}e ne{to da dâ to je ve} druga pri~a, ali je

ve} malo i komplikovanije dati, mora posebno da se insistira na tome.

Ali da postoje tarife za kr{tenje, ven~anje i ostalo, to prvo po drevnim

crkvenim pravilima nije u redu, jer se to onda zove simonija, prodajte

ono {to ste od Boga dobili kao blagodat. Kod nas se i ne zna koji su

temeljni principi.

Svetlana Luki}: 

A u Rusiji se zna?

Pavle Rak: 

Ne zna se, jo{ se ne zna, i kod njih je isto kao ovde, ni njima ne vra}aju

imovinu ili onaj deo koji bi nekim dru{tvenim konsenzusom bio

ozna~en kao pravedno vra}ena imovina, jer ne mo`e im se vratiti sve,

imate istorijskih trenutaka kad je 60% ruske teritorije bilo u crkvenom

vlasni{tvu. Ne mo`e, to ni carske vlasti nisu tolerisale jer se onda

paralizuje dr`ava, ali treba da im se vrati ono {to se, ka`em, u nekom

konsenzusu odredi kao pravedno. Me|utim, to se kod njih nije desilo,

nego im se umesto toga daju koncesije tipa "slobodna carinska zona",

tako da mogu da uvoze {ta ho}e da bi  prihodom od toga kompenzovali

{tetu koja im je u~injena za sedamdeset godina komunisti~ke

vladavine. I onda se ta slobodna carinska zona koristi za trgovinu

duvanom i alkoholom, ako ne ponekad i za neke gore stvari, ali to je

najgori mogu}i na~in kompenzacije.

Nema pravne dr`ave, a tamo gde nema pravne dr`ave uglavnom vlada

haos i onda je sve mogu}e. Temelji dru{tvenog ure|enja se mogu pro-

meniti za dva dana, pa mo`da ~ak i da niko to na neki bitan na~in i ne

primeti. I to se de{ava, da iz jedne dru{tvene paradigme neprimetno

pre|emo u neku drugu, zato {to ni ona prva nije bila ozbiljno shva}ena.

U tome je problem. Po mom mi{ljenju, prva stvar koju zemlja u

tranziciji treba da radi, to je da sredi zakone, a onda polako da se

navikava da te zakone i po{tuje.

Svetlana Luki}: 

^itala sam Karla Popera koji je na jednom mestu napisao da je jedna od

prvih stvari koja je u~injena kad je napravljena berza u Rusiji bila je da

do|e neki sve{tenik da osve{ta...

nauka pa im to ka`e, i rezultati su vidni po{to je posao ura|en

sistematski. Kod nas se ne radi ni{ta sistematski, nego kad je Ko{tu-

nica predsednik Vlade onda on odlazi na sve mogu}e liturgije i njega se

uzdi`e maltene kao prestolonaslednika. Ako nema Ko{tunice, nema ko

sistematski to da prihvati. Sem toga, kod nas se desilo to da je veliki

priliv ljudi u crkvu bio za vreme rata. Rat se zavr{io, i to neuspe{no,

zna~i Bog nije pomogao, onda }emo i mi njemu da okrenemo le|a. To je

mo`da i dobro za ovu na{u sredinu, {to nema tako sistematskog rada u

pogre{nom pravcu. Ni u ~emu nema sistematskog rada, pa ni u

pogre{nom pravcu.

Gr~ku afere tog tipa potresaju ve} nekoliko godina i do{lo se ve} dotle

da je obi~an svet po~eo da se hvata za d`epove da ih monasi ne pokradu,

stvorena je takva slika o njima. Sa skandalima te vrste oti{lo se tako

daleko da cela stvar mo`e totalno da se uru{i. Neki Vavilak koji je u vezi

sa Jerusalimskom patrijar{ijom navodno je proneverio stotine miliona.

S tim su povezani i raznorazni drugi skandali, seksualni skandali,

podvo|enje, napla}ivanje tih vrsta usluga. I toga je toliko bilo u

njihovoj javnosti da ne mo`e preko toga da se pre|e. A ovde kod nas i

kad se desi, to se zata{ka. Sad nedavno je moj prijatelj u~estvovao sa

jo{ dvojicom u jednoj televizijskoj emisiji. Kad on po~ne da govori o

konkretnim problemima s crkvom i potrebi da se stvari ve} jednom

ra{~iste, ispadne kao da  ni{ta nije rekao, jednostavno ga ignori{u,

nastane zavera }utanja. Razlika izme|u Gr~ke i nas je u tome {to su

skandali znatno ve}i, jer su i sume tamo ve}e, ulog je mnogo ve}i, to

kod njih ide do takvih suma da se zaista uzdrma cela dr`ava, a kod nas

je to kao i sve drugo, traljavo ura|eno, pa ni restitucija crkvene

imovine nije do kraja izvedena. To bi trebalo sistematski da se re{i, a

sistematsko re{enje uklju~uje i razmi{ljanje o tome i kako se do te

imovine istorijski do{lo i koja je njena namena bila nekad i sada i kako

bi trebalo da bude u nekoj budu}nosti. O svemu tome se kod nas

sistematski nije razmi{ljalo i onda dolazi do takvih palijativnih

re{enja koje samo nerviraju ljude. U Gr~koj je crkva dr`avna institucija

koju dr`ava finansira i njima je zabranjeno da imaju ~ak i nekretnine

u komercijalne svrhe. Kad je stvorena ta moderna gr~ka dr`ava posle

Prvog svetskog rata to je zakonom sre|eno, manastirima su oduzeta

imanja na koja su naseljene izbeglice iz Male Azije, a zauzvrat je crkva

bila potpuno obezbe|ena, sve{tenici platama, monasi ne dodu{e

platama, to u manastiru na drugi na~in ide, ali kada jednom ostare

dobijaju penzije. U Gr~koj je bar jasno, ~ak ni takozvane crkvene trebe
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Dimitrije Boarov: 

Ljudi o~ekuju izvesnu stabilizaciju Amerike, onakve kako je stotinak

godina do`ivljavana u toj prosto zemaljskoj civilizaciji. Zna~i, s jedne

strane, kao suvi{e mo}na i suvi{e bogata, ~ak ~esto i veoma agresivna,

a s druge strane, kao jedno, ipak, upori{te nekih veoma temeljnih

vrednosti, po~ev od mistifikacije o slobodnom ~oveku, do dr`ave u

kojoj ~ak i crnac mo`e postati predsednik - to su neke vrednosti koje

Americi niko ne mo`e da ospori. Bez obzira na ogromne socijalne

razlike, bez obzira na pri~e o stratifikaciji milijarderskog sloja, to je

zemlja koja ceni sposobnosti. [ta god mislio o Americi, ona je jo{

pravna dr`ava, a ameri~ki san, po mom mi{ljenju, nije potpuno

potro{en u svetu. Prema tome, osetilo se da je Bu{ova Amerika

izneverila neke od temeljnih postulata ameri~ke ideolo{ke pri~e. Sa

Obamom se vra}a nada, ne da }e ona biti promenjena u nekakvom

tre}evekovnom smislu, nego mislim da iza te promene zapravo stoji

~e`nja da se Amerika vrati nekim svojim osnovnim postulatima. ^ak

mislim da Obama i ne}e izvr{iti nekakve promene u tom smislu da sad

odustajemo od liberalnog kapitalizma, {to su jedva do~ekali prikriveni

komunisti i da ne ka`em staljinisti, kojima je stalno potrebna Amerika

da je mrze, nego da }e promena zapravo biti u tom smislu da }e se

Amerika na neki na~in vratiti sebi. 

U onom pukom ekonomskom smislu, stabilizacija Amerike bila bi vrlo

zna~ajna za ceo svet, jer ova kriza koja je krenula iz Sjedinjenih dr`ava

tamo mora biti i re{ena. Ako je od oktobarskih gubitaka vrednosti

akcija od blizu 6.000 milijardi dolara 40% izgubljeno u Sjedinjenim

dr`avama, ako je to 40% svetskog deficita kapitala u jednom vrlo

kratkom vremenu, jedne kontrakcije, onda je izvesno da }e

stabilizacija Sjedinjenih dr`ava predstavljati put ka stabilizaciji

svetske ekonomije. I ekonomije Rusije i ekonomije Kine, da se ne

la`emo. U tom smislu ova kriza ne li~i na fatalne ekonomske krize iz

ranijih vremena, jer klju~ne ekonomske krize su uvek povezane sa

tehnolo{kim promenama, sa nekim tehnolo{kim revolucijama. To ovog

puta nije slu~aj, nego stvar ostaje u finansijskoj sferi, a mislim da je to

uvek sekundarno. Naravno, nije mogla zemljina kugla, da se pateti~no

izrazim, da izdr`i da sada jedna Rusija ili jedna Kina 8-10 godina raste

po stopama od 8-20%, jer taj rast nije stvoren u tim zemljama, on je

stvoren na finansijskoj igri, na jednoj garanciji nekakve svetske

globalizacije. A globalizacija je u tom smislu i zanimljiv i opasan

proces, {to s jedne strane mo`e da obezbedi jedno razdoblje

Pavle Rak: 

Jeste, ali to je onaj problem od kojeg smo danas i po~eli, da se sve

pretvara u spolja{nje atribute, jer iznutra nismo na~isto s tim ni ko

smo, ni {ta smo, ni za{to radimo ne{to {to radimo, nego nam je va`no

da se poka`emo kao da smo to i to. I onda bacamo neka povr{na sidra

da bismo se negde kobajagi opredelili. A obi~an ~ovek vi{e nema {ta da

bira, u Evropi su politi~ke partije koje su bile jasno levo orijentisane

gotovo i{~ezle sa politi~ke scene u poslednjih petnaestak-dvadesetak

godina, sve su se pro`ele neoliberalnom ideologijom. U Sloveniji isto,

Jan{a je imao partiju SDS, me|utim, to SDS je zna~ilo Socijalde-

mokratska stranka. Onda su oni promenili naziv stranke tako da

ostane SDS, ali da bude Slovena~ka demokratska stranka. Promenjena

je temeljna orijentacija, a nijedan vajni socijaldemokrata nije rekao

"pa, {ta vi radite, mi odosmo u nacionaliste, a bili smo socijalde-

mokrati". Ne, svi su mirno ostali, zna~i nikakvi oni socijaldemokrati

nisu ni bili. ^ak su i mediji to progutali, ja nisam tamo primetio neke

~lanke o tome, pa da vidimo {ta se to zbiva, kakvu to partiju imamo a

kakvu smo imali. Ne, to se sasvim normalno prihvatilo zato {to niko

ozbiljno nije shvatao ni pre|a{nju orijentaciju. I to je jedna od najte`ih

stvari koje nam se danas de{avaju - ljudi su dezorijentisani, sve je

sasvim svejedno, sve je me|usobno zamenjeno.

Svetlana Luki}: 

Nema ni{ta specijalno novo, evro je 87 dinara, po~ela su prva

otpu{tanja u srpskim fabrikama, a ne znam {ta rade ovi na{i politi~ari.

^ujem da je Slavica Dejanovi} oti{la negde u inostranstvo. Bilo bi bolje

da taj parlament i ne postoji, s obzirom na to kako funkcioni{e, a da

umesto njega u toj zgradi sastanke odr`avaju anonimni alkoholi~ari,

da svi pri~aju svoje `ivotne istorije, objavljuju kako `ele da se promene,

a ostali ih u tome podr`avaju. Ko{tunica se promolio odnekud i opet

govori o nekom zabijanju no`a u le|a. Ne znam gde je Tadi}, to bi bilo

zanimljivo saznati, verovatno negde pred ogledalom glumi Obamu. A

~ujem da je njegov savetnik i veliki prijatelj, [aper, izjavio ne{to {to

nisam mogla da verujem - da ga Tadi} podse}a na Obamu. Pretpo-

stavljam da je sebi namenio ulogu nekog savetnika, ako ne i same Mi{el

Obame. U nastavku Pe{~anika slu{ate ekonomskog novinara,

Novosa|anina, Vojvo|anina Dimitrija Boarova.
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nekim procedurama i recepturama koje su u ekonomskoj nauci odavno

savladane, da }e Srbija mo`da ve} kroz godinu i ne{to dana ponovo

uhvatiti neki tempo rasta koji je u su{tini pitanje `ivota i smrti Srbije.

Da li }e NIS biti prodat Gaspromu ili ne}e, to }emo videti, ali sva je

prilika da }e se ne{to dogoditi s tom firmom. I sad, u situaciji klju~noj

za sudbinu NIS-a, iz Tadi}evog kabineta na ~elo Upravnog odbora

dolazi gospo|a Jeftimijevi}-Drnjakovi}, koja ima dve godine sta`a u

predsedni~kom kabinetu, u biografiji joj pi{e da je imala iskustva sa

humanitarnim radom i da je bila na nekim treninzima u Svetskoj

banci. Izvinite, molim vas, NIS obr}e 2 milijarde i 200 miliona evra

godi{nje, naftna privreda nije uop{te jednostavna privreda i vrlo je

komplikovana situacija u kojoj se trenutno nalazi, jer je u pregovorima

sa Rusijom. Mo`e te pregovore da vodi Vlada, ali, bez softvera koji daje

ta kompanija Vlada je u pregovorima nemo}na. A Demokratska

stranka ili Boris Tadi} kao predsednik, pretpostavljam da bez njegovog

znanja to imenovanje nije moglo biti izvr{eno, postavlja jednu

neiskusnu ̀ enu na takvo mesto. Osim toga, pored gospo|e Jeftimijevi}-

Drnjakovi}, koja je apsolutno neiskusna, u Upravni odbor se ubacuje

gospodin Aleksandar ]irilovi}, ~ovek koji je u nafta{kim krugovima

poznat po vi{e afera. On je pre 7-8 godina bio pred su|enjem, pa je

tu`ilac naprasno odustao od gonjenja zbog neke fal{-kompenzacije u

kojoj je obe}avao lokomotive za derivate koje je izvukao. 

Pre dve godine je opet bila afera u Rafineriji Novi Sad, gde je izvu~ena

neka roba pod hipotekom, zbog ~ega je o{te}ena strana, gospodin

Vukobrat, tu`io NIS kod rije~kog suda, pa je ~itav jedan tanker od

100.000 tona bio pod blokadom mesec dana, jer je on u celoj toj

operaciji navodno o{te}en, a taj ]irilovi} je bio menad`er kompanije

Trizon ~iji je vlasnik Zoran Trifunovi} pobegao sa saslu{anja pred

sudom u Novom Sadu, oti{ao u inostranstvo i tako dalje. Prema tome,

za Naftnu industriju Srbije, za jednu ogromnu kompaniju koja stra{no

mnogo uti~e na finansijski i privredni sistem Srbije, opredeliti se za

takva dva re{enja, to je prosto skandalozno. Sli~no, ali ipak razli~ito je

postupio novi ministar energetike [kundri}. On je, recimo, za

pomo}nika zadu`enog za naftu i gas postavio fudbalskog sudiju Mra-

ki}a. Ja sam poku{ao da se raspitam kakve veze Du{an Mraki} ima sa

energetikom - ima neke veze u smislu poznanstava, prijateljstava,

lanca me|uuslovljenosti i tako dalje, ali o~igledno ~ovek tek treba da se

u~i nafti i gasu, a to je klju~no mesto za pregovore sa Rusima. Tako da

mi sada na izvestan na~in na{u stranu stola u poslednjim metrima

fantasti~nog rasta i siroma{nima, ali to ima svoje granice u realnoj

ekonomiji i posle izvesnog vremena mora da stane, jer jednostavno nije

potkrepljeno odnosima u realnoj sferi ekonomije.

Srbija ima {ansu da pregura ovu svetsku krizu bez unutra{nje

katastrofe. Srbija je, recimo, pro{la u`asno posle velike svetske krize

1929. godine. 1931. samo u jednoj godini dru{tveni proizvod u

Kraljevini Jugoslaviji opao je za 100%. Osim toga, svetska kriza

koincidirala je sa jednim suludim planom stabilizacije nacionalne

valute i nosioci te ekonomske politike su tvrdoglavo poku{avali da

usred krize postave ekonomiju Srbije na "zlatnom dinaru". Taj zlatni

dinar, koji je bio podr`an ogromnim kreditom od francuskih banaka,

upropastio je do te mere ekonomiju Kraljevine Jugoslavije da je 1932.

godine zabele`en za 50% manji dru{tveni proizvod nego 1930. To je,

izme|u ostalog, skratilo i diktaturu kralja Aleksandra, jer je on na

dinaru propao, na jakom ~uvenom zlatnom dinaru propala je formula

diktature, jer je zemlja u`asno osiroma{ila. Me|utim, smatram da

Srbija ovog puta ne}e pro}i tako katastrofalno. Verujem, prvo, da

postoji mnogo vi{e znanja kako se prilagoditi takvoj jednoj situaciji,

verujem da je ovo {to se iz Vlade iznosi u javnost pri~a za narod, a da s

druge strane ta Vlada, bez obzira koliki bud`et ili koje pri~e o razvoju i

dalje lansira, u su{tini ima znanja i mehanizama da primeri dr`avnu

potro{nju i razvoj privrede datim okolnostima. Mislim da postoji

dovoljno znanja, da }e ta vlast verovatno uspevati da upravlja krizom,

{to ne zna~i naravno da }e narodu biti lako, naprotiv. Jer, evo, da}u

samo jedan primer: recimo, na{i ministri, i \eli} i Dinki}, gotovo se

utrkuju u hvalisanju ko je obezbedio kredit kod Svetske banke za

Koridor 10. I oni do|u i ka`u: obezbedili smo, ne znam, 600 miliona

dolara za Koridor 10 i tu stave ta~ku. Ali Svetska banka uvek da 600

miliona, samo tra`i i va{e u~e{}e. Odakle }emo mi dati u~e{}e? To je

klasi~an mehanizam Svetske banke, ona nikad ne finansira nijedan

projekat 100%, nego je u~e{}e nekad 30%, nekad 50%, nekad i vi{e. Mi

nismo obave{teni koliko mi treba u tome da u~estvujemo, a, s druge

strane, ova privreda nije u stanju da podnese takve bud`etske rashode

koji }e to sve finansirati. Tako da pretpostavljam da je sada glavno

pitanje Srbije da na|e meru, i ~ak mislim da }e i na}i. Mi smo ipak

jedna mala ekonomija i u Srbiji `ivi narod koji mo`e da izdr`i i da ne

ide na letovanje i da godinu dana nosi stare cipele, a da ne do|e do

velikih socijalnih tenzija. Smatram da ukoliko Vlada izbegne neke

druge politi~ke opasnosti koje je pritiskaju i sna|e se u skladu sa
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nije samo u tome, to je samo pojavni oblik. Akademik, potpredsednik

SANU, Ljubi{a Raki} jednostavno za Blic ka`e da je glavna delatnost

SANU ocena stanja u dru{tvu, vrednovanje stanja u dru{tvu, ne kao

ranije, pamfletsko, misle}i na Memorandum, nego, ka`e, nau~no

argumentovano ocenjivanje stanja u dru{tvu. Tu je poenta, odatle

dolazimo i na ovaj zaklju~ak Izvr{nog odbora o tome da li treba

Vojvodini ili ne treba Vojvodini Akademija. Pa, valjda Vojvodina treba

da ka`e je l' joj treba ili joj ne treba akademija, jer }e Vojvodina iz svog

d`epa to i pla}ati. Ocenjivanje stanja u dru{tvu, nau~no argumento-

vano, nigde na svetu nije zvani~na funkcija nijedne akademije. Svaki

akademik svake akademije u svetu mo`e da ocenjuje stanje u dru{tvu

kao akademik, ali da sama akademija, kao neki CK nauke, svojim

organima usagla{ava, podnosi amandmane i iznosi dokumente o

stanju u dru{tvu, to je besmislica. To nijedna akademija ni u jednom

demokratskom dru{tvu nije radila, sem sovjetske Akademije, koja je

bila prirepak CK i dr`ave. To ni u Srbiji nikad nije radila nijedna

prethodnica Srpske akademije nauka i umetnosti. Bilo je poku{aja u

vreme ministrovanja Koste Cuki}a, kad je Vladimir Jovanovi} tra`io da

se za po~asne ~lanove izaberu evropski liberali i italijanski karbonari,

ali to je onda spre~eno. Prema tome, Srpska akademija nauka i

institucija na ~iju tradiciju ona nastavlja nikad se nisu me{ale u

politiku, sve do vremena Koste Mihajlovi}a i Dobrice ]osi}a.

U poslednjoj re~enici tog intervjua akademika Raki}a Blicu - u nedelju

je objavljen - njemu se gotovo kao lapsus omaklo "Srbija mora

sara|ivati s Rusijom da bi se modernizovala". Ja ne znam u ~emu je to

Rusija odmakla u modernizaciji, pa da mi sada preuzmemo neki

obrazac te modernizacije. Svaka ~ast, naravno, Rusiji i svaka ~ast

tradicionalnoj vezanosti Srbije za Rusiju - uostalom, u prvom ~lanu

prvog Sretenskog ustava pi{e da Kne`evinu Srbiju garantuju ne samo

Otomanska carevina nego i Carevina Rusija. Zna~i, Rusija je na

izvestan na~in bila babica Srbije, pa moramo razumeti tu vezanost

Srba za Ruse, ne samo versku, ve}, eto, i istorijsku. Prema tome,

gospodinu Raki}u se opet omaklo gde mi treba da tra`imo obrasce

modernizacije. Po mome dubokom mi{ljenju, kad se govori o

modernizaciji Srbije mi moramo da gledamo taj takozvani slobodni

svet. U tom smislu u Aziji nemate demokratije, jer nije bilo tr`i{ta i

obrnuto, nema tr`i{ta tamo gde nema demokratije. Vide}emo {ta }e se

dogoditi u Kini, ne}e mo}i dugo da ostane tako da imate tr`i{te s jedne

strane, a s druge strane politi~ki monopol jedne stranke. Prema tome,

pregovora sa Rusima ekipiramo nekompetentnim, neiskusnim

ljudima, ili ljudima iz nekog desetog filma. Pa, to je gotovo komi~no.

Da sam ja car, ja bih Vojvodini dao daleko ve}u autonomiju, jer

smatram da je ekonomski interes, pre svega razvojni interes

Vojvodine, jedan od prioritetnih interesa Srbije. Pazite, u Skup{tini

Vojvodine po Ustavu Srbije se sad odlu~uje o 20% sredstava koja se za

javnu potro{nju skupe u Vojvodini. Zna~i, ako ka`emo da je bud`et

Vojvodine 7% dr`avnog bud`eta, a Vojvodina doprinosi 35% dr`avnom

bud`etu, o~igledno je interes Srbije da Vojvodina {to pre napreduje, jer

}e ~etiri petine prihoda biti daleko ve}e ako se Vojvodina razvije, a ja

verujem da bi ve}i stepen autonomije Vojvodine doprineo njenom

ubrzanom razvoju. Drugo je pri~a o tom poku{aju desnice da vrati

pri~u i retoriku u neko vreme kad je Vojvodina bila kvazifederalna

jedinica. Vojvodina se u me|uvremenu promenila, niko vi{e ne

zagovara neki Ustav Vojvodine sli~an onom iz 1974. godine, ali to je

upravo ono {to nervira tu desnicu iz Beograda. Oni sanjaju da neko iz

Vojvodine zatra`i neki federalni status. Ve}ina vojvo|anskih politi~ara

se upirala da doka`e da oni ne tra`e isto {to i 1974. godine, me|utim, to

desnicu nervira, oni bi da Vojvodina tra`i isto, pa da njihova retorika

dobije na snazi. 

I sad imate jednu apsurdnu situaciju, na primer, ta famozna Srpska

akademija nauka na Izvr{nom odboru SANU pokre}e pitanje {ta }e

nama Vojvo|anska akademija nauka. Pa, nije pitanje {ta }e njima, to ja

razumem, njima ne treba, ali oni u pozadini misle da treba da imaju

monopol nad celom naukom na celoj teritoriji Srbije, gde god je dr`avni

suverenitet Srbije. Oni ne znaju da je inicijator za stvaranje

Vojvo|anske akademije nauka i umetnosti bio pesnik Vasko Popa,

~ovek koji je napisao mo`da najlep{e pesme na srpskom jeziku i koga

Srpska akademija nauka nikad nije htela da primi jer je bio Rumun iz

Vojvodine, nije bio Srbin. On je bio taj koji je rekao: ako u SANU ne

mo`e niko ko nije Srbin, hajde da napravimo Vojvo|ansku akademiju

da i Ma|ari i Rumuni i drugi gra|ani Srbije dobiju mogu}nost da u|u

u nju. Naravno, {to se mene ti~e, ja ne mislim da je posebno va`no biti

akademik, mo`da je nekom drugom va`no, ja to uva`avam. Ali da do|e

do toga da Izvr{ni odbor SANU ~ak pokrene kod Ustavnog suda parnicu

protiv svoje konkurencije?! Pa ka`u: {ta }e Vojvo|anska akademija kad

mi imamo tamo ogranak SANU. Po toj logici, {ta }e novosadski

Dnevnik, kao list u Vojvodini, kad mo`e biti ogranak Politike? Ili da

ovde napravimo ogranak Crvene zvezde, fudbalskog kluba? Ali poenta
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Dubravka Stojanovi}: 

Liberalno-demokratske ideje su dolazile u Srbiju skoro u istom

trenutku u kojem su se pojavljivale u Evropi. Knjige glavnih liberalnih

i demokratskih mislilaca prevo|ene su u Srbiji svega dve-tri godine

nakon {to bi iza{le na originalnom jeziku, i to ve} od ~etrdesetih

godina 19. veka. Na osnovu tih ideja i tih knjiga vremenom su po~eli da

se pi{u prvi zakoni. Va`no je re}i da su ti zakoni u velikoj meri bili

gotovo prevedeni sa stranih jezika, dakle, da oni nisu ~ak ni tuma~eni

nego bukvalno prevo|eni. Toga je uvek bilo, ali je to uvek na kraju

dovelo do toga da se sve toliko uvrne, promeni, da mane tih prevedenih

zakona toliko metastaziraju da se izgubi svaka veza sa evropskim

uzorom koji je preuzet. Ono {to je va`no kad  se uop{te govori o

liberalnoj demokratiji to je da su definicije veoma razli~ite. Kao

minimalna definicija mo`e da poslu`i da ta demokratija podrazumeva

odre|eni skup institucija i procedura u dono{enju odluka. Ako tako

posmatramo, onda je srpski slu~aj sasvim okay i sve je u skladu sa

Evropom jo{ od poslednjih decenija 19. veka, tu nema nikakvog spora.

Me|utim, problem je {to su se analize na{ih istori~ara, politikologa,

pravnih istori~ara zavr{ile na tome. Je l' Ustav okay, jesu zakoni okay?

Jesu.  Jesu li institucije napravljene, imamo Skup{tinu, Vladu, sudove,

jesu li, kao, odvojeni? Jesu. Dakle, sve je u redu. Me|utim, nije se nikad

oti{lo dalje da se vidi kako to funkcioni{e, gde je zapravo sistemska

gre{ka koja dovodi do toga da se stvari vrlo brzo izvrnu u sopstvenu

suprotnost. Ovo o ~emu je ovde danas re~ jeste ne{to {to je veoma

va`an deo demokratskog poretka, jer su teoreti~ari u analizama

demokratije do{li do toga da ova minimalna definicija ne mo`e da stoji,

da ona nije dovoljna da bi jedno dru{tvo bilo demokratsko, da dru{tvo

mora da ima i odre|enu vrstu usvojenih ideala po kojima funkcioni{e.

I na kraju da ima, naravno, i odre|enu vrstu politi~ke kulture koja

omogu}ava da takav sistem uop{te funkcioni{e na na~in koji je

predvi|en. 

Kada se govori o demokratiji obi~no se po~inje od ideala Francuske

revolucije, dakle,  o slobodi, jednakosti i bratstvu, i ja sam analizirala

kako su ti ideali razumevani u srpskom 19. veku ili po~etkom 20. veka.

Tu ve} sasvim sigurno mo`emo da na|emo obja{njenje zbog ~ega

stvari ne mogu dobro da funkcioni{u. Na{i istori~ari su uglavnom

analizirali ideal slobode i zaklju~ivali su, s pravom, da su ovi iz 19. veka

sve lepo razumeli i nau~ili iz knjiga koje su doneli sa Zapada. Me|utim,

nere{iv problem nastaje ve} kod drugog ideala, a to je ideal jednakosti.

ne mo`e sam ekonomski razvoj da dovede do modernizacije. Imate

~uveni slu~aj Irana, imali su ogroman ekonomski razvoj, ali politi~kog

razvoja i politi~ke demokratizacije nije bilo, i to je puklo. 

Ako Srbija uspe da skine sa le|a taj ranac sa kosovskim kamenjem, i

onaj drugi ranac sa ratnim zlo~inima po boji{tima nekada{nje

Jugoslavije, mo}i }emo uspravnije kora~ati po Evropi i ka Evropi i br`e

}emo i izgraditi institucije, jer }e one snage koje nas ko~e i zaustavljaju

prosto izgubiti tlo pod nogama. A vidimo, evo, ve} posle ovog trenutnog

ishoda kosovske krize, da imamo gu`vu, konfuziju na desnici, da ne

ka`em paniku. Oni sad poku{avaju da se nekako reorganizuju, ali

mislim da to ne}e lako i}i, jer je tlo nestalo. Ne sla`em se, odmah da

ka`em, sa tom strategijom pre svega Demokratske stranke - hajde da

uzmemo pone{to iz tog starog cegera radikala i Ko{tunice, hajde da im

uzmemo pri~u o Kosovu, eto, isporu~ili smo Karad`i}a, bilo je

demonstracija, 200 ljudi je mesec dana {etalo... E, a sada ne}emo dalje,

jer to destabilizuje Srbiju. Ne vidim da je Srbija bila destabilizovana i

mislim da je vlast mogla mnogo pre da smiri stvari, ali to se po meni

uklapa u izvestan ose}aj da u samim demokratskim snagama i dalje

vlada ta ideja da ne treba da bacimo sve od onoga {to su u politi~kom

nasle|u dali [e{elj i Ko{tunica, ve} treba da uzmemo ne{to od toga da

bismo stabilizovali njihov uticaj. To bukvalno usporava Srbiju, jer ne

mo`e{ da aktivira{ Sporazum sa Evropskom unijom. Mislim da je sada

prilika da se Srbija {to pre oslobodi tih tereta, tim pre {to je i sam narod

popla{en zbog ekonomske krize. A ljudi su kad se pla{e ekonomske

krize spremni {to{ta da progutaju, i ono {to im se mo`da i ne svi|a, ako

samo uspe{ da ne dozvoli{ da do|e do katastrofe. I veoma je va`no ne

dozvoliti da Srbija sklizne u neku ekonomsku katastrofu, jer to bi onda

opet zna~ilo sunovrat u staro blato u kojem smo se valjali za vreme

Milo{evi}a i kasnije. Sve je pitanje vremena, tajminga i ose}aja kakve

se doista promene odigravaju. I taj evropski raj je stalno u promenama,

na kraju  mo`emo do}i tamo kada zabava bude ve} zavr{ena i kad

ostane samo da se peru sudovi.

Svetlana Luki}: 

Sino} je istori~arka Dubravka Stojanovi} govorila o liberalizmu u Srbiji

na liberalnom ~etvrtku Liberalno demokratske partije. Tamo je morala

da odr`i ozbiljno predavanje na zadatu temu, a za vas Dubravka pri~a

popularnu verziju sa mnogo sme{nih detalja.
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koje to prosto formuli{e kao ideologiju, kao doktrinu. Tu se ka`e:

"Prelaze}i iz patrijarhalnog `ivota, u kome su stare{ine zadruge

primale na sebe brigu o napretku i dobru cele zadruge, dakle, prelaze}i

iz tog `ivota u drugi, u kome se svaki ~lan morao brinuti o sebi, svaki

je pojedinac bio slabiji za rad i razni su {tetni uticaji ja~e na njega

delovali." Ovo je jednostavno proklamacija ne~ega {to bismo mogli da

nazovemo nacionalnim sindromom Petra Pana. Dakle, kako da jedan

narod ne odraste, kako da mi ostanemo u toj kolevci gde }e, kao {to oni

otvoreno ka`u, stare{ina zadruge primati na sebe brigu o celoj zadruzi.

Mi da slu~ajno ne mislimo ni{ta, on da misli, odgovornost ne mo`e da

snosi, jer pozicija nije izborna, nego on dok ne umre na tom mestu

nema principa odgovornosti. On da misli, on da nosi brigu, a mi svi da

ostanemo u fetusnom polo`aju, u mekoj utrobi te zajednice, jer sve

drugo je vrlo rizi~no. Ako se iza|e, ako pojedinac digne glavu, to je

krajnje opasno, i, kao {to na kraju ka`e, onda su tu i {tetni uticaji koji

mnogo lak{e jednog pojedinca zbune, nego kad smo mi zajedno. Onda

ti {tetni uticaji dolaze sa svih strana, zbunjuju nas, mu~e nas stranim

jezicima, mu~e nas da u~imo razne stvari, a ovako, kad smo zajedno,

brate, ne mora ni{ta.

I kad smo do{li ve} do ovog nivoa analize, ve} sam opovrgla ono {to sam

na po~etku rekla - nema onog pojedinca. Ono {to su oni fino nau~ili,

Stjuarta Mila, sve su pro~itali, sloboda pojedinca ograni~ena je

slobodom drugog, ali ovde nema vi{e tog pojedinca, jer ova topla utroba

zajednice je mesto gde se mi o~igledno bolje ose}amo i koja nam se

preporu~uje kao socijalni model. Dakle, glavna stvar u Skup{tini bila je

da se ismevaju gra|ani, a naro~ito oni koji su ne{to obrazovaniji od

ina~e gotovo nepismenog proseka. To je, onako, jedna vrsta sporta i u

novinama i u Skup{tini, kad god ne znate {ta da ka`ete onda je zgodno

da protivnika, koji je, znamo, uvek neprijatelj, opau~ite - ili time da

njegova `ena nosi {e{ire i midere, {to samo po sebi nije dobro, treba da

nosi suknje i marame, ili time da je suvi{e obrazovan. Onda je jedan od

najpopularnijih poslanika, recimo, vrlo ~esto ponavljao svoju misao

"dok je u ovoj zemlji bilo manje pismenih, Hrist je po ovoj zemlji

hodao". Dakle, to je taj koncept, ~im se opismenite vi dignete glavu iz

one tople kolevke i tu ve} nastaju problemi. Ali pored te retorike, pored

tog verbalnog sporta, jer je to najbolji na~in da nekoga uvredite, to se

onda pretakalo i u zakone. 

Jednakost je na razne na~ine ulazila u istoriju ideja, ona je jedan od

klju~nih ideala Francuske revolucije, me|utim, njeno liberalno

razumevanje jeste pre svega jednakost gra|ana pred zakonom. Kod

nas se to gotovo nikada nije razumelo na taj na~in i kod nas gra|ani

nisu bili jednaki pred zakonom iz prostog razloga {to mi ni pravnu

dr`avu nismo usvojili kao ideal, ve} je ona uvek bila partijska. Ali,

drugi problem je u tome {to je jednakost ovde obgrljena kao glavna

vrednost, ali se ona razumela na na~in suprotan od njenog izvornog

smisla. Ona se ovde razumela kao dru{tvena jednakost, dakle, ne kao

pravna nego kao dru{tvena, i to ne kao pravo svih ljudi da imaju iste

socijalne mogu}nosti, nego kao obaveza svih ljudi da ostanu socijalno

isti, da se slu~ajno niko ne obogati, da kom{iji crkne krava. Takva vrsta

razumevanja ideala jednakosti logi~no je proizlazila iz tipa dru{tva

koje smo imali u Srbiji sve do Drugog svetskog rata, dakle, dru{tva

zaista prete`no jednakih, gde je 87% stanovnika ~inilo selja{tvo, a gde

je preko 50% tih seljaka imalo svega do 2 hektara zemlje. Imati do 2

hektara zemlje, sa drvenim ralom i volovima, zna~ilo je da ve} u

februaru nemate {ta da jedete. 

Dakle, to je ta dru{tvena matrica koja `eli da se zadr`i na svaki na~in,

da iz nje niko ne isko~i, da se dru{tvo nikada ne stratifikuje, da se ono

nikada ne promeni, da se ono nikada ne modernizuje, zbog toga {to se

u takvoj jednakosti videla neka vrsta za{tite, tu smo mi sigurni. Jer,

ako se to dovede u pitanje, ako krene dru{tveno raslojavanje, mi se na-

lazimo u sasvim nepoznatoj situaciji i onda dolazimo do te ideologije o

kojoj je pre svih mnogo pisala Latinka Perovi}, mada ju je najbolje

definisao zapravo Dobrica ]osi} kada je rekao: zaostalost kao

prednost. Dakle, tu se ta na{a zaostalost, ta jednakost u siroma{tvu

vidi kao prednost, neka vrsta na{e kolevke iz koje se pla{imo da

iza|emo. Mnogo pre Dobrice ]osi}a, jo{ devedesetih godina 19. veka,

jedan britanski putopisac, Vivijani, prolazio je kroz Srbiju, i napisao je

putopis pod naslovom Srbija, raj siroma{nog ~oveka. To je otprilike to.

Dakle, mi smo sigurni ako smo svi isti, bez obzira {to smo siroma{ni,

bolje je i to nego da po~nemo da ulazimo u neke rizi~ne socijalne

situacije u kojima }e svaki pojedinac morati da se sna|e, {to za njega

mo`e biti bolno. Dakle, glavni strah je, u stvari, da se mi ne na|emo

sami kao pojedinci pred nekim problemom. 

Pro~ita}u vam jedan citat iz dnevnog lista Samouprava, glasila

Narodne radikalne stranke koja je vladala Srbijom vi{e od 50 godina,
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kojima se o njoj raspravljalo, ali uvek je bila na onom polo`aju da }emo

do toga mo`da do}i ako jednog dana ostvarimo ono {to se zna da je

najva`nije i {to je na prvom mestu. 

Mogu opet da vam navedem jedan citat, sada iz Odjeka koji je pripadao

Samostalnoj radikalnoj stranci. Tu pi{u Skerli}, Grol, Ljuba Davidovi},

Ljuba Stojanovi}, najliberalnija imena srpske intelektualne i politi~ke

istorije i tu u jednom ~lanku otvoreno pi{e: "Toj politici", misli se na

nacionalnu, "moraju biti subordinirani svi politi~ki prohtevi". Dakle,

subordinacija, to je sad ve} vojni termin, tu se ~ak ne govori

delikatnijim re~ima kao {to je hijerarhija. Ne, subordinacija. Ka`u

dalje: "ne sporimo va`nost diferenciranja politi~kih ideja". Pazi, ne

spore va`nost. Oni su studirali u Parizu, oni su doneli tu ideju

pluralizma, demokratije i tako dalje, ali ka`u da ne spore va`nost

diferenciranja politi~kih ideja, i nastavljaju: "ali moramo re}i da

unutra{nje slobode", to je ona sloboda pojedinca, "ne smeju pre}i

granice korisnosti za onaj uzvi{eni i ve}i na{ zadatak" - pri ~emu se ni

ne obja{njava {ta je taj ve}i zadatak, jer se u to vreme podrazumeva da

je u pitanju takozvano nacionalno oslobo|enje i ujedinjenje. I taj

argument }ete na}i u svakom zakonu koji se tada postavio. Zakon o

slobodi {tampe - da li nam treba sloboda {tampe ili ne treba, a oni se na

kraju dogovore da mo`e, ali ne mora ba{ da se preteruje u tome, jer,

opet }u vam pro~itati citat da bih dokazala ovo {to govorim, "neoslobo-

|eno srpstvo za sada ne tra`i od nas slobodan zakon o {tampi, nego

tra`i jedinstvo i slogu na{u i na{e bratsko pregnu}e za njihovo

oslobo|enje". 

Eto kako re{i{ svaki problem; ne mo`e sad sloboda {tampe, ~ekaj da se

zavr{i nacionalno oslobo|enje pa }emo lako. Ne mo`e sada put, ne

mo`e sada bolnica, ne mo`e sada {kola, ne mo`e sada... Ne mo`e ni{ta.

^ekaj, neoslobo|eno srpstvo tra`i od nas da se sa~eka, zna se koji je

prioritet, a onda }e to sve kliziti jedno za drugim. E, jedino {to se taj

nacionalni problem dva veka ne re{ava, niti mo`e da se re{i, a svi ve~ito

~ekaju u predsoblju. Me|utim, nije problem bio ~ak ni samo u, {to bih

ja rekla, hijerarhiji, a oni, bogami, subordinaciji, nego - i tu sad mislim

da dolazi do klju~nog nesporazuma - {to su se ovaj egalitarni ideal

jednakosti, odnosno egalitarni na~in razumevanja jednakosti i ovaj

nacionalisti~ki model bratstva zapravo spojili u jedno i {to se takva

socijalna jednakost, koja podrazumeva da svi budemo isti, isti u

siroma{tvu, videla kao uslov nacionalne kompaktnosti. Dakle, samo

Mo`da nisam dosad navodila primere u slu~aju Beograda. Kada se,

recimo, raspravlja o Beogradu u Narodnoj skup{tini Srbije, o tome da

treba odobriti neki zajam, kredit za kanalizaciju ili za vodovod,

poslanici onda ka`u da Beograd nikako ne bi smeo tako da se razvije

zato {to bi onda to bilo neravnopravno. Evo nekoliko citata: "to bi

izgledalo na bosog kico{a koji ima cilindar", zna~i, kico{ je, kao, dole

bos, a gore stavio cilindar; ili "to bi izgledalo kao da je na jednu nogu

obukao lakovane ~izme, a druga da bude bosa", ili "to je kao seljak sa

svilenom amrelom". Dakle, razvoj Beograda ko~io se takvim

argumentima, nikako se ne sme dozvoliti da Beograd suvi{e napreduje,

da se napravi tolika razlika izme|u Beograda i, {to bi oni rekli, ostatka

na{eg naroda. To je u principu zaista ko~ilo razvoj Srbije i mnogi

istori~ari koji se suprotstavljaju ovom tuma~enju ho}e da ka`u da je to

deo demagogije, da se to koristilo u predizborne svrhe, da }e `eleznica

promeniti na{e dru{tvo, uvesti ne{to na {ta mi nismo navikli i tako

dalje. Latinka Perovi} je pisala o tome kako Skup{tina nije izglasala

zakon o narodnom zdravlju zato {to se po{lo od toga da je na{ narod

prirodno zdrav, pa nije potrebno uvoditi lekare, vakcinacije i ostale

stvari. To ide do onih primera koje sam ve} u Pe{~aniku navodila, kada

su izglasani zakoni protiv toga da se u Beogradu di`u dvospratnice

zbog toga {to one suvi{e {tr~e i vre|aju na{ narod, to, kako su oni

govorili, podilazi ~uvenim beogradskim milionerima, a mo`ete misliti

milionere koji podignu drugi sprat i tako dalje. 

Tre}i ideal, ideal bratstva, je najkomplikovaniji u teoriji, postoje

mnoge rasprave o tome {ta on zaista zna~i, ali jedna od mogu}nosti da

se on razume jeste da se tuma~i u nacionalnom klju~u i da to onda bude

koncept nacionalne zajednice i nacionalnog jedinstva. Ono {to je ovde

posebno va`no da se razume jeste da je u demokratskoj teoriji jedna od

klju~nih stvari da ta tri ideala, ideal slobode, jednakosti i bratstva budu

ravnopravni. Dakle, da oni kontroli{u jedan drugog kako bi dru{tvo

napredovalo, ali da se nikako nijedan od njih ne mo`e isticati kao

va`niji od drugih, da oni samo ako su ravnopravni mogu pomo}i

dru{tvu da se zaista razvije. Kad do|emo do ideala nacionalnog u

na{em istorijskom iskustvu, mi u svim tekstovima mo`emo odmah

videti da ti ideali nisu ravnopravni i da su oduvek postojali jasni

prioriteti i da je, ako napravimo top-listu tih prioriteta, nacionalni

prioritet bio daleko ispred svih drugih. Jednakost je, kao socijalna

jednakost, dolazila na drugo mesto, a sloboda pojedinca ostajala zaista

zatvorena u ~asopise, biblioteke i mo`da univerzitetske u~ionice u
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smo nacija i onda mo`emo da razvijamo taj na{ patrijarhalni model

identiteta koji je onda izvor svake na{e snage.

To je klju~no i najdublje mesto do kojeg se mo`e prodreti ovom vrstom

analize, tu se ta patrijarhalna matrica dru{tva pokazuje u stvari kao

~uvar odre|ene vrste identiteta, a ona je neka vrsta garancije da }emo

mi dobro ratovati. Dakle, mi moramo da ~uvamo dru{tvo jednakih u

siroma{tvu da bismo sa~uvali na{ nacionalni ideal, jer samo on nam

mo`e omogu}iti da ratujemo onoliko koliko je to potrebno da bismo to

kona~no zavr{ili. Evo, mogu da navedem jedan primer. Naime, Srbija

spada me|u prve zemlje u Evropi koje su sistematski stipendirale

`ensko {kolovanje, {to je potpuno neverovatno za jednu zemlju u kojoj

je bilo preko 80% nepismenih ljudi. Srpska dr`ava je sistematski

pla}ala univerzitetsko {kolovanje `enama, a po{to tada nije bilo na{ih

univerziteta one su uglavnom {kolovane u [vajcarskoj. I tu je proizve-

deno nekoliko `ena lekara, `ena arhitekata, ali je problem nastajao {to

drugo zakonodavstvo nije bilo uskla|eno sa ovom ina~e plemenitom

namerom dr`ave da te `ene {koluje. Kad bi se vratile u Srbiju one na

osnovu postoje}eg zakona o radnim odnosima nisu mogle da rade kao

lekari ili kao profesorke ili kao in`enjeri, jer po zakonu `ena na to

nema pravo. Prema tome, dr`ava je potro{ila pare, one se vrate i ni{ta

od toga nema, one mogu da rade kao medicinske sestre, kao u~iteljice,

kao crta~i u biroima, ali ne mogu da dobiju zvanje koje dobijaju njihove

mu{ke kolege. 

Prva grupa `ena, u ovom slu~aju lekarki, obratila se 1904. Skup{tini s

molbom da se njihova radna prava ujedna~e sa mu{kim kolegama. To

je pokrenulo jednu neverovatnu skup{tinsku diskusiju koja je besko-

na~no trajala i u`asno zabavljala poslanike koji su se re|ali jedan za

drugim za skup{tinskom govornicom, sve dovijaju}i se ko }e biti

duhovitiji demagog. I, kada se pribli`ilo kona~no glasanje o tom

predlogu, po~eli su da se koriste stvarni argumenti. Na kraju je jedan

broj poslanika izlazio za skup{tinsku govornicu i govorio da se to

`enama ne mo`e dozvoliti, jer ako `ene po~nu da rade onda }e da se

promeni na{a patrijarhalna porodica. A, ka`u oni, nismo mi isto {to i

drugi narodi pa da mo`emo tek tako tu porodicu da promenimo, mi

moramo, ka`u, da dr`imo na{u porodicu patrijarhalno, jer je ona nama

neophodna. Radi ~ega? Radi nacionalnog oslobo|enja i ujedinjenja.

Evo, da i ovo potkrepim  jednim citatom, volim da uvek imam pri ruci

neki dokaz za ono {to govorim. Jedan poslanik, recimo, u toj raspravi

ka`e: "Ostav'te srpsku `enu neka na miru u svome domu kosovskim i

senjskim pesmama uspavljuje budu}e osvetnike Kosova". Ne mo`e biti

jasnije, dakle, Kosovo stoji u zamrznutom polo`aju od 1389. godine,

ono je pitanje svih pitanja i sve mo`ete time da zako~ite, pa i pravo

lekarki da budu lekari. 

Ili, moj omiljeni primer o kanalizaciji Beograda, prosto ne mogu da

odolim, to mi zvu~i kao su{tinsko pitanje. Pri~ali smo ve} u Pe{~aniku,

o kanalizaciji se diskutovalo 35 godina, do kona~ne izgradnje

kanalizacije sve je teklo ulicama, {irile su se zaraze, svima je bilo jasno

koliko je to opasno, ali se odluka o kanalizaciji iz mnogih razloga

nikako nije mogla doneti. Citat: "Ako budemo na {tetu ovog naroda

ulep{avali Beograd" - dakle, ne radi se o kanalizaciji, nego o ulep{a-

vanju Beograda - "ne}emo mo}i da izvedemo na bojno polje onakve

vojnike kakve bi trebalo da izvedemo". [to }e njega kanalizacija da

spre~i da izvede vojnike? Ja stvarno to ne mogu da razumem. Eno,

Velika Britanija, koja je u tom trenutku imala i kanalizaciju i `ene

lekare, bila je imperija na svim kontinentima, dakle, nije je to spre~ilo

u ratovanju. Ali ta stvar ovde koristi zapravo da vi spre~ite bilo koji

razvoj i da i dalje zadr`ite sve u toj toploj utrobi iz koje niko ne sme da

podigne glavu. 

Dakle, gre{ka je nastala ve} u na~inu na koji su se stvari razumele. Sad,

kad je  Barak Obama pobedio, ako ste gledali na{e televizije videli ste

da su svi pri~ali samo o tome {ta Barak Obama misli o Srbiji i da li ovo

sad za Srbiju zna~i neku promenu. To zna~i da vi stvarno ne razumete

{ta zna~i velika sila, to zna~i da vi stvarno ne razumete ni{ta o

Sjedinjenim dr`avama i dana{njem svetu, to zna~i da vi ne razumete

dramati~nost finansijske svetske krize i svih drugih kriza kojima

treba da se bavi Barak Obama. Ne, vi sedite i zanima vas {ta Barak

Obama misli o Kosovu. Mi ~esto o tome govorimo u Pe{~aniku i

naravno da je to ta odlepljenost od realnosti, ali ovom vrstom analiza ja

ho}u da uka`em na vrlo duboke korene te odlepljenosti od realnosti ili

ta~nije, korene pravljenja sopstvene realnosti. To je realnost materice

u kojoj je nama toplo i fino i, u stvari, jednog u`asnog straha od

promene, od sveta koji ne poznajemo, straha koji nas  potpuno parali{e

kao ma~kice kad izlete pred farove automobila i stanu.

Dubravka

Stojanovi}
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. Ovde se globalizacija razume samo kao pretnja nacionalnom

identitetu, pa slu{amo "ne}emo hamburger, ho}emo pljeskavicu", to je

na{ odgovor na globalizaciju. I ovde se uop{te ne razume da ovi ljudi

koji se bune protiv globalizacije i napadaju G8  i ostale sastanke putuju

svuda po svetu da bi mu~ili velike sile. Oni o tome govore sa suprotnih,

levih, pozicija, oni govore o tome zato {to globalizacija zna~i drasti~no

siroma{enje siroma{nih i drasti~no boga}enje bogatih, zato {to Nike

patike {iju mala deca u Kambod`i. To je problem antiglobalista. U

Srbiji nema re~i o tom problemu. Eto, recimo to je jedan od trenutnih

potpunih idejnih nesporazuma, a njih je naravno jo{ jako mnogo. I sad,

ti ima{ jedno ameri~ko dru{tvo koje je u`asno komplikovano, koje ima

strahovite probleme, koje je ume{ano u nekoliko ratova, koje ima vrlo

ozbiljnu inflaciju koja se nije priznavala do pre nekoliko nedelja, jer

tom inflacijom su se pla}ali ti preskupi ratovi, {to uvek ide na ra~un

dru{tva. Ti sad ima{ pucanje svetske krize za koju niko ne mo`e da

pretpostavi {ta }e se desiti. 

Sticajem okolnosti, ba{ ovih dana sam na fakultetu predavala

ekonomsku krizu 1929. godine, pa smo mogli da poredimo. Mnogi su

govorili da je Barak Obama u situaciji Ruzvelta koji je izabran 1932.

godine. Ne, Ruzvelt je izabran posle tri godine ekonomske krize, bilo je

potpuno jasno tada {ta ta kriza zna~i, kolike su njene strahovite

dimenzije i kakve su njene u`asne posledice. Barak Obama dolazi u

trenutku kraha, kad nemamo pojma jo{ {ta }e ta kriza izazvati u sada

stvarno globalnom svetu; tada se nisu ameri~ke patike Nike

proizvodile u Kambod`i, {to se de{ava sada. Koje su posledice po

Kambod`u, koje su posledice po Kinu, koje su posledice za Japan,

Latinsku Ameriku sada kada je svet zaista u ekonomskom i

finansijskom smislu zaista globalan? Prema tome, ta dimenzija se

ovde uop{te ne vidi. Vidi{, ka`u, kako je dobro ispalo {to mi nismo u

tom bankarskom sistemu, ili, vidi{ {to je super {to mi ove kredite

nismo imali, jer sad ne mo`emo da puknemo kao {to }e da pukne

ostatak sveta. Mi smo opet i ovu krizu uspeli da razumemo iz te

perspektive da je ba{ dobro {to smo mi od svega toga izolovani, ne

razumeju}i uop{te da }e nas to zbog toga pogoditi jo{ vi{e i trajati jo{

du`e, ba{ kao {to je bilo slu~aj sa krizom 1929. koja jeste zakasnila

zbog na{e tada{nje izolovanosti, ali je zato trajala mnogo du`e i sa

su{tinski ozbiljnijim posledicama. Ameri~ko dru{tvo neverovatno

reaguje na ovu krizu. Dakle, ovaj slom ose}a svaki ameri~ki gra|anin,

za razliku od na{eg koji ne}e ni da razmi{lja o tome. Evo, recimo,

jednog podatka koji sam ~ula od mojih kolega tamo: po{to penzije,

naravno, nisu dr`avne nego su bile u privatnim fondovima, oni su sada

izgubili 15 godina svog penzionog fonda u koji su investirali. Ljudi s

kojima sam razgovarala imaju sad {ezdeset godina i izra~unali su da

moraju jo{ najmanje petnaest godina da rade - u Americi to mogu

univerzitetski profesori - zna~i, morali bi da rade do neke 75-80. godine

da nadoknade ovo {to im je u jednom danu uradila kriza. 

[ta ~ine ameri~ki gra|ani u takvoj situaciji? Odlu~uju se za krajnje

rizi~nu opciju, masovno daju glas ~oveku koji nudi ve}e reforme nego

{to su vi|ene u poslednjih ~etrdeset i vi{e godina, dakle, najve}e

reforme posle Kenedija. I taj ~ovek je pri tom crn. Mislim, naravno da

sad ve} ulazim u veoma ozbiljne {pekulacije kakve sebi kao istori~arka

ne bih smela da dozvolim, ali mogu da se kladim da bi ovde ve}ina

glasala za ne{to poznato, za starijeg ~oveka, jer }e paziti {ta radi, pa za

opciju koja je ionako bila na vlasti, bez obzira  {to je ta ista vlast upro-

pastila zemlju, kao {to je D`ord` Bu{ o~igledno upropastio Ameriku,

ali ovde bi se ponovo glasalo za tu opciju jer je ona poznata, jer je to taj

sindrom Petra Pana i tople materice, samo da ne porastem. Prema

tome, taj odgovor na izazov, a izazov je finansijska drama i potpuni

krah koji neki s pravom zovu bankrot ameri~ke dr`ave, njihov odgovor

je revolucionaran: hajde da probamo ne{to potpuno druk~ije. Dru{tva

koja imaju snagu da na taj na~in reaguju na krizu jesu pobedni~ka

dru{tva i jesu dru{tva koja mogu da idu dalje. Dru{tva koja

konzervativno reaguju na krizu, koja nemaju snage da se suo~e sa

izazovom jesu zapravo dru{tva regresije. 

Ono {to je impresivno delovalo na mene slu{aju}i tu izbornu no} jeste

to {to je ogromna ve}ina intervjuisanih ameri~kih gra|ana rekla: on je

dobar ~ovek za ovaj posao. Svi su ponavljali "job", dakle, tako se razume

ta stvar, evo tebi ovaj posao na ~etiri godine, pa vidi {ta s njim mo`e{

da uradi{. Ovde se politika nikada nije videla kao posao, ovde se ona

videla kao ljubav, kao strast, kao mr`nja, dakle, pre svega na jednom

potpuno emotivnom planu. Pa sad malo volimo jednog vo|u, pa ga

posle ne volimo, pa ga onda ubijemo, pa onda volimo slede}eg i tako

dalje. Ovde se politika nije razumela na taj na~in "evo ti posao, poka`i

{ta zna{, a mi }emo ti za ~etiri godine pokazati {ta smo o tome mislili".

To je miljama daleko od nas, a to je, naravno, temelj svakog modernog

dru{tva.
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. Svetlana Luki}: 

Hvala vam {to ste slu{ali jo{ jedan Pe{~anik, pozdravljaju vas

Svetlana Vukovi} i Svetlana Luki}.















PEERING

Mi{a Vasi}, novinar,

Goran Svilanovi}, iz Pakta za stabilnost,

Zoran Ostoji}, iz LDP

14. 11. 2008.
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@ao mi je, ovo nije glas Cece Luki}. Zaka~ila je ovaj grozni virus koji hara

gradom. Ostavila sam je u{u{kanu u krevetu sa duplim jastucima,

~ajem koji ne}e popiti i sa sve tri vrste njenog omiljenog Velness keksa, u

sobi bez radio-aparata. Luki} ima pravo da se razboli, ali, za razliku od

nas, mora brzo da ozdravi, dve emisije bez nje bi i meni i vama bile

previ{e.

Temperatura je po~ela da joj raste dok je finansijska policija preturala

po poslovnim knjigama bra}e Vuji} u Valjevu, sa sumnjom da su

prebacivali ve}e sume novca sinu Ratka Mladi}a, Darku, koji je tim

novcem navodno finansirao skrivanje svoga oca. Rekla sam Luki}:

"Popij ovaj Fervex", a ona mi je odgovorila: "To je performans u kojem

}emo svi do}i na red, svima }e nam do}i u ku}u, rasturati stvari i tra`iti

Ratka Mladi}a".

Pe{~anik je i pre sedam godina emitovan 14. novembra, Luki} je bila u

studiju, ali je i tada presko~ila najavu za emisiju. Bilo je pro{lo deset

godina od pada Vukovara i pet dana od pobune Crvenih beretki. I tada

nam je bilo jako va`no da poka`emo uzajamnu povezanost ovih

doga|aja.

- Jutros smo iza{le iz podruma, ~etiri meseca smo tu u podrumu, njoj je

mu` poginuo, to mi je baka.

- Pala granata... Zakopali ga u ba{tu, u ba{tu ga zakopali, a kud da

radim, zamotala u }ebe i 'ajde...

- Idemo, tenkisti, idemo, vodi ekipu...

- Zaboravila ta{nu, na pô puta se setim, dokumenti ostali...

Svetlana Luki}: 

Re~e nam ovaj jedan da je ostao jo{ u bolnici, da se sa njima pregovara.

- To su ranjenici, strah ih je da ne}e... Njih je strah od masakra.

Svetlana Luki}:

A je l' ima razloga da ih bude strah?

Svetlana

Vukovi}
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- Srbi nisu ̀ ivotinje za odstrel, molim vas, trebamo zna~i vojvodu Mi{i}a

da uhapsimo, zaboravili smo njega da predamo Hagu, molim vas!

- Imam sina koji je slu`io vojsku u vreme kada je bilo sve ono {to se

de{avalo na Kosovu i u njegovo ime ne dozvoljavam, ja, srpska majka

ne dozvoljavam da se srpski sinovi poput zveri love i {alju u Hag.

- Je l' vi znate {ta je radila ona u Vukovaru u bolnici, Bosanac? Iz bolnice

je bacala decu i bolesnike van i ubijali su ih. Eno je na slobodi.

- Poni{tena je uredba o saradnji sa Ha{kim tribunalom, sve bacamo pod

noge. Na osnovu ~ega su ovi ljudi hapsili Banovi}e? Na osnovu ~ega?

Sutra }e njih neko da hapsi. Ja sam s Kosova. Koliko je pro{lo od pobede

DOS-a, od dolaska na vlast?

- Pa godinu dana.

- Godinu dana, {ta je za godinu dana u~injeno?

- Mnogo je u~injeno.

- Ni{ta, ali do sada su nas toliko...

- Ako veruje{ u Boga, da}e Bog. Na{ patrijarh Pavle nas je pozvao, i vas

je pozvao, na izbore.

- Gospodin Pavle je jedan svetac koji hoda i njega su uklju~ili u to, to je

najru`nija stvar {to su uradili.

- I dao je izjavu ovu da poziva...

- Ja nisam ~uo njegovu izjavu, to {to su oni rekli mo`da su mu stavili u

usta.

- Ja recimo osu|ujem ovaj protest ovde, smatram da nisu smeli da uzmu

u svoje ruke da vode politiku, ovaj deo armije ili ve}... Ja bih samo rekao

da ovim pokazujemo da jedan deo srpskog naroda ne zaslu`uje da u|e

u Evropu.

- Pa sad, pojedince, ne sve, iskreno re~eno. U pojedinim situacijama,

dodu{e, do|e ti sve da... Ali uglavnom pojedinci su koji trebaju... Han

Pijesak bez presedanja.

Svetlana Luki}: 

Šta ti je ovo?

- Ovo? To i ovo? Šta misliš, za šta slu`i? I ovo? S tim ubijam isto.

Svetlana Lukic: 

Koliko misliš da si ubio? Pitam onako, ne moraš da ka`eš.

- Ne brojim, to se nikad ne govori, ali evo, na primer, sino} sam imao

no}ne more, jednog sam ubio, sanjao sam ga.

- Neka me vidi cela Jugoslavija... Ne lajem, ja govorim istinu, sram ih

bilo, neka do|u da vide {ta su uradili, neka vidi cela javnost i ceo svet

neka vidi {ta su uradili od ovog Vukovara, divnog grada, divnog mesta.

Nas niko nije pitao, a svi su oni glasali i za Tu|mana i za njegovu

republiku, za Srbiju, za Milo{evi}evu republiku.

- Odakle si, iz Zenge? Idi ga odvedi tamo malo na ispitivanje. Mo`e da

bude moj ro|eni brat! Ja sam brata ostavio na Baniji mrtvog i nisam

mogao da ga izvu~em, ostao je da ga jedu svinje. Otac mi je pre mesec i

po dana u Belom Manastiru poginuo.

- Odakle ti, bre, ove ~izme? Ko ti je dao, vojska ti dala? Dala ti u ... vojska,

sad ste svi na{i!

Svetlana Luki}: 

Dobar dan, po{tovani slu{aoci, danas je 14. novembar, a pre deset go-

dina, 17. novembra, istog ovako sumornog novembarskog dana Svetla-

na i ja smo oti{le da vidimo kako izgleda oslobo|eni Vukovar. Eto, ~uli

ste kako zvu~i oslobo|eni i zdrobljeni grad.

A Crvene beretke su prekju~e u svitanje uz pesmu Za Beograd iz filma

Ko to tamo peva zauzeli ono isto mesto na kojem su pre deset godina

neki na{i sugra|ani bacali cve}e na tenkove koji su kretali ka

Vukovaru. 
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- Pa nismo se ni mi rodili da bi ratovali.

- Ne shvatate, ja ne govorim samo za sebe, govorim za moju generaciju.

- On pominje nekih hiljadu maraka... Ovi ljudi treba da imaju 5.000

maraka, da imaju nova odela, da imaju... Ovi ljudi moraju da se ~uvaju

kao zenica oka i da im se daju svi uslovi i da se isklju~e iz odlu~ivanja

o njima ^eda Jovanovi}, Bati}, Mihajlovi}, jer ovo su srpski vitezovi.

- Pojava naoru`anih ljudi sa dugim cevima u javnosti, a da ih nije

dr`ava zadu`ila da to rade, je oru`ana pobuna. Svuda u svetu se zna

kako se oru`ana pobuna razre{ava, ali postoji drugo pitanje: {ta }e

nama danas Crvene beretke? Ovo je bio poku{aj da se ugrozi ustavni

poredak. Ne osuditi jedan takav postupak koji se dogodio je ~isto

politi~ko licemerje, to je prikupljanje jeftinih, ali opasnih politi~kih

poena. To mo`e da izazove i takve potrese koji mogu ponovo da

pocepaju dru{tvo na dva dela.

- Ja sam, kad sam ~ula da se to de{ava u stvari bila mrtva besna, prvo na

ceo dr`avni vrh, u smislu Ko{tunica, one koji su bili odgovorni da se

ljudi koji su bili u vojsci, u policiji smene i da se odgovara za ono {to se

desilo. Zlo~ini na Kosovu ili u Bosni i Hrvatskoj jesu bili deo dr`avne

politike, dakle, dr`avni vrh koji je vodio zemlju je znao ta~no {ta se

de{ava i ono {to je problem, jeste da ti ljudi jo{ uvek nisu odgovorni. Jo{

uvek ne ka`ete odgovorno: da, to je Pavkovi}, ili da, to je Jovica

Stani{i}, ili ko god da je od tih ljudi koji su zapravo u tom trenutku bili

na vrhu. Da se makar jedan od njih sklonio, da su po~ela hap{enja, ovo

se sad ne bi desilo. Ne bi ovi ljudi ovako smelo izlazili na ulice i govorili.

- Ja te no}i zbog toga nisam spavala, ja sam `ena koja se ne razume i ne

voli nikakvu uniformu, a ono {to me najvi{e zgrozilo jeste {to je sa tog

istog mesta pre deset godina bacano cve}e na tenkove koji su i{li na

Vukovar. 17. novembra bi}e deset godina od pada Vukovara. Ja se

pla{im da je ovaj narod, koji je svoju svest prikazao glasaju}i u

septembru i glasaju}i u decembru, da je glasao nesvesno, on je glasao

protiv Milo{evi}a, nije glasao za ne{to drugo i za ne{to bolje.

- Ako je taj deo manji, onda vi meni odgovorite, za{to se gospodin

\in|i} kao |avo krsta pla{i izbora?

- Ovde je katastrofa, samo {to su ljudi koji su krvarili po svim rati{tima

i ~uvali ovu dr`avu danas izlo`eni beskrupuloznoj osveti ljudi koji su

le`ali deset godina po beogradskim ulicama, vozili se d`ipovima, bavili

se privatnim biznisom i tobo` protestovali i ru{ili re`im. Ovde je

drasti~no prekr{en Ustav i ja se pitam {to ~ekaju ovi ljudi, iza njih stoji

Ustav i zakon, a to je osnova, za{to ne uhapse \in|i}a, Mihajlovi}a,

Bati}a i sve one koji su potpisali odluku?

- Gde je sad srpska vojska na Kosovu, gde je? Jesu odbranili Kosovo? [ta

mi imamo od toga? Sedamdeset dana su nas bombardovali, propala je

dr`ava, `ivimo ovako kako `ivimo i nema nas nigde, ni na Kosovu, ni u

Hrvatskoj, ni u Bosni... Ko je mirno spavao ovde deset godina?

- Mi imamo posla sa najve}im svetskim mo}nicima, razumete.

- Ja nemam posla sa njima, imam posla sa ovim ljudima ovde, ovim ovde

{to stoje.

- Ti si mirno spavao dok su oni...

- Nisam ja mirno spavao, meni su oni mladost upropastili, mladost su

mi upropastili oni. Nisam ja za Zorana \in|i}a, Zoran \in|i} je trebao

ovu jedinicu da ukine jo{ 5. oktobra, {ta }e to nama?

- Onda }emo mi vas da ukinemo, i tebe i njega.

- De~ko, mlad si, ko ti je rekao da smo mi izgubili rat na Kosovu? \in|i}

i Bati}, je l'? Grdno se vara{, ja sam na BBC gledao slede}e, ka`e:

jugoslovenska vojska se sa Kosova posle sedamdeset osam dana

bombardovanja povukla u savr{enom redu.

- Ali, {to smo ulazili u rat onda?

- Mnogo si mlad...

- Jesam mlad, ali to ni{ta ne zna~i, {ta ako sam mlad? Ali ja se nisam

rodio da bi ratovao. Ljudi, bre, gde vi `ivite?
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doneti zakon, a dok zakon nije donesen nikakva saradnja sa Hagom

nije mogu}a, {to ukazuje na inspiraciju koja je stigla od negde drugde.

Svetlana Vukovi}: 

^uli ste po~etak jedne emisije iz 2001. godine. Da vas nisam upozorila

da je u pitanju stari snimak mogli ste da ga slu{ate kao da je od ove

nedelje. Uz bitnu razliku da je u me|uvremenu Zoran \in|i} ubijen.

Tada je bio premijer, a sada ga nema. Mnogi od nas svoje `ivote dele na

period pre i posle ovoga ubistva. Tada smo doneli neke odluke, postali

druga~iji ljudi nego {to bismo bili da Zoran \in|i} nije ubijen. Ali, to se

izgleda nije desilo sa srpskim dru{tvom, koje se posle jednog naglog

trzaja vratilo svojim hroni~nim nerazre{enim problemima iz devede-

setih. Moj utisak no}as, dok sam slu{ala ovaj snimak, bio je da je

srpsko dru{tvo ostalo isto i da je taj ~ovek umro uzalud. Tako ispada.

Hajde da probamo eksperiment u obrnutom smeru, da ~ujemo jedan

noviji snimak Sr|e Popovi}a i procenimo da li on zvu~i kao da to

izgovara pre mnogo godina.

Sr|a Popovi}: 

Imam jednu kolekciju izjava specijalnog tu`ioca, od one prve, "to }emo

pokrenuti ~im vi date zavr{nu re~", {to je bilo pre godinu i po dana, pa

do nekih da }e to istorija da raspravi, i onih gde se ~eka pravosna`nost

presude. Pa se onda pokazalo da oni kad govore o politi~koj pozadini

\in|i}evog ubistva u stvari misle na Terzi}a, koji je oslobodio Legiju, a

znao je da }e ubiti \in|i}a, ili je politi~ka pozadina ono o ~emu pri~a

Tijani}, da je u stvari Beba ve} dva sata kasnije znao ko su ubice i da }e

onda svako pametan razumeti da ih je on i anga`ovao. Tako da ja u te

pri~e da }e specijalni tu`ilac i{ta tu preduzimati ne verujem. A `eleo

bih i bilo bi zgodno da se razjasni da je ta politi~ka pozadina u stvari u

prili~noj meri delo oru`ane pobune u kojoj je Ko{tunica odigrao vrlo

sumnjivu ulogu, za {ta postoje svi mogu}i dokazi koje je prikupio

Kljajevi} na su|enju \in|i}u. Ne treba nikakva velika istraga da bi to

bilo dokazano i utvr|eno, i za mene je to jedina politi~ka pozadina. 

A za{to je to politi~ka pozadina? Pa iz onog razloga koji je naveo Priji}

u optu`nici, zato {to je u stvari oru`ana pobuna bila prvi korak ka

atentatu, da je to usko povezano i da su time stvorene mogu}nosti i

sredstva preko kontrole Dr`avne bezbednosti, da ona na kraju \in|i}a

ubije. Uzgred budi re~eno, zato se stalno govori kako je \in|i}a ubio

zemunski klan i kako zemunski klan takore}i nikakve veze s tim nije

Svetlana Luki}: 

Prve civilne `rtve Crvenih beretki su na~elnik resora Dr`avne

bezbednosti Goran Petrovi} i njegov zamenik Zoran Mijatovi}, to je

saop{tio malo~as na konferenciji za {tampu na{ premijer Zoran \in|i}.

Dakle, njihova ostavka je usvojena, a predsednik se temeljno priprema

za sutra i da}e sutra zavr{nu re~. Ina~e, ako vam se ~inilo da je ovih

dana bio }utljiv, on je u stvari bio samo zauzet jer je pripremao jedan

izuzetno zapa`eni referat. Naime, istog onog dana kada su Crvene

beretke umar{irale u Beograd, kada se jo{ jedan avion sru{io na

Njujork, kada je u jedan avion u{ao general Joki} i oti{ao u Hag, kada je

Severna alijansa ulazila u Kabul, u 19:30 u maloj sali Kolar~evog

narodnog univerziteta doktor Vojislav Ko{tunica, priseban i

pripremljen kao i uvek, odr`ao je predavanje o Milanu Grolu, odnosno o

ulozi intelektualaca u politici.

Vojislav Koštunica: 

Pitanje demokratije tako|e nije za Grola bilo samo pitanje politi~ko i

socijalno ekonomsko, ono je bilo mo`da iznad svega pitanje moralno.

Milan Grol upotrebljava izraz "valjan ~ovek", sa pogledom na svet i

lestvicom moralnih i drugih vrednosti koje je imao, prosto re~eno,

jedan pristojan, gra|anski vaspitan ~ovek. On nije mogao da shvati da

bi neko organizovan, ne usamljeni ludak, hteo da ru{i, a ne da gradi, da

vlada od sada pa doveka, da pravi sprdnju od tradicije i sebe samog

bogotvori. Slobodan Ra{kovi} bi rekao da je to imanentna slabost

demokratije, ta nesposobnost za borbu sa nekim ko ne po{tuje pravila

igre, kome ni{ta nije sveto, ko ne zna za istoriju, moralne obzire i stid.

Svetlana Luki}: 

A sada je pola ~etiri, vi slu{ate profesora doktora Vojina Dimitrijevi}a.

Vojin Dimitrijevic: 

Ako biste nekome ispri~ali da se najelitnija policijska jedinica di`e i

zaustavlja saobra}aj, i postavlja uslove koji s njenim poslom nemaju

nikakve veze, onda bi reakcija stvarno bila da smo mi na ivici situacije

u kojoj se Nema~ka na{la posle 1918. godine. Tamo je svako malo neko

pravio neki pu~ i iz tog rasula se polako izrodio Hitler. Ono {to meni tu

izgleda najsumnjivije jeste {to je retorika tih momaka, ~ija je najve}a

sposobnost - i zato se anga`uju - fizi~ka spremnost, {to je njihova reto-

rika potpuno preuzeta od Ustavnog suda koji naravno tvrdi da treba
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Ja mislim da }e se to otvoriti jedanput, a zatvoreno je odmah, i to na isti

na~in na koji nam je opro{ten genocid. Kada se pokazalo u Sablji da je

istraga krenula ka Ko{tunici, odmah su zavapili ovi iz Evropske unije -

nemojte to da dirate, nemate vi snage za to, samo }ete da napravite

d`umbus u toj zemlji, nemate snage vi to da istra`ite, on ima vojsku iza

sebe i mo`ete da napravite i gra|anski rat, nemojte ni{ta da ga pitate,

pravite se ludi, eto, imate puca~e, sudite puca~ima i zadovoljite se time.

Mi smo stalno tretirani kao neki maloletnici, kao olo{ koji nije u stanju

da re{i svoje probleme, nije zaslu`io nikakvu pravdu i bolje da se time

ne bak}e nego da gleda nekako da zamulja te stvari i da ide dalje. Tako

nas tretiraju - pusti ih, ne znaju oni bolje. Gledaju nekako samo da se to

sada ograni~i i minimizira i neka furaju dalje, {ta oni znaju o nekakvoj

pravdi. Li~no sam pogo|en u svom nacionalnom dostojanstvu tim

stavom.

Svetlana Vukovi}: 

Mi{a Vasi} je mesec dana bio u Zagrebu, pratio je sve u vezi sa

ubistvom urednika Nacionala Ive Pukani}a, a razgovor smo po~eli

Crvenim beretkama.

Miša Vasi}: 

Nisam bio preterano impresioniran. Pre svega, to je {aka jada u ~isto

vojnom smislu govore}i. Sve su to veliki junaci, picnuti i napirlitani i

tako dalje - {to bi rekao, da ka`em slobodno, moj drug i prijatelj Aca

Vasiljevi}, biv{i na~elnik: to bi jedan vod mojih ljudi rasterao kao

ma~ke s jebi{ta. Sve je to bilo ono tipi~no gangstersko kur~enje: evo

smo sad mi stali, {ta nam mo`ete, ovo, ono, tralala. To je ona pri~a koja

se u ono vreme ~ak u DOS-ovoj Vladi raspredala sa velikom slatkom

jezom: sad }e oni da do|u u Vladu Srbije i sve da nas po'apse. Onda

posle Goran Petrovi} ka`e "ljudi, pa ja samo u beogradskom centru

imam dovoljno naoru`anih i obu~enih ljudi da ih rasteram". Prema

tome, to je cirkus i pozori{na predstava, koja je naravno bila na-

pravljena sa iskonstruisanim povodom, a to je hap{enje bra}e Banovi}.

To je bio iskonstruisan povod, treba videti ko je naredio da Crvene

beretke hapse bra}u Banovi} i onda }emo imati i jedan mali korak dalje

u istrazi politi~ke pozadine ubistva. Bra}u Banovi} su mogla da uhapse

dva milicajca pozornika iz Obrenovca, potpuno hladno, bez ikakvih

problema, ali je neko osetio potrebu da po{alje celu jedinicu, pa da onda

imaju izgovor da se bune i da se pridru`e DSS-ovom i Ko{tuni~inom

imao. Njega su ubili dr`avni slu`benici, ubili su ga ljudi koji su radili u

Dr`avnoj bezbednosti, oru`jem koje je uzeto iz Dr`avne bezbednosti,

po informacijama koje su dobijene iz Dr`avne bezbednosti. Tako da ve}

sama upotreba te sintagme "politi~ka pozadina" zamagljuje o ~emu se

tu ustvari radi - radi se o oru`anoj pobuni, te{kom krivi~nom delu

protiv ustavnog poretka i bezbednosti. O okolnostima pod kojima je

izvr{eno to krivi~no delo saslu{ani su brojni svedoci, prikupljene su

izjave od samih optu`enih koji dokazuju da se radi o oru`anoj pobuni i

~ak postoje i trake na koje su snimljeni prislu{kivani razgovori u

kojima se izme|u ostalog vrlo ~esto pominje Ko{tunica. Dakle, to je za

mene politi~ka pozadina, ali ne vidim nikad da se o govori o oru`anoj

pobuni, nego se stalno govori o toj fantomskoj pozadini. Onda neki

ljudi s pravom ka`u: pa to uop{te nije nikakva pravna kvalifikacija, ne

postoji takav izraz u krivi~nom zakonu, politi~ka pozadina ne zna~i

ni{ta. Ta~no, i karakteristi~no je da tu`ilac govori na takav na~in,

nejasan i zbunjuju}i.

Svetlana Luki}: 

[to bi rekao Rade Bulatovi}, nema politi~ke volje da se uhapsi Mladi},

odnosno nema politi~ke volje da se pokrene...

Sr|a Popovi}: 

Tako je, njegova ro|ena politi~ka stranka u{la je u kohabitaciju odmah

posle atentata, kako }ete sada da istra`ujete tu politi~ku pobunu, kad

postoji sumnja da je DSS, i Ko{tunica li~no, imao nekakvu ulogu u

tome? Ja ~ak ne}u da tvrdim kakvu, ali nekakvu ulogu je o~igledno

imao ako ti pobunjenici ka`u "ovo mo`e da zaustavi samo Ko{tunica",

ako Spasojevi} ka`e "nemoj da ka`ete [e{elju da smo uspostavili

kontakt sa Ko{tunicom", ako se oni vi|aju sa Tomi}em i Bulatovi}em

usred pobune, ako im ovi obe}avaju da ne}e ni{ta da urade, ako

Ko{tunica ne izvr{ava svoju ustavnu obavezu da kao vrhovni

komandant ugu{i pobunu. Onda je jasno da nekakva uloga tu postoji,

ali da ona nije ispitana. Mislim da }e ovo biti potvr|eno samo zato da

se cela ta pri~a skine uop{te sa dnevnog reda i da se vi{e ne pominje, jer

svakog 12. marta nastane briga i strepnja da }e opet ta pri~a da se

otvara. Oni ~ekaju da to polako potone u pro{lost i da postane neka

vrsta istorijske misterije, i takvih izjava je bilo, "nikad se ne}e saznati".

Pa ako ne}e{ da sazna{, ne}e{ saznati, da. 
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Ta se ekipa u me|uvremenu nekako razi{la, a ima ih sada po sudskim

stra`ama, po protivteroristi~kim jedinicama, ima ih tamo i ovamo. E,

sad, pitanje je da li da ih dr`imo u {atoru, pa da pi{aju napolje ili da ih

pustimo napolje pa da pi{aju u {ator, {to bi rekao pokojni Lindon

D`onson. Da ih ima - ima ih, i to je trebalo re{avati principijelno i

odmah, jer kad se ne{to ne re{i principijelno i odmah onda posle ne

vredi. To je isto kao i slu`be - da smo 6. oktobra raspustili slu`bu i

napravili novu, sve bi bilo u redu i radilo bi potpuno bez problema. Ako

njih ne razjurite odmah, ako ne ka`ete "izvinite, gospodo, vama

dr`avne slu`be vi{e nema i pazite dobro {ta radite", onda ni{ta niste

uradili. E, sad se oni tu vuku, ne znam, kod Aleksandre Ivanovi}eve po

onom Lupusu, pa ih ima tu, pa ih ima tamo, pa po raznim za{titarskim

agencijama. Dobro, hajde, neka ih s milim bogom, neka rade ne{to ako

ve} nemamo osnova za krivi~ni progon, ali u principu, vi{e nikada

dr`avna slu`ba. Uvek se setim kako je De Gol 1961. godine posle vojne

pobune u Al`iru raspustio prvi padobranski puk Legije stranaca. Dan-

danas u francuskoj vojsci postoji drugi padobranski puk Legije stra-

naca, prvi ne postoji. Za{to? Raspu{ten je za sva vremena, jer se pobu-

nio protiv francuske Republike. E, to je trebalo uraditi sa Jedinicom za

specijalne operacije tada, odmah, a sad nek' se bave onim {to im je

preostalo. Ma, ni dalje nisam impresioniran.

Svetlana Luki}: 

Pojavila se jedna vest, htela sam da te zamolim da je prokomentari{e{,

naravno ako je ta~na - u pitanju je tvrdnja, kako ka`u, advokata Stanka

Suboti}a da je iz kabineta predsednika Ko{tunice stizalo pismo

stranim ambasadorima u kojima je on, pozivaju}i se na pisanje

Nacionala, na neki na~in denuncirao \ukanovi}a, \in|i}a i Suboti}a.

Miša Vasi}: 

Znam, to je doprlo i do mene. Mislim, znali smo i ranije da se pisanje

pokojnog Pukani}a i Nacionala i Du{ka Jovanovi}a iz Dana - ja ne bih

vezivao ta dva slu~aja, da se odmah razumemo - kolportiralo negde iz

kabineta. Tu postoji i nekakav potpuno slu`beno-uljudni dopis ita-

lijanskog predstavnika u onom uredu Olafu u Briselu. To je njihov

organ za borbu protiv organizovanog kriminala, prevara i {verca, oni

du`e i cigarete. Taj potpukovnik Guardie di Finance, italijanske fi-

nansijske stra`e, slao je tu`iocu [elziju potpuno formacijski sve ono

{to je dobijao od nekoga ovde, a dobijao je i ovo pismo. Ja ne znam

koliko je tu`ilac [elzi bio time impresioniran, ali on je uvid u taj

zahtevu da oni ne}e da rade dok se ne donese zakon o saradnji s Hagom

i tako dalje, to je bila u potpunosti politi~ka pri~a. 

Tada{nja Vlada nije imala dovoljno prisebnosti ni hladnokrvnosti da s

tim kako treba iza|e na kraj, tim pre {to je izabran trenutak kada je

Zoran bio, ne znam gde, u Va{ingtonu ili tako negde. Znam da je Du{an

Mihajlovi} pobesneo, i ba{ na dana{nji dan, dakle, 13. novembra, zvao

me je ku}i da do|em smesta kod njega da mi ne{to da. Dao mi je neke

papire i bio je jako ljut. Mislim da je to tako|e bio ~etvrtak. U svakom

slu~aju, bila je sednica Vlade u 13h, ja sam kod njega bio u 11, onda je on

meni predao onu belu knjigu o organizovanom kriminalu, koju je ina~e

pre toga bio razdelio raznim medijima, i jo{ dva-tri papiri}a koji }e se

kasnije pokazati kao zna~ajni. To su prepisi onih ~uvenih telefonskih

razgovora od prethodnog dana, kad Du}a Spasojevi} razgovara sa

nekim u Kuli, najverovatnije Gumarom Marin~i}em, "samo Ko{tunica

mo`e da nas spre~i", sad ovo, sad ono, cela stvar je jasna. No, u svakom

slu~aju, znamo kako se to razmrsilo: Du{an je oti{ao da ponudi

ostavku, ovi su mu, bogu hvala, odbili ostavku, ali smo, na kraju

krajeva, dobili - {ta? Dobili smo Andru Savi}a i Bracana na ~elu Udbe. 

Legija je bio zadovoljan, posle }e se u istrazi oko \in|i}evog ubistva u

iskazima svedoka i optu`enih specijalnom sudu ispostaviti da je Du}a

hteo jo{ i vi{e, i Legija ga je smirivao i rekao: ~ove~e, pa {ta }e{ vi{e od

ovoga, dobili smo slu`bu u ruke, mi mirni, mi carevi, mi pobedili. Tako

da je to bila ta jedna tu`na epizoda, naravno, sa svim onim cirkuskim i

melodramskim detaljima odla`enja u Kulu, gde Zvezdan vadi no`, ho}e

da se kolje... Apsolutni  cirkus. A to je ono, mangupska posla. Oni su

naseli na mangupsko pozori{te i onda se pojavila ona ~uvena opasnost

- {ta }emo ako eventualno interveni{e vojska? ^injenica je da su

elementi 63. padobranske brigade, uglavnom u civilu, bili diskretno

razme{teni oko te pozicije na autoputu i u stanju da zapre~e ulaz u

grad preko Gazele, to znam od njih, bili su oni tamo, bilo ih je zaista

sasvim dovoljno da zavr{e stvar. Me|utim, pojavljuje se jedna druga

politi~ka opasnost koja me je prepala prvog dana: {ta ako sada Neboj{a

Pavkovi} ode u Kulu, stane u slovo F i ka`e "'ajde, dosta, mar{, mir,

ti{ina!" i ispadne spasilac domovine? Pretpostavljam, a imam i nekakve

naznake na tu temu, da su se i \in|i} i njegova ekipa pla{ili iste mo-

gu}nosti, samo nam je jo{ trebao Neboj{a Pavkovi} kao spasilac

otad`bine! Tako da se onda zavr{ilo kako se zavr{ilo.
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tome ko je raspolo`iv, kome je kad zgodno i tako dalje. To se radi, {to je

neko lepo podsetio u hrvatskoj {tampi, jo{ od vremena kada su pokojni

Bagari} i pokojni Ljuba Zemunac drmali kompletnim frankfurtskim

podzemljem zajedno, bratski, jedinstveno. To je bilo i za o~ekivanje.

Ono {to me malo ~udi je {to se ta o~igledna, razumljiva i potrebna

nelagoda u hrvatskom javnom mnjenju po~ela eksploatisati na

standardni, uobi~ajeni i davno pre`iveli na~in: kad si u nelagodi, ti sve

prebaci na Srbe, onda ti je najlak{e. Ceo pristup je, kako se ka`e na HTV

u reklamama, kroativan i lokalne prirode. 

Kome se siromah Puki zamerio? Nikome. Kakve veze ima Joca

Amsterdam? Ali, nekim hrvatskim medijima je bilo stra{no slatko da

odmah ka`u: a, evo ga Joca Amsterdam, da ne bi izmi{ljali gomilu ba{

slabih la`i na tu temu poput one da `ivi u vili Mir. Ne `ivi u vili Mir, `ivi

u Tolstojevoj 33. Za{to tamo? Zato {to je njegov advokat Zdenko

Tomanovi}, koji mu je iznajmio tu ku}u, jer je istovremeno advokat

porodice Milo{evi}. Ne vidim {ta je tu krivi~no delo. Ako se njemu `ivi

u Milo{evi}evoj ku}i, ako ho}e da spava u Milo{evi}evom krevetu, pa

nek' je lepo Joci Amsterdamu, ja mu `elim svaku sre}u. Ali, nije dakle,

u vili Mir, nije kupio zgradu, biv{u zgradu MUP-a i u njoj otvorio tr`ni

centar gde se prodaje hrvatska roba - citiram emisiju Otvoreno

zagreba~ke televizije. Nije pod svevi{njom za{titom srbijanskih vlasti,

nego je, naprotiv, na uslovnoj slobodi sa deponovanim paso{em u Sudu

i na kauciji od 300 soma evra, ~eka ~ovek su|enje za ono ubistvo iz

1996. godine, ali da ne ulazimo u tu pri~u. To {to je Joca optimista oko

tog su|enja - on ima tu vrlo zna~ajnu karakternu crtu, a to je da te`i da

jako kratko ostaje u pritvorima. Za{to? Zato {to svedoci odjednom nisu

dostupni ili, {to je ~e{}i slu~aj, razviju akutni slu~aj amnezije, ne

se}aju se ni~ega. Mo`da se izvu~e iz ovoga ne{to, to je pitanje na{eg

pravosu|a, ne bih ulazio u to, ali, ljudi, nemojte vi me{ati Jocu dok

nemate dokaze. Ne, ubistvo Pukani}a je ne{to drugo, ubistvo Pukani}a

je iznu|eni pani~ni gest i vezan isklju~ivo za njihove hrvatske stvari.

Njega je trebalo u}utkati po svaku cenu pre nego {to ne{to ka`e, ne

znam {ta. A to {to je upetljana gomila amatera iz Srbije, dvojica iz

Bosne i Hercegovine, i ostatak iz Hrvatske, to je pitanje modaliteta i

taktike, ali mi preduzima~a otprilike znamo, mi znamo izvr{ioca i

podugovara~a, a ko je investitor, to }e morati hrvatska policija da

prona|e.

materijal imao svakako po drugoj liniji, preko italijanskih DKP-a u

Crnoj Gori i sad on da ulazi u meritum te pri~e... Mislim, mogli bismo,

ali ja sam to obavio 2001. u prole}e kad je trebalo da se obavi, kad smo

rekli "ali, ljudi, vodite ra~una". Posle se Pukani} napla}ao skoro pola

miliona kuna od{tete na hrvatskim sudovima Stanku Suboti}u zbog

toga {to su odbijali da objavljuju demanti, a zbog klevete, i tako dalje, i

tako dalje. Prema tome, ta je stvar u Hrvatskoj pravosudno rasvetljena,

jasna i svako dalje potezanje jednostavno nema smisla.

Svetlana Luki}: 

Kakav bi zna~aj imalo, ukoliko je ta~no, da su ta pisma stizala iz

kabineta predsednika dr`ave?

Miša Vasi}: 

Vratimo se u taj trenutak, to je prole}e-leto 2001, vreme neposredno

pred kulminaciju sukoba izme|u Demokratske stranke Srbije i ostatka

DOS-a, kad je njima svaki argument bio dobar da opljunu \in|i}a i

\in|i}ev kabinet, pa ~ak i la`na argumentacija i manipulacija

bazirana na selektivnim materijalima stanice CIA u Beogradu, koju je

Vilijem Montgomeri preko svog ~inovnika Gabriela Eskobara, koji sad

sedi u Pragu, slao Pukani}u na ruke. Bil Montgomeri i pokojni Pukani}

su bili culo e camicia, {to ka`u Italijani, ne mo`' biti bli`i, gospo|a

Montgomeri tako|e. Nisu silazili s telefona u to vreme. Prema tome,

Bil Montgomeri je imao nekakav politi~ki dnevni red, naime, on je

nekom obe}ao u Va{ingtonu da }e da spre~i odvajanje Crne Gore, pa je

onda gurkao sve te pri~e do kojih je do{la CIA da idu preko Nacionala

ne bi li se Milo \ukanovi} upla{io, a ne bi li, bogami, i \in|i}u malo

ne{to podviknuo. O tome smo pisali vi{e puta, to ja tvrdim stalno, Bil

Montgomeri }uti.

U tekstu u dana{njem Vremenu ja sam na po~etku samo nabrojao

odre|ena lica i na{ao im zajedni~ke imenitelje, podelio ih u dve grupe.

Jednima je zajedni~ki imenitelj Joca Amsterdam, drugima je zajedni~ki

imenitelj Milorad Ulemek Legija. Te dve grupe se preklapaju na

izvestan na~in, ali treba biti jako oprezan. Treba imati u vidu da je

investitor u ceo taj zajedni~ki poduhvat atentata na Pukani}a

najverovatnije iz Hrvatske ili Srbije, ne vidim ko bi ina~e imao bilo

kakvog razloga za to. Onda smo do{li na onu pri~u da se za ad hoc

operacije, zna~i te zajedni~ke poduhvate, unajmljuju izvo|a~i radova,

podugovara~i, ~ak preduzima~i iz raznih okolnih dr`ava, ve} prema



368

14
.1

1.
0

8
.

Mi{a

Vasi}

u~iti. Kinezi i Ju`nokorejci rade, rade, rade, a ne klepe}u, klepe}u, kle-

pe}u kao neki drugi. Ono {to veli Dubravka Stojanovi} u {pici

Pe{~anika - evo, ve} 150 godina, stalno isti problem, pa se izvolite

odlu~iti ve} jednom. Hrvati su se odlu~ili.

Demokratskoj stranci nedostaje tvr|i pristup. Ne bih sad da zvu~im

kao mahniti LDP-ovac, ja sam lice nestrana~ko, ali mislim da su mogli

biti tvr|i, da su mogli da se iscenjkaju za vi{e. Smeta mi fascinacija

nacionalizmom koja je postojala kod srbijanske opozicije u

Milo{evi}evom vremenu, a sada{njih stranaka na vlasti, ba{ mi

smeta.Oni misle, ako je Sloba tako dobro uspeo s nacionalizmom, ako

radikalima tako dobro ide, mora biti da je to ne{to dobro. Ljudi, nije, ne

mo`ete i da se jebete i da vam ne u|e, kako to da objasnim, ja se

izvinjavam na ovom francuskom! Ima da se ka`e: mi to i ne damo, ispod

toga i ne damo, ispod toga i ne}emo. Uostalom, jo{ ~ekam da sklone

A}imovi}evu i Nedi}evu sliku iz kabineta, dok to ne budu uradili ne

mogu da im verujem. Da se uvla~ite u dupe Rado{u Lju{i}u? Gledam ga

sino} na Televiziji Avala, pa ono je stra{no! Kakvi crni neonacisti,

Justin Filozof, Dveri i to, to su mnogo fina deca. Pri tom je jo{ to dr`alo

Zavod za ud`benike i izdalo ne znam kakve sve knjige, i niko tu da

podvikne i da ka`e "izvinite, ne mo`e, ima tu jedna crta preko koje ne

idemo"? Tako da moraju da se odlu~e ve} jednom da se pokake ili da

ustanu sa no{e. Ne, ali sad smo se dokopali vlasti, sad smo se spasili

stra{ne alternative radikalsko-narodnja~ke vlade i sad, budu}i da smo

to postigli, mo`emo sebi da dozvolimo bole}ivost na ovo i na ono, pa da

se ne naljute ovi i oni, pa da se ne naljuti Mrka... 

Na kraju dobijamo potpuno luda~ku situaciju u kojoj je najracionalnija

politi~ka pojava u toj novoj koaliciji Ivica Da~i}. Ka`ite {ta ho}ete, ali

jeste. Ve} sam optu`en da mi je Ivica Da~i} slaba ta~ka, ali mislim,

dokle god se on ovako pona{a i dokle god ne pominje Milo{evi}a ja sam

mrtav zadovoljan. ^ovek radi svoj posao kako treba, hvala na pitanju.

Evo, seo sa sindikatima, razgovarao, kona~no prvi ministar unu-

tra{njih poslova koji je seo s policijskim sindikatima da razgovara.

Ljudi imaju skoro 10.000 ~lanova, to vi{e nije zajebancija, mora da se

razgovara s tim ljudima, tim pre {to imaju krajnje legitimne i krajnje

opravdane zahteve. Zna~i, ne{to se tu odvija. Da ostavimo sad tog

Da~i}a po strani, i ovako }e svi da me ispljuju, ali hajde, mislim, uradite

ne{to, mrdnite se malo! Hajde da sa~ekamo da vidimo {ta }e ispasti sa

naprednjacima i natra`njcima u toj Skup{tini, jer ako se nastavi ovako

U Hrvatskoj se ~ude izjavama Vuka Jeremi}a, jer nije ba{ sad trenutak

da se pravimo va`ni, da ne{to tvrdo odvaljujemo. Mo`emo se mi do mile

volje svetiti svakome ko je priznao Kosovo, ali ima tu neka cost-benefit

analiza, da vidimo koja je cena, koja je korist iz toga. Mislim da je

zatezanje odnosa sa Hrvatskom ovog trenutka suvi{no. To {to se

malom Vuku dopalo da se negde razvi~e - nije mu to prvi put, ali mislim

da sa Hrvatskom treba postupati opreznije iz potpuno o~iglednih

razloga, vidljivih golim okom, a to je: oni su nam prvi susedi. Da nam

ne bude posle kao njima nakon {to su zatezali sa Slovencima, pa sad

imaju problem oko Evropske unije. Ne treba zatezati sa Hrvatima. Mi

imamo na{e pri~e koje traju i koje su potpuno legitimne, povratak

izbeglica, povratak imovine, stanarska prava, i ne treba hrvatskoj

administraciji ovoga trenutka davati izgovore da te legitimne pri~e

po~inju da zaba{uruju zbog nekakvih tvrdih i u principu besplatnih

izjava Vuka Jeremi}a. Za razliku od Srbije, Hrvatska je dosta davno

postigla jednu vrstu nacionalnog konsenzusa da ho}e u Evropu, {to

god ina~e izme|u sebe mislili i koje god probleme imali, a imaju ih.

Ipak, tu postoji nacionalni konsenzus i u tom smislu, recimo, hrvatski

Sabor je daleko efikasniji od na{e Skup{tine. Nema tu opstrukcije,

cinculiranja, amandmana, lepo smo se dogovorili, ispunjavamo onaj

doma}i zadatak koji nam je postavljen sa dono{enjem propisa. 

Sad se upravo sva|aju oko Brodogradnje, ali ja ne verujem da im je tu

kriva Evropska unija. U doba one Tu|manove robija{ke i plja~ka{ke

privatizacije uni{tena je Brodogradnja kao {to je uni{teno, {to meni

nikad nije bilo jasno kako su uspeli, trgova~ka mornarica, koja je bila

jedna od najja~ih na Mediteranu. Iz nekog razloga je to potpuno upro-

pa{}eno i o tome ne vole ba{ da pri~aju, jer, {to bi rekao ~uveni general,

voza~ kamiona Ljubo ]esi} Rojs, Hercegovac - ko je jamio, jamio.

Podse}am, jamiti je turcizam, zna~i jagmu, plja~ku, dakle, ko je klepio,

klepio je, eto, idemo dalje. Tako da je komentar generala-voza~a u

stvari izraz javnog mnjenja koje nema kud nego da se slo`i sa tim. E,

sad, oni imaju problem, u hrvatskoj dr`avi je potpuno racionalan stav

da o~uvaju Brodogradnju, me|utim, ta je Brodogradnja u me|u-

vremenu oti{la k vragu, upropa{}ena je i sad je najbolje prodati je. Oni

se pla{e privatizacije, jer u me|uvremenu su se u brodogradnji na

planetarnom nivou, jer je brodogradnja planetarna stvar, dogodile

razne stvari, odjednom su nekakvi Ju`nokorejci pre{ibali Japan, pre{i-

bali svakoga. Ali, kako je s brodovima, tako je i sa videorekorderima i,

evo, u poslednje vreme i automobilima, to je ne{to na ~emu se treba
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Svetlana Vukovi}: 

Od 2000. godine smo ~ekali da nam vreme pro|e - do isporuke

Milo{evi}a, do referenduma u Crnoj Gori, do progla{enja nezavisnosti

Kosova. Od sada bi nam bolje bilo da vreme ispunimo ne~im pametnijim

od ~ekanja, jer }emo ga meriti od jednog do drugog izve{taja Evropske

unije o tome koliko smo odmakli u procesu pridru`ivanja. Ovih dana su

predstavnici Evropske unije obilazili ceo region. Najbolje je pro{la

Hrvatska kojoj je re~eno da 2009. mo`e postati kandidat. Mi smo

odmah prisvojili to hrvatsko dostignu}e i objavili da }emo u stvari mi

slede}e godine dobiti kandidaturu. U progress reportu Evropske unije

za Srbiju, koji nismo videli na srpskom, u stvari pi{e da osim problema

nepotpune saradnje sa Hagom Srbija ima i ogroman problem korupcije.

Govori Goran Svilanovi}.

Goran Svilanovi}: 

Ja prepoznajem tri razli~ite politike koje Evropska unija provodi u

odnosu na ovaj region. Dakle, ono {to je mene frustriralo svoje-

vremeno, takozvana politika uslovljavanja, to je u stvari konstanta.

Gotovo sam plakao na sednici Severnoatlantskog saveta, to je telo koje

donosi odluke u NATO, uveravaju}i ih kao ministar da smo mi

prikucani uza zid, da mi dalje ni{ta ne mo`emo, da je takvo stanje u

zemlji 2002. godine. I da nas, ako zaista `ele da nas razumeju, podr`e,

da je va`no da nam omogu}e da Srbija, tada jo{ Jugoslavija, u|e u

program Partnerstva za mir, i da ja znam da je civilna kontrola nad

vojskom osnovni uslov da neko pristupi takvoj organizaciji. Ali, ja sam

im rekao da je nama potrebno da pristupimo da bismo uop{te do{li u

situaciju da kontroli{emo sistem, da mi za dve godine nismo uspeli da

imamo punu kontrolu nad tim sistemom. Tada je govorilo {esnaest

ambasadora, i svi za redom su izgovarali ime Ratka Mladi}a. Nekoliko

godina kasnije predsednik Vlade, kome je veza sa NATO poslednja

stvar koja ga interesuje u `ivotu, dobije NATO, ~lanstvo Srbije upravo

u Partnerstvu za mir, na poklon. \in|i} vi{e nije `iv, ta Vlada, koja vi{e

ni izbiliza nije bila ona Vlada iz 2002. godine, dobije program

Partnerstva za mir, Mladi}a nema. Vidite da svi u~imo lekcije, politika

uslovljavanja, dakle, do`ivela je svoju transformaciju, nikada nisu

odustali od nje, ali je dopuna te politike bila, kako volim da ka`em,

politika koja Srbiju anga`uje i uklju~uje u evropske procese. 

Ovaj razgovor sam po~eo od izve{taja koji je pre nekoliko dana

objavljen. U mojim o~ima on predstavlja tre}u evoluciju politike

u Skup{tini, ova opstrukcija, ove budala{tine... Svakog dana slu{am

Skup{tinu Srbije. Neki ljudi slu{aju muziku, moja Tanja i ja slu{amo

Skup{tinu Srbije. Oni se, ljudi, zabavljaju fenomenalno, to je cirkus

nebeskih razmera. Ona vlada koja ukine prenose Skup{tine }e, pretpo-

stavljam, gurnuti Srbiju nekoliko koraka napred na tom putu na kojem

se svi stalno sapli}u i proklizavaju, ali dokle god imamo direktan

prenos Skup{tine - pa makar me optu`ili da sam se solidarisao i sa

Sa{om Tijani}em - ima}emo cirkusa i opstrukcije, jer je direktni prenos

napravljen jedino i isklju~ivo u radikalsku korist i ni u ~iju vi{e. Svi

gube izuzev njih.

Danas sam s najve}om pako{}u podsetio neke svoje hrvatske ~itaoce

na par okolnosti. U prole}e 1998. godine ovaj Arso Har~evi} - koji je sad

uhap{en, pobegao iz Crne Gore ali se predao u Hrvatskoj, pa ga sad

vodaju po policijskim upravama da daje razne iskaze o raznim

okolnostima, mogao bi da ka`e ~ovek za njega da je plodan izvor -

otvara kafi}. To nije njegov kafi}, on je tu lapo-lapo ortak sa

Vladimirom Milankovi}em, biv{im na~elnikom policijske uprave

sisa~ke iz najgoreg vremena, kada su masovno nestajali Srbi u Sisku.

Ko su po~asni gosti na otvaranju kafi}a u Glini? Zvezdan Jovanovi} i

Legija Ulemek. Odakle Legiji Ulemeku potpuno ispravan hrvatski

paso{ s kojim je putovao, po{to je onaj kompromitovani mostarski

paso{ ostavio kod ku}e gde ga je policija na{la? Od Vladimira

Milankovi}a. Ko sedi u [eratonu, ko se vucara po kazinima u Zagrebu?

Vladimir Milankovi}, Legija i ostali kao oni. Onda se posle oni

i{~u|avaju - kako to, ~ekaj, pa ovaj je ratni zlo~inac. Pa jeste, i

Milankovi} je ratni zlo~inac, da se razumemo, ima tu personalnog

preklapanja ratnih zlo~inaca i velikih umetnika iz sveta

organizovanog kriminala, naravno da ima. Stalno govorim za{to cenim

kriminalce: nemaju nikakvu etni~ku, versku, nacionalnu ili politi~ku

predrasudu, oni }e raditi sa svakim i plja~ka}e svakoga podjednako.

Oni jedino razlikuju bitno od nebitnog, za razliku od na{ih blesavih

politi~ara. Na{i istovremeni srpski i hrvatski ratni zlo~inci,

organizovani kriminalci, od samog po~etka sara|uju fenomenalno

dobro, jedni druge pokrivaju, jedni drugima ~ine usluge, kao {to vidimo

sada iz rasplitanja pri~e sa Pukani}em. To je to - ko je u stanju da svog

kom{iju oplja~ka, protera ili ubije samo zato {to je druge vere ili nacije,

taj je u stanju i sve ostalo, dalje nema izbora.
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nedelje na naslovnoj strani, a onda mi ostane stan od milion evra. Ljudi

bukvalno tako razmi{ljaju i ka`u - pa {ta. Je l' se nekome ne{to

dogodilo? Nikome se ni{ta nije dogodilo. Srbijom su od Vlade te 2000.

godine naovamo dominirale velike nacionalne teme. Jedna je bila

odnos Srbije i Crne Gore, setimo se, tako isto sa Kosovom, tako je i sa

Hagom. Da li }e biti hap{enja, ne}e biti hap{enja, da li je to poni`enje

za narod ili nije poni`enje za narod, da li smo mi krivi ili nismo krivi,

bosanska tu`ba za genocid kao ~etvrta tema, peta tema je bio taj

famozni ustav - imamo ga ili nemamo, {ta }emo kad nismo doneli

ustav. Dakle, imali smo pet tema koje su prethodnih nekoliko godina

dominirale na{om scenom. Ko god da je bio premijer, morao je da

pomene ovih pet tema u odgovoru na svako pitanje "~ime se bavite". A

u tih pet tema, Ceco, nema ni "e" od ekonomije, ni "e" od Evropske unije.

Svetlana Luki}: 

Oni su to podgrevali vrlo ~esto...

Goran Svilanovi}: 

Ne, ja mo`da ~ak i ne bih rekao da su podgrevali, ali bih rekao da je

postojala nespremnost da se stvari re{e. U svakom slu~aju, sad su teme

redukovane. Crna Gora vi{e nije tema na taj na~in na koji je bila,

bosanska tu`ba za genocid presu|ena, saradnja sa sudom u Hagu je

svedena na dva imena, Mladi} i Had`i}, Ustav je donet, status Kosova

je u stvari u finalnoj fazi. Ta sre}na nova 2009. godina stvarno mo`e da

bude godina pomeranja stvari. Za osam godina mi u stvari nijednom

nismo bili u situaciji u kojoj je Ma|arska bila na dan kad je sru{en

berlinski zid, u kojoj je Poljska bila tog istog dana. Nismo imali nijednu

politi~ku temu, sporenje, sa Evropskom unijom. Znate kako izgleda

kad nemate politi~ku temu sa Evropskom unijom? Ja sam pre nekoliko

nedelja bio pozvan da govorim u Zadru i govorio sam o odnosu Rusije,

Amerike, Evropske unije, i onda o na{em polo`aju u toj konstelaciji.

Oni su me gledali, njima to nije bilo previ{e zanimljivo, mada vrlo

egzoti~no. I onda sam sedeo jo{ nekoliko sati, slu{ao o ~emu oni

razgovaraju i bio sam jako ljubomoran. Dakle, tih pedeset ljudi je

pri~alo o korupciji na univerzitetu, o nacionalnom programu za

suzbijanje korupcije, dakle, pri~ali su o temama za koje kod nas do pre

neki mesec niste mogli da sastavite pedeset ljudi da se svim srcem bave

time.

Evropske unije, zbog ~ega ka`em da je ovaj izve{taj u stvari dobra vest.

Ne mislim da je on pohvalan za Srbiju, uop{te nije, ali je dobra vest za

Srbiju i najbolji deo tog izve{taja to {to je Hrvatska dobila datum

zaklju~enja pregovora o pridru`ivanju. Pa ja sam bio presre}an, ako

oni mogu do kraja 2009, za{to Srbija ne mo`e? To je ono {to se zove

peering, ili politika ugledanja, to je novi poku{aj Evropske unije. Ali

proces u kome je danas Srbija je vrlo komplikovan i to je tema ovih

pregovora oko evropskog prisustva i uloge Evropske unije na Kosovu.

Ja mislim da Srbija sad dosta dobro prepoznaje {ta se doga|a, koja je to

nova ravnote`a odnosa u svetu, ali ima jedno veliko ALI koje ho}u da

ka`em, a to je: igramo, samo da se ne preigramo. Ako neko misli da na{

interes mo`e da bude da propadnu ovi razgovori o ulozi Evropske unije

na Kosovu, e, to bi bilo to {to zovem preigravanjem.

Ali bi moglo da nam se dogodi ne{to {to se doga|a Turskoj, ona je u

pregovorima sa Evropskom unijom 25 godina. Ne bih voleo da vidim da

se to dogodi Srbiji, to bi, dakle, bilo to preigravanje, da u jednom

trenutku mislimo "da, da, sve smo uspeli", a da u stvari va{ glavni

politi~ki cilj, da gra|ane ove zemlje dovedete do ulaska u Evropsku

uniju, ostane na slepom koloseku, a da vi toga niste ni svesni. Da svi

klimaju glavom i da ka`u "da, da", ali u stvari niko sa vama ne `eli

ozbiljno da razgovara. Svi sada `ele da razgovaraju sa Srbijom, ali ja

samo, eto, upozoravam: nemojte da nam se dogodi da do|emo u

situaciju da nam se u jednom trenutku svi samo blago, dobronamerno

sme{e, a da iza toga nema nikakvog ozbiljnog anga`mana. Zbog toga

govorim da je ovaj izve{taj bio dobra poruka, jer ovaj izve{taj daje

rokove. Hrvatskoj ka`e: vi ste 2009. zavr{ili pregovore. I ka`e Srbiji: da,

mo`ete da dobijete vize 2009; i tako|e ka`e: da, mo`ete da aplicirate za

~lanstvo i mo`da ~ak do kraja naredne godine dobijete kandidaturu, ali

to podrazumeva da parlament funkcioni{e, da pravosu|e bude

promenjeno, da dobijete povoljniji izve{taj o korupciji i da, naravno,

zaista ne{to uradite oko Mladi}a oko koga smo ovaj ceo razgovor

po~eli. Dakle, ima tu mnogo ALI. Makedonija je primer u tom smislu,

Makedonija je dobila u onom naletu ma{te u Evropskoj uniji, ili ̀ elje da

se neke stvari poguraju, status kandidata novembra 2005. godine. Evo,

vi i ja razgovaramo novembra 2008 - ni{ta, tri godine ni{ta.

O~igledno imamo problem sa korupcijom. Nedelju-dve su na naslovnim

stranama, a nikom ni{ta, ~ak iza toga ne postoji sankcija, a ako iza

toga nema sankcija onda se ~ovek prera~una i ka`e: dobro, bi}u dve
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Goran Svilanovi}: 

Bi}e jo{ mnogo novih ljudi. Mogu da odem jedan korak dalje, to ~esto

radim kad govorim, pogotovo u inostranstvu - meni nedostaje

vrednosnog sistema unutar tih 27 zemalja. Da li su oni zona slobodne

trgovine ili su oni politi~ka organizacija koja stoji iza nekih vrednosti?

Dakle, do sada je poruka bila da ulazak u Evropsku uniju zna~i sled

nekih vrednosti. Ka`em: ka`ite mi koje su, zato {to nisam siguran da je

sve sadr`ano u tih desetine hiljada stranica, u tih 35 poglavlja.

Svetlana Luki}: 

Mi nismo u stanju da izgradimo ni ono {to je bazi~ni fundament na

kome se bazira Evropska unija, po~ev od pitanja kao {to je pravo na

javnu re~, {ta je fa{izam, {ta je antifa{izam....

Goran Svilanovi}: 

Otvorila si veliku temu, ta~no. Da, antifa{isti~ka ideja u Srbiji deluje

kao potpuno pora`ena. Prekju~e sam bio u Be~u na skupu na kojem su

govorili predstavnici tri organizacije, Vesna Te{ali} iz Dokumenta,

Nata{a Kandi} iz Fonda za humanitarno pravo i Mirsad Toka~a iz

Istra`iva~ko dokumentacionog centra. Te tri organizacije, dakle, iz

Bosne, Srbije i Hrvatske rade zajedno jedan dragocen posao. Toka~a je

u na{oj i bosanskoj javnosti postao poznat jer je krenuo da broji `rtve i

da ka`e ta~no ime i prezime svakoga ko je stradao u ratu. Oni sada

poku{avaju da urade jednu stvar koju ja jako po{tujem i ja }u koliko

god mogu, na kojem god da sam mestu na politi~koj mapi Srbije ili

Evrope, da poku{am da im pomognem. Oni ho}e da naprave regionalni

centar koji }e da okupi sve ono {to oni imaju od dokaznog materijala

kad su u pitanju ratni zlo~ini. Drugo {to poku{avaju da urade je da

udru`eno izvr{e pritisak na vlade da se tako|e regionalno pristupi

istrazi nestalih. Sada, posle svega {to se dogodilo, oni sami govore o

17.000 nestalih na podru~ju biv{e Jugoslavije. Imao sam prilike da

slu{am Vesnu Te{ali} kad je govorila o antifa{izmu i fa{izmu u

Hrvatskoj, iznosila prave podatke o tome koliko je muzeja zatvoreno, a

~ije otvaranje su na ovaj ili onaj na~in incirali pripadnici antifa-

{isti~kog pokreta, ili kako god da su se zvali. To je, recimo, tema na

kojoj treba da insistiraju ljudi kao {to su predsednik, premijer,

ministri, oni treba stalno da insistiraju na takvom identitetu Srbije.

Napravili smo jednu ~udnu stvar - zbog pomirenja partizana i ~etnika

mi smo odustali od antifa{isti~kog identiteta i rekli da sve to nema

Svetlana Luki}: 

Izvini, molim te, imamo ministra spoljnih poslova koji je spoljnu

politiku Srbije sveo na pitanje Kosova.

Goran Svilanovi}: 

Ja upravo u tom smislu sve vreme govorim, da smo mi na kraju tog

procesa i da vi{e nema obja{njenja, nema izgovora te vrste, nema.

Otuda taj izve{taj, odjednom korupcija. [ta mislite, da su oni sada

shvatili da je korupcija problem, kao i da na{i gra|ani nisu znali da je

Srbija korumpirana dr`ava? Ne, nego sada prosto postoji prostor da se

o tome glasno govori i da svi moraju o tome da govore, da vi{e ne mogu

da ka`u "ali, znate, Hag, ali znate, Crna Gora, ali znate..." Gotovo, u

Srbiji ~ak vi{e ne postoji javno mnjenje koje ho}e to da slu{a.

Za razliku od Srpske radikalne stranke koja nikad vi{e ne}e biti u

nikakvoj vlasti, sada su se iz nje izdvojili ljudi koji ho}e vlast. [ta mi o

njima mislimo li~no, {ta mi mislimo o onome {to su oni do sada radili,

to je jedna tema, ali oni su sada oformljeni kao stranka koja }e u}i u

Vladu. Sada je samo SRS stranka koja je su{tinski protiv Evropske

unije, pa posle njih DSS koji se lomi, a svi ovi drugi, dakle, i Toma i

Da~i}, vi{e se ne libe da ka`u da `ele Srbiju u Evropskoj uniji i da }e da

urade sve {to mogu. Ali linija deobe je sada pomerena sa odnosa koji je

bio gotovo pola-pola na, recimo, 70:30. To je potpuno novo i to je zbog

toga {to sad prisustvujemo gutanju `aba, sad se `abe gutaju na raznim

stranama, gutaju ih oni koji su do ju~e govorili da im je san velika

Srbija, gutamo ih i mi, jer smo do ju~e mislili da nikad u `ivotu ne}emo

piti kafu sa njima. E, bogami }e nam izgleda biti i u vlasti. Nama

nedostaje ideologija. Ja sam sa ljubomorom gledao ljude koji su se

okupili da obele`e 40 godina od 1968, kako se oni prepoznaju. Onda

sam mislio, za{to nije to tako sa nama koji smo napravili 5. oktobar?

Evo, Otpor slavi 10 godina, niko im se ne raduje. Dakle, mi se na ulici ne

prepoznajemo, mi se ne volimo. To je ono {to se dogodilo, ka`em, nama

to prosto nedostaje.

Svetlana Luki}: 

Ali, kakve veze sa 5. oktobrom ima Vuk Jeremi}? Kakve veze sa 5.

oktobrom ima cela ta elita Demokratske stranke? Kako da se

prepoznamo na ulici, ja ga u ono vreme nikad nigde nisam ni videla...
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Goran

Svilanovi}

delujem jako konzervativno kad govorim o tome i kad ka`em: hajde da

vidimo rezultat nakon ~etiri godine.

Svetlana Luki}: 

[ta }emo mi dobiti za ~etiri godine? To {to }emo dobiti gubi smisao za

ogroman broj stanovnika.

Goran Svilanovi}: 

Razgovaramo o toj frustraciji koju ose}a{ i ka`e{: ~ekaj, {ta se u stvari

promenilo? Ti ka`e{ malo ili nimalo, i ja se slo`im s tobom, a u narednoj

re~enici se ne slo`imo, kad ti ka`e{ "ali ne}u da ~ekam ~etiri godine", a

ja ka`em "izvini, mo`da }emo morati da ~ekamo ~etiri godine". Taj

proces, tih 35 poglavlja ja jedva ~ekam, i ti }e{ onda mo}i da pita{ {ta

su javna preduze}a, za{to nisu privatizovana. Konkretno, Demo-

kratska stranka }e morati jako da se potrudi da dobije svaki na{ glas,

jer }e strah da "ako ne glasam za Demokratsku stranku do}i }e neman"

biti mnogo manji. Ra~unam da neko racionalno u toj stranci shvata da

je sebi zadao mnogo ozbljan zadatak. Ovim gradom Demokratska

stranka vlada dvanaest godina. Kako }e dobiti naredne izbore? Te{ko.

Glavni kompliment Tadi}u je u stvari hap{enje Karad`i}a. Ja ina~e

nisam komentarisao sve to do sada, re~ nisam rekao, imao sam razne

stvari u glavi povodom toga i mislim da se potpuno sla`emo oko svega,

do trenutka kad je uhap{en Karad`i}. Moram da priznam da sam tada

stao i rekao: ako je SPS u Vladi cena za hap{enje Karad`i}a,

potpisujem. Sada je o~igledno sva odgovornost u stvari na predsedniku

Tadi}u. Mi ga svi do`ivljavamo kao ~oveka koji u potpunosti kontroli{e

situaciju. Kad bi se dogodilo da neko u nekom trenutku {apne Srbiji

"znate {ta, ta Evropska unija, to nikad ne}e da se dogodi", moj je utisak

da bi pola ministara u Vladi stalo, pogledalo onu gomilu papira i

sklonilo sa stola i reklo "izvini, a {ta ja sad da radim, majke ti?", ostali

bi bez ideje {ta je njihov posao. Toliko je sve ono {to Vlada radi u

direktnoj vezi sa procesom pridru`ivanja i to ustvari obja{njava

pomeranje te linija toliko na stranu Evropske unije, to {to su i drugi

po~eli da shvataju da Evropska unija zna~i reformisati Srbiju, da

Evropska unija zna~i urediti zemlju da bude pristojna. Sada mnogo

ve}i broj ljudi shvata da se o tome radi i da kad ka`u "Evropska unija"

u stvari daju drugo ime procesima koji su mnogo konkretniji, mnogo

`ivotniji. Zna~i, to se odnosi i na neka socijalna pitanja, i na ekonomiju,

i na funkcionisanje dr`avnog sistema i na to gde sam ja kao pojedinac.

veze. Ali ako pri~amo o Evropskoj uniji, mi moramo da shvatimo da je

Evropska unija mirovni projekat.

Svetlana Luki}: 

Ipak je Hrvatska kandidat od idu}e godine, jer je ona napravila autoput.

Niti smo napravili autoput, na{eg predsednika dr`ave nije sramota da

otvara 16,5 metara deonice obilaznice zato {to nisu u stanju da otvore

7,7 kilometara, ne ide u Verden, ne idemo na obele`avanje osloba|anja

Au{vica. Pa mislim, ja ne znam uop{te na osnovu ~ega ti crpi{ taj

optimizam o kojem govori{.

Goran Svilanovi}: 

Re}i }u otkud optimizam - meni Srbija danas izgleda bolje nego {to je

izgledala pre 10 godina.

Svetlana Luki}: 

To je kao kad bi rekao da je neko pametniji sa 20 nego sa 10 godina. Pa

jeste, godine ne{to donose.

Goran Svilanovi}: 

Kad slu{am Pe{~anik vra}a mi se pitanje da li ja spu{tam kriterijume

ili sam samo realisti~an. Ne znam. Ja za sebe prihvatam da jesam

optimista, mislim i da sam realan. Toliko mnogo promena za kratko

vreme...

Svetlana Luki}: 

Promenama se i upravlja, tranzicijom se upravlja.

Goran Svilanovi}: 

Tranzicijom se upravlja u stabilnim dru{tvima, dakle, stabilnim u

smislu da imate vladu, da ta vlada traje ~etiri godine... Primer mi je Ma-

|arska. ^etiri godine levica, ~etiri godine desnica, ~etiri godine levica‚

a pri tom su obe ekipe imale program o ulasku u Evropsku uniju. U

Srbiji imate potpunu razliku, ili je jedna ekipa na vlasti pa pri~a o

Evropskoj uniji, ili je druga ekipa na vlasti pa pri~a o velikoj Srbiji, i vi

morate da glasate {ta god da mislite o onoj ekipi koja pri~a o Evropskoj

uniji, a pri tom gutate knedlu zbog korupcije, na sve {to se doga|a

}utite. I drugo, zbog takve napetosti nijedna ekipa nije izdr`ala ~etiri

godine, nego smo imali izbore, imali smo pet izbora u tri godine i onda

se ~udimo {ta se doga|a. Pa doga|a se. Dakle, zato ja sad mo`da
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naj~e{}e bile nacionalisti~ke teme, a pokazalo se da se iza toga kriju i

mnoge druge teme, brutalna plja~ka i boga}enje.

Svetlana Luki}: 

Stra{no je to re}i, ali treba da se ka`e, da je najve}i neprijatelj ulaska

Srbije u Evropsku uniju Vlada, koja je proevropski orijentisana.

Goran Svilanovi}: 

Uvek je najve}i problem onaj ko je u Vladi, njegova sposobnost, njegova

iskrenost, ume{nost da vodi zemlju. Dakle, uvek je tema Vlada, ko god

da je u Vladi. Mi stalno mislimo da smo najpametniji. Onog trenutka

kad ste zapo~eli proces pregovora o sporazumu ~ujete "ali raspa{}e se

Evropska unija, ali bi}e druga~ija, promeni}e se, ko zna kako }e da

bude kad mi do|emo, ko zna gde }e oni da budu..." Sve su to suvisla

pitanja za jedno javno mnjenje Srbije, ali ne na dnevno-politi~kom

nivou kao pitanje koje treba da zaustavi one koji ho}e ne{to da urade,

a naj~e{}e se upravo to doga|a. Mi sad mnogo o~ekujemo od Obame.

[ta zna~i Obama za Srbiju? [ta zna~i za planetu ja umem da

odgovorim, a za Srbiju, verujte mi, ne, osim ako iskreno do`ivite Srbiju

kao deo planete i ka`ete da je sve {to je dobro za planetu dobro i za

Srbiju. E, ali tada pri~ate jednu drugu pri~u koju u Srbiji godinama

uop{te ne pri~amo, nego samo ponavljamo kako smo druga~iji, kako

smo posebni. Umesto da ka`emo: ne, mi smo ljudi koje poga|aju sve

nevolje, pa i lo{a ameri~ka administracija, lo{a ruska administracija je

pomor za nas. Mi nikad ne gledamo to tako, nego, kao, mi imamo na{e

ljude, imamo |avola, prosto imamo tu jednu ideju o sebi da smo va`niji

nego {to jesmo, da smo ve}i nego {to jesmo, da smo mo}niji nego {to

jesmo i svaki put nam se polomi zub. A kad se dr`i polomljeni zub u

ustima, to zna~i da ima 100.000 otpu{tenih ljudi i da je 100.000 mrtvih

u Bosni.

Svetlana Vukovi}: 

Govori narodni poslanik LDP, Zoran Ostoji}.

Zoran Ostoji}: 

U su{tini, tim raznoraznim vestima zatrpava se ne{to {to je `ivot i {to

je realnost. @ivot je ono {to smo jo{ pre skoro mesec dana rekli: 'alo, ova

kriza }e imati posledice po Srbiju. Se}a{ se da su u po~etku ministri

rekli: ma, jok, kao, mi imamo izolovan sistem, to nas ne}e zaka~iti.

Govorili smo da to nije ta~no i da ne poku{avaju tim marketin{kim

trikovima da isprave stvarnost, Milo{evi} je to radio i znamo kako je

zavr{io. Na kraju se desilo da su priznali to {to ka`emo. E, tako je i sa

evropskim integracijama. Evo, sad je \eli} do{ao, ne znam, na Floridi,

u Odboru za evropske integracije, da nam ka`e kako je sjajan izve{taj

Evropske komisije, a on uop{te nije sjajan. I na kraju krajeva, to {to

}emo mi sad da falsifikujemo i da prepravimo izve{taj Evropske

komisije da bude kao bolji, to ne}e promeniti taj izve{taj, on je takav

kakav je, u njemu objektivno pi{e da u ovih godinu dana nije bilo

nikakvog pomaka. Jedina stvar koja se promenila je da postoji politi~ka

volja za recimo evropskim integracijama. To oni ho}e da ka`u - nema

Ko{tunice, ali to nije dovoljno. Nije se ni ~uditi takvoj neefikasnosti od

takve Vlade, kad je sastavljena kako je sastavljena, kad je to u su{tini

verovatno samo prelazna Vlada dok Tadi} ne uspe stranci da nametne

svog omiljenog kandidata za premijera, Vuka Jeremi}a. Zao{travanje

oko Kosova sa kom{ijama, sa Hrvatskom koju forsira Jeremi}, ali `ivot

ispod toga ide i ne mo`e da se ukalupi u to. Prosto, udari}e `ivot u

Vladu i bojim se da to mo`e da ide na ruku antievropskim snagama.

Ima}e korist oni koji se groze te re~i.

Svetlana Luki}: 

Objasni mi, molim te, ovo sa Jeremi}em, jer...

Zoran Ostoji}: 

[ezdeset dana, recimo, da se ne da agreman hrvatskom ambasadoru?

To je nekakav revan{izam prema Hrvatskoj, jer je priznala Kosovo, kao

da drugih pedeset dr`ava nije to uradilo. U tom smislu mislim na

zao{travanje, tvrde re~i i udaranje {akom o sto, ne}e oni vi{e nas da

uslovljavaju! A to ide ~ak dotle da se pokazuje veliko nezadovoljstvo

~injenicom da je hap{enje i izru~enje Mladi}a uslov za odmrzavanje

trgovinskog sporazuma i ratifikaciju SSP. Re~e Tadi}, ili Jeremi}, ili

obojica neki dan: do sad uslov nije bio tako formulisan nego je uslov bio

puna saradnja sa Ha{kim tribunalom. Izvla~im zaklju~ak da oni pod

punom saradnjom nisu podrazumevali hap{enje i izru~enje Mladi}a.

Evo {ta je marketing: pretresaju, ne znam, Vuji}eve ku}e, sad }e firme

i tako dalje, pred posetu Bramerca Srbiji. Re~e negde neki holandski

diplomata ovih dana kako marketin{ki trikovi ne}e promeniti stav

Holandije. S druge strane, imamo i to kilavljenje, odnosno ipak guranje

tog ruskog sporazuma prema nekakvom zavr{etku, a sad je jasno da

ni{ta od tog gasovoda ne}e biti u narednoj deceniji. Insistiranje da im

Zoran

Ostoji}
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. se sad da NIS po toj ceni koja je dogovorena, pa se sad ne{to dodaje

nekakav novac koji Rusi ne moraju ili mogu da obe}aju ali i da ne

ispune obe}anje... Ne bi to bilo prvi put. 

Sve su to gluposti. Nego, to je nastavak te Milo{evi}eve politike, koji je

radio isto, samo ratom, zlo~inima, krvlju, vojskom, DB-om i tako dalje.

Sad mi ho}emo da budemo faktor na Balkanu tako {to }emo nekome da

zatvorimo gas? Ili {to }emo da ote`amo kosovsku tranziciju time {to

ne}emo da priznamo dokumente i tako dalje? [to zao{travamo odnose

sa Hrvatskom, {to Crnu Goru i Makedoniju stavljamo na stub srama

proteruju}i im, jedino njima, ambasadore? A ja i dalje tvrdm da je Crna

Gora postupila najpo{tenije i najdoslednije. Ona jeste glasala za na{u

inicijativu u Generalnoj skup{tini, posle je priznala Kosovo, to je

dosledno, da. Mi se sla`emo, ali na{ je interes da u|emo u NATO,

ho}emo u Evropsku uniju. Izvinite, bra}o Srbi, drugo oko u glavi, ali

ovo je na{ put. Crna Gora je postupila fer, ali se kod nas o~igledno

odr`ava onaj propali memorandumski projekt na jedan novi na~in -

kao, sad }emo mi da destabilizujemo Crnu Goru, pa je tu i Bosna koja je

rovita sama po sebi. Na taj na~in fakti~ki dalje `ive }osi}evske fikcije o

organskom jedinstvu srpskog naroda, {to su zapravo antidr`avne

teorije i pona{anja, jer to tako|e fakti~ki uru{ava dr`avu Srbiju, u kojoj

sad, u ovom trenutku kad pri~amo, nije ba{ najjasnije gde  su joj

granice. I neko `eli da tako ostane.

Znate vi da je Mladi} 2003-2004, tu negde, vodio spor pred Vrhovnim

sudom? Zna~i, u najve}em bekstvu on vodi spor pred Vrhovnim sudom

u kome tra`i nadoknadu, ne znam da li po vojnom zakonu ili zakonu o

radu, po{to 10 godina nije koristio godi{nji odmor dok je ratovao po

Bosni kao vojnik Vojske Jugoslavije. Ako ne koristi{ odmor zato {to ti

ga ne daju poslodavci ima{ pravo na neku nadoknadu. I on je dobio na

Vrhovnom sudu negde 2004. spor, da mora da dobije novac zato {to nije

koristio godi{nji odmor. Bio je zauzet Srebrenicom, granatiranjem

Sarajeva i nije mogao regularno da ode na more. Eto, kakva smo mi

apsurdna zemlja, penzioni{e ga Ko{tunica, mislim 2002, zna~i do tad

je on vojnik na{e vojske, i onda jo{ posle on skrivaju}i se tu`i dr`avu da

mu plati {to nije koristio godi{nji odmor, i dobije spor. I sad }e Ljaji} da

ka`e "mi ne znamo gde je"! Pre neki dan u kampanji dole u Prijepolju -

za koju je potro{eno strahovito mnogo dr`avnih fondova i para nas

poreskih obveznika - Rasim ide po nekom selu i pri~a bira~ima kako on

zna gde je Mladi} i da }e ga vrlo brzo uhapsiti, kao {to je uhapsio

Karad`i}a. Sad ljudi zovu i ka`u: ej, 'alo, ovaj ka`e da zna gde je Mladi}!

Reko', {ta se vi nama javljate, zna i Bramerc da oni znaju gde je Mladi},

to je mo`da za vas ~udo. Mo`da i ne zna, mo`da sam gre{an prema

Rasimu, mo`da je to samo zbog glasova Bo{njaka. Naprosto, to mora da

se zavr{i. Mladi} je paradigma, mo`da je njega te{ko dati, mo`da tamo

u kabinetu sedi neki trust mozgova i ka`e: kako da ga damo, pa on

direktno povezuje Srbiju sa Srebrenicom. Ovog Karad`i}a Mladi}, na

kraju krajeva, verovatno i nije ne{to zarezivao. Komandant Mladi}u je

bio, po vojnoj hijerarhiji i subordinaciji u Beogradu, Peri{i}. Ali, to je

onda poku{aj da se isfolira evropska pri~a, a foliranje evropske pri~e

ide u korist onima koji su protiv evropske pri~e. 

Su{tinski problem Demokratske stranke je {to nema predsednika.

Zaista mislim da Tadi} zadr`avanjem te funkcije, nespojive funkcije

predsednika dr`ave i predsednika stranke, ne ~ini dobro Demokratskoj

stranci. Demokratska stranka mora da ima svoju politiku koja je

nevezana za funkciju ~oveka koji treba da bude predsednik svih

gra|ana. Predsednik je u obavezi da kohabitira sa predsednikom Vlade

koji je, recimo, iz neke druge stranke. Posle ubistva \in|i}a, a s

Ko{tunicom, Demokratska stranka to nije bila u obavezi. Ona je zaista

mogla da se pozicionira kao ozbiljna opozicija antievropskom projektu

koji oli~ava Ko{tunica, ali ona to nije bila u stanju zbog toga {to je

Tadi} kao predsednik kohabitaciju preneo na stranku, tako da stranka

nema politiku. Neko iz Demokratske stranke mo`e da ka`e "pa ne, na{a

politika je dr`avna politika". Ali, ne mo`e da bude, stranke prosto

postoje da zastupaju odre|ene segmente dru{tva, odnosno interesnih

grupa, politiku koja ne mo`e da pokrije sve. To ljudi ne razumeju,

posebno kad ka`u da je potrebna sloga, jedinstvo. Pa {ta }e nam onda

vi{epartijski sistem ako }emo svi da mislimo isto? Ja mislim da Tadi}

kraj mandata ne bi trebalo da do~eka kao predsednik stranke, treba da

pusti tu stranku ljudima koji }e je voditi, a on da se posveti dr`avnom

poslu. 

U Makedoniji predsednik dr`ave kada pola`e zakletvu u parlamentu

izvadi iz d`epa ~lansku kartu partije kojoj pripada i iscepa je, vi{e ne

bude ~lan te partije. Nije ni ~lan, a kamoli predsednik. To je ipak

nekakvo demokratsko dostignu}e koje njemu omogu}ava da bude

predsednik svih gra|ana, a partiji da vodi svoju politiku nevezano od

njegovih obaveza kao predsednika. Tadi} je koncentrisao mnogo vlasti

zbog toga {to je i predsednik partije, to je problem. Setimo se istorije -
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. kad je ne{to na vrhuncu, od anti~ke Gr~ke ili Rimske imperije do danas,

tad po~inje i pad. Ovde je problem {to pad mo`e zna~iti pad zemlje, a ko

}e onda tu usko~iti? Mi se trudimo koliko mo`emo da budemo nekakva

evropska alternativa, ali {ta da radi{ kad, recimo, Toma Nikoli} unazad

nekoliko meseci ima podr{ku fakti~ki od Kurira do B92, kao da je

nekakav dr`avni projekat. ^ovek koji je rekao - {ta? Evo, ja sam se

promenio, ja bih glasao za Evropu. Dobro, to je lepo, ali hajde da vidimo

{ta ti misli{ o Zakonu o univerzitetu, {ta ti misli{ o Srebrenici, {ta

misli{ o toj pro{losti, o ubistvima politi~kih protivnika. Kad ~ujemo

stavove o tome, mo`emo da vidimo koliko si se promenio. Samo jedna

izjava - ja sam sada drugi zato {to, ne znam, ne}u vi{e da slu{am onog

iz Haga - nekako nije garancija da je proevropska politika dobila

istinsku podr{ku.

U ovom izve{taju ne pi{e ~ak ni da se polako popravljamo, nego pi{e da

se nismo pomerili, stvarno tako pi{e. \eli} je, umesto da dâ Odboru ceo

izve{taj, svih 50 strana, izvukao nekakav digest. Ba{ smo ju~e u

poslani~kom klubu poredili ono {to u tom materijalu pi{e da pi{e u

izve{taju i ono {to stvarno pi{e u njemu, i videli smo {okantne razlike.

Na nekim mestima suprotne stvari, ali bukvalno suprotne, a na drugim

mestima u izve{taju relativno neutralne ocene, koje su u ovom digestu

predstavljene kao pohvale. Pa neka bude su{tina u tome da li se

menjamo sporo ili polako, ipak niko ne mo`e da mi objasni za{to bi

sporo bilo bolje nego br`e, a ja imam argument za{to je br`e bolje nego

sporo. Prosto, sporija promena mo`e da bude zaustavljena zbog

mno{tva onih koji joj se suprotstavljaju, a brza ne mo`e da bude

zaustavljena zato {to fakti~ki u jednom turnusu od ~etiri godine ti, ako

odmah sprovede{ promene, ima{ problem prve godine, ali u slede}e tri

ljudi po~inju da rade, ulaze neke pare, otvara se zemlja, ljudi koji `ele

da u~ine sve za sebe i svoju porodicu po~inju da razmi{ljaju kao

slobodni ljudi, ne ~ekaju vi{e da im dr`ava, Rasim Ljaji}, Velja Ili} ili

^edomir Jovanovi} udele ne{to. A to je u su{tini ono {to dovodi do spore

tranzicije i tih izbora kojih smo imali zaista previ{e. [ta objektivno

zna~e izbori kod nas? Opet }u pomenuti Rasima Ljaji}a, gledali smo {ta

radi u Novom Pazaru. Ide sa {efom OEBS-a i deli paketi}e. Pisali smo

{efu OEBS-a zbog toga. 'Alo, ~ove~e, u redu, deli paketi}e ljudima,

sirotinja je to stvarno i nekome zna~i da mu da{ patike, ali to nisu

patike od strana~kih para nego smo svi mi kupili te patike, jer svi

pla}amo porez. Da ne pri~am, tamo sede inspektori rada koji idu po

firmama i gledaju da li su prijavljeni radnici ba{ u kampanji. Pa sad,

svuda }e na}i ne{to, a onda, eto, "progleda}emo vam kroz prste ali svi

da glasate za njega" i tako dalje. To podse}a na izbore u nekim

dr`avama na Dalekom istoku, a to je samo zbog toga {to vlast

jednostavno nije obaveza nego nekakva slast. I na kraju }emo svi biti

ili poslanici ili dr`avni slu`benici, partije su postale u su{tini biroi za

zapo{ljavanje, zato onaj biro i ne radi, jer ima ovih drugih biroa. Ali, ko

}e to da pla}a? Ej, bre, pa ne mo`e toliko para da se tro{i, nema

ekonomija Srbije kapacitet da izdr`ava toliko skupu dr`avu! Cena

koalicije je pove}anje penzija za 10%, PUPS je ozbiljna snaga, ako }e da

iza|e iz Vlade, onda }e da padne evropska Vlada i - {ta? Dobi}e 10%.

Pogledajte kad je obe}ano 10%, evro je bio 76, a sad je 86 dinara, eto im

tih 10%. To je ono {to ka`em, prevara, povr{ina, pena, a dole se ni{ta ne

de{ava. E, taj `ivot kad pokulja odne}e Vladu kao veliki talas.

To nije Vlada, odlu~uje se na nekom drugom mestu - ovde u Kremlju,

odnosno dvoru, a ne tamo gde treba. Ovo je zbir nekakvih ljudi i

ministara sa tim ~ovekom koji je okay, finansijski stru~njak, ali

predsednik Vlade mora iznad svega da bude politi~ka li~nost. A kako }e

on sutra da iza|e, ako uhapse Mladi}a i ludaci po~nu opet

demonstracije, kako }e predsednik Vlade da iza|e i ka`e "to smo morali

da uradimo, gospodo"? Koji je njegov autoritet da to ka`e, da objasni, da

smiri ljude? U tom smislu se razgra|uju institucije - da bih ja sve

kontrolisao iz dvora podela odgovornosti mora da postoji. Setite se

\in|i}eve Vlade, prosto, to je tim. A ovo je prvi uveo Ko{tunica, kao, ja

sam u Vladi, ali sam i opozicija. Pa ho}e{ da bude{ opozicija? Pa idi,

brate, u opoziciju. Ovi iz Nove Srbije ne{to tu po Skup{tini pri~aju o

Mi{kovi}u... ^ekaj, ali kad je Mi{kovi} kupio C Market i kod koga je

kupio? Kod Ko{tunice u kabinetu, pa je l' bila tada Nova Srbija? Pa ne

znamo mi {ta je radio Ko{tunica, niti nas interesuje {ta radi Dinki}...

To nije vlada.

Zato se u ovom izve{taju dovodi u pitanje ~ak i ono {to smo mislili da

je nesporno, a to je sposobnost dr`avne uprave da iznese evropske

integracije, odnosno evropske poslove. To nije ranije bilo, a sad je ~ak i

to dovedeno u pitanje tim neodgovornim pona{anjem. To je stran~a-

renje u pravom smislu re~i, kao da }e sutra da budu izbori. Ili mo`da svi

oni znaju da je labavo to kako su se sastavili, pa nas za svaki slu~aj dr`e

u niskom startu, za neku kampanju ako zatreba. Tresne Vlada, recimo

na bud`etu ili na tom ruskom sporazumu, ili na ne~em tre}em, ali to je

`ivot u neizvesnosti. Kad sve to sra~unamo, rezultat je da mi stojimo. 
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Korupcija nije uzrok, ona je posledica ne~eg {to je partijska dr`ava.

Ima neka procena stranaca da se godi{nje za javne nabavke u dr`avi

Srbiji potro{i preko 3 milijarde dolara i da je otprilike 20-30%

apsolutno novac korupcije. Komunisti su imali tu negativnu selekciju,

proveren kadar. Kad neko vodi firmu gde je potrebno stru~no znanje,

pa imaju nekoga, hajde da ka`em, dobrog komunistu koji, me|utim,

nije ba{ stru~an u svom poslu i imaju nekog ko jeste stru~an, ali nisu

mogli da ga uteraju u partiju ni pod razno, oni }e se ipak pre odlu~iti za

ovog drugog. Ali, oni se nisu pla{ili da }e izgubiti vlast, jer nisu ni i{li

na izbore, pa im stru~njak nije smetao. Znali su da ne}e ugroziti

samoupravni socijalisti~ki sistem, nesvrstanu politiku, bratstvo i

jedinstvo zato {to nije ~lan partije. Tako da je bila neka granica

negativne selekcije. Ovde nema ~ak ni te granice. Kada SPO dobije, na

primer, Aerodrom ili JAT, ima i kafe-kuvarice da postavi i ovi drugi ne

mogu da se me{aju. To je \in|i} rekao: pa ~ekajte, ne mo`e tako, ti

ima{ ministra i ovaj ima pomo}nika pa se nekako i kontroli{u, ali {to

si mi poslao budalu? Okay, tebi to pripada, ali daj nekog drugog, daj

nekog ko zna. Ali, to je sa njim nestalo, do{la je prva Ko{tuni~ina Vlada

i feudalizacija, i promenilo se sve po dubini, od ministra pa do voza~a.

Korupcija je kao temperatura, ne mo`e{ ti korupciju da iskoreni{ tako

{to }e{ da skine{ temperaturu, tu ima nekakvo `ari{te, ima nekakva

bolest, treba da izle~i{ bolest, a ne da le~i{ simptom, a to je

privatizacija javnih preduze}a i red u javnim nabavkama. 

Pa setimo se, Jo~i} je to prvi uveo, kao MUP, pa sve tajno, nema tendera,

i eto ti korupcije. I onda oni koji to ne rade, oni su ludaci, budale,

nekakvi ~udni ljudi koji ne mogu da se uklope u mejnstrim. Tvoje je

samo da slu{a{, a partija }e da ti na|e stan, da te {koluje, da te {alje na

more i tako dalje. Ne, taj sistem je propao i sad ga odr`avaju pred

izbore, i tu vi{e nema nikakve razlike izme|u levice i desnice. Levica bi

po prirodi trebala da bude ta koja podsti~e na intervencije dr`ave,

hajde da uzimamo, pa da delimo, me|utim, kod nas bi tako i ovi

Ljoti}evci i ovi desni~ari, deklarisani narodnjaci i tako dalje, uzmi pa

deli. Pa }e ~ika Velja da vam do|e pred izbore da vam asfaltira polovinu

sela, kao {to je sada u kampanji blo da ovaj po Prijepolju uradi

zemljane radove i ka`e: e, sad da vidimo kako }ete glasati. Ako glasate

za mene, onda dolazim i stavljam asfalt, a ako ne glasate onda }e ki{a

ovo {to smo uradili za dva meseca da odnese i tako vam je. A ljudi ne

shvataju da su to njihove pare.

Valjda smo frustrirani zato {to se raspala ona dr`ava u kojoj su svi Srbi

`iveli, pa smo frustrirani verovatno {to je Milo napravio dr`avu, pa smo

onda frustrirani {to ne znamo gde je na jugu granica, i onda }e{ videti

i ministre i ostale kako stalno pominju dr`avu, a kad ka`u "dr`ava" oni

misle na Vladu, ne shvataju}i da smo, evo, i nas dvoje dok ovde pri~amo

isto dr`ava, a ono je Vlada. Dr`ava smo svi mi. S druge strane, ima{ ove

ludake koji pri~aju o organskom jedinstvu naroda, koji ba{ to, dr`avu,

ne vole, pa ~ak idu dotle da svako ko se izjasni kao Srbin mo`e da dobije

dr`avljanstvo, {to bi zna~ilo, u nekoj perspektivi, da mo`e da dobije

penziju. U Ma|arskoj je dva puta propadao referendum, Ma|ari u

Ma|arskoj rekli: izvinite, ne}e mo}i. Ma|ari iz dijaspore bili ljuti, nego

{ta, ali, mislim, mo`e{ da bude{ {est puta Ma|ar, {to bih ja to pla}ao?

To je zreo narod. Kad to ka`em kod nas pitaju me za{to sam protiv toga

da, ne znam, Srbin iz ^ikaga ima srpski paso{? Pa zato {to on pla}a

porez u Americi, a ovde }e do}i da koristi zdravstveno osiguranje koje

ja pla}am, da popravlja zube jer je ovde jeftinije. Ne vidim da je meni

dra`e da uzmem od svoje dece pa da njemu dam zato {to je on Srbin.

Svetlana Luki}: 

[ta mislite o toj mistifikaciji?

Zoran Ostoji}: 

[ta je vlast? Vlast je mandat grupi ljudi da na ~etiri godine tro{i na{e

pare, ni{ta drugo nije vlast. Zato je bud`et su{tina, tu se vidi kako }e se

oni pona{ati. Zato smo pi{tali kao Damjanov Zelenko oko ovoga

rebalansa bud`eta. Hej, 'alo, ide kriza, {to bi Dinki}, a i Da~i} isto, imao

dve kancelarije, dve sekretarice, dva {efa kabineta? Kao, do tri je ovde,

pa onda se preseli na drugi sprat ili je na istom spratu ali u drugoj sobi,

i odande je potpredsednik Vlade. O~igledno je to samo zato da bi se neki

partijski funkcioneri, jednostavno neki kadrovi ili neki zaslu`ni,

zaposlili u dr`avnoj slu`bi. I na kraju }emo svi raditi u dr`avnoj slu`bi

i propa{}e dr`ava.

Mo`e se neko marketingom ubediti da glasa za nekoga, ali se ne mo`e

ubediti da glasa za marketing. Zna~i, kad ka`em foliranje, govorim o

izbegavanju da se urade stvari koje moraju da se urade, a uz svest da je

re~ o izbegavanju i da ljudi to vide. Zamislimo da je Vlada uspe{na u

marketingu i da svi mi poverujemo kako hitamo ka Evropi, eto, samo ta

Holandija pravi neki problem. Ho}emo li bolje `iveti zbog toga {to
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nos po~e}e sami da veruju u to, i to }e ih dovesti do pogre{nih odluka

koje }e imati posledice po njih, ali i po sve nas. Tako je i Sloba na kraju

po~eo da veruje u svoj dnevnik u 19:30. Ne, bolje je suo~iti se sa

problemom, iza}i i re}i: da, ljudi, tako je, to moramo da uradimo, ne}e

biti popularno, ne}e biti lako ali nemamo drugi na~in, svi su tim putem

pro{li. Neko ko je pobedio na predsedni~kim izborima ima valjda

legitimitet da to ka`e. Jeste, mo`da }e mu se okruniti ne{to od rejtinga,

mo`da ga ne}e voleti ba{ svi koji su ga do sada voleli, neki }e se mo`da

naljutiti, ali ti si se borio za poziciju u kojoj mo`e{ i treba to da ka`e{.

To se od tebe o~ekuje, a ne da {iri{ iluzije. Jer, naprosto, za{to? Pa onda

idi i budi glumac. I pri~am ti pri~u, i zamajavanje naroda, bi}e 2008, pa

}e biti 2009, pa bela {engenska, pa nema veze sa Mladi}em, pa samo

{to nismo, pa "ka`u da }emo postati kandidat 2009. ako ispunimo

uslove". To ~itam pre neki dan. Mogli smo 2007. da postanemo

kandidat da smo ispunili uslove. Ne razumem, ako 2009. ne ispunimo

re}i }e "da, 2010. mo`da postanete kandidat za Evropsku uniju ako

ispunite uslove". [ta mi imamo od toga? 

Kao da se napravio jedan sloj politi~ara koji znaju da dobiju izbore ili

znaju da o~uvaju vlast, ali onda ne znaju {ta s tom vla{}u da rade. Tadi}

ima {ansu, stra{no je ako tu {ansu ne iskoristi, jer kasnimo vi{e od 10

godina. Zbog \in|i}a i njegove smrti izgubili smo pet godina i imali

ovog ludaka koji se na kraju detonirao i po~eo da pali po Beogradu.

[ansa mora biti iskori{}ena, jer ako se ne iskoristi zaista odo{e svi, ode

Albanija, da ne govorim o Crnoj Gori, to je ve} tako normalno, koliko

profesora predaje tamo, a sprdali smo se sa svima, od Slovenaca do

Crnogoraca.

Svetlana Vukovi}: 

U emisiji su govorili Miša Vasi}, Goran Svilanovi} i Zoran Ostoji}.

Emisiju pripremili Darko Borovi}, Petar Savi}, Marko Perunovi}, Lana

Budimli}, Svetlana Luki} i Svetlana Vukovi}. Bio je ovo Peš~anik. 

POLOVNI NAROD

@arko Puhovski, profesor filozofije,

Vladimir Todori}, pravnik,

Vladimir Pavi}evi}, politolog,

Vesna Raki}-Vodineli}, profesorka prava

21. 11. 2008.
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Svetlana Luki}: 

Dobar dan vam `elim. Sre}a da je dan sve kra}i, pa je period dana kada

se ose}amo obaveznim da ne{to uradimo sveden na {est-sedam sati, a

kada oko ~etiri padne mrak imamo dobar alibi da se povu~emo u ku}e i

{}u}urimo do slede}eg jutra. Od nas se ni{ta ne tra`i, od nas se ni{ta ne

o~ekuje, osim, naravno, da se stalno zahvaljujemo, radujemo i da

nikada ne zaboravimo da smo umesto Ko{tuni~ine vlade dobili ovu,

proevropsku. Samo pre nekoliko dana u ovoj zemlji su bili predstavnici

EU, koji su napravili izve{taj o tome {ta smo uradili u ovih godinu dana

na tom mitskom putovanju ka Briselu. Skoro ni{ta. I umesto da u zemlji

koja trabunja o svojoj religioznoj posve}enosti evropskim integra-

cijama danima gledamo i slu{amo ministre, predsednika Vlade,

predsednika dr`ave, poslanike koji obja{njavaju kako to da smo

izgubili jo{ jednu godinu, toj temi je u na{oj javnosti posve}eno manje

vremena nego \okovi}evoj pobedi u [angaju.

Glavni ceremonijal-majstor zabudali~ivanja javnosti je u poslednje

vreme ministar spoljnih poslova, koji se pretvara u ozbiljan problem

Srbije. Jeremi} je prvo rekao kako Evropljani za nas imaju specijalne

uslove koje niko do sada nije imao. Onda je za njim po{ao \eli}, a onda

i nova {efica kancelarije za pridru`ivanje, Milica Delevi}, koji su

pokrivali njegovo lupetanje tvrde}i da za nas va`e isti uslovi kao i za

ostale zemlje koje su htele u EU. Onda je ministar inostranih dela

ciknuo na odluku Me|unarodnog suda pravde da se proglasi nadle`nim

u slu~aju tu`be Hrvatske. Zapretio je Jeremi} kontratu`bom, i nisu mu

dovoljni zlo~ini za vreme Oluje, nego }e tra`iti da se istra`e zlo~ini

Hrvata nad Srbima tokom XX veka, pre svega za vreme Drugog

svetskog rata, mada ni Prvi nije isklju~en. Eto posla ne samo za srpske

pravnike, nego i za srpske istori~are. Na raspolaganju su mu

Milo{evi}evi svedoci Slavenko Terzi}, Smilja Avramov, Mihajlo

Markovi}, mada nam je najja~i adut, slutim, ]osi}ev junak iz Vremena

smrti, vojvoda Mi{i}.

Ima ozbiljnih indicija da neke zemlje EU, kao {to su Nema~ka, Velika

Britanija i Belgija, imaju ozbiljne primedbe na Tadi}evog pulena

Jeremi}a. Smatraju da upravo Jeremi} stvara atmosferu u kojoj za

neuspeh Srbije u evropskim integracijama unapred poku{ava da okrivi

EU, da zloupotrebljava EU za unutarpoliti~ke potrebe, odnosno, ka`u

da je on, Jeremi} Vuk, naju`areniji Srbin me|u vode}im srpskim poli-

ti~arima. I zaista, kada slu{ate Jeremi}a, ~ini vam se kao da je preostao

Svetlana

Luki}
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Svetlana

Luki}

adventisti~ke crkve i poziva nadle`ne institucije da adekvatno i

pravovremeno reaguju...

[ta nam poru~uju svi ovi ministri, osim da nam je dr`ava u stanju neke

jezovite paralize? Poru~uju nam da su nemo}ni pred nekom vi{om

instancom, da ni{ta ne mogu da urade, jer ~ekaju odobrenje i uputstva

od te instance, a instanca je niko drugi do Boris Tadi}, koji nema

nikakav konstrukruktivan plan, nego ~u~i ispod jabuke i ~eka da

plodovi istrule i padnu mu u krilo. ^eka da se ljudima zgadi Ko{tunica,

~eka da se raspadnu radikali, kao da u tom ~ekanju ne truli i cela

zemlja. Tadi} je pustio da stvari nekako taljigaju, a pri tome odbija da

vidi da njegovi dvorovi i njegovi dvorjani vr{ljaju po ovoj zemlji kako

ho}e i da su doveli do toga da se glavna proevropska stranka percipira

kao simbol najve}e korupcije. A ako se glavna proevropska stanka

do`ivljava kao simbol korupcije, koliko }e onda u ovoj zemlji ostati

gra|ana koji }e stajati iza evropske ideje? I tako je malo po malo

najve}a uzdanica proevropske Srbije za kratko vreme postala novi kralj

Ibi.

Zoran Radmilovi} (Kralj Ibi): 

O narode, gde ste, gde ste seljaci, radenici, po{tena inteligencijo... A, tu

ste... Vi to nekom pre~icom, nekom stranputicom. Moj narod me opet

izaziva da im odr`im jedan govor, da to ovako sunem u masu pa kako

padne... Nekako krene od nama ka njima... Neka taj govor klizi k'o po

vodi... Ej, narode! ... Divan narod, divan, obo`avaju me prosto... Ej,

narode moj... [ta je to sa tim mojim narodom? Zameni}u ga za neki nov,

{ta }e mi polovan narod, zamenim to pa koliko dobijem, nije va`no... O,

narode! ... Moj narod je prete`no poljoprivredno-sto~arskog,

kafilerijskog tipa... Dobro je, dobro je... On meni sve {apu}e, tu mi samo

{orobo}e u uvo, samo mi ubacuje muhu u uhu... Oho, bo`e, {ta ne}e

glava da nam pati... samo da se ne zarati... Oj, narode! ... Kakvi glasovi,

kakvi intenziteti glasova, kakva snaga intenziteta glasovnih

mogu}nosti u ovom trenutku razvoja. Ne}u da menjam narod ipak,

neka ostane, tak'i je kak'i je...

Svetlana Luki}: 

Pomak je gigantski, skok je civilizacijski - Ko{tunica nam je namenio

Srbiju u kojoj smo svi {}u}ureni ispod {ljive ili crkvenog zvonika, a

Tadi} nam nudi viziju Srbije u kojoj smo {}u}ureni pod kupolama

{oping-molova ili bilborda. Na jednom bilbordu u ulici Kneza Milo{a

iz Ko{tuni~ine Vlade, ali to je samo na prvi pogled. ^ini se ponekad da

on i Tadi} u spoljnoj politici igraju uloge dobrog i lo{eg policajca, pri

~emu je predsednik naravno dobrica, a on, Jeremi} je Tadi}evo politi~ko

~edo. Tadi} je hteo da mu Jeremi} glumi premijera, i tu ulogu juri

sada{nji ministar inostranih poslova, koji trenutni posao shvata samo

kao rezervni polo`aj. Ministar kome je u opisu posla da pobolj{ava

odnose sa susedima i organizacijama kojima `elimo da pristupimo

svojim izjavama je pogor{avao te odnose i logika nala`e da mora biti

smenjen. Ta~nije, dvojica bi morala da odu u kancelariju u Nemanjinu i

da ga iznesu sa sve onom izrezbarenom stolicom na kojoj sedi kao na

prestolu svetog Petra. Umesto toga, mo`e da se desi da se u prvoj

rekonstrukciji Vlade Jeremi} pojavi kao predsednik Vlade. I to }e biti

kraj Demokratske stranke. [to se mene ti~e, taj kraj se ve} desio, i ovoj

biv{oj Demokratskoj stranci Jeremi} dobro stoji.

U sada{njoj Vladi kao da postoje samo Jeremi} i \eli}. Svi ostali

ministri se kao podmornice ~as pojavljuju, ~as zaranjaju. Uzgred,

nagradno pitanje glasi: kako se zove na{a ministarka finansija? Kako

to da u vreme ekonomske krize, dono{enja bud`eta, pregovora sa MMF-

om, ta ministrarka nije glavna zvezda svih dnevnika? Mo`da je ona

skromna i stidljiva `ena koja vredno radi, a novinarima su takvi

dosadni. Ili ju je neko u}utkao, jer unosi previ{e defetizma, a takvi nam

u na{im redovima ne trebaju. Treba nam veseli \eli}, koji za sve ima

lepu re~. Taj bi i u Armagedonu prona{ao na{u {ansu da koliko

dogodine postanemo ~lanica EU.

Pro{le nedelje sam pa`ljivije nego ina~e ~itala izjave politi~ara na vlasti

i jedna stvar me je dodatno uznemirila, nisam je ranije toliko

prime}ivala. Naime, skoro svi se pona{aju i govore kao da su opozicija,

i to krajnje nemo}na da bilo {ta preduzme. Jeste to jednim delom

izgovor, ali izgleda da nije samo to. Na primer, ministar Duli} se `alio

pre neki dan da smo tek nedavno priznali kao dr`ava da imamo

problem sa privla~enjem takozvanih greenfield investicija, da je Srbija

na 149. mestu po kriterijumu dugotrajnosti i komplikovanosti proce-

dura za dobijanje gra|evinskih dozvola. Ministarka telekomunikacija

ka`e da su postoje}i propisi ~esto u sukobu jedni sa drugima, da

usvojeni zakoni ~esto nisu primenjivi zbog nedostatka prate}ih akata,

dr`avni sekretar u Ministarstvu za ljudska i manjinska prava ne mo`e

ni{ta da u~ini povodom sve u~estalijih napada na bogomolje
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Puhovski

vanja, iako u na~elu genocid ne zna~i ni vi{e ni manje nego ubijanje

ljudi, odnosno uni{tavanje njihove egzistencije zbog pripadnosti nekoj

skupini. I to se po mojemu sudu mo`e dokazati na niz mjesta i u

Hrvatskoj i u Bosni i Hercegovini za vrijeme pro{loga rata. Kako je

situacija, ponavljam opet, zbog igre velikih brojki postala takva da one

brojke o kojima se u Hrvatskoj radi vi{e nisu dovoljno - neka mi bude

opro{teno {to tako ru`nu re~ koristim - atraktivne da bi izazvale

motivaciju, primjerice, sudaca, a pogotovo ne i motivaciju javnosti. 

Zato mi se ~ini veoma vjerojatnim da hrvatska tu`ba ne}e biti zado-

voljena, dakle, da }e se opet odlu~iti ne{to u smislu da je bilo takvih

radnji, ali da se ne mo`e govoriti o organiziranom genocidu i sli~no. Uz,

opet, jednu va`nu razliku u odnosu na situaciju u Bosni i Hercegovini -

dok je u Bosni i Hercegovini u slu~aju koji su oni pokrenuli bio veliki

problem dokazati upletenost Srbije u zbivanja u Bosni i Hercegovini, u

Hrvatskoj to uop}e nije nikakav problem, ali je zato ve}i problem

dokazati da su stvari koje su se doga|ale, primjerice u Vukovaru, bile

genocid. Osobno sam na hrvatskoj televiziji rekao da ne smatram da je

u Vukovaru do{lo do genocida, nego do jednog te{kog ratnog zlo~ina,

jer su se ljudi ubijali neovisno o pripadnosti, ali vjerujem da je u

jednom malom mjestu u dalmatinskom zale|u [kabrinji do{lo do

genocida, me|utim, tamo se radi, opet pod navodnicima, o samo

nekoliko desetaka ljudi i zato mislim vi{e nitko ne `eli ili ne mo`e

danas suditi genocidnu radnju.

Milo{ ]iri}: 

Kako vama zvu~e argumenti koje je Srbija izlo`ila sudu u pogledu

ispitivanja njegove nadle`nosti? Evo, ja }u samo vrlo kratko da ih

izlistam. Dakle, Srbija je ulo`ila prigovore po tri osnova. Prvi je da sud

nema nadle`nost, jer SRJ nije bila ~lanica Konvencije o genocidu do

2001. Drugi je da je tu`ba Hrvatske nedopu{tena, jer su opisani zlo~ini

koji su se dogodili pre 27. aprila 1992. kada Savezna Republika

Jugoslavija jo{ nije ni postojala kao dr`ava, i tre}i da su zahtevi iz

hrvatske tu`be neosnovani jer izlaze iz okvira koji propisuje

Konvencija o genocidu. Kako vama uop{te zvu~e ovi argumenti Srbije

koje je sud odbio u velikoj meri, sem onog da ne razmatra de{avanja pre

27. aprila 1992. godine?

reklamira se nagradna igra - Srpski san: 1000 evra svakog meseca 20

godina. Taj bilbord je mera poni`enja u koje nas gura Tadi}eva politika.

To je njegova verzija nebeske Srbije, u kojoj nam se nudi samo jedan

san, uz to i nedosti`an: 1000 evri}a mese~no. Kakav je to napredak, iz

Ko{tuni~inog mraka iskora~iti u Tadi}evu prazninu.

Na po~etku emisije slu{ate profesora Filozofskog fakulteta u Zagrebu

@arka Puhovskog. Gospodin Puhovski je bio dugogodi{nji predsednik

hrvatskog Helsin{kog odbora. S njim je o tu`bi i kontratu`bi

razgovarao Milo{ ]iri}.

@arko Puhovski: 

Odluka suda u slu~aju koji se odnosi na tu`bu Bosne i Hercegovine bila

je jednostavno skandalozna. Ta je odluka, to sam vi{e puta javno rekao

i u Hrvatskoj i u Srbiji, uvela neku ~udnu koncepciju op}inskog geno-

cida. Dakle, oni su priznali genocid, ali se on po njihovoj procjeni

dogodio mimo dr`ava, mimo dr`avnih organa, kao neka vrsta lokalnog

poteza. Svatko tko zna {to je trebalo organizacijski u~initi da bi se

tisu}e ljudi pobile, a onda le{evi na razne strane razvozili, zna da to

nije moglo biti tako. I u tom pogledu ja ne mislim da je to trebao biti

argument bilo za koga da odustane od tu`be, osim {to je to indicija o

tomu kako sud neke stvari vidi. Jednostavno re~eno, meni se ~ini da je

u ovom ratu bilo genocidnih radnji na svim stranama, a da je najvi{e

takvih radnji provela ona strana koja je bila vojno najja~a, a to je bila

jugoslavenska, odnosno srpska strana. U tom pogledu smatram da je

trebalo i}i na tu`bu. Druga je stvar {to se u Hrvatskoj to do`ivljava kao

neka vrsta poravnanja za ratne neda}e i upravo su ju~er hrvatski

funkcionari o tomu govorili, o onim klasi~nim formulacijama da rat

nije bio u Novom Sadu ili u Beogradu nego u Vukovaru, Dubrovniku

itd., dakle, na na{em teritoriju, pa mi imamo pravo neke stvari ~initi,

~ime se unapred poku{ava opravdati i mnogo toga {to je hrvatska

strana u tom ratu ~inila. 

U realnosti, me|utim, uvjeren sam da }e i ova tu`ba zavr{iti

odbijanjem, naprosto zbog jedne, usu|ujem se re}i, ~injeni~ne situacije

koju se realno, ne cini~ki, mo`e opisati tako da su brojke s kojima

Hrvatska mo`e operirati, a to je 15.000 u Srebrenici, u pore|enju s

desetak ili stotinu tisu}a u Ruandi, taj broj `rtvi genocida je naprosto

premali. To zvu~i, ponavljam, veoma cini~no, ali o~ito je nastala situa-

cija u kojoj se brojke smatraju veoma va`nima kod ovakvog odlu~i-
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navrata pru`ala i na{im naporima da ostavimo pro{lost iza sebe i da se

okrenemo evropskoj budu}nosti."

@arko Puhovski: 

Mislim da se mogu konstruirati sasvim dobri razlozi za kontratu`bu,

ve} sam rekao da vjerujem da je genocida na`alost bilo na svim

stranama, ma koliko omjeri bili razli~iti. Odnosno, genocid je te{ka

rije~, u ovom kontekstu re~ je o genocidnim radnjama. Kontratu`ba

ima smisla ako je rade ljudi kao {to je Tibor Varadi ili neko od ozbiljnih

pravnika, a ne ako o tomu pripovjedaju neozbiljni politi~ari kakav je

Jeremi}. Jer, protutu`ba ili bilo kakva tu`ba u kojoj se skupa pojavljuju

1941. i 1991. je ne{to {to naprosto ne mo`e ni na koji ozbiljan na~in biti

pravno razmatrano, jer je to dio jedne histeri~ne nacionalisti~ke ideje

o tomu da su Hrvati oduvjek genocidan narod i da se to svakih toliko i

toliko godina navodno ponovno pokazuje. Ako tu`ba bude jasna,

mirna, pravno ~injeni~no utemeljena na zlo~inima koji su se

nedvojbeno dogodili, i ako se prona|e tip logike kojom se mo`e

dokazivati da se nije radilo samo o veoma velikom broju incidenata, sa

navodnicima ili bez navodnika, nego se radilo o politici, onda ta tu`ba

ima smisla. Bio sam {est i pol godina predsjednik hrvatskog

Helsin{kog odbora, mi smo objavili opse`nu dokumentaciju sa

otprilike 700 imena ljudi koji su pobijeni odmah nakon akcije Oluja.

Nismo se bavili `rtvama za vrijeme trajanja akcije, jer su to bile ratne

operacije, mi nismo ni mogli do}i do situacije da ustanovimo to~ne

~injenice. Ali smo objavili ono {to je veoma va`no, imena ljudi - ne

brojke kojima se lupa na razne neodgovorne na~ine, od pri~e o, ne

znam, 700.000, milion i 200-300.000 mrtvih u Jasenovcu do dana{njih

bajki koje pri~aju ljudi iz organizacije Veritas, nego smo objavili

naprosto imena. I bili su nas veoma ~esto u Hrvatskoj napadali, ali smo

sve te napade izdr`ali zato {to se ni jedno jedino ime koje smo mi

objavili nije pokazalo pogre{nim. Ako se tako bude i{lo onda se mogu

pokazati ~injenice zlo~ina, a drugo }e biti pitanje dokazivanja poli-

ti~kog, vojnog i socijalnog konteksta, da bi se mogao dokazati genocid

kao politika. Ali sasvim sigurno se to ne mo`e u~initi pripovjetkama o

1941. i tako dalje, jer se onda upli}emo u jednu povjesnu trakavicu koja

jednostavno nema kraja. 

[to se ti~e drugoga, to nije toliko reakcija Srbije, to je jednostavno

re~eno reakcija najnespretnijeg ministra vanjskih poslova u povjesti

Srbije, ~ovjeka koji o~ito vi{e funkcionira kao ministar unutra{njih

@arko Puhovski:  

Sud je za ovaj tre}i argment prihvatio da }e se o tomu raspravljati, on

ga nije odbio nego ga je naprosto odlo`io. Meni se kao nepravniku,

po{teno da ka`em, ti argumenti ~ine pomalo cini~nima. Moj davna{nji

dugogodi{nji prijatelj Tibor Varadi je briljantan pravnik i veoma je

dobro ocijenio gdje bi mogle biti slabe to~ke, me|utim, osobno mi se

~ini da se u svim tim dr`avama koje su nastale nakon Jugoslavije, od

SRJ do dana{nje Srbije, toliko insistiralo na tomu da ba{ oni

nastavljaju politi~ko postojanje Jugoslavije, od Kraljevine preko SFRJ

nadalje, da je zaista malo neobi~no da se sada govori kako se neki

datum u travnju 1992. godine, kad je jedna tvorevina progla{ena,

smatra klju~nim, jer je vojska koja je te zlo~ine ~inila bila vojska te

dr`ave, kako god se ona zvala, dakle, jugoslavenska vojska. I tu je,

usput re~eno, veoma ~esto u krivu hrvatska percepcija koja je stalno

govorila o hrvatsko-srpskom sukobu, iako svi podaci koje danas

imamo pokazuju da je u trenutku po~etka sukoba otprilike 56%

vojnika u tada{njoj JNA pripadalo nesrpskom stanovni{tvu, dakle, to

nije bio srpsko-hrvatski sukob nego je zaista bio jugoslavensko-

hrvatski sukob. U kojem je onda bilo i zlo~ina, sigurno, a po mojem

sudu i genocida. Drugim re~ima, meni se ~ini opravdanim zaista jedino

ovaj argument da se u hrvatskoj tu`bi, ~isto formalno govore}i, nalaze

elementi koji izlaze iz okvira Konvencije o genocidu i da se ne mo`e

suditi za genocid, a da se pritom unose sadr`aji koje Konvencija niti ne

propisuje, niti, tako da ka`em, implicitno ne dovodi u mogu}nost

rasprave kada je o genocidu rije~. To mi se ~ini veoma jakim pravnim

argumentom, ali, ponavljam opet, mislim da }e rasprava u osnovi i}i u

tom pravcu da }e se dokazivati da je rije~ o broju ljudi koji su mogli biti

pobijeni vi{e ili manje samostalnim, nekontroliranim djelovanjem

manjih jedinica i da }e se na taj na~in zapravo izbje}i presuda za

genocid koja bi se odnosila na ~itavu politi~ku zajednicu, ma kako se

ona zvala.

Milo{ ]iri}:  

Kako komentari{ete reakciju Srbije, odnosno {efa diplomatije, koji je

sino} izjavio da o~ekuje da }e sud razmatrati i sve doga|aje iz XX veka,

uklju~uju}i i ono {to se doga|alo tokom Drugog svetskog rata, naja-

vljuju}i kontratu`bu protiv Hrvatske. Evo, samo jedan citat ministra

Jeremi}a, koji je rekao: "Na moju veliku `alost Hrvatska nije na

adekvatan na~in odgovorila na ruku pomirenja koju je Srbija u vi{e
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Milo{ ]iri}:  

[ta mislite o ovoj pri~i o vansudskom poravnanju, {ta se pod tim

podrazumeva, {ta je to Srbija nudila, a Hrvatska nije prihvatila ili je

tra`ila jo{? Da li mislite da je realno vansudsko poravnanje?

@arko Puhovski:  

Nisam siguran da je to realno iako se tomu odavno nadam. Bio sam u

jednom trenutku zaista jako ugodno iznena|en nekim hrabrim

formulacijama koje je predsjednik Tadi} koristio kada je govorio o

odgovornosti za rat, koje su bile izvan svih standarda drugih {efova

dr`ava u ovoj regiji, kako se to popularno ka`e. I u tom pogledu on je

zaista u~inio jednu veoma va`nu akciju, me|utim, s hrvatske strane

jo{ uvijek nema sposobnosti da se ka`e: da, rat je bio u Hrvatskoj, da,

Hrvatska je bila napadnuta, da, Hrvatska se branila, ali u tom

odbrambenom ratu je bilo - uzmimo paralelu sa obi~nim kazneno-

pravnim postupcima - prekora~enja nu`ne odbrane. Dakle, ~injenica je

da napadnutom ne slijedi pravo da se brani na bilo koji na~in, nego na

odre|eni na~in, i toga je sigurno s hrvatske strane bilo i za to je sigurno

trebalo, rekao bih, veoma jasno izraziti `aljenje s hrvatske strane. To

jo{ u ovom trenutku na`alost nije mogu}e, unato~ svim poku{ajima.

Jedini koji je ne{to na tom planu u~inio je predsjednik Mesi}, ali oni

strana~ki politi~ari koji zapravo vode izvr{nu vlast i diktiraju politi~ke

uvjete u zemlji to u dogledno vrijeme ne}e mo}i u~initi. A izvansudsko

poravnanje, ja bih radije rekao pomirba, pomirenje, mora do}i na djelo

ili bilateralno, dakle, u me|usobnim odnosima Srbije i Hrvatske, Srbije

i Bosne i Hercegovine i tako dalje, ili treba napraviti jednu

konferenciju na kojoj bi se na{li zajedno svi {efovi dr`ava koje su bile

upletene u rat, a to onda zna~i od Makedonije, preko Kosova, Crne Gore

i tako dalje, jer bi se stvar mogla eventualno dovjesti do razine jedne

zajedni~ke deklaracije koja bi simboli~ki reprezentirala jasnu svijest i

volju da se sa ratom i u propagandnom smislu zavr{i. 

Ne treba, naime, zaboraviti da se u me|uvremenu dogodilo to da se

Crna Gora po~ela pona{ati kao Austrija nakon Drugog svjetskog rata,

dakle, sebe je proglasila prvom `rtvom Milo{evi}a, kao {to se Austrija

proglasila prvom `rtvom Hitlera, a ne i sudionikom u ratu, {to su bile i

Austrija i Crna Gora u oba slu~aja. Ne treba zaboraviti da je nakon

svega ovoga bio rat na Kosovu ili ratne operacije i u Makedoniji, i da je

to dio, tako da ka`emo, jedinstvenog rati{ta u kojem se na koncu u

jednom trenutku nalazila i Slovenija. Pa bi mo`da bilo mogu}e

poslova nego kao ministar vanjskih poslova i koji zapravo stalno

obavlja nekakve unutra{nje politi~ke zadatke za svoju stranku ili za

Vladu, umjesto da se bavi diplomacijom i koji }e zapravo, bojim se,

Srbiju posva|ati ne toliko sa Hrvatskom, koliko sa Evropskom unijom,

jer je tu imao ~itav niz kikseva. U ovom trenutku je za Vladu koja je u

Srbiji sastavljena nakon izbora bitno unutra{njepoliti~ko ra{~i{}a-

vanje i tu je gospodinu Tadi}u i njegovim suradnicima uspio jedan

veoma va`an potez, naime, to da dovedu do, ili da sudjeluju, ili da

potaknu - raspad radikala. U ovom trenutku je to za njih najva`nija

stvar, oni imaju sada otvorenu mogu}u budu}u koaliciju sa gospo-

dinom Nikoli}em ako im to bude potrebno i to je sigurno veliki takti~ki

uspjeh. Cjena tog uspjeha jest da se tu i tamo mora zao{travati retorika

- kad ka`em "mora" ja to shva}am pod navodnicima, oni bi vjerojatno

shvatili bez navodnika, ali to je politi~ki logi~no, to }e ustanoviti svaki

politikolog. 

Ono {to nije logi~no je da je tu funkciju na sebe preuzeo ministar

vanjskih poslova, a ne neki drugi ministar, a to je lo{e, ne samo,

ponavljam, za odnose s Hrvatskom, nego, ako se raspitate malo po

diplomatskim predstavni{tvima u Beogradu, ~ut }ete da se mnogi

ambasadori, pa i neki ministri vanjskih poslova iz Evropske unije

veoma negativno ili sa nezadovoljstvom izra`avaju o nekim potezima

gospodina Jeremi}a. Drugim rije~ima, gospodin Jeremi} se naprosto

pona{a nediplomatski, a to kad je o njegovoj funkciji rije~ zaista nije

preporuka. To ne zna~i da je nu`no u krivu. Ali bih htio upozoriti samo

na jednu stvar kad je o pomirenju rije~: trebalo bi da gra|ani Srbije

promisle o tomu u koje dr`ave mogu putovati bez viza. Oni danas mogu

putovati bez viza u tri ili ~etiri dr`ave u Evropi, od kojih je jedna ona

dr`ava u kojoj su vojnici iz Srbije, da se sad sasvim neutralno izrazim,

sudjelovali u ratu i ubijali. Prema tomu, govoriti o tomu da s hrvatske

strane nije ni{ta u~injeno na pomirenju je ~injeni~no neto~no i rekao

bih ~ak i nefer. Naravno da je Hrvatska imala svojih dobrih interesa da

ukine vize za gra|ane Srbije, od turisti~kih, preko prometnih nadalje,

o tome uop}e nema spora. Hrvatska to sigurno nije u~inila samo zbog

nekakvog altruizma, jer se to u politici ina~e, kao {to je poznato, rijetko

doga|a, ali je ~injenica da je to u~injeno i tu ~injenicu je trebalo uzeti u

obzir ako ho}emo o stvarima vi{e ili manje objektivno govoriti.
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~ove~nosti, protiv mira i, naravno, genocid. Onda bi celo me|unarodno

pravo izgubilo te`inu. Tako da je u principu dobro {to je do{lo do

progla{enja nadle`nosti, me|utim, ne vidim ni{ta dobro u tome da se -

posle osam godina napretka u me|usobnim odnosima, pove}ane

kulturne i privredne razmene, posle toga da mi gledamo hrvatske

serije, a oni tamo na{e - sada vra}aju stare teme. Mada, danas svi imaju

dobre odnose sa Nema~kom, ali Nema~ka i dalje otpla}uje ratnu

od{tetu. Tako da ovaj moj argument mo`da ne stoji, moje pitanje za{to

ba{ sada. 

Srbija je veoma krhka demokratija, a ni u Hrvatskoj nije mnogo bolje.

Rane su jo{ sve`e kod obi~nih ljudi koji su ili izbegli ili izgubili nekoga

u tom ratu i kojima ne vredi pri~a o zajedni~koj budu}nosti sve dok i

dalje ose}aju taj bol. Evociranje tih tenzija }e dovesti do otpu{tanja

emotivnih ventila. Gomila medija u`urbano priprema gra|ane obe

zemlje na dugotrajno prepucavanje i svrstavanje u navija~ke tabore i

mo`e se desiti da neki politi~ari opet izvuku korist iz svega toga.

Sigurno da hrvatskoj Vladi odgovara da malo spinuje javnost i skrene

pa`nju sa neuspe{nih evropskih integracija, ra{irene korupcije,

organizovanog kriminala na pitanja nacionalizma, a i na ovoj strani su

se mnogi obradovali, naro~ito sada u vreme otpu{tanja ljudi sa posla,

kada se vidi da se ne mogu ispuniti predizborna obe}anja koja su

neodgovorno data. Najlak{e i najjeftinije je pokrenuti talas me|usobne

mr`nje i to odgovara onima koje nazivaju proevropljanima, da bi

zahvatili glasove sa druge strane reke. 

Nadam se da }e im svima zavrnuti u{i neko iz Brisela ili iz Va{ingtona

i nadam se da }e do}i do vansudskog dogovora. To nije nikakva lo{a

zamena za pravu stvar, jer mislim da je svima potreban konsenzus u

vezi sa time {to se desilo. Postoji jedna istorija i svako bi trebalo da se

na|e u toj istoriji i da prizna ono {to se desilo. Sada je na delu

selektivno pam}enje. Neki vole da se se}aju onoga {to se desilo od 1991.

do 1995, a neki samo od 1995. do danas. To nikom ne}e ni{ta dobro

doneti. Ako smo mogli da potpi{emo deklaraciju pomirenja sa SPS,

mislim da mo`emo da je potpi{emo i sa Hrvatskom, koja je kudikamo

manje zla u~inila ovoj dr`avi. Ta deklaracija bi mogla da poslu`i kao

model prihvatljiv za politi~are sa obe strane, mada ne verujem da }e oni

sami do}i do toga. Potrebna je pomo} me|unarodne zajednice, koja }e

na`alost imati neke druge prioritete, kao {to je svetska finansijska

kriza. Da ne govorim o zamoru Evrope od pro{irenja. 

razmi{ljati o takvoj jednoj konferenciji, premda se sada to zapravo ~ini

utopijski. Ne{to manje utopijsko, ali jo{ uvjek daleko od realnosti jest

to mogu}e re{enje da {efovi dvije po dvije dr`ave me|usobno neke

stvari simboli~ki i jasno iska`u i postave osnove za pomirbeno djelo-

vanje nakon rata, ali, ponavljam, meni se to u narednim mjesecima ili

godinu-dvije ne ~ini naro~ito vjerojatno.

Milo{ ]iri}:  

Kako }e ovi procesi uticati na odnose dve dr`ave i da li }e imati i kakve

reperkusije na hrvatske Srbe?

@arko Puhovski:   

Po mojemu sudu, to je ono {to je paradoks: ti formalni odnosi

prepucavanja u ovom trenutku vi{e ne utje~u bitno na odnose me|u

dru{tvima. Odnosi me|u dru{tvima idu zapravo za~u|uju}e dobro, s

obzirom na to da je rat ipak relativno nedavno zavr{io. Ima za~u|uju}e

malo incidenata spram turista, recimo, koji dolaze svake godine u

relativno velikom broju u Hrvatsku, a sjetite se podataka o tomu {ta se

doga|alo, recimo, sa automobilima njema~kih turista u Francuskoj jo{

u kasnim pedesetim godinama. Dakle, u dru{tvima postoji o~ito svijest

i `elja za normalizacijom. Kao {to znate, ona je najbolja me|u

kriminalcima, kod njih bratstvo i jedinstvo funkcionira potpuno bez

gre{ke, ali i u privredi i u drugim segmentima o~ito to dobro djeluje.

Me|utim, treba razumjeti da, prije svega zbog preno{enja u medijima,

ove politi~ke borbe izazivaju negativne efekte, koji, iako nisu tako

veliki kakvi bi bili pre nekoliko godina, sigurno ne popravljaju odnose.

Od politi~ara bi se ipak o~ekivalo da ~ine ne{to pozitivno, ne samo da

ne budu negativni i zato vjerujem da je mogu}e da }e doga|aji vezani

za tu`be i protutu`be imati umjerene negativne posljedice, ali zapravo

po mom uvjerenju, ponavljam jo{ jednom, ni po ~emu bitne.

Svetlana Luki}:  

Slu{ate Vladimira Todori}a. Vladimir je po profesiji pravnik.

Vladimir Todori}: 

Zamisli situaciju da je sud rekao da nije nadle`an za ovaj slu~aj, jer

Srbija, odnosno SR Jugoslavija u tom periodu kada je mo`da po~injen

genocid nije bila ~lanica Ujedinjenih nacija. Pa, koji bi zaklju~ak onda

svako normalan izvukao? To zna~i da ona zemlja koja nije ~lanica UN

bez ikakve bojazni od sankcija mo`e da vr{i najgnusnije zlo~ine protiv
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zajednice. To je veoma kompleksno pitanje. Iz njega se ne}emo tako

lako ispetljati. 

Sudski, zvani~ni na~ini suo~avanje sa pro{lo{}u nisu najbolji. Ne

se}am se da je bilo {ta pozitivno ura|eno na relaciji Republike Srpske

i ostatka BiH posle ha{ke presude. I ne se}am se da je Slobodan

Milo{evi} bio do`ivljavan mnogo druga~ije od strane onih koji su ga

voleli, od kada je umro ili od kada je isporu~en u Hag. Time se samo od

ljudi stvaraju sveci i razvija se antagonizam prema me|unarodnoj

zajednici. Ne valja ni to {to neki politi~ari na na{oj sceni to mogu da

do`ive kao priliku za li~nu promociju i zamajavanje javnosti. Sve to

deluje anahrono. Ne ide se u partizane 1948. Treba pru`iti priliku

novim generacijama da o tome pri~aju na relaksiraniji i iskreniji na~in.

Ukoliko ekonomska situacija ovde po~ne da se pogor{ava, svi mediji }e

biti gurnuti u populisti~ku politiku osve`avanja se}anja ljudi da Srbija

nije isklju~ivi krivac, {to }e nas vratiti na slepi kolosek. I zbog toga bi

predstavnici dana{nje vlasti, ukoliko ne `ele da postanu novi

Ko{tunica, trebalo da izbegnu tu zamku.

Svetlana Luki}: 

Malo~as si pomenuo poni`enje koje bi do`ivela Srbija. Ali to ne mo`e da

se gleda samo iz na{e perspektive. Hrvatska je podnela tu`bu pre 7-8

godina, bilo je te{ko o~ekivati da }e je povu}i.

Vladimir Todori}: 

Srbija je 2001. povukla kontratu`bu koju je podneo Milo{evi}. Zna~i,

nije bilo nemogu}e da oni smognu hrabrosti za to. Taj potez svakako ne

bi bio do~ekan pozitivno od strane hrvatske javnosti, ali to ne zna~i da

nije moglo biti na|eno snage da se tako ne{to u~ini. ^ekaj, da li je

mogu}e da se ti ljudi na|u za stolom i da ka`u: da, Srbija je izvr{ila

agresiju na Hrvatsku od 1991. do 1995, u~estvovala je u organizovanju

pobune u Krajini i Slavoniji, finansijski i vojno i logisti~ki, informa-

ciono, kako god. Da nije tako u~estvovala, pa, ne bi bilo mogu}e povu}i

sve te ljude za jedan dan. 

I za{to je toliko nemogu}e priznati sa druge strane da su u okviru

mo`da legitimne akcije oslobo|enja dela teritorije po~injeni gnusni

zlo~ini, koji su bili planirani od strane hrvatskog rukovodstva? Setite

se onih transkripata, kada Tu|man razgovara sa svojim generalima i

ka`e: vi im delite letke na kojima pi{e da }emo po{tovati ljudska prava,

Iako znaju da ne mogu dokazati genocid, Hrvati znaju i da mogu Srbiju

dovesti u veoma nelagodan polo`aj ukoliko bi se na sudu u Hagu

pojavili dokazi o logisti~koj, finansijskoj i vojnoj ume{anosti

zvani~nog Beograda u ratove u Hrvatskoj, a i u BiH. Takvi dokazi bi bili

naro~ito neprijatni ako bi BiH mogla da ih iskoristi kao osnov za

reviziju slu~aja za genocid u Bosni. Ne bi trebalo da se bilo ko raduje

mogu}nosti ustanovljavanja istorije sa takve ta~ke gledi{ta, jer ona }e

dovesti do sveop{teg poni`enja u Srbiji. I ako se neko nada da }e to

oja~ati normalne politi~ke snage u ovoj zemlji, taj se grdno vara.

Moraju da postoje druga~iji na~ini pomirenja, konsenzus oko toga {ta

se desilo. Ovo {to se sada radi ~ini se iz jeftinog nacionalizma,

populizma, koji je zaogrnut u brigu zbog `rtava rata i potrebu

saznavanja potpune istine.

Svetlana Luki}: 

Rekao si da bi bilo nezgodno da su regularne jedinice u~estvovale u ratu

u Hrvatskoj. Ali to je prosto ta~no.

Vladimir Todori}:  

Ja nemam problema sa tim.

Svetlana Luki}: 

Samo konstatujem da to ne treba dokazivati, da se zna da je JNA

u~estvovala u operacijama u Vukovaru. To nije sporno, je li tako?

Vladimir Todori}: 

To znamo ja i vi, a i {efovi obe dr`ave su to u stvari priznali kada su se

pompezno izvinjavali jedni drugima. U principu je pitanje {ta slu`i

pobolj{anju odnosa dve dr`ave. Ako neko tra`i moje priznanje da bi me

inkriminisao, to je jedna stvar, a ako neko tra`i moje priznanje da bi

uspostavio dobrosusedske odnose, to je druga stvar. Kada govorimo o

dokazima koje bi Hrvatska mogla da podnese, mogu}e je da }e ih i

prona}i, jer je 80 odsto transkripata koje je Bosna dobila u slu~aju za

genocid bilo zatamnjeno. Ako bi jo{ samo pet odsto bilo transpa-

rentnije, otvorili bi se veliki problemi za zvani~ni Beograd. Ne mislim

da je to velika sre}a, jer ljudi koji su bili izmanipulisani od strane

Milo{evi}a i Srbije, ~iji `ivoti su upropa{}eni, time svakako ne bi bili

zadovoljni. A i oni imaju pravo glasa u Srbiji. Moramo da vodimo

ra~una o tome na koji na~in te ljude uklju~ujemo u politi~ki `ivot ove
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Mislim da je bilo previ{e negativnih reakcija na poteze koje je Beograd

preduzeo prema Podgorici i Skoplju. Bilo bi bolje da je Crna Gora to

uradila u martu, jer bi time jasno pokazala da ne kalkuli{e sa realno{}u

za koju Milo \ukanovi} ka`e da je nastupila jo{ 1999. Ali Crna Gora i

Makedonija su male zemlje, imale su zadatak da prenesu poruku da

srpska inicijativa u Ujedinjenim nacijama ne}e zaustaviti talas

priznavanja Kosova.

Svetlana Luki}: 

Da rezimiram. Crna Gora i Makedonija su pod pritiskom priznale

Kosovo, dan posle glasanja u Ujedinjenim nacijama i Beograd je odmah

proterao njihove ambasadore. Nije pro{lo ni dva meseca, a mi

upu}ujemo poziv da se normalizuju odnosi. [ta se promenilo u ta dva

meseca? I za{to mi insistiramo na promeni ambasadora?

Vladimir Todori}: 

Nema logike, Ceco, nema logike nikakve. To je bila politika emotivnog

izliva, da bi se udovoljilo unutra{njoj javnosti. Proteran je i ambasador

Indonezije, ni kriv ni du`an. Ali ipak treba imati razumevanja za tu

dozu populizma u politici. Vidite koliko je i Barak Obama od primarnih

do kona~nih izbora adaptirao svoju politiku da bi udovoljio ve}inskoj

Americi. Zna~i, moraju se ~initi emotivni ustupci jednom delu javnosti

u Srbiji, ali ne}e se dopustiti da takvi ustupci uti~u, na du`i rok, na

dobrosusedske odnose. Ne verujem da }e ovi na{i tajkuni prestati da

posluju sa zemljama iz regiona koje su priznale Kosovo.

Svetlana Luki}: 

Govori{ o nu`nosti populizma, ali, zaboga, Obama je to radio onda kada

je trebalo da dobije izbore. Ovi su tek dobili izbore, imaju stabilnu

Vladu, za{to se stalno pona{aju kao da su izbori sutra ili prekosutra,

kao da `ivimo u permanentnoj predizbornoj kampanji. Ali i populizam

bi se mo`da dao podneti da mi ozbiljno radimo na evropskim

integracijama. A mi imamo populizam, dok istovremeno izostaju

prakti~ni potezi ka evropskim integracijama.

Vladimir Todori}: 

Koliko god izbori bili potencijalno daleki, svako ̀ eli da u njih u|e sa {to

ve}om zalihom glasova. Ali, populizam sam po sebi ne}e proizvesti to

{to oni `ele ukoliko ne bude realnog pokri}a za njega u ekonomiji. Tu

nema velikih pomaka, a i ne}e ih biti zato {to sad imamo potpuno

ali to oka~ite ma~ku o rep. Da li je toliko nemogu}e na}i predstavnike

jednog i drugog naroda koji bi se slo`ili oko takve formulacije? Da li bi

to sve zadovoljilo? Mislim da bi, jer je to istina. U principu nema velike

razlike izme|u na{eg i njihovog kulturnog obrasca, samo smo mi imali

vi{e oru`ja i ve}u politi~ku podr{ku. U tome je sva filozofija te razlike.

Svetlana Luki}: 

Gde ti misli{ da je na{a politi~ka elita pogre{ila? Ministar spoljnih

poslova nam je dosta dramati~no u drugom dnevniku najavio

kontratu`bu. Da li je to legitimno, da li on to mo`e da ka`e, a da se o

tome nije raspravljalo na Vladi? To me uznemirava. Da li je to

pojedina~ni ispad? @elim da znam da li iza toga stoji moja dr`ava. 

Vladimir Todori}:  

Ministar spoljnih poslova Srbije hteo je ovom prilikom da poka`e

nacionalni deo svoje li~nosti, ali ja to ne bih previ{e kritikovao. Ipak je

ovaj potez sa kontratu`bom bio iznu|en od Srbije. Srbija, naravno,

nema nikakvog na~ina da doka`e da je Hrvatska vr{ila genocid, ali

mo`e da izazove velike neprilike u Zagrebu i da im pri~ini veliku

politi~ku {tetu. Time se vr{i pritisak na hrvatsku stranu da se do|e do

nekog obostrano korisnog re{enja za ovu krizu.

Svetlana Luki}:  

Ministar spoljnih poslova Srbije je najvidljivija figura na na{oj sceni.

Za{to?

Vladimir Todori}:  

Postoji veliki kontrast izme|u njegove pojave u javnosti i premijerove,

i to nije slu~ajno. Vuk Jeremi} se na{ao u situaciji nekoga ko nomi-

nalno mora da nastavi Ko{tuni~inu politiku zasnovanu na konsenzusu

izme|u DSS i DS o Kosovu, ali da proizvede druge rezultate. Iza

probnih balona u vezi sa podelom Kosova i pri~a o {est ta~aka krije se

su{tinski druga~ija politika, koja }e rezultirati nekim novim

kosovskim Dejtonom. Srbija }e simboli~no dobiti ne{to, tek da mo`e da

se pohvali da je ne{to dobila, a zauzvrat }e priznati Kosovo. Koliko je

vremena potrebno za tako ne{to, da li je za to potrebno da se u Pri{tini

promene politi~ke snage, da postanu svarljivije za srpsku javnost kao

partneri na{ih politi~ara, ne znam. 
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Imaju i politi~ku podr{ku EU. A ako zagusti, uvek imamo nacionalizam

kao pomo}no spin-sredstvo. 

Svetlana Luki}: 

Prvi put u Pe{~aniku govori Vladimir Pavi}evi}, asistent sa Fakulteta

politi~kih nauka.

Vladimir Pavi}evi}: 

Evropska komisija je 5. novembra predstavila izve{taj o napretku

Srbije u procesu evropskih integracija od oktobra 2007. do oktobra

2008. godine. Dakle, konstatuje se izvestan napredak, recimo,

pohvaljuju se administrativni kapaciteti - to se naro~ito odnosi na

Kancelariju za evropske integracije, ali se konstatuju i nedostaci i

propusti, me|u kojima je na prvom mestu rad parlamenta za koji se

vezuje izvesna neefikasnost u izglasavanju zakona. Ova neefikasnost

u radu parlamenta prema izve{taju Evropske komisije zapravo poti~e

od delovanja same Vlade, koja ne priprema na odgovaraju}i na~in i

odgovaraju}im tempom predloge zakona. Sa druge strane, ona nije

sposobna da realizuje politike koje }e biti uskla|ene sa onim {to je

usvojeni zakonodavni okvir. Osim rada parlamenta i Vlade Republike

Srbije Evropska komisija nazna~ava da u javnoj upravi ja~a

neprofesionalizam i da ne postoji odgovornost za ono {to se de{ava.

Mimo javne uprave konstatuje se i nedovoljna pa`nja koja je posve}ena

civilnoj kontroli oru`anih snaga i tu se daje jasan primer, a to je slu~aj

vojnih rezervista koji u februaru odlaze na administrativni prelaz sa

Kosovom i demonstriraju, a da ih niko ne kontroli{e. Evropska

komisija se dr`i tri vrste kriterijuma, jedno su politi~ki, drugo eko-

nomski i tre}e je implementacija standarda. U okviru politi~kih krite-

rijuma se osim civilne kontrole oru`anih snaga pominje i pravosu|e,

koje tako|e nije efikasno, a naro~ita pa`nja posve}uje se problemu

korupcije. Tu se isti~e nekoliko stvari, od kojih ja izdvajam samo to da

nema kontrole bud`etskih tro{kova od strane nezavisnih tela. 

Sa politi~kih kriterijuma Evropska komisija se odmah prebacuje na

ekonomske, i tu u sedam ta~aka saop{tava koja su bolna mesta Srbije.

Pod broj 1, to je osigurani bud`etski deficit, pod broj 2 spoljni dug koji

se ne smanjuje niti stagnira, nego postoji tendencija rasta, pod broj 3

ogromna nezaposlenost u Srbiji koja, prema zvani~nim podacima

kojima raspola`e Evropska komisija, iznosi 18,8%. A ako poku{amo da

uporedimo tu stopu nezaposlenosti sa situacijom u Rumuniji, koja je

druga~iji me|unarodni finansijski kontekst koji }e poslu`iti kao

debeli izgovor za odlaganje prodaje javnih preduze}a.

Izvr{eno je balansiranje izve{taja EU o tome {ta je Srbija uradila ili nije

uradila u zadnjih godinu dana na polju evropskih integracija. Naravno

da se mora prihvatiti izgovor da je obra~un sa Ko{tunicom trajao od

februara do maja-juna i da za to vreme ni{ta konkretno nije moglo da

se uradi, ali, ipak, jun je bio odavno. Ipak se moglo ne{to uraditi u

pogledu dr`avne revizorske komisije, komisije za za{titu konku-

rencije, slu~aja Kofer. Postoji konsenzus da politi~ke okolnosti u Srbiji

nisu sazrele za realnu mogu}nost da Srbija postane kandidat. Ali ne

bih sada mnogo agitovao u tom pravcu, ostavio bih Da~i}u i Mrkonji}u

da pri~aju lepe stvari o evropskim integracijama. Jako je te{ko nemati

emocionalni odnos prema zemlji u kojoj `ivi{ i vrlo je te{ko racionalno

misliti o te{koj svakodnevici ve}ine gra|ana. 

Svetlana Luki}: 

[ta je, po tvom mi{ljenju, najve}i problem Srbije?

Vladimir Todori}: 

Najve}i problem je sistem funkcionisanja na{ih politi~kih stranaka.

Pre svega mislim na na~in na koji se one finansiraju, kome sve duguju

i kako se vr{i selekcija ljudi koji se profili{u kao lideri u tim stranka-

ma. Ministri 90 odsto svog vremena provode u razmi{ljanju kako da

svoj deo bud`eta preliju u prijateljske kompanije i organizacije. Ono

{to je Srbiji zaista potrebno je antisistemska stranka. Ali ona je

antisistemska dok ne u|e u parlament, a onda postaje deo sistema.

Voleo bih da sve stranke objave ta~an spisak svojih finansijera i sume

kojima su finansirane. 

Voleo bih da vidim slobodno profilisanje lokalnih odbora stranaka bez

me{anja centrale iz Beograda. Sve srpske stranke su centralizovane,

sve kriju svoje finansijere, sve vr{e negativnu selekciju i imaju

uniformisan na~in razmi{ljanja. Demokratije u punom smislu te re~i u

Srbiji ne}e biti dok ne bude postojala demokratija unutar stranaka.

Vi{e sam o~ekivao od nekih stranaka, nadao sam se da }e one na svom

primeru pokazati da je tako ne{to mogu}e. Ljudi bi je onda prepoznali

kao svoju. Da li je tako ne{to mogu}e u Srbiji - pa, ne. Bez strane pomo}i

to verovatno nije mogu}e. Srbija nema opoziciju koja bi bila politi~ka

alternativa onima koji su na vlasti, tako da se vlast ose}a bezbedno.
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potpisnice {engenskog sporazuma, tu je stvar ne{to optimisti~nija, jer

je Evropska komisija u prate}em dokumentu ovog izve{taja o napretku

Srbije, a koji se zove "Strategija pro{irenja", definisala 2009. godinu

kao godinu ukidanja viza za zemlje zapadnog Balkana, ali se dodaje da

}e taj proces zavisiti od uspe{nosti pregovora sa svakom zemljom

pojedina~no. A to zna~i da Srbija ne}e i}i u paketu sa nekim, nego }e

isklju~ivo od njene uspe{nosti zavisiti da li }e na{i gra|ani mo}i da

putuju slobodno, bez viza, u zemlje potpisnice {engenskog sporazuma.

Ako se mi sada samo vratimo na raspravu koja te~e u Skup{tini

Republike Srbije, a koja govori o zakonu o putnim ispravama, ~ije se

produ`enje tra`i do 2009. godine, onda imamo jasan primer maltene

nevoljnosti da se i{ta uradi sa na{e strane da bi na{i gra|ani mogli

slobodno da putuju. Pazite, izmena zakona o putnim ispravama ti~e se

samo jedne cifre, umesto "do kraja 2008." stavlja se da }e na{i novi

paso{i va`iti za sve gra|ane ove zemlje do kraja 2009. godine. 

Moje je mi{ljenje da u Srbiji danas imamo posla sa jednom neodgo-

vornom i neozbiljnom Vladom. Potpredsednik Vlade, zadu`en za

evropske integracije, osoba koja je puna samohvale, optimizma, stalno

govori "haj'mo, hajde, moramo da posti`emo rokove", a mi rokove ne

posti`emo. Drugi primer nastupa na{eg potpredsednika je, recimo,

vrednovanje onoga {to je zna~aj i ideja Evrope, ali ne kroz vrednosti

nego kroz novac. Ideja Evrope se predstavlja gra|anima putem slike

kapitala koji ulazi u zemlju, ali to nije su{tina i ideja Evrope. Su{tina i

ideja Evrope je kvalitet na{eg `ivota koji se meri i vrednostima koje

stvaramo u na{oj politi~koj zajednici. [to se ti~e ministra spoljnih

poslova, tu je o~ito da postoji nerazumevanje onoga {ta zna~i proces

integracija. Na{ ministar spoljnih poslova je u poslednje vreme

naro~ito anga`ovan u kritikovanju Evropske unije zbog takozvane

politike uslovljavanja. Ali kada izjavite da te politike ne sme da bude,

onda zapravo pokazujete jednu vrstu neozbiljnosti, a to izaziva

podsmeh kod svih koji su poznavaoci tog procesa, jer politika

uslovljavanja u EU postoji od po~etka devedesetih godina. To je jedna

relevantna zvani~na politika ili instrument koji EU koristi, i pitanje je

samo {ta mi radimo sa tim, da li se borimo za to da oni ne koriste taj

instrument, ili, videv{i da se on koristi, gledamo da iskoristimo neke

prednosti, pa da ubrzamo proces evropske integracije. Ovaj kriterijum

Haga se zapravo u EU naziva takozvanim individualnim kriterijumom.

Pre nego {to je dobila status kandidata za ~lanstvo u EU Hrvatska je

bila suo~ena sa neophodno{}u da Ha{kom tribunalu izru~i Anta

postala ~lanica Evropske unije 1. januara 2007. godine, onda

prime}ujemo da je u Rumuniji stopa nezaposlenosti 3,8%, {to je

odli~an rezultat. U Srbiji, dakle, 4-5 puta vi{e, prema zvani~noj

statistici. Mimo nezaposlenosti govori se o ka{njenju procesa

privatizacije, nije privatizovan veliki broj firmi, pa se na taj na~in

spre~ava razvoj konkurencije. Konstatuje se da su javne finansije

optere}ene ~injenicom da veliki deo srpske ekonomije ~ine dr`avne

kompanije, {to opet spre~ava razvoj konkurencije, a spre~avanjem

razvoja konkurencije omogu}avate stvaranje monopolskih pozicija,

kojih u Srbiji ima. Pod 6 - ovo je mo`da najzanimljivije - Evropska

komisija u okviru ekonomskih kriterijuma saop{tava da u Srbiji

postoji manjak ljudskog kapitala kao posledica zastarelog i

nereformisanog obrazovnog sistema. 

I, pazite, postoji jo{ jedna stvar koja se ovde konstatuje: drasti~ni pad

direktnih stranih investicija sa 3,4 milijarde evra u 2006. na 1,6

milijardi evra u 2007. godini, ali se konstatuje i da ovaj drasti~ni pad

jeste posledica nestabilne politi~ke situacije. Uvek je odgovoran onaj

ko sprovodi politiku, ko u slu~aju nesposobnosti govori da nema

mehanizme, nema ideju kako da upravlja problemima, a ideja politike

jeste ta da re{ava probleme u jednoj zajednici. Ako se poka`e da neko

nije u stanju da re{ava probleme, {ta mi onda radimo? Da li poku{a-

vamo da zadr`imo te ljude koji ne umeju da re{avaju probleme ili nam

je ideja da poku{amo da na|emo neke druge koji }e se uspe{nije baviti

tim pitanjima? U Srbiji kao da se jedni te isti smenjuju, a problemi

ostaju tu gde jesu. Ova Vlada zaslu`uje promenu najvi{e zbog svoje

neodgovornosti i neozbiljnosti. 

U pogledu implementacije standarda, {to je tre}a vrsta kriterijuma na

osnovu kojih Evropska komisija meri napredak jedne zemlje u procesu

integracija, tu se konstatuje da u sedam polja skoro da nije zabele`en

nikakav napredak. Evo koja su to polja: javne nabavke, pitanje

zapo{ljavanja i socijalne politike, obrazovanje i nauka, bolna ta~ka u

procesu evropske integracije Srbije, zatim za{tita `ivotne sredine,

informaciono dru{tvo i mediji, gde ne bele`imo nikakav napredak,

finansijska kontrola i, ono {to je najzanimljivije, mi smo ozna~eni kao

jedna teritorija ili destinacija na kojoj se u velikoj meri pere novac.

Sada je skoro izvesno da ne mo`emo da dobijemo status kandidata za

~lanstvo u EU pre 2010. godine. Ovaj izve{taj to ne saop{tava, ali njegov

duh to govori. A {to se ti~e bezviznog re`ima sa zemljama koje su
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[ta se kod nas desilo? Moglo bi da se ka`e da kada pristupamo analizi

razli~itih polja zapravo prime}ujemo fingiranje. I sad je na{e pitanje:

da li ho}emo da na{i realni `ivoti budu simulakrum, dakle, simulacija

nekog `ivota ili ho}emo da `ivimo `ivot koji je istinit, koji je realan.

Svako normalan, mislim, ho}e da `ivi jedan `ivot vredan istine i

realnosti, a ne da ~itav svoj `ivotni vek provede u nekoj vrsti zablude.

Ali da bismo mi obezbedili uslove za `ivljenje stvarnih `ivota, kao i

uslove uz koje }emo stvarni `ivot vratiti i u politiku, moramo da se

anga`ujemo i moramo kao gra|anke i gra|ani da prepoznajemo dobre

ideje, jer mi za sada nismo bili dobri u tome.

U izve{taju Evropske komisije i u Strategiji pro{irenja defini{e se da }e

regionalna saradnja biti prva ta~ka procene napretka jedne zemlje u

procesu evropskih integracija u budu}nosti. Regionalna saradnja u

na{em kontekstu zna~i da Srbija treba da radi tako da ima finu

saradnju sa svojim susedima, da zapadni Balkan postane jedan mali

model onoga {to je Evropska unija, i da to bude maltene preslikano

kroz jednu vrstu ekonomskih odnosa, politi~ke saradnje, obrazovne,

kulturne i tako dalje. Ovo zatezanje odnosa zbog tu`be Hrvatske i

protivtu`be koju mi najavljujemo meni samo govori da ve} taj prvi

kriterijum na zapadnom Balkanu ne}e biti ostvaren. I u tom smislu

sam veoma zabrinut, jer Srbija danas nema dobru saradnju ni sa

jednim od svojih suseda. Pitanje je onda kako mo`ete pravdati svoju

`elju za ~lanstvom u EU ako niste u stanju da obezbedite makar dobru

komunikaciju sa onima koji su u va{em okru`enju. Ako to nije mogu}e

onda }ete i u EU biti ozna~eni kao nezgodan igra~ ili nepo`eljna osoba,

a prostor zapadnog Balkana je zapravo samo jedna vrsta igre, pripreme

za ono {to nas ~eka u EU. Kao problemati~ni, mi ne}emo u}i u EU, nas

tamo ~eka mesto samo ako uredimo sve ove stvari, a pitanje regionalne

saradnje }e biti jedno od najva`nijih. Isto se, po mom mi{ljenju, odnosi

i na pitanje Kosova. Na{e delovanje treba da bude, i to tako|e saop{tava

Evropska komisija, kooperativno. Od Srbije se o~ekuje da bude

konstruktivni igra~ u pogledu daljeg integrisanja ~itavog zapadnog

Balkana, pa i Kosova. Postavlja se, dakle, pitanje da li na{e delovanje u

odnosu prema susedima, Crnoj Gori i Makedoniji, pa i prema

Hrvatskoj, i svima drugima - i Bosni, u krajnjem slu~aju, iako ne na

ovom konkretnom primeru - da li to doprinosi na{em cilju. Ne

doprinosi. Ali, kojem cilju? Onom koji mi jesmo definisali kao cilj, ali

koji o~ito nije cilj ove Vlade. I zato ja mislim da nas ne{to svetlija

perspektiva ~eka u budu}nosti.

Gotovinu. Ona to nije uradila, blokiran je proces evropske integracije

Hrvatske, nakon izvesnog vremenskog perioda uhap{en je Gotovina.

[ta nam to govori? To nam govori da Srbija nije izuzetak. Kada se samo

setimo svih ovih preporuka u izve{taju Evropske komisije, a koji govori

o tome da se mi nismo pomerili sa mesta, jedino {to mo`emo da

zaklju~imo je da je ova Vlada neodgovorna i neozbiljna u pogledu

procesa evropske integracije Srbije. Ko je nosilac evropske ideje u

Srbiji? I Evropska komisija u svom izve{taju jasno konstatuje: u Srbiji

je to civilni sektor, on je najja~i promoter evropskih ideja i evropskih

vrednosti u Srbiji. Koja je to politi~ka formacija, koji politi~ki subjekt

koji se predstavlja i koji radi na tome da ideja Evrope bude na ovaj

na~in uvedena u politi~ko polje u Srbiji i da prestane da bude strana?.

To je bez ikakve sumnje jedino LDP.

Pitanje reforme obrazovnog sistema, na primer, ~esto se javlja kada je

re~ o razvoju visokog obrazovanja u Srbiji kroz primenu bolonjskog

sistema obrazovanja. [ta zna~i Bolonja? Su{tina Bolonje je konti-

nuirani rad studenata, a to zna~i da se studentkinjama i studentima

omogu}e takvi uslovi rada u kojima }e oni dobiti svog mentora,

predava~e koji }e biti u stanju da isprate to njihovo obrazovanje kroz

jedan semestar na svom predmetu, poznaju}i ta~no materiju koju oni

treba da dobiju kao znanje. Ako oni to rade onda se nu`no obezbe|uje

kontinuitet studiranja, a izbegava se ono kampanjsko u~enje koje je

bilo karakteristika do sada. Drugi element je taj da Bolonja treba da

obezbedi da na{e studentkinje i studenti, i na{e profesorice i profesori,

imaju mogu}nost da u~estvuju u programima razmene sa drugim

univerzitetima, da borave na nekom drugom mestu tokom izvesnog

vremenskog perioda, da vide kakvo je iskustvo u nastavi ili u

istra`ivanjima na tom prostoru, da se sa tim iskustvom vrate u svoju

sredinu i da poku{aju da to iskustvo iskoriste kako bi unapredili svoje

anga`ovanje i aktivnosti. A tre}a stvar se ti~e diploma, a to je ideja da

se u Evropi stvori jedinstveni prostor visokog obrazovanja koji }e

omogu}iti studentima i studentkinjama da stekav{i diplomu na

jednom univerzitetu, koji je deo tog obrazovnog prostora, ne bude

nikakvih problema u prepoznavanju te diplome na nekom drugom

mestu. Neko ko je zavr{io, na primer, studije novinarstva  u Srbiji ne bi

imao nikakvih problema sa priznavanjem te diplome kada otputuje u

Portugal ili u Irsku. 
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posle dono{enja tog ustava raditi, pa se onda, po{to su sudovi

progla{eni novim, za te sudove biraju nove sudije. Od tih novih sudija

se od {ezdesetih godina naovamo, bez nekih velikih razlika, o~ekuje da

budu lojalni politi~koj vlasti koja ih bira. Tako je bilo i sa Ustavom iz

1990. godine i tako je isto sada sa Ustavom Srbije iz 2006. godine.

Dakle, ve} u samom Ustavu iz 2006. godine, a jo{ vi{e u Ustavnom

zakonu za sprovo|enje Ustava, manje ili vi{e je jasna namera

ustavotvorca da proglasi sudove novim i da onda za te nove sudove bira

novi sudijski kadar. 

Ono zna~ajno {to se desilo u pogledu sudija bilo je prihvatanje principa

trajnosti sudijskog mandata. To je regulisano Ustavom iz 1990. godine,

to je bio Ustav, kao {to znamo, koji je donesen pod vla{}u Milo{evi}a.

Milo{evi} je tada iskoristio novi Ustav da ustanovi navodno nove

sudove, iako oni nisu bili novi, i da tada izvr{i reizbor ~itavog

postoje}eg sudijskog kadra. E, sad, 2006. godine je donesen novi Ustav,

tada{nja Vlada, na ~elu sa Vojislavom Ko{tunicom, iskoristila je

potpuno istu tehnologiju kojom su se koristile socijalisti~ke ili

komunisti~ke vlasti, tako da i Ustav iz 2006. godine ustanovljava

stalnost sudijske funkcije ili trajnost mandata, ali odmah uz to

propisuje jedan zna~ajni izuzetak i ka`e, u stavu 2. tog ~lana, "izuzetno

lice koje se prvi put bira za sudiju bira se na tri godine". Iz toga su neki

od nas, ja sam bila me|u njima, prili~no zloslutno naslutili da i ovaj

Ustav namerava da proglasi budu}e sudove novim. To se uostalom

jasno vidi kad je u pitanju novi najvi{i sud koji se sada vi{e ne zove

Vrhovni sud Srbije nego Vrhovni kasacioni sud. A vidi se i iz toga {to,

recimo, kad ~itate Ustav ne}ete na}i nijedan naslov ili nadnaslov nekog

~lana koji glasi "Vrhovni kasacioni sud", nego, paradoksalno,

"Predsednik Vrhovnog kasacionog suda", iz ~ega se vidi da je tada{njoj

izvr{noj i legislativnoj vlasti bilo izuzetno stalo do toga da uti~e upravo

na izbor predsednika. 

U tom trenutku je bila odr`ana jedna tako|e uznemirena, tako da

ka`em, vanredna sednica Skup{tine Dru{tva sudija Srbije. Imala sam

priliku da toj sednici prisustvujem, ukazala sam na neustavnost

odredaba Ustavnog zakona u odnosu na Ustav iz 2006. godine i

preporu~ila sam da se taj Ustavni zakon napadne pred Ustavnim

sudom Srbije. A {ta ~ini ova vlast? Ova vlast predla`e izme|u ostalih i

zakon o sudijama u kojem se sada jasno pokazuje da se tim zakonom i

nekim drugim zakonskim aktima zapravo svi sudovi smatraju novim

Svetlana Luki}: 

U Rusiji je pre nekoliko dana po~elo su|enje koje je najavljeno kao ispit

ruskog pravosu|a. Re~ je o procesu ljudima koji su planirali ubistvo

novinarke Ane Politkovske. Ubice su i dalje na slobodi, ne zna se ko je

ubistvo naredio, a sudi se onima koji su planirali ubistvo. A to su, gle

~uda, jedan agent ruske tajne slu`be i jedan biv{i policajac. Su|enje je

bilo otvoreno za javnost, ali odmah je zatvoreno i to, {to je najstra{nije,

na insistiranje ~lanova porote koja se pla{i odmazde. Toliko o ruskoj

pravnoj dr`avi. Ne treba vam mnogo pameti da zaklju~ite da ni Rusija

ni Srbija ne}e postati normalne zemlje dokle god budu imale pravosu|e

kakvo imaju. Rusi taj nedostatak misle da nadomeste gasom, naftom i

krstare}im raketama, a mi nemamo ~ak ni te ute{ne nagrade. I, mo`da

ste videli, pro{le nedelje su se uzbu|eni i ljuti ~lanovi Dru{tva sudija

Srbije skupili na Pravnom fakultetu i zapretili da }e Vladu tu`iti

Ustavnom sudu ako parlament usvoji predlo`ene zakone po kojima

}emo za godinu dana imati nove novcate sudove i nove novcate sudije.

Sudije smatraju da ih to dr`ava masovno lustrira i da nova vlast ho}e

da izabere poslu{ne sudije. Na tom sastanku predsednica Vrhovnog

suda Vida Petrovi}-[kero je vikala: mi smo tre}a grana vlasti, ne mo`e

sa nama tako! Bila je ljuta i predsednica Dru{tva sudija Srbije. Uvek  mi

je milo kad vidim  da se sudije bore za svoju nezavisnost, mada sam

tome retko prisustvovala, i pitam se kako to da gospo|a [kero, na

primer, nije tako ljutito od ministra pravde Stojkovi}a tra`ila

nezavisnost, da li ga se to mo`da malo pla{ila? Me|utim, najva`nija

stvar koja nam treba u ovoj dr`avi jeste nezavisno i efikasno sudstvo i

sada se odlu~uje kakvo }emo sudstvo imati u narednih nekoliko godina.

Zamolili smo Vesnu Raki}-Vodineli} da nam objasni {ta se to, u stvari,

de{ava na relaciji Ministarstvo pravde i Dru{tvo sudija Srbije.

Vesna Raki}-Vodineli}: 

Takozvana reforma pravosu|a je jedna od, mislim, najva`nijih

politi~kih tema u Srbiji u ovom trenutku, tema koja se na`alost

cikli~no ponavlja ve} nekoliko desetina godina i koja nikad nije ni bila

na zadovoljavaju}i na~in zavr{ena. Ja moram da se vratim malo u

istoriju da bih poku{ala da objasnim {ta se zapravo danas de{ava i

kakvi se ishodi mogu o~ekivati. Dakle, tehnologija zamene sudijskog

kadra u Srbiji i biv{oj Jugoslaviji, ako se posmatra jo{ negde od

{ezdesetih godina do danas, uvek je bila ista. Sastojala se, najkra}e

re~eno, u slede}em: donese se novi ustav, tim novim ustavom se

otvoreno ili malo manje otvoreno proglase novim svi sudovi koji }e
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sudovima i da upravo zato {to se ti svi sudovi smatraju novim treba

izabrati nove sudije. Dakle, radi se o jednom op{tem izboru sudija.

Naravno, sudije su ustale protiv tog predloga zakona i protiv nekih

drugih re{enja, koja ne}u u ovoj prilici pominjati, tvrde}i da su ta

re{enja neustavna zato {to je po Ustavu sudijski mandat trajan i

stalan. Znaju}i neke odluke Ustavnog suda i sklonost Ustavnog suda

da pitanje ustavnosti tuma~i vi{e formalno nego sadr`inski, ja se

bojim da bi Ustavni sud Srbije mogao da stane na slede}e stanovi{te i

da ka`e: da je na snazi Ustav iz 1990. godine ovako ne{to bi se mo`da

moglo smatrati neustavnim. Me|utim, po Ustavu iz 2006. godine ovo

re{enje bi se moglo tuma~iti kao ustavno zato {to su sudovi novi i svi

moraju da idu na taj prvi izbor, a taj prvi izbor vam garantuje mandat

od tri godine, posle ~ega Visoki savet sudstva odlu~uje da li }ete dobiti

trajni mandat ili ne}ete. Tako da mislim da je Dru{tvo sudija Srbije

napravilo takti~ku gre{ku, jer je to u stvari bila prava prilika da se

izjasne o samom Ustavu, jer su odredbe Ustava iz 2006. godine bez

ikakvog opravdanog razloga pogor{ale polo`aj sudija. To je bilo prvo

{to je trebalo u~initi, a potom i da se izjasne i da napadnu Ustavni

zakon za sprovo|enje Ustava iz 2006. godine, jer je ovaj predlog

zakona o kome je sada re~ zasnovan zaista i na Ustavu iz 2006. i na

Ustavnom zakonu za sprovo|enje Ustava. 

Ova sada{nja vlast, dakle, kao i svaka druga vlast, iskoristila je sve {to

je imala u rukama da bi obezbedila sebi lojalan sudijski kadar i to je,

naravno, za svaku osudu. To pokazuje da ni pravosu|e koje }emo dobiti

na osnovu novog zakona ne}e imati nikakve bolje karakteristike od

pravosu|a koje imamo danas. Ono {to se u javnosti nije postavilo kao

priroritetno pitanje jeste da li mi imamo dobro pravosu|e kojim treba

da budemo zadovoljni. Drugo pitanje jeste da li se pravosu|e u Srbiji

mo`e promeniti na zadovoljavaju}i na~in u okviru postoje}ih ustavnih

okvira ili se, pak, iz tih ustavnih okvira mora iza}i. Promena pravosu|a

van ustavnih okvira se u teroriji i u praksi kritikuje kao odstupanje od

principa pravne dr`ave. Iako sam ja pravnica, i iako mislim da dosta

dr`im do pravne dr`ave, moram na ovo pitanje, koje }u ponoviti, da

odgovorim negativno. Dakle, da li se pravosu|e u Srbiji mo`e

promeniti u okviru postoje}ih ustavnih okvira? Moj odgovor na ovo

pitanje glasi: ne, ne mo`e. 

Prvi razlog zbog kojeg verujem da je ovo pravosu|e nemogu}e prome-

niti u okviru postoje}eg ustavnog okvira jeste {to je sam ustavni okvir

nelegitiman, ima i elemenata koji ga mo`da ~ine i nelegalnim a ne

samo nelegitimnim, jer ima veoma mnogo indicija da se na

referendumu nije postigla ve}ina koja je potrebna za dono{enje novog

Ustava. Drugi razlog je u tome {to Ustav iz 2006. godine nastavlja

kontinuitet sa ustavnim, politi~kim i pravnim poretkom jednog

autoritarnog razdoblja, a sada se pledira za stvaranje nezavisnog

pravosu|a, koje ne mo`e da potekne iz takvog jednog miljea. Slede}i

razlog zbog koga tvrdim da to nije mogu}e le`i u ~injenici da jedan ne

tako mali broj sudija nije ~ak uspeo ni da ostavi utisak nezavisnosti i

nepristrasnosti, a da ne govorim o stvarnoj nezavisnosti i

nepristrasnosti. Naprotiv, jedan ne tako mali broj sudija je pokazao

sposobnost za diskriminaciju. Recimo, ima neopravdano i zabrinja-

vaju}e mnogo zastarevanja krivi~nog gonjenja i krivi~nih postupaka,

ne prema vama i meni, dakle, ne prema, tako da ka`em, obi~nim

ljudima nego prema pripadnicima politi~ke ili crkvene elite. 

Ne treba zaboraviti na slu~aj Ilarionov koji je zastareo u vreme vo|enja

postupka pred najvi{im sudom ove zemlje. Kada je tada{nji ministar

pravde, Petrovi}, smogao snage da tra`i razre{enje sudija zbog

nesavesnog rada, ceo slu~aj se zavr{io tako {to je im je prvo bila

izre~ena opomena, i nikakva sankcija posle toga. Tako|e, znate, kada

vi pozovete nekoga da svedo~i u postupku pred sudom, svedo~enje je

gra|anska du`nost svakog punoletnog dr`avljanina Srbije. Ako se ne

pojavi pred sudom, a ne opravda svoj izostanak ili je njegovo

opravdanje o~igledno neistinito, sudija bi morao da mu izrekne

odre|ene prinudne mere i nov~anu kaznu, ili prinudno privo|enje. Ako

pogledate samo na{u noviju istoriju, seti}ete se recimo slu~aja kada je

^edomir Jovanovi} bio ~lan Vlade pa nije hteo i rekao je da ne}e hteti da

svedo~i u postupku koji se vodio protiv Marije Milo{evi}, }erke

Slobodana Milo{evi}a. Njemu nisu izre~ene nikakve prinudne mere.

Onda Dejan Mihajlov, koji je dugo godina bio sekretar Vlade, ~ak osam

puta je neopravdano izostajao sa raznih sudskih postupaka, {to

krivi~nih, {to gra|anskih, i nikad nije bio priveden, iako je u sudskim

postupcima bio u raznim svojstvima, ~ak i kao okrivljeni. Ili ovaj

najnoviji slu~aj Ivice Da~i}a koji je trebalo da svedo~i u aferi Kofer, koji

se dodu{e izvinio, ali se istog dana pojavio daju}i neki intervju ispred

zgrade Vlade Srbije. Dakle, ni u jednom od tih slu~ajeva nije

primenjena prinudna mera koja bi svakako bila primenjena prema

anonimnim ljudima. 

Vesna
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^etvrti razlog zbog kojeg smatram da odgovor na poslednje pitanje

mora biti negativan, le`i u onome {to sam vam ve} rekla - od sredine

{ezdesetih godina pro{log veka svako dono{enje Ustava bilo je pra}eno

Ustavnim zakonima, posle ~ega je usledio ili op{ti reizbor ili op{ti izbor

sudija. I mislim da se ne mo`e o~ekivati da vlast u jednom

tranzicionom periodu postupi druga~ije, da prosto propusti priliku

koja joj se pru`a da obezbedi lojalan sudijski kadar. Po mom mi{ljenju

tu prestaje pri~a o pravnoj dr`avi, jer se pravna dr`ava ne mo`e graditi

nekim tehnikama ili mehanizmima koji se razvijaju u okviru

nelegitimnog ustavnog okvira. Ali, kada tako ne{to ka`ete u javnosti, a

ja sam to ve} uradila, onda vam uvek prebacuju da se zala`ete zapravo

za revolucionarnu zakonitost koja je suprotna pravnoj dr`avi.

Me|utim, ne smemo zaboraviti da izme|u pravne dr`ave i revolu-

cionarne zakonitosti postoji jo{ ne{to o ~emu se veoma retko pri~a, a to

je takozvana tranziciona pravda. Prema tome, kada govorimo o

polo`aju sudija i nezavisnosti sudstva u Srbiji ne mo`emo da se

pona{amo kao da smo u nekom britanskom debatnom klubu, moramo

celu stvar staviti u kontekst okolnosti u kojima ̀ ivimo. I ta tranziciona

pravda upravo i slu`i tome da se premosti jedno stanje izme|u pravno

neure|ene i konfuzne dr`ave kakva je jo{ uvek na{a, do vladavine

prava u toj dr`avi. Ne mo`e vladavina prava da nastane sama iz sebe, a

pogotovu ne mo`e da nastane iz nelegitimnih ustavnih okvira, i ne

mogu da je {tite ljudi koji u svojoj profesiji nijednog trenutka nisu bili

ozbiljno podvrgnuti ispitivanju svoje profesionalne odgovornosti i

odgovornosti za kr{enje ljudskih prava. 

I, {ta sam ja predlo`ila Dru{tvu sudija Srbije? Sada, ako bude usvojen

taj zakon i ako se bude stalo na stanovi{te da su opet svi sudovi novi,

treba ponovo birati sve sudije, a tu je glavna uloga poverena jednom

telu koje predla`e sudije, Visokom savetu sudstva. To telo, njegov

sastav je sumnjiv sa razli~itih stanovi{ta. Nije u skladu sa preporu-

kama Saveta Evrope, ali to }u u ovoj prilici potpuno ostaviti po strani.

Dakle, ono treba da predlo`i kandidate za sudije. Ja sam Dru{tvu sudija

predlo`ila kako da poku{aju sa ispitivanjem ustavnosti, zakonitosti

odredaba, ali i da poku{aju ne{to drugo {to bi, ~ini mi se, zna~ilo jedan

zna~ajan iskorak prema nekim metodama tranzicione pravde -

predlo`ila sam im da uklju~e javnost u ceo taj postupak. Hajde da se

sada kao profesionalno udru`enje zalo`ite za to da sednice saziva tog

Visokog saveta sudstva budu javne, da se svaki kandidat za sudiju

saslu{a javno, da se svakom postavljaju ista pitanja, da se od njih tra`i

da objasne filozofiju su|enja, da objasne kako bi se pona{ali u slu~aju

sukoba nekoliko veoma va`nih na~ela, kome bi dali primat. Mislim da

bi sudije zbog budu}nosti, i svoje i sudstva u ovoj zemlji, morale i

mogle da na|u snage da tu javnost podnesu, ba{ kao {to bi to mogao i

Visoki savet. ^ak bih se zalo`ila i za to da sve to prenosi televizija,

mislim da je to za pravnu dr`avu va`nije nego one sva|ala~ke sednice

Narodne skup{tine. Meni je re~eno da je taj moj predlog utopijski iz

vi{e razloga: prvo zato {to bi, po nekom prora~unu Dru{tva sudija o

broju kandidata koji bi se javili za ta sudijska mesta, Visoki savet imao

za svakog ne{to malo vi{e od desetak minuta. Ali taj Visoki savet mo`e

da se podeli u tri grupe, pa da se minuta`a pomno`i sa tri. Ako je postu-

pak javan, a javnost je mo}an korektiv tih procedura, ne vidim za{to bi

postupak predlaganja kandidata za sudije, pred tim Visokim savetom

sudstva, bio tajan i poverljiv. Ako ve} vole da se kite transparentno{}u,

pa, hajde da to isprobaju u praksi.

Ovo je sada jedna kolektivna mera prestanka sudijskih funkcija, dok je

lustracija zasnovana na individualnoj odgovornosti, ne samo sudija,

nego i drugih funkcionera za dokazane povrede ljudskih prava. Imala

sam prilike da van javnog diskursa od mnogih sudija ~ujem da bi bolje

bilo da se primeni zakon o lustraciji - imali bismo pravo na pravni lek i

pravo na odbranu - nego da se primenjuje jedan ovakav zakon. Imamo

potrebu, koja je potpuno jasno iskazana ovim zakonom, da izvr{na

vlast poka`e ozbiljnu nameru da vr{i uticaj prvo na izbor novih sudija,

a onda kroz izabrane sudije, a naro~ito kroz izabrane predsednike

sudova - koje i dalje bira Skup{tina, jedno politi~ko telo, a ne sudije

me|u sobom - da nastoji da vr{i uticaj na pravosu|e da bi ono donosilo,

ili ne, odre|ene vrste odluka. Ko }e biti ja~i? Da li }e biti ja~i mehanizmi

pre svega politi~ke, izvr{ne ali i zakonodavne vlasti, ili }e biti ja~i

pritisak javnosti? To je vrlo te{ko re}i.

Svetlana Luki}: 

Ve}ina ljudi ka`e: vi tra`ite da vas branimo od izvr{ne vlasti, a vi sami

u okviru svoje struke branite ljude koji su krali izbore, ljude koji su na

dosta besraman na~in dozvoljavali da zastare postupci i sli~no. Prosto

se sada vrtimo u krugu.

Vesna Raki}-Vodineli}: 

Pa, niko tu nije do kraja nevin. Niti je nevina Skup{tina, niti je nevina

izvr{na vlast, niti je nevino sudstvo, odnosno pravosu|e, a bogami, ne
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bi se moglo re}i ba{ ni za javnost da je potpuno nevina. Zaista je bilo

impresivno ~uti, pogotovo za mene, kada se posle izborne kra|e jedan

broj sudija Vrhovnog suda, na ~elu sa sudijom Zoranom Ivo{evi}em,

odva`io da ka`e: ne, sad je dosta, mi ne}emo da u~estvujemo u tome.

Njih je to ko{talo karijere. Ono {to je za mene tako|e bilo otre`njuju}e

na tom okruglom stolu Dru{tva sudija kome sam prisustvovala, bile su

opet re~i sudije Zorana Ivo{evi}a, biv{eg sudije Zorana Ivo{evi}a, koji

je doajen Dru{tva sudija, zapravo on je njihov osniva~. On je pozvao

prisutne sudije da se pogledaju me|u sobom i da se zapitaju da li zaista

misle da svi koji su tu, i svi ostali, zaslu`uju da i dalje budu sudije. Tada

je pomenuo neke primere za koje ja smatram da su paradigmati~ni,

prosto ih treba sve vreme imati u vidu. Recimo, jedan sudija Vrhovnog

suda, koji je i dalje sudija Vrhovnog suda, svojevremeno je zabranio

registraciju Dru{tva sudija Srbije tvrde}i da su ciljevi toga dru{tva

protivni ustavnom poretku. Taj isti sudija je, paradoksalno, bio ~lan

onih sudijskih ve}a koja su u~estvovala u onome {to danas nazivamo

izbornom kra|om na lokalnim izborima 1996. godine. 

Ili, uzmite samo Skup{tinu u ranijem sazivu, koja nije stavljala na

dnevni red predlog za razre{enje sudije Vrhovnog suda koji je bio u

pritvoru zbog sumnje na korupciju, i koji je prvostepeno, a mislim sada

i pravosna`no osu|en za krivi~no delo primanja mita. Ne znam da li je

on i dan danas razre{en du`nosti. Jedan sudija u vrhu Dru{tva sudija

Srbije nije nedavno izrekao nikakve prinudne mere prema Ivici Da~i}u.

I to su te odgovornosti koje le`e na samim sudijama. Ima mnogo

odgovornosti koje le`e na Narodnoj skup{tini, mnogo odgovornosti na

politi~kim partijama. Skandalozna stvar - ~ula sam ~ak i da je raniji

predsednik Skup{tine Oliver Duli} rekao: pa, dobro, hajde da se

dogovorimo, neka se politi~ke stranke dogovore o procentu kandidata

za sudije koje }e predlo`iti. A kad je u pitanju legislativna vlast, kad je

u pitanju izvr{na vlast, ne treba, verujem, ni da vas podse}am kakvu je

ulogu u predlaganju i Ustava i Ustavnog zakona imao sudija Stojkovi},

raniji sudija, a posle ministar pravde.

Ovaj zakon o sudijama u prelaznim i zavr{nim odredbama sadr`i jednu

normu koja ka`e da svim sudijama prestaje sudijska funkcija 31.

decembra 2009. godine. Dakle, u vrlo kratkom roku od nekih godinu

dana zapravo treba svi ti postupci  da budu sprovedeni, treba s jedne

strane da budu osnovani neki novi sudovi. S druge strane, formiran je

taj, tako da ka`em, privremeni saziv Visokog saveta sudstva koji treba

da predlo`i nove sudije, objavljen je i sproveden konkurs za

popunjavanje sudijskih mesta. To zaista zastra{uju}e izgleda. Verujem

da }e do}i do produ`avanja tih rokova, a ako bude sre}e, pa da prvi put

u na{oj dr`avi ne{to bude sinhronizovano kako treba, da to ne bude ba{

sasvim po o-ruk sistemu, onda do kolapsa ne}e do}i, ali je pitanje kakav

}e se sudijski kadar dobiti, da li isti, gori ili bolji u pogledu

profesionalnih, pa da ka`em i eti~kih kvaliteta. Ishod je tu potpuno

nejasan.

Zoran Radmilovi} (Kralj Ibi): 

Moj narod me opet izaziva da im odr`im jedan govor, da to ovako

sunem u masu, pa kako padne, nekako krene od nama ka njima. Neka

taj govor klizi k'o po vodi... Ej, narode! ... Pa narod me obo`ava...
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BIOMASA

Teofil Pan~i}, novinar,

Bojan Baji}, iz Na{e stranke,

Ivan Medenica, teatrolog,

Bora ]osi} i 

Radomir Konstantinovi}, pisci

29. 11. 2008.
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Dobar dan. Sve je te`e prona}i ljude koji ho}e i koji imaju snage da

govore o tome {to `ivimo. Pregovori za gostovanje u ovoj emisiji ~esto

po~inju pitanjem - a o ~emu }emo, ni{ta se ne de{ava, ili - smu~ilo mi se

da govorim o istim stvarima, o~ajan sam, a nije dobro da ljude dodatno

obeshrabrujemo... 

Sve je to ta~no, ali to ne zna~i da ne treba da govorimo, pa dokle god, do

sudnjega dana. Povereno nam je ovih nekoliko decenija `ivota, poda-

rene su nam o~i da gledamo, i to ba{ ovu zemlju, i ko se nije odlu~io za

unutra{nju emigraciju, mora da govori, {to bi rekao Mirko \or|evi}, da

svedo~i o onome {to vidi. A ta~no je da nema mnogo novih tema u

odnosu na one koje su nam sahranile biv{u dr`avu i sa njom tolike

ljudske `ivote. Nova vlast je nastavila da mazi nacionalizam,

{ovinizam, ksenofobiju i nasilje, a u ovih nekoliko meseci vladavine

proevropskih stranaka nije zaustavljeno prete}e propadanje u anarhiju

i haos, i nije zaustavljeno srljanje tranzicije u korupciju i plja~ku. 

Samosaka}enje Srbije se nastavlja, iako na ~elu dr`ave nemamo ~oveka

koji pati od mesijanskog ludila, kao {to je to bio slu~aj sa Ko{tunicom i

Milo{evi}em. Na ~elu dr`ave je dobri de~ko Boris Tadi} ili, {to bi rekla

Lora Bu{ za D`ord`a - moj mu` je du{a od ~oveka. Ali na{a du{a od

~oveka, za razliku od srpskih mesija, nema nikakvu poruku, sve je

umrtvio, likvidirao je svaki sadr`aj, obesmislio sve politi~ke i moralne

kategorije, izaziti je neprijatelj svega {to izdaleka podse}a na jasan

stav, inteligentan odgovor, odlu~nu misao. Sve se svodi na isto, sve

tako nekako ide dalje, ni{ta se vi{e ne mo`e preduzeti, valjda }e nas

nesre}e zaobi}i, a sad idite spat - poru~uje nam predsednik. 

Tadi} i njegova stranka izme|u pravog i pogre{nog biraju ujedna-

~enost. ^udnovata, a u Srbiji ~udovi{na, misao da se sve

protivre~nosti i sukobi mogu re{iti ako su u~esnici pristojni, ako ne

psuju i ne vi~u, na{la je svog zastupnika u DS-u, od kojega zavisi

sudbina ove zemlje po kojoj se teturamo. Predsednik je lepo pozvao

drektora aerodroma NikolaTesla da podnese ostavku i ovaj je na lepu

re~ odgovorio lepim gestom i podneo je ostavku iz moralnih razloga.

Predsednik je lepo ~estitao RTS-u pedesetogodi{njicu postojanja,

~estitao je "svim profesionacima koji su svoje delo ugradili u

najstariju TV na Balkanu". To {to je toliko profesionalaca u RTS-u

hu{kalo ljude na rat, to {to su mnogi od njih bili kaskaderi Slobodana

Svetlana

Luki}
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stranka od 2000-te na ~elu svake institucije koja barata novcem, pa

pola jede, pola [arcu daje.

Ministar za Kosovo, Metohiju i bud`et, izvesni Bogdanovi}, verovatno

je delimi~no u pravu kada ka`e da je jedan od razloga za to {to 24

ministra nisu u stanju da se dogovore o bud`etu - svetska finansijska

kriza, ali postoje tu i neki konkretniji razlozi. Izgleda da ministri,

odnosno partijski kadrovi na privremenom radu po ministarstvima, ne

mogu da se dogovore koliko }e kom ministrastvu, tj. partiji pripasti

novca iz bud`eta, a zna se da su izborni rezultati u Srbiji u direktnoj

vezi sa time koji ministar i koliko mo`e da podmiti gra|ane tokom

predizborne kampanje. Bud`eti ministarstava su jedan od najve}ih

izvora prihoda stranaka koje tim ministrastvima rukovode. To je

njihova finansijska baza, a od baze se nije dobro otu|ivati.

Ovih dana se mnogo govorilo o direktoru aerodroma NikolaTesla, koji je

sebi isplatio u jednom mesecu 13-14.000 evra. U svim novinama su slike

tog mladog menad`era koji pozira ispred i iza aviona, ispred piste za

sletanje i iza piste za uzletanje. Ne pada mi na pamet da amnestiram

tog malog gmaza, ali imam nekoliko slutnji, pitanja i amandmana.

Prvo, slutim da je on samo jedan od one vrste tzv. Menad`era, koje je

stranka postavila sa zadatkom da reketira javna preduze}a i finansira

stranku koja ga je postavila. Naravno, deo ulova on sme da potro{i na

neki Roleksov sat, Armani odelo i d`ip Pajero. Tema je Dinki}, a ne

Bojan Kri{to. Uostalom, Dinki} je i rekao da ne}e da ga smeni, jer se

mali pokazao kao dobar menad`er. Jeste se malo zaneo i zato }e de~ko

da vrati pare koje je uzeo, ali ga on, padro padrone, ne}e smenjivati. 

Opozicija je u parlamentu ispravno tra`ila da Kri{to bude smenjen, a ne

da podnosi ostavku. Tra`ila je opozicija da reaguju Uprava za borbu

protiv organizovanog kriminala, bud`etska komisija i dr`avni tra`ilac.

Problem je, prvo, {to su me|u strankama koje sve to tra`e i DSS i Nova

Srbija, ~iji su ljudi u upravnom odboru aerodroma Nikola Tesla. Oni

nisu imali ni{ta da nam ka`u kada je Kri{to isplatio sebi sve te hiljade

evra. Da ne pominjem DS, koji ima ~ak dva svoja ~oveka u UO

aerodroma, koji su tako|e }utali o tome, a sada njihov {ef u

pravedni~kom predsedni~kom gnevu tra`i da Kri{to ode sa svoje

funkcije. 

Milo{evi}a, to {to im je biv{i direktor u zatvoru zbog zlo~ina prema

svojim zaposlenima, a aktuelni direktor sramota, nije va`no. Va`na je

lepa predsednikova re~ koja }e sva vrata evropske Srbije otvoriti, pa

ko ne u|e, njegova je krivica.

[ta smo imali u ovoj nedelji u kojoj se ni{ta novo nije de{avalo, ako

zanemarimo sitnice, a uvek ih zanemarujemo, kao {to je svedo~enje

biv{eg visokog oficira Borivoja Te{i}a u Hagu da su elitne jedinice VJ

vojevale u Sarajevu, ostaju nam trivijalnosti kao {to je ta da vlada ni

ove nedelje nije usvojila predlog bud`eta za idu}u godinu, iako nas to

ka{njenje mo`e ko{tati pomo}i MMF-a. Ono {to je dodatno iritantno je

~injenica da su nas o ka{njenju predloga bud`eta obavestili ministar za

Kosovo i Metohiju i ministar zdravlja. To je bila praksa i u Ko{tuni~inoj

vladi, kada god se ne{to neprijatno de{ava, o tome nas izve{tavaju tzv.

de`urni ministri u vladi. Tako su nas o najva`nim dr`avnim proble-

mima izve{tavali ministri vera, dijaspore i sporta.

Naravno da je de`urni ministar u Cvetkovi}evoj vladi, ministar za

Kosovo, za ka{njenje dono{enja bud`eta okrivio za to de`urnu svetsku

finansijsku krizu.

Predsednik vlade Cvetkovi} novinarima nije hteo da odgovara na

pitanja o bud`etu. Kao {to se nekada Ko{tunica brecao na novinare {to

ga o najva`nijim problemima pitaju na slavi, tako je i Cvetkovi} odbio

da odgovara, jer je bio u dru{tvu danskog premijera, sa kojim je, ka`u

njegovi saradnici, razgovarao o vetrenja~ama i bio-masi. Novinarima je

bilo dozvoljeno da pitaju sve o Kosovu, jer su, kao {to je poznato,

vetrenja~e i status Kosova srodne teme, da ne pominjem bio-masu -

njome je jo{ car Lazar podmazivao sablju pre no {to je krenuo na

Kosovo ravno, gde duvaju vetrovi pogodni za vetrenja~e koje }e, znao je

jo{ tada ~estiti knez, biti na{ osnovni izvor energije.

Malo sam se zanela sa bio-masom, ali htela sam da ka`em da je

bezobrazna ne samo ~injenica da vlada nije na vreme usvojila predlog

bud`eta, nego je jo{ bezobraznije to ko nas o tome obave{tava, ko nas o

tome ne obave{tava i koje nam razloge navodi. Te{ko je, ka`e {efica

poslani~kog kluba G17 Suzana Grubje{i}, donositi bud`et kada su

prihodi mali, a rashodi veliki. Onda sledi obrt: lak{e je, ka`e, kada su

prihodi veliki, a rashodi mali. Majke ti, gospo|o Suzana. A ko nas je

doveo do toga da su nam rashodi ve}i nego prihodi. Pa zar nije njena
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na vreme dobio, umire se rade}i na gradili{tu, jer je investsitor podmitio

nekoga da dobije dozvolu za gradnju i nije ispitao tle na kome }e graditi.

Za izlazak iz ku}e, svakoga jutra, potrebna je velika hrabrost, ali to je

ona vrsta hrabrosti kada se nada{ da }e metak pogoditi onog drugog.

Sa dosadom nam mediji prenose, a mi sa jo{ ve}om dosadom slu{amo

vesti iz spoljnjog sveta. Koga briga {to je u Bombaju u teroristi~kim

napadima razneto stotine ljudi, {to jedna nuklearna sila, Indija,

optu`uje drugu nuklearnu silu, Pakistan, da stoji iza tih napada. Va`no

je samo da to slu~ajno ne poremeti navodnu nameru Indije da u bratsku

In|iju ulo`i, kako re~e pre neki dan ne trepnuv{i indijski ambasador,

600 miliona dolara i zaposli 25.000 In|ijaca i ostalih stru~njaka za

kompjutere.

Mo`da nije ~udno {to smo se toliko povukli u sopstveni pupak, {to se

toliko {tedimo od potresa koje donosi spoljnji svet, ali cena te

nezainteresovanosti i neosetljivosti je da postajemo sve usamljeniji.

Na{a usamljenost postaje nezamisliva. To je usamljenost ~oveka koji

tumara beskrajnom pustinjom i ne nalazi nikoga sa kime bi razmenio

misli. Mi smo izgleda zauvek ispali iz sveta, postali smo enklava. I do

ove enklave sti`e buka i vreva savremenog sveta, ali mi to vi{e ni{ta ne

razumemo i ne{to zlovoljno mumlamo u odgovor. To zlovoljno

mumlanje zna~i - ostavi me na miru, ne treba mi ni{ta, svaka promena,

i na bolje i na gore mi je ista, skoro da me podjednako ometa u ovoj te{ko

ste~enoj ve{tini izla`enju na kraj sa `ivotom. 

Na po~etku Pe{~anika govori Teofil Pan~i}.

Teofil Pan~i}: 

Teme moje kolumne u Vremenu su zapravo dva pravosna`no

presu|ena slu~aja, gde su ljudi koji se bave javnom re~ju izgubili po

tu`bama veoma zanimljivih osoba. Dakle, prvi slu~aj je Zoran Petakov,

poznati antifa{isti~ki aktivista iz Novog Sada, koji je izgubio protiv

episkopa ba~kog ili vladike ba~kog, whatever, Irineja, a drugi je

Dragoljub Petrovi}, novinar koji je izgubio protiv Svetlane Cece

Ra`natovi}. Obojica su izgubili procese za uvredu, pri ~emu je vrlo

zanimljivo {ta sve mo`e biti uvreda i kako ona sve mo`e da se tretira.

Kada nekoga nazovete jednim od jaha~a Apokalipse, kada ga nazovete

ne~im {to je sa stanovi{ta zdravog razuma zapravo izmi{ljeno bi}e, to

mo`e da se tretira kao ozbiljan slu~aj za sud. Kao da vas neko tu`i jer

ste ga nazvali Deda Mrazom. Drugi slu~aj je jo{ eklatantniji, jer se

Petrovi} u svojoj kolumni naprosto slu`io o~igledno duhovitim,

Tu dolazimo do dileme o kojoj ~esto govorimo. Da li novi gospodar Srbije

stvarno misli da se obra~unava sa korupcijom ili je to jo{ jedna od

njegovih blagoglagoljivih fraza. Budu}i da ne mo`emo da znamo {ta

predsednik ima u glavi, mo`emo da zaklju~ujemo samo na osnovu

onoga {to rade on i njegova stranka. Dakle, u slu~aju Kri{to, morao je

da se priklju~i zahtevima opozicije da Dinki}ev menad`er bude

smenjen, da UBPOK ispita poslovanje aerodroma NikolaTesla, da

smeni ~lanove svoje stranke koji su ~lanovi UO aerodroma, da nam

ka`e kako je ovo jo{ jedan dokaz da javna preduze}a moraju biti

privatizovana, jer su predmet plja~ke, da pod hitno moraju biti stvoreni

uslovi za rad nezavisnih regulatornih tela, da sveki dr`avni funkcioner

koji ne po{tuje odluke tih tela mora biti smenjen. Moralisanje u prazno,

s vremena na vreme, kada neki alavi partijski redov prevr{i svaku meru

ili otka`e poslu{nost strana~kom vojskovo|i - predsednika ~ini

sau~esnikom u zlo~inu. 

U slu~aju Kri{to je posebno uznemiruju}a rasprava o tome da li je to {to

je uradio direktor aerodroma Nikola Tesla - nezakonito ili je zakonito,

ali nemoralno. Pa kakva je to dr`ava, kakav je to sistem u kome postoji

takva provalija izme|u zakona i morala. Znam da pravo i moral nisu

isto, ali postaje nepodno{ljivo ̀ iveti u zemlji u kojoj su zakonite, a samo

malo nemoralne, stvari za koje se u pristojnim dr`avama robija

godinama. Ako su toliko toga proglasili zakonitim, a nemoralnim, neka

naprave, kao talibani, ministarstvo poroka i vrlina, pa da znamo kom

ministru da se `alimo na sve ove menad`ere - marodere.

Bez politi~kih partija nema demokratije, ali ove na{e su postale glavna

smetnja demokratizaciji Srbije, karcinom koji izjeda srspku dr`avu. 

Svaka stranka je zavera protiv ostatka naroda, rekao je neko, ~ini mi se

^er~il, a ove na{e su u zaveri protiv nas u doslovnom smislu te re~i.

Postale su kao one ma{ine iz filma MATRIX, koje uzgajaju ljude samo

zato da bi ih koristile kao izvor energije za sebe. Pretvorile su ljudska

bi}a u najobi~nije baterije. 

Jedno vreme su se ljudi dobro dr`ali, odr`avali kakvu-takvu prisebnost,

ali kao da je neko pritisnuo papu~icu za gas i sada se mno`e strahovi,

agresija, zamagljuje se horizont, gubi se dah, dr`ava je postala opasna

po `ivot svakog pojednica. Ne umire se od metka kao devedesteih, nego

od neispravnih ko~nica, jer je neko podmitio nekoga i registrovao

neispravno vozilo, umire se u bolnici, jer je neko o~ekivao mito, a nije ga
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moram da priznam da sam potpuno fasciniran. Razmi{ljam, pa ~ekaj,

majku mu, da li je mogu}e da sam ja ba{ toliki idiot, zamisli kako bih

mogao da zaradim recimo 10.000, 11.000 evra za jedan mesec! Da

po~nem da kradem ne bih zaradio toliko, ali ja ne mogu da smislim ~ak

ni nepo{ten, a kamoli po{ten na~in da vidim tolike pare na gomili.

Zna{, da on radi kod Bila Gejtsa ili tako ne{to niko mu ne bi rekao ni

re~, ali ~ekaj, bre, ~ovek uzima iz nekakvih javnih sredstava pare koje

su za pojmove ove zemlje potpuno sumanute. To nije dobra plata, zna

se {ta je dobra plata, mo`e{ da ka`e{, hajde, sad }u verovatno ispasti

naivan jer se ne razumem, valjda je 2.000 ili 3.000 evra dobra plata,

pretpostavljam da bi u Srbiji to trebalo da bude dobra plata. I sad ti

vidi{ kako on 'ladno uzme 14.000 evra od tebe, od mene, od svih nas, jer

on ne radi u privatnoj kompaniji, pa da, kad ga pita{ za{to je uzeo, ka`e

"pa ja super radim". Pa, ~ekaj prijatelju, jebote, pa, je l' to kosmodrom,

{ta je to? To je samo jedan bedni srpski aerodrom. Ne bih hteo da

vre|am nikoga, sigurno tamo radi niz odli~nih ljudi, ali realno, u nekim

svetskim okvirima, to je jedna rupa. I sad on ka`e: ma, ja tu rupu

fenomenalno vodim, treba spomenik da mi se digne, ali ne insistiram

na spomeniku, nego, evo, ovih 14.000 evra, to meni pripada. Je l' mo`e

Pe{~anik da se registruje kao javno preduze}e? Pa, jebi ga, zna{, Ceco,

ti recimo odredi{ sebi platu 14.000...

Svetlana Lukic: 

...i 600.

Teofil Pan~i}:  

... i 600, cela Srbija pla}a Pe{~anik, i Brana Crn~evi} plati porez i

ujedno plati Pe{~anik. Za{to smo mi gori, hajde, reci mi, {to smo mi sad

gori od tog Kri{ta i cele te ekipe? Ali, naravno, na nekome se kola slome

i izgleda da }e da se slome na tom Kri{tu. Mo`da je on bio najalaviji od

njih, ne znam, mo`da je bio najbezobrazniji, ima indicija, nije mu ovo

prvina, ali ne mo`e niko da me ubedi da je on ba{ ekstremni izuzetak.

Da ti ne govorim o tim upravnim odborima, to je ~ista sinekura. Jednom

mese~no ili jednom u tri meseca treba da prisustvuje{ nekom

sastanku. Pa, ~ekaj, je l' ti i ja ne bismo umeli da prisustvujemo sas-

tanku? Ima da prisustvujemo i svakog dana ako treba, evo, nudim se da

prisustvujem ~emu god ho}ete! To je sindrom tre}eg sveta. Zemlje

tre}eg sveta obele`ava s jedne strane ekstremno siroma{tvo, a s druge

strane ekstremno rasipni{tvo vladaju}e kaste koja stvarno naj-

o~iglednije drpa, a ako se po`ali{ re}i }e ti, naravno, da je tako svugde

ironi~nim, satiri~nim opaskama. Povod je bila ona tabloidna provala

kada je Ra`natovi}ka slikana s le|a na svom koncertu, je li, pa joj se

video celulit. Ali on se naravno nije bavio njenim celulitom, nego se

bavio onim {to je nazvao ceculitom, a to je, zna~i, problem koji ona ima

u glavi, a ne na tom drugom mestu na telu. Ta dva naizgled potpuno

razli~ita primera pokazuju da postoje privilegovani slojevi u dru{tvu

koji veoma lako i veoma pouzdano dobijaju takve slu~ajeve, a da, s

druge strane, osobe koje su stigmatizovane u dru{tvu kao neprijatelji,

izdajnici, strani pla}enici, mo`ete nesmetano i neograni~eno vre|ati i

prozivati i da za to niko ni na koji na~in ne}e odgovarati. Dakle, s jedne

strane ima{ ljude koji imaju novac, mo}, formalni i neformalni uticaj u

dru{tvu, s druge strane ima{ ljude koji imaju samo metafore, i onda im

i te metafore stavi{ van zakona.

Svetlana Luki}: 

To je zanimljivo, danas sam ~itaju}i novine videla vest da je tu`ila{tvo

Davini}a definitivno proglasilo nevinim, ne}e se pokrenuti postupak

protiv njega zbog one ~uvene afere Satelit.

Teofil Pan~i}: 

Jeste, ja sam sasvim slu~ajno zapazio tu vest, mogao sam i da je ne

zapazim, jer je toliko diskretno bila plasirana. Nemam ni{ta protiv,

mo`da je Davini} nedu`an, ali u tom slu~aju `elim da znam ko nije

nedu`an. Postoje neke pare koje su na veoma ~udan na~in otperjale u

veoma sumnjive i bizarne svrhe i sad ti oni ka`u: pa ne, on nije kriv. To

je kao {to su ovi na{i rodoljupci stalno govorili: Mladi} nije kriv,

Karad`i} nije kriv... Dobro, 'ajde rasprave radi da se slo`imo da oni

mo`da nisu krivi, ali onda mi recite ko je kriv. Neki ljudi tamo su mrtvi,

neki su pobijeni, neki su proterani, ku}e su im spaljene, oplja~kani,

silovani... Neko je to uradio, ako nisu oni, reci mi ko jeste. E, a oni bi da

nekako niko ne bude kriv, bar niko sa ove strane. U jednom, naravno,

drugom smislu, u drugom registru, zna~i, ideja tog privilegovanog

sloja je, kad se stvari malo slegnu, kad se to zata{ka, kad se namesti

zgodan momenat, da se to pusti niz vodu. I tako samo na dnu neke

novinske stranice vidi{ da Davini} nije kriv, pojela maca. Cela ta pri~a,

pare, provizije, ~udesa - toga vi{e nema.

Nisam tako vaspitan, valjda, nisam tako sazdan, nemam obi~aj da

zavidim ljudima koji, recimo, zara|uju vi{e od mene, to mi prosto nije

kriterijum u `ivotu. Me|utim, kad pratim slu~aj ovog Bojana Kri{ta
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oslobode prostor na Tjenanmenu jer su dolazili seljaci iz provincije

Juan da tra`e neko seme za...

Teofil Pan~i}: 

Pa, da, na taj na~in se pokazuje da oni ne smatraju ~ak ni da je nu`no

da smisle pametnu pri~u, jer pametnu pri~u mora da smisli neko ko se

boji konsekvenci. Ako si toliko mo}an da ti to nije potrebno, onda ka`e{

makar {ta. To ti je kao pri~a da se Nikola Barovi} okliznuo o bananu.

Zna [e{elj da to nije istina, zna apsolutno svaki gledalac, svi znaju, ali

sve je {ala-komika. Jednostavno, mo`e mi se da ka`em da se ovaj

okliznuo o bananu i nikom ni{ta. Ja sam mo}an, zna se da ja to mogu i

ta~ka. E, pa ovo ti je za nijansu sofisticiranija varijanta iste stvari.

Krajnji efekat toga je neka vrsta rezignacije. Na kraju jednostavno

digne{ ruke, trpi{ da to dobuje po tebi, svakog dana jedna nova pri~a,

hibernira{ se kao gra|anin, prosto vi{e ne zna{ {ta bi sa tim i vra}a{ se

u neke privatne svetove u koje si be`ao jo{ za vreme Milo{evi}a, pa i u

periodu one najdepresivnije Ko{tuni~ine vladavine koja se vukla,

izgledalo je da nikada ne}e prestati. U tome se krije velika opasnost;

mogu sva{ta da istrpim i da istoleri{em, dok vidim da neka strate{ka

stvar ide dobro. Ali, moje pitanje je da li ova zemlja ide ka ~lanstvu u EU

ili ne ide. Kad bih imao nedvosmisleno potvrdan odgovor, mnogo lak{e

bih vario sve ove usputne svinjarije. Koliko je pro{lo otkad je formirana

ova Vlada? Ne{to manje od pola godine. [ta se u me|uvremenu

promenilo?  Promenilo se to {to trenutno prakti~no nemamo diplo-

matske odnose sa Crnom Gorom i sa Makedonijom. E, to se promenilo.

Da ti je neko rekao, zamisli, da }e to da bude jedina promena! Pa,

stvarno da ka`e{ da bi bolje bilo da je ostao Ko{tunica, zna{, bar bih

znao za{to mi se to de{ava. Naravno, postoji ~itav niz racionalizacija,

~itav niz ljudi }e te ube|ivati da je to zdravo, pa morali su da odgovore

kontratu`bom na tu`bu, moralo se ovo ovako i ono onako... 

Ali mene svi ti odgovori ne zadovoljavaju, oni su svi ta~ni u jednom

malom opsegu, ali mene taj mali opseg ne zanima. Ja ho}u da znam da

sam sada za toliko i toliko bli`i belom {engenu nego {to sam bio na dan

formiranja ove Vlade. Da li iko ima tu garanciju? Nema. Prvo je bilo do

kraja 2008, pa je bilo do kraja 2009, sad se ve} govori da }e, ako bude

sve u redu, biti 2010. Pa, ~ekaj, bre, jedini smisao ove ovako bizarno

sastavljene Vlade, skrpljene s konca i konopca, bio je to da Srbija dobije

takozvanu proevropsku vladu koja bi se razlikovala od one

antievropske, i bila bi naravno antievropska da su je vodili Ko{tunica,

u svetu. Kao prvo - nije, a kao drugo - i u onoj meri u kojoj jeste tako, ba{

me briga, to tebe ne opravdava. 

Svetlana Luki}: 

Zanimljivo je jo{, recimo, da ljudi iz stranaka koje na osnovu dobrih

argumenata insistiraju da se Kri{to smeni sede u Upravnom odboru i

ni{ta nisu preduzimali. Dva ~lana Upravnog odbora su iz Demokratske

stranke, a Tadi} kao predsednik dr`ave poziva ovoga da podnese

ostavku, da se samospali. Majku mu, jeste vi gledali tamo {ta on radi?

Teofil Pan~i}:   

Da, da, pa ~ekaj, onda treba i njih da smeni{.

Svetlana Luki}: 

Postavlja se pitanje da li je on samo u~inio nemoralnu ili nelegalnu

stvar. To ti je isto kao kad su ovi radikali krali benzin u parlamentu,

kao da se voze oko zemaljske kugle da bi do{li u Kneza Milo{a, oni su

govorili: ne, to nije protiv zakona, ali nije moralno.

Teofil Pan~i}:  

To samo zna~i da je zakon lo{. Imamo i slu~aj ~oveka za koga svi znaju

da `ivi u Beogradu i da stalno prijavljuje kako putuje iz Vranja u

Beograd, a onda njegov partijski {ef ka`e "ima devojku u Vranju". Pa,

{ta sad, mi treba da finansiramo njegov ljubavni slu~aj? To se ovde

prihvata kao normalna stvar, jer ovde svaka vrsta vlasti, svaka vrsta

mo}i donosi to sa sobom. Kao {to je ovde sasvim normalno da se

policajac vozi besplatno me|ugradskim autobusima ili bilo ~ime, jer on

se vozi slu`beno. Pa, ~ekaj, {ta to zna~i, slu`beno? Ako ja idem, na

primer, u Suboticu na tribinu, pa i ja idem slu`beno, je li tako? E, ali

po{to policajac ima mo} koja njemu mo`e nekako da zagor~a `ivot, a ja

to nemam, onda policajac ne pla}a kartu, a ja pla}am. I mi svi to

tretiramo kao savr{eno normalnu stvar oko koje je potpuno

besmisleno uzbu|ivati se, koja je prosto neka datost, kao {to je datost

da ki{a pada odozgo, i da vetar ako se zove ko{ava obi~no duva sa

istoka. Pa, ~ekaj, ono je prirodno, ovo nije.

Svetlana Luki}: 

Najgore {to su oni po~eli da rade stvari koje ne bi smeli da rade i to

uop{te vi{e ne kriju. Se}am se saop{tenja Komunisti~ke partije Kine,

kad su napravili pokolj na Tjenanmenu, koje je glasilo da su morali da
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politika Srbije, u svakom trenutku, vrlo precizno, zna {ta radi.

^injenica da Jeremi} jeremi{e na ovaj na~in izaziva u tebi krajnju

skepsu. Dobro, tu je, naravno, i ona teorija da je Jeremi} postavljen tu

zato da bi privla~io lo{u energiju i da bi osloba|ao Tadi}a. Ali ~ak i ako

je to ta~no ne znam da li treba tome da se radujem.

Ono najgore nasle|e Milo{evi}eve epohe je patriotizam pretvoren u

profesiju ili, ta~nije, neku vrstu transprofesije. Zna~i, ta transprofesija

se provla~i kroz sve profesije, pa tako postoji patriotski na~in da bude{

pliva~, patriotski na~in da bude{ teniser, patriotski na~in da bude{

`elezni~ar, a to da bude{ `elezni~ar na patriotski na~in ne zna~i da su

ti vozovi ta~ni i ~isti, nego zna~i da ima da spre~i{ da kosovsko, ili koje

je ve}, udru`enje `elezni~ara u|e u neku me|unarodnu `elezni~ku

federaciju. Sve dok je tako, sve dok neko mo`e da bude profesionalni ili

honorarni patriota, tebi je jasno da dru{tvo sebe i dalje vidi u nekim

pretpoliti~kim kategorijama. Posao `elezni~ara nije da se bavi time da

li je Kosovo nezavisno ili nije, kao {to to nije posao tenisera, nego je

posao `elezni~ara da ima dobre vozove a tenisera da osvaja teniske

turnire. Me|utim, ti ne mo`e{ to da uradi{ u dru{tvu koje je i dalje tako

postavljeno da smo svi mi u svojim poslovima bazi~no amateri a da

smo najve}i stru~njaci za oblasti patriotizma, srpstva, srbovanja, da je

to na{ jedini pravi zadatak u kosmosu. To zna~i da se nismo odmakli od

onoga Ko{tuni~inog da, kako ono be{e, Srbinu kad se rodi prva re~ i

misao bude Kosovo plus Metohija.

Ono besramno stvorenje koje je od valjda 1993. do 5. oktobra 2000. bilo

direktor Studentskog kulturnog centra u ime SPS, ~ovek koji je planski

urnisao instituciju koja je bila pojam za nekoliko generacija, svega

najboljeg, najaktivnijeg, najlep{eg, najprogresivnijeg {to je nudio

Beograd, {to je bila neka urbana kultura, ~ovek koji je od tog SKC-a

napravio zabavi{te za debilni podmladak SPS devedesetih - on, taj isti

~ovek, treba ponovo da bude direktor te iste institucije?! E, to je takav

{amar, to je takva pljuska na nekom simboli~kom nivou da prosto ne

mogu da verujem da su oni bili do te mere drski i da im je to tako 'ladno

pro{lo. A naravno, pro{lo im je zato {to se tu ne vrti neka mega-giga

lova, pa {to sad da se zamera{ koalicionim partnerima, dragim

socijalistima, zbog takve sitnice. Ako oni ho}e da SKC bude njihov,

neka im bude, nije va`no, bo`e moj. Da je to neki NIS, EPS i tako dalje

onda bismo mi druga~ije razgovarali, ali po{to je to samo tamo neki

SKC onda... To je kao da zamisli{ da B92 u me|uvremenu nije

Velja i kompanija. I sad vidi{ kako se to {to je jedina njena  differentia

specifica rasta~e. Ne, naravno, na nivou retorike, na tom nivou je sve

super, idemo, hrlimo, jurimo, Bo`a na ~elu kolone, svi za njim, i tako

dalje. Pa, ne mogu ja tu retoriku da ponesem sa sobom i odem na

Horgo{ i poka`em je umesto paso{a. Ili ta budala{tina sa Hrvatskom,

oni podnose neku kontratu`bu tipa "a {ta ste vi nama radili 1942, a?"

Hej, takve stvari mene bacaju u bedak. 

I onda vidi{ tog nesre}nog Jeremi}a. Naravno, u me|uvremenu se

pojavljuje ~itav niz mudrih eseja ovih srpskih desni~ara o takozvanoj

drugoj Srbiji, kako oni to vole da ka`u. Mislim da taj izraz "druga

Srbija" mnogo vi{e `ivi kod desnice nego kod onih koji jesu ta

takozvana druga Srbija - meni to ve} po~inje da zvu~i kao drugi mobilni

operater. Dakle, takozvana druga Srbija je sad napala sirotog Jeremi}a,

jer Jeremi} pokazuje neke simptome nacionalnog ose}anja, a mi drugi,

ta druga Srbija, smo, je li, kako ono be{e, anacionalni i tako dalje. To je

sve koje{tarija, ne radi se tu o li~nosti Jeremi}a Vuka, nego se radi o

tome da taj ~ovek simbolizuje i retoriku i praksu onoga {to svakoga

razumnog naprosto isuvi{e podse}a na neke prethodne vlade, neke

prethodne politike, pre svega na onu ko{tuni~arsku. Na kraju, ne treba

zaboraviti da je Jeremi} bio savr{eni ministar spoljnih poslova za

Ko{tuni~inu Vladu, naprosto je bio idealan foto-robot, i sa tim mora{ da

ima{ problem, kako da ga nema{.

Svetlana Luki}: 

Neko mi ka`e da \ilas nije hteo da primi hrvatskog ambasadora. ^ekaj,

{ta \ilas ima s tim?

Teofil Pan~i}:  

Zna~i, ubudu}e, neodre|eni broj godina, ti ne mo`e{ nijednu bitnu

stvar da uradi{ mimo, a kamoli protiv volje Borisa Tadi}a. Ali, bojim se

da je problem s njim u tome {to on ~as misli ovako, ~as onako, {to i sam

nema dovoljno konzistentnu viziju budu}nosti. Ponekad ti se u~ini da

stvarno `ivi u iluziji da on mo`e da vrati Kosovo. Kad ga suo~i{ sa

ovima koji su na desnoj strani, ti ga vidi{ kao jednog politi~ara koji

ipak zna {ta radi. Me|utim, kad ga li{i{ tog kontrasta - a to je sada

slu~aj sa opozicijom koja je neozbiljna, nemo}na, bedna u svakom

mogu}em smislu, zna~i, on je sam, ima {iroko polje, mo`e da radi {ta

ho}e - on po~ne da baulja. Na{ problem je {to ne znamo da li onaj ko

realno kreira politiku Srbije, a politika Srbije je jednako spoljna
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nije rasplamsao, ali vide}ete da su teme iste i glavni junak Bojanove

pri~e bi}e upravo gospodin Dodik.

Bojan Baji}: 

Republika Srpska je jedno s obzirom na ono {to pi{e u Dejtonu, a drugo

je ono {ta je Republika Srpska u percepciji naroda. U Dejtonu se ka`e

da je Republika Srpska entitet u okviru Bosne i Hercegovine i da je

Bosna i Hercegovina me|unarodno priznata suverena dr`ava. Istina je

da su 1995. srpski lideri, koji su tokom rata stvarali nezavisnu dr`avu

Republiku Srpsku i koji su tu dr`avu obe}ali narodu i po~inili na tom

putu niz zlo~ina i svega onoga {to je civilizacijski neprihvatljivo, do{li

u poziciju da potpisuju}i Dejtonski sporazum kapituliraju pred

~injenicom da to nije dr`ava. I odustali su od toga su{tinski. Me|utim,

ono od ~ega nisu nikad odustali jeste da, od 1995. naovamo, vode

propagandu da su oni u stvari dobili dr`avu i da je samo pitanje

trenutka kada }e to postati realnost. Propagandu su poja~avali uvijek

u onim trenucima kada su morali da prenesu neke nadle`nosti na

Bosnu i Hercegovinu, kao {to je predvi|eno Dejtonom. Od 1995. do

danas se dr`ava Bosna i Hercegovina sre|uje, prenose se nadle`nosti.

Recimo, samoprogla{ena Republika Srpska, iako nije bila priznata,

imala je tokom rata i ministarstvo vanjskih poslova, vojsku, sve je

imala. Onda je 2004. ili 2005. reformisana vojska. Zna~i, Republika

Srpska je imala VRS, Vojsku Republike Srpske, ali sad je vojska na

dr`avnom nivou. Paso{i, li~ne karte - svi smo dr`avljani Bosne i

Hercegovine, masa tih stvari je pre{la na nivo Bosne i Hercegovine.

Dakle, i Republika Srpska je samo jedna organizaciona forma unutar

dr`ave Bosne i Hercegovine, me|utim, to ve}ina stanovni{tva jo{

uvijek ne mo`e da shvati zbog konstantne propagande vlasti koja ide u

suprotnom pravcu. Dok je sve vi{e i vi{e nadle`nosti preno{eno na nivo

Bosne i Hercegovine, narod je sve vi{e i vi{e tonuo u zabludu koju je

{irila medijska propaganda, da }e se oni pripojiti Srbiji. Dolaskom

Dodika 2006. te zablude su se ponovo po~ele pove}avati, tako da je on

zaista uspio da ponovo, dakle, mentalno odvoji Srbe od ideje Bosne i

Hercegovine i da ih ponovo dr`i u nekom vakuumu koji se zove

nezavisnost i pripojenje Srbiji. Tako da je danas, zapravo, Milorad

Dodik ko~ni~ar napretka u BiH, i ovo {to mu se sprema iz me|u-

narodne zajednice je ono jedino {to, po mojoj proceni, mo`e imati

uticaj na njega. Unutra{nji politi~ki proces, prirodni pritisak iznutra

ne mo`e njega vi{e pomesti.

privatizovan, pa da vrate onog tipa sa onom maramom, Nika~evi}a, da

bude direktor B92 ili glavni urednik, {ta je ve} bio. I da ka`u, evo, mi

smo napravili koalicionu preraspodelu, pa nek' se lepo vrati on, pa onaj

Nemanja, onaj simpati~ni mladi}... 

To te pora`ava jer na tim primerima vidi{ koliko je mnogo ljudi ~ak i na

takozvanoj demokratskoj strani politi~kog spektra koji elementarno

ne kapiraju o ~emu se radi, koji ne kapiraju u ~emu je bio problem sa

devedesetim, {ta je to {to je toliko smrdelo devedesetih. Sve {to oni

znaju je da ne{to ne valja zato {to oni nisu bili na vlasti nego je bio neko

drugi. E, to je ono stra{no. Mo`da sam ja malo subjektivan, znam da

nekoj naj{iroj publici nije najva`nija stvar na svetu ko je u SKC-u

direktor, ali ja govorim na nivou nekih simboli~kih poruka. Kao {to je

veoma jasna poruka, uostalom, bilo i to {to Ministarstvo prosvete, a

koliko ja znam SKC je pod jurisdikcijom Ministarstva prosvete a ne

Ministarstva kulture, da to Ministarstvo prosvete vodi kadar SPS.

Zna~i da Demokratskoj stranci i ostalima to jednostavno uop{te nije

bilo posebno bitno u `ivotu, tamo neka prosveta, da bi oni insistirali na

tome da tu do|e njihov ministar, kao {to su insistirali za neke druge

mnogo lukrativnije resore.

Svetlana Luki}:  

Bio je ovo Teofil Pan~i}, a imali smo puno telefonskih poziva i ljudi su

bili u pravu, ja sam napravila gre{ku, izvinjavam se, dakle, Bojan

Kri{to nije direktor JAT-a nego direktor Aerodroma Beograd. Ojadio je

dakle Aerodrom Beograd, a ne JAT, ali da ne bi bilo zabune, ubudu}e

}emo ga zvati mali od piste. 

U nastavku Pe{~anika slu{a}ete Bojana Baji}a. Bojan Baji} je ina~e iz

Ruda, iz isto~ne Bosne i Hercegovine, on je jedan od osniva~a i

predsednik Na{e stranke koja deluje na teritoriji cele Bosne i

Hercegovine. To je neka vrsta gra|anskog saveza Bosne i Hercegovine.

Ina~e, pre nekoliko dana obele`eno je 13 godina od kako je potpisan

Dejtonski sporazum, me|utim, on je ovih dana u Bosni i Hercegovini

obele`en o{trim sukobom Dodika i zamenika me|unarodnog predstav-

nika za Bosnu i Hercegovinu, Gregorijana. [tavi{e, Dodik je sudu pod-

neo krivi~nu prijavu protiv Gregorijana i jo{ osam osoba zbog, kako je

rekao, zlo~ina~kog udru`ivanja protiv Republike Srpske. Mi smo sa

Bojanom Baji}em razgovarali pre nekoliko dana, kada se ovaj sukob jo{
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i za{titu, SIPA, istra`ivala pitanje tih tendera i donijela odluku da

uzme dokumentaciju iz Vlade. Imao sam tu informaciju ranije da je

toga dana, kad je SIPA trebala da do|e u zgradu Vlade da preuzme

dokumentaciju, objavljeno u javnosti da je u zgradi Vlade postavljena

bomba i onda je policija Republike Srpske bukvalno blokirala cijelu

Banjaluku bornim kolima, {to je zapravo bio signal i timu OHR-a za

istrage i za{titu i dr`avnoj agenciji da se ne igraju s tim. I onda je Dodik

nakon toga krenuo da daje stvarno dramati~ne izjave, po~ev od toga da

}e slede}i put kad SIPA do|e u Republiku Srpsku da bilo koga privede,

jer su pre toga priveli nekog policajca, da }e ih vezane vratiti u

Sarajevo! Te izjave govore da se on stvarno nalazi u stanju neke te{ke

histerije, jer za{to bi jedan politi~ar koji je predsjednik Vlade izjavio

tako ne{to? Zna~i, ili nije normalan ili zapravo pravi {ou da nikad ne bi

do{lo do tih istraga.

Isto~ni deo Republike Srpske je ve} osiroma{io sa stanovni{tvom, puno

ih se iseljava u Srbiju i veliki broj ljudi radi ne{to u Srbiji ili u Crnoj

Gori, na nekim gra|evinama ili beru maline, tako da, iz te perspektive,

kad vidim koliko ljudi odlazi da radi u Srbiju, sti~em dojam da je ta

Srbija dobra. Znam da nije tako, ali oni jednostavno negdje odlaze i

zara|uju u Srbiji, {to u Republici Srpskoj nije mogu}e. Tamo su glavni

poslovi sa {umom, ~ak i Mladen Ivani}, biv{i premijer RS i predsednik

Partije demokratskog progresa, ima neke procese, na prvostepenom

su|enju je osu|en kao kriv za nekakve malverzacije oko {ume, tako da

je {uma izvor nekog bogatstva. 

Na Jahorini ima ne{to turizma i u zapadnom dijelu Republike Srpske,

Banjaluka, Lakta{i, tu se ne{to radi, oni su na dobroj poziciji. Blizina

autoputa, pa neke tranzitne robe koje idu prema Sarajevu i dalje prema

jugu, tu se otvaraju neke firme sa distributivnim centrima. Ina~e,

generalno, privreda u RS je u rasulu, iako nas Vlada RS uporno

ubje|uje da smo mi bolji entitet. Tamo se sve svodi na konkurenciju

dva entiteta, Republike Srpske i Federacije. Njih uop{te ne interesuje

da li mi kao zemlja propadamo, da li smo iza Albanije, njima je bitno da

li je uspje{niji jedan ili drugi entitet. Ta Dodikova propaganda stalno

govori o investicijama, a, recimo, u prvih {est meseci ove godine

ukupne investicije su u BiH bile 300 miliona, {to je jako malo. Ako

uporedite, samo op{tina In|ija u Srbiji je privukla 300-400 miliona

investicija. Dakle, Bosna je u prvih {est meseci imala 300 miliona, od

toga je 270 miliona investirano u Federaciju a 30 u Republiku Srpsku,

Ako samo povr{no pogledate, vide}ete da u BiH postoji konflikt

izme|u, recimo, srpskih i bo{nja~kih lidera. Najpoznatiji konflikt je

izme|u Harisa Silajd`i}a i Milorada Dodika, oni su doveli BiH ~ak u

situaciju te{ke krize pro{le godine, kada je 80% stanovni{tva u

anketama izjavilo da je rat  mogu}. A kad 80% ljudi misli da je rat

mogu}, onda vam nedostaje samo varnica i vi imate rat. E, sad, cijelo to

vreme vi biste pomislili da Srbi i Hrvati uop{te ne sara|uju i da se ti

politi~ari dr`e na ni{anu, ali ne, zapravo, cijelo to vreme u parlamentu

BiH i SNSD i Milorad Dodik i Stranka za BiH, lider Haris Silajd`i},

sjede u koaliciji u parlamentarnoj Skup{tini BiH, i potpuno normalno

su Haris Silajd`i} i njegova stranka glasali da Nikola [piri} bude

predsjedavaju}i Vije}a ministara i stranke SNSD, a on je u totalnom

ratu sa SNSD. Tako da oni potpuno normalno sjede u vladaju}oj

koaliciji i samo su, dakle, podijelili svoje teritorije. Dodik pri~a o

investicijama i tro{enju bud`eta na svojoj teritoriji, a Haris Silajd`i}

na svojoj i to su ipak samo povezane strukture u vlasti koje rade u

interesu svojih preduze}a i oligarhija koje oko njih postoje. 

Recimo, sada je poznata afera oko gradnje puteva. Ve} {est godina se

pravi autoput Banjaluka-Gradi{ka. Napravljeno je dosad samo ne{to

manje od 6 kilometara. Jedan opozicioni lider je izjavio da je za 5,7

godina napravljeno 5,7 kilometara autoputa i taj autoput po kilometru

ko{ta 22 miliona maraka. Prosje~na cijena autoputa u Hrvatskoj je 11 ili

12 miliona maraka, a autoput koji se gradi od Sarajeva prema Zenici, u

federalnom dijelu, ko{ta 7 miliona maraka po kilometru. Dakle, Dodik

u RS pravi autoput po cijeni od 22 miliona maraka po kilometru, a to

sve radi ta ~uvena firma Integra iz Banjaluke, vlasnik Stankovi}, i neki

njegov kum, oni apsolutno sve rade. Oni popravljaju svaki tunel, svaki

put, svaku zgradu i tako dalje. Poznati su po tome da sa Vladom RS

potpisuju ugovore. Taj Integral in`enjering, recimo, gradio je zgradu

Vlade. Osnovni ugovor je bio 34 miliona maraka, a aneksima je ta

vrednost iza{la na 230 miliona maraka. Ili, ima drugih primjera.

Recimo, posli} od 400.000 maraka, oni pobjede na tenderu kao

najjeftiniji izvo|a~i radova, za dvije godine do zavr{etka radova cena

aneksima poraste na 8,5 miliona. 

Mislim, to je op{tepoznata stvar, da se mo`e aneksom promeniti

osnovni ugovor za nekih dvadesetak procenata, ali da vi sa 30 miliona

odete na 230! Tako da je to sve u startu poprili~no sumnjivo i u

posljednje vreme smo imali situaciju da je dr`avna agencija za istragu
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U ovim poslednjim dokumentima koje su potpisali evropski lideri

jasno je da je sad me|unarodna zajednica shvatila da prirodni politi~ki

proces u Bosni i Hercegovini ne}e uspjeti, da u ovom momentu nema

zajedni~ke vizije budu}nosti, evropske vizije budu}nosti, da

konsenzus ne}e tu zemlju da pokrene napred. Dakle, uvidjeli su da je

nemogu} princip mrkve i {tapa kao u Srbiji - uhapsite Karad`i}a,

Mladi}a i mi }emo dati Sporazum, da}emo vam vizne olak{ice. I onda

se u zemlji vodi bitka i rasprava da li }e to da se desi. I ako prevagnu

snage da uhapse Karad`i}a, onda se ide dalje. U Bosni je to nemogu}e,

ta je struktura toliko komplikovana da, ako najobi~niju veterinarsku

stanicu ustrojite na takav na~in kako je ustrojena Bosna i

Hercegovina, ona ne}e mo}i da funkcioni{e. Zato }e sad prema Bosni i

Hercegovini da primjene pristup pove}anog anga`mana Evropske

komisije, Evropske unije, na pitanju integracija Bosne i Hercegovine.

Sad }e se Dodik na}i u {kripcu, jer }e morati nastaviti prenos

nadle`nosti na dr`avni nivo, ali }e biti u velikom problemu kako to da

objasni javnosti, jer je on bio jako radikalan u svojim izjavama. Tako da

}e biti vrlo interesantno to posmatrati.

Odlazak ljudi iz Bosne i Hercegovine vi{e je izra`en kod Srba i Hrvata

nego kod Bo{njaka. Ima nekoliko stvari koje su u Bosni, kao verovatno

i u svim ostalim dr`avama, potrebne da bi ljudi ostali. Treba da bude

dobra ekonomska situacija, treba da volite tu zemlju i da mo`da imate

malo manje {ansi da negde lako odete. Evo, napravi}u uporednu

analizu Srba i Bo{njaka. Zna~i, javni kurs, javna politika kod Srba jeste

da se odbija Bosna i Hercegovina i da se ona ne voli. Dakle, mo`emo

re}i da Srbi u velikom procentu, preko 90%, ne vole Bosnu i

Hercegovinu, dok Bo{njaci vole Bosnu i Hercegovinu. Druga stvar je da

Srbi mogu lako da odu iz Bosne i Hercegovine, imaju Srbiju, a Bo{njaci

ne mogu tako lako. Zna~i, da bi jedan Bo{njak oti{ao, ne znam, u

Austriju, Njema~ku, ili na kraju krajeva u Tursku, nije to tako lako kao

meni oti}i iz Rudog u Priboj da `ivim. Jer, po{to svi Srbi imaju

dr`avljanstvo Srbije, vi jedan dan mo`ete da `ivite u Zvorniku i da

radite, sutra se preselite u ̂ a~ak, uzmete li~nu kartu i gotovo. Dakle, to

je druga dimenzija, da Srbi imaju rezervnu opciju, a tre}a dimenzija je

da se generalno u Bosni i Hercegovini lo{e `ivi, lo{a je ekonomska

situacija. 

Kad to sve stavite na papir - svima je lo{e, ali po pitanju ostanka je malo

lo{ije Srbima i Hrvatima, jer ne vole Bosnu i Hercegovinu i imaju

pri ~emu je, ~ini mi se, Srbija investirala nekih tridesetak miliona, od

~ega, opet, preko 20 miliona isto u Federaciju. A nas Dodikova

propaganda uporno ubje|uje da smo bolji od njih, da smo ljep{i, da smo

pametniji, da bolje `ivimo. To su sada stvarno neke kriti~ne faze

Dodikove vlasti. Sje}am se da je i Milo{evi} imao tu eru medijskog

prikazivanja kako te~e med i mleko.

Srbi u BiH sjede na dve stolice. Jedna je Srbija, o~ekuje{ ne{to, nejasna

ti je slika {ta }e tu biti. S druge strane, ose}a{ da si primoran na ne{to

u Bosni. I onda ne mo`e{ da defini{e{ ni strate{ke ni nacionalne

interese. I zato ima{ ove aktuelne politi~are koji me{etare u tom me|u-

prostoru, i zato oni ne moraju puno da odgovaraju na pitanja poput,

recimo, koliko su ekonomski uspe{ni ili nisu, jer oni mogu da me{etare

izme|u te dvije nejasne vizije budu}nosti i da, kao, brane nas od

nekoga. A naro~ito je Dodik sad u fazi u kojoj mu treba neprijatelj.

Neprijatelj u vidu Harisa Silajd`i}a mu je bio super, on se, kao, non-

stop branio od njega. Ali je Silajd`i} sad totalno posrnuo na izborima,

tako da je Dodik izgubio tog neprijatelja, pa pribegava drugim

teorijama - o stra{nom islamskom terorizmu, o nedefinisanim

planovima iz Sarajeva, Al D`azira, Al Kaida i tako dalje. On pliva na toj

proizvodnji straha i kolektivne histerije, ali ono {to ostaje konstantni

problem je to {to se ne shvata da je neminovnost da bosanski Srbi kao

autohton narod u Bosni grade upravo Bosnu i Hercegovinu. Oni

neprekidno ko~e prenos neke nadle`nosti sa entiteta na dr`avu. Ako vi

non-stop ko~ite prenos neke nadle`nosti sa entiteta na dr`avu, i svaki

taj prenos nadle`nosti traje, recimo, po godinu ili dvije, to zna~i da }e

na{ proces evropske integracije trajati 150 godina. 

Ova ustavna struktura je, dakle, vrlo komplikovana, jer imate situaciju

da, recimo, predsedavaju}i Vije}a ministara, Nikola [piri}, na

dr`avnom nivou potpi{e ne{to sa Olijem Renom, ali Evropa nije

sigurna da je on potpisao u ime dr`ave, jer federalni premijer Ned`ad

Brankovi} i entitetski Milorad Dodik mogu da ka`u "mi to ne}emo".

Zato je neophodno da se oja~a dr`ava Bosna i Hercegovina i da ona po

vertikali, do lokalnog nivoa, mo`e da sprovede bilo kakav potpisan

ugovor sa Evropom, {to sada nije u poziciji. I dakle, ta neminovnost

nikako ne mo`e da prodre u svijest bosanskih Srba jer im se

podgrevaju nade. Kao, sa~ekajte, strpite se, kad-tad }emo da se

odvojimo, da se otcijepimo, da se spojimo sa bra}om preko Drine - {to

se ne}e nikad desiti. Otud taj vakuum i ta ko~nica. 
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po~ela upisivati fakultete u Sarajevu. Tako da mislim da je Bosna u

prednosti u odnosu na Srbiju u smislu stvaranja te svijesti, jer vi ste u

Bosni ipak primorani da se vidite s onim drugim i druga~ijim i da, hteli

ne hteli, ostvarite neku komunikaciju. U Bosni se Srbi, Hrvati i

Bo{njaci dobro poznaju izme|u sebe. Me|utim, u odre|enom trenutku

je ta glavna politika po~ela da promovi{e mr`nju i razdvajanje, pa smo

sad na tom fonu mr`nje. 

Ali sama ~injenica da se mi dobro poznajemo stavlja nas i ispred Srbije,

a mo`da i Hrvatske, jer, znate {ta, neki klinac u ^a~ku mo`da nema

{anse da vidi Muslimana ili Hrvata. On stvara nekakve psiholo{ke

slike o njemu, njemu je neko mo`da rekao da ovaj ima rogove, da }e ga

ubiti ~im ga sretne, a to je mnogo opasnije. Dakle, mi se poznajemo i,

kao {to je Bosna iz neke ere mode multietni~kih brakova u vreme

komunizma do{la u ovu eru, vjerujte mi da }e, ako se prilike

stabilizuju, ako bude rastao standard, to na{e poznavanje biti pravi

multietni~ki produkt koji }emo mo}i da izvozimo iz Bosne. Dakle,

samo je bitno da nam ostane taj nivo stabilnosti, da nema sukoba. Kao

nevladina organizacija mi smo dosta radili na tome, mi smo prvi put

uzeli da napravimo eskurziju, pun autobus - meni je stra{no da budem

tako brutalan, ali to su ~injenice - pun autobus djece Srba iz Rudog i

htjeli smo napraviti ekskurziju negdje u Federaciju. Onda smo odlu~ili

da idemo u Biha} i Veliku Kladu{u, poveli smo djecu, prvi put do{li u

Sarajevo, pa su nas djeca pitala "koji je ovo ovdje objekat?", ja ka`em da

je to srpska pravoslavna crkva, on pita kad je obnovljena, ja ka`em da

je napravljena 1879 ali on opet pita "ne, ne, kada je ovo posle rata

napravljeno?" i ja ka`em da nije ni bila sru{ena. Zna~i, djeca su se

za~udila da to nije bilo sru{eno. Onda smo ih odveli u Biha}, pa se tamo

za vikend dru`ili sa djecom koja su 99% Bo{njaci, Muslimani. Poslije

su stigle prve ~estitke za Vaskrs i Bo`i} iz Biha}a u Rudo i to je bila

velika vijest u Rudom. 

Me|unacionalno poznavanje u Bosni je veoma duboko poznavanje sa

iskustvima najve}eg krvoproli}a na svijetu. Zna~i, znamo se i iz

najve}eg krvoproli}a, znamo se iz ere 70% mje{ovitih brakova u Zenici

prije rata, toliko se znamo da }emo ako budemo pametni da to znanje

izvozimo i u [vedsku, koja sad tek shvata {ta su Turci. Mislim da }emo

na tom polju mi br`e napredovati u odnosu na Srbiju i Hrvatsku, i u

smislu otre`njenja, samo {to se ta jednonacionalnost u Hrvatskoj i

donekle u Srbiji sada manje reflektuje kao problem nego {to je kod nas

rezervnu dr`avu. Srbi ne prihvataju Bosnu i Hercegovinu kao svoju

dr`avu, a imate staru pravoslavnu crkvu u Sarajevu iz 13. vijeka.

Aktuelna srpska politika u Republici Srpskoj to potpuno zanemaruje,

negira, gradi mr`nju prema Sarajevu. To je potpuno suluda politika i

ne mogu da shvatim tu histeriju. Pazite, imate histeri~nu podr{ku Srba

iz Republike Srpske Srbiji povodom Kosova, a s druge strane, imate

Dabrobosansku mitropoliju u Sarajevu staru 700 godina, i to, kao,

treba da odbaci{. Tako da to iseljavanje iz isto~ne Republike Srpske,

zbog kojeg vri{tim i apelujem ve} godinama, su{tinski ugro`ava srpski

nacionalni interes u Bosni i Hercegovini. Ako srpska politi~ka elita

bude i dalje propagirala odbacivanje,  gajenje mr`nje prema BiH to }e

stopostotno uni{tavati srpski nacionalni interes u BiH. 

Pazite, ja ina~e dolazim iz te neke gra|anske sredine, ali dolazim iz

Bosne, iz specifi~ne dr`ave i prinu|en sam da govorim o ovim

kategorijama, Srbi, Hrvati, Bo{njaci, to je politi~ka realnost, iako bi

moja `elja bila da to bude gra|ansko dru{tvo i tako dalje. Me|utim, za

dvadeset godina }e Bo{njaka, kojih je sad 55%, biti 70% u BiH, dok }e

Srbi da spadnu na nekih 18% i Hrvati na 7-8%. E, sad, ne mo`e ovo da

se prevede kao kritika bo{nja~ke politike ili kao nekakva teorija

zavjere koju navodno oni stvaraju. Ne, ovo je apsolutno gre{ka

pozicioniranja interesa od strane srpske politi~ke elite. Srbija mora

biti svjesna ovih ~injenica o kojima govorim i mora, dakle, podr`ati to

okretanje bosanskih Srba ka BiH, jer vi imate entitetsku liniju u BiH, a

s one strane entitetske linije su ostali, recimo, Drvar, Grahovo,

Glamo~... A {ta je manastir Studenica na Kosovu, manastir @itomisli} u

Mostaru, manastir Gra~anica u [ekovi}ima od kralja iz doba

Nemanji}a? Ne mogu uop{te da shvatim tu neku histeri~nu ljubav

prema Kosovu, a odbacivanje jednog Sarajeva u kome je taj kulturni

`ivot i tradicija Srba zajedno sa Bo{njacima, Hrvatima, Jevrejima i

svim ostalim, bila jedan dodatak kulturi ovih prostora. Svega toga se

odricati je suludo.

Recimo, 4.000 ljudi sa Pala je zaposleno u federalnom Sarajevu, svaki

dan tih 4.000 ljudi ide s Pala u Sarajevo da radi. U nekoj anketi oni }e

re}i da mrze Bo{njake i Sarajevo, ali sama ~injenica da idu dole da rade

govori o njihovom stavu. Zna~i, da su oni tamo fanatici Hamasa oni ne

bi oti{li da rade u Sarajevo. S druge strane, prime}ujem recimo da iz

Rudog, koji je na samoj granici sa Srbijom, a od Sarajeva udaljeno 130

kilometara, odlaze ljudi u to omra`eno Sarajevo. Djeca iz Rudog su
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apsolutno u svim segmentima dru{tva i zapravo imate koncept

politi~ke elite koji je koncept li~ne koristi. Poslednjih nedelja i meseci

ve} imamo neke izjave predsednika dr`ave i drugih zvani~nika koje

sugeri{u mogu}nost preispitivanja na{eg evropskog puta ili bar

relativizovanja odre|enih aspekata - da li su sad ba{ rokovi prioritet,

da li je nama va`no da {to pre u|emo u Evropu ili {to kvalitetnije... Ne

vidim za{to bi se to postavilo kao alternativa, treba da u|emo i {to pre

i {to kvalitetnije. E, sad, {ta to zna~i? Da li to zna~i da je na{a politi~ka

elita shvatila realnost, shvatila ne{to {to pre nije znala? Onda je

odgovorna {to nije znala. To je jedan princip gr~ke tragedije, da ne

ulazim sad u moju struku, ali junak je kriv zato {to je ne{to uradio iz

neznanja. Zna~i, oni su odgovorni ukoliko to nisu znali, a te{ko je

poverovati da nisu znali. O ~emu se tu sad zapravo radi, da li njima

mo`da ne odgovaraju ti su{tinski uslovi sa kojima ova dr`ava treba da

se suo~i, da li njima ne odgovara borba protiv korupcije, pa se sad pravi

neka izlazna strategija? 

^injenica je, s druge strane, da se i EU menja i da se mo`da ne iznose

novi zahtevi, ali na neki na~in uvode novi kriterijumi, zao{travaju

postoje}i kriterijumi, {to je sasvim normalna stvar. I opet treba biti

paranoi~an, ~emu smo mi skloni, pa u tome videti neku zaveru protiv

nas. Nije to nikakva zavera, EU je pred brojnim izazovima, od

me|unarodne finansijske ekonomske krize do sudbine Lisabonskog

sporazuma i do o~igledno lo{eg iskustva koje imaju sa Bugarskom i

Rumunijom, sa zemljama koje su primljene u poslednjem turnusu i

o~igledno malo pre vremena. Ti si mi rekla, nisam znao za to, da je

Rumunija ka`njena, udarena po d`epu, da ne}e dobiti odre|ene

donacije jer nije ispunila odre|ene uslove ba{ u pogledu borbe protiv

korupcije. Dakle, njima nisu potrebne nova Rumunija i Bugarska, nego

}e ako budu primali naredni paket, a to je zapadni Balkan, bogami da

tra`e zadovoljavanje svih kriterijuma. I to je sasvim normalno, ne

znam zbog ~ega bismo mi to shvatali kao ne{to {to je udar na nas. Sa

svakom novom generacijom studenata ja menjam kriterijume u skladu

sa iskustvom koje sam imao sa prethodnom generacijom, podi`em

kriterijume, zao{travam, ubla`avam ukoliko je iskustvo sa

prethodnom generacijom bilo pozitivno i tako dalje. Na to moramo da

budemo spremni.

Znamo da je trebalo do Nove godine da se usvoji odre|eni set zakona

koji nas pribli`avaju EU, mislim da se ~ak pominjao neki broj od 50

slu~aj. Ali kad pre|emo u slede}u fazu, ostaje va{ problem, recimo,

odnosa Srbije i Hrvatske, ostaje preispitivanje i tako dalje.

Svetlana Luki}: U nastavku emisije govori}e pozori{ni kriti~ar i

teatrolog Ivan Medenica. Ivan Medenica tako|e na Fakultetu dramskih

umetnosti predaje predmet Istorija svetske drame i pozori{ta.

Ivan Medenica: Pridru`ivanje Evropskoj uniji je, kako smo to

govorili ranije, revolucija koja te~e, to je zapravo jedan proces koji

nema svoju finalizaciju. Ja sam sada na Fakultetu dramskih

umetnosti, gde radim, iza{ao iz procesa pridru`ivanja Evropi na

akademskom nivou, dakle, sre|ivali smo materijale za akdreditaciju

Fakulteta po bolonjskom procesu. Iz tog malog iskustva sam shvatio

da ni prelazak na bolonjski sistem nije proces koji se mo`e finalizovati,

dovr{iti, da je i on trajno stanje, kao {to je trajno stanje i pridru`ivanje

cele zemlje EU i njenim standardima. Mislim da se u poslednjem

periodu zapravo pokazalo da mi kao gra|ani o~igledno nismo bili

dovoljno informisani, svesno ili ne, {ta su sve zahtevi koji se

postavljaju pred ovu zemlju za ulazak u EU. Ta cela pri~a se svodila na

to da li }emo da zavr{imo saradnju sa Ha{kim tribunalom, da li }emo

da pohapsimo preostale optu`ene za ratne zlo~ine. ^ini mi se da tu

sada postoji izvestan pomak, boljitak, da je stvorena neka vrsta

politi~kog konsenzusa da saradnju sa Hagom treba zavr{iti, ali ono {to

je su{tinski problem jeste da je Hag samo jedan od uslova. Nije stvar u

tome da Evropa nama stalno ispostavlja neke nove uslove, da smo mi

na nekom kratkom lancu koji se polako popu{ta ili zate`e, nego da taj

set zahteva postoji sve vreme. Ili na{a politi~ka elita toga nije bila

svesna, ili je oni, iz ovog ili onog razloga, nisu delili sa gra|anima, ili

mi nismo bili dovoljno informisani o tome. Zato je u poslednjih

nekoliko nedelja i meseci sve vi{e pri~e o nekim mo`da i zna~ajnijim,

su{tinskim zahtevima i uslovima za ulazak u EU - jer ovo {to u vezi sa

Hagom treba da ispunimo su vrlo ekskluzivni zahtevi koje je samo

Srbija morala da ispuni, samo je Srbija ratovala i ima nasle|e ratnih

zlo~ina - a drugo su zahtevi koje su sve zemlje koje su ulazile u EU

morale da ispune. 

A to su zaista neke su{tinske stvari, i mene to kao gra|anina veoma,

veoma interesuje, jer `ivimo u zemlji gde je bliskost sa vla{}u

o~igledno vrlo bitan faktor `ivotnog standarda. Zna~i, da se

eufemisti~ki izrazim, korupcija je, da ne otkrivamo toplu vodu,
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Ivan

Medenica

Tu se postavljaju jo{ dva pitanja. Prvo, za{to je i dalje toliki problem

hap{enja Ratka Mladi}a, a drugo, za{to se taj ceo proces ne sagledava

mnogo {ire i za{to se jasno i glasno ne ka`e da je to samo mali uslov,

podrazumevaju}i uslov, da bi smo uop{te o su{tinskim uslovima po~eli

da razgovaramo. To je metafora koja nas prati ve} godinama, da je ovo

opet neki period Vajnmarske republike i da su mogu}i riko{eti,

zaokreti. Zna~i, u ovoj situaciji kada svi, kao, slo`no guramo tu

evropsku pri~u, ili bar mejnstrim i glavnica na{e politi~ke elite,

Ko{tuni~ina opcija deluje gotovo simpati~no u svojoj potpunoj

apartnosti, ekskluzivnosti. Oni su tako neki pankeri srpske politi~ke

scene. Koliko god im ta razbaru{enost bila imanentna, ja mislim da je

neka rekompozicija politi~ke scene na antievropskim osnovama

sasvim mogu}a. Tako da je situacija dosta delikatna, jer nisam siguran

da je ovo dru{tvo autenti~no `eli. 

^ak vi{e ni ne govorimo o politi~kim elitama, nego o dru{tvu u celini,

da li ono prepoznaje koje su tekovine kojima se te`i? I jednostavno, da

li }e nas kad u|emo u Evropsku uniju kao riko{et lupiti to {to nema

svinjokolja, i {to se, eto, uni{tava divna srpska tradicija, pa ne mo`emo

prasi}e, gude male, da koljemo i u gepeku prodajemo na Kaleni} pijaci.

I mislim, umesto da nam se ka`e "ljudi, ali time se posti`u odre|eni

higijenski uslovi" i druge pozitivne stvari koje uz to idu - ne, ne, ne,

time se uni{tava na{a tradicija! Pa, mislim, mo`da za 90% ljudi

tradicija jeste klanje prasi}a i njihovo dr`anje u gepeku, moja nije. I ja

bih mnogo voleo da moje dru{tvo i moja zemlja `ivi u onom kontekstu

u kojem to nije tradicija.

Potpuno je neverovatno do koje mere je na{a vizura lokalna,

provincijalna. Uvek dajem primer izbora u Americi, kako su oni

medijski pra}eni kod nas. Stalno je bilo tih komentara, analiza, da li

nam je bolje da to bude Mekejn ili nam je bolje da bude Obama.

Naravno, to ima svoju predistoriju - dok su jo{ bili Obama i Klinton u

igri, o njoj se, naravno, govorilo sve najstra{nije. Mekejn je desni~ar,

nadovezuje se na politiku Bu{ovu, Bu{ je priznao Kosovo i uradio nam

sve ovo {to nam je uradio, ali Klinton nas je bombardovao, i zato, dakle,

Hilari nikako ne sme da postane predsednica, a Bajden mi je krojio

politiku u Bosni i direktno je odgovoran za bombardovanje Srba u

Bosni. Zna~i, sve se sagledava iz nekih u`asno uskih vizura, a niko ne

ka`e {ta }e za svetsku politiku da zna~i pobeda jednog, odnosno

drugog kandidata. Jovan ]irilov je pre neki dan imao jedan vrlo

zakona i tu jako kasnimo. I onda se ka`e da se kasni zbog opstrukcije

opozicije u parlamentu. Se}am se kad je ta pri~a po~ela, negde

po~etkom jeseni ili krajem leta, kada je kona~no parlament zavr{io sa

svojim godi{njim odmorima, tada je da li predsednica parlamenta ili

neko drugi najavio da }e do januara meseca biti izglasane promene

poslovnika. Za{to do januara meseca? Dakle, to je trebalo uraditi po

apsolutno hitnom postupku, kao {to je ono Putin po hitnom postupku

za tri nedelje promenio Ustav Rusije. Pa, ako je Putin mogao kroz,

pretpostavljam, nekakvu demokratsku proceduru da promeni Ustav

Rusije, e pa onda je i na{ parlament mogao po hitnom postupku do

po~etka oktobra meseca. Nije problem u opoziciji koja opstruira, nego

u vladaju}oj ve}ini {to to nije postavila kao prioritet. Kao laik mogu da

sagledam kakav je red poteza i {ta su prioriteti. Je li nam prioritet da do

Nove godine usvojimo 50 zakona da bismo stvorili preduslove za

preduslove ulaska u EU? Da li nam opozicija to onemogu}ava? Da li

nam promena poslovnika omogu}ava da onemogu}imo opoziciju u

opstrukciji? Dakle, promena poslovnika po hitnom postupku. Ka`em,

meni je kao laiku u septembru mesecu bila neverovatna izjava da mora

da se ~eka januar da bi se promenio poslovnik. Ili neko to ne `eli ili su,

brate, nesposobni. Jer mi kao gra|ani mo`emo da vidimo kako bi taj red

poteza trebalo da izgleda, a oni ~ekaju kraj godine, pa }e da se ~e{u jer,

eto, bo`e moj, nismo usvojili toliko zakona, a trebalo je.

Opet se vra}amo, ~ini mi se, na isto - da je ta pri~a o saradnji sa Ha{kim

sudom zapravo jedno dobro demago{ko polje, ili demago{ko sredstvo,

da se ne suo~avamo sa onim jo{ bitnijim, su{tinskim uslovima. Ovo je,

kako bih vam rekao, kao neki preduslov, poput onoga: ne}u da pustim

dete za sto ako ne opere ruke, a onda se zna i kako za stolom treba da

se pona{a, kako da dr`i escajg, kako da ka`e "hvala lepo", "molim",

"mo`ete li mi dodati" i tako dalje. Dakle, ceo ritual obedovanja

podrazumeva odre|eni set normi gde je pranje ruku samo evidentan

preduslov. E, sada, mi ili toga nismo svesni ili smo, {to je vrlo tipi~no za

nas, {ibicari - po{to smo u pogledu pranja ruku ipak pokazali neki

napredak, oprali smo levu {aku, ali desna nam je jo{ uvek prljava, pa se

onda hvalimo tom levom {akom, zanemaruju}i ~injenicu da desnu jo{

nismo oprali, ali dobro, to je samo pitanje vremena. Za{to to ba{ toliko

traje to niko ne mo`e da nam objasni, ali se na tome insistira, a

potpuno se zanemaruju svi oni lepi maniri koje treba da poka`e{

tokom samoga obeda. 
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. simpati~an i ta~an komentar u svojoj kolumni u Blicu, gde je rekao: pa,

meni je va`no {ta }e svetu doneti pobeda Baraka Obame, a onda se

nadam, podrazumevam, da }e pre ili kasnije od toga imati korist i

srpsko dru{tvo. To je i moja logika, ja sam siguran da }e ono bude bolje

svetu biti bolje i mojoj zemlji i dru{tvu u kome ja `ivim. Ali ne, kod nas

vlada ona ~ar{ijska svest, to je ono - a znamo mi njegovu strinu! 

Onda je odjedanput Manuel {ef kabineta, jeste vi znali ikad, jesmo mi

znali nekad ko je {ef kabineta ameri~kog predsednika? Nikad, dok se

sad nije ispostavilo da je {ef kabineta iz srpskog kokusa ili ve}, nije

kokus, ne znam koja je ta~no ta sme{na re~. I sad se raspisa{e o njemu,

sve smo saznali - iz kakve je porodice, se}am se da je neka me{ana

jevrejska, kad je prvi put bio u Izraelu, ili nije bio u Izraelu, ko mu je

`ena, da li je veruju}a Jevrejka ili nije itd. A evo sad, kad je Hilari

promovisana u dr`avnog sekretara, vi{e ni Manuel ni srpski kokus ne

mogu da nam pomognu i svi u ~ar{iji, naravno, tu`no ka`u: eto, ni{ta se

ne}e promeniti, sve }e biti po starom. To je do te mere {ibicarski,

provincijalni, palana~ki pogled na svet da zaista nemam re~i. Mo`da to

delimi~no mo`e da se objasni ~injenicom da smo mi dosta izolovani od

nekih tokova, da nam nedostaju informacije, ali opet, postoji taj

internet, ko ho}e mo`e da se informi{e. Pitanje informisanosti je ipak

li~no pitanje.

Kad posmatrate i ovu divnu decu koja odlaze u svet na neke ekskurzije

kao najbolji studenti i kao studenti generacije, {to je lepo {to se

omogu}ava, meni je u`asno tu`no i boli me kad se ozareni vrate i ka`u:

jao, kako je tamo divno, pa znate, ne sme da se pljuje na ulici. Oni

percipiraju na tom nekom najbazi~nijem nivou, zaista kao neka mala

zajednica iz divljine koja nije imala mogu}nosti komunikacije sa

svetom, a mi koji smo ipak iz nekih starijih generacija ne znamo kako

da reagujemo na to. Ali treba biti optimisti~an, konzumiranjem se

sti~u navike, o tome smo sigurno ve} pri~ali ti i ja. Zna~i, {to vi{e

putovanja to }e{ manje biti frustriran i imati problem akomodacije.

Treba jesti kavijar da bi ~ovek zavoleo kavijar, jer ako ti stave ~varke i

kavijar verovatno }e{ prvo re}i "daj ~varke, znam {ta je", a posle

desetog konzumiranja kavijara mo`da }e neko re}i "ovo je prava stvar".

Li~no nemam ni{ta protiv ~varaka, da se razumemo, samo je metafora

u pitanju. 

E, ali tu se onda vra}amo na ono po~etno pitanje i zatvaramo krug - da

li }e politi~ka elita omogu}iti ovom dru{tvu da do|emo u situaciju da

nema {engenskih viza, da se mo`e redovnije putovati i da se samim tim

sti~u odre|ene kulturne potrebe koje smo ili izgubili ili ~ak, na`alost,

nikad nismo imali mogu}nost ni da ih steknemo. Upravo tu, iz tog

razloga, se javlja stravi~no veliki generacijski jaz. Ja imam trideset i

neku godinu i sli~niji sistem vrednosti, ovo sad nije nikakva stilska

figura, sa ljudima od osamdeset nego sa ljudima od dvadeset. Ja ~ak

mogu i da markiram koje su to generacije, to su godi{ta negde od 1981-

82, do 1991-92, dakle pre svega ljudi ro|eni osamdesetih godina. ^ini

mi se da se posle 5. oktobra ipak malo pobolj{avaju i osnovna i srednja

{kola, i da su kod ove najmla|e generacije klinaca koje sada imaju oko

10-12 godina problemi ve} manji, da se vidi neki boljitak. Kad oni budu

do{li na fakultet, to }e biti druga pri~a. Zna~i, to se bukvalno mo`e

generacijski ome|iti. 

Naravno, ovo su sve sada generalizacije, ja sam najsre}niji kada vidim

da u tim `rtvovanim generacijama imate neke ljude koji su svojim

vlastitim naporom, radom na sebi, informacijama koje su sticali putem

interneta ili na neki drugi na~in uspeli da sebe formiraju kao gra|ane

sveta i izgrade takav sistem vrednosti, iako mo`da nikad nisu imali

mogu}nost da pre|u granicu. Ti mladi ljudi od 20 godina koji nisu

nikad putovali u inostranstvo, a uspeli su sami ili uz pomo} porodice

vi{e nego uz pomo} {kolskog sistema da se tako formiraju, su moji

pravi heroji, junaci, imaju moje najdublje po{tovanje, ne samo u {koli,

na fakultetu, nego i u svakodnevnom `ivotu.

Moj urednik iz Vremena, Neboj{a Gruji~i}, ka`e: kao {to se dobra ku}a

ceni po tome u kakvom je stanju kupatilo, tako se, po njemu, a ja se tu

potpuno sla`em, vlada ceni po tome u kakvom je stanju Ministarstvo

za kulturu. Ona vlada koja bude shvatila zna~aj tog sektora, to je vlada

koja strate{ki razmi{lja o boljitku ovog dru{tva. Naravno, ne samo

kultura, nego i kultura i prosveta, i nauka, sve to {to, hajde da ka`emo,

spada u dru{tvenu nadgradnju - ali nije to nikakva nadgradnja, to je

baza. Tu onda nailazite na nervozu u Demokratskoj stranci kod ljudi

koji su bliski toj opciji, oni ka`u: pa dobro, pa to }emo u hodu, ~ekaj

malo, va`na su sad ova druga pitanja, ekonomska politika i tako dalje.

Apsolutno ne vidim u politi~koj eliti oli~enoj u Demokratskoj stranci

svest o strate{kom zna~aju rada na tom dru{tvenom sektoru, na svemu

{to zna~i obrazovanje. To se uostalom vidi i po samoj politi~koj eliti

Ivan

Medenica
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. koja ne pravi razliku me|u emisijama u kojim treba da se pojavljuje, na

kojim medijima treba a na kojima ne treba da se pojavljuje, na kojoj

vrsti kulturnih ili pseudokulturnih dru{tvenih doga|aja. Vi imate

koketeriju izme|u estrade i politike, dakle, o~igledno da oni tu nemaju

jasnu sliku ili ih to do te mere ne interesuje, ili }e, ako }e im to doneti

popularnost kod naj{irih narodnih masa, sedeti u istoj emisiji sa

nekim pevaljkama i zapevati, i pri~ati o takozvanim VIP-temama - a

srpska VIP-scena, to je zaista bogu plakati, to je stra{no.

Ovo {to }u sada re}i je, molim vas, metafora, niko ne mo`e sudski da me

goni zbog toga, zna~i, nagla{avam da je stilska figura u pitanju - @eljku

Mitrovi}u, Lepoj Breni i, kako se zove, gospo|i Ra`natovi}, njima je

mesto u nekom kulturnom Hagu, to je ne{to {to je uspostavilo odre|eni

sistem vrednosti u ovom dru{tvu, hteli mi to da priznamo ili ne. To je

ne{to po ~emu se meri uspe{nost, to je ne{to {to mladim ljudima stvara

uzore, modele za identifikaciju i tako dalje. To uop{te nisu naivne

stvari, nije kriv samo Pink, Grand parada ili kako se zove taj projekat

Lepe Brene, tu ima podjednaku odgovornost i B92 sa raznim reality

show programima... Zna{ {ta su ti reality show programi? Pa to je

mogu}nost da anonimni ljudi od svoje gluposti i prosta{tva naprave

ne{to {to }e privla~iti naj{iru mogu}u pa`nju, oni postaju popularni

upravo na osnovu svog stravi~nog prosta{tva, stravi~nog neznanja. U

jednoj situaciji gde politi~ka elita to ne vidi kao problem i smatra ~ak

da sama mo`e i treba da se pojavljuje u takvim kontekstima, to zna~i,

naravno, da tu nema ni trun~ice svesti o zna~aju svega {to smo gore

pobrojali, svega {to zapravo nije nikakva nadgradnja, a to je su{tina

problema. 

Tu se vra}amo na ono pitanje da li je ovo dru{tvo zrelo za prihvatanje

evropskih vrednosti, da li ono ima autenti~nu potrebu za evropskim

vrednostima, jer se u Evropi ipak zna {ta je neka elitna kultura, ne{to

{to pozicionira odre|eno dru{tvo, {to ga formira, a {ta su tako neki

popularni ekscesi za {ire narodne mase, ili ~ak mo`da i nisu ekscesi, ali

jesu neka alternativna kultura. Ta svest kod nas jo{ ne postoji. Evo, ja

sam danas radio sa studentima dramu Lorenca}o Alfreda de Misea, iz

doba francuskog romantizma. Sjajna, komplikovana, slo`ena drama

koja igra u Firenci u doba Medi~ijevih, ~ija je poenta u tome da kada se

ubije tiranin, kao {to je to Lorenca}o uradio da bi stvorio mogu}nost za

politi~ku promenu, za slobodu, uspostavljanje republike, u gradu nema

nikoga ko }e tu {ansu iskoristiti. Lorenca}o je toga bio svestan, i zato

je kao Hamlet odugovla~io, oklevao. Ispostavlja se i da je Firenca toliko

korumpirana, do bebe u kolevci, da zapravo nije ni zaslu`ila da bude

oslobo|ena i nije zaslu`ila iskupljenje. Ne}u da pravim ba{

stoprocentnu paralelu, ali mi se ~ini da se postavlja pitanje da li je

srpsko dru{tvo zaslu`ilo Evropu, ~ak i ukoliko se stvore svi mogu}i

politi~ki preduslovi. Ali, ovo je vrlo radikalan stav, ja ipak mislim da

srpsko dru{tvo jeste zaslu`ilo Evropu, ali da tu postoji mnogo izazova.

Svetlana Luki}: 

U Beograd je sino} stigao poznati pisac Bora ]osi}, koji ve} dvadeset

godina `ivi u Berlinu. Ve~eras u 19 sati on }e predstaviti svoju novu

knjigu Konzul u Beogradu u galeriji Artget na Trgu Republike. Zamolile

smo gospodina ]osi}a da nam pro~ita nekoliko odlomaka iz svoje nove

knjige. Prepozna}ete Milorada Vu~eli}a, Milovana Danojli}a i

Borislava Mihajlovi}a Mihiza.

Bora ]osi}:  

Nikada nisam radio u diplomatiji, prema tome, nisam u stanju da

pi{em neke nove Embahade, pa ipak, kako ve} dugo ̀ ivim izvan zemlje,

o svojoj biv{oj domovini razmi{ljam kao o udaljenom kraju gde sam

slu`bovao dosta dugo, a opet, kako ispada, za tu zemlju ostao sam

stranac. Ovo su, dakle, moja se}anja, uspomene jednog stranca koji je

u sopstvenoj zemlji boravio kao tu|inac. Otuda lica koja }e se ovde

pojaviti, iako stvarna, mogu delovati kao lutke u panoptikumu i kao

marionete jednog teatra davnih doga|aja u Evropi. Kao kada ostareli

diplomat reprodukuje svoje susrete s kojekakvim junacima povijesti

dejstvuju}im licima jedne istorijske komedije. Ve}inom, su ovi ljudi

mrtvi, ostali, koliko ih jo{ je na `ivotu, mene mrtvacem smatraju. Tako

po~inje moja hronika, moje Embahade obi~nog sveta, beogradskog u

godinama izme|u 1937. i zavr{ne sezone moga `ivota onde, na po~etku

raspada carevine Jugoslavije, socijalisti~ke, po~etkom devedesetih.

Ru~ao sam onda jednom u nekoj letnjoj kafanskoj ba{ti s dva ili tri

novinara. Bio je tamo i knji`evnik koji je napisao razobli~uju}u

dramsku igru Hrvatski Faust. Me|u nama sedeo je tako|e ~ovek iz

novina, naoko veoma otvorenih i svakako evropskih pogleda, ali to

kako je savladavao on svoj komad prasetine, kako su mu uz britke

parole o napretku na{e balkanske nahije ispadali komadi}i mesa iz

usta, kako se uop{te razbacivao svojim `dranjem, kao da pro`dire sve

oko sebe, bilo je to za zapamtiti i uzeti u ra~un kao gorku opomenu. Jer,
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. samo koju godinu kasnije stao je on na ~elo propagandne ma{ine

novog srpskog re`ima, postao je on jedan od naj`e{}ih ratnih hu{ka~a,

doglavnik krvavog diktatora koji je uni{tio zemlju i grad u kome mu je

konzulstvo proticalo. Prate}i, dakle, pomno kako neko u va{em

prisustvu postupa kod jela odvojite ono {to otpada na lo{e navike,

nedovoljno vaspitanje i izostanak ku}nih uputa, tako|e, veoma ~esto u

ovim krajevima, pa obratite pa`nju na hranjenje koje pojedina osoba

preduzima, odaju}i ovom ionako neizbe`no zverskom radnjom

zatomljene i opasne virtuelne namisli. ^uvajte se ljudi kojima ispada

hrana iz usta u onom zanosu govorenja koje nije tek nevino brbljanje,

jer ovaj je budu}i Gebels Milo{evi}a ve} onda, za stolom uglavnom

pristojnih ljudi, ve} tada govorio sa tribine jedne brahijalne sile koja }e

poslati tenkove na vlastitu zemlju i na sopstvene stanovnike. Postoji

verovatno u svih naroda takvih osoba spremnih da pojedu svoju

okolinu zarad nekog sopstvenog probitka i nekih li~nih strasti, mahom

prili~no niskih. Pa, uz to urlanje u prilog vlastitoj naciji sopstvenom

vo|i i tako dalje, uvek stoji i ona sasvim li~na pogodnost te o~evidne

prostitucije. Uz ovo slu`enje zlu i tamnim silama politike uvek je

mogu}e domo}i se svojih revolvera, svojih telohranitelja, svojih

automobila i jednog, naravno, apartmana u hotelu Ma`estik za potrebe

svakodnevnog Erosa. Drugo je pitanje koje su to device bile spremne da

u taj magbetski krevet u|u kao u toplu kupku, zar nije i cela populacija

moje tada{nje domaje bila polegla pred Erosom sasvim skromnog

bankarskog ~inovnika kome se pri~inilo da je na putu napoleo-

novskom. A moj je poznanik bio lep ~ovek, silan u svojoj mu{kosti, pa

kako su stvari u toj regiji emocionalno-erotskoj ionako nejasne, mo`da

nije ni ~udo da se mo}, novac i lepa mu{kost otkrivala kao izlaz za

`ensko bi}e iz jednog grada {to je ionako izgubio svoju glavu i svoju

du{u.

Ceo taj kasni period pokriva jedna prepiska koju sam vodio sa pesnikom

nastanjenim u Francuskoj. To je onaj isti bosjak koji je do{ao u moj

studentski sobi~ak re{en da u prestonici pi{e pesme, a da `ivi prodaju}i

novine na glavnoj ulici. Na~inio je on ogroman skok od {umadijskog

selja~eta do gra|anina Evrope, znalca vi{e jezika, prevodioca i pesnika

dostatne snage, pa je dr`e}i nekakvu lekturu u provincijskom

provansalskom gradu pisao odande zanimljive opaske o tome kako je

`iveo, a da zapravo tim `ivotom nije nikad bio zadovoljan. Kao da je cela

njegova anabaza bila ne{to krivo. Ovo je ina~e redak slu~aj u Srba da se

pitaju da li to {to su postigli i {to imaju zaslu`ili su. To kao upit dolazi u

glavu samo onima ~istih moralnih ra~una, a istovremeno neuroti~arima

koji nisu na~isto {ta sa vlastitim `ivotom po~initi. U tome bilo je silne

zanimljivosti, jer taj moj nekada dragi sabrat umeo je da iz svoje

prirodne {umadijske selja~ke nutrine izrudari toliko mudrosti, toliko

~istih, umnih i intelektualnih nijansi, jedino {to u svim svojim

naumima knji`evnim i `ivotnim pokazivao je mnogo stegnutosti, a

malo smisla za u`itak. Pa je u njemu od godine na godinu bujao nekakav

duh {to ga je poznati kriti~ar predvideo, da }e taj poet zavr{iti u verskoj

bigotnosti. Na`alost, ovo se nije okon~alo samo time {to je sagradio

crkvu u rodnom selu, nego {to ga je zahvatila takva nacionalna euforija

koja ne bira pametne ili glupe, pa su joj svi na nesre}u izlo`eni kao u bilo

kojoj epidemiji. Onda je moja dugogodi{nja briga oko njegovog rada i

njegovog `ivota, moje opaske, recimo saveti i predlozi da ne bi trebalo

ono {to misli da bi trebalo, sve to polako je jenjavalo. Napokon sam

izgubio volju da prepisku nastavim. I dalje se}aju}i se onog mudrog

kriti~ara, konzervativnog, ali tako pronicljivog koji je mome pesniku

predvi|ao da }e zavr{iti u manastiru, jer taj ~ovek borave}i dalje u

Francuskoj boravi zapravo u isposni~koj }eliji svoje uskosti. Zato mi je

danas vi{e stalo da ovom ingenioznom kriti~aru zabele`im neku vrstu

nekrologa, jer ga ve} davno nema. 

Da je o Borislavu Mihajlovi}u re~ svako }e se dosetiti, jer nije bilo

visprenijeg, drskijeg i nepotkupljivijeg sudije u poslovima knji`evnim

od njega, uza svu njegovu dugotrajnu zaslepljenost nacijom, verom,

Bogom. Bio je sin prote iz Iriga, bigotan i recimo patrijarhalan, jer ga je

pametna supruga morala dvoriti tako da je ru~avao mahom u krevetu, a

u isti mah bio je vojvo|anski be}ar, kockar i jo{ pone{to, zato {to je i

njegova re~enica uz svu briljanciju bila razuzdana kao i on sam. Mihiz,

kako bilo je njegovo popularno ime, zapravo je bio jedan duh renesansni

samo na na~in zemlje Panonije. A kako je u toj regiji melanholija toliko

~esta, pa je i indeks samoubistava u tih ljudi nesravnjivo najvi{i u

Evropi, on je zapravo u~inio to isto. Dugo vremena zastupaju}i

nacionalne interese, pa ~ak i onog sumanutog diktatora koji je te

interese prenaduvao do zlo~ina, Mihiz je u jedan mah razumeo da je

u{ao u krivu ulicu, te je u nekoj sasvim anti~koj epitimiji okrenuo se

prema zidu prestaju}i da prima prijatelje, da uzima hranu i tako skapao

skoro martirski, ne do~ekav{i kraj one vlasti {to ga je zapravo uklonila

sa sveta. Dogodilo se, dakle, da stvarni prvosve{tenik srpskog

nacionalizma bude prognan od sebe sama u onaj manastir iz kojeg nije

bilo povratka. Pa mi se ~ini da se cela tragi~na povest ove zastranjenosti
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. nije okon~ala propa{}u na mnogobrojnim bojnim poljima, pa ~ak ni u

onoj zatvorskoj }eliji Den Haga gde je preminuo diktator, nego je ova

ideja, ma kako vampirski ponovljiva tu i tamo, preminula u ku}i na trgu

{to se dugo zvao po Marksu i Engelsu, jer tu je Mihiz `iveo godinama, i

onde sam ga mnogo puta slu{ao u nekad ~uveno zanimljivim

razgovorima. ^ak i kada je vi{e decenija zastupao meni strane zamisli,

njega je ipak imalo razloga slu{ati kao malo koga.

Stojim onda u poslednjoj sceni moje slu`be na jednoj ulici Beograda

dok na njoj izbezumljene polugospo|e i razigrana mlade`, a zapravo

jedini postoje}i gra|ani toga grada, bacaju cve}e po tenkovima koji su

krenuli na Vukovar. To be{e lepi grad na Dunavu, varo{ na{e skupne

zemlje, samo {to u njemu prete`no `iveli su oni donekle razli~iti ljudi,

Hrvati. Tako se provodilo krvoproli}e jedne vojske spram vlastite

zemlje, a time bila su potpisana i kona~na pisma o mome otpustu, moj

li~ni dokument o ostavci. Pa onda ta svetina na onom bregu

dedinjskom ispra}a zapravo i mene nekuda, samo o tome ne zna ni{ta,

jer koferi koje pakujem ti~u se mene samo, a ne nekakvog doga|aja

op{teg. To je jedno li~no pute{estvije bez povratka i ni{ta vi{e. Kao da

sam imao predati svoju demisiju u nekom nadle{tvu, a kada sam se

onde pojavio vi{e nije bilo nikog, ni ~inovnika, ni spisa, ni i~eg drugog

do ne{to polomljenog name{taja jednog biv{eg `ivota. Pa, u tom

op{tem rasulu samo sam se imao povu}i neopa`eno iz one zgrade koja

je ~inila pedeset pet godina mog `ivota.

Svetlana Luki}: 

Pre jedanaest godina Bora ]osi} je ,posle velike pauze, posetio Beograd

neposredno posle zavr{etka velikih demonstracija 1996-97. godine na

koje smo bili toliko ponosni. ^u}ete kako nas je gospodin ]osi} tada

grdio i {ta mu je rekao njegov prijatelj Radomir Konstantinovi}. U

ledenoj sali bioskopa Rex srela su se dva emigranta, jedan pravi i jedan

unutra{nji. Boru ]osi}a smo jedva nagovorili da doputuje na promociju

sopstvenih knjiga, a pristao je samo zato {to je na njoj, samo zbog

njega, progovorio Rade Konstantinovi} ~iji zavet }utanja pred srpskom

javno{}u traje od te ve~eri do danas.

Bora ]osi}: 

Ova odluka da se ne `ivi na mestu sramote i mestu zlo~ina, jer ovde je

zlo~in zakuvan, nije nikakav imperativ za sve. Ovaj narod ovde mora da

~ini ne{to da bi pokazao svoj otpor. Ne{to od toga se zbilo ova tri

meseca dok su ovi ljudi bili na mrazu, samo je to na`alost bilo jalovo,

niko se nikad nije setio da ka`e: mi ovo ~inimo ne zato da pobolj{amo

svoj `ivot i ne znam {ta, nego zato da se iskupimo. Mi se sad tu

smrzavamo kao {to je Vili Brant klekao pred jevrejskim spomenikom,

to je osnovni razlog zbog ~ega je ceo taj bunt propao.

Radomir Konstantinovi}:  

Divno je, i tu`no je, i stra{no je {to se sada ti i ja sre}emo posle {est

godina nevi|enja, {est godina tvoga, ali i moga stranstvovanja, {est

godina nacionalisti~ko-rasisti~kog divljanja ovom zemljom. Divno je, i

tu`no je, i stra{no je, dakle, {to se sre}emo ovde u ulici Jevrejskoj. Ovde

je moja zemlja koju da napustim nikad ne}u, moja zemlja, Papo Haim,

Darva{ [andor, Kapelan Jakov, sedeo je sa mnom u klupi u III razredu

gimnazije, Koen Hajm, nosio nao~are sa zlatnim okvirom, Holender

Josif, Rubenovi} Jakov, D`eki, debeli D`eki, dozvoljavao je da ga

tap{emo po trbuhu i smejao se u to vreme i sav se tresao, i to je bio

veli~anstven prizor. I Baruh Isak, Imeju Hashajin, Pinto Isak, Sabo

Josif, Tuvi Solomon, Hir{l Martin i najzad Albahari Avram. Njih

trinaestorica pobijenih trinaestogodi{njaka, a bilo nas je u razredu ako

se ne varam trideset dvoje. Nisu ova deca bila, ona JESU izme|u ostalog

i zato {to ja jesam, ja sam sad sva ta deca. Tvoj tekst o Dekartovoj smrti

koji pisao si u Berlinu, a koji pro~itao sam jedne no}i u mojoj opusteloj

ku}i u ogromnom uzbu|enju, za mene jeste pre i posle svega ruka

prijateljstva pru`ena preko provalije od {est godina, koje godine

strahote i poni`enja bile su za mene {est vekova. Posle svega {to se

ovde dogodilo i pred onim {to }e, bojim se, tek da nam se dogodi,

imperativ prijateljstva jeste jedini na{ kategori~ki imperativ. Deco

moja, dajte ruke, dr`a}emo se za ruke protiv ovoga zla. Nismo sami, mi

smo zajedno, Papo Haim, Darva{ [andor, Kapelan Jakov, Koen Haim,

Holender Josif, Rubenovi} Jakov, Baruh Isak, Imeju Hashajin, Pinto

Isak, Sabo Josif, Tuvi Solomon, Hir{l Martin, Albahari Avram, Bora

]osi}, Rade Konstantinovi}.

Svetlana Luki}: 

Svetlana Luki} i Svetlana Vukovi} vas pozdravljaju, dovi|enja. 
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